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« Journée Portes ouvertes des institutions »

Theater an der Chamber: e grousse Succès

Eng 2.300 Visiteure waren op der « Journée 
Portes ouvertes des institutions » an der Cham-
ber, en Dag, deen dëst Joer ënnert dem Zeeche 
vum 100. Gebuertsdag vum allgemenge Wahl-
recht stoung. 

De Samschdeg, 28. September 2019, stoun-
gen de ganzen Dag iwwer vill Leit um rouden 
Teppech virum Chambersgebai, fir d’Lëtze-
buerger Parlament vu bannen ze gesinn oder 
fir en Entréesbilljee fir d’Theater stéck „Theater 
an der Chamber!“ ze kréien.

Duerch wéi eng Ereegnesser ass et zum Frae-
wahlrecht komm? Wéi eng Parteien hu sech fir 
d’Aféiere vum allgemenge Wahlrecht aus-
gesprach? Wéi eng waren dergéint? Fir 100 
Joer allgemengt Wahlrecht ze feieren, hunn 
d’Chamber an den TNL en Theaterstéck op 
d’Bee gesat, an deem Zeenen aus den ëffent-
leche Sëtzungen nogestallt ginn, déi de Wee 
bis bei d’Aféierung vum allgemenge Wahlrecht 
weisen. 

Ënnert der artistescher Leedung vum Frank 
Hoffmann hunn d’Schauspiller vum TNL de 
 Public an eng kruzial Period vun der parlamen-
tarescher Geschicht zréckversat, déi mam Frae-

wahlrecht zu engem progressiven an decisive 
Changement vum politesche Liewen am Grand-
Duché gefouert huet. D’Theaterstéck gouf an 
enger Mëschung aus den dräi Sproo che gespillt, 
déi deemools gebraucht goufen, also Fran-
séisch, Däitsch a Lëtzebuergesch. D’Stéck wäert 
deemnächst och op der  Chamber hirer Televi-
siounschaîne Chamber TV iw wer droe ginn.

Guidéiert Visitte fir d’parlamentaresch 
Aarbecht ze verstoen

D’Leit konnten e Bléck hannert d’Kulisse vun 
der Chamber geheien, u guidéierte Visitten a 
verschiddene Sproochen deelhuelen a sech eng 
Iddi vun der legislativer Aarbecht vun der 
Chamber maachen. Esou kruten d’Visiteuren 
zum Beispill en Abléck an de Plenarsall vun der 
Chamber, wou déi ëffentlech Debatte gefouert 
ginn, an d’Regie vu Chamber TV oder nach an 
e Sall, an deem parlamentaresch Kommissiou-
nen zesummekommen.

Et waren och eng Partie vun de 60 Depu-
téierten an der Chamber präsent, fir mat de 
Biergerinnen a Bierger ze diskutéieren an op hir 
Froen ze äntweren.

De Wee zum allgemenge Wahlrecht: Akteure vum TNL ënnert der Leedung vum Frank Hoffmann De Sall war wärend den dräi Virstellunge bis op de leschte Stull besat.

Interesséiert Visiteuren am Gespréich

D’Geschicht vum Wahlrecht zu Lëtzebuerg 
kann een an der Ausstellung #wielewatmirsinn - 
100 Joer allgemengt Wahlrecht zu Lëtzebuerg 
(1919-2019) am Nationale Ge schichts- a 
Konscht musée (MNHA) entdecken. 

D’Ausstellung, déi an enker Zesummenaar-
becht tëscht der Chamber an dem MNHA op 
d’Bee gestallt gouf, ass bis de 6. September 
2020 op. D’Visiteure kënne sech unhand vun 
Objete vun deemools a bis ewell nach ni gewi-
senen Dokumenter oder Archivfotoen a -filmer 
e Bild vum demokrateschen Asaz fir d’Wahl-
recht maachen. 

Dat ganzt Joer iwwer gëtt och e Programm 
mat Konferenzen, Visite-débaten a pädagoge-
schen Ateliere proposéiert. D‘Entrée ass fräi. 
Méi Informatioune fannt Dir op der Internetsäit 
vun der Ausstellung: www.wielewatmirsinn.lu

#wielewatmirsinn

Eng Ausstellung am Zeeche vum allgemenge Wahlrecht
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Un florilège de grands débats parlementaires
« La Chambre des Députés est l’endroit où 

les idées politiques doivent se confronter (…). 
Les discussions contradictoires sont notre quo-
tidien », a lancé le Président de la Chambre des 
Députés, M. Fernand Etgen, le vendredi 27 
septembre 2019 lors de la présentation d’un 
livre qui reprend une sélection de débats ayant 
marqué l’histoire parlementaire. Pour fêter le 
100e anniversaire de l’introduction du suffrage 
universel, la Chambre des Députés revient sur 
les points forts des débats menés dans son en-
ceinte entre 1848 et 2008 en éditant le livre 
« …la volonté de la Chambre qui est la volonté 
du pays. Un florilège de débats parlementaires 
luxembourgeois (1848-2008) ».

Ce livre est le fruit d’une collaboration entre 
la Chambre des Députés et l’Institut d’histoire 
de l’Université du Luxembourg, dirigée par M. 
Claude Frieseisen, Secrétaire général de la 
Chambre, et les historiens Mme Marie-Paule 
Jungblut et M. Michel Pauly. « Il s’agissait pour 
la Chambre de trouver un partenaire qui garan-
tisse l’objectivité des analyses et qui puisse pla-
cer les débats dans leur contexte historique », a 
expliqué le Secrétaire général de la Chambre.

Le choix des thèmes est volontairement sub-
jectif, l’analyse est multidisciplinaire. On y 
trouve ainsi des débats en partie houleux lors 

de l’introduction du suffrage universel, mais 
également des discours concernant la langue 
luxembourgeoise, la loi scolaire de 1912, l’eu-
thanasie, les traités internationaux, le statut de 
la femme ou encore l’introduction du statut 
unique.

Ce livre est une première dans son genre ; 
une suite est envisagée, comme le soulignent 
les éditeurs, certains sujets (environnement, 
transport, économie…) n’ayant pas encore été 
traités dans ce premier tome.

Le livre « …la volonté de la Chambre qui 
est la volonté du pays. Un florilège de dé-
bats parlementaires luxembourgeois (1848-
2008) » est disponible en librairie pour le 
prix de 20 euros.

Voici la liste des auteurs :
Vincent Artuso, Robert Biever, Laure Care-

gari, Michel Dormal, Viviane Ecker, Fernand 
Fehlen, Georges Hellinghausen, Luc 
Heuschling, Marie-Paule Jungblut, Eva Maria 
Klos, Sonja Kmec, Claude Kremer, Aurélia La-
fontaine, Isabelle Lebbe, Jean-Marie Majerus, 
Xavier Mangeard, Michel Pauly, Sacha Pulli, 
Paul Rauchs, Albert Rodesch, Denis Scuto, Yvan 
Staus, Renée Wagener.

(de gauche à droite) M. Michel Pauly, M. Claude Frieseisen, M. Fernand Etgen et Mme Marie-Paule 
Jungblut 

De President vum „Comité des ré-
gions“ a President vum „Parlement de 
la Communauté germanophone de 
Belgique“ Karl-Heinz Lambertz gouf 

de 24. September 2019 vum Cham-
berspresident Fernand Etgen a vum 
Generalsekretär Claude Frieseisen fir 
eng Aarbechtsvisitt empfaangen.

Aarbechtsvisitt vum 
Karl-Heinz Lambertz

Partenariat entre hommes politiques et chercheurs
« La deuxième édition du “Pairing 

Scheme” était un grand succès », 
voilà le constat du Président de la 
Chambre des Députés, M. Fernand 
Etgen, ainsi que du Secrétaire géné-
ral du Fonds national de la recherche 
(FNR), M. Marc Schiltz. Le concept 
consiste à associer parlementaires et 
chercheurs. 

Ces derniers mois, les chercheurs 
et les députés se sont rencontrés 
dans leurs environnements de travail 
respectifs afin de découvrir leurs tra-
vaux quotidiens et partager leurs ex-
périences.

M. Fernand Etgen et M. Marc 
Schiltz ont constaté que cette initia-

tive est une excellente opportunité 
pour découvrir les « deux mondes ». 
Les chercheurs ont souligné l’impor-
tance d’un échange régulier avec les 
députés pour les guider quant aux 
sujets de leurs recherches. 

De leur côté, les députés, très sa-
tisfaits des contacts qu’ils ont pu 
nouer avec les chercheurs, ont fait 
ressortir que les analyses des cher-
cheurs leur sont d’une grande aide 
dans leur travail quotidien. Le FNR a 
proposé d’organiser des ateliers trai-
tant des thématiques actuelles, qui 
pourraient être utiles pour les dépu-
tés dans le cadre des travaux législa-
tifs.

Les députés ont rencontré les chercheurs dans leur environnement de travail.

E besseren Zougang zum Waasser, 
e Mangel un ausgebilten Aarbechts-
kräften, eng schlecht Recolte wéinst 
der Äerderwiermung an e bessere 
Stellewäert vum Uebstbauer: Dëst 

waren d’Doleancën, déi d’Membere 
vum Comité vum Lëtzebuerger Lan-
desuebstbauveräin dem Chambers-
president, dem Vize-President an de 
Fraktiounscheffe viru Kuerzem bei hi-

rem Besuch an der Chamber mat-
gedeelt hunn. Bei där Geleeënheet 
kruten d’Deputéiert och e Kuerf mat 
saisonalen a regionale Produiten 
iwwerreecht.

De Comité vum Lëtzebuerger  
Landesuebstbauveräin op Besuch

 © FNR
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Op Besuch bei der Uni Lëtzebuerg
D’Educatiouns-

kommissioun war 
op Visitt bei der 

Uni Lëtzebuerg zu 
Esch-Belval. 
Nieft enger 

 Entrevue mam 
 Stéphane Pallage, 

dem Rektor vun 
der Universitéit, hu 
sech d’Deputéiert 

e Bild vum 
„Luxembourg 

Learning Centre“, 
der Universitéits  -

biblio théik, 
gemaach.

Conférence interparlementaire sur la politique étrangère et de sécurité commune (PESC) et sur la politique de sécurité et de défense 
commune (PESD)

L’UE dans un paysage géopolitique en mutation
« Comment renforcer le rôle de 

l’Union européenne dans le nouveau 
paysage géopolitique ? », tel était 
l’un des sujets principaux se sont in-
téressés les députés des parlements 
nationaux et du Parlement européen 
réunis à Helsinki les 5 et 6 septembre 
2019.

Dans ce contexte, le Président de 
la République de Finlande, M. Sauli 
Niinistö, a déclaré que la géopoli-
tique commençait de plus en plus à 
ressembler à un triangle avec 
 Washington, Beijing et Moscou 
comme points fixes et avec comme 
grande absente l’Union européenne. 
Face à cette nouvelle réalité, il fallait 
comprendre que personne n’atten-
drait l’Union européenne ; cette der-
nière devait changer d’un « global 
payer towards a global player ».

L’environnement de sécurité dans 
la région de la mer Baltique et de 

l’Arctique ainsi que le rôle de la 
 Russie ont été d’autres points soule-
vés par la présidence finlandaise. 

La haute représentante de l’Union 
pour les affaires étrangères et la poli-
tique de sécurité, Mme Federica 
 Mogherini, a rappelé qu’il fallait da-
vantage miser sur la cohérence de la 
politique sécuritaire et la politique de 
développement.

 Elle a fait remarquer qu’une ap-
proche purement militaire ne corres-
pondait pas à la tradition euro-
péenne et qu’en général une telle 
approche n’était jamais couronnée 
de succès.

Les relations transatlantiques 
constituent un autre sujet de préoc-
cupation ; les orateurs sont convenus 
que ces relations se trouvaient en 
pleine mutation et qu’un retour en 
arrière n’était guère prévisible, 

même après la présidence de M. 
Trump. Cependant, les députés ont 
souligné que la coopération à long 
terme entre l’UE et les États-Unis res-
tait cruciale et revêtait une impor-
tance fondamentale pour la sécurité 
et la prospérité des deux partenaires.

Les participants ont constaté que 
l’Union européenne avait considéra-
blement renforcé la coopération au 
niveau de la défense par le biais de la 
coopération structurée permanente 
et le Fonds européen de la défense 
et qu’il fallait que ces instruments 
soient mis en place et utilisés de ma-
nière efficace avant d’en créer 
d’autres.

Dans la déclaration finale, les co-
présidents ont lancé un appel à la 
nouvelle Commission européenne de 
faire de la politique étrangère et de 
sécurité ainsi que de la sécurité des 
citoyens une priorité de son mandat.

La Chambre des Députés était représentée par Mme Stéphanie Empain, 
présidente  de la délégation, M. Marc Angel et M. Gilles Baum (à gauche).

5e Réunion du Groupe de contrôle parlementaire conjoint d’Europol

Les activités d’Europol en point de mire
Les membres du Groupe de 

contrôle parlementaire conjoint 
d’Europol se sont rencontrés les 23 
et 24 septembre 2019 à Bruxelles 
pour discuter des activités d’Europol. 
Ce groupe, constitué de 16 députés 
européens et de 4 parlementaires 
nationaux par État membre, se fonde 
sur l’article 88 du traité de Lisbonne 
qui prévoit un contrôle conjoint des 
activités d’Europol par le Parlement 
européen ensemble avec les parle-
ments nationaux. Pour rappel, le but 
d’Europol est de rendre plus efficace 
l’activité des services de police des 
États membres et des autres services 
répressifs en matière de lutte contre 
le terrorisme et d’autres formes 
graves de criminalité dans un 
contexte transfrontalier. À l’occasion 
de cette réunion, les députés ont 
tenu des échanges avec Mme Cathe-
rine De Bolle, directrice exécutive 
d’Europol, et M. Andrei Linta, pré-
sident du Conseil d’administration, 
sur les activités d’Europol au cours 
des six derniers mois.

Contraintes budgétaires

L’avenir de l’agence Europol et les 
contraintes budgétaires à venir sus-
citent une vive préoccupation auprès 
des députés. 

En effet, le prochain cadre plurian-
nuel, inclus dans le projet pour le 
cadre budgétaire de la Commission 
européenne 2020-2027, prévoit la 
réduction des lignes budgétaires 
pour la sécurité intérieure et en parti-
culier de celle pour Europol. 

Il a été souligné que les perspec-
tives financières étaient difficilement 
conciliables avec le renforcement du 
mandat actuel de l’agence et qu’en 
cas de maintien du projet de budget 
actuel des conséquences non négli-
geables sur le fonctionnement d’Eu-
ropol étaient à prévoir.

Une autre question débattue fut 
celle des futures relations d’Europol 
avec le Royaume-Uni, surtout eu 
égard à l’absence d’un cadre règle-
mentaire.

Protection des données

Dans le contexte de l’échange et 
du traitement de données par Euro-
pol, une attention particulière revient 
à la protection des libertés et des 
droits fondamentaux des personnes 
physiques, et en particulier à la pro-
tection des données à caractère per-
sonnel, raison pour laquelle le règle-
ment Europol prévoit un échange ré-
gulier avec le Contrôleur européen 
de la protection des données. Dans 
son intervention devant les députés, 
le représentant de celui-ci a rappelé 
que ses services coopéraient de façon 
institutionnalisée avec l’agence euro-
péenne afin de faire en sorte que les 
règlements en matière de protection 
des données adoptés soient observés 
et de considérer en amont la confor-
mité de nouveaux instruments aux 
règles mises en place. En guise de 
conclusion, il a déclaré que les activi-
tés d’Europol ne suscitaient que très 
peu de critiques d’un point de vue 
de la protection des données.

(de gauche à droite) M. David Wagner, M. Carlo Back, président de la 
délégation, et M. Georges Engel ont représenté la Chambre à Bruxelles.

(de gauche 
à droite) 

M. Paul Galles, 
M. Stéphane 

Pallage, M. Sven 
 Clement, 

M. Georges 
Mischo, M. 

Fernand 
Kartheiser, M. 

David  Wagner et 
M. Gilles Baum

ADMINISTRATION PARLEMENTAIRE

L’administration de la Chambre des Députés se compose 
du Secrétaire général, des Secrétaires généraux adjoints 
ainsi que des fonctionnaires et employés de la Chambre. 
Le Secrétaire général, qui est le chef de l’administration 
parlementaire, est élu par la Chambre alors que les deux 
Secrétaires généraux adjoints qui l’assistent dans 
l’accomplissement de ses missions sont nommés par 
le Bureau. L’administration parlementaire comprend 
actuellement quelque 100 agents.

CONFÉRENCE DES PRÉSIDENTS

La commission dénommée « Conférence des Présidents » 
décide des questions relatives à l’organisation des 
travaux parlementaires, propose l’ordre du jour de la 
Chambre et donne son avis au sujet des projets de 
règlement grand-ducal pour lesquels son avis est requis 
en vertu d’une disposition légale.

Le saviez-vous ?



L’objet du projet de loi sous rubrique consiste 
en l’opérationnalisation de cinq règlements eu-
ropéens dans le domaine des fonds d’investis-
sement et de la titrisation.
Dans le but de faciliter l’investissement dans 
des PME non cotées, le Parlement européen et 
le Conseil ont adopté deux règlements en date 
du 17 avril 2013, à savoir le règlement (UE) 
n° 345/2013 relatif aux fonds de capital-risque 
européens, dit règlement EuVECA, ainsi que le 
règlement (UE) n° 346/2013 relatif aux fonds 
d’entrepreneuriat social européens, dit règle-
ment EuSEF. Par ces deux règlements des labels 
de fonds de capital-risque et d’entrepreneuriat 
social européens ont été créés afin d’augmen-
ter l’attrait pour les investisseurs. Parallèlement 
des mesures ont été introduites pour harmoni-
ser et unifier le cadre réglementaire permettant 
ainsi aux gestionnaires la commercialisation des 
fonds de ce type dans l’ensemble de l’Union 
européenne.
Suite à une proposition de la Commission euro-
péenne dans le cadre du plan d’action pour 
l’Union des marchés de capitaux, les règle-
ments EuVECA et EuSEF ont été modifiés par le 
règlement (UE) 2017/1991 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 25 octobre 2017 modi-
fiant le règlement (UE) n° 345/2013 relatif aux 
fonds de capital-risque européens et le règle-
ment (UE) n° 346/2013 relatif aux fonds d’en-
trepreneuriat social européens. Les amende-
ments adoptés consistent en l’ouverture des 
fonds EuVECA et EuSEF aux gestionnaires de 
fonds de toutes tailles, afin qu’un plus grand 
nombre d’entreprises puisse profiter d’investis-
sements des labels européens.
Le règlement (UE) 2015/760, dit règlement EL-
TIF, vise à dynamiser les investissements à long 
terme dans l’économie réelle au niveau euro-
péen. Dans un souci d’éviter des distorsions de 
concurrence et des obstacles à la commerciali-
sation transfrontalière de fonds d’investisse-
ment par des cadres règlementaires nationaux 

divergents concernant la composition du por-
tefeuille, la diversification et les actifs éligibles, 
le règlement ELTIF introduit des dispositions 
harmonisées et uniformes pour ce qui est de 
l’activité des ELTIF.
Le règlement (UE) 2017/1131 définit des règles 
harmonisées au niveau de l’Union européenne 
en ce qui concerne les fonds monétaires. Les 
fonds monétaires servent à financer à court 
terme tant les établissements financiers que les 
entreprises et les administrations publiques. Ils 
constituent par conséquent une source impor-
tante de financement de l’économie de l’Union 
européenne. Par le règlement (UE) 2017/1131 
la résilience de ces fonds face aux chocs des 
marchés est renforcée, contribuant de la ma-
nière à la stabilité des marchés financiers. La 
nouvelle législation sur les fonds monétaires, 
qui peuvent fonctionner ou en tant qu’orga-
nisme de placement collectif en valeurs mobi-
lières (OPCVM), ou en tant que fond d’investis-
sement alternatif (FIA), se base sur et s’applique 
en sus de la réglementation existante relative 
au fonctionnement des OPCVM et FIA.
Finalement, le règlement (UE) 2017/2402 in-
troduit notamment un nouveau cadre spéci-
fique pour les titrisations simples, transparentes 
et standardisées, dites titrisations STS. Le nou-
veau label STS est imparti aux titrisations res-
pectant une cinquantaine de critères concer-
nant la procédure et le processus de structura-
tion, et permet à celles-ci de bénéficier d’un 
traitement prudentiel préférentiel.
Le projet de loi sous rubrique désigne la ou les 
autorités compétentes, et prévoit les pouvoirs 
de surveillance et de sanctions administratives 
dont sont dotées les autorités concernées pour 
l’exercice de leurs missions dans le cadre des 
différents règlements susmentionnés.
Le projet de loi apporte également certaines 
modifications ponctuelles à la loi modifiée du 5 
avril 1993 relative au secteur financier.

C O M P T E  R E N D U  N °  1 3  •  S E S S I O N  O R D I N A I R E  2 0 1 8 - 2 0 1 9

NOUVELLES LOIS

Le présent projet de loi a comme objet la mise 
à jour du traité sur un système d’information 
européen concernant les véhicules et les permis 
de conduire (EUCARIS). 

Le projet de loi prévoit l’approbation du proto-
cole portant amendement du traité EUCARIS et 
de la déclaration conjointe, faits à Luxembourg 
le 8 juin 2017.

Les modifications principales introduites par le 
présent projet de loi concernent la définition 
de « véhicule abandonné » et les dispositions 
réglant la mise en fourrière par les forces de 
l’ordre de véhicules considérés abandonnés. Le 
projet de loi prévoit de raccourcir certains dé-
lais au-delà desquels un véhicule immobilisé sur 
la voie publique peut être considéré par les 
forces de l’ordre comme ayant été abandonné 
et par la suite être enlevé, respectivement mis 
en fourrière. Sur la voie publique en général, le 
délai d’un mois est laissé inchangé. Sur la 
grande voirie et sur les routes nationales en de-
hors des agglomérations, le délai est réduit de 
8 jours à 24 heures. Dans l’enceinte d’un 
centre de contrôle technique, le délai prévu par 
le projet de loi est de 8 jours.

Par ailleurs, le projet de loi introduit des dis-
positions selon lesquelles, dans le cas où un vé-
hicule immobilisé sur la grande voirie ou sur 

une route nationale en dehors des aggloméra-
tions affecte la sécurité routière ou la fluidité du 
trafic de façon sensible, à condition que le pro-
priétaire du véhicule n’ait pas pu être contacté 
ou n’ait pas donné suite à l’ordre de la Police 
grand-ducale de le déplacer, ce véhicule est 
considéré comme abandonné par les forces de 
l’ordre dès le moment où il a été immobilisé.

Le projet de loi introduit des dispositions simi-
laires pour les véhicules immobilisés à la suite 
d’un cas de force majeure. Par conséquent, les 
véhicules en question peuvent être mis en four-
rière plus rapidement afin de réduire leur im-
pact sur le trafic et le risque afférent pour la sé-
curité routière. Il est à noter que le détenteur 
ou le propriétaire d’un véhicule dont la Police 
grand-ducale a ordonné le déplacement dis-
pose d’un délai raisonnable pour ce faire, sa-
chant que ce délai n’est pas précisé par la loi. 

Système d’information concernant les véhicules et  
permis de conduire
7190 - Projet de loi portant approbation du protocole portant amendement du traité 
sur un système d’information européen concernant les véhicules et les permis de 
conduire (EUCARIS) et la déclaration conjointe, faits à Luxembourg le 8 juin 2017

Dépôt par M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances, le 06.08.2018
Rapporteur : M. Guy Arendt

Travaux de la Commission des Finances et du Budget
(Président : M. André Bauler) :
08.01.2019 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
24.05.2019 Examen de l’avis du Conseil d’État
 Adoption d’une série d’amendements parlementaires
05.07.2019 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 11.07.2019
Loi du 16 juillet 2019
Mémorial A : 2019, n° 514, page 1

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et européennes, 
le 03.10.2017
Rapporteur : M. Carlo Back

Travaux de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics
(Président : M. Carlo Back) :
13.06.2019 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
 Examen de l’avis du Conseil d’État
20.06.2019 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 10.07.2019
Loi du 12 juillet 2019
Mémorial A : 2019, n° 494, page 1

Le présent projet de loi vise à rectifier les er-
reurs matérielles et les imperfections qui se 
sont glissées dans les textes suivants :
1. le Code de procédure pénale ; 
2. le Nouveau Code de procédure civile ;
3. la loi modifiée du 7 mars 1980 sur l’organi-
sation judiciaire ;
4. la loi modifiée du 10 août 1992 relative à la 
protection de la jeunesse ;

5. et la loi modifiée du 16 juin 2004 portant ré-
organisation du centre socio-éducatif de l’État ;
6. de la loi modifiée du 7 juin 2012 sur les atta-
chés de justice.
Celles-ci ont pour origine les récentes réformes 
législatives visant l’exécution des peines, le 
droit de la famille et l’introduction du juge aux 
affaires familiales, l’organisation de la Cellule de 
renseignement financier (CRF) ainsi que l’ap-
probation de la Convention du Conseil de l’Eu-

Adaptation de plusieurs textes législatifs
7386 - Projet de loi portant modification :
1. du Code de procédure pénale ;
2. du Nouveau Code de procédure civile ;
3. de la loi modifiée du 7 mars 1980 sur l’organisation judiciaire ;
4. de la loi modifiée du 10 août 1992 relative à la protection de la jeunesse ;
5. de la loi modifiée du 16 juin 2004 portant réorganisation du centre socio-éducatif de 
l’État ;
6. de la loi modifiée du 7 juin 2012 sur les attachés de justice

Circulation sur les voies publiques
7275 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 14 février 1955 concernant la régle-
mentation de la circulation sur toutes les voies publiques

Dépôt par M. François Bausch, Ministre du Développement durable et  
des Infrastructures, le 11.04.2018
Rapporteur : M. Carlo Back

Travaux de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics
(Président : M. Carlo Back) :
20.06.2019 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
 Examen de l’avis du Conseil d’État
27.06.2019 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 10.07.2019
Loi du 9 septembre 2019
Mémorial A : 2019, n° 610, page 1

Fonds d’investissement et titrisation
7349 - Projet de loi portant
1. mise en œuvre du règlement (UE) n° 345/2013 du Parlement européen et du 
Conseil du 17 avril 2013 relatif aux fonds de capital-risque européens ;
2. mise en œuvre du règlement (UE) n° 346/2013 du Parlement européen et du 
Conseil du 17 avril 2013 relatif aux fonds d’entrepreneuriat social européens ;
3. mise en œuvre du règlement (UE) 2015/760 du Parlement européen et du Conseil 
du 29 avril 2015 relatif aux fonds européens d’investissement à long terme ;
4. mise en œuvre du règlement (UE) 2017/1131 du Parlement européen et du Conseil 
du 14 juin 2017 sur les fonds monétaires ;
5. mise en œuvre du règlement (UE) 2017/2402 du Parlement européen et du Conseil 
du 12 décembre 2017 créant un cadre général pour la titrisation ainsi qu’un cadre 

spécifique pour les titrisations simples, transparentes et standardisées, et modifiant 
les directives 2009/65/CE, 2009/138/CE et 2011/61/UE et les règlements (CE) 
n° 1060/2009 et (UE) n° 648/2012 ;
6. modification de la loi modifiée du 5 avril 1993 relative au secteur financier ;
7. modification de la loi du 23 juillet 2016 relative aux fonds d’investissement alter-
natifs réservés
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Le projet de loi sous rubrique a en fait trois ob-
jets, à savoir :
- une modification de la façon dont le presta-
taire en charge du service postal universel est 
déterminé ;
- une modification du régime des sanctions ap-
plicables aux violations des dispositions de la 
loi du 26 décembre 2012 sur les services pos-
taux, ceci pour se mettre en conformité avec 
les dispositions de l’article 8 du règlement (UE) 
2018/644 du Parlement européen et du 
Conseil du 18 avril 2018 relatif aux services de 
livraison transfrontière de colis.
La Commission européenne avait en effet 
constaté qu’en matière de livraison transfron-
tière de colis, les prix appliqués étaient sensi-
blement plus élevés que dans le cas des livrai-
sons de colis sur le seul territoire national des 
différents pays membres de l’Union euro-
péenne (UE). C’est la raison pour laquelle elle 
avait œuvré à la proposition d’un règlement 
voté en date du 18 avril 2018 par le Parlement 
européen et le Conseil pour mettre fin à ces 
pratiques au détriment du consommateur et 
rendre la formation des tarifs appliqués en ma-
tière de livraison transfrontière de colis beau-
coup plus transparente.
Même si ce règlement est d’application directe, 
il est néanmoins prévu que les régulateurs na-
tionaux en matière de services postaux (dans le 
cas du Luxembourg donc l’Institut luxembour-
geois de régulation) puissent prendre des sanc-
tions à l’égard de l’opérateur qui viendrait à 
enfreindre ce règlement. Dans ce cadre, il a été 
convenu de communiquer le texte des dis-
positions législatives à adopter en ce sens 
jusqu’au 23 novembre 2019 au plus tard ;
- un enrichissement de la liste des dispositions 
dont la violation peut entraîner une sanction 
en vertu de l’article 43 de la loi sur les services 
postaux en vue d’assurer le respect de certaines 
obligations de la loi par les prestataires. Dans la 
pratique, l’ILR a en effet pu noter que le res-
pect des obligations prévues par certains ar-
ticles de la loi du 26 décembre 2012 sur les ser-
vices postaux ne pouvait être garanti à défaut 
de possibilité de sanction prévue à l’article 43.
À ces fins, le projet de loi 7398 modifie l’article 
20, paragraphe 5 et l’article 43, paragraphe 1er 
de la loi du 26 décembre 2012 sur les services 
postaux (ci-après « la loi sur les services pos-
taux »).
La modification de l’article 20 de la loi sur les 
services postaux concerne la procédure pour la 
désignation d’un prestataire à la fin d’une mis-
sion de service public.
La modification de l’article 43 de la loi sur les ser-
vices postaux concerne le régime de sanctions et 
fait notamment suite à l’entrée en vigueur du rè-
glement (UE) 2018/644 du Parlement européen 
et du Conseil du 18 avril 2018 relatif aux services 
de livraison transfrontière de colis.
En modifiant l’article 20 de la loi sur les services 
postaux, le projet de loi 7398 allège la procé-

dure pour la désignation d’un prestataire en 
faisant précéder l’appel d’offres d’une consulta-
tion publique susceptible d’identifier un intérêt 
pour la fourniture du service postal universel.
Aux termes de l’article 45, paragraphe 2 de la 
loi du 26 décembre 2012 précitée, « le presta-
taire en charge du service postal universel au 
moment de l’entrée en vigueur de la présente 
loi conserve son statut de prestataire désigné 
du service postal universel pendant sept années 
à compter de la mise en vigueur de la présente 
loi ». À l’expiration du délai précité, l’Institut 
luxembourgeois de régulation (ci-après l’Insti-
tut) organise un appel d’offres pour le choix 
d’un prestataire du service postal universel.
Alors que le terme de cette période de sept ans 
approche, les auteurs proposent d’introduire 
une approche en deux temps en organisant 
d’abord une consultation publique du marché. 
L’appel d’offres ne devrait alors être organisé 
qu’au cas où soit aucun prestataire, soit plu-
sieurs prestataires manifesteraient un intérêt 
pour la fourniture du service postal universel.
Il s’avère en effet que le marché des services 
postaux, et surtout celui des services postaux 
soumis à l’obligation d’une autorisation préa-
lable, s’est développé lentement et reste tou-
jours majoritairement sous le contrôle du pres-
tataire historique, à savoir l’Entreprise des 
postes et télécommunications. 
Selon les auteurs, la taille du marché et le po-
tentiel de rentabilité limité rendraient le mar-
ché luxembourgeois peu attractif pour de nou-
veaux entrants.
Sous de telles conditions, la probabilité que 
plusieurs prestataires soient candidats à la four-
niture du service postal universel sans compen-
sation financière est faible. L’organisation d’un 
appel d’offres, présente une complexité et un 
coût élevé pour le régulateur, ainsi que pour 
l’éventuelle seule entreprise qui y répond. Dans 
un souci de réduction des coûts pour le marché 
et de simplification administrative, il est donc 
proposé de faire précéder l’appel d’offres d’une 
consultation publique destinée à identifier l’in-
térêt du marché de participer à un tel appel 
d’offres.
En modifiant l’article 43 de la loi sur les services 
postaux, le projet de loi 7398 tient compte de 
l’entrée en vigueur du règlement (UE) 
2018/644 du Parlement européen et du 
Conseil du 18 avril 2018 relatif aux services de 
livraison transfrontière de colis selon lequel 
chaque État membre doit déterminer le régime 
des sanctions applicables aux violations des dis-
positions de ce règlement et communiquer à la 
Commission européenne, au plus tard le 23 
novembre 2019, le texte des dispositions légis-
latives adoptées.
Finalement, le projet de loi complète la liste 
des dispositions dont la violation peut entraîner 
une sanction en vertu de l’article 43 de la loi 
sur les services postaux en vue d’assurer le res-
pect de certaines obligations de la loi par les 
prestataires de services postaux.

Le projet de loi a pour objet de transposer la 
directive (UE) 2017/828 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 17 mai 2017 modifiant 
la directive 2007/36/CE en vue de promouvoir 
l’engagement à long terme des actionnaires 
(ci-après la « Directive SHRD II »).

La directive 2007/36/CE du Parlement euro-
péen et du Conseil du 11 juillet 2007 concer-
nant l’exercice de certains droits des action-
naires de sociétés cotées a été transposée en 
droit luxembourgeois par la loi modifiée du 24 
mai 2011 concernant l’exercice de certains 
droits des actionnaires aux assemblées géné-
rales des sociétés cotées (ci-après la « Directive 
SHRD I »).

La Directive SHRD II fait suite à la communica-
tion « Europe 2020 » du 3 mars 2010, par la-
quelle la Commission européenne appelle à 
l’amélioration de l’environnement des entre-
prises en Europe1 ainsi qu’à la communication 
du 12 décembre 2012 intitulée « Plan d’action 
sur le droit européen des sociétés et la gou-
vernance d’entreprise - Un cadre juridique mo-
derne pour une plus grande implication des ac-
tionnaires et une meilleure viabilité des entre-
prises », par laquelle la Commission euro-
péenne a annoncé plusieurs initiatives dans le 
domaine de la gouvernance d’entreprise afin 
de remédier à certaines déficiences, en particu-
lier un engagement insuffisant des actionnaires 
dans les sociétés cotées ainsi qu’un manque de 
transparence à plusieurs niveaux.2

Aussi, la proposition de la Directive SHRD II a 
été adoptée en date du 9 avril 2014 par la 
Commission européenne3. Plus particulière-
ment, dans son analyse d’impact, la Commis-
sion a recensé cinq problèmes principaux : 

1. l’engagement insuffisant des investisseurs 
institutionnels et des gestionnaires d’actifs, 
ceux-ci ne se focalisant pas assez sur les perfor-
mances à long terme ; 

2. le lien insuffisant entre la rémunération et les 
performances des dirigeants permettant de 
s’assurer que les dirigeants agissent dans le 
meilleur intérêt de l’entreprise ; 

3. l’absence de droit de regard des actionnaires 
sur les transactions avec des parties liées ; 

4. la transparence insuffisante des conseillers 
en vote et

5. l’exercice difficile et coûteux, par les investis-
seurs, des droits découlant des valeurs mobi-
lières.

La directive SHRD II est explicite dans son 
considérant (14) que « l’engagement concret 
et durable des actionnaires est l’une des pierres 
angulaires du modèle de gouvernance des so-
ciétés cotées, qui repose sur l’équilibre des 
pouvoirs entre les différents organes et les dif-
férentes parties prenantes. Une plus grande im-
plication des actionnaires dans la gouvernance 
d’entreprise est un des leviers pouvant contri-
buer à améliorer les performances tant finan-
cières que non financières des sociétés [...] ».

Par conséquent, la Directive SHRD II se donne 
pour objectif principal d’améliorer la viabilité a 
long terme des entreprises européennes et de 
 
1 COM(2010) 2020 final, Communication de la 

Commission « EUROPE 2020 – Une stratégie pour 
une croissance intelligente, durable et inclusive ».

2 COM(2012) 740 final, Communication de la 
Commission au Parlement européen, au Conseil, 
au Comité économique et social européen et au 
Comité des régions, Strasbourg 12.12.2012.

3 COM/2014/0213 final – 2014/0121 (COD), ana-
lyse d’impact: SWD/2014/0126 final. 

créer un environnement plus attrayant pour les 
actionnaires en prévoyant les mesures sui-
vantes :

1. L’établissement d’un cadre permettant aux 
sociétés cotées d’identifier leurs actionnaires et 
obligation pour les intermédiaires de trans-
mettre rapidement les informations liées aux 
actionnaires et de faciliter l’exercice de leurs 
droits

Plusieurs facteurs peuvent compliquer le pro-
cessus d’identification des actionnaires de so-
ciétés cotées, et notamment le fait que bien 
souvent, les actions sont détenues au travers de 
chaînes d’intermédiaires complexes, qui plus 
est, ont souvent leur siège social dans différents 
États membre de l’Union européenne, voire 
hors Union européenne.

C’est la raison pour laquelle la Directive SHRD II 
inclut dans son champ d’application les inter-
médiaires de pays tiers qui fournissent des ser-
vices en ce qui concerne les actions de sociétés 
qui ont leur siège social dans l’Union euro-
péenne et dont les actions sont admises à la 
négociation sur un marché réglementé établi 
ou opérant dans l’Union européenne.

La Directive SHRD II vise donc à améliorer la 
transmission d’information tout au long de la 
chaîne des intermédiaires afin de permettre 
aux actionnaires d’exercer pleinement leurs 
droits sociaux. L’une des nouveautés consiste à 
conférer aux sociétés cotées le droit d’identifier 
leurs actionnaires afin d’être en mesure d’effec-
tivement communiquer avec eux. Les intermé-
diaires, quant à eux, jouent un rôle important 
dans cette transmission d’information et la 
SHRD II met ainsi en place des mécanismes afin 
d’assurer une bonne communication entre la 
société cotée et ses actionnaires.

2. La transparence obligatoire du vote et de 
l’engagement des investisseurs institutionnels 
et des gestionnaires d’actifs, ainsi que de cer-
tains aspects des contrats de gestion d’actifs

Les investisseurs institutionnels et les gestion-
naires d’actifs sont souvent des actionnaires 
importants des sociétés cotées et jouent un rôle 
important en matière de gouvernance d’entre-
prise. Aussi, la Directive SHRD II met l’accent 
sur une meilleure transparence en ce qui 
concerne leur stratégie et leurs performances à 
long terme en posant des obligations en ce qui 
concerne l’élaboration, la mise en œuvre ainsi 
que la publication de la politique d’engage-
ment et de la stratégie d’investissement.

La communication entre investisseurs et ges-
tionnaires d’actifs est également renforcée, 
puisque la Directive SHRD II impose aux ges-
tionnaires d’actifs de fournir des informations à 
l’investisseur institutionnel qui soient suffisantes 
pour lui permettre d’évaluer si et comment le 
gestionnaire agit au mieux des intérêts à long 
terme de l’investisseur et s’il poursuit une stra-
tégie permettant un engagement efficace des 
actionnaires.

3. L’obligation, pour les conseillers en vote, de 
fournir des informations sur leurs méthodes et 
de divulguer leurs conflits d’intérêts

De nombreux investisseurs institutionnels et 
gestionnaires d’actifs ont recours aux services 
de conseillers en vote qui effectuent des re-
cherches, fournissent des conseils et formulent 
des recommandations sur la manière de voter 
lors des assemblées générales de sociétés co-
tées. Ces conseillers en vote jouent un rôle im-
portant dans la gouvernance d’entreprise et 
sont soumis à des obligations de transparence 
en vertu la Directive SHRD II.

Dépôt par M. Xavier Bettel, Ministre des Communications et des Médias, le 29.01.2019
Rapporteur : M. Guy Arendt

Travaux de la Commission de la Digitalisation, des Médias et des Communications
(Président : M. Guy Arendt) :
26.06.2019 Désignation d’un rapporteur
 Présentation du projet de loi
 Examen de l’avis du Conseil d’État
02.07.2019 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 10.07.2019
Loi du 1er août 2019
Mémorial A : 2019, n° 531, page 1

Dépôt par M. Félix Braz, Ministre de la Justice, le 31.10.2018
Rapporteur : M. Charles Margue

Travaux de la Commission de la Justice
(Président : M. Charles Margue) :
12.06.2019 Présentation du projet de loi
 Examen des amendements gouvernementaux
 Examen de l’avis du Conseil d’État
19.06.2019 Désignation d’un rapporteur
 Présentation et adoption d’une lettre d’amendement
03.07.2019 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 10.07.2019
Loi du 1er août 2019
Mémorial A : 2019, n° 561, page 1

Services postaux
7398 - Projet de loi portant modification de la loi du 26 décembre 2012 sur les ser-
vices postaux

Droits des actionnaires
7402 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 24 mai 2011 concernant l’exercice de cer-
tains droits des actionnaires aux assemblées générales de sociétés cotées aux fins de 
transposer la directive (UE) 2017/828 du Parlement européen et du Conseil du 17 mai 2017 
modifiant la directive 2007/36/CE en vue de promouvoir l’engagement à long terme des ac-
tionnaires

rope sur la prévention et la lutte contre la vio-
lence à l’égard des femmes et la violence do-
mestique.

Plus particulièrement, les adaptations propo-
sées concernent la composition et le fonction-
nement de la Cour supérieure de justice. En 
outre, le projet de loi prévoit l’élargissement du 
cercle des bénéficiaires d’une prime d’astreinte 
au sein de la magistrature et du personnel de 
justice. Il précise la possibilité du recours à la 

télécommunication audiovisuelle dans le cadre 
d’une demande de mise en liberté provisoire. 
La composition de la commission du recrute-
ment et de la formation prévue à l’article 15 de 
la loi du 7 juin 2012 sur les attachés de justice 
est modifiée afin de garantir la représentation 
du tribunal d’arrondissement de Diekirch.

Finalement, le texte proposé vise à redresser 
des numérotations inexactes dans le cadre de 
renvois à des dispositions législatives.



Le présent projet de loi a pour objet de trans-
poser, mutatis mutandis, dans le domaine de 
l’Éducation nationale, certains éléments du 
projet de loi 7418 portant modification 1) de la 
loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le statut 
général des fonctionnaires de l’État ; 2) de la loi 
modifiée du 15 juin 1999 portant organisation 
de l’Institut national d’administration pu-
blique ; 3) de la loi modifiée du 25 mars 2015 
fixant le régime des traitements et les condi-
tions et modalités d’avancement des fonction-
naires de l’État ; 4) de la loi modifiée du 25 
mars 2015 déterminant le régime et les indem-
nités des employés de l’État, conformément à 
l’avenant à l’accord salarial, conclu le 15 juin 
2018 entre le Gouvernement et la Confédéra-
tion générale de la Fonction publique.
Le projet de loi vise par ailleurs à adapter le dis-
positif du stage des fonctionnaires stagiaires et 
le dispositif du cycle de formation de début de 
carrière des employés en période de stage, ceci 
pour l’enseignement fondamental, l’ensei-
gnement secondaire et pour le personnel édu-
catif et psycho-social. Finalement, il s’agit de 
créer une base légale pour l’obligation de for-
mation continue des enseignants de l’ensei-
gnement secondaire.
Les mesures principales du présent projet de loi 
se résument comme suit :
- transposition de certaines dispositions du pro-
jet de loi 7418 précité pour les agents de l’Édu-
cation nationale, dont notamment la fixation 
de la durée du stage à deux années, avec main-
tien de la possibilité d’une réduction de stage 
d’une année au maximum ;
- adaptation du dispositif de stage des fonc-
tionnaires stagiaires et du dispositif du cycle de 
formation de début de carrière des employés 
en période de stage, ceci pour l’enseignement 
fondamental, pour l’enseignement secondaire 
et pour le personnel éducatif et psycho-social ;
- adaptation du dispositif d’évaluation des 
compétences professionnelles des stagiaires 
fonctionnaires et employés ; 
- création d’une « période d’approfondisse-
ment » prolongeant la phase d’insertion pro-
fessionnelle pendant l’année qui suit la nomi-
nation ou le début de carrière ;
- création d’un « certificat de formation péda-
gogique » pour les enseignants employés de 
l’enseignement secondaire ;
- adaptation de la terminologie de la loi modi-
fiée du 30 juillet 2015 portant création d’un 
Institut de formation de l’éducation nationale 
en cohérence avec les dispositions de la loi du 
20 juillet 2018 portant création de Centres de 
compétences en psychopédagogie spécialisée 
en faveur de l’inclusion scolaire et du projet de 
loi 7418 précité ;
- remplacement de la dénomination « forma-
tions théorique et pratique » inscrite dans la loi 
modifiée du 6 février 2009 concernant le per-
sonnel de l’enseignement fondamental par une 
dénomination plus explicite qui témoigne de 
l’importance majeure des éléments pédago-
giques et didactiques dans la formation ensei-
gnante ;
- création d’une base légale pour l’obligation 
de formation continue des enseignants de 
l’enseignement secondaire ;

- correction de certaines erreurs matérielles 
dans la loi modifiée du 30 juillet 2015 préci-
tée ;
- introduction de dispositions transitoires spé-
ciales pour régler la situation des agents admis 
au stage avant l’entrée en vigueur de la pré-
sente loi en projet.
Conformément aux mesures prévues dans l’ave-
nant du 15 juin 2018 à l’accord salarial précité, 
la période de stage est réduite de trois à deux 
années. La nomination et le début de carrière 
des stagiaires seront avancés en conséquence. 
Nonobstant l’application éventuelle des dé-
charges accordées aux enseignants stagiaires 
dans le cadre de la période de stage et la durée 
de celle-ci ne peuvent être inférieures à une an-
née en cas de tâche complète, ni inférieure à 
deux années en cas de service à temps partiel. 
Au niveau de l’enseignement fondamental, une 
réduction de stage d’une année est accordée 
aux fonctionnaires stagiaires de l’enseignement 
fondamental qui, au début du stage, peuvent se 
prévaloir, dans le cadre de leur formation initiale 
d’un ou de plusieurs stages d’une durée cumu-
lée de seize semaines ou plus, préparés, accom-
pagnés et validés dans un domaine qui concerne 
spécialement la fonction sollicitée. Notons que 
les stagiaires ayant obtenu le certificat de forma-
tion pédagogique pourront également bénéfi-
cier d’une réduction de stage d’une année.
Le fonctionnaire stagiaire de l’enseignement 
secondaire qui, au début de son stage, peut se 
prévaloir dans le cadre de sa formation initiale 
de modules de formation axés sur les sciences 
de l’éducation, la pédagogie et la didactique 
de la spécialité, peut bénéficier de dispenses de 
la fréquentation d’une partie des modules de la 
formation générale, de la formation spéciale, 
de séances de regroupement entre pairs, de 
séances d’hospitation, ainsi que de certaines 
épreuves. Dans le cadre de ces dispenses, le 
Ministre peut accorder une réduction de stage. 
L’introduction d’une période d’approfondisse-
ment traduit la volonté du Ministère de renfor-
cer et de prolonger l’accompagnement de l’en-
seignant débutant au-delà de sa nomination ou 
de son début de carrière, pour ainsi assurer une 
insertion optimale dans la profession. 
En effet, l’enseignant bénéficie, pendant l’an-
née qui suit sa nomination, d’une période 
d’approfondissement dans le but de consolider 
ses compétences professionnelles. Pendant 
cette période, il bénéficie d’un accompagne-
ment par un conseiller pédagogique de la pé-
riode d’approfondissement. 
Partant du constat que les enseignants recrutés 
sous le statut du fonctionnaire du régime de 
l’employé de l’État assurent des missions com-
parables en classe, il est de la volonté du Mi-
nistre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et 
de la Jeunesse de renforcer la formation des 
employés, ainsi que leur accompagnement afin 
de garantir à tous les enseignants une insertion 
professionnelle dans les meilleures conditions.
À cette fin, le cycle de formation de début de 
carrière des employés est précisé et ses modali-
tés sont alignées sur celles en vigueur pour le 
stage des enseignants recrutés sous le statut du 
fonctionnaire. Une période d’approfondisse-
ment est également prévue pour les ensei-
gnants recrutés en tant qu’employés de l’État.

Dépôt par M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et  
de la Jeunesse, le 03.05.2019
Rapporteur : M. Gilles Baum

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse,  
de l’Enseignement supérieur et de la Recherche
(Président : M. Gilles Baum) :
30.04.2019 Présentation d’un avant-projet de loi
03.07.2019 Désignation d’un rapporteur
 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État
 Présentation d’amendements gouvernementaux
04.07.2019 Suite des travaux
09.07.2019 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 11.07.2019
Loi du 1er août 2019
Mémorial A : 2019, n° 563, page 1

Plusieurs mesures ont vocation à améliorer la 
transparence :
- Les conseillers en vote soumis à un code de 
conduite doivent faire un rapport sur l’applica-
tion qu’ils en font ;
- Les conseillers en vote doivent communiquer 
certaines informations essentielles liées à l’éla-
boration de leurs recherches, conseils et recom-
mandations de vote ainsi qu’aux conflits d’inté-
rêts réels ou potentiels et aux relations com-
merciales susceptibles d’influencer l’élaboration 
des recherches, conseils et recommandations 
de vote ;
- À l’instar des intermédiaires, la SHRD II en-
tend couvrir les conseillers en vote de pays tiers 
qui prestent leurs services au moyen d’un éta-
blissement dans l’Union européenne.
4. La divulgation de la politique de rémunéra-
tion et des rémunérations individuelles, en 
combinaison avec un vote des actionnaires
Afin d’optimiser la performance à long terme 
des sociétés cotées, la Directive SHRD II pose 
des règles en matière de rémunération des diri-
geants et consacre le principe du « Say on 
Pay ». À cette fin, des dispositions sont prévues 
afin de garantir que les actionnaires aient leur 
mot à dire sur la politique de rémunération des 
dirigeants et qu’ils bénéficient des informations 
nécessaires pour donner leur avis de manière 
éclairée.
Tout d’abord, la Directive SHRD II pose des exi-
gences quant au contenu et aux critères à 
prendre en compte pour l’élaboration de la po-
litique de rémunération.
Aussi, afin de renforcer la transparence, la poli-
tique de rémunération doit être rendue pu-
blique sans retard à l’issue du vote des action-
naires à l’assemblée générale.
Ensuite, pour s’assurer que la politique de ré-
munération soit correctement mise en œuvre, 
les actionnaires auront le droit de se prononcer 
par un vote consultatif sur le rapport de rému-
nération qui devra être clair et compréhensible.
Dans un souci de transparence, le rapport sur 
la rémunération devra également être publié 
sur le site Internet de la société.
Avec lesdites mesures, la Directive SHRD II vise 
donc à donner une meilleure vue d’ensemble 
sur la rémunération des dirigeants et de donner 
la possibilité aux actionnaires d’exprimer leur 
point de vue sur les modalités et sur le niveau 
de rémunération des dirigeants ainsi que sur le 
lien entre la rémunération et les performances 
individuelles des dirigeants.
Ces mesures devraient également prévenir des 
situations où le montant de la rémunération 
d’un dirigeant n’est pas justifié au vu de ses 
performances individuelles et des performances 
de la société.
5. Une transparence accrue et un avis indépen-
dant sur les transactions plus importantes avec 
des parties liées, ainsi que la soumission des 
transactions les plus importantes à l’approba-
tion des actionnaires
La Directive SHRD II se penche finalement sur 
les transactions avec des parties liées (« TPL ») 

afin de prévenir d’éventuels abus de la part 
d’une partie et donc un éventuel préjudice qui 
serait causé aux sociétés et à leurs actionnaires.
Toutefois, la Directive SHRD II précise que 
seules les transactions qualifiées « d’impor-
tantes » sont soumises aux exigences de la di-
rective.
Si la directive ne donne pas de définition, lais-
sant ainsi le soin aux États membres de définir 
ce qu’ils entendent par « transaction impor-
tante », certains critères sont toutefois obliga-
toirement à prendre en considération.
Par ailleurs, afin de ne pas obstruer la bonne 
marche des affaires, la Directive SHRD II prévoit 
une série de dérogations (optionnelles) à l’obli-
gation de suivre la procédure applicable aux 
TPL.
Ainsi, lorsque la société cotée est en présence 
d’une transaction qualifiée d’importante non 
soumise à dérogation, cette transaction doit 
être soumise à l’approbation des actionnaires 
ou de l’organe d’administration ou de surveil-
lance de la société, selon le cas, et doit être an-
noncée publiquement au plus tard au moment 
de sa conclusion.
Les cinq principales mesures ayant ainsi été dé-
crites ci-dessus, il convient encore de dire un 
mot sur l’articulation de la Directive SHRD II 
avec d’autres législations sectorielles et il est 
utile de rappeler le considérant 54 à cet effet :
« La présente directive s’entend sans préjudice 
des dispositions prévues dans tout acte législa-
tif sectoriel de l’Union réglementant des types 
spécifiques de sociétés ou des types spécifiques 
d’entités, tels que les établissements de crédit, 
les entreprises d’investissement, les gestion-
naires d’actifs, les compagnies d’assurance et 
les fonds de pension. 
Les dispositions de tout acte législatif sectoriel 
de l’Union devraient être considérées comme 
des lex specialis par rapport à la présente direc-
tive et devraient prévaloir sur la présente direc-
tive dans la mesure où les exigences prévues 
dans la présente directive contrediraient les exi-
gences prévues dans tout acte législatif secto-
riel de l’Union. Toutefois, les dispositions spéci-
fiques d’un acte législatif sectoriel de l’Union 
ne sauraient être interprétées d’une manière 
qui nuise à l’application effective de la présente 
directive ou à la réalisation de son objectif gé-
néral. 
La simple existence de règles spécifiques de 
l’Union dans un secteur déterminé ne saurait 
exclure l’application de la présente directive. 
Dans les cas où la présente directive prévoit des 
dispositions plus spécifiques ou ajoute des exi-
gences aux dispositions prévues dans un acte 
législatif sectoriel de l’Union, les dispositions 
prévues dans l’acte législatif sectoriel de l’Union 
devraient être appliquées en combinaison avec 
celles de la présente directive. »
Finalement, concernant la méthode légistique, 
il est proposé d’amender la loi modifiée du 24 
mai 2011 concernant l’exercice de certains 
droits des actionnaires aux assemblées géné-
rales des sociétés cotées. Aussi, afin de donner 
une structure claire, il est proposé de créer des 
chapitres.

Dépôt par M. Félix Braz, Ministre de la Justice, le 04.02.2019
Rapporteur : M. Franz Fayot

Travaux de la Commission de la Justice
(Président : M. Charles Margue) :
06.03.2019 Présentation du projet de loi
03.07.2019 Désignation d’un rapporteur
 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État
09.07.2019 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 10.07.2019
Loi du 1er août 2019
Mémorial A : 2019, n° 562, page 1

Adaptations dans le domaine de l’Éducation nationale
7440 - Projet de loi portant modification
1° de la loi modifiée du 30 juillet 2015 portant création d’un Institut de formation de 
l’éducation nationale ;
2° de la loi modifiée du 10 juin 1980 portant planification des besoins en personnel 
enseignant de l’enseignement secondaire ;
3° de la loi modifiée du 6 février 2009 concernant le personnel de l’enseignement 
fondamental ;
4° de la loi modifiée du 26 février 2016 portant création d’une école internationale 
publique à Differdange ;
5° de la loi modifiée du 23 juillet 2016 portant création d’une réserve nationale des 
employés enseignants des lycées

NOUVELLES LOIS COMPTE RENDU N° 13 • 2018-2019

www.chd.lu



  www.chd.lu428

Sommaire
  1. Ouverture de la séance publique

- M. Fernand Etgen, Président

  2. Ordre du jour
- M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État - M. Fernand Etgen, Président - Mme Martine 

 Hansen - M. François Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure - M. Eugène Berger - M. Gast Gibéryen - 
M. Marc Baum - M. Sven Clement

  3. Déclaration au sujet des fichiers et banques de données de la Police et de la Justice suivie 
d’un débat
- Déclarations : M. François Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure - M. Félix Braz, Ministre de la 

 Justice

- Débat : M. Gilles Roth (intervention de M. le Ministre Félix Braz) - M. Eugène Berger - M. Alex Bodry - 
Mme Josée Lorsché (interventions de Mme Martine Hansen et M. Michel Wolter) - M. Roy Reding - M. 
Marc Baum - M. Laurent Mosar (interventions de M. le Ministre François Bausch, M. Alex Bodry et M. 
Gilles Roth) - M. Sven Clement (interventions de M. Mars Di Bartolomeo, M. Laurent Mosar et M. 
 Fernand Kartheiser) (dépôt des motions 1 et 2)

- Prises de position du Gouvernement : M. François Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure (interven-
tions de M. Sven Clement et M. Roy Reding) - M. Laurent Mosar (parole après ministre) - M. François 
Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure (interventions de M. Laurent Mosar) - M. Gilles Roth (parole 
après ministre) (intervention de M. Laurent Mosar) - M. François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure - M. Félix Braz, Ministre de la Justice (interventions de M. Gilles Roth, M. Laurent Mosar, M. Roy 
Reding, M. Laurent Mosar et M. Marc Baum) - M. Gilles Roth (parole après ministre) - M. Félix Braz, 
Ministre de la Justice - M. Sven Clement (parole après ministre) - M. François Bausch, Ministre de la 
Sécurité intérieure - M. Félix Braz, Ministre de la Justice (interventions de M. Sven Clement et M. Marc 
Goergen) - M. François Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure - M. Marc Baum (parole après 
 ministre) - M. Félix Braz, Ministre de la Justice - M. Laurent Mosar (parole après ministre) - M. Félix 
Braz, Ministre de la Justice - M. Gast Gibéryen (parole après ministre) - M. Xavier Bettel, Premier 
 Ministre, Ministre d’État - Mme Martine Hansen (parole après ministre)

- Motion 1 : M. François Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure (intervention de M. Sven Clement)

- Vote sur la motion 1 (adoptée)

- Motion 2 : M. Félix Braz, Ministre de la Justice - M. Gilles Roth - M. Sven Clement - M. Félix Braz, 
 Ministre de la Justice - M. Sven Clement

- Vote sur la motion 2 (rejetée)

  4. 7448 - Débat d’orientation relatif à l’avant-projet de Plan national pour un développe-
ment durable (suite)
- Motion 1 : M. Claude Wiseler (interventions de M. Mars Di Bartolomeo et Mme Nancy Arendt épouse 

Kemp) - M. Gast Gibéryen - M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux publics (inter-
ventions de M. Gast Gibéryen) - M. Claude Wiseler

- Vote sur la motion 1 (adoptée)

  5. 7269 - Projet de loi complétant le Code du travail en portant création d’une activité 
 d’assistance à l’inclusion dans l’emploi pour les salariés handicapés et les salariés en 
 reclassement externe (suite)
- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

  6. 7398 - Projet de loi portant modification de la loi du 26 décembre 2012 sur les services 
postaux (suite)
- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

  7. Motion de M. Laurent Mosar et M. Mars Di Bartolomeo invitant le Gouvernement à faire 
sienne la définition de travail de l’antisémitisme de l’IHRA et à renforcer et soutenir les 
mesures de sensibilisation et éducatives dans le cadre de la lutte contre toute manifes-
tation d’intolérance et de discrimination, en particulier l’antisémitisme, pouvant mener à 
des actes de haine et de violence
- Dépôt et exposés : M. Laurent Mosar - M. Mars Di Bartolomeo

- Discussion générale : M. Gusty Graas - M. Marc Angel - Mme Stéphanie Empain - M. Fernand 
Kartheiser - M. David Wagner (interventions de M. Fernand Kartheiser et M. Mars Di Bartolomeo) - M. 
Sven Clement

- Prise de position du Gouvernement : M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État

- Vote sur la motion (adoptée)

  8. Dépôt d’une résolution par M. Fernand Kartheiser
- M. Fernand Kartheiser

  9. Question élargie n° 15 de M. Dan Biancalana au sujet de la dynamisation des commerces 
de centre-ville
- M. Dan Biancalana - M. Lex Delles, Ministre des Classes moyennes

10. 7190 - Projet de loi portant approbation du Protocole portant amendement du Traité sur 
un système d’information européen concernant les véhicules et les permis de conduire 
(EUCARIS) et la déclaration conjointe, faits à Luxembourg le 8 juin 2017
- Rapport de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Coopération, de l’Immigration 

et de l’Asile : M. Carlo Back

- Discussion générale : Mme Martine Hansen - M. Max Hahn - M. Dan Biancalana - M. Jeff Engelen - 
M. Marc Goergen - M. David Wagner

- Prise de position du Gouvernement : M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
 publics

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

11. 7275 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 14 février 1955 concernant la réglemen-
tation de la circulation sur toutes les voies publiques
- Rapport de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics : M. Carlo Back

- Discussion générale : M. Marc Goergen

- Prise de position du Gouvernement : M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
 publics

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

12. 7414A - Proposition de révision de l’article 95ter de la Constitution
- Rapport de la Commission des Institutions et de la Révision constitutionnelle : M. Léon Gloden

- Discussion générale : Mme Simone Beissel (intervention de M. Fernand Kartheiser) - M. Alex Bodry - 
M. Henri Kox - M. Fernand Kartheiser - M. Sven Clement - M. Léon Gloden

- Prise de position du Gouvernement : M. Félix Braz, Ministre de la Justice

- Vote sur la proposition de révision de la Constitution

13. 7386 - Projet de loi portant modification :
1. du Code de procédure pénale ;
2. du Nouveau Code de procédure civile ;
3. de la loi modifiée du 7 mars 1980 sur l’organisation judiciaire ;
4. de la loi modifiée du 10 août 1992 relative à la protection de la jeunesse ;
5. de la loi modifiée du 16 juin 2004 portant réorganisation du centre socio-éducatif de 

l’État ;
6. de la loi modifiée du 7 juin 2012 sur les attachés de justice
- Rapport de la Commission de la Justice : M. Charles Margue

- Discussion générale : M. Gilles Roth - Mme Carole Hartmann - M. Alex Bodry - M. Marc Goergen

- Prise de position du Gouvernement : M. Félix Braz, Ministre de la Justice

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

14. 7402 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 24 mai 2011 concernant l’exercice de 
certains droits des actionnaires aux assemblées générales de sociétés cotées aux fins de 
transposer la directive (UE) 2017/828 du Parlement européen et du Conseil du 17 mai 
2017 modifiant la directive 2007/36/CE en vue de promouvoir l’engagement à long 
terme des actionnaires
- Rapport de la Commission de la Justice : M. Franz Fayot

- Discussion générale : M. Léon Gloden - M. Guy Arendt - M. Charles Margue - M. Marc Goergen

- Prise de position du Gouvernement : M. Félix Braz, Ministre de la Justice

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

Au banc du Gouvernement se trouvent : M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État ; M. 
Félix Braz, Vice-Premier Ministre ; M. François Bausch, Mme Corinne Cahen et M. Lex Delles, 
Ministres.

Présidence :  M. Fernand Etgen, Président • M. Mars Di Bartolomeo, Vice-Président

SÉANCE 33 MERCREDI 
10 JUILLET 2019

(La séance publique est ouverte à 14.01 
heures.)

1. Ouverture de la séance publique
 M. Fernand Etgen, Président.- Ech maa-

chen d’Sitzung op. Huet d’Regierung eng 
Deklaratioun ze maachen?

2. Ordre du jour
 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, 

Ministre  d’État.- Jo, Här President, mir hu 
gëschter jo suivéiert, wéi hei den Ordre du jour 
verlaf ass. Mir wëssen, an ech hunn et jo och 
gëschter scho gesot, dass et an dësem Dossier 
fir eis näischt ze verstoppe gëtt, dass d’Transpa-
renz ganz wichteg ass. Ech mengen, d’Depu-
téierten hu jo eng Rei vu Méiglechkeeten, fir hir 
Aarbecht ze maachen. Dat hu se gemaach 
iwwer Question-parlementairen, iwwer Kom-
missiounen an, sauf erreur de ma part, ass och 

de Verbatim vun där Reunioun, wou d’Häre 
Bausch a Braz präsent waren, ëffentlech ge-
maach ginn. Dat heescht, et ass näischt, wat 
soll vertuscht oder verheemlecht ginn.
Fir eis sinn d’Données personnelles eppes 
Wichteges. Et ass eis net egal, wat domadder 
geschitt. An duerfir hunn ech haut och d’De-
mande un Iech, esou wéi d’Verfassung et och 
virgesäit, Här President, dass de Verdeede-
gungsminister an de Policeminister, déi och an 
der Kommissioun schonn Aussoe gemaach 
hunn, sollen d’Wuert ergräife kënnen, fir de 
Point de vue, esou wéi en ass, den Istzoustand, 
och déi legal Basis kënnen hei ze erklären, well 
mer net kënne vis-à-vis vun der Ëffentlechkeet 
duerch Ënnerstellungen hei e Malaise maa-
chen. Dat wëlle mer net.
Mir wëllen transparent an deem Dossier sinn. 
Mir wëllen näischt verstoppen. An dës Re-
gierung freet eng konstruktiv Zesummenaar-
becht. Mir hätten déi gären zesumme mat der 
Majoritéit a mat der Oppositioun. Den Date-
schutz ass eis ze wichteg, fir dass en zum 
parteipolitesche Spill gëtt.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 

Premierminister. Den Artikel 95 (2) vum Cham-

bers reglement gesäit vir, datt no der Demande 
vun engem Regierungsmember, fir eng Dekla-
ratioun ze maachen, d’Chamber eng Riedezäit 
fixéiert, déi konform zum Artikel 40 ass. Ech 
huelen un, datt d’Chamber uschléissend zu 
dëser  Deklaratioun eng kuerz Debatt wëllt féie-
ren. An deem Fall misst dann och eng Riedezäit 
fir dës Debatt festgehale ginn.
Ech géif der Chamber eng Riedezäit nom Mo-
dell 1 fir d’Deklaratioun a fir dës Debatt ze 
féiere proposéieren. Ass d’Chamber mat dëser 
Propositioun averstanen?
(Brouhaha)
Madamm Hansen, wannechgelift.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Fir d’Éischt wëll ech nach eng Kéier 
drop hiweisen, datt ech et definitiv schued fan-
nen, datt mer gëschter dee Punkt, dee mer 
wollten op den Ordre du jour setzen, net konn-
ten hei ofstëmme loossen, well den Artikel 31 
Paragraf 13 vum Chambersreglement gesäit 
dat vir. Et kann een ee Punkt op den Ordre du 
jour setzen, an da muss ee Vott gemaach ginn, 
wann de President et freet, wann d’Regierung 
et freet oder wann ee Member vun der Cham-
ber et freet, wann en den Appui vun op 
d’mannst fënnef Memberen huet. Mir sinn als 

CSV zu 21, an an dësem Fall hätte mer den 
Appui  vun 29 gehat. Den Här President huet 
dat genotzt gehat, wéi e wollt ofstëmme loosse 
fir dem Här Berger seng Demande. Also wär et 
u sech nëmmen normal gewiescht, datt eis De-
mande och ofgestëmmt gewiescht gi wier.

An den Här Premier huet elo d’Offer gemaach, 
oder ebe seng Deklaratioun gemaach. Mir 
wëllen  natierlech gären doriwwer debattéieren. 
De Modell 1 geet eis an dësem Fall net duer a 
mir hätte gären ee Modell 2.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Bausch freet d’Wuert, wannechgelift.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Merci, Här President. Ech hu 
mech net anzemëschen, wat fir eng Modellen 
d’Chamber fixéiert. Mä getrei deem, wat ech 
och an der Kommissioun gesot hunn, a wat 
een am Verbatim kann noliesen, stinn ech Dag 
an Nuecht der Chamber zur Verfügung. Mir 
kënne wéinst menger och de Modell 6 huele fir 
dat heiten. Ech hunn Zäit, ech bleiwe bis hënt 
eng Auer hei sëtzen, wann et muss sinn, fir ze 
diskutéieren, datt mer haut endlech Kloerheet 
kréien.

Merci.
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 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 

Berger huet d’Wuert.
 M. Eugène Berger (DP).- Jo, Merci, Här 

President. Mir begréissen als DP-Fraktioun, datt 
d’Regierung prett ass, fir hei eng Deklaratioun 
ze maache respektiv virun allem awer och, fir 
mat der Chamber zesummen an aller Transpa-
renz deen Dossier ze diskutéieren. A mir sinn 
och der Meenung, datt mer hei, wann et net 
muss sinn, keng Zäitlimitt solle setzen. Bon, 
ech perséinlech muss soen, datt mir elo net fir 
e Modell 2 oder 3 eng Interventioun hunn, mä 
ech mengen, hei soll wierklech kloergemaach 
ginn, datt keen d’Wuert verbuede kritt, datt 
jiddwereen déi Doleancen oder déi Froen, déi 
en huet, ka stellen an datt se da bescht-
méiglech solle beäntwert ginn. Also wéi gesot, 
mir sinn - Dir hat grad de Modell 1 propo-
séiert -, mir sinn awer och disponibel fir méi e 
laange Modell. Dat ass kee Problem fir eis.
Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Berger. Ech mengen, de Modell 1, 
dat war just eng Propositioun. Mir géifen dann 
am Fong geholl de Modell 2 zréckbehalen, 
wuelverstanen, datt net jiddweree muss déi voll 
Riedezäit ausnotzen.
Ech wëll fir dat, wat d’Madamm Hansen viraus 
gesot huet, soen, datt mer haut keng Debatt 
iwwert d’Interpretatioun vum Reglement féie-
ren.
Den Här Gibéryen kritt d’Wuert nach.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Jo, Merci, Här 
President. Ech muss éierlech soen, datt ech 
ganz frou sinn iwwert déi Deklaratioun, déi den 
Här Statsminister elo haut hei gemaach huet. 
Ech mengen, wa gëschter d’Majoritéit och 
esou reagéiert gehat hätt a se hätt dat direkt 
akzeptéiert, wat d’Oppositioun gesot huet, 
dann hätte mer gëschter deen Tëschefall net 
gehat. Ech muss awer soen, datt deen Tësche-
fall elo seng Wierkung hat an datt mer dann 
elo haut vun der Regierung dat proposéiert 
kréien, wat mir gëschter hei proposéiert haten. 
Ech si frou, datt, wann och net d’Majoritéit hei 
an der Chamber, mä dann zumindest d’Regie-
rung elo op d’Oppositioun zougaangen ass an 
dat mécht, wat mir gëschter verlaangt haten. 
An ech géif och ënnerstëtzen, datt mer de Mo-
dell 2 sollten huelen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Gibéryen. Den Här Marc Baum freet nach 
d’Wuert.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Jo, Merci, Här 
President. Ech ka mech deem uschléissen, wat 
virdru gesot ginn ass. Ech begréissen och aus-
drécklech, datt de Premier gesot huet, datt et 
hei näischt ze vertusche gëtt an datt et drëm 
geet, fir an engem konstruktiven Dialog mat 
der Chamber zesummen déi Faiten opzeschaf-
fen an datt dat hei wierklech en Ufank ka si vun 
enger Ausenanersetzung, enger ëffentlecher 
Ausenanersetzung an der Chamber.
An ech begréissen och, datt fir dat, wat effektiv 
déi véier Oppositiounsparteie gëschter gefrot 
hunn a verwiert kruten, dann haut effektiv de 
Moment do ass, fir déi Debatt kënnen ze 
féieren . Ech mengen, net méi an net manner 
haten  d’Oppositiounsparteie gëschter och ge-
frot.
Dëst gesot, schléissen ech mech der Madamm 
Hansen un, datt mir och mengen, datt e Mo-
dell 2 hei an dësem Fall géif Sënn maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Baum. An ech mengen, da kënne 
mer direkt der Regierung d’Wuert ginn.

 Une voix.- Den Här Clement wollt nach 
eppes soen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Clement, wannechgelift.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Merci och dem Här Statsminister fir 
déi Propos, déi hie gemaach huet, obwuel 
d’Regierungsparteien dat gëschter nach vehe-
ment hei verhënnere wollten, wat zu deem 
Eclat gëschter gefouert huet.
(Brouhaha)
Do muss een einfach elo emol éierlech soen, 
datt, wann hei mat méi Respekt virun der Op-
positioun ëmgaange gi wär, et net zum Eclat 
komm wär.
(Brouhaha)
Duerfir begréisse mir dat. A genau well et hei 
esou e krokelegt Thema ass, musse mer min-
destens beim Modell 2 landen, well ech 
mengen, dat heiten ass en Thema, wat do-
bausse Welle schléit, mä och heibanne Welle 
schléit. An deementspriechend schléissen ech 
mech der Propositioun vun der Madamm 
Hansen  un.

Villmools Merci.

3. Déclaration au sujet des fichiers et 
banques de données de la Police et 
de la Justice suivie d’un débat

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools. An ech mengen, dann ass de Moment 
komm, datt mer der Regierung d’Wuert ginn. 
Wie fänkt un? Den zoustännege Minister fir 
bannenzeg Sécherheet, den Här François 
Bausch.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Här President!
 M. Fernand Etgen, Président.- Jo?
 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ass et dann elo 

de Modell 2?
 M. Fernand Etgen, Président.- De Mo-

dell 2 ass zréckbehale ginn, scho virdrun, an 
nom Modell 2 huet d’Regierung 40 Minutten 
zegutt. An d’Regierung huet d’Wuert.
Déclarations

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Merci, Här President. An och 
Merci fir déi Debatt de Mëtteg. An ech kann all 
déi berouegen, déi hei mengen, do hätt eppes 
Wierkung gewisen. Ech muss Iech éierlech soen: 
Ech hunn eréischt gëschter am spéiden Nomët-
teg matkritt, wat sech hei ofgespillt huet.
An ech hu mech e bësse gewonnert, well am 
Endeffekt hat ech deemools an där Kommis-
sioun, wou ech mat der Police war, déi op 
mäin Antrag hin och extra laang gedauert 
huet, jo awer, mengen ech, vill Informatioune 
geliwwert. Dat kann een am Verbatim noliesen, 
ech wëll nach eng Kéier drop hiweisen, an ech 
wär frou, wann d’Ëffentlechkeet dat och vill 
géif liesen, wat do gesot ginn ass. Dat war net 
oninteressant, menger Meenung no.
Mä ech hunn deemools virun allem gesot, datt 
ech prett wär, vun deem Datum un, wou déi 
Kommissioun war, all Dag, wann et misst sinn, 
24 Stonnen an d’Chamber ze kommen, fir 
driwwer ze diskutéieren, wat un där Affär do 
drun ass, wat net drun ass, wat fir eng Mee-
nungen datt et de part et d’autre gëtt a mech 
domadder ausenanerzesetzen.
Ech muss awer soen, Här President, ech sinn 
duerno net méi invitéiert ginn. Dat muss een 
awer och emol feststellen, wa mer dann elo hei 
diskutéieren, ouni engem do elo e Virworf ze 
maachen, mä dat ass einfach e Fait. Ech hunn 
en Angebot gemaach, dat ass duerno net méi 
ugeholl ginn. Mä dat ass awer elo egal. Haut 
sinn ech elo hei an duerfir wäert ech och haut 
eng Rei Saache soen.
Ech wëll emol fir d’Éischt eng Virremark maa-
chen, Här President, Dir Dammen an Dir 
Hären , fir ze soen, datt den Dateschutz en 
Thema ass - an och de Schutz vun der Privat-
sphär vun deem eenzelne Bierger -, dee mech 
dreift, zënter datt ech politesch aktiv sinn, dee 
mer ëmmer extrem wichteg war. An dat kann 
een och, wann ee mäi politeschen Historique e 
bëssen nokucke geet, op munch Aart a Weis 
erausfannen - ech kommen nach herno op e 
puer Saachen zréck, e puer Beispiller -, soudatt 
et mir am Dram net géif afalen, wann iergend-
een Doute besteet par rapport zum Dateschutz 
oder zum Schutz vun der Privatsphär, datt ech 
dat net géif eescht huelen. Wann do en Doute 
besteet, da soll ee sech domadder ausenaner-
setzen. Wann e sech herno als onbegrënnt 
erausstellt, dann ass dat jo kee Problem, dann 
ass dat jo eng gutt Saach. Wann e sech als be-
grënnt erausstellt, da musse mer zesumme ku-
cken, eis Froe stellen, wéi mer dat aus dem 
Wee geraumt kréien. Dat ass meng Aart a Weis, 
do drunzegoen.
Dat Zweet, wat ech als Virremark wollt soen: 
Ech mengen, ech sinn awer heibanne vun 
allen , inklusiv vun den Deputéierten, géif ech 
emol behaapten - et sinn zwar eng Rei nei De-
putéierten hei, déi waren an där leschter Legis-
laturperiod net hei -, deen Onbefaangensten 
an deem Dossier. Ech hat weder ze di mat der 
Ausaarbechtung vum Dateschutzgesetz an ech 
hat och näischt ze di mat den Debatten an der 
Chamber vum Dateschutzgesetz, wéi dat ge-
stëmmt ginn ass hei d’lescht Joer mat 57 Stëm-
men. Ech hat och näischt dermat ze dinn, wat 
mat deenen Daten an deene leschte 35, neen, 
39 Joer, wann ech bis 1979 zréckginn, geschitt 
ass.
Ech sinn de 4. Dezember a mengem Amt als 
neie Minister fir bannenzeg Sécherheet veree-
degt ginn. A bon, Dir musst mer esou vill zou-
gestoen, datt vum 4. Dezember bis zum Mee, 
wou dat Ganzt hei an d’Ëffentlechkeet komm 
ass, een awer net alles hätt kënnen op d’Kopp 
geheien an änneren. Mä ech hunn awer eng 
Rei Saache scho proposéiert, an zwar laang, ier 
iwwerhaapt dat doten zur Diskussioun komm 
ass.
Ech wëll duerfir dat alles hei rappeléieren. Ech 
war knapps e Mount mat mengem neie Man-

dat beschäftegt, dunn hunn ech der Chamber 
proposéiert, fir am Hierscht dëst Joer en Débat 
de consultation ze maachen iwwert d’Policege-
setz an d’Policereform. Dat heiten ass en Deel 
vum Policegesetz, dat wësse mer jo, well et gi 
jo ganz kloer Lienen tëschent dem neien Date-
schutzgesetz an deem heiten. Also ganz kloer, 
och wann dat hei net erauskomm wär zu 
dësem  Zäitpunkt, hätte mer mat Sécherheet 
wahrscheinlech Saachen erausfonnt am 
Hierscht . Mä dat ass awer elo egal, ech wollt 
dat just soen. Dat hunn ech no engem Mount 
proposéiert.
Ech hunn och no engem Mount, wou ech a 
mengem Amt war, proposéiert, en Thema un-
zegoen, wat ech scho laang a puncto Date-
schutz a mengem Kapp hat a wou ech mer och 
gesot hunn: „Wann s de dee Ministère iwwer-
hëls, wëlls de dat ugoen!“ An dat sinn d’Daten, 
déi iwwer Kamerae gesammelt ginn. Well et 
geet jo hei net nëmmen ëm d’Daten, déi digi-
tal an de Computere sinn, mä och ëm d’Daten, 
déi iwwer Kamerae gesammelt ginn.
An ech ka mech nach ganz gutt erënneren, wéi 
ech mech gezunn hunn am Januar an am 
Februar , fir de Kamerasystem VisuPol einfach 
emol auszedeenen op ganz Bouneweg, wat 
och alles gefrot ginn ass vun ënnerschidd-
lechen Deputéierten. An ech hu gesot, ech 
wéilt dat elo emol net maachen, well ech 
wierklech eng Rei Suergen hätt, esou wéi dat 
de Moment geregelt wär. An duerfir géif ech 
gär d’Inspection générale de la Police beop-
tragen, fir mer eng genau Analys ze maachen, 
net nëmme par rapport zum Dateschutz, mä 
och, wéini dat Ganzt e Sënn mécht, wéini den 
Agrëff an d’Privatsphär, dee mer jo egal wéi, 
souguer wa mer den Dateschutz hunn, hei 
maachen, wéini deen e Sënn mécht a wéini e 
kee Sënn mécht, well ech einfach d’Flemm 
hätt. Ech hat dunn op mengem Büro schonn x 
Demandë leie vun anere Gemengen a vu Buer-
germeeschteren, wou ëmmer jiddweree wollt 
lénks a riets Kameraen ophänken. Do huet kee 
Mënsch sech staark interesséiert fir déi Fro vum 
Dateschutz. Duerfir hunn ech d’IGP domat 
beoptragt.
An ech muss och soen, wann ech da liesen an 
enger Press, datt gesot gëtt, ech hätt elo de 
Bock zum Gäertner gemaach, well ech der IGP 
deen Optrag ginn hunn, da wëll ech awer och 
drun erënneren, datt mer an der Inspection 
géné rale de la Police eng Reform gemaach 
hunn, an zwar um Enn vun der leschter Legis-
laturperiod, an datt mer d’Inspection générale 
de la Police komplett onofhängeg gemaach 
hunn. Virun allem, andeems mer dem General-
inspekter vun der Inspection générale de la Po-
lice eng Magistratin virdrugesat hunn, déi also 
un d’Spëtzt gesat ginn ass, soudatt déi Admi-
nistratioun komplett onofhängeg do ass, fir 
d’Police ze kontrolléieren. An et ass dat Nor-
maalst vun der Welt, dat steet iwwregens duer-
fir esou am Gesetz dran, datt de Minister déi 
kann huelen, net nëmmen, fir engersäits d’Po-
lice ze kontrolléieren - déi ass jo souwisou duer-
fir do, an datt dat fonctionnéiert, hu mer och 
eréischt an deene leschten zwou Wochen er-
lieft, soudatt déi Reform sech bezuelt 
mécht  -, mä awer och, datt de Minister hir ka 
verschidde Saachen an Optrag ginn.
Do hunn ech déi dunn ee Mount duerno, wéi 
gesot, beoptragt, emol doriwwer eng genau 
Analys ze maachen, well dat och en Datepro-
blem ass. A wéi mir am Mäerz, dat kënnt Der 
Iech vläicht nach erënneren, eng Kéier eng 
Chamberskommissioun haten, do sinn ech ge-
dréckt ginn, wéini dann endlech déi Kameraen 
do kéimen op der Gare an iwwerall. Do hunn 
ech gesot, ech géif mindestens emol gär 
ofwaarden, bis ech den Avis hätt vun der 
CNPD, vun der nationaler Dateschutzkommis-
sioun, ansonste géif ech op alle Fall mat 
Sécher heet iwwerhaapt keng Decisioun huelen.
Du koum deen Avis vun der Dateschutzkom-
missioun. An eigentlech war ech immens frou, 
datt dee meng Besuergnesser confirméiert 
huet. Et stoung net am Avis dran, et wär keng 
legal Basis do. Mä et stoung awer dran, datt et 
hirer Meenung no besser wär, et géif een e se-
parat Gesetz maache fir déi ganz Fro vun den 
Daten, déi iwwer Kamera gesammelt ginn, wat 
mech gefreet huet, well dat ass souwisou dat, 
wat ech och wollt maachen.
Am Mee, wéi dunn déi ganz Geschicht hei 
ugaangen ass, du war dat Éischt, wat ech gesot 
hunn, no zwee Deeg: „Fir mech ass dat kloer, 
hei gëtt et Zweifelen, hei gëtt et Froen, déi 
sech gestallt ginn. Mir mussen elo kucken, datt 
mer Kloerheet drakréien an ob muss nogebes-
sert ginn oder net.“
An do hunn ech nach eng Kéier d’Dateschutz-
kommissioun beoptragt, fir en Avis ze maache 
par rapport zum Policegesetz an dem Date-
schutzgesetz, wéi déi Daten do ze gesi wären. 
An ech hunn nach eng Kéier d’IGP beoptragt, 
fir eng genau Analys ze maachen. Ech hu sou-
guer der Chamber de genaue Wuertlaut vum 
Text gi vum Optrag, deen ech hinne ginn 

hunn. An ech mengen, jiddwereen, deen dee 
liest, dee kann dra liesen, datt dat net näischt 
ass, wat ech do gefrot hunn, mä datt dat 
wierklech an den Detail geet. Also kloer, vun 
Ufank un éischtens sensibiliséiert um Thema 
duerch eng ganz Rei Saachen, déi ech an 
deene puer Méint, wou ech do sinn, gemaach 
hunn, an zweetens awer och duerch déi En-
quêten, déi ech bestallt hu vun deenen eenzel-
nen Organismen, déi zoustänneg sinn.
An dann ass et esou, datt ech natierlech och 
net nëmme gewaart hunn. Et ass net esou, datt 
ech elo am Mee gesot hunn: „Ech ginn der 
CNPD an der IGP en Optrag a fir de Rescht sët-
zen ech mech emol dohinner an ech waarde 
gemittlech, wat geschitt.“ Bon, dat wéisst 
d’Chamber vläicht net, mä duerfir soen ech dat 
dann haut: Ech hat duerno schonn x Réunion-
de-servicë mat der Police, wou mer eis eng 
ganz Rei Froen, déi hei aus där ganzer Diskus-
sioun ervirginn, gestallt hunn a wou mer 
amgaange sinn, d’Saachen ze analyséieren.
An ech wéilt Iech soen - an do kommen ech 
zum Punkt, wéi komplizéiert déi Geschicht 
ass -, datt ech elo e Gesetzesprojet zréckgeha-
len hunn, deen ech vun der DAC, also vun der 
Administratioun, déi zoustänneg ass fir d’Sé-
cherheet um Fluchhafen, virgeluecht kritt 
hunn, wou am Artikel 3 vun deem Gesetzes-
projet drasteet, datt si gären hätten, datt an 
Zukunft fir all d’Gesellschaften, déi „airside“ 
um Fluchhafen operéieren, e Contrôle des an-
técédents gemaach gëtt. Dat baséiert natier-
lech op enger europäescher Direktiv, pardon, 
net enger europäescher, op enger EASA-Direk-
tiv, wat d’DAC proposéiert huet. An d’Police 
ass erausgesicht ginn, fir dat ze maachen. An 
do steet dat dann am Artikel dran.
Do hunn ech dat zréckgehalen. Firwat? Duerch 
dat Gesetz krit ech natierlech eng legal Basis, fir 
datt d’Police dat ka maachen. Awer esou, wéi 
d’Froestellungen hei alleguerte lafen, geet dat jo 
net duer. Et geet jo net duer, wann ech dat rich-
teg verstinn, datt ech eng legal Basis a verschid-
dene Gesetzer hunn, déi der Police erlaben, 
eppes ze maachen. Mä d’Fro, déi sech jo elo hei 
stellt, ass: Wéi gëtt et gemaach? Wéi wäit dierf 
d’Police goen? An esou weider an esou fort.
Ech soen Iech awer direkt, datt dat net einfach 
gëtt. Well wann do steet, de Contrôle des anté-
cédents ze maachen, dann heescht dat jo net 
nëmmen, de Casier ze weisen, well soss stéing 
näämlech do, deejéinegen, deen eng Plaz wëllt 
fannen, dee soll säi Casier eraschécken, a wann 
dee vierge ass, da gëtt e geholl. De Contrôle 
des antécédents heescht ganz kloer, datt eng 
Rei Sécherheetskritäre sinn, um Fluchhafen 
zum Beispill, an datt do muss méi gekuckt gi 
wéi de Casier.
An duerfir hunn ech der Police an och der DAC 
gesot: „Ech leeën dat Gesetz do op Äis!“ Ech 
soen Iech awer och direkt, datt dat net einfach 
gëtt, well d’Fluchgesellschafte wäerten net 
ganz happy driwwer sinn. Wann déi näämlech 
Piloten oder Leit astellen, déi „airside“ wëlle 
schaffen, da wäerten déi mer elo natierlech op 
den Daach klammen a soen: „Wéi ass dat do 
elo méiglech?“ Mä ech soen Iech, ech huelen 
awer keng Decisiounen. Well an deem Gesetz 
stéing en plus nach am Artikel 3 dran, datt 
d’Police dee Contrôle des antécédents géif 
maachen an datt den zoustännege Minister 
vun der Sécurité intérieure da misst d’Decisiou-
nen huelen.
Bravo! Einfach! Wéi mer gesinn, ass dat jo ganz 
einfach, wéi mer déi Debatt hei de Moment 
verfollegen. Also ech soen Iech, wann ech hei 
net, esou wéi mer elo diskutéieren, am Detail 
Kritäre kréien, wat do dierf gemaach ginn, wat 
dierf gekuckt ginn a wat an deene Rapporten 
dierf stoen a wat ech dierf virgeluecht kréien, 
da soen ech, da wäert ech déi Decisiounen net 
huelen, ganz kloer!
Mir mussen eis natierlech och bewosst sinn, an 
ech wëll Iech drop hiweisen, datt et entre-
temps aacht Gesetzer gëtt - aacht Stéck! -, déi 
eleng d’Police betreffen, wou Referenzen dra-
stinn, fir d’Contrôle-des-antécédenten ze maa-
chen. Da musse mer eis och bewosst sinn, wat 
dat heescht fir déi aacht aner Gesetzer. Wann 
ech da fir all déi aacht Gesetzer, wou déi Refe-
renz steet, wou also eng legal Basis do ass - et 
ass net esou, wéi gesot gëtt, datt keng legal 
Basis do ass, mä wou mer just d’Ausféierungs-
bestëmmunge mussen definéieren, well do-
rëms geet et jo schlussendlech hei an där gan-
zer Diskussioun -, da musse mer fir all déi aacht 
Gesetzer am Policegesetz, wéi mer et elo disku-
téieren, genau beschreiwen, wat se do dierfen 
a wat se do net dierfen.
Duerfir soen ech Iech och direkt: Wann een hei 
vu mir verlaangt, datt ech e Gesetz soll maa-
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chen, dat am September oder am Oktober, wéi 
ech elo héieren hunn, scho soll virleien, bei där 
Komplikatioun, da soen ech em, datt et net 
vun ongeféier ass, datt viru mir, mengen ech, 
siwe Virgänger waren, déi 39 Joer gebraucht 
hunn, fir dat hei ze regelen, an et nach net 
hikritt hunn. Den Här Frieden ënner anerem. 
Tëschent 1997 an 2004 ass et iwwerhaapt 
keng legal Basis fir de Policefichier ginn, den 
zentrale Fichier, well mer natierlech an dem 
neien Zeenario ware mat engem neie Gesetz 
vun 2002, wat duerno probéiert ginn ass vum 
deemolege Minister.
Wann ech dat soen, an dat hunn ech an all 
menge Rieden an och an allem, wat ech ge-
schriwwen hunn, gesot, da geet et mir net 
drëm, Reprochen ze maachen. Et geet mir just 
drëm, fir opzeweisen, wéi komplizéiert datt 
den Dossier ass. Dat ass näämlech fale gelooss 
ginn. Dunn ass deen ale Règlement grand- 
ducal erëm reaktivéiert ginn, well effektiv de 
Statsrot alles zerrappt huet, wat déizäit ge-
schriwwe ginn ass, a well et net fäerdegbruecht 
ginn ass vun deem deemolege Minister, fir et 
ze maachen. Dat ass kee Reproche un dee Mi-
nister, et ass just eng Feststellung.
An esou kënne mer de ganzen Historique beo-
bachten. A wann Der déi ganz Situatioun hei 
gesitt, da wäert Der feststellen, datt dat alles 
wierklech vill méi komplizéiert ze regelen ass. 
Wat awer net heescht, datt mer et net solle 
maachen. Dat wëll ech awer gradesou soen.
Ech sinn hei bereet, an dat hunn ech och vun 
Ufank u gesot, an ech sinn awer duerfir der 
Meenung, datt mer awer och déi Rapporte 
brauche vun der IGP a vun der CNPD, fir kënne 
seriö ze diskutéieren. Well mir wëlle jo awer elo 
dann hoffentlech eppes hei maachen, wat 
Kapp a Fouss huet, wat d’Strooss hält fir d’Zu-
kunft, wat definitiv richteg Neel mat Käpp sinn, 
wéi een esou schéi seet. Och wann et kompli-
zéiert ass. Mä da brauche mer awer déi Basis-
dokumenter an déi genau an detailléiert Analy-
sen, fir dat kënnen ze maachen.
Dann hu mer zënter 2018 en neit Gesetz, zën-
ter dem 1. Januar, pardon, 1. August 2018. Dat 
sinn, kommt, mir sinn emol ganz fein, soe mer, 
rechne mer de Juli och nach derbäi, et sinn 
eelef Méint. Mä wéi déi ganz Diskussioun 
ugaangen ass, war et emol nach keng zéng 
Méint hier, datt dat Gesetz do war.
Dat Gesetz ass gestëmmt gi vu 57 Deputéier-
ten. A 57 Deputéierte waren zu deem Moment 
der Meenung, datt d’CNPD, déi effektiv eng 
Rei Saachen opgeworf huet an hirem Avis dee-
mools, net recht hätt, mä datt de Statsrot recht 
hätt. An domadder wëll ech och scho soen, 
datt de Statsrot och d’Meenung vertratt huet, 
wéi de Gros vun der Chamber, datt et géif 
duergoen, dat, wat an deem Dateschutzgesetz 
géif stoen, datt dat géif vëllegen duergoen an 
datt een net bräicht an déi spezifesch Gesetzer, 
wa Referenzen am Dateschutzgesetz sinn, nach 
eppes dranzesetzen.
Elo kënne mer natierlech laang driwwer disku-
téieren, wie recht huet an onrecht huet. Dat ass 
net relevant eigentlech, menger Meenung no. 
Relevant, dat muss fir mech sinn, datt, wa mir 
eis eens ginn heibannen alleguerten ..., an ech 
hunn domadder kee Problem, soen ech Iech 
och direkt. Ech hu léiwer méi Dateschutz wéi 
manner Dateschutz, an där Logik, wéi ech et am 
Ufank gesot hunn. Wa mer eis dann dorobber 
eens ginn, da musse mer eis awer just bewosst 
sinn, dat kréie mer net an dräi Méint hin.
An duerfir soen ech och direkt, wann ee ver-
laangt, datt dat neit Dateschutzgesetz a senger 
Komplexitéit, wat am August d’lescht Joer a 
Kraaft getrueden ass, datt no zéng Méint do 
schonn alles soll esou sinn, wéi et soll sinn ... 
Ech gi souguer esou wäit, ze behaapten ... Well 
dat Dateschutzgesetz betrëfft jo net nëmmen, 
an dat ass jo och e bëssen dat, wat mech 
heiansdo perplex mécht an där Diskussioun. Et 
huet een d’Impressioun, dat géif just d’Police 
oder d’Justice betreffen.
Neen, et betrëfft dee ganze Privatsecteur. Et 
betrëfft de ganze Stat an et betrëfft sämtlech 
Datebanke beim Stat. A mir kéinten da ganz 
sécher all déi Datebanken, mengetwegen, op 
de Metier huelen. Da sinn ech bal sécher, datt 
nach laang net alleguerten d’Datebanken, net 
nëmmen déi bei der Police, bei der Justice an 
der Rei sinn, mä datt der wahrscheinlech nach 
ganz vill net deem entspriechen, wat do steet. 
Emol net deem entspriechen, wéi den Text et 
iwwerhaapt virgesäit, guer net ze schwätze vun 
Onkloerheeten, déi eventuell kéinten dra sinn, 
effektiv, wann et drëms geet, ze kucken, wéi 
mussen déi Ausféierungsbestëmmunge sinn.
Also, am Kloertext: Et muss drëms goen, datt 
mer hei gemeinsam zesummen dru schaffen, fir 

herno e gudden Text erauszekréien oder gutt 
Ännerungen oder Verbesserungen eraus ze-
kréien. An och mam Hannergedanken - dat ass 
mäi leschten Appell, deen ech wëll maachen, 
an dat war och meng Suerg zum Deel bei Saa-
chen, déi ech geschriwwen hunn -, och awer 
ëmmer mat dem Hannergedanken, datt déi 
Instanzen, ëm déi et hei geet, datt déi musse 
kënne schaffen herno.
Well ech wëll awer drop hiweisen - an dat soen 
ech elo net, fir Drock ze maachen, mä ech soen 
et, well ech et wierklech esou empfannen, well 
ech all Dag gesinn, wéi geschafft muss ginn -: 
Et geet hei awer och ëm Police an et geet ëm 
Justice, an déi musse kënne schaffen. D’Police 
muss hir Aarbecht kënne maachen. Mir dierfen 
net op e Punkt kommen, datt dat onméiglech 
gemaach gëtt.
An ech soen Iech awer och direkt: Egal wat mer 
herno wäerte vun Text erauskréien, ganz sécher 
wäert et iwwert dat erausgoen, datt ee ka soen, 
hei ass mäi Casier judiciaire, deen ass vierge, an 
duerfir ass alles, wat do gemaach gëtt, onge-
recht. Dat wäert ganz sécher net duergoen.
An ech wëll Iech och garantéieren, mäi Wëllen 
ass, datt mer net nach eng Kéier 39 Joer waar-
den, ier mer dann elo hei Neel mat Käpp maa-
chen, mä datt et soll séier goen.
Mä ech sinn awer dergéint, datt mer eis elo 
quasi - wéi soll ech soen? - eng Barrière setzen 
a soen, den 1. Oktober muss et fäerdeg sinn. 
Well da setze mer eis esou ënner Drock, an ech 
soen Iech och, dat wäert net méiglech sinn an 
der Praxis, fir dat ze maachen, trotz dem villen, 
wat dru geschafft gëtt, haut schonn.
Ech hunn der Police haut och schonn eng Rei 
Opträg ginn, wou se amgaange sinn, no Saa-
chen ze kucken. Ech hunn och mengem Minis-
tère - de Leit, de Juristen - schonn eng Rei Op-
träg ginn.
Dat heescht, alles dat wäert zesummefléissen 
am Hierscht. Mä ech soen Iech, mir packen et 
net bis den 1. Oktober, ganz sécher net. An 
ech mengen, et wier och falsch, fir eng Min-
destlat ze setzen, déi esou en Drock mécht.
An da soen ech Iech nach eppes um Schluss: Et 
geet och net drëms, wéi ech verschiddentlech 
héieren - op alle Fall, dat ass net meng Astel-
lung -, weder fir Saachen op d’laang Bänk ze 
schiben nach fir Saachen auszesëtzen.
Datt ee verschiddentlech net ëmmer kommuni-
kéiert - Dir kënnt Iech virstellen, fir hei ... Ech 
maachen haut d’Diskussioun gär mat jiddwer-
engem wou e wëllt. Mä ech soen Iech, fir 
iwwerhaapt de Wëssensstand ze kréie vun all 
deene Gesetzer, déi hei implizéiert sinn, vun 
deem, wat e gëtt, dat mécht een net a 24 
Stonnen. An ee Minister, deen esou reagéiert, 
deen hei géif aus der Hëft schéissen, ech 
mengen, dee wär do falsch op der Plaz. Dat ass 
meng Iwwerzeegung.
Hei muss Rou kommen an den Dossier. Net 
Rou, fir net méi driwwer ze schwätzen, an och 
net Rou, well mer d’politesch Ausenaner-
setzunge fäerten, an och net Rou, fir d’Saach 
op d’laang Bänk ze schiben, mä Rou, fir datt 
mer herno e gudden Text kréien an e gudden 
Dateschutz herno zu Lëtzebuerg hunn.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Bausch. An ech géif d’Wuert direkt 
weiderginn un den Här Justizminister, den Här 
Félix Braz. Här Braz, Dir hutt d’Wuert.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. A Merci och fir d’Geleeënheet, 
déi mer kréien, fir haut virun der Chamber 
nach eng Rei Erklärungen ze gi respektiv och 
op Froen ze äntwerten. Ech muss villes vun 
deem, wat de François Bausch gesot huet, 
leider  e bësse widderhuelen oder paraphraséie-
ren, well dat och fir mech gëllt, mä ech wëll et 
awer trotzdeem och selwer eng Kéier soen.
Mir si jo elo zënter e puer Wochen an enger 
Diskussioun am Land, wou vill Saache gefrot 
ginn, awer och vill Saache behaapt ginn. An 
den Här Bausch an ech, mir hunn elo zënter 
Woche probéiert, ouni Polemik, Punkt fir Punkt, 
op déi Froen ze äntwerten. Mir hunn dat ge-
maach an der Chamber. Mir hunn dat ge-
maach an Interviewen no der Chamber. Mir 
hunn dat um Radio gemaach. Mir hunn dat  
an engem oppene Bréif gemaach. A mir pro-
béieren zënter e puer Wochen, alles, wat gesot 
gëtt, ze beäntwerten, à notre meilleure con-
nais sance ze beäntwerten an och ze erklären.
Mir hunn dat gemaach ouni mam Fanger op 
iergendeen an der Vergaangenheet ze weisen. 
Mir maachen dat ouni mam Fanger ronderëm 
eis ze weisen. Mä mir äntwerten op déi Froen a 
probéieren dat och dowéinst ouni Polemik ze 
maachen.
Fakt ass awer, dass et en Deel gëtt vu Polemik, 
an déi Polemik entsteet och zum Deel aus Ver-

mëschungen, déi gemaach gi vu verschiddene 
Saachen, wat och fir mech notamment e bës-
sen eng Schwieregkeet ass, fir ëffentlech drop 
ze äntwerten, well ech ginn da pêle-mêle Saa-
che gefrot, déi entweder d’Police betreffen 
oder déi d’Magistratur betreffen. An eigentlech 
misst ech zënter Woche soen: „Mat der Police 
hunn ech näischt ze dinn, dat ass en aneren.“ 
Bei der Magistratur misst ech soen: „Mä et ass 
Séparation des pouvoirs. Si huelen hir Decisiou-
nen, ech hunn déi net ze kommentéieren.“
Dat hunn ech awer net gemaach, well ech 
ganz gären och mech deenen Interrogatioune 
stellen, déi d’Leit hunn. A mir hunn och pro-
béiert, déi alleguerten ze beäntwerten, esou 
gutt wéi mer dat kënnen.
Ech ënnerscheeden an där ganzer Diskussioun 
eigentlech zwou Saachen. Dat eent ass eng 
Diskussioun um Fong - ech kommen herno 
nach dorobber -, well ech fannen, dass déi par-
faitement legitimm ass an dass och kee sech 
där Diskussioun soll entzéien. Dat anert, an do-
mat hunn ech awer vill Zäit an deene leschte 
Woche verbruecht, dat ass, eng Rei falsch Be-
haaptungen ëmmer nees ze widderleeën. Mä 
et gëtt net wierklech och ëmmer zur Kenntnis 
geholl, och wa mer eis dofir Zäit geholl hunn 
an och bereet sinn, Zäit ze huelen.
Ech wëll och dofir dat, wat de François Bausch 
scho gesot huet, nach eng Kéier ënnersträi-
chen. Mir waren invitéiert gi vun déi Lénk, den 
Här Bausch an ech, an eng Jointe ze kommen 
tëschent Justiz- a Sécurité-intérieures-Kommis-
sioun, wou mir allen zwee gesot hunn, mir 
wäre bereet, net nëmmen, wat mer gemaach 
hunn, dee ganze Moien dozebleiwen, mä och 
nach iwwert d’Mëttesstonn, och nach dee 
ganzen Nomëtteg an och nach deen Dag drop 
erëmzekommen, an datselwecht gëllt fir haut, 
fir dass mer all materiell Froen, déi sech stellen, 
kënne beäntwerten.
Dat huet net verhënnert, dass duerno awer 
aner Saache gesot gi sinn, notamment, dass 
nach Froen net beäntwert wieren. Mir stellen 
eis dann haut och nach eng Kéier gären all 
deene Froen, déi bis elo nach net gestallt gi 
sinn, fir se, wann et muss sinn, ze beäntwerten, 
esou gutt wéi mer dat kënnen an esou präzis 
wéi mer dat kënne beäntwerten.
Dozou gehéiert, dass gesot gëtt - an do 
schwät zen ech deen Deel un, deen d’Magistra-
tur betrëfft -, dass do Datebänken ouni Base 
léga le géife gefouert ginn. Ech soen et nach 
eng Kéier: Dat ass eendeiteg net de Fall.
D’Base légale fir déi Fichieren, déi et do gëtt, 
déi geet laang zréck. Déi hat emol eng Kéier 
tëschent ‘90 a ‘94 keng Base légale, well dat 
Reglement net erneiert gi war. Mä zënter 2002 
sinn déi Fichieren opgrond vum Dateschutzge-
setz vun 2002 a se lafen zënter dem 1. August 
opgrond vum Dateschutzgesetz vum 1. August 
2018.
A mer wësse jo, dass mer deemools zwee euro-
päesch Texter ëmgesat hunn, den europäe-
schen Dateschutzpaquet, dat eent e Regle-
ment, wat ganz allgemeng beim Stat gëllt, an 
dat zweet eng Direktiv, wat spezifesch fir Don-
nées policières et judiciaires zoutrëfft, wat jo 
net eng Exklusivitéit ass vun der Police oder der 
Justice.
Et gëtt also eng Base légale. D’Diskussioun, 
awéiwäit dass een déi soll verbesseren, dozou 
kommen ech herno, mä et gëtt eendeiteg eng 
Base légale fir déi Fichieren.
Zweetens gëtt geschwat vu geheime Casieren. 
Och dat muss ech ganz kloer zréckweisen.
Dee JUCHA - an ech erklären herno nach eng 
Kéier e bësse méi genee, wat dat dann ass, dee 
JUCHA -, wou gesot gëtt, dee wär geheim, 
deen ass mitnichten geheim! Ech hat den ho-
norabelen Deputéierten, den Här Mosar, och 
de 4. Juli op RTL héieren, wou e gesot huet, en 
hätt eréischt an de leschten Deeg iwwerhaapt 
eppes vun deem JUCHA do héieren. Ech muss 
dat awer e bësse relativéieren, Här Mosar.
Et gëtt zum Beispill e PV vun enger Commis-
sion juridique vum 13. Mee 2015, dat läit scho 
véier Joer zréck, wou Dir awer och präsent 
waart, wou iwwert de JUCHA geschwat ginn 
ass, näämlech am Kontext vum Rapport d’éva-
luation iwwer Lëtzebuerg am Kader vun Euro-
just, wou de JUCHA erkläert ginn ass vun eisem 
Vertrieder bei Eurojust, a wou mer och aus dem 
Rapport jo konnten enthuelen, dass eis euro-
päesch Evaluateure vun der Kommissioun an 
deem Rapport d’évaluation mutuelle ausdréck-
lech de JUCHA souguer als bonne Pratique 
duergestallt hunn an dass d’Evaluateuren eng 
Rei Virschléi gemaach haten, fir zum Beispill 
d’CRIen, déi bis dohinner net am JUCHA inte-
gréiert waren, och an de JUCHA kënnen opze-
huelen. Dat ass och geschitt an dat ass och an 
der Kommissioun unanimement bestätegt 
ginn.
Dir waart och deemools do präsent, Här Mosar. 
Dofir, ech menge schonn, dass jiddwereen, dee 

sech mat där Matière déi lescht Jorzéngte be-
faasst huet, duerchaus weess, dass et an der 
Magistratur e Fichier gëtt, dee JUCHA heescht. 
Et ass also mat Sécherheet näischt Geheimes.
Ech wëll dann och an zwee Wuert soen, wat 
dat dann ass, dee JUCHA. Dee JUCHA ass kee 
Fichier an deem Sënn, wéi zum Beispill beim 
 Fichier central bei der Police oder bei aneren. 
De JUCHA ass e Repertoire. Dat ass och erkläert 
ginn. An dofir gëtt et och kee Widdersproch 
tëschent den Erklärungen, déi de Procureur 
géné ral d’État ofginn huet, an deenen, déi de 
President vun der Cour supérieure als President 
vun der Autorité de contrôle judiciaire ginn 
huet. Déi zwee kennen de JUCHA an déi zwee 
erkläre keng verschidde JUCHAen, wa se an der 
Chamber doriwwer befrot ginn.
De JUCHA ass e Repertoire, deen et erlaabt, all 
déi PVen, déi erakommen ... Vu verschiddenste 
Plaze komme PVen era bei d’Justiz, bei d’Ma-
gistratur; iwwer 60.000 eleng am Joer 2018. 
Dass een dat net op der Hand ka geréieren an 
erëmfannen, mengen ech, liicht jiddwerengem 
an. Am Joer 2019, dass dat elektronesch muss 
geschéien, ass evident.
Mä an deem JUCHA sti keng Fichieren a keng 
Dossieren. D’Dossiere sinn an der Justiz nach 
ëmmer um Pabeier, an zwar bei deem Magis-
trat, dee grad dee Moment an der Prozedur 
och mat deem Dossier do befaasst ass.
De JUCHA ass e Repertoire. Wann een do en 
Numm antippt, da steet do just - dat hunn ech 
mer och erkläre gelooss - den Numm, d’Num-
mere vun de PVen, a wéi engem Statut dass déi 
Persoun an deem Dossier ze dinn hat. Do steet, 
ob dat Droit commun ass oder Circulatioun an 
esou weider, där doter Informatiounen, an och 
wou deen Dossier an der Prozedur dru wier.
A wann een da wëllt wëssen, wat an deem 
Dossier drasteet, da muss ee selbstverständlech 
bei dee goen, deen dee Moment an der Pro-
zedur zoustänneg ass. Deen huet den Dossier. 
Dat wäert allerdéngs änneren am Kader vum 
„paperless justice“, wou dann d’Dossieren an 
Zukunft - an dat wëlle mer jo alleguerten; och 
do gëtt et an Europa Konsens driwwer, fir op 
dee Wee ze goen - tatsächlech elektronesch 
ginn. An dann ass dat net méi, wéi dat haut de 
Fall ass.
Mä dee JUCHA, ech soen et nach eng Kéier, ass 
e Repertoire, en Inhaltsverzeichnis. Stellt Iech 
vir, Dir hätt e Buch. Dir hutt e Buch vun 300 
Säiten an Dir hutt virdrun eng Säit drop, wou 
drasteet, wéi eng Kapitelen op wéi enger Säit 
ufänken. Ben, dat ass e bëssen dat, wat de 
 JUCHA ass. Dat ass e Répertoire administratif de 
gestion administrative, mä u sech net e Fichier .
En ënnerläit natierlech, well en elektronesch 
ass, och den Dateschutzregelen. An déi gëlle jo 
och an der Magistratur. Wat do gëllt, steet 
souwuel an där europäescher Direktiv wéi an 
deem Projet de loi, dee mer vum 1. August un 
en vigueur hunn, dee mer hei och mat 57 Jo-
Stëmmen ugeholl hunn, well mer der Mee-
nung waren, déi Regele wieren, esou wéi se 
haut am Gesetz stinn, gutt genuch. An dorun-
ner, mengen ech, däerf een also och net zwei-
felen, wa gesot gëtt, ob et do eng Base légale 
gëtt oder net. Déi gëtt et eendeiteg.
Eng Remark och - den Här Bausch ass och 
schonn dorobber agaangen - zu där Logik, fir 
ze soen: de Casier oder näischt. Wann et de 
Casier ass, ass alles legitimm. Wann aner Infor-
ma tiounen nach do sinn, déi net de Casier 
sinn, dann ass dat fir sech illegitimm.
Ech wëll just soen, dass d’Ministèren alleguer-
ten, an net just d’Police oder d’Justice, mä all 
d’Ministèren, déi vun esou Saache betraff sinn, 
opgrond vun enger Base légale, déi se hunn - 
an där gëtt et der eng ganz Partie, där Base- 
légallen -, och Informatioune musse kréien, déi 
iwwert de Casier erausginn.
Ech ginn Iech just zwee Beispiller aus mengem 
Ressort. Mä wann Der d’Ministèrë kucke gitt, 
där ginn et der méi, där Base-légallen. Bei 
mengen Ressort ass dat zum Beispill d’Waffege-
setz oder d’Gardiennagegesetz. Am Waffege-
setz, deem besteeënden, och am Gesetz iw-
wert de Gardiennage, well et do och ëm Waffe 
geet ... Déi Leit, déi Gardiennagë maachen, 
mussen d’Recht kréien, eng Waff däerfen ze 
droen, zu hirer eegener Verteidegung, le cas 
échéant, och ze benotzen.
Do musse mir, ier mer de Waffeschäin ausstel-
len, kucke goen ... An dat steet am Gesetz. Do 
steet net just: Huet déi Persoun e Casier? Do 
steet am Gesetz souguer de Comportement 
général vun där Persoun. An do gi mer och 
nofroen a soen: Gëtt et do iergendwellech 
Unhaltspunkten iwwert déi Persoun, ob et do 
eng Dangerositéit gëtt oder eng Labilitéit oder 
wat och ëmmer, fir et eis ze erlaben, dee 
Waffeschäin tatsächlech nëmmen de Leit ze 
ginn, déi an den Ae vun der Verwaltung raison-
nablement Gewähr bidden, dass se och da mat 
deem Waffeschäin do näischt maachen, wat se 
net hätte sollen dierfen.



 www.chd.lu 431

SÉANCE 33 MERCREDI 10 JUILLET 2019 

A wa mer engem e Refus ginn, dann ass déi 
Persoun natierlech an hirem Recht, fir déi Deci-
sioun vun der Verwaltung ze contestéieren, op 
d’Geriicht ze goen, um Verwaltungsgeriicht ze 
kloen an ze soen: „Hei, de Justizministère gëtt 
mir kee Waffeschäin. Ech fannen awer, dass dat 
net richteg ass.“
Déi Grënn, déi si invoquéieren, sinn en toute 
transparence, well déi Leit gi jo och bei d’Police 
geruff. Déi kréien e Questionnaire do gemaach. 
Do gëtt et eng ganz Prozedur. D’Leit wëssen 
also, wat do gekuckt gëtt, well mer alleguerten 
net wëllen amerikanesch Zoustänn kréien, wou 
eng riseg Diskussioun an Amerika zënter Jore 
besteet, ob ee soll déi Background Checks 
maachen oder net.
A mir fanne vun Europa aus: Dach, an Amerika 
missten d’Waffegesetzer méi streng sinn. Mä 
wa mer dat hei maachen, da gëtt dat op eemol 
mat Argwohn gekuckt an et gëtt sech gewon-
nert, dass mir beim Ausstelle vun engem 
Waffeschäin méi kucke wéi nëmmen dat, wat 
am Casier steet. Mä, dat steet am Gesetz.
Wann also d’Chamber der Meenung wier, dass 
an Zukunft en toute matière an all de Ministèrë 
just nach soll de Casier gëllen, da musse mer 
eng ganz Rei Gesetzer änneren an do iwwerall 
kloer präziséieren, dass et just nach ëm de 
Casie r geet.
Ech ginn Iech e Beispill, wou ech dat geännert 
hunn. Mir haten an der Nationalitéit ëmmer 
fréier déi Traditioun, dass hei d’Chamber d’Leit 
Lëtzebuerger gemaach huet. Dann huet 
d’Chamber alles gekuckt. Do ass dat, wat mir 
haut kucke bei de PVen, näischt am Verglach! 
Ech wëll just der Chamber dat rappeléieren.
(Brouhaha)
Dat ass vläicht net esou gewosst ... Da loosst 
mech dach ausschwätzen! Ech mengen, et ass 
grad interessant.
Ech mengen, dass d’Chamber jorelaang prakti-
zéiert huet, dass déi Indigènes-Dossieren, déi 
hei gelant sinn, an der Commission juridique 
an duerno hei an der Plenière am Detail zer-
pléckt gi sinn. Dann hu mer à huis clos, fir dass 
kee weess, wat mer maachen, d’Leit ugeholl 
oder refuséiert. An dann hu mer de Leit just ge-
schriwwen: „Dir sidd net geholl“, ouni iergend-
eng Motivatioun, ouni dass se sech konnte 
wiere virun engem Geriicht an esou weider.
Dat hu mer ofgeschaaft, nodeems d’Chamber 
selwer dat wärend Jorzéngten esou praktizéiert 
huet. Do sinn déi Praxisse par rapport zum 
Fichier  central glaskloer an haart geregelt am 
Verglach.
Ech hunn dunn d’Nationalitéitegesetz och 
geännert. En Nationalitéitegesetz, wat och ëm-
mer Spillraum hat fir Interpretatiounen. Zënter 
deem neien Nationalitéitegesetz steet kloer 
dran, wat gekuckt gëtt: de Casier. An do steet 
dran: Wann een am Casier an deene leschten 
esou vill Joer eng Condamnatioun hat zu méi 
wéi x, ass et eliminatoire. Wann een dat net 
huet, ass alles okay.
Wann d’Chamber also der Meenung wier, dass 
mer en toute matière an Zukunft nëmmen 
nach Condamnatioune solle kucken a soss guer 
näischt, da muss d’Chamber an enger ganzer 
Rei vu Gesetzer ... An d’Regierung steet där 
Diskussioun, mengen ech, ganz oppe géint-
iwwer. Mir kënne gären iwwerall kucke goen, 
wou et esou Legislatioune gëtt, déi méi wéi de 
Casier an der Base légale froen, wat mir alle-
guerten ëmsetzen. Wann d’Chamber där Mee-
nung wier, da musse mer dat iwwerall an 
deene Gesetzer ännere goen a kloer soen: An 
Zukunft gëllt just nach de Casier a soss guer 
näischt!
Ech soen Iech awer elo schonn, dass ech dann 
zum Beispill beim Waffegesetz Problemer ge-
sinn, well mer da vun enger strenger Legisla-
tioun, déi derfir suergt, dass wierklech Leit e 
Waffeschäin kréien, wou mer och raisonnable-
ment kënne Vertrauen dran hunn, eriwwer 
ginn op eng vill méi grouss Zuel vu Leit, déi a 
Fro kommen, obwuel se Antecedenten hunn, 
déi net ganz rassurant sinn, just nach keng 
Condamnatioun an deem Beräich haten. Da gi 
mer an der Waffegesetzgebung op e Wee e 
bëssen, wéi en an Amerika besteet; wat mer 
awer par ailleurs jo alleguerte soss kritiséieren.
Dofir soen ech: Doriwwer kann ee selbstver-
ständlech schwätzen. An den Här Bausch an 
ech si bereet, iwwer alles dat, esou laang wéi 
Der wëllt, ze diskutéieren. Ech maache just e 
klengen Appell dorunner, dass mer eis déi Dis-
kussioun hei net méi einfach maachen, wéi se 
ass. Et ass méi komplizéiert wéi esou!
An et gëtt eng Rei Beispiller, wou et duerchaus 
richteg ass, dass ee probéiert, net nëmmen an 
exklusiv mam Casier ze schwätzen, mä och mat 
aneren Argumenter. An ech sinn iwwerzeegt: 
Wa mer déi Diskussioun géife féieren, kéime 
mer net zu anere Konklusioune wéi deenen do-
ten.

Eng aner Remark, déi ech wëll maachen, ass 
déi, dass et och am Beräich vun der Strofverfol-
gung wichteg ass, iwwer Informatioune kën-
nen ze verfügen, déi méi laang zréckgräifen.
D’Justizautoritéiten hunn erkläert, dass bei hin-
nen d’Donnéeën, wann et ëm Contraventioune 
geet, zwee Joer laang aktiv an deem Inhalts-
verzeichnis sinn, dräi Joer bei Crimes et délits. 
An duerno gi se archivéiert. Dat heescht, do 
kënnt ee guer net méi drun ouni Autorisation 
expresse et préalable vum Procureur général 
d’État. Wat et erlaabt, och Informatiounen, déi 
zum Deel méi laang zréckleien, déi deemools 
net zu enger Condamnatioun, zu enger Affär 
gefouert hunn, ënner Ëmstänn laang Joren 
duerno kënnen erëmzefannen, an enger méi 
aktueller Affär Lienen ze maachen a souguer 
derzou ka féieren, dass Leit kënne virun hir Ver-
antwortung gestallt gi fir Faiten, déi heiansdo 
10, 15, 20 Joer zréckleien, net elucidéiert 
Faiten, déi laang an der Vergaangenheet zréck-
leien, dass een zum Beispill opgrond vun neien 
Techniken am DNA-Beräich et ka laang duerno 
méiglech maachen, dass een awer Krimineller 
viru Geriicht kritt, fir dass se d’Verantwortung 
mussen iwwerhuele fir hir Doten.
Wann also d’Chamber géif mengen, dass dat 
prinzipiell falsch ass, dass bei der Justiz fir d’Be-
dürfnisser vun der Strofverfolgung - et ass do-
vunner, wou mer schwätzen, wa mer vun der 
Justiz an dëser Diskussioun schwätzen -, der 
Meenung wier, dass een all déi Donnéeë soll 
direkt läschen an irrecuperabel maachen, da 
wëll ech Iech soen, dass mer déi Diskussioun 
heibanne mussen oppe féieren. An da muss 
jiddweree sech kloer positionéieren, op wéi 
enger Säit dass en do steet.
Ech soen Iech elo schonn, dass ech da wäert 
eendeiteg op der Säit vun deene stoen, déi 
wëllen hunn, dass Strofverfolgung méiglech 
bleift an dass déi Leit, déi sech net un d’Gesetz 
halen, och laang duerno, wann et muss sinn, 
kënne mat Elementer vu fréier zur Responsabili-
téit gezu ginn. Dofir, déi Logik, déi seet: „Alles, 
wat net Condamnatioun ass, an d’Poubelle, an 
alles, wat méi wéi zwee Joer laang zréckläit, an 
d’Poubelle!“, ech soen Iech ganz kloer: Ech 
deelen déi net! Wann et Leit gëtt, déi déi dee-
len, da musse se dat soen. An da musse mer 
doriwwer en toute transparence an en toute 
franchise diskutéieren.
Dateschutz ass net de Contraire vu Strofverfol-
gung. Och Dateschutz mécht Strofverfolgung 
méiglech. An et ass absolutt noutwendeg, dass 
dat esou ass.
Dat si just e puer Saachen, déi an deene leschte 
Woche gesot gi sinn, wou ech awer muss rich-
tegstellen.
Dat gesot, an den Här Bausch an ech hunn dat 
och schonn ëffentlech gesot, mir hunn et och 
scho geschriwwen: Mir sti selbstverständlech fir 
all Diskussioun zur Verfügung, wann et drëms 
geet, un där aktueller Legislatioun eppes ze 
verbesseren. An déi Legislatiounen, dat sinn 
der zwou. Dat sinn der zwou!
Dat eent ass den europäeschen Dateschutzre-
glement. Ech kucken op d’Madamm Reding. 
Déi weess och nach eppes dovunner an och 
ëm d’Bedeitung vun deenen Texter fir den Da-
teschutz a fir d’Strofverfolgung an Europa 
gläich ermoossen. Well och an Europa ass dat 
eent net géint dat anert ausgespillt ginn, mä et 
ass ausdrécklech an zwee verschidde Corpse 
béides méiglech gemaach ginn. Dateschutz fir 
d’Protektioun vun der Vie privée vun de Leit, 
Dateschutz fir och d’Big Data Economy méig-
lech ze maachen als Vertrauensbasis, fir déi 
méiglech ze maachen, an awer och den Ëm-
gang mat Dateschutz an engem Kontext vun 
Données policières et judiciaires.
An, wéi gesot, net nëmmen d’Police an d’Jus-
tice hu mat esou Donnéeën ze dinn, well alles 
muss ënner een Hutt bruecht ginn an net dat 
eent géint dat anert ausgespillt ginn.
Mir hunn déi Gesetzer, dat Reglement an déi 
Direktiv ëmgesat. Zënter engem Joer, net grad, 
gëtt et déi. Wann also haut d’Chamber, ee Joer 
nodeems se mat 57 Jo-Stëmmen deen Text do 
ugeholl huet, der Meenung wier, dass een e 
Bilan  soll maache vun deenen Texter a queesch 
duerch de Gaart beim Stat, bei de Gemengen, 
an der Privatwirtschaft kucken, wéi déi zwee 
Gesetzer ugewannt ginn, ma da si mir Deman-
deur!
Ech wär frou, wann ech als Éischte beim Stat 
kéint soe bei deene Saachen, déi iergendwéi 
ënner menger Tutelle leien, souguer beim 
drëtte Pouvoir, deem ech näischt ze soen hunn 
- well déi Séparation des pouvoirs, déi geet jo 
an zwou Richtungen, net just an eng -, ech 
wier frou, wann ech als Éischte kéint soen: Bei 
eis ass alles 100 % infaillibel. Wann ech do den 
Éischte kéint sinn, wär ech net méi wéi frou!
Mä déi, déi mengen, dass sech mam Akraaft-
triede vun deenen zwee Texter deen Dag drop 
eng Conformité générale am Land an an Eu-
ropa géif astellen, dat ass et net! Dat weess 

jiddwereen. Och deen ieweschten europäe-
schen Dateschützer weess, dass mer hei an 
engem Prozess sinn, wou et och eng Date-
schutzkultur muss ginn, déi sech entwéckelt op 
Basis vun deenen Texter, a wou mer d’Verbes-
serunge maachen, soubal wéi eis Defizienzen 
opfalen, an dorunner schaffen.
A mir sinn absolutt bereet iwwerall, wou ier-
gendeppes ka besser gemaach ginn, dat och ze 
verbesseren! Awer net, well et do Skandaler 
gëtt oder keng Base-légallen oder wat weess 
ech, wat do gesot ginn ass. Mä wa mer op den 
Terrain einfach vun där sachlecher Debatt vum 
Bilan vun deenen zwee Gesetzer eriwwerkom-
men an zesumme probéieren, an enger Diskus-
sioun iwwert déi nächst Wochen a Méint, well 
dat gëtt eng laang Diskussioun, am Detail ze 
kucken, wat een do ka verbesseren, da si mir 
absolutt bereet, dat op all de Pläng ze ënner-
stëtzen. Kee Mënsch wëllt de Contraire wéi dat 
do.
Ech mengen, esou wéi et méiglech war, virun 
engem Joer, wou mer dat do och schonn alles 
diskutéiert hunn, mat 57 Jo-Stëmmen deenen 
Texter eng Chance ze ginn, déi eent zu eent 
déi europäesch Texter iwwerholl hunn, misst et 
och méiglech sinn, och haut sachlech eng 
Bilan zéierung vu béide Gesetzer ze maachen, 
queesch duerch de Statsapparat, de kommuna-
len Apparat an och d’Privatwirtschaft, fir ze ku-
cken: Wou si Verbesserungspotenzialer?
An do, wou d’Magistratur betraff wier, si si 
selbst verständlech d’accord, fir mat op dee 
Wee ze goen, well si maache keng Gesetzer. Si 
setzen déi ëm, déi d’Chamber stëmmt. A wann 
dat muer anerer sinn, da setze si déi ëm. A 
wann dat déiselwecht si wéi haut, da setze si 
déi weiderhin ëm.
A wann do Verbesserungsspillraum ass ... Well 
och géint Decisiounen, déi an der Magistratur 
geholl ginn, kann ee Recourse maachen, en 
toute matière, och déi Decisioune si susceptibel 
vun engem Recours. A wann do e Riichter da 
géif tranchéieren, dass eng Decisioun richteg 
oder falsch war, da gëllt dat fir jiddwereen, och 
bannent der Magistratur! Ech mengen, et misst 
méiglech sinn, dass mer mat Sachlechkeet kën-
nen driwwer diskutéieren, wéi mer déi Gesetzer 
ze interpretéieren an ze bilanzéieren hunn. Mir 
stinn op jidde Fall zu Ärer Verfügung, esou 
laang wéi et muss sinn.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Braz. Mir kéimen dann zur 
uschléissender Debatt. Als éischte Riedner ass 
den honorabelen Här Gilles Roth agedroen. Här 
Roth, Dir hutt d’Wuert.
Débat

 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Dir Dammen an Dir Hären, ech soen 
der Regierung Merci, dass se haut au grand 
complet komm ass, fir der Chamber Ried an 
Äntwert ze stoen. Ech muss Iech ganz éierlech 
soen: Et wier gëschter vill méi einfach 
gaangen, ...

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- ... well deen An-

trag, deen d’CSV-Fraktioun gestallt hat a wéi 
en och nach eng Kéier vun der Fraktiounspresi-
dentin vun der CSV, vun der Madamm Martine 
Hansen, virgedroe gouf, dat ass ganz einfach 
eng Applikatioun vun dem Chambersregle-
ment gewiescht, näämlech: En Deputéierten, 
wann e vu fënnef Kolleegen appuyéiert ass, 
kann eng Modifikatioun vun dem Ordre du 
jour froen. Dat ass ganz einfach eng Applika-
tioun vum Artikel 31 Paragraf 13 vun eisem 
Cham bersreglement.
An ech mengen, wann dat jiddwerengem hei-
banne méi familiär gewiescht wier, inklusiv 
Iech, Här President, da wiere vill Diskussiounen 
an dat, wat herno geschitt ass, net virkomm. 
Jo, dat ass esou!

 Plusieurs voix.- Très bien !
(Interruption par M. Mars Di Bartolomeo)

 M. Gilles Roth (CSV).- Zweete Punkt. Mir 
sinn elo gefrot ginn, fir Stellung ze huelen op 
Basis vun enger Deklaratioun vun der Re-
gierung. Mir maachen dat dann elo aus dem 
Stegreif a versichen och, ...
(Interruption)
... jo, mir versichen och, dann déi Froen unze-
bréngen, déi an deene 36 oder 37 Minutten, 
wou d’Regierung elo geschwat huet, awer net 
abordéiert goufen. Si hu sech éischter a méi 
generellen Äusserungen zum allgemengen Da-
teschutz dohinnergestallt.
Zu dem Historique. Et ass net jiddweree schold-
fräi an dësem Dossier. Dat soen ech och richteg 
fir d’CSV op der Chamberstribün!

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- Lëtzebuerg huet 

1979 en Dateschutzgesetz gestëmmt, en éischt 

Dateschutzgesetz. Dat war sengerzäit an 
engem ganz anere Geescht vun enger media-
ler, vun enger digitaler Welt, wéi dat haut ass. 
An op Basis vun deem Dateschutzgesetz vun 
1979 ass du spezifesch fir d’Police e souge-
nannten „Règlement grand-ducal“ geholl ginn 
1992 mat alle Moyens du bord. An et ass ver-
sicht ginn, déi Polizeidatebanken esou gutt ze 
regelen, wéi dat ebe war.
De Punkt ass dunn: 2002 ass en neit Date-
schutzgesetz komm, wat scho sengerzäit ba-
séiert huet op enger europäescher Direktiv vun 
1995, wann ech mech gutt erënneren, a wat 
eng ganz Rei vun neie Kritären am Schutz vun 
der Privatsphär - well dorëm geet et jo, ëm den 
Dateschutz - erabruecht huet an dem Sënn vun 
engem méi grousse Schutz vun de Bierger 
géint  Abuse vu senge perséinlechen Daten an 
och opgrond vun deenen informateschen an 
digitale Méiglechkeeten, déi et och scho sen-
gerzäit gouf.
De Feeler, deen do geschitt ass, dat ass, dass 
op enger reng rechtlecher Basis dee Règlement 
grand-ducal vun 1992 eigentlech vu Joer zu 
Joer opgrond vun engem Règlement d’urgence 
vun der Regierung, déi net eleng - dat wëll ech 
awer och soen - bestanen huet aus der CSV ... 
Mä dat war eng Regierung souwuel mat de 
Kolleege vun der LSAP wéi och tëschent 1999 
an 2004 mat de Kolleege vun der DP.
Also, hei kann net jiddweree soen, e wier 
scholdlos. D’CSV seet nach eng Kéier: Mir sinn 
net scholdlos!
Da muss een awer och soen, dass deen Dossier 
eng Evolutioun kannt huet. Deen Dossier huet 
eng Evolutioun kannt mat engem konkrete 
Punkt: Näämlech 2015 gouf et e Rapport vun 
enger sougenannter « Autorité de contrôle ». 
Wat ass déi Autorité de contrôle? Mä dat ass 
eng Autoritéit, déi sech agesat huet op Basis 
vun de Bestëmmunge vun dem Gesetz vun 
2002. An déi sollt eigentlech generell kucken, 
och bei der Police a bei aner Datebanken, ob 
déi Fichieren, déi se opgestallt hunn, konform 
wieren zum Gesetz.
An do kann een awer, Dir Dammen an Dir 
Hären , net leegnen, dass 2015 schonns - 2015 
schonns! - déiselwecht Autorité de contrôle, déi 
sengerzäit presidéiert gouf vum deemolege 
President vun dem Statsrot an dem deemolege 
Procureur général d’État adjoint, dem Här 
Georges Wivenes, dass déi schonns express 
drop higewisen huet, dass déi Datebanke bei 
der Police net géifen den Ufuerderunge vun 
dem Gesetz entspriechen. Dat ass e Fakt. Dee 
kann een net niéieren.
An et kann een och net niéieren, dass net hei à 
itératives reprises an der Chamber an dësem 
Plenum mat deene Moyens de bord, déi d’Op-
positioun nun eben emol huet, dorobber hi-
gewise gouf. Et ass heiansdo schwiereg, dass 
ee sech selwer zitéiert, mä ech muss Iech 
soen ...
(Interruption)
Jo, et ass awer nun eemol esou.
Här Statsminister, et ass gutt, dass Dir selwer 
hei sidd, well den 1. Dezember 2015 hat ech 
dann d’Éier, mat dem deemolege Fraktiouns-
president, dem Claude Wiseler, Stellung ze 
huelen zu dem Avant-projet de loi iwwert déi 
Sécherheetsmoossnamen, déi sollte geholl ginn 
am Kontext vun der sougenannter „Bataclan-
Affär“ zu Paräis.
Abee, do huet d’CSV gefrot a gefuerdert: 
„D’CSV fuerdert duerfir, dass d’Regierung pa-
rallell zu dem Gesetz iwwert déi nei Iwwerwaa-
chungsmethoden och e Reglement präziséiert, 
dat d’polizeilech Datebanke regelt an d’Rechter 
vum Bierger präziséiert.“ Dat hu mer gefuer-
dert.

 Une voix.- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- Wéi eng Daten 

dierfen an der polizeilecher Datebank ofgespäi-
chert ginn? Wéi ginn d’Fiches analytiques an 
där Datebank behandelt? Wéi laang dierfen 
d’Date vun de Leit an den Datebanke gespäi-
chert ginn? Wéini mussen dës Date geläscht 
ginn? Wien huet Accès zu de verschiddene 
Kate gorië vun Daten, déi an esou enger Date-
bank gespäichert sinn?
Ech mengen, dat ware konkret Froen a Fuerde-
rungen, Här President, Dir Dammen an Dir 
Hären , déi hei an dem Chamberplenum bei 
enger wichteger Debatt virbruecht goufen.
A mir hunn eis net ginn, a mir ginn eis och 
nach net, well dee Mount duerno ass an enger 
ëffentlecher Froestonn datselwecht nach eng 
Kéier virbruecht ginn. Och do muss ech soen, 
an dat huet eis awer e bësse frustréiert, do war 
d’Äntwert e bësse vum deemolege Polizeimi-
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nister: „Jo, mir kucken duerno. Mä fir de 
Rescht , Här Roth, kommt, sëtzt Iech, an « la 
cara vane passe, les chiens aboient »!“
Datselwecht nach eng Kéier an enger Fro un 
déi deemoleg Statssekretärin an der Police, 
d’Madamm Francine Closener. An elo liesen 
ech Iech vir, wat d’Madamm Closener sen-
gerzäit äntwert: „Mir hunn awer natierlech och 
schonns dee Volet (veuillez lire : dee Vott) anti-
cipéiert a sinn elo eigentlech op där leschter 
Ligne droite“, seet d’Madamm Closener den 
10. Mee 2016, also viru méi wéi dräi Joer; a 
lauschtert elo gutt no, „fir deen neien Text ze 
presentéieren, deen eben awer och den Ufuer-
derunge vun där neier Direktiv Rechnung 
dréit.“ Also, mir sinn op der leschter Ligne 
droite. Bon.
Wat ass geschitt? Näischt!
Dunn hu mer nach eng Kéier intervenéiert. Jo, 
dat ass schonn déi véierte Kéier! Déi véierte 
Kéier hu mir intervenéiert mat enger Motioun 
beim État de la nation am Joer 2017, de 27. 
Abrëll 2017, fir et konkret ze soen, a wou mer 
geschriwwen hunn: « (...) invite le Gouver ne-
ment à asseoir la banque de données de la Po-
lice grand-ducale sur une base légale solide 
d’ici la fin de l’année ... », also 2017 schonns 
am Fréijoer, « ... à informer la Chambre des 
Députés de l’avancement des travaux y rela-
tifs. »
Esou wäit zu dem Historique.
Also, fir hei ze soen, dass dat do elo op eemol 
där neier Regierung, deem neie Policeminister, 
deem fréiere Justizminister op de Kapp gefall 
ass, muss ech Iech ganz éierlech soen: Op Basis 
vun deene Remarken, déi hei waren, wat fak-
tuell Remarke sinn, ass op deem Punkt näischt 
geschitt.

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Roth, 
erlaabt Der, datt den Här Bausch Iech eng Fro 
stellt?

 M. Gilles Roth (CSV).- Ech géif léiwer 
meng Äusserunge fäerdeg maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Okay.
 M. Gilles Roth (CSV).- Ech mengen, mir 

hunn d’Regierung net ënnerbrach. An dann 
hutt Dir herno am Kader vun Ärer Zäit, oder 
wann Der gäre weider hätt, absolutt kee Pro-
blem, fir dozou Stellung ze huelen. Ech men-
gen, d’Remarke ware kloer an Dir kënnt och 
herno gradesou kloer äntwerten.
Da gëtt gesot: „Ma, Dir als CSV, Dir hutt jo 
2018 dat Dateschutzgesetz matgestëmmt.“ Jo, 
a mir stinn dozou! A mir hunn et guddes 
Glaaws matgestëmmt! Well et wier jo e bëssen 
aberrant gewiescht, dass mer eng europäesch 
Dateschutzrichtlinn, wou mat Recht gesot gëtt, 
déi all Mënsch kujenéiert, vun deem klengste 
Beienziichterveräin bis zu där gréisster Sportsfe-
deratioun, ...

 Une voix.- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- … dass mer déi-

selwecht Regel net géifen applizéiert wëlle bei 
dem Stat, a besonnesch bei deenen Institu-
tioune wéi der Police, wéi der Justiz, wou ganz 
sensibel Date vun den eenzelne Bierger ofge-
späichert sinn!
Selbstverständlech hu mer aus deene Grënn a 
guddes Glaaws dat Gesetz matgestëmmt, well 
och an den Aarbechten, déi am Virlaf waren, 
eis jo ëmmer gesot ginn ass: Ma d’Ufuerderun-
gen un déijéineg, déi Datebanke verwalten, déi 
gi méi grouss am Sënn vun engem méi grousse 
Schutz vun dem eenzelne Bierger.
An duerfir muss ech Iech ganz éierlech soen, 
dass mer et net korrekt fannen, dass een op 
deen eigentleche Problem, deen et jo gëtt … 
Wat ass den eigentleche Problem? Den eigent-
leche Problem ass emol net eng onzoulänglech 
Gesetzgebung, mä den eigentleche Problem 
kënnt doduerch, well déi Gesetzgebung, déi 
gestëmmt gouf, zwar e generelle Kader ass, 
dass déi an der Praxis mat dem JUCHA a mat 
de Polizeifichieren, esou wéi se hei virleien, 
ganz einfach net an de generelle Prinzipie vun 
engem Dateschutz applizéiert gëtt.
An aus deem Fait, well se (veuillez lire : déi 
Prinzipie vum Dateschutz) net applizéiert ginn, 
ass natierlech d’Fuerderung vun der CSV, fir 
dass, wann ee sech net un déi generell Date-
schutzprinzipien hält, jo, da muss d’Chamber, 
de Legislateur a leschter Instanz millimeterge-
nau déi Datebanken esou regelen, wéi se dann 
och an der Praxis mussen applizéiert ginn, fir 
no de Kritären an am Schutz vun dem eenzelne 
Bierger senger Privatsphär kënnen déi Daten ze 
regelen, déi se mengt, missen dran ze hunn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, an 
deem Kontext muss ech Iech ganz éierlech 

soen, dass et awer fir e Rechtsstat dach e bësse 
befriemend ass, dass muss hei en eenzelne Fall 
opgelëscht gi vun engem Här Fürst - dat soe 
mer, well de Mann huet sech ëffentlech geäus-
sert -, dee ganz einfach drop higewisen huet, 
dass déi Dateschutzprinzipien, esou wéi se och 
gesetzlech verankert goufen, eigentlech sou-
guer vun der Justiz net richteg applizéiert ginn.
An ech woen ze soen, dass, wann dee konkrete 
Fall do net opkomm wier, dat Gewurschtels, an 
esou muss een et ganz einfach betitelen, riicht 
virugaange wier. D’Chamber a jiddwereen, Dir 
kënnt d’Gesetzer stëmmen, mä e bëssen nom 
Motto: „Mir fueren no eisen ale Praxisse riicht 
virun.“

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- De Punkt vun der 

sougenannter „JUCHA-Chaîne“, do ass gesot 
ginn: „Mä dat ass jo allgemeng bekannt. D’Ge-
riichter, déi brauchen dat do.“ Här Braz, ech 
wëll Iech just drun erënneren, dass an enger 
Question parlementaire vun dem Här Mosar, 
déi en Enn Abrëll gestallt huet ... Dat ass 
d’Question parlementaire N° 0640, wann ech 
mech net iren. Ech hu se de vue, Här Statsmi-
nister, mä ech hu se net viru mer. Mä ech 
weess awer, dass do drasteet, dass et bei der 
Justiz genau zwou Datebanke gëtt.
Näämlech déi eng, dat ass de sougenannten 
„goAML“, dat ass déi, déi bei der Cellule de 
renseignement financier ass, also, loosse mer 
soen, alles, wat sech ëm d’Wäisswäsche vu 
Suen, Terrorismus an esou bekëmmert, dass et 
do eng Datebank gëtt, also fir grav, gravissime 
Strofhandlungen.
An déi zweet Datebank, déi do nach invo-
quéiert gëtt an där Question parlementaire, an 
där Äntwert: „Dat ass net de JUCHA. Dat ass 
gesot ginn, mä fir de Rescht, do hu mer de 
sougenannten ‚Casier’.“ Okay. Da mengt jidd-
wereen, et wier ee berouegt.
Et ass eréischt duerno, wou et sech erausstellt, 
dass och d’Justiz nach aner Datebanken huet. 
An et ass eréischt an der Justizkommissioun, 
wou fir d’Éischt déi sougenannten „JUCHA-
Chaîne“ ugesprach gouf!

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- 
2015 ...

 M. Gilles Roth (CSV).- Vis-à-vis vun der 
Chamber. Ma, Här Braz, ...

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- ... an 
der Chamber ...

 M. Gilles Roth (CSV).- ... sot dach emol 
ganz éierlech: Wann Dir eng Question parle-
mentaire gestallt kritt als Justizminister, da 
kënnt Der dach net verweisen op 2015! Mä da 
sot de Leit riicht eraus an der Äntwert vun där 
Question parlementaire, dass et déi JUCHA-
Chaîne ginn huet! Dat hutt Der awer net ge-
maach! A wéi Der villes net gemaach hutt am 
Sënn vun der Transparenz. Well, ech mengen, 
soss wier déi Debatt hei net an deenen Ëm-
stänn komm.

Dann zu de Policedatebanken. Do maacht Der 
der Oppositioun de Reproche: „Jo, Dir hätt 
kënnen Är Froe stellen.“ A mir hu gesot: „Et 
sinn eng ganz Rei Froen, déi sech nach opge-
drängt hunn.“ Ech muss Iech soen, an ech war 
net eleng do, do souzen 30 Leit an där Justiz-
kommissioun, an där Kommissioun fir bannen-
zeg Sécherheet: Do huet jiddwereen, an ech 
mengen, net nëmmen déi Leit vun der Opposi-
tioun, mä och déi vun der Majoritéit, een deen 
anere mat groussen Ae gekuckt.

Well wat ass do zum Virschäin komm? Dass ge-
nau 2.000 Leit - 2.000 Leit! - bei der Police 
kënnen d’Date vun engem eenzelne Bierger 
agesinn. 2.000 Leit!

Wat ass do zum Virschäin komm? Dass net 
nëmme Veruerteelunge vu Leit do opgelëscht 
sinn, mä dass souguer Handlunge vu Leit, wou 
d’Leit guer näischt dervu wëssen, wou se 
fräigesprach gi sinn, wou et en Non-lieu gouf, 
wou se rehabilitéiert goufen, wou Affäre klas-
séiert goufen, dass déi nach weider an deenen 
Datebanke vun der Police dra sinn. An dat net 
nëmmen e Joer, net nëmme soulaang wéi 
d’Pres criptioun ass, also d’Verjärung vun dee-
nen Handlungen, mä wäit doriwwer eraus! 10, 
alt méi Joren! Da gi se eben an den Archiv. Mä 
jiddweree ka se herno nach consultéieren!

Da muss ech Iech soen, dass et fir eis be-
friemlech ass, dass grad de Justizminister an där 
Chamberskommissioun sëtzt, ouni emol mat 
der Wimper ze zucken, wann do erauskënnt, 
dass souguer Handlungen, Zuwidderhandlun-
gen - vermeintlech Zuwidderhandlungen! - vu 
Mineuren, also vu Mannerjäregen an deene 
Polizeidatebanke monter weidergefouert ginn, 
ouni dass dat iergendee stéiert!

An d’Verwaltungsgeriicht - dat ass jo dat, wat 
nach méi grav ass, Här Justizminister! - huet 
2016 an enger spezieller Affär, wou engem 
Kandidat fir an d’Policeschoul Saache repro-

chéiert goufen, wéi e mannerjäreg war, wou en 
emol net concernéiert war, dat heescht, wou 
emol keng Veruerteelung komm war, wou just 
an engem Procès-verbal mentionnéiert gouf, 
dass hien et net war, dass déi Persoun refuséiert 
gouf, fir an de Polizeidéngscht ze trieden, ein-
fach op Basis vun deenen Daten. Keng Änt-
wert!
Da muss ech Iech soen: Ass et normal, dass 
Date verwalt ginn, dass d’Leit emol keen Droit 
à l’oubli hunn, en Droit à l’effacement? Dat 
heescht, dass einfach do Date vun onschëllege 
Bierger, Date vu Bierger, déi emol net wëssen, 
wat an hire Polizeifichieren dran ass, net kën-
nen effacéiert ginn, weder bei der Justiz am 
End effekt nach ass et eng ganz speziell Pro-
zedur fir an den Archivagë vun der Police.
An, Dir Dammen an Dir Hären, mir fannen et 
ganz einfach befriemlech, dass dann d’Date-
schutzkommissioun, déi jo erweidert Pouvoire 
krut, eng Dateschutzkommissioun, déi soll 
fonctionnéieren als onofhängegt Gremium vun 
dësem Land, als Établissement public, dass déi 
zwar seet: „Mir maachen en Avis mat der IGP 
fir de Policeminister“, mä wa se da vun der 
Chamber gefrot gëtt: „Mä setzt emol de Leit e 
Formulaire online bei Iech, dass d’Leit kënne 
froen, Accès op hir Daten ze kréien, déi bei der 
Polizei archivéiert sinn.“ Dat hu mer viru 14 
Deeg gefrot an et ass bis haut nach net ge-
schitt.
Dat ass net an der Rei, well wann ee seet: „Mir 
maachen en Avis fir de Policeminister“, dann, 
mengen ech, muss een och enger Chamber 
nokommen, dass d’Leit sech net mussen am 
Wirrwarr vu Gesetzer ronderëmschloen, fir dass 
se déi Daten, sensibelst Daten, déi si concer-
néieren, kënnen offroen.
A mir fannen et net normal, dass eng ganz Rei 
vu Froen, déi mer gestallt hunn, keng Äntwert 
kruten. Et ass ...
Solle mer Iech se dann nach eng Kéier soen?
Fannt Dir et normal, dass Date vu Leit, wou se 
onschëlleg dostinn, iwwer Joren, Jorzéngten an 
enger Fiche vun der Police oder vun der Justiz 
stockéiert sinn? Mir fannen dat net normal.
Sidd Dir der Meenung, dass dat konform ass zu 
de Prinzipie vun der Noutwendegkeet a vun 
der Proportionalitéit, also vun der Verhältnis-
méissegkeet, esou wéi se am Dateschutzgesetz 
vun 2018 virgesi sinn?
Sidd Dir der Meenung, Här Braz als Justizmi-
nister, dass et normal ass, dass Date vu Man-
nerjäregen, déi sech näischt zuschold komme 
gelooss hunn, déi emol net am Âge de respon-
sabilité pénale sinn, nach ëmmer an deenen 
Datebanken opgelëscht sinn? Fannt Dir dat 
normal? Mir fannen, dass dat contraire ass zu 
dem Gesetz vum 1. August 2018 iwwert den 
Dateschutz.
Fannt Dir et normal, dass Vertrieder vun dem 
Parquet général, Vertrieder vun der Police an 
der Chamber confirméieren, dass eng Journali-
satioun net iwwert den Délai de prescription 
vun deenen eenzelne Faiten oder Handlungen 
erausgeet? Mir fannen dat net normal. A mir 
fannen, dass dat och net dem Gesetz vun 2018 
gerecht ass.
Fannt Dir et normal, Här Braz, dass et fir d’Da-
tebanke keen Droit à l’effacement gëtt, dat 
heescht, dass een en Droit à l’oubli huet, ob-
schonn en am Gesetz vun 2018 virgesinn ass? 
Mir fannen dat net normal.
Dir Dammen an Dir Hären, mir fannen, dass 
d’Regierung hei net déi néideg Transparenz 
spille gelooss huet. Mir fannen et och net an 
der Rei, dass elo gesot gëtt: „Mir kucken elo. 
Mir kënnen net direkt e Gesetzesprojet vir-
leeën.“
Mir hätte gären am Sënn vun der Transparenz, 
dass hei ganz kloer op den Dësch geluecht 
gëtt, wat fir eng Datebanke mat wat fir engen 
Donnéeë gefiddert ginn, wien Accès huet zu 
den eenzelnen Daten.
A mir hätten och gäre Kloerheet, an den Här 
Mosar wäert nach dorobber agoen, dass, 
contrairement zu deem, wat schrëftlech an de 
Question-parlementairë festgehale gouf, an dat 
huet wierklech dem Faass de Buedem ausge-
schloen, souguer Leit bei der Zeremonie vun 
den nationale Feierlechkeeten, déi e Casier 
vierge hunn - e Casier vierge hunn! -, dass déi 
als potenziell verdächteg a risikoräich Persou-
nen duergestallt goufe fir d’Sécherheet vun 
dem Land.
Dat geet an engem Rechtsstat net! An duerfir 
loosse mir eis Fuerderung och net lass, dass dës 
Chamber bis d’Enn vun dem Joer, a muss dat 
souguer iwwer eng Spezialkommissioun goen, 
d’ganz Kloerheet driwwer huet, wat fir eng Da-
ten do gesammelt ginn zu wat fir engen Zwe-
cker an zu wat fir enge Finalitéiten.
A mir hätte gären, dass déi Date ganz strikt ge-
regelt ginn an zwee Spezialgesetzer: dat eent 
fir d’Justiz an dat anert fir d’Police. An den De-

lai bis un d’Enn vum Joer, wou déi Gesetzer 
musse gestëmmt sinn, deen ass fir eis primor-
dial.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Roth. Den nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Eugène 
Berger. Här Berger, Dir hutt d’Wuert.

 M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här 
President . Gëschter hat ech an enger kuerzer 
Interventioun gesot, datt mir deen Dossier 
géife ganz eescht huelen. A mat „mir“ hunn 
ech gemengt: souwuel d’Regierung wéi 
d’Chamber, mä natierlech och mir als DP-Frak-
tioun.
An ech wëll och hei eppes vu vireran ënner-
sträichen. Ech mengen, d’DP, déi Liberal, fir déi 
ass den Dateschutz, de Schutz vu perséin-
lechen Donnéeën, e fundamentaalt Recht. An 
dat ass eppes, e Recht, wat mir och ganz héich-
halen a wat mer och verteidegen. Dat ass 
eigentlech hei och fir eis d’Guideline, wa mer 
un esou en Dossier eruginn.
Ech wëll och soen: D’Rechtsstaatlechkeet ass 
och fir eis eng essenziell Prämiss fir eist Hande-
len.
An ech wëll einfach nëmme soen, och d’DP an, 
ech mengen, ech kann hei och fir déi aner 
Fraktioune schwätzen, déi stinn och fir Rechts-
staatlechkeet. Et ass keng Partei, déi de Mono-
pol op d’Verteidegung vun der Rechtsstaat-
lechkeet huet, mä mir hunn alleguerten zesum-
men d’Aufgab, fir dat ze verteidegen.
An ech mengen, an deem heiten Dossier huet 
d’Chamber op alle Fall och, souwuel d’Regie-
rung wéi och d’Chamber, hir Verantwortung 
iwwerholl, andeem déi zoustänneg Kommis-
siounen - dat waren d’Justiz an, ech soen elo 
emol, d’Kommissioun vun der Police an der 
bannenzeger Sécherheet - och direkt prett wa-
ren, fir zesummenzekommen, fir den Dossier ze 
diskutéiere mat de concernéierte Verwaltun-
gen, mat den Autorités de contrôle, mat der 
CNPD, awer virun allem och mat deenen zou-
stännege Ressortministeren.
Souwuel de Minister Félix Braz wéi de Minister 
François Bausch waren direkt prett, fir an 
d’Kommissioun ze kommen, fir kënne Ried an 
Äntwert ze stoen. Einfach nëmme fir ze soen, 
datt hei wierklech kengem dru geleeë war, fir 
eppes ze vertuschen, respektiv ass hei vun 
Ufank u voll op Transparenz gespillt ginn.
Hei gëtt vu kengem probéiert, Här President - 
hei wëll ech wierklech nach eng Kéier betou-
nen: hei gëtt vu kengem! -, deen Dossier kleng-
zehalen. Ech mengen, schonn eleng, wann ee 
kuckt, wivill Zäit mer eis geholl hu fir déi Kom-
missiounen. Normalerweis hu mer fir d’Kom-
missiounssitzungen annerhallef Stonn. Hei hate 
mer Kommissiounssitzungen, déi vu moies 
néng Auer bis wäit iwwer Mëtteg gaange sinn, 
wou all Fro konnt gestallt ginn, och kritesch 
Froen. Et ass alles, op alle Fall deen Dossier, 
mat grousser Serenitéit an Determinatioun 
ugaange ginn.
Et ass also och wierklech net probéiert ginn, 
eppes ze verstoppen, well mir hunn och eppes 
gemaach, wat eigentlech relativ selten ass - dat 
muss ee schonn an den Archiven nokucken -, 
datt mer fir normal, net ëffentlech Kommis-
siounssitzungen herno Verbatimme publizéie-
ren, wou all Bierger dobaussen am Land ka ku-
cken, wat fir Froe gestallt gi sinn, wat déi een-
zel Verwaltungen, wat d’Ministeren dozou ge-
sot hunn. An da kann also jiddwereen dobaus-
sen am Land sech selwer e Bild maachen a ku-
cken, wat an deem Dossier hei am Parlament 
gesot ginn ass.
Einfach nëmmen, fir nach eng Kéier ze ënner-
sträichen, datt mer net kënnen dee Virworf 
akzeptéieren, datt hei sollt eppes vertuscht gi 
respektiv datt hei d’Regierung respektiv 
d’Cham ber net géif hir Aarbecht maachen. 
D’Chamber ass do, dat ass kloer, fir d’Regie-
rungsaarbecht ze kontrolléieren. An d’Chamber 
mécht dës Aarbecht bis elo exemplaresch. Jo, 
d’Oppositioun, mä awer och, muss ech soen, 
d’Majoritéitsfraktiounen, d’Majoritéitsparteie 
kucken do och, hir Aarbecht uerdentlech ze 
maachen.
An déi Aarbecht ass jo och nach net ofge-
schloss. Mir sinn eigentlech voll amgaangen. 
Haut si mer amgaangen ze diskutéieren. Mä 
och haut muss déi Diskussioun net ofgeschloss 
sinn, well et ass och schonn an de Kommis-
sioune gesot ginn, datt souwuel déi concer-
néiert Ministeren, och wann nach aner Verwal-
tungen oder nach aner Gremie solle geruff 
ginn, datt mer zu all Moment prett sinn, fir 
nach weider Kommissiounssitzungen ze maa-
chen, fir den Dossier opzeschaffen.
An duerfir versti mer och net esou richteg, 
d’Aarbecht ass also net ofgeschloss gewiescht, 
datt gëschter gesot ginn ass, et wier en neie 
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Moment do an et sollt iergendeppes blockéiert 
ginn. Einfach fir nëmmen ze soen, datt hei 
näischt blockéiert ginn ass, datt hei Transpa-
renz spillt, datt eis hei alleguerten dru geleeën 
ass, fir iwwerall voll Kloerheet ze schafen.
An ech mengen, mir mussen einfach kucken, 
datt mer alleguer konstruktiv zesummen, sou-
wuel d’Oppositioun wéi mir, deenen och dru 
geleeën ass, fir hei alles kloerzestellen, solle 
schaffen.
Ech mengen, e puer Wuert just zu deem, wat 
bis elo an de Kommissiounen ass, ouni an 
d’Detailer anzegoen. Awer einfach e puer ge-
nerell Saachen, déi een do konnt feststellen.
Et ass esou, datt een eigentlech do awer Op-
schloss krut op eng Rei Froen, déi gestallt gi 
sinn. Ënner anerem huet ee jo och gesinn, 
souwuel bei der Police wéi awer och bei dem 
Parquet, datt se do amgaange sinn ... Et geet 
jo eigentlech drëms, datt eigentlech déi zwou 
Verwaltunge mat hiren Donnéeën, mat hire 
Fichë  musse kucken, sech konform ze setzen zu 
deenen zwee Dateschutzgesetzer vun 2018; 
d’Dateschutzgesetz, dat méi generellt an dat 
en matière pénale. Et geet also drëm, fir sech 
konform zu deenen Dispositiounen, zu deene 
grousse Prinzipie vum Dateschutz ze setze res-
pektiv datt dat muss ëmgesat ginn.
Just awer eng Klammer op: Mir sinn eis jo och 
bewosst - an ech kommen nach eng Kéier drop 
zréck -, datt dat net an enger Woch, an engem 
Mount ka gemaach ginn, well et awer eng 
komplex Bestandsopnam ass. An et muss jo 
och da fir déi verschidde Fichiere gekuckt ginn, 
fir kloer Regelen ze fannen. Eigentlech géif 
d’Gesetz, wann een dat kuckt - ech weess net 
méi genau den Artikel, dat vum Dateschutz en 
matière pénale -, et souguer méiglech maa-
chen, datt ee bis 2023 Zäit hätt - ech mengen, 
et ass esou formuléiert -, wann et méi komplex 
ass, fir do e ganze Relevé ze maachen, fir déi 
Regelen definitiv ze fixéieren.
Dat wëlle mer awer net. Mir wëllen alleguer-
ten, datt dat méi schnell soll virugoen. A mir 
hu jo och gesinn - dat muss een awer och fest-
halen aus deene Kommissiounen -, datt also 
déi zwou Verwaltunge vum éischten Dag un 
eigentlech awer, wéi dat Gesetz bis publizéiert 
war, Efforte gemaach hunn, sech beméit hu 
respektiv alles en place gesat hunn, fir dee Pro-
zess unzegoen. Ënner anerem, dat ass jo eng 
wichteg Dispositioun vum Dateschutzgesetz, 
datt ee muss DPOen, also déi sougenannten 
„Délégués à la protection des données“, nen-
nen.
Dat ass geschitt souwuel bei der Police wéi och 
beim Parquet wéi bei enger Rei aneren Instanze 
vun der Justiz. A mir kruten ebe gesot, datt dat 
eng laangwiereg Aarbecht ass, wou da muss 
gekuckt ginn: „Wat fir eng Fichiere sinn alle-
guerten do?“ Da muss dat gekuckt gi respektiv 
mussen dann natierlech fir den Ëmgang mat 
deenen Donnéeën och d’Prozedure kloer 
fixéiert ginn. Ëmmer erëm am Geescht vun 
deem, wat am Dateschutzgesetz vun 2004 
steet.
Ech mengen, et ass kloer, datt also och dee 
Prozess nach net ofgeschloss ass, datt dat also 
dann nach - wann do d’Noutwendegkeet be-
steet, fir nach weider Opschloss ze kréien, dat 
hunn och elo d’Ministere gesot - an deenen 
zoustännege Kommissioune gemaach gëtt, an 
datt mer awer dann och musse kucken - an do 
si mir och gewëllt, konkret Léisungsvirschléi 
mat auszeschaffen -, fir um Enn vun den Aar-
bechte konkret Léisungsvirschléi op den Dësch 
ze leeën. An dat gëtt jo herno de sprangende 
Punkt.
Ech mengen, mir sinn eis alleguerten eens, 
kann ech hei soen, datt mer also wëllen, datt 
dat Dateschutzgesetz, op alle Fall dat en ma-
tière pénale, soll präziséiert ginn, datt kloer Vir-
gaben an d’Gesetz solle geschriwwe ginn, datt 
et transparent ass. An et ass eigentlech do, 
wou mer da musse kucken, wéi mer legiferéie-
ren. Ech mengen, dat ass dat, wou mer eis all 
eens sinn. Da solle mer dorop schaffen.
Mir mussen also an Zukunft kloer juristesch Re-
gele festleeën. Ech hat virun e puer Deeg ge-
sot: Mir mussen dat a juristesche Bëton géis-
sen, déi Regelen, wat fir eng Donnéeë mer wël-
len ophiewe respektiv wéi een herno domad-
der ëmgeet.
An ech mengen, do komme mer net der-
laanscht , datt mer e separat Gesetz maachen. 
Et kann een dee Wee goen, datt een d’Date-
schutzgesetz vun 2018 modifizéiert oder dat 
eventuell ausbaut, mä ech mengen, deen een-
zege Wee ... An de Minister Bausch huet jo och 
schonn ugedeit, datt et eigentlech och him säi 
Wonsch wier, datt een do géif eng separat Le-
gislatioun maachen.
Mir hunn dat jo och scho beim SREL-Gesetz. 
Do hu mer eigentlech an engem separate Ge-
setz kloer definéiert, wéi all déi Prozedure sinn, 
wéi mat den Donnéeën an där Verwaltung 
ëmgaange gëtt. An ech mengen, dat ass och 

hei dee Wee, deen ee muss goen - dat war jo 
eigentlech och eng Propositioun vum Statsrot 
schonn, wéi mer 2018 d’Dateschutzgesetz hei 
diskutéiert hunn -, datt een do soll an d’Rich-
tung goe vun engem separate Gesetz. Wat mer 
eis also och hei sollen iwwerleeën: Ass et net 
besser, e separat Gesetz ze maachen, fir Kloer-
heet ze hunn, ëmmer am Geescht vum Date-
schutzgesetz vun 2018, wéi ee mat deene 
Fichie ren ëmgeet?
Bei deenen Diskussioune komme mer natier-
lech op d’Konsistenz vun deem, wat mer disku-
téieren, respektiv da musse mer eis hei alle-
guerten eens ginn a kloer soen:
Éischtens: Wat fir eng Donnéeën dierfen opge-
huewe ginn? Da musse mer dat also da kloer 
definéieren.
Mir mussen dann och kloer Regelen opstellen: 
Wien dierf déi Donnéeë kucke goen an de Ver-
waltungen?
Mir mussen och kloer soen: Wéi laang ginn 
Donnéeë gehalen?
Mir mussen och kloer soen, wat mat deenen 
Donnéeë geschitt, wa se eventuell net méi ge-
hale ginn.
Et muss och kloer dann an esou engem Gesetz 
stoen, wat fir eng Rechter d’Bierger hunn, fir 
eventuell an déi Donnéeë kënnen Abléck ze 
hunn.
Et muss een och da kucken, wéi mer den Droit 
à l’oubli regelen. Dat heescht: Ass et méiglech, 
datt déi Donnéeën eventuell zerstéiert ginn? 
Oder musse se zerstéiert ginn?
Ech mengen, dat sinn déi Diskussiounen, déi 
mer hei musse féieren: Wat fir eng gi gehalen, 
zu wéi engem Zweck an esou weider?
An do stelle sech dann natierlech Froen. Do 
komme mer op eng Grenz tëschent: Wat 
brauche mer fir d’Sécherheet vum Stat, soen 
ech emol, a wou si mer awer op der Grenz zu 
deem, wat een de Schutz vu perséinlechen 
Donnéeën nennt? Zum Beispill, dat ass jo eng 
vun den Diskussiounen, wann Donnéeë gesam-
melt gi vun iergendengem Incident mineur 
oder deen och keng Konsequenzen hat, datt 
dat klasséiert ginn ass, wou keng Suitte waren, 
da kann ee sech d’Fro stellen: Firwat muss dat 
dann éiweg an engem Fichier vum Parquet 
sinn? Ass do net den Droit à l’oubli, dee muss 
spillen?
Mä ech wëll hei keng definitiv Äntwerten do-
rop ginn. Dat ass einfach d’Aufgab, déi mer 
mussen hunn, fir dann all déi Regelen, wéi mer 
mat deenen Donnéeën ëmgi beim Parquet, bei 
der Police, kloer an engem Gesetz ze fixéieren.
Wéi gi mer elo weider vir?
Ech mengen, ech hat dat och scho gesot. Mir 
kéinten eis virstellen, datt mer alleguerten ze-
summen hei och an der Chamber ... Et war 
rieds ënner anerem, ech mengen, dat hat den 
Alex Bodry suggeréiert, eventuell eng Proposi-
tion de loi ze maachen. Mä mir sinn awer op fir 
all Méiglechkeet, mä datt mer zesummen op 
alle Fall, mat der Regierung, mat deene concer-
néierte Verwaltungen hei e Gesetz maachen, 
wou all déi Saachen do kloer niddergeschriwwe 
ginn.
Nach ee Wuert zum Timing. Mir hu virdrun ën-
ner anerem vum François Bausch héieren, datt 
dat relativ komplex ass. Mir sinn och amgaan-
gen, d’Bestandsopnam ze maachen. Datt dat 
awer net realistesch ass, wéi et gefrot ginn ass, 
fir elo am Hierscht schonn do definitiv Geset-
zesproposen um Dësch ze hunn. Dat schéngt 
mir selwer e bëssen onrealistesch. Datt mer eis 
do awer nach sollen e bëssen Zäit huelen, fir 
uerdentlech Aarbecht ze maachen.
A virun zwee Deeg hate mer d’Pressekonferenz 
vun der DP-Fraktioun, wou ech gesot hat: Fir 
eis ass d’Qualitéit méi wichteg wéi d’Quanti-
téit. Hei, géif ech soen, ass d’Qualitéit méi 
wichteg wéi den Timing. Datt mer eis also 
awer sollen en toute sérénité déi néideg Zäit 
huelen, fir dat dann alles ofzeklären.
An, wéi gesot, mir wëllen hei näischt verstop-
pen. Mir sinn déi Éischt, déi do mat um Dësch 
sëtzen, fir ze kucken, fir déi kloer Regele mat 
auszeschaffen a fir eis awer déi néideg Zäit ze 
huelen, fir dann e Gesetz ze maachen, wou dat 
dann alles a juristeschem Bëton gegoss ass, fir 
datt mer ënnert dem Stréch, an dat ass dat, 
wat wichteg ass, Fichieren hei beim Stat hunn, 
bei de Verwaltungen hunn, déi konform sinn 
zum Dateschutzgesetz a wou d’Bierger alle-
guerten am Land d’Garantie hunn, datt de 
Schutz vun hire perséinlechen Donnéeë garan-
téiert ass.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Berger. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Alex Bodry. 
Här Bodry, Dir hutt d’Wuert.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Merci fir d’Wuert, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, ech 
mengen, ech si frou, dass mer d’Geleeënheet 
kréien, an enger ëffentlecher Debatt och nach 
eng Kéier op déi Froen anzegoen, déi mer scho 
virdrun an deene leschte Wochen a Kommis-
siounssitzungen an a sëllechen Deklaratioune 
behandelt hunn. An et ass, mengen ech, den 
direkten Austausch, deen oft hëlleft. Et gesäit 
een, dass deen och dozou gefouert huet, dass 
den Tounfall eigentlech elo méi gedam ginn 
ass wéi dat, wat een alt soss emol erlieft huet, 
och viru Kameraen a Mikroen.
Ech mengen, et ass och gutt, dass déi zoustän-
neg Ministeren och hei sinn, mam Justizmi-
nister, dem Polizeiminister an dem Kommuni-
katiounsminister, deen och net ouni Kompe-
tenzen ass am Dateschutz, soudass mer also 
hei d’Geleeënheet kréien, eng Kéier e Gesamt-
bléck op d’Situatioun ze kréien. An ech hoffen, 
dass dat da fir eis alleguerten och e Ruck be-
deit, fir ze probéieren, eng Fro zerguttst ze 
 léisen, praktesch ze léisen, um Terrain gutt ze 
 léisen - hëllefen ze léisen -, vun där mer wës-
sen, dass mer se eigentlech ni richteg am Grëff 
haten .
Ob dat d’Gesetz vun 1979 ass, ob dat déi 
wich teg Ofännerunge sinn, déi 1992 komm 
sinn um Dateschutz, ob dat d’Gesetz vun 2002 
ass, all déi Gesetzer sinn hei zu Lëtzebuerg zu 
engem gudden Deel Lettre morte bliwwen. 
Dat gëllt elo net nëmme fir déi Domänen, déi 
mer haut diskutéieren, mä dat gëllt fir sämtlech 
Datebanken, ob dat privat Datebanke sinn, ob 
dat ëffentlech Datebanke sinn. Ech wëll net 
wëssen, wivill ëffentlech Institutiounen da 
wierk lech all déi Notifikatioune gemaach hu 
mat all deenen Detailer, déi se hätte misse 
maa chen opgrond vun all deene Gesetzer, déi 
gestëmmt si ginn.
Mir hu vill Buergermeeschteren a Schäffen hei 
sëtzen. Et wär interessant ze gesinn, wat fir eng 
Aarbecht do an deenen eenzelne Beräicher ge-
maach ginn ass, fir derfir ze suergen, dass all 
déi Institutiounen do eent zu eent, zu 100 % 
konform sinn zu de Gesetzesbestëmmungen, 
esou wéi mer eis se duerch déi eenzel legislativ 
Prozesser hei gemeinsam ginn hunn.
Et ass eng Entwécklung, déi eis aus den Hänn 
geroden ass hei zu Lëtzebuerg. An ech ka mer 
virstellen, dass dat zu Lëtzebuerg och keen 
Eenzelfall ass an dass dat a ganz ville Länner 
esou ass, well déi Ufuerderungen, déi Gesetzer, 
dat ware jo oft europäesch Texter, déi mer 
ëmgesat hunn, déi gestallt si ginn, soudass déi 
vläicht realitéitsfriem zu engem gudden Deel 
waren an op jidde Fall net derzou gefouert 
hunn, dass eng regelrecht Kultur vum Date-
schutz entstanen ass, e Bewosstsäin vun der 
Wich tegkeet vum Schutz vu perséinlechen 
Daten .
A soulaang dat net ass, da kënne mir déi 
schéin ste Gesetzer stëmmen an déi wäit-
geeëndst Gesetzer stëmmen, wann déi Sensibi-
litéit net do ass fir deen dote Beräich um Ter-
rain bei deenen, déi d’Responsabilitéit droe vun 
der Dateveraarbechtung Dag fir Dag, da 
kom me mer op deem dote Punkt net virun!
Et ass awer d’Aufgab vun der Politik an all hire 
Composanteën, ob dat d’Regierung ass, déi fir 
d’Exekutioun vun de Gesetzer zoustänneg ass, 
ob dat d’Chamber ass, déi am Endeffekt d’Ge-
setzer stëmmt an och zu deem muss stoen, wat 
se gestëmmt huet, an derfir muss suergen, dass 
dann dat, wat si gestëmmt huet, och korrekt 
vun deenen Ausféierungsorganer ëmgesat gëtt.
Genau an deem Prozess si mer hei dran an 
deene Beräicher, déi eis hei méi interesséieren. 
Mä et kéint ee wahrscheinlech nach ganz inte-
ressant Diskussiounen iwwer munch aner Date-
banke féieren, wou et och vläicht souguer ëm 
nach méi sensibel perséinlech Date geet wéi 
déi heiten, am Gesondheetsberäich zum Bei-
spill.
(Interruption)
... all déi Daten do. Also mir hunn nach Ma-
tière. Wa mer wëllen, kënne mer ganz Woche 
vun ëffentleche Sitzungen hei mat Debatte 
fëllen  iwwert déi dote Punkten. An et wär, 
men gen ech, wichteg, dass mer also och bei 
aller Fokusséierung, déi mer elo op eenzel 
Date banken hunn, wat net déi mannsten Date-
banke sinn, wat sécher mat sensibel Datebanke 
sinn, all déi aner Froen net vergiessen, well déi 
misste mer eigentlech och mat hëllefe léisen 
oder op jidde Fall déi Hëllefstellung ginn, dass 
se kënnen an der Praxis och zefriddestellend 
geléist ginn.
Mir hunn eng kollektiv Responsabilitéit, ech 
hunn dat scho virun e puer Woche gesot, an 
der Politik. Och als Chamber hu mer déi kollek-
tiv Responsabilitéit. Well déi Iwwerraschung, 
déi op eemol zu Dag komm ass, wou Leit ent-
deckt hunn, dass do Protokoller vun der Police 
géife consultéiert ginn, déi op Faiten zréckginn, 
déi scho méi laang do waren a wou et ni zu en-
ger Veruerteelung komm ass oder ni zu enger 

regelrechter Klasséierung komm ass: Ma 
d’Cham ber selwer huet wärend Jorzéngte mat 
esou Donnéeë geschafft!
Déi Zäit, wou d’Naturaliséierungen nach 
duerch d’Chamber gaange sinn, do ass an der 
Justizkommissioun respektiv an där Spezialkom-
missioun mat Polizeidate geschafft ginn. Et ass 
net mat Casiere geschafft ginn. Et ass mat Pro-
tokoller vun der Police geschafft ginn! Jore-, 
jorzéngtelaang huet d’Chamber dat gemaach! 
An et huet sech keen Deputéierten entrüst, 
dass dat benotzt ginn ass. Et ass net verlaangt 
ginn, dass dat misst ophéieren a misst geän-
nert ginn.
Duerfir, et ass eng kollektiv Responsabilitéit. An 
ech mengen, dass mer och doduerjer sollten 
déi néideg Kraaft hunn, fir och eng gemeinsam 
Äntwert ze fannen, eng kollektiv Äntwert ze 
fannen.
An ech mengen, dass dat Pingpongspill: Elo gi 
mer de Ball erëm eng Kéier an d’Regierung 
zréck, dass déi erëm soll en neie Gesetzesprojet 
maachen ... Ma Merd, mir sinn de Legislateur! 
Wéi wär et emol eng Kéier, wann d’Chamber 
sech och géif emanzipéieren a soen: „Mir hunn 
dat dote mat verursaacht a mir sinn elo drun - 
mir waarden net op d’Regierung -, mä mir 
selwer kucken de Problem ze léisen, mir selwer 
kucke Virschléi ze maachen“?! Net nëmmen 
d’Parteien aus der Koalitioun, mä zesumme 
mat der Oppositioun, fir dass mer also wierk-
lech gemeinsam kënnen eng Léisung fannen, 
déi herno och vu jiddwerengem gedroe gëtt. 
Well ech sinn der Meenung, dass den Date-
schutz eppes ass vun Equiliber, selbstverständ-
lech, dee schwiereg ze fannen ass, dass mer 
awer gemeinsam d’Verantwortung hunn, fir 
dat och ze maachen.
Duerfir hunn ech mech relativ fréi derfir ausge-
schwat an déi Positioun gëtt och vu menger 
Partei gedeelt, dass mer sollen eng parlamen-
taresch Initiativ huelen. Natierlech an Zesum-
menaarbecht mat de Regierungsstellen, 
anescht kann dat net sinn! Mä firwat solle mer 
dat noutwendegt Hin an Hier do net eng Kéier 
bëendegen a soen: „Ma kommt, mir hunn 
d’Don néeë gemeinsam gesammelt, elo kucke 
mer eng gemeinsam Léisung ze fanne vun 
deem Ganzen!“, anstatt dass iergendeen eng 
Propositioun mécht, deen aneren dat erëm eng 
Kéier schlecht fënnt? Da gëtt erëm eng nei Pro-
positioun gemaach ... Kommt, mir maachen 
dat dote gemeinsam! Mir kennen d’Problema-
tik zu engem gudden Deel.
An ech sinn och der Meenung als LSAP, dass 
mer gehale sinn, eppes ze änneren. Mir kënnen 
net beim Status quo hei bleiwen. Mir kënnen 
opgrond vun deenen Donnéeën, déi mer elo 
virleien hunn, opgrond vun deenen Entrevuen, 
déi mer haten an deenen zoustännege Kom-
missiounen, à ce stade net soen: „Et ass plus ou 
moins an der Rei. Mir waarden nach e puer 
Méint of an da wäert sech dat schonn iergend-
wéi zum Gudde wenden.“
Ech menge schonn, dass sech erausgestallt 
huet, dass an deenen Datebanken, déi eis elo 
méi beschäftegen - mä et gi wahrscheinlech 
nach vill anerer -, dass do net an alle Punkte 
mat der néideger Rigiditéit d’Prinzipien ëmge-
sat ginn, wéi se am Gesetz vum 1. August 2018 
festgehale gi sinn. E Gesetz, wat mer mat 57 
Stëmmen hei an der Chamber gestëmmt 
hunn! D’ADR huet net derfir gestëmmt, awer 
aus aneren Ursaachen. Do ass et ëm den euro-
päeschen Ursprong gaange vum Gesetz, dee 
méi gestéiert huet wéi dat doten. Mä u sech 
ware mer eigentlech der Meenung - vläicht ze 
vill guttgleeweg -, dass, wa mer dat Gesetz do 
gestëmmt hätten, dann hätte sech vun haut op 
muer all déi praktesch Problemer geléist, wou 
mer eigentlech awer hätte misse wëssen, dass 
et wärend Jorzéngten net fäerdegbruecht ginn 
ass, d’Regele reglementaresch esou festze-
kréien, dass souwuel déi concernéiert Verwal-
tunge wéi och de Conseil d’État an och d’Kon-
trollautoritéiten un deemselwechte Strang ge-
zunn hätten. Déi konnte sech net eens setzen.
Et sinn Tentativë gemaach ginn, fir dat ze maa-
chen. Mä si konnte sech an der Vergaangen-
heet net eens setzen, soudass och Divergence-
de-vuë sinn, wéi wäit ee mat der Dateveraar-
bechtung geet, wéi laang ee kann Donnéeën 
halen, wien den Zougang zu deenen Don-
néeën huet, wat fir eng Donnéeën iwwerhaapt 
nach definitiv däerfe gehale ginn a wat muss 
definitiv ausgeläscht ginn.
Do däerf net alles archivéiert ginn, dat soe mir 
als LSAP-Fraktioun ganz kloer! Dat ass an eisen 
Aen ee vun de grousse Schwaachpunkte vun 
där Handhabung, déi zënter Jorzéngte besteet: 
dass zwar eng Rei vun Donnéeën no Delaien - 
iwwert deenen hir Längt ee wierklech ka strei-
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den - aus dem operationellen Deel erausgeholl 
ginn, also dee breeden Zougang zu deenen 
Donnéeën net méi ass, mä awer praktesch, 
wann ech richteg verstanen hunn, sämtlech 
aner Donnéeën, déi eng Kéier agespeist si ginn, 
dann archivéiert ginn, dann ënner ganz restrik-
tive Viraussetzungen nach kënne consultéiert 
ginn.
Mä et bleift awer d’Fro ... An ech mengen, déi 
musse mer mat „Neen“ beäntwerten: Et kann 
net sinn, dass nichteg Donnéeën, déi net 
sécher heetsrelevant sinn, déi wëssenschaftlech 
an historesch keen Interêt hunn, dass déi op all 
Éiwegkeet an Archive schlummeren! Dat däerf 
menger Usiicht no net sinn. Duerfir ass do ee 
vun de Punkten, wou ee ka soen: „Ma do 
musse mer asetzen.“ Wa mer der Meenung 
sinn, dass déi Handhabung, déi Prozeduren, 
déi déi zoustänneg Verwaltungen an Institu-
tioune sech ginn hunn, do net duerginn, da 
musse mer dat duerch Gesetz kloerstellen. Dat 
ass, mengen ech, eng gutt Politik.
Mä do sollt een nach d’definitiv Avisen 
ofwaarde vun der CNPD a vun der Inspection 
générale de la Police, déi am September solle 
kommen, da muss nogebessert ginn am Gesetz 
selwer. Ob mer dat elo an engem spezifesche 
Gesetz maachen oder eng Ofännerung am all-
gemenge Gesetz iwwert d’penal Donnéeë vum 
1. August 2018, dat muss een nach eng Kéier 
spéiderhin da genau juristesch kucken, wat do 
dee beschte Wee ass.
Mä et huet sech schonn elo erausgestallt, dass 
zumindest an der Vergaangenheet do eng Rei 
vun Donnéeën an deenen Datebanke bliwwe 
sinn, déi eigentlech net an déi Datebanke ge-
héieren. Mir mussen eis natierlech och bewosst 
sinn, dass deen Tri, deen dann eng Kéier muss 
gemaach ginn, déi Opschaffung vun all deenen 
ale bis uralen Donnéeë wäert immens opwän-
deg sinn. Duerfir wëlle mir och direkt hei als 
LSAP an d’Spill bréngen, dass mer, wa mer vun 
neien Texter schwätzen, eis och direkt sollen 
d’Fro stellen, wat fir eng Mëttelen deenen Ins-
tanzen zur Verfügung gestallt gi mussen, dass 
se iwwerhaapt à même sinn, an engem uer-   
d ent lechen Zäitraum all déi Ëmklasséierungen, 
all déi Duerchforstunge vun alen Donnéeë 
maa chen ze kënnen.
Mir kënne jo net soen: „Elo huele mer einfach 
eng Date limite esou an esou, an alles wat vir-
dru war, dat verschwënnt, an alles wat duerno 
kënnt, dat maache mer dann anescht.“ Neen, 
mir mussen dann och al Donnéeën zu engem 
Deel opschaffen, nei aklasséieren an dann eng 
Rei vun Donnéeën definitiv läschen, an anerer 
vun deene musse gehale ginn. Dat ass eng on-
heemlech Aarbecht, déi do kënnt! Mä dat däerf 
eis awer net ofschrecken, op esou e Wee ze 
goen. Mir mussen awer dann net nëmme mam 
Fanger op déi Instanze weisen, déi herno an 
der Péng sinn, fir dat ëmzesetzen. Mir mussen 
hinne gläich déi Mëttele ginn, dass se dat och 
wierklech kënnen ënner uerdentleche Kondi-
tioune maachen, fir dass mer net erëm eng 
Kéier hei Texter schreiwen, déi net kënnen an 
der Praxis iwwerhaapt ëmgesat ginn.

 Une voix.- Très bien !
 M. Alex Bodry (LSAP).- Mir sinn der Mee-

nung, dass mer eigentlech - dat war jo och 
d’Meenung vun der ganzer Chamber, dat war 
d’Mee nung vum Conseil d’État, dat war 
d’Mee nung vun der leschter Regierung - mat 
deem Gesetz vum 1. August 2018 eng ge-
nügend gesetzlech Basis hunn.
Mä bon, den Droit ass keng Science exacte. Et 
ginn ëmmer Interpretatiounen. Mir sinn hei na-
tierlech am Beräich vun Aschränkung vun 
ëffentleche Fräiheeten. Hei geet et ëm de 
Schutz vun der Privatsphär, mat de perséin-
lechen Daten. An duerfir ass de Prinzip deen, 
oft duerch international Konventiounen ofgesé-
chert, dass nëmmen duerch Gesetz kann eng 
Aschränkung vun dem Schutz vun der Privat-
sphär geschéien. An dann ass et eng Fro vun 
Appreciatioun: Wéi detailléiert muss dat Gesetz 
sinn? Awéiwäit kann ee sech virstellen, dass dat 
och duerch einfach Prozeduren, déi de Respon-
sabele vum Traitement sech gëtt, ka geregelt 
ginn?
Ech mengen, do musse mer e gesonde Mët-
telwee fannen, dass d’Gesetz méi präzis ass wéi 
dat, wat et elo 2018 war, mä dass mer awer 
net esou wäit ginn, dass mer all Froe kënnen 
am Detail regelen. Soss misste mer dat och bei 
aneren Datebanke maachen. Ech mengen, dass 
mer dann net méi géifen erauskommen aus 
deem Ganzen.
Mir sinn och der Meenung, dass hei zu Lëtze-
buerg jo d’Dateschutzwelt keng aner ass wéi 
an eisen Nopeschlänner. Duerfir sinn awer déi 
Texter, déi eis Nopeschlänner sech an deem 

dote Beräich ginn hunn, ëmmer eng gutt Quell 
vun Inspiratioun. Mir mussen also genau ku-
cken, wat d’Belsch, wat Frankräich, wat 
Däitsch land sech fir Regele ginn hunn an dee-
nen dote Beräicher, déi eis besonnesch hei 
concernéieren, wat d’Polizeidatebanken ugeet, 
wat d’Justizdatebanken ugeet. An da sollt een 
dat erauswiele vu Systemer, déi méi no op eise 
Sys tem passen, a probéieren, déi dann ze 
adap téieren op déi spezifesch Lëtzebuerger Si-
tuatioun.
Ech mengen, do ginn et also och ganz vill 
Méig lechkeeten, wou ee sech kann inspiréie-
ren. Dat schéngt mer deelweis geschitt ze si 
mam franséischen Text, wéi déi Gesetzer hei 
ge maach gi sinn. Et wär interessant, also och 
nach déi aner Texter vun dach awer Demokra-
tien a Rechtsstaten hei mat erunzezéien, fir ze 
kucken, wéi si déi Problematik do geléist hunn. 
Ech si sécher, dass mer do wäerten och eng 
gutt Hëllefstellung kréien.
Ech hat schonn ugedeit, wat déi Froe sinn, déi 
eis musse besonnesch beschäftegen. Dat ass 
éischtens d’Ëmsetzung vum Prinzip vun der le-
gitimmer Finalitéit, déi eng Datebank muss 
hunn, dann d’Dauer vun der Konservéierung 
vun den Daten. Wéi laang kënnen Daten, per-
séinlech Date gehale ginn? An do ass de Prin-
zip ganz kloer: Déi däerfen nëmmen esou 
laang gehale ginn, wéi se absolutt noutwendeg 
sinn, fir déi Finalitéit ëmzesetzen, fir déi se ge-
sammelt gi sinn.
A virun allem ass och en anere Prinzip hei, 
deen oft vergiess gëtt. An ech fäerten, dass 
deen och bis elo an der Praxis hei zu Lëtze-
buerg total vergiess ginn ass: dass eigentlech 
den Text vun der Direktiv, déi mer mam Gesetz 
ëmgesat hunn, och virschreift, dass regelméis-
seg muss iwwerpréift ginn, ob déi Donnéeën, 
déi gesammelt gi sinn, da wierklech nach 
musse gehale ginn oder net. Dat ass also eng 
ganz schützend Regelung, déi et hei ëmzesetze 
gëllt.
Dat geet also net duer, dass een dat eng Kéier 
blann festleet, mä et muss een eigentlech nach 
periodesch ëmmer erëm kontrolléieren: Ass et 
da wierklech néideg, dass mer déi doten Don-
néeën halen? An dat, muss ee soen opgrond 
vun deenen Informatiounen, déi mer elo 
kréien, ass am Fong, mengen ech, a kengem 
Fall geschitt. Do sinn Delaie festgehale ginn, 
dat sinn awer fix Delaien, an et ass awer net 
nach eng Kéier eng regelméisseg Préiwung 
duerchgefouert ginn.
Dann ass et d’Fro natierlech vum Zougangs-
recht vun den Eenzelnen, vun de Betraffenen, 
d’In formatioun, déi déi betraffe Leit musse 
kréien. Et ass natierlech déi Fro, déi och scho 
vun engem Virriedner opgeworf ginn ass: Wien 
huet Zougrëff zu deenen Datebanken? Ënner 
wat fir enge Bedéngungen huet en deen Zou-
grëff? Wéi gëtt dat enregistréiert? Wéi gëtt dat 
kontrolléiert? All déi Froe muss ee weider kënne 
kucken, wéi gesot, ouni awer aus den Aen ze 
verléieren, wat d’Finalitéit ass. Dat ass jo awer 
dann, fir kënnen eng Präventioun a Recherche 
vun Infraktiounen ze maachen. An eis Polizei an 
och d’Justizorganer mussen hir Aarbechten jo 
nach kënne maachen.
An et schéngt mer evident ze sinn, dass een 
net kann da sech eleng op de Casier beruffen, 
soss gëtt net méi ganz vill hei zu Lëtzebuerg 
opgekläert. Ech ka mech och hei un Debatten 
erënneren, wou et da manner ëm den Date-
schutz gaangen ass, mä ausschliisslech ëm Sé-
cherheet gaangen ass. Wat mer eigentlech 
bräichten, dat wär eng Debatt iwwer Sécher-
heet an Dateschutz. Dann hätt een déi zwou 
Saachen zesummen an da kéint een och pro-
béieren, deen néidegen Equiliber do erausze-
zéien. Dat wäert natierlech net esou einfach 
ginn.
Fir eis, mengen ech, ass kloer, dass déi Debatt 
hei net déi lescht Debatt wäert sinn zu deem 
doten Thema. Mir gesinn eis sécherlech nach 
virum Enn vum Joer eng Kéier hei an der 
Chamber erëm, well mer an der Kommissioun 
och, mengen ech, tëschent de Fraktioune sollte 
weider am Kontakt bleiwen, ofwaarden, wann 
am September déi Avisen, déi Rapporte kom-
men, déi d’Regierung ugefrot huet, déi eis sé-
cherlech hëllefen, am Droit comparé eis Re-
cherchë méi pousséieren, wéi dat bis elo de Fall 
war. A wa mer alles zesummen hunn, denken 
ech, dass mer dann och prett sinn, fir weider 
Diskussiounen, sief et an de Kommissiounen, 
sief et hei an der ëffentlecher Sitzung ze féie-
ren.
Et ass also net d’Enn vun enger Debatt, mä et 
ass en Ufank vun enger Debatt, déi eis an hirer 
Komplexitéit, mengen ech, nach wäert iwwer-
raschen an deenen nächste Méint. Mä dat soll 
eis net ofschrecken, deen Dossier elo wierklech, 
wou e waarm ass, weider unzepaken an net 
méi op déi Schinn zréckzekommen, déi wärend 
bal Jorzéngten hei zu Lëtzebuerg bestanen 
huet. Mir si gefuerdert hei elo, fir wierklech 
Neel mat Käpp ze maachen!

Merci.
 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Bodry. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass déi honorabel Madamm Josée 
Lorsché . Madamm Lorsché, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Villmools 
Merci, Här President. Am Numm vun der grén-
ger Fraktioun, mä ech géif mengen, am Numm 
vun eis alleguer, och haaptsächlech vun de Kol-
leege vun der Majoritéit, wéilt ech wierklech en 
Appell maachen un d’Sachlechkeet an un 
d’Éier lechkeet vun dëser Debatt. A mir wieren 
eis op dëser Säit géint all Virworf an all Ënner-
stellung am Stil vun „den Dossier gëtt net 
trans parent gehandhabt“ oder „Diskussioune 
sinn net erwënscht“. Mir beweisen haut, datt 
se gefouert ginn. An der Kommissioun si se och 
gefouert ginn.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Do ware 
mer sachlech!

 M. Michel Wolter (CSV).- Dir sidd déi 
Éischt, déi elo domadder ufänkt.

 Une voix.- Här President!
(Coups de cloche de la présidence)

 M. Fernand Etgen, Président.- Wannech-
gelift, e bësse méi disziplinéiert!

 M. Michel Wolter (CSV).- Jo, jo, bis elo 
war et ganz gutt.

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- D’Froe 
géifen net beäntwert ginn: Eis Regierungsver-
trieder sinn hei a beäntwerten haut weider 
Froen, déi gestallt ginn. Si hunn och an de 
Kommissiounen all Fro beäntwert, déi gestallt 
ginn ass.
Mir wieren eis och géint de Virworf, datt de 
Problem vum Mëssbrauch oder vun der fal-
scher Gestioun vun den Datebanken net géif 
ugepaakt ginn. A mir sinn awer och frou, datt 
et haut méi an enger Serenitéit hei zougeet. A 
mir hoffen, datt deen Toun dann och wäert be-
stoe bleiwen.
Jiddefalls begréisse mir, datt d’Ministere Bausch 
a Braz eng weider Kéier an d’Chamber kou-
men, nodeems se, wéi gesot, schonn ëfters an 
de Kommissiounen, an den zoustännege Kom-
missioune Ried an Äntwert stoungen a keng 
Minutt gescheit hunn, fir do opzetrieden an 
awer och déi ganz Komplexitéit vun deem Dos-
sier op dëser Plaz nach eng Kéier ganz genee 
erkläert hunn, wou ech wéilt betounen, datt 
Dateschutz jo net just Police a Justiz ubelaangt 
respektiv d’Defense, mä och ganz aner Beräi-
cher betrëfft. Beispillsweis ass den Här Bausch 
op d’Kameraiwwerwaachung agaangen, déi 
hie ganz nuancéiert ugeet a wou en net ein-
fach droplassgeet a verschiddene Fuerderun-
gen nokënnt, andeems e ganz Quartiere mat 
Kameraen ausstatt. Dee Volet gehéiert dozou, 
an dat muss och betount ginn.
Si hunn och hei an hiren Ausféierungen er-
kläert, datt de Problem längst ugepaakt gëtt. Si 
sinn domat beschäftegt, net eréischt säit haut. 
An ech wëll och kloer betounen, datt mir als 
Fraktioun, an ech géif mengen, mir op der 
gan zer lénker Säit vun hei aus gekuckt, jidde-
falls bereet sinn, zesummenzeschaffen, matze-
schaffen. A mir wäre frou, wann och déi aner 
Säit dat géif esou gesinn.
Si hunn och erkläert, wéi de Problem muss 
ugepaakt ginn, an och dorop ass den Här 
Bodry  virdrun am Detail agaangen, wéi eng 
Beräicher musse gekläert ginn, an natierlech 
och, wéi eng Beräicher betraff sinn, dat 
heescht, wou en ugepaakt muss ginn. A wann 
een „wou“ seet, da schwätzen ech ebe grad 
net just vu Justiz a Police. Ech schwätzen och 
vum ëffentleche Secteur, vun de Ministèren, de 
Verwaltungen, de Gemengen, den Här Bodry 
huet d’Santé genannt, wou ganz vill sensibel 
Date geréiert ginn. A wann een do d’Dier op-
mécht, da sinn ech gespaant, wat een do alles 
fënnt. Och de Privatsecteur ass betraff, well och 
d’Betriber schaffe mat perséinlechen Daten.
An deem Sënn wëlle mir als Gréng der Regie-
rung eis Ënnerstëtzung zousécheren, net nëm-
men dem Statsminister, dee jo och Kommuni-
katiounsminister an Dateschutzminister ass, dat 
ass kloer. Et ass also net just hei eng Saach vu 
Braz a Bausch, mä et ass eng Saach vun enger 
ganzer Regierung, inklusiv anere Ministeren, 
déi wahrscheinlech fréier oder spéider och 
mam Dateschutz ze di kréien an haaptsächlech 
och mat der Applikatioun vun deenen zwee 
Ge setzer. An ech sinn iwwerzeegt, datt jidd-
weree vun deene Membere vun der Regierung 
d’Prinzipie vum Dateschutz respektéiert am 
Sënn vun der Rechtsstaatlechkeet.
Eis als Gréng geet et jiddefalls ëm de Schutz 
vum Eenzelnen. An et ass grad do, wou den 
Equiliber muss fonnt ginn: engersäits de Schutz 
vun der Privatsphär an anerersäits awer och 
d’Sécherheet vum Land a vun deene Biergerin-
nen a Bierger, déi bei eis wunnen a schaffen.

Dat heescht, wann ech op d’Detailer aginn, déi 
den Här Bodry schonn erkläert huet: Mir 
mussen eis der Saach unhuelen! Mir si bereet, 
derbäi ze sinn. An da kommen ech op déi De-
tailer, déi musse gekläert ginn: natierlech d’Le-
gitimitéit vun deenen eenzelnen Donnéeën; ...
(Brouhaha)

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Wolter, 
wannechgelift!

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- 
... d’Dauer vun der Oprechterhalung; d’Sé-
cherheetsrelevanz. Wéini si se néideg ge-
braucht ze ginn, wéini net? Wien huet Zou-
gang? Wien huet d’Informatiounsrecht? Kréien 
all déi Leit, déi a Fro kommen, och d’Informa-
tioun, wat mat hiren Date geschitt? Den Zou-
grëff, d’Bedéngungen zum Zougrëff an d’Fina-
litéit vun deem Ganzen, déi ëmmer erëm dora 
muss bestoen, datt mer eiser Verantwortung 
gemeinsam gerecht ginn - „kollektiv Responsa-
bilitéit“ ass et virdru genannt ginn - mat enger 
kollektiver Äntwert. Dat ass eist Zil!
Villmools Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Lorsché. Nächsten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här Roy Re-
ding. Här Reding, wannechgelift.

 M. Roy Reding (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Och mir soen dem Här Statsminister an 
deenen aneren zwee Ministere Merci fir hir 
Deklaratioun. Den Här Bettel huet seng uge-
faange mat enger Déclaration d’amour fir den 
Dateschutz. Dat ass eng gutt Saach an dat ass 
dann och de Leitfuedem vun eiser Diskussioun.
Manner gefall huet mer, datt e sech net konnt 
empêchéieren, fir nees vun Ënnerstellungen a 
vu Parteipolitik ze schwätzen. Dat ass einfach 
net richteg.
Dem Alex Bodry säi Mea culpa, fir et emol esou 
ze nennen, oder zumindest seng Feststellung 
vun der Realitéit vu graven Dysfonctionnemen-
ter, huet eis do besser gefall. Et muss een ein-
fach dee Constat klipp a kloer maachen.
Den Här Bausch huet nees geschwat vum Op-
trag un d’IGP, deen e ginn huet. Mir mussen 
éierlech soen, mir hunn doranner kee grousse 
Fiduz, well mer zimlech iwwerzeegt sinn, ouni 
dat haut ze wëssen, datt d’IGP selwer Zougrëff 
huet an hëlt op déi kritiséiert Datebank.
Dir hutt geschwat vum Optrag un d’CNPD. 
Ech muss Iech éierlech soen, mir hunn do kee 
ganz grousse Fiduz, nodeem déi Leit an der 
Kommissioun op klipp a kloer an einfach Froen, 
déi de Gilles Roth gestallt huet, net wollten 
oder net konnten äntwerten.
(Interruption)
Neen, kee Fiduz, kee Fiduz, dat ass ganz rich-
teg!
De Minister Bausch huet mat Recht geschwat 
vun Dossiere bei anere Verwaltungen och, wou 
muss méi dra si wéi am Casier. Dat ass eng 
Realitéit. An och bei der Police muss méi dra si 
wéi am Casier. Et geet ëmmerhin ëm Ermëtt-
lungen. Dat muss ee klipp a kloer soen. An et 
geet absolutt net drëm, der Police hir Aarbecht 
onméiglech ze maachen!
D’Justice huet Dossieren, do soll keen Zougang 
hu vu baussen. Ech erënneren un de Secret de 
l’instruction, dee leider Gottes vill ze vill oft vio-
léiert gëtt, och aus Kreesser vun der Justice. Mä 
hei wier jo dann Tür und Tor op, wann all 
 Mënsch ka säin Dossier froen an e gëtt gewuer, 
datt Enquêtë géint e lafen, vun deenen e bis 
dato näischt wousst. Et gëtt e Secret de l’instruc-
tion an et muss e Secret de l’instruction ginn.
Besonnesch grav fannen ech d’Dysfonctionne-
menter am JUCHA! An ech fannen do dem Mi-
nister Braz - ech hat schonn eng Kéier d’Ge-
leeënheet, dat ze soen - seng Attitüd e bës-
selchen naiv, fir ze soen: „Dat ass e Pouvoir à 
part. Déi sinn independant, domadder hunn 
ech näischt ze dinn. Mir loossen déi hir Zopp 
kachen.“ Neen, dat ass net richteg. Och d’Jus-
tice ënnerläit dem Contrôle vun der Chamber 
an och d’Justice ënnerläit engem Ministère de 
la Justice, a wa grav Dysfonctionnementer an 
der Justice sinn, dann ass duerfir och de Justiz-
minister responsabel.
Jo, d’Justice muss Donnéeën halen. Dat ass jo 
ganz evident. Mä däerf se egal wat halen? 
Däerf se et egal wéi laang halen? A virun allem, 
däerf dat egal wéi benotzt ginn? An ech 
mengen, bei där Fro si mir eis heibannen esou 
zimlech alleguerten eens, datt: Neen! An et 
goufe jo konkret Fäll genannt: e Mannerjäre-
gen, deen net an d’Policeschoul opgeholl gëtt, 
wou zréckgegraff gëtt op Donnéeën, wou en 
nach mannerjäreg war; an der Philharmonie, 
wou e Gaascht net ageluede gëtt, wou Saa-
chen ugefouert gi vun enger Affaire classée! En 
Entretien d’embauche vum Här Fürst, wou 
zréck gegraff gëtt op Faiten, déi nimools pour-
suivéiert gi sinn. Dat ass absolutt inakzeptabel! 
Dat däerf net sinn!
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An et geet net domat duer - et ass dat, wat ech 
wollt als Message eriwwerbréngen -, dat ein-
fach elo haut festzestellen, ze soen: „Mir musse 
legiferéieren. Mir musse Rou an den Dossier 
kréien an à tête reposée legiferéieren.“ Ma 
neen! Dat do si Sauereien, déi mussen direkt, 
awer direkt ophalen! Et kann net sinn, datt 
deen Dysfonctionnement do esou virugeet!
Mir hunn als Chamber d’Kontrollfunktioun 
iwwer all Ministère, iwwer all Verwaltung an 
och iwwert d’Police an och iwwert d’Justice. A 
wa mer hei feststellen, datt et grav Dysfonc-
tionnementer gëtt, grav Verstéiss géint den Da-
teschutz, da geet et net duer, eis ze vertréisch-
ten op den Hierscht. Da musse mer soen, datt 
do musse Mesures urgentes direkt geholl ginn, 
fir datt net méi Dausende vu Leit a Police a Jus-
tice Zougrëff hunn op Daten, déi net hätten 
däerfe gesammelt ginn, déi och kee Sënn er-
ginn, well se Faite betreffen, déi ni poursui-
véiert goufen an déi éiweg laang gehale ginn. 
Dat däerf net méi sinn! Domadder muss 
Schluss sinn!
A mir als ADR soen: „Wann d’Regierung dat 
net fäerdegbréngt, déi Saach do a kierzester 
Zäit anzedämmen, da wäerte mir hei e parla-
mentareschen Untersuchungsausschuss fuerde-
ren!“
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Reding. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Marc Baum. 
Här Baum, Dir hutt d’Wuert.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Merci och der Regierung, datt mer haut 
dës Debatt féiere kënnen an der Chamber, an 
der ëffentlecher Sëtzung. Dat heescht, datt et 
och fir d’Leit dobausse méi zougänglech ass, 
wéi dat virdru vläicht an de Kommis-
siounssëtzungen de Fall war.
Mir sinn natierlech äänlech iwwerrascht ginn, 
datt dat awer haut de Fall ass, positiv iwwer-
rascht ginn doriwwer. Duerfir mengen ech, 
datt een net kann hei vun den Deputéierte ver-
laangen, datt si elo all déi konkret Froen och 
haut da stelle mussen. A wann déi konkret Fro 
haut net gestallt gi wier, datt dann d’Debatt 
misst eriwwer sinn. Mä, ech mengen, dat hei 
ass en éischten Tëschebilan vun deem, wat an 
deene leschte Woche geschitt ass.
Oft denkt een, wann een iwwer Dateschutz 
schwätzt, datt dat eigentlech eppes ganz Abs-
traktes ass, wéi wann et Daten oder Donnéeë 
wieren, déi misste speziell geschützt sinn. Der-
hannert, oder gemengt, ass awer eppes ganz 
aneschters, näämlech Dateschutz ass de Schutz 
vu Persounen a vu Perséinlechkeetsrechter. An 
duerfir ass en esou wichteg an duerfir ass dat 
och e Sujet, deen, mengen ech, dobaussen 
d’Leit esou ganz staark interesséiert, well se 
wëssen, datt et ëm si geet.
An et ass och doduerch esou sensibel an 
deenen zwee Beräicher vun der Police a vun 
der Justiz, well dat, deemno wéi, ganz konkret 
Konsequenze kann hunn, wa mat deenen Da-
ten, déi iwwer Persoune gesammelt gi sinn, net 
anstänneg verfuer ginn ass.
An dat Ganzt ass jo esou an der Ëffentlechkeet 
erauskomm, e bëssen au compte-gouttes, datt 
et grad Konsequenze sollt gehat hunn, datt 
zum Beispill et Konsequenzen op d’Astellungs-
politik huet, datt et Konsequenzen huet, wann 
d’Admissioun an d’Policeschoul ginn ass. Dat 
heescht, datt déi Donnéeën, déi do gesammelt 
gi sinn, d’Base ware fir Konsequenzen, déi 
d’Leit oder déi bestëmmte Leit hu misse su-
béieren.
Et ass esou, an deene leschte sechs Wochen, 
mengen ech, si jo effektiv drëpschesweis 
Informatiounen un d’Luucht komm, op där 
enger Säit doduerjer, datt d’Leit perséinlech an 
d’Ëffentlechkeet gaange sinn, op där anerer 
Säit, datt eenzel Deputéierten oder d’Chamber 
probéiert huet, hir Kontrollfunktioun wouerze-
huelen.
An et huet ugefaangen domadder, datt d’Kol-
leege vun der CSV Question-parlementairë ge-
stallt hunn, wou d’Äntwerten dorobber zumin-
dest nach weider Froen erméiglecht hunn oder 
souguer erzwongen hunn, déi dann och ge-
stallt gi sinn. An doropshin hunn effektiv och 
mir als Lénk eng parlamentaresch Kommis-
sioun zesummegeruff, fir Explikatiounen ze 
kréien.
An ech wéilt mech awer e bëssen dem Virworf 
verwieren, wann elo gesot gëtt: „Jo, mä Dir 
hätt dat alles misse wëssen, Dir misst dat 
eigentlech alles wëssen an Dir misst zum rich-
tegen Zäitpunkt genau déi richteg Froe 
stellen!“
De Minister Bausch huet zu Recht a senger 
Interventioun virun enger Stonn gesot, datt 
een net vun engem Minister verlaange kéint, 
deen elo grad dat Amt eréischt bekleet, datt en 
innerhalb vu 24 Stonnen op all déi Froen eng 
Äntwert hätt oder datt en net innerhalb vu 24 

Stonnen de kompletten Duerchbléck an deem 
Dossier kéint hunn.
Dat ass awer och eis Situatioun als Deputéier-
ten. An duerfir komme mer ëmmer nees erëm 
op dës Froen zréck, well déi Erklärungen, déi gi 
ginn, déi och net a Fro gestallt ginn an deene 
gréissten Deeler vun hiren Erklärungen, awer 
dozou féieren, datt sech aus deenen Erklärunge 
weider Froen erginn.
Den Här Bodry huet zu Recht gesot, datt et elo 
un der Chamber wier, „merde alors!“, datt mer 
eis emanzipéieren. An en huet recht domad-
der! An dat, wat mer haut féieren, déi Debatt, 
déi mer haut féieren, ass een Element vun där 
Emanzipatioun, datt mer eis selwer och an 
d’Verantwortung huelen, fir dëse Sujet wierk-
lech opzedecken.
Duerfir, mengen ech, ass et och net richteg, 
wann ee seet, et wier e politescht Spill vun den 
Oppositiounsparteie géint d’Majoritéitspar-
teien. Ech mengen, dorëms geet et net. A 
wann een d’Verbatimme vun de Kommis-
siounssëtzungen noliest, da gesäit een och, 
datt déi Debatten an der Kommissioun op 
jidde Fall net esou gefouert gi sinn, datt d’Op-
positioun just hätt wëllen d’Majoritéit an d’Res-
ponsabilitéit huelen, fir souzesoe politesche 
Profitt dorauser ze zéien.
Wat ass den aktuelle Stand? De Wëssensstand, 
dee mer am Moment hunn, mengen ech, léisst 
sech op dräi wesentlech Elementer resuméie-
ren.
Éischtens, deen historeschen Deel, soe mer, bis 
2018, wou mer feststelle mussen, datt et zu 
engem ganz groussen Deel keng gesetzlech 
Basis fir Aktivitéite ginn ass respektiv datt déi 
gesetzlech Basis awer zimlech wackeleg war.
Zweetens, an dat ass och eng grouss Erkennt-
nis vun deene Kommissiounssëtzungen, hu 
mer misse feststellen, oder ass den Aveu ge-
maach ginn, datt vun deene responsabelen Ins-
tanzen d’Praxis vum Traitement vun hiren Don-
néeën emol net där wackeleger oder net 
existenter legaler Basis entsprach huet. Wat 
eigentlech zimlech grav ass, wat den Ëmgang 
mat den esou sensibelen Donnéeën an der Ver-
gaangenheet ugaangen ass.
An déi drëtt an, mengen ech, net manner 
preoccupant Konklusioun, déi een zéie kann, 
ass, datt d’Kontrollinstanzen, déi mer hunn, 
net konnten oder net d’Méiglechkeet haten, 
hir Funktioun vu Kontroll wierklech zu Enn ze 
féieren a konsequent zu Enn ze féieren.
Wann an enger Kommissiounssëtzung eraus-
kënnt, datt eng CNPD, déi ee vun deene 
Kontrollmechanismen ass, awer emol net 
weess, wéi esou ee Police-Fichier ausgesäit, jo, 
da muss ee sech awer och Froe stellen iwwert 
d’Effikassitéit vun deene Kontrollinstanzen.
Et ass an der Diskussioun, och an der Ëffent-
lechkeet, e puermol drop zréckkomm ginn 
iwwert déi verschidden Aart a Weisen, wéi 
mam Problem ëmgaange ginn ass. An et huet 
jo och dozou gefouert, datt de Parquet dann 
eng Pressekonferenz gemaach huet, wou gesot 
ginn ass, datt d’Chamber de Parquet eigent-
lech esou e bëssen an där éischter Sëtzung um 
falsche Fouss erwëscht hätt. Woubäi ech soe 
muss, déi éischt Kommissiounssëtzung, déi mir 
als Lénk aberuff hunn, do hu mir net de Par-
quet invitéiert, mä do hu mer déi zwee respon-
sabel Ministeren invitéiert. De Parquet war 
awer do. Dat ass net opgrond vun eiser De-
mande gewiescht, mä e war awer do, wat mir 
och dee Moment begréisst hunn, well en och, 
wéi mer eis erwaart hunn, Explikatioune sollt 
ginn zu deene Faiten. Duerfir fanne mer et net 
ganz glécklech, fir et emol net anescht ze soen, 
datt de Parquet da seet, e wier vun der Cham-
ber um falsche Fouss erwëscht ginn.
Onglécklech, fir et net anescht ze soen, ass 
awer och, wann an där Pressekonferenz gesot 
gëtt, datt déi Fro ronderëm déi aktuell legal Ba-
sis vum Gesetz - wou et jo en Universitéitspro-
fesser gëtt, dee seet: „Mä och déi aktuell Basis 
geet net duer, an déi Fichieren, déi um Enn 
traitéiert ginn, déi entspriechen definitiv net 
där Aart a Weis, wéi hätt misse virgaange 
ginn“ -, wann dorops da geäntwert gëtt: „Jo, 
mä dat ass eng däitsch Interpretatioun vum 
Dateschutz, a mir hunn éischter eng franséisch 
Interpretatioun vum Dateschutz.“ Däitsch In-
terpretatioun, wuel wëssend, datt déi Däitsch 
jo och eng ganz eege Vergaangenheet haten, 
wat d’Daten an d’Produktioun an d’Utilisatioun 
vun Donnéeën ugeet.
Wat mech dorunner stéiert, ass, mengen ech, 
datt mer awer zumindest zu Lëtzebuerg zanter 
dem Juni 2015, wou mer hei unanime den Ar-
tuso-Rapport ugeholl hunn, wou et och eng 
Responsabilitéit ginn ass vun den ëffentleche 
Verwaltungen am Ëmgang mat Daten, datt, 
zumindest säitdeem mir dat hei unanime uge-
holl hunn, et méi eng grouss Sensibilitéit op 
där doter Fro misst ginn a mir och, zënter mer 
dat esou votéiert hunn, doranner misste méi 

Verantwortung weisen, déi eenzel ëffentlech 
Administratiounen, wéi dat bis elo de Fall ass.
Dat, wat nach ëmmer déi politesch Fro ass, déi 
an eisen Aen am Raum steet, ass déi vun der 
Zweckméissegkeet vun der Verwendung vun 
deenen Donnéeën, déi gesammelt ginn am 
Sënn vum Rechtsstat. Mir wieren eis ganz hef-
teg do dergéint, datt d’Police soll do sinn, fir 
Renseignements généraux ze generéieren, fir 
eng Zort vu Moralitéit iwwert d’Leit kënnen ze 
sammelen, wou da bestëmmten Administra-
tiounen Zougang dozou hunn.
An do muss ee soen, déi Debatt hate mer awer 
an deene leschte Joren och schonn hei zu Lët-
zebuerg. An et ass - ech weess elo net méi, vu 
wiem - ugeschwat ginn, datt am Kader vun 
2015, d’Bataclan-Debatt, datt do awer och 
Stellung geholl ginn ass. Et ass iwwert d’Terro-
rismusgesetz gaangen, a vun eiser Säit huet 
deemools de Serge Urbany grad dorobber op-
mierksam gemaach, andeem e gesot huet, 
datt, ech zitéieren: „Duerch déi Ännerungen an 
deenen nächste Wochen am Code pénal soll 
d’Police äänlech kënne siche wéi och 
d’Geheim déngschter. Si soll liewe vum 
 Verdacht, vun der Paranoia, vun de Geheim-
déngschter sech nähre loossen.
Dat ass iwwregens“ - weider Zitat - „kritiséiert 
gi ganz staark vum pensionéierte Procureur gé-
néral, dem Här Roby Biwer, an engem vu senge 
leschten Avisen, déi e gemaach huet zum Ter-
rorismusgesetz, wou en dat ganz kloer seet, 
datt et net akzeptabel ass, datt eng Vermë-
schung geschitt vun den Aktivitéite vun de 
Geheimdéngschter mat den Aktivitéite vun der 
Police. All déi Froe sinn omnipräsent an dësen 
Diskussiounen.“
Ech si komplett mam Här Bodry averstanen, 
wann e seet, datt et eng kollektiv Responsabili-
téit gëtt, wat déi heite Froen ugeet. An aus där 
kollektiver Responsabilitéit zéie mir eis als Lénk 
och net eraus, well bei deene 57 Stëmmen, déi 
dat Gesetz virun engem Joer gestëmmt hunn, 
waren och déi zwou Stëmme vun der Lénker 
derbäi. Mir mengen entre-temps, datt dat e 
Feeler war, datt mer net mat där néideger 
Suergfalt, déi och engem Deputéierten eigent-
lech misst zoustoen, dat dote mat votéiert 
hunn.
Mä nieft deem Mea culpa geet et jo elo awer 
drëm, och no vir ze kucken an ze kucken, wat 
dann d’Konklusioune sinn. An do stécht fir eis 
awer nach ëmmer eraus, datt déi Informa-
tiounen, déi mir als Deputéiert bis elo hunn, 
dat schéngt eis, ass awer just d’Spëtzt vum Äis-
bierg.
Mir wëssen nach ëmmer net wierklech, wéi 
d’Handhabung vun deenen Datebanken ass, 
wéi dat konkret ausgesäit a wat ee sech virun 
allem dorënner virstelle kann a muss. An ech 
mengen och, datt et drëms geet, datt mer 
mussen och fir d’Vergaangenheet bestëmmte 
Responsabilitéiten definéieren, och wann dat 
deen een oder deen aneren eventuell an eng 
penibel Situatioun bréngt.
Duerfir, ech mengen, dat Allerschlëmmst, wat 
elo hei erauser kéint als Konklusioun entstoen, 
dat wier, wéi een awer bei verschiddenen Inter-
venanten den Androck hat, wéi wa mir alle-
guerte Pontius-Pilatusse wieren. Mir wäschen 
eis Hänn an Onschold an on passe l’éponge an 
da war et dat.
Mir mengen net, datt dat esou soll sinn. Mir 
mengen, datt mer nach weider Informatioune 
brauchen an datt mer eis als Chamber sollen a 
mussen déi Instrumenter ginn, fir déi Informa-
tiounen ze kréien, besonnesch dann, wa vu 
verschiddenen Instanzen ugefouert gëtt, datt 
et jo awer de Secret d’instruction géif ginn 
oder - souguer eigentlech nach e bësse méi 
pervers - et géif jo awer den Dateschutz ginn, 
duerfir kéint den Deputéierten net de ganzen 
Zougang zu allen Donnéeën hunn. Mir 
mengen, datt dat net de Fall ass. Mir brauchen 
hei Opklärung. Mir brauchen eng konsequent 
Opklärung.
An duerfir plädéiere mir och ganz staark, dat 
hei däerf net den Ofschloss sinn, mä dat hei 
muss den Ufank si vun deem, wat ee kann eng 
Enquête nennen. De Moyen, dee mer eis ginn 
als Chamber, fir dat ze maachen, doriwwer 
musse mer nach vläicht diskutéieren. Mä op 
jidde Fall, mir brauchen onbedéngt Opklärung. 
Ier mer iwwerhaapt à même sinn, kënnen un 
déi legal Texter ze goen, déi mer musse verän-
neren, musse mer wëssen, wéi et haut fonc-
tionnéiert.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Baum. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Laurent Mo-
sar. Här Mosar, Dir hutt d’Wuert.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Här President, 
Dir Dammen an Dir Hären, viru 14 Deeg waren 
déi meescht vun eis an der Philharmonie der-

bäi, fir, wéi dat üüblech ass, ganz feierlech Na-
tionalfeierdag ze feieren. Elo stellt Iech vir, Dir 
hätt do wëlle mat Ärem Partner higoen an en 
dernière minute hätt Äre Partner matgedeelt 
kritt, datt en net kéint dohinner goen, well en e 
Risiko fir d’ëffentlech Sécherheet géif duerstel-
len.
Wann een déi dote Geschicht esou zielt, dann 
huet een heiansdo d’Impressioun, et wär ee 
beim George Orwell a senge Romaner. Mä 
neen, Här President, dat huet sech hei zu Lëtze-
buerg ofgespillt! An ech si ganz frou, Dir Dam-
men an Dir Hären, datt den Här Statsminister 
de Mëtten hei ass, well ech ka mech un Zäiten 
erënneren, wou ech douewe souz, Här Pre-
sident, op Ärer Plaz. An ech ka mech do erën-
neren, wéi deemools den Här Bettel - Opposi-
tiounschef - all Kéiers, wann et ëm de Rechts-
stat gaangen ass, hei op d’Tribün komm ass an 
e fulgurante Plädoyer fir dee Rechtsstat gehalen 
huet. An ech weess, wivill Question-parlemen-
tairen den Här Bettel déizäit zu deem dote Su-
jet gestallt huet. A wann den Här Bettel nach 
Oppositiounschef wier, mengen ech, datt de 
Mëtten déi Sitzung net esou roueg ofgelaf wier.
Ech sinn awer frou, Här Statsminister, datt Der 
do sidd, well ech Är Sensibilitéit fir deen Dos-
sier kennen a well ech och weess a mer ka vir-
stellen, datt Dir vläicht - an dorobber kommen 
ech nach ze schwätzen - e bësselche méi wäit 
gewëllt sidd ze goe wéi verschidde vun Äre 
Kolleege Ministeren.

 Une voix.- Ouh?!
 M. Laurent Mosar (CSV).- Erlaabt mer 

awer elo, op dee Fall nach eng Kéier anzegoen, 
well en trotzdeem symptomatesch ass, vun 
deem Mann, deen do net konnt um National-
feierdag derbäi sinn.
Ech wëll Iech elo d’Detailer erspueren - Dir 
konnt dat alleguerten op enger Televisiouns-
chaîne live nokucken. Ech wollt just nach eng 
Kéier drop ze schwätze kommen, datt dee 
Mann, nodeem en déi Decisioun krut - ech 
schwätzen hei vun Nationalfeierdag 2018, net 
vun 2019 -, natierlech erschreckt war, dorob-
berhi fir d’Éischt beim Protokoll vun der Re-
gierung - an, Här Statsminister, ech mengen, 
do sidd Dir och gefuerdert - ugefrot huet, fir-
wat en da géif e Sécherheetsrisiko an deem 
Land duerstellen.
Dorobberhin huet de Protokoll de gudde Mann 
bei d’Police geleet, do huet de Mann iwwer-
haapt keng Äntwerte kritt. An dunn huet e 
sech en Affekot geholl - wou ech Iech och muss 
soen, och dat léisst iwwert de Fonctionnement 
vun eisem Rechtsstat villes soen, wann e 
Bierger, dee just nëmme wëllt op Nationalfeier-
dag an d’Philharmonie goen, herno muss en 
Affekot huelen, fir gewuer ze ginn, firwat hien 
e Sécherheetsrisiko duerstellt.
En huet dat awer gemaach, a säin Affekot huet 
dunn eng Rei vu Bréiwer geschriwwen un d’Po-
lice an en huet och eng Rei vun Äntwerte kritt. 
An, Här Statsminister, ech wëll Iech déi Äntwer-
ten elo emol virliesen, well déi soen esou 
munches aus.
Dee Bréif ass also un den Affekot vun deem Här 
adresséiert an e schreift dann, den Här 
Schrantz: « Je tiens à vous informer que la déci-
sion finale quant à retenir une demande de 
participation réside dans le chef du pouvoir dis-
crétionnaire de l’organisateur de l’évènement 
en l’occurrence du Gouvernement luxembour-
geois », an, lauschtert gutt no, « comme 
convenu avec la direction du protocole et de la 
chancellerie du Ministère des Affaires étran-
gères et européennes, la Police grand-ducale a 
procédé à un screening des personnes intéres-
sées à assister à la cérémonie de la fête natio-
nale du 23 juin 2018, basé sur des renseigne-
ments légalement accessibles à nos services », 
schreift den Här Schrantz.
Wann ech dat versichen, ze interpretéieren, Här 
Statsminister, si mir also alleguerten - mir sinn 
och Invitéen - do eventuell esou engem Scree-
ning ënnerzu ginn, plus déi dausend Leit, déi 
all Joers do invitéiert ginn.
Ech muss Iech soen, datt, mengen ech, hei net 
nëmmen d’Chamber, mä all Bierger dobaussen 
d’Recht huet, gewuer ze ginn, op wat fir enger 
Base e Screening vun normale Bierger gemaach 
gëtt, déi sech näischt zuscholde komme ge-
looss hunn an déi herno do refuséiert ginn. An 
déi musse sech en Affekot huelen, an déi bis 
haut nach net gewuer ginn, wat a firwat si 
esou e Risiko duerstellen.
Ech mengen, Här President, dat ass engem 
Rechtsstat net würdeg! An do sidd Dir, och de 
Statsminister, an éischter Linn gefuerdert, fir do 
dem Vollek dobaussen honnertprozenteg 
Opklärung ze ginn, wéi dat dote fonctionnéiert 
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huet a wat, le cas échéant, do net fonction-
néiert huet.
Ech soen Iech just, fir eis ass dat doten totale-
ment inakzeptabel!
Ech wëll dann awer en anere Bréif nach zitéie-
ren. An do kucken ech den Här Bausch, well 
dat och munches ausseet iwwert d’Aart a Weis, 
wéi d’Police hei fonctionnéiert.
Nodeem dee gudde Mann dann iwwer säin Af-
fekot nach e puermol Bréiwer geschriwwen 
huet, kritt en dann den 19. Dezember vum 
leschte Joer eng Äntwert. Dat ass also ganz ge-
nau sechs Méint, nodeem dat ominéist Date-
schutzgesetz a Kraaft getrueden ass, fir dat mer 
eis alleguerten esou laang op d’Schëller 
geklappt hunn.
Da kritt en hei geäntwert - ech liesen elo net 
dee ganze Bréif vir -, mä lauschtert no: « Effec-
tivement, bien que le règlement grand-ducal 
du 2 octobre 1992 relatif à la création et à l’ex-
ploitation d’une banque de données nomina-
tive de police générale ait perdu sa base lé-
gale » - ait perdu sa base légale ! - « avec l’en-
trée en vigueur de la loi du 1er août 2018 rela-
tive à la protection des personnes physiques à 
l’égard du traitement des données à caractère 
personnel en matière pénale ainsi qu’en ma-
tière de sécurité nationale, la police applique 
toujours les règles relatives aux détails de 
conservation en attente de nouvelles règles à 
fixer d’après les nouvelles dispositions. »
Dat heescht, hei seet de Police-Direkter: „De 
Reglement ass zwar ofgeschaaft, mä mir appli-
zéieren en nach ëmmer.“
Wann ech vu Rechtsstat schwätzen, wéi 
kann ...,
(Brouhaha)
... wéi kann dat sinn, datt hei nach e Re-
glement applizéiert gëtt, obschonn den Här 
Bodry - an ech kommen op den Här Bodry - 
virdru jo gesot huet, datt mer duerch d’Gesetz 
vun 2018 eng komplett nei Base légale hunn 
an eigentlech keng Reglementer a Gesetzer 
méi brauchen?!
Ech wär frou, Här Statsminister, an ech kom-
men elo weider op den Dossier, mä wa mer - 
och an dësem Dossier vun Iech herno -, ech 
mengen, hei geet et ëm de Protokoll vun der 
Regierung an en Nationalfeierdag, eng Rei Ex-
plikatioune kriten, wat hei geschitt ass. Well aus 
deem Dossier geet ervir, datt dee gudde Mann 
net deen Eenzege war, deen 2018 refuséiert 
ginn ass, mä nach 14 aner Persounen hunn 
och den Accès op déi Feier refuséiert kritt, well 
se angeeblech e Sécherheetsrisiko géifen duer-
stellen.
Här President, ech kommen dann elo awer 
zréck op de Fong vun der Affär. An do wëll ech 
soen, datt mäin exzellente Kolleeg Gilles Roth 
scho ganz villes gesot huet, wat ech natierlech 
net méi brauch ze widderhuelen.
Ech wëll awer nach op eng Rei Froen agoen, an 
ech muss eigentlech soen, datt ech dem Här 
Baum seng Ried hätt kënne komplett ënner-
schreiwen, well e ganz vill gesot huet, wat ech 
eigentlech och wollt soen - dat brauch ech net 
nach eng Kéier ze widderhuelen.
(Interruption)
Et sinn eng Rei Saachen, déi mech fundamen-
tal stéieren am Handling, Här President, vun 
deem Dossier, am Handling vun der Regierung.
Déi Affär ass u sech opgeworf ginn duerch déi 
Affär vun deem jonke Jurist, dee sech gemellt 
hat, fir eng Plaz um Parquet ze kréien. Dorob-
berhin, ech géif elo emol soen, huet d’Zivillge-
sellschaft sech an der Persoun vun engem en-
gagéierten, engem ganz engagéierten Affekot 
zu Wuert gemellt. An ech mengen, et muss een 
dat och emol eng Kéier begréissen, Dir Dam-
men an Dir Hären, datt hei d’Zivillgesellschaft 
sech an esou engem wichtegen Dossier zu 
Wuert mellt.
Dorobberhin, an ech mengen, de Gilles Roth 
an ech, mir waren déi Éischt …

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Mosar, 
erlaabt Der, datt den Här Bausch Iech eng Fro 
stellt?

 M. Laurent Mosar (CSV).- Neen, ech 
wëll …

 M. Fernand Etgen, Président.- Neen, 
okay.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Ech hunn d’Wuert net gefrot, 
ech wollt just soen, datt ech herno drop géif 
agoen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Okay.
(Hilarité)

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Ech wollt den Här Mosar ëm 
Gottes wëllen net ënnerbriechen!

 M. Laurent Mosar (CSV).- Ech weess, datt 
Dir mech ni wëllt ënnerbriechen. Ech hunn 
Iech jo och net ënnerbrach.
Ech wollt also domadder soen, datt mir eigent-
lech dunn ugefaangen hunn, eng Rei Froen ze 
stellen. An ech hu leider de Mëtten net d’Zäit, 
fir Iech all déi Froen an déi Äntwerten nach eng 
Kéier virzeliesen. Mä dat, wat ee gesäit, ass, 
datt mer do scheiwerchesweis ëmmer erëm nei 
Äntwerte kritt hunn. Déi alleréischt Fro, déi ech 
gestallt hunn, an den Här Roth huet dat virdru 
gesot gehat, do ass eng Äntwert, déi ech kritt 
hunn, wat dee ganze Volet vun der Justiz be-
trëfft, datt et um Niveau vun der Justiz u sech 
just ee Fichier géif ginn. Et ass emol näischt 
vun deem berüümte JUCHA gesot ginn.
Dorobberhi sinn aner Froe gestallt ginn. Do 
krute mer erëm aner Äntwerten. Mir hunn 
erëm nei Froe gestallt, a lues a lues, a Stéck fir 
Stéck, gesäit een e bësselche méi kloer an 
deem Dossier.

 Une voix.- Wonnerbar!
 M. Laurent Mosar (CSV).- Awer, an ech 

kommen herno a menger Konklusioun nach 
dozou, mir sinn nach wäit ewech vun enger 
globaler Transparenz.
Eppes Zweetes, op dat ech wëll agoen, wat 
mech och stéiert, dat ass déi Kontradiktioun, 
déi tëschent Aussoe vu Ministeren an de Kom-
missiounen, op oder an de Medien, de Vertrie-
der vum Parquet, de Vertrieder vun der CNPD, 
de Vertrieder vun der Autorité de contrôle judi-
ciaire ass. An erlaabt mer trotzdeem, op dräi 
Punkten do nach eng Kéier anzegoen.
Fir d’Éischt d’Base légale. Wann ech an där 
éischter Sitzung d’Regierungsvertrieder héieren 
hunn, ech muss zwar soen, den Här Bausch 
huet haut wesentlech méi eng nuancéiert Posi-
tioun gehat, fir déi ech hien och wëll felicitéie-
ren, ...
(Interruption par M. François Bausch)
Här Bausch, loosst mech ausschwätzen!
... muss ee soen, datt do eigentlech d’Ministe-
ren an där éischter Reunioun der Meenung wa-
ren, d’ailleurs mam Parquet, mat der Police, 
datt déi Base légale an der Rei wär.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Neen, …

 M. Laurent Mosar (CSV).- Neen, dat ass 
Är … Dat kënnt Der noliesen. Ech wëll Iech elo 
net de ganze Verbatim hei virliesen. Dorobber-
hin huet och eis Press hir Aarbecht gemaach. 
Déi huet eng ganz gutt Aarbecht gemaach. Déi 
sinn dohinnergaangen an hunn en eminenten 
Droitsprofesser vun der Uni Lëtzebuerg gefrot, 
wat hie vun der Base légale géif halen. An den 
Här Braun war ganz kloer an huet gesot: „Déi 
Base légale geet net duer.“
An ech wëll iwwregens do och eppes soen, 
well den Här Baum et och ugeschnidden huet, 
datt do gesot ginn ass vu Verschiddenen: „Jo, 
den Här Braun, de Professer, baséiert sech op 
deen däitsche System, an dat ass en anere Sys-
tem wéi dee franséischen.“ Entre-temps hu mir 
de franséischen nogekuckt, Här Justizminister. 
Et ass eigentlech genau déiselwecht Aart a 
Weis, wéi dat interpretéiert gëtt. Et huet also 
guer näischt mat enger Divergenz vun Inter-
pretatioun ze dinn. A wann ee ganz vill Juristen 
herno och gelies huet, déi sech dozou artiku-
léiert hunn, da kann ee bal soen, datt déi al-
lermeeschte Juristen der Meenung sinn, datt 
hei eng Base légale ass, déi net duergeet.
An ech wëll dann zum Schluss och op deem 
dote Punkt, Dir Häre Ministeren, de President 
vun där Autorité de contrôle judiciaire zitéie-
ren, dat par ailleurs, mat dem Procureur, eisen 
héchste Magistrat ass, eisen héchste Magistrat. 
Den Här Wiwinius huet geäntwert, wéi en déi 
kloer Fro gestallt kritt huet: „Geet déi Base lé-
gale duer?“ Du sot en: „Déi geet net duer, soss 
wäre mer jo net hei!“ Ech mengen, dat huet 
jiddwereen hei matkritt, deen deemools an där 
Kommissioun do assistéiert huet.
Duerfir, Dir Dammen an Dir Häre vun der Re-
gierung, ech mengen, et gëtt hei iwwerhaapt 
keen Doute, an ech kommen och nach drop 
zréck: Mir hunn hei e Gesetz, wat net duer-
geet, fir all déi Applikatiounen an déi Kondi-
tioune vun deene verschiddenen Datebanken 
ze regelen.
Zweetens, an dat ass och scho virdrun hei vun 
enger Rei vu Leit gesot ginn, ass dat déi Fro 
vun deem Fichier nominatif. Ech hunn do nach 
eng Kéier den Artikel erausgezunn, well dat de 
Mëtten och e bësselchen aneschters geklongen 
huet.
Mir haten d’Fro gestallt, ob et géif e Fichier no-
minatif ginn. Dat heescht, wann een do „Lau-
rent Mosar“ agëtt oder „François Bausch“, da 
kritt een alleguerten déi Informatiounen, déi 

iwwert dee Personnage do gespäichert sinn. 
Do ass op der Pressekonferenz vum Parquet 
gesot ginn, datt et esou eppes net gëtt. Ech 
liesen Iech dat hei och vir. Et ass den Här Nies, 
deen dat gesot huet. Hie seet: „Namentlich 
wird nur“ - nur - „das eigentliche Strafregister 
geführt.“ A soss keen. Den Här Wiwinius an 
d’Madamm Prussen hunn eis op d’präzis Fro 
geäntwert, datt dat net richteg wär an et beim 
Parquet wuel e Registre nominatif géif ginn, 
wou een och all d’Informatiounen iwwer e be-
stëmmte Bierger gewuer ka ginn.
Drëtte Punkt, an dat ass een, dee mech - an Dir 
erlaabt och vläicht, ech mengen, et ass een na-
tierlech Politiker, mä et ass een och emol 
 Mënsch, et ass ee Jurist -, dee mech eigentlech 
an deem Dossier am meeschte perturbéiert: 
Dat ass d’Fro vun deene Mënschen, déi e 
laange Prozess mussen iwwer sech ergoe loos-
sen. An ech weess net, ob ee vun Iech schonn 
eng Kéier an där Situatioun war, wat dat be-
deit, wann een iwwer Joren duerch verschidde 
penal Prozedure geschleeft gëtt. An da gëtt ee 
schlussendlech no siwen, aacht Joer endlech 
acquittéiert. Dat Gefill, wat esou Mënschen 
hunn, dat ass net ze beschreiwen. Ech hu virun 
enger Zäitchen esou penal Affären als jonken 
Affekot gemaach, ech gesinn och hei aner Kol-
leegen, déi där sécherlech maachen. Dat ass 
eppes Extremes, wann een no ganz laange Jore 
fräigeschwat gëtt.
Elo musst Der Iech virstellen: Elo gitt Der no 
siwen, aacht Joer Prozess fräigeschwat. Da sot 
Der: „Elo ass jo alles an der Rei.“ Da stellt Der 
awer fest, datt déi Faiten, déi à l’origine vun 
Ärer Affär waren, nach wie vor an deene Fi-
chiere geféiert ginn, an dat hunn den Här 
Wiwinius an d’Madamm Prussen eis op d’präzis 
Fro bestätegt, a si hu selwer gesot, an ech 
muss eigentlech hir Éierlechkeet hei appreciéie-
ren, si hu selwer gesot, si hätten e ganz ongutt 
Gefill, si wéissten, datt dat net ganz korrekt wär 
a si wären, Dir Dammen an Dir Hären, am-
gaangen, dorunner ze schaffen, fir dat ze ver-
besseren.
Ech iwwerloossen elo jiddwerengem hei seng 
Appreciatioun, wann een am Joer 2019 gesot 
kritt, datt de Parquet amgaange wär, dorunner 
ze schaffen, fir ze kucken, wa Leit zu Onrecht 
wärend Joren duerch e Prozess gezu gi wären, 
datt déi da schlussendlech hir Faiten do suppri-
méiert kréien.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
hu mat grousser Opmierksamkeet déi ver-
schidde Riedner hei gehéiert, an do ware Rie-
den, déi mer exzellent gefall hunn. Ausser 
mengem exzellente Kolleeg Gilles Roth muss 
ech soen, huet och den Här Baum hei eng 
wonnerbar Ried gehalen. Allerdéngs, an dat 
wëll ech ervirsträichen, och dem Här Bodry 
seng Ried. Abee, Dir Dammen an Dir Hären, 
ech soen Iech, den Här Bodry huet eis Ried ge-
halen, hien huet d’Ried vun engem Opposi-
tiounsdeputéierten hei …
(Brouhaha)
… vun engem Oppositiounsdeputéierte geha-
len.
Den Här Bodry huet gesot, an, Här Bodry, et 
kënnt seele vir, duerfir muss ech et awer ënner-
sträichen, verstitt Der, dat allermeescht, Här 
Bodry, wat Dir de Mëtten hei gesot hutt, kann 
ech, an ech mengen, net ech, mä meng ganz 
Fraktioun kann dat ënnerschreiwen. An ech 
muss Iech soen, Här Bodry, Dir hutt Iech positiv 
ofgehuewe par rapport zu där Regierung, zu 
där Är Fraktioun gehéiert. Ech hätt mer esou en 
Toun, wéi Dir en hei de Mëtteg gehat hutt, 
gewënscht vu verschiddene Kolleegen aus der 
Regierung. All Respekt! Ech mengen, dat muss 
een och eng Kéier soen, wann e Kolleeg vun 
der Majoritéit hei eng Ried hält, déi gutt ass, ...

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Ech hunn näischt aneres gesot 
wéi den Här Bodry.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Här Bausch, 
ech weess, datt Dir dat vläicht net gär héiert.
... déi gutt ass, da soll een dem Här Bodry dat 
och soen.
Ech wëll awer, an do kommen ech op e Punkt, 
wou ech net ganz mam Här Bodry d’accord 
sinn, ...

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Laurent Mosar (CSV).- … net ganz, zu 

engem Deel jo, den Här Roth huet et scho ge-
sot, dat ass déi Fro vun där kollektiver Respon-
sabilitéit. Ech wëll et net nach eng Kéier wid-
derhuelen, den Här Roth huet et gesot, meng 
Partei, mir selwer si sécherlech an deem Dos-
sier net onschëlleg. Mir ware vun Ufank un do 
mat derbäi mat villen anere Koalitiounspartner. 
Dat ass elo net déi Fro, déi sech stellt.
Ech muss Iech allerdéngs zwou Saachen dozou 
soen. An do rejoignéieren ech dat, wat den Här 
Baum gesot huet. Et gëtt och ëmmer an der 
Press gesot: „Jo, déi Deputéierten, déi wouss-

ten dat do jo alleguer. Firwat hu se net éischter 
eppes ënnerholl?“
Abee, Dir Dammen an Hären, ech weess net, 
wéi et Iech geet. Ech hat vaguement Informa-
tiounen iwwert d’Existenz vun deem Fichier bei 
der Police; vaguement. Ech hat awer iwwer-
haapt keng Anung iwwert d’Zuel vun deene Fi-
chieren um Niveau vun der Justice. Ech wëll 
Iech dat awer ganz éierlech soen.
An ech hat haaptsächlech keng Anung iwwert 
d’Ausmoosse vu gewëssenen Dossieren a wéi 
Fichieren hei verwennt ginn, wéi den Accès op 
Fichieren ass, wéi wéineg Kontroll op deene Fi-
chieren ass! An ech widderhuelen och nach 
eng Kéier dat, wat den Här Roth gesot huet: 
Ech weess net, wéi et Iech geet, ech fannen dat 
total inakzeptabel, datt an engem Rechtsstat 
iwwer 2.000 Leit quasiment de façon illimitée 
kënne kucken, wat iwwer onbescholte Bierger 
an deem Fichier ass!
Dir kënnt de Kapp rëselen, Här Bausch! Ech 
muss soen, et ass traureg! Jo, dat ass e Fait, 
deen eis vum Här …

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Här President, ech wär frou, 
wann den Här Mosar sech dann en neie Brëll 
géif emol beschafen. Ech hunn de Kapp elo net 
gerëselt. Ech hunn de ganze Mëtteg hei an-
dächteg nogelauschtert an ech ...
(Brouhaha et interruption)
Jo, ech hunn awer näischt gesot. Dat sinn net 
ech.

 Une voix.- Loosst Iech net stéieren!
 M. Laurent Mosar (CSV).- Ech wëll just 

nach eng Kéier betounen, datt dat fir eis Saa-
che sinn, déi einfach net akzeptabel sinn!
Ech wëll dann awer och nach op en anere 
Punkt zréckkommen, deen ëmmer gesot gëtt: 
„Jo, elo op eemol ass d’Chamber erwächt.“ 
Och dat ass net richteg. Den Här Roth huet vir-
drun eng ganz Rei vu Froen hei opgeworf, déi 
hie jo selwer gestallt huet an Debatten. Mir 
hunn zesummen eng Rei Froe gestallt.
An ee Beispill wëll ech awer och elo ginn, fir 
och emol eng Kéier ze weisen, wat fir e Prozess 
heiansdo, och zu Onrecht, der Chamber an 
den Deputéierte gemaach gëtt.
Ech hu virun engem décke Joer, am Oktober 
2018, nach net grad e Joer hier, eng Fro un 
den deemolege Polizeiminister gestallt, wat de 
System vun der Videosurveillance ugeet. Ech 
hu mech näämlech deemools gefrot, Här 
Bausch, an ech hunn de Minister dat gefrot, an 
ech kann Iech d’Äntwert vun Ärem Virgänger 
virliesen, ob hie sécher wär, ob déi Videosur-
veillance, de VisuPol, konform wär zu där neier 
Legislatioun. Den Här Schneider huet mir 
geäntwert, do wier iwwerhaapt kee Problem. 
Dat wier alles an der Rei. En huet et iwwregens 
och op der Tëlee an engem Interview gesot. Et 
war also am Oktober 2018 wonnerbar. D’Ka-
merae waren installéiert. Déi hu fonctionnéiert. 
Et war kee Problem.
Dir äntwert elo dem Här Roth a mir, an ech ap-
preciéieren dat, genau zu deemselwechte Su-
jet, datt Der der Meenung sidd, datt dat do 
guer net esou evident ass. Dir sot, Dir hätt och 
do d’Inspektioun vun der Police gefrot, an Dir 
géift d’CNPD nach eng Kéier saiséieren, fir ze 
kucken, ob dat doten alles konform ass.
Ech soen nach eng Kéier, Här Bausch: Ech res-
pektéieren dat. Ech fannen, datt Der dat gutt 
maacht. Ech soe just: Äre Virgänger huet mir 
am Oktober eppes total aneschters - eppes to-
tal aneschters! - geäntwert wéi dat, wat Dir mir 
elo äntwert.
Wou ass och do d’Kohärenz vun enger Re-
gierung? Et deet mer leed, hei ass déiselwecht 
Regierung, déiselwecht Parteien! Am Oktober 
äntwert e sozialistesche Minister: „Et ass alles 
an der Rei“, an elo äntwert e grénge Minister: 
„Neen, et ass eigentlech guer näischt an der 
Rei.“
Ech kommen esou lues zum Schluss. Ech 
mengen, et sinn hei nach ganz vill Froen - ganz 
vill Froen! - op. An et sinn awer eng, zwou Saa-
chen, déi ech nach eng Kéier wollt ervirhiewen, 
déi mech e bësselche stéieren.
An do ass och eppes, wat den Här Bodry gesot 
huet, Dir Dammen an Dir Hären, wat mech 
stéiert. Den Här Bodry huet gesot: „Jo, et gëtt 
och nach op anere Ministèrë Fichieren. Do ass 
och net alles an der Rei.“

 M. Alex Bodry (LSAP).- Net op de Ministè-
ren, op den Administratiounen.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Op den Admi-
nistratiounen, okay. Wou ech iwwregens, wat 
de Fong ubelaangt, dem Här Bodry recht ginn. 
Allerdéngs, Här Bodry, hei geet et ëm de Fi-
chier vun der Police! Hei geet et ëm Justizfi-
chieren, wou all Bierger dran ...
(Interruption)
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Neen, wou all Bierger hei dran ass! Ech 
mengen, datt déi Fichieren, et deet mer leed, 
eng aner Importenz hunn …

 M. Gilles Roth (CSV).- A Konsequenzen.
 M. Laurent Mosar (CSV).- … a Kon-

sequenzen hunn, well se, an dat hu mer jo op 
Base vu verschiddene Beispiller elo gesinn, och 
kënne verwennt gi fir Zwecker, wou mir eis 
froen, ob dat iwwerhaapt korrekt ass.
An ech mengen, Dir Dammen an Dir Hären, et 
ass wichteg, datt een dat nach eng Kéier seet: 
Hei geet et wierklech ëm fundamental Rechter 
vun de Bierger! An dat ass mat soss näischt 
aneschters ze vergläichen.
Zweetlescht Observatioun. Ech muss Iech soen, 
ech hunn elo, an den Här Roth huet dat och 
gemaach, nach eng Kéier dee ganzen Histo-
rique hei geschildert, wéi dat gaangen ass. Wat 
mech eigentlech am meeschte stéiert: Wann 
déi couragéiert Bierger, déi couragéiert Leit aus 
der Zivillgesellschaft net an de Medien dee 
Kampf do ugefaangen hätten, dee vun engem 
Deel zumindest hei vun der Chamber viruge-
fouert ginn ass, stellen ech Iech d’Fro: Wou 
wäre mer dann? Wär iergendwéi eppes ge-
schitt an der Zwëschenzäit?! Wär iergendwéi e 
Gesetz vun 2018 ëmgesat ginn?! Well alles dat, 
wat entre-temps geschitt ass a wat elo geschitt, 
ass eng Konsequenz vun deenen Affären a vun 
deenen Initiativen, déi hei um Niveau vum Par-
lament geholl gi sinn.
Duerfir, mat allem Respekt, ech mengen, et ass 
virdrun hei gesot ginn: Et soll jiddwereen e bës-
selchen „Asche auf sein Haupt streuen“. Ech 
géif awer och deenen zwee Ministeren, dem 
Här Bausch an dem Här Braz, soen, et géif hin-
nen och net schlecht zu Gesiicht stoen, wa se e 
bësselchen Äsche géifen op hiert Haupt 
streeën, well, ech mengen, wann eng kollektiv 
Responsabilitéit hei besteet, dann droe si en 
net onsubstanziellen Deel.
Eng lescht Observatioun, Dir Dammen an Dir 
Hären. Mir héieren oft eisen Ausseminister do-
baussen anere Staten de Spigel virhalen iwwer 
Netrespekt vum Rechtsstat; an Ungarn, a Po-
len, op anere Plazen; iwwregens eppes, wat 
mir begréissen, wat mir och 100 %eg ënner-
stëtzen. Mir géifen eis wënschen, Dir Dammen 
an Dir Hären, datt mer och de Rechtsstat hei zu 
Lëtzebuerg géife voll respektéieren! Dat ass eise 
Wonsch. An ech kann Iech soen, d’CSV-Frak-
tioun wäert sech net ginn, bis mir hei 100 %eg 
Transparenz an deem Dossier kréien!
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Mosar. De leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Sven 
 Clement. Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, dësen 
Dossier ass voller Eclaten. Als Éischt d’Opree-
gung iwwert de Fichier central vun der Police. 
Uschléissend hu mer eis der Justiz zougewannt 
an hunn eis iwwert de JUCHA opgereegt. 
Schlussendlech hat d’Oppositioun gëschter 
dunn och nach d’Flemm mam Ëmgang vun 
der Majoritéit mat eis. Dat huet zu dësem De-
bat gefouert.
(Interruption)
All Virriedner, ob vu lénks oder vu riets, huet 
fonnt, datt den Dateschutz e fundamentaalt 
Recht wier. E Recht, wat jo dann och manifes-
tement gëschter vun engem grénge Frak-
tiounsmataarbechter gebrach gouf, wéi en déi 
ominéis Foto gemaach huet.
(Interruptions diverses)
Mais soyons sérieux et pas fous, a mir schwät-
zen iwwert dat heiten Thema.

 Une voix.- Wat fir eng Foto?
(Brouhaha, coups de cloche de la présidence 
et hilarité)

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Jo, zielt 
eis emol e bëssen ...

 M. Sven Clement (Piraten).- Dat Recht 
dierf net …
(Brouhaha général)

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Clement huet d’Wuert!

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. All Virriedner huet dat doten uge-
schwat. All Virriedner huet gesot: Et ass e fun-
damentaalt Recht. An ech hoffen, datt mer 
haut, wann et dann herno zu de Motioune 
kënnt, och nach eng Kéier un dat fundamen-
taalt Recht denke wäerten.
An trotzdeem ass de Status quo haut zu Lëtze-
buerg en aneren. Mir goufen haut als Éischt 
vum Minister Bausch gewuer, datt eng Rëtsch 
Datebanke wuel net konform mam aktuelle 
Gesetz fir den Dateschutz si respektiv keng le-

gal Basis hunn. Dat kënnt vir! Wann dëst bei 
engem Betrib geschitt, da gëtt et eng Amende. 
De Patron kritt op d’Fanger geklappt an e muss 
déi Datebank läschen. Sou wäit, sou gutt. De 
Bierger kritt recht. Dem Bierger seng Date si se-
curiséiert.
Beim Stat ass et anescht. Hei gëtt gedoktert, 
datt dat Gesetz passend gemaach gëtt, datt 
d’Datebank ka weider bedriwwe ginn.
Wa keng legal Basis do ass, gehéieren d’Date 
geläscht! Esou einfach ass et. Et geet net hei, fir 
ze dokteren, fir Daten ze erhalen, déi illegal ge-
sammelt goufen!
Ech mengen, dat muss kloer sinn. Mir schwätze 
vun engem Rechtsstat. An an engem Rechtsstat 
musse grad d’Instanze vun dësem Rechtsstat 
iwwer alles erhabe sinn. Et däerf keen Doute un 
der gudder Aarbecht vun der Police opkom-
men, just well se net d’Outilen haten, fir hir 
Aarbecht ze maachen! Grad d’Police an d’Jus-
tiz, déi sech jo ëm d’Anhale vun de Gesetzer 
respektiv ëm d’Sanktionéiere këmmeren, 
mussen dofir exemplaresch virgoen, méi exem-
plaresch, wéi dat an der Vergaangenheet de 
Fall war.
Datt d’IGP, als Police vun der Police, elo eng 
Evaluatioun mécht, ass schéin a gutt. Mä wier 
et net wierklech besser gewiescht, déi Evalua-
tioun wär am Virfeld gemaach ginn, éier Date-
banke geschafe goufen, éier Date gesammelt 
goufen, wéi datt mer et elo maachen, nodeem 
d’Kand schonn an de Pëtz gefall ass?
Sécher ass et am Réckbléck ëmmer einfach, dat 
ze kritiséieren. An ech verstinn, datt heiansdo 
Saache geschéien, déi net hätte solle ge-
schéien. Dofir ass et gutt, datt mer elo Schrëtt 
ënnerhuelen, fir déi Evaluatioun ze maachen. 
Mä an Zukunft sollt et kloer sinn, datt keng nei 
Datebanken ouni esou eng Evaluatioun statt-
fannen.
Et kéint ee sech jo virstellen - äänlech, wéi bei 
all Gesetzprojet eng Fiche financière der-
bäiläit -, datt een an Zukunft eng Fiche huet, 
wou den Impakt op d’Donnéeën erfaasst gëtt, 
well Donnéeë sinn d’Gold vum 21. Jorhonnert, 
sinn de Pëtrol vun der Zukunft. Mir sollten also 
dofir och bei all Gesetz, wat iergendwéi mat 
Daten ze dinn huet, den Impakt op den Date-
schutz evaluéieren.
A wann Daten néideg sinn, fir verschidde 
Kontrolle vun Antecedenten ze maachen, da 
musse mir dëse Contrôle des antécédents och 
emol op eng gesetzlech Basis stellen. Well vu 
wéi engen Antecedente schwätze mer? Ass et 
d’Uschwäerze vum Noper, well een um 18. Ge-
buertsdag d’Musek e bëssen ze haart opgedréit 
hat? Sinn et Ënnerstellungen an engem Rou-
sekrich? Oder wierklech just déi Saachen, déi 
och an den normale Casier gehéiere géifen, 
wann een da veruerteelt géif ginn? Mir géife 
begréissen, wann dës Antecedenten och eng 
gesetzlech Basis hätten an net vun der Police 
missten interpretéiert ginn.
Den Här Bausch huet gesot, et ginn eng Rëtsch 
Gesetzer, déi sech op dee Contrôle des antécé-
dents beruffen. Ma da sollte mer eis eens sinn, 
wat dëse Contrôle des antécédents ass, legife-
réieren an dann deementspriechend dat Gesetz 
applizéieren.
Zum Thema vun allen Datebanke gëlle fir eis 
Piraten eng Rei Fuerderungen.
Éischtens, en Androen an de Fichier soll fréies-
tens, an dësem Fall beim Fichier central, bei 
engem dréngenden Tatverdacht gemaach 
ginn, an net scho bei simplen Identitéits-
kontrollen oder engem Verdacht duerch en 
Drëtten.
Deejéinegen, deen am Fichier central agedroe 
gëtt, muss obligatoresch doriwwer op elektro-
neschem oder Postwee informéiert ginn. D’Ins-
criptioun am Fichier muss direkt geläscht ginn, 
wa sech erausstellt, datt se op falsche Behaap-
tungen oder Tatsaache baséiert huet respektiv 
d’Onschold vu Geriichter geschwat gouf.
E wichtege Punkt ass och d’Iwwerpréiwe vun 
den Inscriptiounen am Fichier. De responsabe-
len Dateschutzbeoptragte muss méi wéi an der 
Vergaangenheet, muss permanent préiwen, ob 
d’Regelen agehale ginn.
Fir awer och hei an der Chamber besser ze ver-
stoen, ëm wat et genau geet, deposéieren ech 
elo eng Motioun, fir eis anonymiséiert Screen-
shots aus dem Fichier central an dem JUCHA 
zoukommen ze loossen, fir datt esou d’Cham-
ber besser ka verstoen, wat wéi presentéiert 
gëtt a wéi et och vun de Polizisten a Justiz-
beamte benotzt ka ginn. Wannechgelift!
Motion 1
D’Deputéiertechamber,
- vu d’Existenz vu spezifeschen Datebanken, 
näämlech dem Fichier central bei der Police 
grand-ducale souwéi dem „JUCHA“;
- vu den EU-Reglement 2016/679 (GDPR) an no-
tamment sengen Artikele 15, 16 a 17;

- motivéiert dorunner, de Fonctionnement vun 
den zwou Datebanke vollstänneg an transparent 
opzeklären;
invitéiert d’Regierung,
- de Fichier central souwéi den „JUCHA“ baséiert 
op e puer anonymme Beispiller an hirem kom-
plette Fonctionnement an enger ëffentlecher 
 Erklärung komplett ze beleeën. Mat Beispiller un 
lnformatiounen, wat genau erfaasst ass, wéi eng 
Detailer an Daten.
(s.) Sven Clement, Marc Goergen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.
 M. Sven Clement (Piraten).- Och sollt 

d’Transparenz iwwert d’Software, déi de Kol-
leeg Goergen a senger Question parlementaire 
un den Här Bausch gestallt hat, net mat Sé-
cherheetsbedenken einfach vum Dësch 
gewëscht ginn. Well mir gesi rezent, an d’No-
riichte si vun haut, datt an Dänemark déi lescht 
siwe Joer eng Rëtsch Leit onschëlleg veruerteelt 
goufe wéinst engem IT-Feeler an engem Sys-
tem vun der Police.
Dat heescht, hei geet et net drëm, d’IT-Infra-
struktur vum Stat kennenzeléieren, ze wëssen, 
op wéi enger IP-Adress, hanner wéi enger 
Firewall sech déi Datebank verstoppt. Mä hei 
geet et drëm, ze wëssen, mat wéi enger 
Software gëtt geschafft, firwat gouf déi 
Software ausgewielt an dann, deementsprie-
chend, datt och d’Chamber kann informéiert 
driwwer diskutéieren, ob dat dann elo sécher 
ass oder net.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
mir sollten eis haut awer net nëmmen op de Fi-
chier central an de JUCHA beschränken, well et 
geet vill méi wäit. Wéi den Här Bausch ugedeit 
huet, musse mer och eng Äntwert op de Visu-
Pol-Projet fannen. Well einfach ëmmer nëmme 
weiderfilmen, kann an dierf net d’Äntwert sinn.
Sécherheetsproblemer um Terrain sinn do, dat 
wäert kee bestreiden, a mir brauche Léisungen. 
Mais soyons fous: Wéi vill méi Poliziste kéinten 
haut hiren Déngscht um Terrain leeschten, wa 
se net, trotz eidelem Casier, vun der Ausbil-
dung ecartéiert gi wieren?

 Une voix.- Ooh!
 M. Sven Clement (Piraten).- A wa mer 

schonns iwwer Dateschutz am Grousse schwät-
zen, da muss ech un eng Fuerderung vun eis 
rappeléieren, näämlech d’Virratsdatespäiche-
rung ofzeschafen.
Wärend fir am Fichier vun der Police oder vun 
der Justiz ze landen, e Beamten eppes muss an 
de Computer tippen, geet et bei der Virrats-
datespäicherung duer, en Handy, en Inter-
netzougang oder souguer e Festnetzuschloss ze 
hunn. Da gi wärend sechs Méint all Metadate 
gespäichert, wéini ee wou mat wiem wéi laang 
telefonéiert, SMS, geemailt oder soss kommu-
nizéiert huet op elektroneschem Wee. Bei 
engem Smartphone mat Internetzougang ass 
dat souguer nach méi cocasse, well do gëtt bei 
all Echange vun Donnéeën d’Positioun gespäi-
chert. Wärend sechs Méint kënnt esou e ganz 
schéine Bewegungsprofill vun deem Eenzelnen 
heibannen zustanen.
Ech mengen, déi meescht vun eis hunn esou e 
Smartphone, mat deem mer am Internet sinn, 
soudatt et u sech eppes Liichtes ass, fir jidd-
weree vun eis ze retracéieren, wa mer dann 
ugeklot gi fir eppes, op dat eng Maximalstrof 
vun engem Joer oder méi steet.
Den Här Bettel - an ech erënnere mech ganz 
gutt un de Video, wéi en deemools seng Ried 
hei gehalen huet - huet do ee ganz schéint Bei-
spill genannt, woufir ee scho kann op Virratsda-
ten zréckgräifen, näämlech engem Deputéier-
ten eng op de Bak ginn. Dorobber steet maxi-
mal méi wéi ee Joer Prisong. Deementsprie-
chend, wann een dat mécht, däerf d’Police déi 
Donnéeën ufroen.
Et sinn nach aner Saachen, déi do drënnerfa-
len. Säin eegene Bësch unzefänken, fält drën-
ner, gläichzäiteg och Kreditter mat engem ze 
héijen Zënssaz offréieren. Also sécherlech net 
nëmmen terroristesch Aktivitéiten, mä Krimina-
litéit, déi och anescht kéint a sollt opgekläert 
ginn.
D’Virratsdatespäicherung baséiert op enger EU-
Direktiv. Lëtzebuerg huet déi ëmgesat. An déi 
EU-Direktiv war den Objet vun zwee Arrête 
vum Europäesche Geriichtshaff um Kierchbierg. 
2014 an 2016 huet den EuGH näämlech gesot, 
dës Virratsdatespäicherung wär contraire zu de 
Grondrechter vun allen EU-Bierger.
Mir hunn haut gesot, Dateschutz ass e funda-
mentalt Recht. Mir hunn haut och gesot, mir 
mussen dës fundamental Rechter schützen. Wa 
mer et dann eescht domadder mengen, da 
sollte mer genau dat maachen, wat de Félix 
Braz 2014 am Januar, wéi e knapps Minister 
war, gesot huet, näämlech: „Mir mussen elo 
séier legiferéieren, fir d’Virratsdatespäicherung 
ze reglementéieren.“

2014 bis 2019, dat ass a mengen Aen net méi 
„séier“. An dofir hu mer dann och eng zweet 
Motioun haut matbruecht, näämlech eng Mo-
tioun, an där mer d’Regierung opfuerderen, fir 
d’Virratsdatespäicherung esou séier wéi 
méiglech ofzeschafen.
Motion 2
D’Deputéiertechamber,
- vu d’EU-Richtlinn 2006/24/EG, déi d’Späiche-
rung vun Telekommunikatiounsdaten a Mailen, 
déi sougenannte Vorratsdatespäicherung, zou-
léisst;
- vu dat ofgeännert Gesetz vum 30. Mee 2005 
an notamment sengem Artikel 9 iwwert d’Aféie-
rung vun der Vorratsdatespäicherung;

- vu d’Gesetz vum 12. Juli 2007, wat d’Späiche-
rungsdauer op sechs Méint festleet;

- vu d’Uerteeler vum Europäesche Geriichtshaff 
vun 2014 an 2016, dass d’Richtlinn 2006/24/EG 
géint d’Grondrechter vun de Bierger an der EU 
verstéisst;

- am Kader vum haitegen Debat iwwert den Da-
teschutz;

invitéiert d’Regierung,

- d’Uerteel vum EuGH ze respektéieren an d’Vor-
ratsdatespäicherung esou schnell wéi méiglech ze 
ënnerbannen.

(s.) Sven Clement, Marc Goergen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.

 M. Sven Clement (Piraten).- Well wa mer 
Dateschutz als Grondrecht gesinn, als funda-
mentaalt Recht gesinn, an dat net nëmmen als 
Lëpsebekenntnis wëllen hunn, mä do tatsäch-
lech Aktioune wëllen nokomme loossen, da 
musse mer d’Virratsdatespäicherung, déi vun 
zwee Arrêten um Kierchbierg als net vereinbar 
mat eise Grondrechter deklaréiert gouf, end-
gülteg ofschafen.

Grad en Dag, wou um EuGH um Kierchbierg 
de Max Schrems fir d’zweete Kéier fir e besse-
ren Dateschutz kämpft, sollte mer dës Arrêten 
aus 2014 an 2016 endlech ëmsetzen.

Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, er-
laabt mer awer, op nach eng Datebank anze-
goen, vun där mer haut guer net geschwat 
hunn, an duerch déi, wéi ech déi éischte Kéier 
mech domadder beschäftegt hunn, ech dann 
nach e bësse méi Bauchwéi krut. Well et ass 
nach eng Datebank, déi et gëtt, wou een 
näischt anescht muss maachen, wéi an de Fli-
ger ze klammen, fir wärend sechs Méint an 
enger Police-Datebank ze landen.

Ech schwätzen hei näämlech vum Gesetz vum 
1. August 2018, wat de 26. Juli d’lescht Joer an 
der allerleschter Chamberssëtzung gestëmmt 
gouf. Et geet ëm d’PNR-Datebank, déi vun der 
UIP bei der Police exploitéiert gëtt.

(Brouhaha)

Wie mat där Dräibuschstawenzalot net eppes 
ufänke kann, erlaabt mer kuerz, et ze erklären.

PNR, dat ass en „passenger name record“. E 
betrëfft jiddwereen, deen eemol um Findel an 
e Fliger geklommen ass. Et gëtt doranner sto-
ckéiert, wie wéini a wouhinner flitt, mä do der-
niewent och, mat wiem e geflunn ass, mat wat 
fir enger Kredittkaart e bezuelt huet, wéi en 
Hotel e gebucht huet, mat wiem en d’Ho-
telszëmmer deelt, wat fir een Iessen en aus-
gewielt huet. Soit, an deem PNR sinn, wann 
een d’API-Donnéeë consideréiert, déi am Ge-
setz explizitt erwäänt sinn, eng ganz Rëtsch 
Donnéeë stockéiert, déi net nëmmen e Réck-
schloss op Ethnie, op Relioun, op sexuell Orien-
téierung oder op eventuell sexuell Relatioune 
mat enger drëtter Persoun schléisse loossen.

Do dernieft ginn dës Donnéeën 48 Stonnen, 
éier een an de Fliger klëmmt, fir d’éischte Kéier 
komplett un d’UIP iwwermëttelt. D’UIP ass 
zwar en Departement bei der Police a gëtt och 
succinctement am Rapport vun der Police 
erwäänt. Se fonctionnéiert eréischt säit Sep-
tember. Dat heescht, wie viru September fir 
d’Lescht geflunn ass, deem seng Donnéeë si 
sécher.

An an där UIP ass net nëmmen d’Police dran. 
An der UIP sëtzt nieft der Police och nach 
d’Douane an de SREL! Majo, do sëtzen déi dräi 
Richteg zesummen, wann et ëm Dateschutz 
geet! Wéi solle mer dann den Dateschutz als 
Grondrecht, als fundamentaalt Recht verstoen, 
wa lénks a riets nei Gesetzer gemaach ginn, 
Gesetzer adaptéiert ginn, fir ëmmer méi Daten 
ze stockéieren, wou ënnerschiddlech Instanzen 
drop Zougang hunn a wou de Contrôle im-
mens flou ass?
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Et geet duer, fir eng kleng Familljerees ze maa-
chen, fir fichéiert ze ginn. Fichéiert ze ginn, 
wou drasteet, mat wiem ech gereest sinn, wat 
ech giess hunn um Vol. An alles, wat nach feelt, 
ass d’Unzuel vun de Kalzongen oder d’Aart a 
Weis vun der Ënnerwäsch, déi ech agepaakt 
hunn oder net agepaakt hunn!

 Une voix.- Dat ass interessant.
(Hilarité)

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- D’Pira-
ten haten nëmmen eng Box.
(Hilarité et coups de cloche de la présidence)

 M. Laurent Mosar (CSV).- Awer déi rich-
teg!
(Hilarité)

 M. Sven Clement (Piraten).- Wéi och mat 
der Virratsdatespäicherung muss ech hei 
näischt anescht maachen, wéi eben an de Fli-
ger ze klammen.
Dir gesitt, den Dossier Dateschutz kann an 
dierf haut net clôturéiert ginn. Ech kéint elo 
nach stonnelaang iwwer aner Datebanke beim 
Stat referéieren an domadder beweisen, datt 
dësen Debat just d’Spëtzt vum Äisbierg duer-
stellt.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Den Zou-
gang verstaatlechen.

 M. Sven Clement (Piraten).- Jo, Här 
Kartheiser! Ech weess, wat de Stat deelweis mat 
ganz onséchere Methoden iwwer seng Ci-
toyene späichert. Dat ass eppes, wouwéinst 
ech viru Geriicht gestallt gouf, well ech op eng 
Faille de sécurité higewisen hunn a well léiwer 
op dee geklappt gouf, deen eben d’Faille opge-
deckt huet, wéi op deen, dee se verbrach hat!
Well bis haut ass déi Doktesch, déi einfach esou 
e Post-it mat hirem Passwuert an hirem User-
name op e Computer gepecht huet, net zur 
Rechenschaft gezu ginn! Bis haut sinn déi poli-
tesch Responsabel, déi d’Medico-Datebank 
agefouert hunn an zougelooss hunn, datt se 
oppe just mat engem Username a Passwuert 
um Internet stoung, net zur politescher Re-
chenschaft gezu ginn! Bis haut gouf just dee 
geklaakt, deen eben op d’Faille higewisen huet.
A jo, ech ginn zou, wéi ech et och um Geriicht 
gemaach hunn: Ech war an där Datebank. Ech 
war kucken an ech war schockéiert, datt, fir 
Sport ze maachen, muss stockéiert ginn, ob 
ech afrikanescher Hierkonft sinn oder net.
An esou Felder wäerten et an enger Rëtsch 
anere Datebanken och ginn. An dofir musse 
mir als Chamber déi Aarbecht hei seriö huelen. 
A mir sollten eis och net mat Sécherheetsbe-
denke vu wichtegen Donnéeën ewechhale 
loossen. Mir sollte Screenshots fuerderen! Mir 
sollten déi Lëscht vun de Felder, déi stockéiert 
ginn, agesinn an esou kënne genau gesi bei all 
Datebank, wat tatsächlech stockéiert gëtt an 
ob dat Sënn mécht.
Dat ass iwwregens och de Kader vun enger 
Question parlementaire, déi ech dem Här Bet-
tel scho gëschter geschéckt hunn, wou ech 
nofroen, fir eng Lëscht vun all deenen Date-
banken ze hunn, déi de Stat exploitéiert. Sou-
datt mer eis dann am Hierscht, wa mer dat 
gutt iwwert d’Summerméint preparéiere konn-
ten, kënnen am Detail domadder beschäfte-
gen, wéi a wat stockéiert gëtt a virun allem, ob 
dat Sënn mécht, wat mer do stockéieren.
Loosst eis keng Angscht virun där schwéierer 
Aarbecht hunn, déi den Här Bausch an den Här 
Braz skizzéiert hunn, fir den Dateschutz als 
Grondrecht ze stäerken!
Den Här Bausch huet gesot, et wären eng 
Rëtsch Datebanken, et wären eng Rëtsch Ge-
setzer ze änneren. Mir missten aacht Gesetzer 
mam Contrôle des antécédents änneren. Majo, 
da loosst eis et maachen! Loosst eis dat änne-
ren, wat muss geännert ginn, fir hei de Koup 
opzeraumen! Loosst eis virun eiser eegener 
Dier kieren! Loosst eis dës Opportunitéit vun 
dësem Debat notzen, fir no vir ze goen an ze-
summe fraktiounsiwwergräifend derfir ze suer-
gen, datt d’Donnéeë vun de Lëtzebuerger Bier-
gerinnen a Bierger besser geschützt ginn!
Schlussendlech erlaabt mer awer nach e lesch-
ten Dossier opzewerfen, well mir schwätze jo 
haut vill vu Sécherheet a vun Dateschutz an 
der Balance dertëscht. An do ass mer nach 
grad en Text ënnert d’Hänn komm, deen am 
Moment tëscht dem Conseil, der Europäescher 
Kommissioun an dem Europäesche Parlament 
debattéiert gëtt, a wou ech ganz gären d’Posi-
tioun vun der Lëtzebuerger Regierung géif ken-
nen. An dat ass d’E-Evidence-Reglement.
D’E-Evidence-Reglement erlaabt näämlech an 
Zukunft, wann et dann duerchkënnt, de Poli-

cen aus den EU-Länner Accès op E-Mailen a 
Cloudspäicher, an dat mat vill manner rechts-
staatleche Garantien, wéi dat haut de Fall ass. 
Esou huet ënner anerem de wëssenschaft-
lechen Déngscht vum Däitsche Bundestag 
gëschter nach eng Publikatioun gemaach, wou 
se ganz däitlech gesot hunn, datt dësen Text 
mat den däitsche Grondrechter op informatio-
nell Selbstbestëmmung wahrscheinlech net 
kompatibel wier. Dofir géif mech am Kader vun 
dësem Debat interesséieren, wéi d’Positioun 
vun der Regierung ass, wann d’Balance tëscht 
Dateschutz a Sécherheet muss fonnt ginn.
Wéi d’Kolleegen aus der Oppositioun appeléie-
ren ech dorunner, datt mer haut net einfach e 
Schlussstréch zéien, mä datt mer dësen Debat 
als Ufank gesi vun engem méi groussen Debat, 
vun enger aktiver Aarbecht, vun enger déif 
gräifender Analys, fir esou den Dateschutz vun 
alle Biergerinnen a Bierger ze stäerken.
Ech soen Iech Merci.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Ganz gutt!
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Clement. An elo huet d’Regierung 
d’Wuert. Fir d’Éischt de Minister fir d’bannen-
zeg Sécherheet, den Här François Bausch. Här 
Bausch, Dir hutt d’Wuert.
Prises de position du Gouvernement

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Merci, Här President. An och 
Merci allen Deputéierte fir hir Stellungnamen. 
Ech wollt eigentlech dem Här Clement och als 
Lescht op déi Saachen äntwerten, déi hie gesot 
huet, mä en huet awer eng Rei Saache gesot, 
déi mech e bëssen zum Schmunzele bruecht 
hunn. Dunn hunn ech geduecht: Neen, elo 
änt wers de him awer als Éischten. An esou soll 
en och d’Éier hunn, als Éischten déi Äntwerten 
ze kréien.

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-

rité intérieure.- Ech muss soen, ech si wierklech 
erstaunt, Här Clement, iwwert deen neien 
Toun, deen Dir fonnt hutt an deem Dossier, 
well Dir waart näämlech, wéi déi Diskussioun 
am Mee ugaangen ass, Invité um 10 op 8 an 
dunn hutt Der do bei RTL gesot, et soll een net 
mat Kanounen op Spatze schéissen.

 M. Sven Clement (Piraten).- Dat war bei 
der Enquêtëkommissioun, Här Bausch.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Jo, ben. Ech wëll Iech just soen: 
Dat heescht also och, datt Dir a Fonctioun vun 
deem, wat Der vläicht entre-temps gewuer gi 
sidd, Är Meenung geännert hutt an elo vläicht 
net eng Kanoun eraushuelt, mä zumindest 
eppes méi Déckes wéi eng Schleider, fir op e 
Spatz ze schéissen.
Dat heescht, Dir sidd ... Jo, ech sinn e fridd-
leche Mënsch. Kommt, mer ginn alt emol 
 dervun aus, bleiwe mer bei der Schleider. An 
dat passt och besser bei Iech, mengen ech.
(Brouhaha)
Dat heescht, datt Der wierklech elo ganz aner 
Saache sot. Dir hutt zwar elo hei vill Saachen 
opgeworf, bon, do hunn ech och meng Mee-
nung derzou. Mä déi hunn eigentlech elo net 
esou vill ze di gehat mat deem, wat eigentlech 
de Mëtteg de Sujet war. Ech sinn awer gär be-
reet, och eng Kéier iwwer all déi Saachen ze 
diskutéieren.
Ech wëll Iech awer soen, datt ech et net ganz 
glécklech fannen, wann esou Aussoe gemaach 
ginn, wéi: Wat wär dann … oder: Wivill Polizis-
ten hätte mer dann elo bei der Police schaffen, 
wann net do iwwert de Policefichier Dausende 
vu Leit hir Antecedente kontrolléiert gi wären?

 M. Sven Clement (Piraten).- „Dausenden“ 
sot Dir. Dat hunn ech net gesot.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Ben, Dir hutt ...

 Plusieurs voix.- Vill.
 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-

rité intérieure.- Vill.
(Brouhaha)
... vu vill geschwat. Vill ass net dräi, menger 
Meenung no. Dat wësse mer jo.
(Hilarité)
Mä, ech mengen, kommt, mir halen op, esou 
pauschal Aussoen ze maachen!
Éischtens emol kann een dat jo net beleeën, an 
zweetens, et ass jo e bësse méi komplizéiert 
wéi dat. Well ech mengen awer ... An ech wëll 
Iech iwwregens och soen, datt, wann d’Police 
bei eppes e legale Kader huet an hirem eegene 
Gesetz, dann ass et bei der Iwwerpréiwung vun 
den Antecedenten! Leit, déi bei der Police age-
stallt goufen. Iwwregens, bei der Arméi ass et 
genau d’nämlecht. An ech mengen, datt dat 
awer net vu Muttwëll ass, datt een do e bësse 
méi genau hikuckt, well ëmmerhi sinn dat déi 

Leit, déi mam Muechtmonopol, dee jo dem 
Stat gehéiert, herno mussen ëmgoen, mat der 
Waff mussen ëmgoen. An ech hunn awer 
léiwer, datt mer do e bësse méi genau hiku-
cken, wa mer do decidéieren, Leit anzestellen.
D’Fro, déi sech natierlech stellt, an dat ass dat, 
wat ech jo och gesot hunn, an da kommen ech 
zu der méi allgemenger Diskussioun zréck, dat 
ass déi Fro vun deem berüümte Contrôle des 
antécédents. A wann Der sot - dat hu jo och 
anerer hei gesot -: „Jo, da musse mer dat regle-
mentéieren“, da soen ech: „Jo, ech si jo och do 
derfir.“ Mä ech soen Iech awer och, an der 
Praxis ... An do geet et net drëms, fir zum Bei-
spill déi Gesetzer ze änneren, wou de Contrôle 
des antécédents drasteet. Well et sinn der haut 
schonn eng ganz Rëtsch, wou drasteet, datt 
d’Police zoustänneg ass, fir de Contrôle des an-
técédents vun de Leit ze maachen.
A wann dat esou dosteet, dat hunn ech jo am 
Ufank gesot, dann heescht dat jo, datt et net 
nëmmen de Casier judiciaire ka sinn, mä da 
muss et méi sinn. Well soss stéing einfach do 
„de Casier judiciaire“. Da geet et net drëms, 
déi Gesetzer ze änneren, mä mir mussen dann 
am Policegesetz à la limite Ausféierungsbe-
stëmmunge festleeën, wou mer genau dra be-
schreiwen, wat d’Police genau am Kontext vun 
deenen eenzelne Gesetzer par rapport zum 
Contrôle des antécédents kuckt.
An duerfir sinn ech och komplett dem Alex Bo-
dry senger Meenung, do wäerte mer nach 
spannend Diskussiounen hei am Sall kréien, 
wann et drëms geet, ze kucken - huele mer 
emol de Fluchhafen als Beispill -: Wéi wäit gi 
mer do an de Sécherheetsbestëmmungen? Wat 
ass iwwerhaapt dat, wat mer do gär vu Sé-
cherheet hätten? Awéiwäit wëlle mer, datt mer 
maximal Garantië fir eis Sécherheet kréien?
Dovun hänkt jo dann natierlech och of, wat fir 
eng Méiglechkeete mer zum Beispill dann der 
Police ginn, fir Antecedente vu Leit ze kucken. 
Wann ech weess, datt zum Beispill een Airside, 
also hannert de Sécherheetsbarrièren, muss 
agestallt ginn, egal wat en do mécht, ob en do 
ass, fir d’Wallissen ze duerchliichten, oder ob e 
Pilot ass, whatever, Stewardess ... All déi Leit, 
déi sinn Airside. Dat heescht, déi kommen hin 
a Beräicher, wou d’Sécherheet héich sensibel 
ass, wou et och iwwregens europäesch oder 
international Bestëmmunge gëtt, déi mer 
musse respektéieren, well soss kréie mer de 
Fluch hafen och nach zougemaach, wa mer déi 
net garantéieren.
Duerfir, dat gëtt alles vill méi komplizéiert! An 
do geet et net duer, einfach ze soen: „Elo gi 
mer an dat Gesetz hin, wou dat drasteet, an da 
maache mer do e puer kleng Ännerungen an 
dann hu mer schonn de Problem geléist.“ Dat 
wäerten, soen ech Iech, ganz spannend Diskus-
sioune ginn!
An ech muss Iech och soen, ech hunn ... Ech 
weess net, et war den Här Reding, dee gesot 
huet, mir sollen ... Ah neen, Dir sidd fir eng En-
quêtëkommissioun. Déi géif mech och ganz vill 
reizen, d’Enquêtëkommissioun, soen ech Iech, 
Här Reding.

 M. Roy Reding (ADR).- Da solle mer eng 
maachen.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Well ech géif gär gesinn, wéi dat 
géif herno hei ausgoen am Parlament, wa mer 
zu deem heiten Thema dat géife maachen.
Mä eng Fraktioun hat jo gesot, ech mengen 
d’CSV, fir eng Spezialkommissioun ze maachen 
nëmmen zu deem Sujet hei. Ech hu mat all 
deem kee Problem! Et ass mir am Fong egal. 
Ech hoffe just, datt mer all zesumme viru-
kommen an datt mer déi Problemer do geléist 
kréien. Mä déi Diskussiounen, déi wäerte ganz 
spannend ginn. An do wäerte mer och gesinn, 
da wäert déi Eenheet, déi heibanne besteet 
tëschent all den Deputéierten, en Deel vun den 
Deputéierten, Oppositioun oder Majoritéit, déi 
wäert ganz séier eriwwer sinn. Well da wäerte 
mer ganz séier komplett aner Vuen hunn, wéi 
mir d’Sécherheet an deem Land gesinn a wie 
wéi wäit wëllt goen. Et gëtt ganz spannend, fir 
dat ze diskutéieren.
An da musse mer dat jo an e Gesetzestext 
schreiwen. An dee muss jo dann extrem präzis 
sinn, well soss soen ech Iech: Soss wäert et eis 
genau d’nämlecht goen, wéi et deemools dem 
Här Frieden gaangen ass ufanks den 2000er Jo-
ren, dee schonn esou eppes probéiert hat. Et 
ass zerrappt gi vum Statsrot, well et natierlech 
extrem komplizéiert ass, dat ze regelen. Duer-
fir, dat wäert ganz spannend ginn. An ech 
wäert mech och doriwwer freeën.
An da kommen ech och zu deem Punkt: legal 
Basis / keng legal Basis oder wat hu mer? D’le-
gal Basis ass d’Gesetz vun 2018. Wat feelt - an 
ech mengen, et ass dat, wou et och am Endef-
fekt drëms geet, wa mer hei iwwert déi eenzel 
Punkten oder déi eenzel Geschichten, déi elo 
hei opgeworf ginn, diskutéieren -, dat sinn Aus-
féierungsbestëmmungen.

D’Fro, ob déi legal Basis vun 2018, déi een 
huet, duergeet oder ob een net spezifesch fir 
all déi Datebanken, déi et gëtt, ob et ass bei 
der Justice, ob et ass bei der Police oder wahr-
scheinlech och nach anerer ... Wann ech hei 
héieren, datt gesot gëtt, déi hei wäre beson-
nesch wichteg, a bei aneren, déi wäre manner 
wichteg. D’Sécurité sociale: Do si mer all dran. 
D’Steieren: Do si mer all dran. Do gëtt et och 
Datebasen. An och doriwwer muss een dann 
diskutéieren, wéi domadder ëmgaange gëtt.
(Interruption)
Jo, ech wëll dat jo elo net hei opwerfen, fir vun 
eppes ofzelenken, mä einfach, fir d’Schwie-
regkeeten ze beschreiwen, déi mer wäerte 
kréien, wa mer wäerten iwwert déi Ausféie-
rungsbestëmmungen diskutéieren.
Et geet ëm Ausféierungsbestëmmunge vun 
enger gesetzlecher Basis, déi et gëtt, näämlech 
d’Gesetz vun 2018. Dat baséiert op enger eu-
ropäescher Direktiv vu virdrun, déi laang an 
der Diskussioun war. A bei deenen Ausféie-
rungsbestëmmungen, do sinn ech haut schonn 
iwwerzeegt, brauche mer guer net ze probéie-
ren, esou streng wéi de Statsrot entre-temps 
ass, fir mat Règlement-grand-ducallen ze kom-
men, wéi dat an der Vergaangenheet de Fall 
war. Mä wahrscheinlech, wa mer der maachen, 
musse mer se éischter an e Gesetz géissen hei, 
fir déi dann och uerdentlech hinzekréien.
Da muss ech och soen, den Här Roth seet, ech 
sollt net maachen, wéi wa mir eppes op de 
Kapp gefall wär. Dat hunn ech och net gesot! 
An ech muss och soen, wann den Här Mosar 
seet, Kritik oder „Asche aufs Haupt“ - ech sinn 
net esou an deene kathouleschen Terme 
bewannt wéi Dir, Här Mosar -, wann en da 
seet, d’Regierungsmembere sollen dat maa-
chen.
Ech hunn an der Kommissioun - dat ass am 
Verbatim nozeliesen - gesot, datt mir nach ni 
en Zack aus der Kroun erausgefall ass, wann 
ech hu missen zouginn: „Oh, dat doten hunn 
ech net gesinn oder iwwersinn.“ Dat Eenzegt, 
wat ech just gären hätt, an dat musst Der mer 
awer zougestoen, dat ass, datt een a fënnef 
Méint, wann een do ass, net onbedéngt déi 
dote Saachen alleguerte ka gesinn; wann Dir se 
net gesinn hutt iwwer Joren.
Den Här Roth huet eng Rei Froe gestallt.
(Interruption par M. Gilles Roth)
Dir hutt eng Rei Froe gestallt, mä Dir musst 
awer och zouginn ... Ech kommen nach do-
robber ze schwätzen. Beim Gesetz vun 2018, 
do ass et den Avis ...
(Interruption par M. Laurent Mosar)
Jo, Här Mosar, da maacht Der esou!
Dat war de Juli d’lescht Joer, wéi dat diskutéiert 
ginn ass. Da musst Der awer zouginn, Dir hutt 
och do net insistéiert, fir ze soen: Kommt, mir 
ralliéieren eis éischter op den Avis vun der 
CNPD, deen dat schonn effektiv opgeworf huet 
deemools! Mä jiddweree huet sech ralliéiert op 
den Avis vum Statsrot. An de Statsrot war 
éischter der Meenung, wéi d’Regierung och, 
datt een net bräicht Ausféierungsbestëmmun-
gen ze maachen.
Do fält Iech och keen Zack aus der Kroun, 
wann Der dat musst feststellen. Mä ech soen 
dat just, fir awer opzeweisen, datt et kee Wäert 
huet, esou ze diskutéieren, an datt mer solle 
wierklech korrekt diskutéieren an net mat 
Scholdzouweisungen.
Da kommen ech awer zu enger Rei Punkten, 
wou ech mengen, déi een awer och net ein-
fach esou stoe loosse kann.
Et gëtt sécherlech villes, wou mer nach hei 
mussen dru schaffen. Ech mengen, do si mer 
eis och eens. Iwwregens, et brauch keen hei 
Drock ze maachen an hei mat haarde Wierder 
op d’Tribün ze kommen an ze soen: „Mir wäer-
ten eis hei net gi bis …!“ Ech si selwer Deman-
deur derfir! Ech hu jo gesot, nach eng Kéier, 
liest de Verbatim no! Ech hat deemools of-
fréiert, ech wär bereet, ganz Deeg, wann et 
misst sinn, mat der Chamber ze verbréngen, fir 
hei Neel mat Käpp ze maachen.
Dat hunn ech gesot virun e puer Wochen an 
dr ... Duerfir huet et guer kee Wäert, datt mer 
et hei nach honnertmol widderhuelen. Well 
ech wäert mech näämlech och net ginn, bis 
mer hei e Gesetz hunn, wat Kapp a Fouss huet! 
Mä ech wäert Iech awer soen: Et wäert net ein-
fach ginn, fir et ze maachen. Duerfir, dat huet 
guer kee Sënn. Kommt, mir schaffen dorunner! 
Dat ass dat Wichtegst.

 Une voix.- Très bien !
 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-

rité intérieure.- Da muss ech awer och soen, 
datt et awer net richteg ass, fir ze maachen, 
wéi wa vum Gesetz vun 2018 bis haut guer 
näischt geschitt wär. Dat ass jo net richteg! Ech 
ginn Iech just ee Beispill.
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D’Police huet sech awer Méi ginn, eng Rei Saa-
chen ze maachen. Déi Dateschutzbeoptragten, 
déi am Gesetz virgesinn ass, déi ass agestallt. 
D’Police huet och entre-temps op hirem Inter-
netsite, ech hunn et hei erausdrécke gelooss, 
ganz kloer d’Gesetzgebung eng Kéier erkläert. 
An do steet och um Schluss, dat ass e ganzt 
Kapitel, do steet do « exercice de vos droits ». 
An do steet dann och d’E-Mail-Adress vun der 
Dateschutzbeoptragte vun der Police, wou ee 
sech ka mellen.
An do stinn alleguerten d’Méiglechkeeten 
dran, déi de Bierger haut schonn huet. Zum 
Beispill huet en haut och d’Méiglechkeet, fir 
nozefroen, ob et iwwer hien e Fichier gëtt. En 
huet souguer d’Méiglechkeeten, fir wann en en 
Accès derzou kritt, fir dann do zum Beispill Kor-
rekturen ze verlaangen oder ze verlaangen, 
datt et ganz geläscht gëtt.
An da kommen ech zu engem Punkt, dee 
wierklech e grousse Problem ass an deen, wou 
ech Iech och recht ginn, och dem Här Roth, 
wann Der deen opwerft ... Dat hunn ech och 
vun Ufank u gesot. Et gëtt de Moment e reelle 
Problem, onofhängeg dervun, datt mer disku-
téieren, wat an der Datebank oder am Fichier 
vun der Police ass oder net dierf/soll dra sinn.
Ech mengen, wa mer dat eng Kéier iwwer e 
Gesetz fest definéiert hunn, bleift nach ëmmer 
den Haaptproblem, datt d’Police jo ... De Gros 
wäert jo awer PVe sinn, déi se maachen, déi se 
weiderginn un de Parquet. An d’Police weess 
de Moment net ëmmer: Wou ass d’Affär beim 
Parquet? Se dierf dat jo och net wëssen. Dat 
ass jo och logesch. Dat heescht, et feelt oft de 
Feedback. Wann dann eng Affär klasséiert ass 
oder ofgeschloss ass, da gëtt d’Police dat net 
gewuer.
A mir mussen e System fannen. An doru gëtt 
geschafft. Ech hunn och der Police gesot, si 
solle kucken, sech do eng extern Firma mat 
erunzezéien, fir datt net e Lien gemaach gëtt 
tëschent dem Fichier central vun der Police an 
deem vun der Justice, mä datt awer iwwer en 
informatesche Wee eng Léisung gesicht gëtt, 
fir, wann eppes klasséiert gëtt bei der Justice, 
datt et dann automatesch geläscht gëtt am Fi-
chier vun der Police.
Mä dat ass awer net esou einfach, soen ech 
Iech. D’Police huet och an deene leschte Méint 
un där doter Saach geschafft, mä si hunn et bis 
elo nach net hikritt. Mä mir mussen dat awer 
hikréien.
An da stelle sech natierlech all déi Froe mat den 
Delaien: Wat sinn d’Delaien? Do musse mer 
wahrscheinlech Ënnerscheeder maachen, fir ze 
kucken, wat fir eng Saache wéi laang an 
deenen Date sinn. Wa mer eis dann eens sinn, 
wat iwwerhaapt emol soll drakommen. Well 
dat ass näämlech déi spannendst Fro am 
Ufank. Mä och dat si Saachen, déi si léisbar, 
just net einfach léisbar. Dat kann ech Iech ganz 
kloer soen.
Dann, natierlech sinn ech och der Meenung 
vum Här Baum, datt op kee Fall an engem Po-
licefichier dierfe Saachen dra sinn, wat Rensei-
gnements généraux wären. Dat huet näischt 
do verluer! Et huet näischt am Fichier vun der 
Police verluer, ob ech dräimol den Dag op den 
Niklos Eck een huele ginn. Dee gëtt et zwar net 
méi. En heescht haut anescht.
(Hilarité)
Mä dat huet näischt am Policefichier verluer.

 Une voix.- Ganz richteg!
 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-

rité intérieure.- Am Policefichier dierfen nëmme 
Saachen drastoen, déi eng Relevanz hunn. Dat 
schéngt mer evident ze sinn. Dat ass och dee 
Punkt, wou mer eis wahrscheinlech am séiers-
ten, zumindestens mir eis am séiersten, 
mengen ech, wäerten eens ginn. Dat wäerte 
mer da gesinn, wa mer den Detail herno disku-
téieren.
An natierlech dierf op kee Fall - op kee Fall! - eng 
Vermëschung gemaach ginn tëschent de Police-
fichieren an de Geheimdéngschtfichieren.
Ech wëll Iech och soen: Wéi mer zum Beispill 
dat Gesetz, wat ech Iech virdru gesot hunn, 
vläicht net ënnerschriwwen hunn, well ech gär 
fir d’Éischt elo déi hei Saache gekläert hätt ... 
Do war eng Diskussioun am Ufank, ier gesot 
ginn ass, d’Police soll dee Contrôle des antécé-
dents maachen, do war natierlech och iwwert 
d’SREen nogeduecht ginn.
An den SRE wollt dat natierlech net, well déi 
gesot hunn: „Dat depasséiert eis Kompetenze 
ganz kloer par rapport zu eisem Gesetz“; wat 
och richteg ass, wou ech hinnen och 100 %eg 
recht ginn. Mä d’Schwieregkeet, wéi mer dat 
solle maachen, déi Contrôles des antécédents, 
hu mer awer do och schonn zesummen disku-
téiert. Dat ass alles net esou einfach. Wéi gesot, 
dat gëtt herno nach interessant Diskussiounen. 
Mä op kee Fall dierfen do déi Vermëschunge 
gemaach ginn.

Här President, ech wëll ofschléissend nach eng 
Kéier soen, well, ech mengen, et kann een et 
net oft genuch soen an deem héijen Haus hei: 
Mir si bereet, hei ganz aktiv ze schaffen, fir déi 
gesetzlech Basis esou ze maachen, fir datt mer 
all wierklech dann eng Gesetzesbasis hunn, déi 
deem entsprécht, wat mer all wëllen: e seriöen 
Dateschutz. An ech hoffen, datt mer dat 
hikréien.
Ech soen Iech och ... Den Här Bodry huet ge-
sot, mir hätte jo d’Rapporten, déi nach aus-
stinn. Dat ass richteg. Ech sinn awer och be-
reet, wann en attendant am September oder 
schonn ier déi Rapporten erauskomm sinn, well 
mir schaffe jo schonn un enger Rei Ännerun-
gen, wann déi kommen, datt ech déi an 
d’Kommissioun virstelle kommen, fir déi do 
mat Iech diskutéieren ze kommen.
De Wëllen ass do, fir eppes draus ze maachen. 
Da kommt, mir maachen et och alleguer ze-
summen am Geescht, wéi den Här Bodry et 
gesot huet; deen eigentlech an engem gewës-
sene Sënn och bal déi nämlecht Ried gehalen 
huet wéi ech am Ufank, wéi ech hei meng 
éischt Ried gehalen hunn.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Bausch. An da kritt den Här Justiz-
minister, den Här ...

 M. Laurent Mosar (CSV).- Ech hätt zwou 
Froen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Mosar fir zwou Froen, wannechgelift.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, Merci dem 
Här Bausch fir déi grouss Oppenheet. An ech 
mengen, mir appreciéieren och, datt e wëllt 
ganz proaktiv un deen Dossier erugoen. Ech 
wollt zwar nach eng Kéier zwou Froe stellen, 
well op déi éischt, dat hat ech och schonn a 
menger Interventioun gesot, do huet e mer net 
richteg geäntwert, datt och ëmmer gesot gëtt: 
„Jo, Dir hutt och kee Problem gesinn.“ Dach, 
Här Bausch! Ech hat Ärem Virgänger, ech hunn 
Iech et virdru gesot gehat, zum Thema VisuPol 
déi Fro gestallt, ...

 Une voix.- Jo.
 M. Laurent Mosar (CSV).- … well ech 

selwer meng Doutten hat. Ech hunn awer vun 
Ärem Virgänger, dem Här Schneider, geäntwert 
kritt, et wär alles „in bester Ordnung“. Wat 
wëllt Der dann, datt mir méi als Deputéierte 
maachen, wéi Froe stellen, souguer eis Pro-
blemer par rapport zu enger Applikabilitéit vun 
engem Text soen? Mir kréien da vum Minister 
geäntwert: „Ma wat geet de Laurent Mosar 
sech iwwerhaapt do opreegen? Dat klappt 
dach alles. Mir hunn elo e super Gesetz. Et ass 
alles «in bester Ordnung».“
Dir sidd elo wesentlech méi oppen. Dir sot: 
„Neen, et ass net alles a beschter Ordnung.“ 
Verstitt awer och, datt mir net ganz frou sinn 
iwwert déi Aart a Weis, wéi och do mat berech-
tegte Froe vun Deputéierten hei ëmgaange 
gëtt.
Dann nach eng zweet Fro. Do sinn ech net 
ganz mat Iech eens, wou Der och gesot hutt: 
„Et si wuel Saache geschitt.“ Jo, et si Saache 
geschitt. Den Här Roth, an ech wëll dat nach 
eng Kéier zitéieren, huet deen Avis vun der Au-
torité de contrôle Artikel 17 vun 2015 zitéiert. 
Do war den Haaptproblem, Här Minister, de 
Journal des incidents. Dat hutt Dir och selwer, 
mengen ech, virdrun an Ärer éischter Inter-
ventioun gesot.
Do huet deemools déi Autoritéit kloer festge-
stallt, datt dee Journal des incidents net 
konform wier mat der Dateschutzgesetzge-
bung. Dir äntwert mir elo, zesumme mam Här 
Braz, op eng Fro. Do kréien ech de Mëtten 
d’Äntwert. Ech liesen Iech elo vir, wat do dra-
steet iwwert dee Journal des incidents: « Finale-
ment le journal des incidents a été remplacé en 
date du 1er avril 2019. » Also véier Joer, no-
deem et opgeworf ginn ass, ass et remplacéiert 
ginn.

 M. Fernand Etgen, Président.- D’Wuert 
geet zréck un den Här Bausch.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Also, zu där éischter Fro zum Vi-
suPol. Ech ginn dervun aus, zu där Äntwert, déi 
Der kritt hutt an där leschter Legislaturperiod, 
wéi iwwregens vill Saachen, déi beäntwert gi 
sinn am Zesummenhang mam Dateschutz an 
der leschter Legislaturperiod, datt den Här 
Schneider an d’Madamm Closener dovun aus-
gaange sinn, datt dat Gesetz vum 1. August 
2018, also dat neit Dateschutzgesetz, wahr-
scheinlech géif duergoen, fir dee Kamerasys-
tem ofzesécheren.
Dir hutt och duerch d’Dateschutzgesetz eng le-
gal Basis. D’Fro stellt sech do, d’nämlecht wéi 
bei all deenen anere Saachen: Brauch een 
zousätzlech zu deem, wat dat Gesetz hiergëtt, 

och nach Ausféierungsbestëmmungen, déi een 
an e Gesetz muss schreiwen, jo oder neen? Dat 
ass d’Fro! Meng Meenung ass do jo, datt een 
dat brauch, oder datt een et zumindest soll 
maachen, well ech mengen, datt dat méi Sé-
cherheet gëtt.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Ech deelen Är 
Meenung, Här Minister.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Jo, duerfir, wéi gesot, d’Er-
klärung läit menger Meenung no doranner, fir-
wat si esou geäntwert hunn, datt si dovunner 
ausgaange sinn: „Elo kënnt dat neit Gesetz, dat 
kënnt den August. Bon, dann ass alles an der 
Rei.“
Dat Zweet ass, ech hunn Iech gesot, wéi 2018 
d’Gesetz ... D’Police schafft jo dorunner. An et 
kann een net alles maachen. An déi Äntwert, 
déi Der kritt hutt, datt dat elo den 1. Abrëll 
2018 gemaach ginn ass, éischtens beweist déi 
jo ... Well den 1. Abrëll 2018, dat war jo ier 
d’Diskussioun hei ugaangen ass.

 M. Laurent Mosar (CSV).- 2019 ass et 
komm!

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Pardon! Neen, mä ech mengen 
2019. Entschëllegt! 2019, dat ass jo awer ier 
iwwerhaapt déi ganz Diskussioun entstanen 
ass, well dat ass eréischt Ufank Mee ugaangen, 
déi ganz Diskussioun ronderëm déi Geschicht, 
wou Der virdrun opgezielt hutt, déi, wou Dir 
selwer da sot, dat hätt am Fong eréischt den 
Declencheur bruecht, fir datt eppes géif ge-
schéien. Mä d’Äntwert beweist, datt dat net 
100 %eg richteg ass.
Dat wëllt net heeschen, datt alles an der Rei 
ass, mä, ech mengen, déi doten Äntwert 
beweist genau, datt d’Police dru schafft, well 
mer dat den 1. Abrëll 2019 scho gemaach 
hunn, dat heescht, ier iwwerhaapt déi Diskus-
sioun entstanen ass.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Dat huet just 
véier Joer gedauert par rapport zum Avis, deen 
d’Autorité de contrôle gemaach huet.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Jo, Här Mosar, neen. Lauschtert, 
Här Mosar! Dir wësst jo awer och ... Ech 
bleiwen dann derbäi: Den Här Roth huet, 
menger Meenung no, richteg erkläert, wat 
deemools d’Diskussioun war ronderëm deen 
Avis vun 2015. Mä et bleift awer, datt d’Regie-
rung, jiddwereen, keen ... Et sinn zwar Froe ge-
stallt ginn, mä wann et drop ukomm ass, wann 
d’Gesetzer gemaach gi sinn, ass net insistéiert 
ginn, fir dann och derfir ze suergen, datt dat 
deem géif Rechnung droen.
An ech kann Iech just soen ... Bon, ech kann 
elo nëmmen dat soen, wou ech elo responsa-
bel sinn. Ech mengen, de Fait ass awer: Dat do-
ten ass e Beweis, niewent dem Dateschutz-
beoptragten, deen Police entre-temps huet, 
niewent dem Fait, datt dat um Site publizéiert 
ass, datt een eng Méiglechkeet hutt, iwwer 
Mail säi Fichier unzefroen, datt eng Rei Saa-
chen um Lafe sinn!
D’Fro, déi sech just stellt, zum Beispill, och do, 
et ass jo net nëmmen ... Mir hu jo elo nëmme 
bei dem Contrôle des antécédents driwwer dis-
kutéiert: Wéi wäit dierf d’Police do goen? Wat 
dierf se an hire Fichier setzen? D’Fro, déi mer 
eis och musse stellen - mä et muss een natier-
lech oppassen, wéi wäit een dann do geet -, ob 
d’Police sech och bewosst ass, datt se dat alles 
muss maachen am Kontext mam Dateschutz, 
ob een net mindestens misst e ganzen Deel 
Saachen an e Règlement grand-ducal 
schreiwen. Mä, ech mengen, dat solle mer ge-
sinn. Wann dat gewënscht ass oder de Fall ass, 
da solle mer dat maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Gilles Roth hat nach d’Wuert gefrot.

 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Nach eng Kéier: Ech mengen, mir ap-
preciéieren, den Här Mosar huet dat virdrun 
och ënnerstrach, dass eigentlech d’Regierung 
elo net méi mat där Positioun weiderfiert „et 
ass alles am grénge Beräich“, well nach virun 
dräi Wochen huet dat ganz aneschters 
geklongen.
(Interruption)
Dach!

 M. Laurent Mosar (CSV).- Net beim Här 
Bausch!

 M. Gilles Roth (CSV).- Beim Här Bausch 
manner, mä beim Här Braz war et kloer: „Et ass 
alles an der Rei. Et ass alles am grénge 
Beräich.“
Ech wëll nach eng Kéier drop agoen, dass 
schonns 2016 am Mee déi deemoleg Stats-
sekretärin an der Police, also de Polizeiminis-
tère, d’Madamm Closener, dass déi gesot huet: 
„Mir hunn awer natierlech och schonns de Vott 
anticipéiert“, also vun der Dateschutzdirektiv, 
„a sinn elo eigentlech op där leschter Ligne 

droite“, also 2016, „fir deen neien Text ze pre-
sentéieren, deen eben och den Ufuerderunge 
vun där neier Direktiv Rechnung dréit.“
Soudass mir awer legitimement dervun aus-
gaange sinn ... An ech ka mer jo net virstellen, 
dass hei e Vertrieder vun der Lëtzebuerger Re-
gierung an d’Chamber kënnt a seet, si hätten 
Aarbechte gemaach, déi se de facto net ge-
maach hätten. Also musse jo Viraarbechten do 
sinn.
An ech muss soen, dass mir awer op déi konkret 
Froen, déi souwuel den Här Mosar wéi ech 
selwer gestallt hunn, mat allem Respekt, vun Iech 
keng Äntwerte kruten. Dir sot: „Mir huelen dat 
Engagement.“ Dat huele mer och zur Kenntnis.
An duerfir hätte mer gären, ganz éierlech, dass 
Dir no der Summervakanz, well dat kënnt Der 
maachen, mat engem Avant-projet an déi 
zoustänneg Kommissioune kommt an dass mer 
dann och kënne genau kucken: Wat ass dat, 
wéi Dir et wëllt regelen?
Well de Punkt ass jo deen: Et muss een net on-
bedéngt e Gesetz hunn, en neit Gesetz, mä et 
soll een eent hunn! Aus deem ganz einfache 
Grond, well 2018 huet d’Chamber e Gesetz 
guddes Glaaws gestëmmt, mä et stellt sech 
eraus, dass dat Gesetz an der Praxis bei de Po-
licefichen a bei der Justiz net respektéiert gëtt. 
An duerfir si mer opgefuerdert als Chamber, 
zesumme mat der Regierung, fir esou e Ge-
setzesprojet nei néierzeschreiwen.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Här Roth, dat Einfachst ass effek-
tiv, fir dat do ze regelen. Mä dat Komplizéiert 
ass dat anert, wat ech Iech gesot hunn, 
näämlech d’Ausféierungsbestëmmungen a 
sech d’Fro ze stellen: Wat dierf an deene Fi-
chieren dra sinn?
Nach eng Kéier, wann Der déi ganz Fro ... Ech 
hunn d’Lëscht hei vun de Contrôle-des-antécé-
denten. Do gëtt et gesetzlech Basissen an 
anere Gesetzer, dat ass net ... Et ass net, datt 
dat elo einfach arbiträr gemaach gëtt. Mä just 
fir Iech ze soen: Dee Contrôle, dee vun der Po-
lice d’lescht Joer gemaach ginn ass an deem 
Kontext vun deem Fall, do gëtt et eng gesetz-
lech Basis. D’Decisioun oder wéi et gelaf ass, 
dat wëll ech elo net jugéieren. Ech kennen den 
Dossier net, duerfir wëll ech deen och net ju-
géieren.
Mä dat Schwieregst ass awer, dat soen ech 
Iech, fir herno festzeleeën, wat soll an d’Fi-
chieren drastoe kommen, an dann och nach en 
Ënnerscheed ze maachen tëschent, ech soen 
elo emol, dem Fluchhafen oder esou enger Ge-
schicht wéi där doten, wann een ëffentlecht 
Evenement ass an esou weider. Dat ass dat, wat 
schwiereg ass, an dat wäert Der och gesinn.
Ech soen Iech, wat ech am Moment wëll maa-
chen. Ech muss dat jo kucke mam Fluchhafen. 
Ech ka jo net de Fluchhafen elo zwee Joer laang 
hänke loossen, ouni datt do ee kann agestallt 
ginn. Dat heescht, wat ech elo wëll do maa-
chen, dat ass, datt ech op Basis vun deem Ge-
setz, wat ech elo virgeluecht krut, wat ech 
nach net ënnerschriwwen hunn, probéieren, 
Ausféierungsbestëmmungen auszeschaffen, 
mat der Police zesummen. An da kucke mer, fir 
dat an d’Policegesetz anzeschreiwen. Dat gëtt 
en éischten Test.
Mä Dir wäert gesinn, wann ech domadder 
kommen - an domadder wäert ech mat Sé-
cherheet kënnen am Hierscht kommen, kee 
Problem, dat ass am Fong e Fallbeispill, wéi 
mer et musse maachen, fir all déi aner Beispil-
ler, déi ech virdrun opgezielt hunn -, da wäert 
Der gesinn, datt dat méi komplizéiert gëtt, wéi 
Der Iech dat virstellt.
Wann ech dat awer soen, soen ech dat net, fir 
eppes op d’laang Bänk ze schiben. Au con-
traire, deen Dossier hei ass mir wichteg. Mä do 
soen ech Iech just, datt en awer komplex ass 
an datt et manner séier wäert goen, leider 
manner séier, wéi mir alleguerten eis et hei-
banne wënschen.
Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Bausch. An da wär et elo um Här 
Justizminister Félix Braz. Här Braz, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President, fir d’Wuert. Merci och fir deen 
allgemeng jo awer wesentlech méi konstrukti-
ven Toun haut vun der Debatt wéi dat, wat 
mer zum Deel an de leschte Wochen héieren a 
gelies hunn, wann dat par autre interposé war.
Ech wëll awer natierlech op eng Rei vu Remar-
ken, wéi och den Här Bausch, agoen.
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Déi éischt ass un d’Adress vum Här Roth, deen 
och als Éischte geschwat huet, wou ech ganz 
frou war ze héieren, dass hie gesot huet, dass 
hei eigentlech net d’Base légale en cause ass, 
mä d’Praxis. Dat freet mech, well Der domad-
der och bestätegt, dass et hei keng Diskussioun 
doriwwer ka ginn, ob et eng Base légale gëtt. 
Déi gëtt et eendeiteg an onbestridden. D’Base 
légale ass den europäeschen Dateschutzpa-
quet. Deen hu mer mat zwee Gesetzer ëmge-
sat. An d’Gesetz vum 1. August 2018, no-
tamment dee Projet, deen d’Direktiv ëmgesat 
huet, regelt eendeiteg den Ëmgang mat den 
Données policières et judiciaires. An dat ass 
selbstverständlech d’Base légale vun deem, wat 
do geschitt.
Den Här Mosar gesäit dat anescht wéi den Här 
Roth. Ech stellen dat …

 M. Gilles Roth (CSV).- Neen.
 M. Laurent Mosar (CSV).- Neen.
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Ah 

dach, Här Roth. Entschëllegt, däerf ech elo änt-
werten?

 M. Gilles Roth (CSV).- Neen.
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Neen, 

entschëllegt, Här President, ech wollt eigent-
lech …
(Brouhaha)
Neen, neen, neen, ech hunn Iech och ...
Dach, Dir kënnt herno ganz gäre Froe stellen, 
wann ech fäerdeg sinn.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Minister huet d’Wuert. An da kënnt Dir herno 
nach eng Zousazfro stellen, Här Roth.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Ech 
stinn herno zur Verfügung, wéi den Här Bausch 
och, fir weider Froen ze stellen. Mä ech hunn 
Iech och net ënnerbrach. Ech wëll och meng 
Developpementer, wann Der erlaabt, Här Roth, 
kënne maachen. Dir hutt gesot, et geet hei net 
ëm d’Base légale, mä et geet ëm d’Praxis. Ech 
huelen dat zur Kenntnis a freeë mech do-
riwwer, dass Dir dat sot, an och, dass de JUCHA 
net soll bekannt gewiescht sinn. Ech hunn dem 
Här Mosar virdru mat deem Renvoi op de PV 
vun 2015 d’Memoire e bëssen erfrëscht. 
Selbstverständlech kennt d’Commission juri-
dique, wéi se déizäit nach geheescht huet, de 
JUCHA a weess och, wat do drasteet, spéitstens 
vun deem Dag un.
Dann ass gesot ginn, do wär an den Äntwerten 
op d’Question-parlementairen e Widdersproch 
dran. Dat ass net de Fall. Dat hu mer och a 
rezenten Äntwerten, déi Der elo kritt hutt vum 
Här Bausch a vu mir, nach eng Kéier widder-
luecht. Wann an enger éischter Fro vun Iech 
gefrot gëtt, ob et do Casier-äänlech Fichiere 
gëtt, dann ass d’Äntwert eendeiteg: neen! Et 
gëtt keng Casier-äänlech Fichieren. Et gëtt e 
Casier bei der Justiz an et gëtt e JUCHA, an et 
gëtt näischt dertëschent an näischt anescht an 
näischt Geheimes.
Wann Der dann an der zweeter Fro déi richteg 
Froe stellt iwwert dat, wat et gëtt, an dat, wat 
bekannt ass, dass et dat gëtt, notamment de 
Membere vun der Commission juridique - och 
Iech, Här Roth, ass et zënter Jore bekannt, dass 
et esou ee Repertoire, kee Fichier, mä e Reper-
toire gëtt -, dann ass et evident, dass mer do-
robber kënne soen: „Jo, dat gëtt et an dat ën-
nerläit och bestëmmte Regelen.“ Do sinn also 
keng Widderspréch. Dat sinn au contraire ganz 
präzis Äntwerten op zum Deel schwammeg 
Froen. An ech si frou, dass mer dat also konnte 
regelen.
Dann hutt Der Iech bezunn op deen Eenzelfall 
vun deem enge Bierger - Dir hutt den Numm 
genannt -, dee sech an de Medie geäussert 
huet iwwer säi präzise Rekrutementsfall. Dir 
verstitt, dass ech dozou eigentlech näischt wëll 
soen, well et ass e präzisen Eenzelfall. De Mann 
huet an der Ëffentlechkeet gesot, hie géif sech 
en Affekot huelen, fir Recours ze maachen. Ech 
weess net, ob dat mëttlerweil geschitt ass oder 
net, mä ech wëll ganz sécher kee Commentaire 
maachen zu engem Eenzelfall. Dee Mann kann 
och géint déi Decisiounen, déi d’Magistratur 
do geholl huet, op d’Geriicht goen. Dat ass säi 
gutt Recht, an ech wëll dat dofir net kommen-
téieren.
Wat ech par contre wëll kommentéieren, Här 
Roth, dat ass, wann Dir sot, dass trotz deem 
neien Dateschutzgesetz d’Magistratur am 
Rekrutement weider bei hirer aler Praxis bleift. 
Do muss ech Iech verweisen op d’Explikatiou-
nen, déi de Procureur général Iech ginn huet an 
der Kommissioun, wou mer do waren. D’Base 
légale, an ech zitéieren do de Procureur général, 
ass eng duebel, wann do rekrutéiert gëtt.

Dat ass engersäits de Statut vum Fonctionnaire, 
deen a sengem Artikel 2 expressis verbis eng 
Obligatioun virgesäit, dass eng Enquête morale 
gemaach gëtt. Do steet net „Casier“, do steet 
„Enquête morale“, an dat ass eben ënnert 
deene verschiddene Ministèren duerchaus net 
datselwecht. Dat ass zum Beispill net dat-
selwecht bei der Police, et ass och net dat-
selwecht bei der Justiz.
An dofir berifft sech de Procureur général och 
op eng zweet Base légale, an dat ass 
d’Attachés gesetz vun 2012. An dofir gi si déi 
zwou Base-légallen un. De Procureur général 
d’État huet mer awer och scho gesot, dass si 
déi Diskussiounen do ronderëm eigentlech per-
séinlech net wéilten hunn. A si seet, wann de 
Legislateur der Meenung ass, dass dat vill méi 
präzis sollt geregelt sinn, dann ass si ausdré-
cklech Demandeur derfir. Si applizéieren déi 
Gesetzer, déi de Legislateur hinne ginn huet, 
an am Moment ass hir Base légale de Statut 
vum Fonctionnaire mat enger Obligatioun am 
Artikel 2, eng Enquête morale ze maachen, an 
och d’Attachésgesetz.
Wann de Legislateur mengt, dass dat misst méi 
detailléiert geregelt ginn, fir dass et keng Dis-
kussioune kënne ginn iwwer hir Praxis, da si si 
als Éischt Demandeur derfir, dass mer dat Ge-
setz ganz séier komplettéieren. An da kënne 
mer eis näämlech mat der Fro ofginn - an do 
wär ech dann och interesséiert ze héieren, wat 
déi eenzel Deputéiert soen -, wéi eng Uspréch 
een da generell soll oder net soll stellen u Leit, 
déi an der Magistratur schaffen.
Ech soen Iech och, firwat. Wann elo gemengt 
gëtt, dass an der Magistratur de Casier eleng 
soll duergoen a keng aner Appreciatioune solle 
gemaach ginn, contrairement zu deem, wéi an 
der Magistratur nach ëmmer rekrutéiert ginn 
ass, da sinn ech e bëssen iwwerrascht. An ech 
si selwer och Demandeur, dass mer dat dann 
an de Gesetzer solle ganz präzis beschreiwen.
Ech mengen awer net, dass mer am Moment 
zur Konklusioun wäerte kommen hei an der 
Chamber, dass gesot gëtt: „De Casier a soss 
guer näischt.“ Woufir? D’Magistraten, déi mer 
rekrutéieren, am Judiciaire wéi am Administra-
tif, ënnerleie jo eendeiteg dem Attachésgesetz, 
eendeiteg. Do steet och dran, dass déi Kom-
missioun, déi rekrutéiert, op all d’Informatiou-
nen, déi den Autorités judiciaires zur Verfügung 
stinn, soll zréckgräifen; dat steet expressis ver-
bis am Text.
Ech mengen, den Här Roth weess dat nach 
ganz gutt, hie kennt jo deen Text ganz gutt.

 M. Gilles Roth (CSV).- Ech war Rapporteur 
vun deem Text.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Hie 
war Rapporteur vun deem Text. Den Här Roth 
weess ganz gutt, wat an deem Text steet. Mir 
verlaangen also vun de Magistraten, vum Judi-
ciaire a vum Administratif, well d’Attachéë 
komme jo an e gemeinsame Pool, dass se na-
tierlech wäit méi Erwaardunge mussen erfëlle 
wéi nëmmen déi, kee Casier gehat ze hunn. 
Mir fannen, an den Här Roth fënnt et och prin-
zipiell richteg, dass et Fäll gëtt, wou de Casier 
net duergeet. Do si mer eis jo eens, Här Roth. 
D’Fro ass just: Wéi vill där Beispiller gëtt et? 
Awer net de Prinzip, deen deelt och den Här 
Roth an all déi, déi deemools dat Attachésge-
setz gestëmmt hunn ënnert dem Här Biltgen, 
an där Regierung. Ech deelen dat och.
An da kënnt d’Fro: Sollen dann déi Leit 
hannendrun, déi net Magistrat sinn, deenen 
Erwaardungen do net entspriechen? Ech 
mengen, dass dat net de Fall ass. Ech mengen, 
dass och déi aner Leit, ob dat Greffiere sinn 
oder anerer am Judiciaire, absolutt deenen 
Erwaardunge mussen entspriechen, well si 
kréien déiselwecht Informatiounen. Déi mussen 
dat alles tippen, wat déi Magistraten do schaf-
fen, déi wësse jo och datselwecht wéi de Riich-
ter. Déi wëssen ënner Ëmstänn och, duerch 
dat, wat si alles musse schreiwen, tippen, foto-
kopéieren, wat iwwer hiert Pult leeft, wat an 
där Instruktioun amgaangen ass.
Här Roth, gedëllegt Iech e bëssen! Ech si just 
amgaangen, Iech ze äntwerten an dat ze wid-
derleeën, wat Dir gesot hutt. Ech hat zum Deel 
och vill Gedold, fir ze héieren, wat hei gesot 
ginn ass vun Ärer Säit. An ech wëll just kënne 
soen, dass dat net stëmmt oder just eng Pi-
rouette ass, fir laanscht eppes ze kommen. Déi 
Leit hannert de Magistraten, déi kréie jo och 
mat, wat an den Instruktioune leeft. Do geet et 
ëm de Secret de l’instruction a virun allem geet 
et ëm d’Présomption d’innocence. Wëlle mer 
dann net, dass déi Leit, déi do schaffen am Ju-
diciaire, och méi héijen Erwaardunge gerecht 
ginn, wéi nëmmen ze soen: „Si hu kee Ca-
sier!“?
Am Administratif, kann ee soen, ass dat net 
esou wëll. Den Administratif ass essentielle-
ment public. De Bierger selwer hëlt an der Re-
gel d’Initiativ, de Recours dohinner ze bréngen. 
Do gëtt et kee Secret de l’instruction, et gëtt 

keng Présomption d’innocence. Do kann een à 
la rigueur soen: „Mäi Gott, jo.“
Mä ech soen Iech awer als Justizminister ganz 
kloer: Wat de Judiciaire betrëfft, fannen ech et 
elementaire, dass déi Leit, déi an deene Proze-
dure wëssen, wat leeft, och méi héijen 
Erwaardunge mussen entspriechen, grad ewéi 
d’Riichteren, d’Magistraten, déi déi Affären do 
behandelen. Wann also elo hei an der Cham-
ber géif gemengt ginn, dass een doriwwer 
misst diskutéieren, ob an der Justiz beim Rekru-
tement de Casier duergeet, da mussen hei an 
der Chamber dofir Majoritéite fonnt ginn.
Ech wäert op jidde Fall do dergéint argumen-
téieren. An ech sinn eigentlech immens zouver-
siichtlech, dass hei an der Chamber sech keng 
Majoritéit fënnt, fir ze soen, dass déi Leit, déi 
an der Magistratur rekrutéiert ginn, guer net 
brauchen iergendwellech speziell Exigenzen ze 
erfëllen, an dass do de Casier soll duergoen. 
Mir kënnen déi Diskussioune gären am Detail 
féieren. Ech sinn zouversiichtlech, dass 
d’Chamber zu där Konklusioun géif kommen.
No wéi enge Regelen dat soll stattfannen, 
wannechgelift, maacht eis se esou präzis, wéi 
et nëmme geet! Dat ass den ausdréckleche 
Wonsch vum Procureur général selwer, fir dass 
et keng Diskussiounen doriwwer brauch ze 
ginn. Si sinn Demandeur, wann et dann elo an 
der Diskussioun ass, fir dass et nach méi präzis 
ass. Mä um Fong, dass een an der Magistratur, 
am Judiciaire, wéi d’Attachésgesetz an de Sta-
tut et och virgesinn, e bësse kuckt, wien een do 
eranhëlt - dat sinn déi Leit, déi dorunner schaf-
fen, dass aner Leit eventuell kënne gestrooft 
ginn -, ech menge schonn, dass mer eis eens 
sinn, dass de Casier do net duergeet.
Dann huet den Här Roth awer nach eng ganz 
Rei Froe gestallt iwwert de Policefichier. Déi 
Vermëschung geet jo zënter Wochen esou hin 
an hier. De Policeminister ass hei, iwwert de Fi-
chier central kann ech Iech net äntwerten. Ech 
sinn net den zoustännege Minister derfir.
Doriwwer eraus stellen ech fest, Här Roth, dass 
Dir keng nei Froe gestallt hutt. An ech hat jo 
och scho leider e puermol d’Geleeënheet, 
mussen ze soen: Mir stinn Iech esou laang zur 
Verfügung, wéi Der wëllt, fir absolutt transpa-
rent op all d’Froen ze äntwerten. Dat war an 
der Jointe de Fall, dat ass och haut de Fall. Mä 
haut si keng nei Froe komm. Et sinn zum Deel 
déiselwecht ...
(Brouhaha)
... zum Deel déiselwecht, déi Der scho beänt-
wert kritt hutt. A wann et muss sinn, da kann 
ech Iech déi nach eng Kéier beäntwerten. Mä 
iergendwann eng Kéier musst Der och agesinn, 
dass Der keng nei Froe méi stellt an dass Der 
déi beäntwert kritt hutt.
Dir musst d’Äntwert net deelen. Dat ass jidd-
werengem säi gutt Recht. Mä beim beschte 
Wëllen, iergendwann eng Kéier, mengen ech, 
verstinn d’Leit och, dass näischt Neies méi do 
nokënnt.
Dir hutt Froe gestallt an nach eng Kéier hei 
widderholl, déiselwecht Froen, iwwert den 
Droit à l’oubli, wat d’Informatioune betrëfft an 
esou weider. Bon, wat den Droit à l’information 
betrëfft an dëser Matière, do ass et ganz kloer, 
Här Roth: Den Droit à l’information ass am Ge-
setz geregelt. Deen ass am Dateschutzpaquet 
op zwou Plazen, am RGPD an an der Direktiv 
iwwert d’Données policières et judiciaires gere-
gelt, an zwar am Detail. D’Leit hu selbstver-
ständlech en Informatiounsrecht, wéi am RGPD 
och. Par contre ass dat Informatiounsrecht méi 
en ageschränktent. Ech kucken do erëm op 
d’Madamm Reding, déi dat alles weess. Et pour 
cause ass bei der Direktiv iwwert d’Données 
policières et judiciaires dat Informatiounsrecht 
en anert, e bësse méi en ageschränktent. Do si 
mer eis eens, Madamm Reding.
Dofir gëtt et lauter ganz gutt Grënn, dass dat 
esou ass. Do gëtt et net keng Rechter, déi sinn 
am Detail beschriwwen, mä et sinn anerer, well 
soss wär et jo einfach. Een, dee regelméisseg 
mat den Autorités de poursuite ze dinn huet, 
dee bräicht jo dann nëmmen all sechs Wochen 
erëm e Bréif ze schreiwen an ze soen: „Kënnt 
Der mir wannechgelift de Stand vun haut soen, 
wat alles iwwer mech am Moment an Äre Fi-
chiere steet?“ Da wéisst deen all sechs Wochen, 
wourobber d’Autorités de poursuite da grad 
amgaange wären ze schaffen, wat hie betrëfft. 
Dat ka jo net Ären Eescht sinn.
Selbstverständlech sinn déi Informatiounen do 
anescht, an d’Informatiounsrecht anescht, mä 
et gëtt et. Selbstverständlech gëtt et dat, mä et 
gëtt anescht artikuléiert an anescht praktizéiert, 
aus, wéi ech awer mengen, evidente Grënn an 
där dote Matière.
Dann den Droit à l’oubli. Jo, dat ass richteg. 
Mä och do muss een awer d’Nuance maachen, 
well wann een dat esou seet, do ass jo all 
 Mënsch dermat d’accord. Et kann ee jo net de 
Contraire soen. Et gëtt awer an der Strofverfol-

gung Informatiounen - an ech hu virdrun 
d’Grënn developpéiert, firwat -, déi méi laang 
musse kënne gehale ginn: Affären, déi nach net 
ofgeschloss sinn, Affären, wou Condamna-
tioune kommen am Penalen, do huet jo all 
Mënsch, esouguer seng Ierwen, seng Nofah-
ren, d’Recht, iergendwann eng Kéier eng Revi-
sioun dovunner ze froen. A wa mer net wëllen, 
dass d’Recht op Revisioun a Fro gestallt gëtt, 
da kënne mer net soen, och an deene Fäll, wou 
Leit condamnéiert gi sinn, an ech schwätzen 
emol net vum Casier, da géif dat fir 
d’Éiwegkeet ewechgehäit. Et ass jo net dat, wat 
Der wäert proposéieren.
A wéi gesot: Dass aner Informatiounen ënner 
strenge Regelen accessibel bleiwen, ënner 
strenge Regelen, wa se bis archivéiert sinn, dat 
ass d’Realitéit haut op de Parqueten. Dat ass 
d’Realitéit. All aner Duerstellung, och, wéi Dir 
virdru gesot hutt, dass do Dausende Leit ouni 
iergendee Grond kënnen Accès kréien, dat 
wësst Dir dach selwer besser, dass dat net geet.
Wann een an déi Fichieren erageet, muss e 
sech identifizéieren. Dat gëtt journaliséiert. 
Jiddweree kann noretracéieren, wie wat kucke 
gaangen ass a fir wéi een Zweck. A jiddweree 
gëtt dofir haftbar gemaach. Et hunn iwwer-
haapt net all déi Leit, déi Dir genannt hutt, zu 
allem permanent Accès. Dat ass einfach 
nëmme falsch, dat krut Dir schonn an der 
Kommissioun erkläert. Hei geet et ëm d’Be-
soine vun der Strofverfolgung an déi si präzis li-
mitéiert. Wa mer dat einfach esou géife maa-
chen, wéi Dir et duerstellt, da kréie mer just 
nach Leit viru Geriicht, déi an der Flagrance 
erwëscht ginn, all déi aner kéinte mer vergies-
sen.
Ech droen dat als Justizminister net mat. Mir 
brauchen och zu Lëtzebuerg Strofverfolgung. 
An dofir brauch ee präzis a kloer Regelen. An 
do si mir bereet, iwwer alles mat Iech ze disku-
téieren. Wa gemengt gëtt, dass dat Gesetz vum 
leschte Joer nach méi präzis soll gemaach ginn, 
da scheitert dat sécher net un de Justizautori-
téiten an och net um Justizminister. Wou ech 
awer mat Sécherheet géif dergéint plädéieren, 
dat ass, dass, wann déi do einfach Attitüd de 
Wee soll fannen an d’Texter, well da gëtt 
d’Strofverfolgung zu Lëtzebuerg net méi esou 
effikass, wéi se ka sinn. Dann hu vun där do 
Diskussioun déi falsch Leit profitéiert. Net mat 
mir!
Dir hutt och Froe gestallt zu de Jugendlechen 
an deem Beräich. Vun de Jugendleche gëtt et 
am JUCHA - an nach eng Kéier, dat ass just e 
Regëster - keng Fichieren, déi mam Numm ze 
fanne sinn. Et ass d’Inhaltsverzeichnis, et ass 
net d’Buch, ech mengen, dass et awer kloer 
ass, wat dat heescht. Do sti just déi puer 
Informatiounen, déi ech Iech virdru gesot 
hunn, an net den Dossier. Dee läit bei deem, 
deen dee Moment zoustänneg fir déi Saachen 
ass.
Fir déi Mannerjäreg - well et gëtt och Manner-
järeger, déi mam Gesetz schwéier a Konflikt ge-
rode sinn, an dat hu mer jo och op anere Plaze 
scho mateneen diskutéiert - gëtt et am JUCHA 
e separate Volet. An deen ass nëmmen accessi-
bel fir d’Jugendriichter a fir de Parquet Jeunesse 
a fir soss keen.
Är Suerg, wat dann elo am Fichier central ass, 
dat weess ech net, dat kann ech Iech net 
beänt werten, Här Roth, Dir hutt mir déi Fro ge-
stallt, ech sinn awer net Policeminister.
Ech kann Iech awer soen: Wat d’Magistratur 
betrëfft, gëtt et am JUCHA, an deem In-
haltsverzeichnis, e separate Volet fir déi Man-
nerjäreg, deen nëmmen zougänglech 
ass - elektronesch verifiabel, soss kënnt een 
iwwerhaapt net do eran - fir d’Leit vum Par-
quet Jeunesse a fir d’Jugendriichter an 
d’Jugendgeriicht. Ech mengen, dass dat misst 
kloer sinn.
Dann zu den anere Remarken, déi Der nach 
gemaach hutt. Pardon, Här Roth, dat waren Är 
Remarken.
Ech ginn da weider bei deen Nächsten. Den 
Nächste war den Här Reding. Do wëll ech 
eigentlech just op eng Remark reagéieren. Dir 
hutt an Ärer Interventioun gesot, dass de Se-
cret d’instruction ganz wichteg wier an dass 
een deen och effektiv misst schützen. An Dir 
hutt och gesot, dee géif violéiert ginn aus 
Kreesser vun der Justiz.
Ech fuerderen Iech hei an der Chamber op, fir 
ze soen, wien dat war. Wann Dir dat wësst, 
nennt Ross und Reiter, da kënnen d’Justizauto-
ritéiten deem nogoen! Dat ass fir mech 
inakzeptabel. Wann Der esou Saache wësst, da 
musst Der se soen. Wa Leit ouni Erlaabnis …
(Brouhaha)

 M. Roy Reding (ADR).- Neen, ech äntwer-
ten dem Här Minister ganz gär.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Neen, 
ech schwätzen hei, et geet jo dann ëm dee 
Schëllegen.
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 M. Roy Reding (ADR).- Ech hu guer kee 
Problem, dem Här Minister ze äntwerten.
Datt a wou Hausduerchsuchunge stattfanne 
bei bekannte Perséinlechkeeten, weess ee ganz 
enke Persounekrees.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Esou 
soll dat jo och sinn.

 M. Roy Reding (ADR).- A wann ëmmer 
erëm, ëmmer erëm dat vun der Press an Er-
fahrung bruecht gëtt a verëffentlecht gëtt an 
domadder all Prinzip vu Présomption d’inno-
cence lächerlech gemaach gëtt an de Secret de 
l’instruction violéiert gëtt, dann ass also bei de 
Leit, deem Grappvoll Leit, déi dat dote wëssen, 
eng systematesch Fuite un d’Press. Voilà!

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Okay.
 M. Roy Reding (ADR).- Do muss eng En-

quête stattfannen. Wann ech Procureur général 
wier, hätt ech scho laang eng Enquête ordon-
néiert, fir erauszefannen, wou déi Fuite do hier-
kënnt. Datt se do ass, dat wësse mer.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Wann 
dat do d’Integralitéit ass vun den Informa-
tiounen, déi Iech zur Verfügung stinn, da ginn 
ech déi genau esou integral weider un de Pro-
cureur général d’État.
(Interruption)
Dann zu de Remarke vun de Kolleege vun déi 
Lénk. Do gëllt e bëssen dat, wat ech och 
schonn dem Här Roth virdrun hu misse soen. 
Déi vill Froen, déi ouni Äntwert bliwwe sinn, do 
sot Der: „Jo, esou séier kann een dat dann och 
net maachen.“ Mir haten eng jointe Kommis-
sioun, wou Der duerno an den Interviewe ge-
sot hutt, et wiere lauter Froen ouni Äntwert. 
Zënter där Jointe an haut leie jo Wochen. Dir 
sidd elo och haut net iwwerfall gi vun eis.
Ech huele jo un, dass déi Saach Iech an de 
leschte Wochen e bësse Kappzerbrieches ge-
maach huet. Ech stelle just fest: Ech hat Iech jo 
och an der Kommissioun schonn opgefuerdert, 
Är Froen ze stellen, well ech jo Är Skepsis am 
Gesiicht gesinn hunn. Déi war jo net verstoppt. 
Ech hunn Iech gesot: „Da sot eis déi Froen!“ 
Ech soen et haut och nach eng Kéier: „Stellt eis 
déi haut hei, wann Der Froen hutt.“ Dir hutt se 
an der Kommissioun net gestallt. Stellt se hei! 
Mir sinn hei fir d’Transparenz. Esou war et an 
der Jointe, esou ass et haut an der Plenière. 
Wann Der Froen hutt, stellt se hei. Wann net, 
da ginn ech dervun aus, dass Der keng aner 
Froen hutt an dass se alleguerte beäntwert 
sinn.
Mir sinn op jidde Fall dofir hei, Här Baum. An 
esou einfach kommt Der net derlaanscht, fir …
(Brouhaha)
Dir kënnt se ganz gäre stellen, mir si genau, 
genau dofir hei.
(Interruption par M. Laurent Mosar)
Neen, neen, neen! Ah neen, Här Mosar, neen, 
neen!

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, mir 
lauschteren no.

 M. Fernand Etgen, Président.- Loosst 
wannechgelift den Här Braz seng Ausféierung 
zu Enn féieren! An dann hutt Der 
d’Méiglechkeet, fir Froen ze stellen.
(Brouhaha)

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Jo, an 
ech wäert och op dem Här Mosar seng Inter-
ventioun reagéieren. An ech waarden nach 
ëmmer op all präzis an detailléiert Fro, fir se 
kënnen ze beäntwerten, net just op Behaap-
tungen an zum Deel souguer Niwwelkäerzen. 
Hei geet et ëm präzis Froen.
Da gëtt gesot, dass do och net ëmmer eng 
Base légale war. An der Vergaangenheet ass dat 
deelweis richteg. An der Vergaangenheet, beim 
Fichier central, den Här Bausch huet den Histo-
rique gemaach, do gouf et effektiv Momenter, 
wou kee Reglement do war an den 90er Joren, 
och bei der Justiz, dat war ufanks den 90er Jo-
ren. Wat d’Justiz betrëfft, ass zënter 2002 
d’Base légale d’Dateschutzgesetz, an zënter 
dem 1. August 2018 dat neit Dateschutzge-
setz, wat déi europäesch Direktiv an d’Regle-
ment ëmgesat huet. Et ass also och do kloer: 
Wat de Fichier vun der Justiz betrëfft, gëtt et 
eng Base légale. Iwwert de Contenu vun der 
Base légale, ob déi gutt genuch ass oder net, 
dat ass eng aner Diskussioun. Mä et ass falsch 
ze soen, et wär keng Base légale fir déi Fi-
chieren do. Ohne Wenn und Aber ass dat fir 
mech ganz, ganz kloer.
Dann hutt Der och geschwat iwwert de Procu-
reur général, wou mer an där Kommissioun 
waren. Ech wëll Iech awer och do rappeléieren, 
Här Baum: Mir hunn, den Här Bausch an ech, 
Är Demande, déi Der formuléiert hutt als déi 
Lénk, fir eng Jointe ze organiséieren, den Dag 
selwer ugeholl, wou Der se formuléiert hutt. 
Direkt! A mir hunn och bei den zoustännege 

Presidente vun de Chamberskommissiounen 
intervenéiert, dass se eis wannechgelift e 
méiglechst rapprochéierten Datum solle ginn, 
fir dass mer kënnen all déi Froen, déi sech da 
gestallt ginn, beäntwerten.
Dir hat just den Här Bausch a mech invitéiert, 
fir iwwert de Fichier central ze schwätzen. Do 
ass also guer keng Ried gaange vun iergendep-
pes vun der Magistratur, och net vun deem 
Eenzelfall. Ech hunn trotzdeem, trotzdeem, fir 
der Chamber entgéintzekommen, d’Madamm 
Procureure générale gebieden, ob se wéilt mat-
kommen, obwuel se net invitéiert war, obwuel 
et dem Ordre du jour no guer net ëm si géif 
goen. Si huet dat akzeptéiert, ass och gäre 
mat gaangen.
Wann dann duerno gesot gëtt, jo, si hätten 
awer do verschidde Froen, oder déi aner hätten 
eng PowerPoint gehat a si net, da fannen ech 
dat awer, also beim beschte Wëllen, awer …

 M. Marc Baum (déi Lénk).- À qui la faute? 
D’Chamber oder de responsabele Minister?

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- 
… mindestens, mindestens onfair, mindestens 
onfair, wann eng Persoun, déi emol net invi-
téiert ass, déi sech gentiment zur Verfügung 
stellt, fir, le cas échéant, awer op …

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Ass déi dann 
einfach esou komm?

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- 
Entschëllegt, däerf ech ausschwätzen, Här 
Baum?

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Dat war onfair 
vun Iech.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Ech 
fannen dat onfair vun Iech. Ech fannen dat 
onfair vun Iech, wann Der hir dat reprochéiert, 
well si emol net invitéiert war, a si matkënnt, fir 
de Fall, dass awer sollte Froen do sinn, well 
d’Vermëschung jo schonn amgaange war. A si 
kënnt dann a si äntwert op d’Froen, a wann 
dann herno gesot gëtt, jo, déi eng haten eng 
propper PowerPoint a si net, da fannen ech dat 
zumindest onfair.
Doropshin, Här Baum, hu se beim Parquet gé-
néral fir déi Woch drop, wou se jo am Ufank 
mat invitéiert waren, fir dat dann nozehuelen, 
gellt, fir dat awer nozehuelen, eng Power-
Point - an Dir kennt de Procureur général d’État 
adjoint, den Här Nies, wann deen eppes 
ufänkt, da gëtt dat vun A bis Z gemaach -, eng 
PowerPoint vun iwwer 40 Säite preparéiert, déi 
se dann de 26. an der Justizkommissioun, wou 
se invitéiert waren ze kommen, mat der CNPD, 
sollte presentéieren. Den Dag virdru si se dunn 
ausgeluede ginn. Dat ass der Chamber hire 
Choix, dat ass kee Problem. D’Resultat dovun-
ner war, dass de Parquet général déi ganz Méi, 
déi se sech ginn hunn, net wéi geplangt an der 
Justizkommissioun konnt un d’Deputéierten 
iwwerreechen. An hinnen aus all deem elo 
nëmmen iergendee Reproche ze maachen, dat 
fannen ech definitiv net an der Rei!
Zum Här Bodry. Ech brauch beim Här Bodry 
näischt bäizeflécken. Ech mengen, dass en eng 
ganz Partie Saachen op de Punkt bruecht huet, 
besonnesch, wann en no hanne kuckt, a be-
sonnesch och, wann een intellektuell éierlech 
ass a seet: „Kommt, hei geet et ëm zwee Da-
teschutzgesetzer, wou mer an engem Joer e Bi-
lan kënne maachen!“ Dat betrëfft jiddwereen, 
jiddwereen. Ouni Skandalitis, ouni dass den 
Ent rüstomat muss ugekierbt ginn, kann een 
och sachlech driwwer diskutéieren. Dofir kann 
ech mam Här Bodry eigentlech nëmmen d’ac-
cord sinn.
Fir dem Här Mosar seng Remarken, Här Pre-
sident, do muss ech soen: Eigentlech misst ee 
beim Här Mosar ëmmer esou vill Riedezäit hu 
wéi den Här Mosar, fir nëmmen hien ze beänt-
werten. Do ginn esou vill Saache gesot, wou 
een eigentlech gradesou laang misst änt-
wert en, wat ech awer net däerf. All déi Behaap-
tungen, do geet et emol net ëm Froen, well 
där sinn der net vill derbäi, mä do geet et ganz 
vill ëm Affirmatiounen, ëm Raccourcien, ëm 
Vermëschunge vu Saachen. Um Enn ass vill 
Niwwel, awer wéineg Kloerheet. An deen 
Niwwel aus der Welt ze kréien, dat ass mat 
nëmmen e puer Minutten net dran.
Wat ech em awer ka soen: Dir schwätzt vum 
Handling vun där Affär duerch d’Regierung. 
D’Regierung huet hei iwwerhaapt keen 
Handling speziell gemaach. Si huet op d’Froe 
geäntwert vun der éischter Question parlemen-
taire un iwwert déi zweet, ech mengen, am 
Ganze sinn et der mëttlerweil eng Dosen, déi 
Der och alleguerte gëschter kritt hutt. All Fro 
hu mer eis beméit, laang virum Delai …

 Une voix.- De Mëtteg!
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Jo, jo, 

mir hu se alleguerten, mir hu se alleguerte 
gëschter nach erausgeschéckt.
(Brouhaha)

Jo, dat ass esou. Souwuel d’Police wéi och 
d’Justiz hunn déi Äntwerten, laang virum Delai, 
nach gëschter Mëtteg alleguerten erausge-
schéckt, laang virum Delai, an aller Transpa-
renz, fir dass all d’Froe kënne beäntwert ginn. 
Dir hutt se doleien. An dat ass dat, wat mir vun 
Ufank un hei maachen. Mir beäntwerte Froen 
an enger Jointe, an enger Plenière, virun de 
Mikroen, schrëftlech, mir äntwerten a mir änt-
werten a mir äntwerten. Ech stelle just fest, 
dass zum Deel déi Äntwerten einfach iwwer-
haapt net zur Kenntnis geholl ginn. An do gëtt 
et dofir keng Kontradiktiounen an deenen Änt-
werten, och net, wat d’Base légale betrëfft. 
D’Base légale ass eendeiteg.
Dat Eenzegt, wat kann diskutéiert ginn, do hu 
mir vun Ufank u gesot, dass mir souguer De-
mandeur sinn, dass een dat mécht, dass een 
dat Gesetz am Detail diskutéiert. Iwwregens, 
déi Froen, déi elo opgeworf ginn, och déi Re-
marken, déi den Här Mosar zum Deel mécht 
iwwert d’Base légale, déi si jo all iwwerhaapt 
net nei. Déi Froen do sinn all d’lescht Joer an 
der Chamber opgrond vum Avis vun der CNPD 
diskutéiert ginn. Déi Froe sinn all net nei, ob 
d’Gesetz méi detailléiert misst sinn oder net. 
Dat war am Avis vun der CNPD. An der zou-
stänneger Kommissioun - dat war net d’Justiz-
kommissioun, dat war d’Mediekommissioun 
ënnert dem Här Berger, deen déi zwee Projet-
de-loie presidéiert huet -, do sinn déi dote 
Froen in extenso diskutéiert ginn, an d’Kom-
missioun war sech d’lescht Joer eestëmmeg 
eens doriwwer, och de Statsrot, deen op déi 
Awänn vun der CNPD reagéiert huet, fir ze 
soen: „Neen, mir mengen net, dass een hei 
nach eng zousätzlech legal Basis brauch. Déi 
Prinzipie si kloer a si mussen ugewannt ginn.“ 
Et gëtt also och op deem dote Punkt keng nei 
Erkenntnis.
An ech soen trotzdeem: Wann awer elo 
d’Chamber géif mengen, dass een an dëser 
Matière, a fir all déi aner Ministèrë mat, eng Rei 
Saachen nach méi präzis soll schreiwen, da si 
mir als Regierung mat Sécherheet déi Lescht, 
déi sech do dergéint verwieren. An déi, déi se 
mussen uwennen, nach vill manner, well déi 
Leit, déi déi Gesetzer do mussen uwennen, déi 
ginn hei op eng Aart a Weis zënter Wochen an 
de Mond geholl, …
(Interruption)
... dass, wann ech si wär, ech scho laang an de 
Streik getruede wär a gesot hätt: „Ech pake 
keng Datebank méi un, bis de Stat steet! Wann 
Dir eis net klipp a kloer sot, am Detail, millime-
tergenee, wat mer ze maachen hunn, maache 
mir guer näischt méi.“
Wann dem Här Bausch seng Police géif soen, 
als Äntwert op déi ganz Ënnerstellungen, déi 
mer permanent gemaach kréien: „Mir maa-
chen net méi een eenzege Screening, net méi 
een eenzege Screening!“, da ginn eng ganz Rei 
Geneemegungen net méi eraus. Bei mir geet 
kee Waffeschäi méi eraus. Da gëtt et kee Juegd-
schäi méi, da gëtt et och keng Juegd géint 
d’Peste porcine.
(Brouhaha)
Beim Gardiennage gi keng Leit méi agestallt, 
déi den Transport vu Fonge maachen. An ech 
kéint déi Lëscht laang weiderféieren. Dofir, 
wann et haut nei Erkenntnisser gëtt doriwwer, 
wat mer haut richteg fannen, solle mer dat 
sachlech diskutéieren. Mä dat do ass alles 
näischt Neies. A wa mer éierlech sinn, hu mer 
dat doten alles schonn diskutéiert.
Dem Här Clement wollt ech och nach just 
kuerz äntwerten op déi Saach mat der Vorrats-
datespäicherung, mir kommen awer herno 
nach eng Kéier dozou bei der Motioun. Ech 
wëll Iech just soen, fir dat, wat Dir virgelies 
hutt: E puer Méint drop ass e Projet de loi vu 
mir deposéiert ginn, an dee läit zënter 2015 
nach an der Chamber. Ech wëll Iech dat just als 
klenge Rappell awer soen.

 Une voix.- D’Motiounen.
(Brouhaha)

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Braz. Et ginn Zousazfroe vum Här 
Gilles Roth. Dann den Här Sven Clement, dann 
den Här Marc Baum, dann den Här Laurent 
Mosar. Fir d’Éischt den Här Gilles Roth.

 M. Gilles Roth (CSV).- Also Merci, Här Pre-
sident. Ech hat gemengt, no enger Debatt vun 
dräi Stonnen an 41 Minutten, déi mer hei an 
der Chamber haten, déi ganz serein uge-
faangen huet, ënnert der Presidence vun der 
Regierung, vun dem Statsminister Xavier 
 Bettel, déi fraktiounsiwwergräifend, mengen 
ech, …

 Une voix.- Dat ass net d’Presidence.
 M. Gilles Roth (CSV).- … konstruktiv ge-

fouert ginn ass, dass versicht ginn ass, dass 
d’Majoritéit an d’Oppositioun, zumindest, wat 
d’Deputéiert ubelaangt, sech openeen zou-
bewegen.

Mä dat, wat ech elo vun dem Justizmi-
nister - vum Justizminister! - hei héieren, dat 
ass fir eis inakzeptabel.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- Här Braz, dat, wat 

Der hei à l’adresse vun der Oppositioun gesot 
hutt, dat ass engem Justizminister vu Lëtze-
buerg net würdeg.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- Dir sidd de Minis-

ter, zesumme mat Ärem Noper, dem Statsmi-
nister, dee muss fir de Rechtsstat stoen. A wat 
Der hei komme gelooss hutt, dat ass alles, mä 
dat ass eng Verleegnung vun dem Lëtzebuer-
ger Rechtsstat. An ech huelen elo Punkt fir 
Punkt déi Uschëllegungen, déi Ënnerstellun-
gen, déi Der sot.
Mir hunn als Oppositiounsdeputéiert fraktiouns- 
iwwergräifend konkret Froe gestallt. An da 
kommt Dir elo haut: „Wann Der déi Froen net 
méi ze stellen hutt, da si se beäntwert!“ Mä dat 
ass dach eng Frechheet, dat do!
An ech kommen elo op déi eenzel Punkten, déi 
Der gesot hutt.
Dir hutt gesot, et wier eng Base légale do, an 
den Här Mosar an den Här Roth wieren ënner-
schiddlecher Meenung. Ech soen Iech grad-
esou kloer wéi den Här Mosar, dass Dir keng 
Base légale hutt fir d’Chaîne pénale vun der 
Justiz, dovu schwätzt Der jo, do hutt Dir keng 
Base légale haut am Lëtzebuerger Land, fir se 
esou funktionéieren ze dinn, wéi se haut funk-
tionéiert.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- Dir invoquéiert 

d’Base légale, d’Gesetz vun 2018. Also ech 
liesen Iech et haart vir, Artikel 4: « Le respon-
sable du traitement fixe des délais appropriés 
pour l’effacement des données à caractère per-
sonnel ou pour la vérification régulière de la 
nécessité de conserver les données à caractère 
personnel. » Dat ass widderluecht vun Aussoe 
vun der Madamm Lotty Prussen an der Justiz-
kommissioun vun der Chamber. Et waren 30 
Deputéiert uwiesend, an dee ganze Procès-ver-
bal ass public. Also heescht dat, dass Är Base 
légale net stëmmt.
Da kënnt den Droit à l’effacement. Do hu se 
gesot, dass dat net geet, dat kënnt Der an Äre 
Procès-verballen noliesen. Artikel 15 (2): « Le 
responsable du traitement efface dans les meil-
leurs délais les données à caractère personnel 
de la personne concernée lorsque le traitement 
de ces données constitue une violation des dis-
positions prévues. » An esou an esou.
Sidd Dir also der Meenung, dass de Rechtsstat, 
de Rechtsstat zu Lëtzebuerg, muss jorelaang 
Donnéeë stockéiere vu Leit, déi acquittéiert gi 
sinn, vu Leit, déi rehabilitéiert gi sinn, vu Leit, 
wou d’Affäre klasséiert gi sinn, vu Mineuren? 
Fannt Der dat normal? Dat geet dach net an 
engem Rechtsstat! Da kënnt Der dach net 
soen, Dir hätt eng Base légale dovunner. Jidd-
wereen hat déi Asiicht hei.
Ären Noper, den Här Bausch, deen hat déi 
Asiicht. Just Dir net. Dir wëllt hei einfach 
nëmme recht behalen. Dir sidd de Steigbügel-
halter vu verschiddene Leit.
An dann dat Zweet. Wéi wëllt Der all déi Saa-
chen, déi Der hei gesot hutt, …
(Interruption)
... wéi wëllt Der déi Saachen hei vereinbare 
mat enger Présomption d’innocence? Fannt Dir 
et normal, dass e Mënsch, deen acquittéiert 
ginn ass, dass e Mënsch, dee rehabilitéiert ginn 
ass, dass deem seng Faiten nach mussen an 
enger Datebank stoen? Dat fanne mir net nor-
mal. An dat geet och géint all Prinzipie vun 
engem Rechtsstat.
An dann déi Geschicht vun deem soi-disant 
„Bibliothecaire“, well et ass keen Attaché de 
justice, et ass e Bibliothécaire-référendaire 
gewiescht mat engem CDD, also engem 
zäitbefristete Kontrakt vun zwee Joer. Dat fält 
net ënnert den Artikel 11 (4) vun dem 
Attachés gesetz, wou Der mat Recht drop hi-
gewisen hutt, dass ech de Rapporteur war ën-
nert dem Justizminister Biltgen. Mä contraire-
ment zu dem Justizminister Biltgen, zu dem 
Här Fischbach a villen anere virdrun, déi e Sënn 
vu Rechtsstaatlechkeet haten, déi e Sënn vu 
Mënscherechter haten, hutt Dir dat als Justiz-
minister net. Dat hutt Der net! Well den Arti-
kel 11 (4) vun deem Gesetz iwwert d’Attachés 
de justice, deen applizéiert sech net fir e Biblio-
thécaire-référendaire.
An et ass net normal, dass een, deen en Excès 
de vitesse zu Stroossbuerg op der Autobunn 
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huet, herno net méi däerf an de Statsdéngscht 
goen. Dat soen ech och à l’adresse vun deene 
ganz ville Studenten, déi mer hunn, vun deene 
ganz ville Jugendlechen. Et kann dach net sinn, 
dass hei an deem Rechtsstat, wann ee mat 18 
Joer eng Kéier zu Stroossbuerg ze séier gefuer 
ass, dann deem säin Droit, fir an d’Magistratur 
ze goen, à l’infini blockéiert ass. Dat geet dach 
net!
An da kommt Der an da sot Der, Dir hätt eng 
zweet Base légale, dat wier déi vun dem Stats-
beamtestatut, den Droit à la moralité. Dee 
steet schonn zënter 1979 am Statut vun dem 
Statsbeamten. Awer den Droit à la moralité, 
dee mussen awer net nëmmen déi Leit, déi bei 
der Justiz beschäftegt sinn, erfëllen, mä dee 
mussen all déi 28.000 Statsbeamten erfëllen.
Da ginn ech also dervun aus, dass Dir als Justiz-
minister der Meenung sidd, dass Der fir all Ver-
waltungschef, fir all Diplomatiechef, fir all Am-
bassadeur, fir all Member vum Corps diploma-
tique, an ech huelen nëmmen déi do, fir all 
Steierbeamten, d’Recht hätt, grad ewéi bei 
dem Här Fürst, fir d’Donnéeë vun der Police ze 
consideréieren, ob deen d’Moralitéit géif erfël-
len, fir an e Ministère schaffen ze goen oder fir 
an d’Diplomatie schaffen ze goen. Mä elo rë-
selt Der mat Recht de Kapp. Dat geet net! Dat 
geet net. An duerfir kënne mir dat do net 
akzeptéieren.
Dir hutt eis gefrot: Stellt eis Är konkret Froen! 
Ma ech stellen Iech konkret d’Fro: Sidd Dir der 
Meenung, dass eng Base légale do ass, dass, 
wann e Mënsch acquittéiert ginn ass, wann e 
Mënsch rehabilitéit ginn ass, wann engem 
Mënsch seng Affär klasséiert ginn ass, deen 
nach kann zéng Joer an de Fichë vun der Justiz 
sinn? Jo oder neen?
Ech stellen Iech konkret d’Fro: Wat ass d’Base 
légale, fir dass eng Persoun, déi e Casier vierge 
huet - e Casier vierge -, bei der Zeremonie vun 
Nationalfeierdag ausgeschloss gëtt? Jo oder 
neen?
An ech soen Iech just eppes, Här Braz: Dir hätt 
haut kënnen, zesumme mat dem Statsminister, 
zesumme mat dem Här Bausch, zesumme mat 
de Majoritéitsfraktiounen an zesumme mat der 
Oppositioun, derzou bäidroen, dass een deen 
Dossier do zu engem konstruktiven Enn ge-
fouert hätt. Mä ech soen Iech eppes: Mir wäer-
ten eis als Oppositioun an deem Dossier do net 
ginn!
A mir ginn eis net, bis dass déi leschte Fro do 
beäntwert ass a bis dass d’Bierger vun dem Lët-
zebuerger Stat déi Rechter hunn, déi hinnen 
duerch europäesch Direktiven zoustinn. An et 
geet net duer, fir am Wahlprogramm vun déi 
gréng ze schreiwen: „Luxemburg zu einem eu-
ropäischen und weiterhin Pionier im Bereich 
des Datenschutzes zu machen“. Wahlpro-
gramm déi gréng.
Dat, wat mer vun Iech haut héieren hunn, dat 
war alles, mä net dat do.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Roth. Ech ginn d’Wuert zréck un de 
Justizminister Félix Braz.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. Meng Intentioun war et sécher 
net, den Här Roth esou rosen ze maachen. 
Meng Intentioun war just, op dat ze äntwerten, 
wat den Här Roth gesot huet, am Detail. A 
wann ech elo nach eng Kéier déi Froe kucken, 
déi Der stellt, hutt Der dat, wat ech gesot 
hunn, offensichtlech net richteg zur Kenntnis 
geholl. Wann ech schwätze vun der Base lé-
gale, hunn ech hannendrun och direkt gesot: 
Wéi dat am Detail gemaach gëtt, doriwwer si 
mir fir all Diskussioun op. Mä wann ee seet, 
dass fir dee JUCHA u sech, wat e Repertoire ass, 
et iwwerhaapt keng Base légale gëtt, ass dat 
falsch.
Dir hutt jo selwer, Här Roth, an Ärer Intro-
duktioun gesot, et wär net de Problem vun der 
Base légale, et wär de Problem vun der Praxis. 
An do si mer eis eens. Ech hu just drop verwi-
sen, dass Äre Fraktiounskolleeg de Contraire 
behaapt huet, deen nach ëmmer seet, et géif 
iwwerhaapt keng Base légale ginn. Et gëtt eng 
Base légale fir dat, wat d’Justiz do mécht.
Am Detail, wéi eng Donnéeë sollen dra sinn, 
wéi laang déi Donnéeë sollen dra sinn, hunn 
ech och net dat geäntwert, wat Dir elo hei wid-
derholl hutt. Do hunn ech gesot, dass mer just 
mussen oppassen, wa mer deen Exercice maa-
chen, wat wéi laang drableiwe soll, dass et net 
esou einfach ass, wéi Dir et am Ufank duerge-
stallt hutt, just ze soen, alles däerf no ganz 
kuerzer Zäit do erausfléien. Am Detail brauche 
mir fir eng Rei Saachen an der Strofverfolgung, 

Informatiounen, och bei Affären, wou mer net 
virukomm sinn, souguer ënner Ëmstänn bei Af-
fären, wou en Acquittement war, wou even-
tuell awer nach Joren duerno Informatioune 
kënnen an enger neier Affär vun Interêt sinn. Et 
ass dat, Här Roth, et ass dat, wat ech gesot 
hunn, näischt aneres.
Dat, wat Dir mir elo hei resüméiert hutt, ass net 
dat, wat ech um Riednerpult am Detail gesot 
hunn.
(Interruption)
Dofir, wat dee Referendaire betrëfft, och do 
soen ech Iech nach eng Kéier: Ech verweisen 
op dat, wat de Parquet geäntwert huet. Ech 
hunn déi Decisioun net geholl, et ass eng Deci-
sioun vun der Magistratur. Si si gefrot ginn an 
der Kommissioun. Si hu geäntwert, dass si 
zwou Base-légallen hunn. Wann deen Här e Re-
cours mécht - ass iergendwou Waasser? Ech 
hunn Duuscht -, wann deen Här Recours 
 mécht, kënnt dat virun e Riichter. Ech weess 
net - merci -, wat dee Riichter decidéiert. Ech 
kann Iech just widderhuelen, ech kann Iech just 
widderhuelen, et war sécher net, fir Iech ze 
provozéieren oder rosen ze maachen, Här 
Roth, ech kann Iech just widderhuelen, wat 
d’Äntwerte sinn, déi de Procureur général op 
déi dote Fro ginn huet.
An ech hunn Iech och op der Tribün gesot, 
dass de Procureur général selwer Demandeur 
wär, wann et op deem dote Punkt par rapport 
zu där Praxis, déi si hunn, wa se Leit astellen, e 
Problem gëtt, da si si Demandeur derfir, dass e 
Gesetz am Millimeter regelt, wéi se do solle vir-
goen. Si sinn iwwerzeegt, dass hir Base légale, 
déi duebel, déi se hunn, richteg ass. A wann 
d’Chamber dat anescht gesäit, da muss 
d’Chamber dat am Detail am Gesetz änneren, 
a si si souguer Demandeur derfir. Dat huet de 
Procureur général mir selwer scho gesot, well si 
déi do Zort Polemiken net wëllen, well si sinn 
do, fir d’Gesetzer unzewennen. A wann déi 
Base légale elo op eemol géif contestéiert ginn, 
da si si als Éischt Demandeur fir eng nei Base 
légale, déi dat doten am Detail regelt.
An déi Duerstellung, déi Der gemaach hutt, 
dass Leit, déi iergendwann eng Kéier an engem 
PV eng Inscriptioun haten, dowéinst vu 
Statsplazen ausgeschloss wären, dat stëmmt 
net. Och an der Magistratur selwer sinn eng 
ganz Rei Leit, seet de Procureur général d’État 
adjoint mir, déi trotz Inscriptiounen déi Plazen 
awer kritt hunn. Et muss just bei hinnen awer 
kënnen driwwer geschwat ginn.
An déi Interpretatioun, Här Roth, vum Statut, 
déi Dir elo maacht, fir mir ze ënnerstellen, ech 
hätt gesot, dat géif heeschen, dass dat an Zu-
kunft bei jiddwerengem soll gemaach ginn, dat 
ass guer net dat, wat ech gesot hunn. Ech 
hunn de Contraire gesot. Ech sot just, et gëtt 
eng Base légale am Statut vum Fonctionnaire, 
déi bei all Rekrutement verlaangt, dass eng En-
quête de moralité gemaach gëtt. An ech hunn 
hannendrugehaangen: An dat ka vu Ministère 
zu Ministère eppes anescht bedeiten, zum Bei-
spill bei der Police an zum Beispill bei der Justiz, 
well mer do, mengen ech, zu Recht ver-
laangen, dass méi muss gekuckt gi wéi nëm-
men de Fait, dass ee kee Casier huet, wa rekru-
téiert gëtt. Dat war also just de Contraire vun 
deem, wat Dir mir elo hei wollt an de Mond 
leeën.
Dofir géif ech Iech bieden, déi Äntwerten als 
Äntwerten op Är Froen an op dat, wat Dir eis 
un de Kapp geheit hutt, ze consideréieren. Dir 
sot, Dir wéilt Iech do net ginn. Ech mengen, 
heibanne wëllt kee sech ginn, well mir wëllen 
alleguerten, dass mer um Enn net nëmmen e 
gutt Gesetz hunn, mä och iwwerall eng Praxis, 
déi konform ass zu de Gesetzer. A wann een 
dofir d’Gesetzer misst präziséieren, dann ass 
d’Regierung ganz oppen, dass een dat dote 
mécht, dat hu mer scho viru Woche gesot, den 
Här Bausch an ech. Also dorunner scheitert et 
net.
Ech wollt domadder, Här Roth, net den Terrain 
vun der Sachlechkeet verloossen. Ech wollt Iech 
och net perséinlech attackéieren. Ech hunn 
awer just wëllen äntwerten op dat, wat gesot 
gëtt. An ech stelle fest, dass déi Froen - a mir 
sinn eis op der Äntwert da vläicht net 
eens - awer alleguerten an deene leschte 
Woche beäntwert gi sinn.

 M. Fernand Etgen, Président.- Da wier et 
um Här Sven Clement.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Ech muss soen, datt d’Erklärungen, 
déi mer elo kruten, mech dann awer nach e 
bëssen interpelléieren, wat e puer méi konkret 
Froen ugeet. Esou huet den Här Braz a senger 
Äntwert zitéiert, datt et wuel wärend enger 
gewëssener Zäit keng Base légale fir déi Date-
banke gouf, och wa sech dat op den Ufank vun 
den 90er Joren zréckbezitt. 
Esou wollt ech dann awer explizitt a kloer 
nofroen: Sinn déi Daten aus deenen Zäiten 
nach am Fichier? Oder goufen déi geläscht, 

well se illegal gesammelt goufen? Ech mengen, 
dat ass eng ganz konkret Fro. A wann et Phase 
gouf, wou d’Donnéeën net hunn däerfe sto-
ckéiert ginn, da soll de Bierger och d’Gewëss-
heet hunn, datt déi Donnéeën net stockéiert 
ginn.
Déi zweet Fro betrëfft dann de Login. Dir hutt 
dat nach eng Kéier kuerz ugeschwat, datt all 
Accès op déi Datebanke geloggt gëtt. Elo hunn 
ech dat awer am Verbatim vun der Kommis-
siounssëtzung nogelies. Do hutt Der gesot: De 
Login fënnt dräi Joer statt. Mir wëssen awer aus 
Ären Aussoen, datt déi Donnéeën an deem Fi-
chier méi laang wéi dräi Joer gehale ginn.
Duerfir wollt ech froen: Gëtt esou laang, wéi 
Daten am System sinn, déi kënnen accedéiert 
ginn, och garantéiert, datt all Accès op déi 
Donnéeë geloggt gëtt, och retroaktiv? Dat 
heescht, wann ech haut froen: „Wien huet 
meng Donnéeë gekuckt?“ Kann dann de ganze 
Livecycle vu mengen Donnéeë bewise ginn, 
wien déi wéini gekuckt huet? Ech mengen och, 
datt et net ka sinn, datt de Stat wärend Jor-
zéngten Donnéeën iwwer seng Bierger späi-
chert, de Bierger awer nëmmen dräi Joer 
weess, wien da kucke war oder net. A wie viru 
véier Joer oder dräi Joer an engem Dag kucke 
war, do hänke mer dann.
An dann hu mer e puer Bierger, déi eng Ufro 
gestallt hunn, an dat adresséiert sech éischter 
un déi zwee Ministeren, fir hir Donnéeën aus 
deene Systemer ze kréien. D’Äntwert dorobber 
war ënner anerem vun der Police, déi ech haut 
nach virleien hunn, datt dat zwee Méint dauere 
géif. Elo ass et esou, datt am RGPD drasteet 
« dans les meilleurs délais », dat ass natierlech 
relativ e Gummiparagraf, do ginn ech Iech gäre 
recht. Et ass awer esou, datt am Gesetz iwwert 
d’transparent Verwaltung drasteet, datt eng 
Verwaltung soll Donnéeën, déi e Bierger ufreet, 
ënnert deem Statut dann, innerhalb vun 
engem Mount produzéieren.
Elo stellt sech mir d’Fro: Firwat sollen ad-
ministrativ Donnéeën, déi e Bierger vun enger 
Verwaltung freet, méi séier produzéiert kënne 
gi wéi seng eegen Donnéeën, déi hie betref-
fen?
Duerfir wollt ech d’Ministere froen: Ass et esou, 
datt si déi zwee Méint, fir op d’Donnéeën 
zouzegräifen, als en Délai raisonnable gesinn, 
oder ob een do net sollt dru schaffen, fir datt 
dat mindestens op d’Vitesse zréckgefouert gëtt, 
déi eben och am Gesetz iwwert d’transparent 
Verwaltung steet? Respektiv kucken, fir déi Pro-
zedur an deenen nächste Wochen a Méint, 
hoffentlech dann am nächste Mount, méi séier 
ze maachen?
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Bausch, wannechgelift.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Jo, ech kann eppes zu deem 
leschte Punkt soen. Also, ech hat jo scho vir-
drun e Pabeier erausdrécke gelooss, wat bei 
der Police um Site steet par rapport zu deem, 
wat den Här Clement elo freet. Bon, déi Regel 
vun zwee Méint, dat ass sécherlech net a Bëton 
gegoss. Ech sinn éischter e Fervent, datt, wann 
de Bierger eppes freet, et soll esou séier wéi 
méiglech goen.
Et muss een natierlech bedenken: Hannert där 
ganzer Dateschutzveruerdnung hänkt jo awer 
och Personal, wat muss agestallt ginn. An Dir 
musst wëssen, datt deen Dateschutzbeoptrag-
ten nach net laang do ass. Dat ass eng Damm, 
déi hat ech jo matbruecht an d’Kommissioun, 
fir datt Der se och kenneléiert. An et ass esou, 
datt natierlech déi sech och elo Prozedure ginn 
huet. Dat ass awer net onwesentlech, wat déi 
un Aarbecht ze bewältegen huet. A mir mussen 
do kucken: Wa mer Méiglechkeete fannen, fir 
datt dat méi schnell geet, kee Problem. Also, 
déi zwee Méint - dat ass dat, wat den Här 
Schrantz Iech geäntwert huet -, dat ass dat, 
wat elo an deene puer Méint, wou d’Praxis be-
steet, derbäi erauskomm ass.

 M. Fernand Etgen, Président.- Dann hat 
den Här Baum d’Wuert gefrot. Neen, den Här 
Braz wëllt nach äntwerten.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Den 
Här Clement hat mir jo och Froe gestallt. Zu 
deem leschtgenannte Punkt kann ech dat just 
ënnersträichen, wat den Här Bausch gesot 
huet. Et kënnt derbäi, dass dat Informa-
tiounsrecht an deem heite Beräich en age-
schränkt ass. Notamment steet am Gesetz, dass 
ee keng Informatioune brauch erauszeginn, 
wann déi eventuell eng lafend Instruktioun 
 kéinte behënneren.
Et geet also net duer, just ze kucken, wou déi 
Donnéeë stinn, an da wéi bei engem normale 
Fichier einfach ze soen: Hei ass d’Informatioun, 
hei hutt Der se! Hei muss fir d’Éischt eng Verifi-
katioun gemaach ginn, déi eigentlech och um 
Fong muss gemaach ginn. Dat heescht, wann 
esou eng Demande kënnt - an dat ass jo virge-

sinn, dat Recht gëtt et -, wann déi Demande 
erakënnt, dat weess ech, da gëtt och probéiert, 
fir esou séier wéi méiglech drop ze äntwerten.
Par contre, am Verglach mat enger normaler 
Verwaltung, wou et nëmmen ëm Informations 
brutes geet, déi een nëmme brauch ze copy-
pasten a weiderzeginn, muss hei den Impakt 
vun den Informatiounen, déi gefrot ginn, op 
eng eventuell lafend Instruktioun gepréift ginn. 
Dat geet natierlech net esou séier, wéi dat 
vläicht bei anere Verwaltunge méiglech ass. Mä 
ech weess awer, dass sech beméit gëtt, déi 
Informatiounen esou séier wéi méiglech 
erauszeginn.
Dann zu deem, wat archivéiert ass. Bon, wat 
vun 1990 bis 1994 vun Donnéeë gespäichert 
ginn ass, dat kann ech Iech net soen. Do war 
vergiess ginn, dat deemolegt Reglement ze 
verlängeren. Obwuel de Procureur général dat 
rappeléiert hat, huet et nach eng Zäitche ge-
dauert, bis dat Reglement erëm do war. Bei der 
Police war et d’Period 1997 bis 2004, wou déi 
Lacunne waren. Mat de Späicherdelaie vun 
haut sinn déi Donnéeë sécher, ganz sécher net 
méi an deem aktive Fichier. Do gëtt jo haut 
zwee Joer fir Contraventioune gespäichert, dräi 
Joer fir aner Infraktiounen, an da flitt et an d’Ar-
chiv. An d’Archiv, dat ass eben net zou-
gänglech, ouni dass ee vum Procureur général, 
dat gëllt och fir all d’Magistraten, eng extra Er-
laabnis muss ufroen a kréien, déi een och muss 
begrënnen, firwat een an ee bestëmmte Fichier 
wëllt kucke goen.
An deem Fichier, an deem Historique, leie Saa-
chen, déi ganz al sinn. Do kann ech Iech net 
soen, ob do Saache vun 1990 bis 1994 dra 
sinn oder net, oder wéi vill. Wahrscheinlech ass 
et esou, dass d’Äntwert Jo ass. Wéi vill vun 
deenen, dat kann ech Iech net beäntwerten. 
Mä den Accès dozou ass vill méi komplizéiert.
Dann zu der Fro mam Login. Souwäit ech 
d’Praxis kennen, wéi se mir eben erkläert ginn 
ass an där jointe Kommissioun, ass et esou, 
dass fir déi Fichieren, déi aktiv sinn, also dat, 
wat nach net archivéiert ass, ee sech ëmmer 
muss aloggen. Soulaang déi Informatiounen 
also an deem aktiven Deel vum Repertoire sinn, 
muss ee sech aloggen an et muss een och de 
Grond uginn, firwat dass een drageet. Dat ass 
also net esou, dass do iergendeen einfach emol 
ka kucke goen. Dat geschitt net. Do gëtt et 
kloer Regelen. Duerno geet et an d’Archiven. 
An déi Saache ginn natierlech, souwäit ech 
weess, och gehalen, all déi, déi sech do age-
loggt hunn, gi menges Wëssens gehalen. Mä 
do misst ech awer d’Techniker vum Parquet 
général froen, fir Iech keng Äntwert ze ginn, 
déi vläicht net komplett wär.

 M. Sven Clement (Piraten).- A bei der Po-
lice?

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Dat 
weess ech net.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Méi wéi dräi 
Joer.

 M. Fernand Etgen, Président.- Da wär et 
um Här Marc Baum.

 Une voix.- D’Äntwert.
 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 

Baum huet d’Wuert, wannechgelift.
(Brouhaha) 

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Neen, ech mengen, bei der Po-
lice ass de leschte Stand, datt Der musst - fir 
egal, wat Der maacht - e Login maachen, dat 
heescht, et ass och retraçabel, an Dir musst och 
eng Motivatioun uginn. Ech hat dat virdru ver-
giess ze soen, well och e puer Leit gesot hunn, 
wéi wann een do einfach esou klack dorakéim. 
Dir musst wierklech schrëftlech eng Motiva-
tioun eraginn, firwat Der an dee Fichier eragitt. 
Et ass net, wéi wann do jiddweree kéint wahl-
los, esou, wéi e grad Loscht huet, eragoen. Dat 
ass natierlech wichteg. De Retracement ass jo 
wichteg an och d’Motivatioun, fir wann e Pro-
blem entsteet herno, datt ee kann nokucke 
goen: Jo, wat war dann do? Hat en eng Moti-
vatioun? A wéini war et, wéi en dragaangen 
ass?
Bon, also ech kucken dat awer nach eng Kéier 
genau no, mä ech kann Iech just soen, souwäit 
ech dat bis elo a mengen Informatiounen 
hunn, gëtt et bei der Police keen Delai. Dat 
heescht, dat gëllt iwwer dräi Joer eraus. Also, 
wann Der Iech aloggt, ass dat ëmmer retra-
céiert, dann hutt Der ëmmer e Logfile dran.

 M. Fernand Etgen, Président.- Dann huet 
elo definitiv den Här Baum d’Wuert.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Ech ka just dat deelen, wat virdrun de 
Gilles Roth gesot huet. No enger eigentlech 
ganz konstruktiver sereiner Debatt muss ech 
soen: Dat, wat de Justizminister den Depu-
téierte geäntwert huet, dat ass awer ganz staar-
ken Tubak!
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 M. Gilles Roth (CSV).- Jo, très bien !
 M. Marc Baum (déi Lénk).- Véier Punkten.
 M. Laurent Mosar (CSV).- Très bien !
 M. Marc Baum (déi Lénk).- Éischtens, déi 

leideg Geschicht mat der Invitatioun vun der 
Madamm Procureure d’État. Als Lénk hu mir 
eng Demande gestallt, fir déi politesch Respon-
sabel, Iech, Här Justizminister, an de Policemi-
nister, an d’Kommissioun ze ruffen.
(Interruption)
Op der Invitatioun vun der Chamber, vun ei-
sem Gremium, stoungt Dir zwee drop, net 
d’Madamm Procureure d’État, och net den Här 
Schrantz vun der Police. Déi waren net vun der 
Chamber invitéiert. Se waren awer do. Datt si 
do waren, dogéint hate mir an der éischter 
Sëtzung guer näischt, well si hu kënne bäihëlle-
fen, fir Opklärung ze ginn a fir d’Versteesde-
mech vun deenen eenzelne Prozesser ze maa-
chen.
Also war et net d’Chamber, déi d’Madamm 
Procureure d’État invitéiert huet, mä wahr-
scheinlech jo de Justizministère. Wann d’Ma-
damm Procureure d’État dann no där Sëtzung 
seet: „Ech sinn um falsche Fouss erwëscht gi 
vun der Chamber!“ Mä da muss se sech un de 
Justizminister wennen an net un d’Chamber, 
well et sidd näämlech Dir, dee se invitéiert 
hutt. A wa se net preparéiert war, dann ass dat 
op jidde Fall éischter Är Responsabilitéit, wéi 
datt et d’Responsabilitéit vun den Deputéierten 
ass.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Marc Baum (déi Lénk).- Dunn ass da 

gesot ginn: Jo, fir déi Kéier drop hat de Parquet 
dann eng PowerPoint presentéiert, well se der 
Fläissaarbecht vun der Police net hannendru 
wollte stoen. An déi konnte se dann net pre-
sentéieren, well se den Dag virdrun ausgeluede 
gi sinn. Richteg! An der Chamber hu mer eis 
driwwer opgereegt, datt op Demande vun der 
CSV d’CNPD invitéiert ginn ass als Kontrollins-
tanz an datt mer et net ganz glécklech fonnt 
hunn - an esou hu sech och d’Majoritéitsver-
trieder ausgedréckt -, datt an därselwechter 
Reunioun dann d’Madamm Procureure d’État 
och do wier. Dat ass de Grond, firwat gesot 
ginn ass, se soll ausgeluede ginn.
Wann et elo awer esou gewiescht wier, datt 
d’Chamberskommissioun gewosst hätt, datt et 
drëm gaange wär, eng PowerPoint-Presenta-
tioun gemaach ze kréien iwwert d’Chaîne pé-
nale, mä dann hätte mer en aneren Datum 
fonnt. Dann hätte mer dat op jidde Fall, als 
Chamber, mengen ech, unanime ugeholl. 
Duerfir sinn déi Ënnerstellungen, Här Minister, 
déi Dir der Chamber hei maacht, einfach net 
richteg. An et ass falsch, wann Dir sot, dat wär 
onfair, wann d’Chamber dorobber reagéiert. 
An dat wier net an der Rei, hutt Der gesot. Et 
ass net an der Rei, wéi Dir d’Saachen duerge-
stallt hutt.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Marc Baum (déi Lénk).- Zweetens, Dir 

sot: „Mä wou sinn dann Är Froen alleguer? Ech 
héiere keng Froen.“ Dir hutt et selwer virdru 
gesot: Mir haten Iech als d’politesch Responsa-
bel an d’Kommissioun geruff. Mir hu Froe ge-
stallt, mir hunn Explikatioune kritt. An ech 
hunn et och virdru gesot: All Explikatioun en-
gendréiert weider Froen! Wat awer essenziell 
ass, an dat huet och viru sechs Joer d’Enquêtë-
kommissioun vum SREL erausbruecht: Déi rich-
teg Froen, déi fënnt een eigentlech eréischt, 
wann ee wierklech befaasst ass mat den Don-
néeën, wann een Accès huet zur Handhabung 
an déi och wierklech retracéiere kann. Da kom-
men d’Froen op, déi essenziell sinn. Deen Ac-
cès hu mir als Chamber am Moment awer op 
jidde Fall net. Duerfir mengen ech, ass et awer 
net ganz fair ze soen: „Dir stellt keng Froen!“ 
oder „Är Froe sinn alleguer beäntwert!“, wann 
all Moment ëmmer erëm nei Elementer era-
kommen.
Dann drëttens, an do muss ech awer soen, 
ginn ech an deem bestätegt, wat ech och 
schonn ëmmer virdrun an der Press gesot 
hunn: Mir hunn hei zwou Aart a Weisen, wéi 
mer mam Problem ëmginn. De Policeminister 
huet den Tour gemaach vun de Problematike 
vun deem Zentralfichier an huet gesot, wat do-
runner verbesserungswürdeg ass a wou 
d’Chantiere sinn, wou mer missten usetzen. Dir 
als Justizminister, Dir sot: „Mä et gi keng Pro-
blemer, mir hunn am Moment keng Problemer, 
duerfir loosst mech dach mat Rou domadder!“ 
Dat ass dach eng net nozevollzéiend Approche, 
déi Dir dozou entwéckelt. An da sot Der nach 
als Surplus: „Jo, wann Dir als Chamber mengt, 
Dir misst dat an dat änneren, da si mir als Jus-
tizministère nëmme Preneur, fir dat ze maa-
chen.“
Ech mengen, an dat ass dann eng Fro un Iech: 
Gëtt et dann, wat déi Fichieren, wat d’Chaîne 
pénale ugeet, an der Justiz, vun Iech als polite-
schem Responsabele vum Justizministère, Pis-

ten, wou Der sot, dat do wéilt Dir elo deem-
nächst änneren als Pisten, als Chantieren, déi 
Dir wëllt ugoen? Well et géif zumindest weisen, 
datt Der awer d’Bewosstsinn hutt, datt net alles 
an der Rei war esou, wéi et bis elo gelaf ass.
An da véiertens, an domadder halen ech op, 
dat war dat Lescht, wat Dir gesot hutt, wat ech 
ganz bedenklech fannen, wann een an 
d’Chamber kënnt a seet: „Wann ech an der 
Plaz vu verschiddene Leit vun der Police oder 
vum Parquet wier, da géif ech ophale mat 
schaffen.“
Dat bedeit zwou Saachen a mengen Aen. Et 
bedeit, datt Der domadder probéiert, Drock ze 
maachen op d’Oppositioun, an net nëmmen 
op d’Oppositioun, mä op d’Chamber als 
Ganzt, déi bis elo eng ganz Rëtsch Kommis-
siounsaarbechte gemaach huet an ëmmer 
erëm Froen entwéckelt huet, datt dat wann-
echgelift opzehalen hätt, well soss wier et jo 
nëmmen nozevollzéien, datt verschidde Leit hir 
Aarbecht à la lettre géife maachen oder iwwer-
haapt net méi maachen. Dat ass Erpressung, an 
dat ass dësem Haus net würdeg!
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- An d’Wuert 

huet erëm de Justizminister.
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci. 

Merci, Här President. Ech fänken dann direkt 
beim leschte Punkt un. Dat wäert jo net ge-
schéien, dat do mécht jo keen. D’Fonctionnairë 
wäerte weiderhi gewëssenhaft déi Base-légal-
len, déi se hunn, ausfëllen an notzen. Dir 
schwätzt vun Drock. Ech wëll Iech just soen, 
Här Baum, wann Dir dat als Drock empfannt, 
elo déi lescht hallef Stonn: An där heiten Affär 
gëtt zënter Wochen Drock gemaach op all déi 
Leit, déi domadder schaffen.
Ech kann Iech just soen, an ech si jo hire Fir-
spriecher hei, dass et do eng ganz Rei Leit gëtt, 
déi veronséchert sinn, déi eis dat och soen, 
dass se veronséchert sinn dowéinst. Déi soen: 
„Ma mir probéieren, eis Aarbecht ze maachen, 
an egal wat mir maachen, steet deen Dag drop 
an der Zeitung, dat wär falsch, dat géif net 
goen, dat wär skandaléis.“ Dobäi wennen déi 
just d’Gesetzer un.
De Plädoyer, deen ech de Mëtteg hei wollt ha-
len, ass, fir ze soen, dass, wa mer mengen, dass 
déi Saachen, wéi se haut an de Gesetzer stinn, 
net gutt sinn, mer dann déi Gesetzer mussen 
änneren. Mä déi Saache fanne statt opgrond 
vun enger ganzer Rei vu Base-légallen. Wa Veri-
fikatiounen do gemaach ginn, dann ass et, well 
et Gesetzer dofir gëtt.
Ech hunn Iech Beispiller aus mengem Ministère 
genannt. Déi Leit, déi bei mir op deenen Dos-
sieren do schaffen - déi, déi Waffeschäiner 
ausstellen -, wann déi héieren, dass gesot gëtt, 
dat géif iwwerhaapt guer net goen, dass do 
iergendeppes aneres wéi de Casier gekuckt 
gëtt, obwuel et kloer am Gesetz steet, da soen 
déi Leit: „Jo, ass dat, wat ech maachen, dann 
nach richteg oder ginn ech muer dofir ver-
nannt? Wann ech haut nach eng Verifikatioun 
bei der Police ufroen, froen ech dann eng Don-
née u bei enger illegaler Basis oder net?“ Well 
esou gëtt et jo duergestallt, fir de Fichier cen-
tral géif et keng Base légale ginn. Ech hunn de 
Mëtteg hei net probéiert ze erklären, dass déi 
Base légale perfekt wier. Ech hu just de Con-
traire gesot. Ech wiere mech just géint déi 
Virwërf. Dat musst Der eis awer och gutthalen.
Wa gesot gëtt, dass et fir all déi Aktivitéite guer 
keng Base légale gëtt, obwuel mer e Gesetz hu 
vum 1. August 2018, wann dann déi Leit, déi 
supposéiert sinn, aus mengem Ministère, bei 
der Police eng Verifikatioun ze maache fir e 
Waffeschäin - an där hu mer der vill, mir hunn, 
fir elo keng Dommheet ze soen, iwwer 15.000 
Leit, déi Waffen hunn, dat ass perma-
nent -, wann déi Leit, déi dat maachen, dann 
an der Zeitung liesen, dass esou e Fichier cen-
tral vun der Police anscheinend komplett illegal 
wär an dass dat, wat se do maachen, net geet, 
da soen déi mir: „Mä wann ech elo fir all déi 
Waffeschäiner, déi ech haut soll ausstellen, eng 
Verifikatioun muss froen, kréien ech da muer 
net gesot, ech hätt elo wëssentlech quasi eng 
illegal Handlung begaangen, well ech nach op 
de Fichier central wollt zréckgräifen an d’Police 
gefrot hunn, ob se eis eppes kéint soen iwwert 
deen doten Demandeur vun engem 
Waffeschäin?“ Déi Leit stinn zënter Wochen ën-
ner Drock. Déi halen net op mat schaffen. Ech 
wëll just - wéi soll ech soen? - d’Gespir vun der 
Chamber dofir schäerfen, dass dat, wat mir po-
litesch diskutéieren, dee politesche Schlagab-
tausch, tatsächlech net ouni Wierkung op 
d’Leit bleift, déi domadder musse schaffen.
Ech ginn Iech en anert Beispill. Ech kréie per-
manent vun den Deputéierte Question-parle-
mentairen, zënter Joren, wou och Zuele gefrot 
ginn, Statistike gefrot ginn. Esou. Déi Leit, déi 
beim Parquet schaffen, wann déi elo gesot 
kréien: „Dat geet alles iwwerhaapt guer net, 

wat Dir do hutt!“ Da kënnen déi emol net méi 
iergendwellech Zuelen zesummestellen, well se 
domadder schonn Informatiounen iwwer ver-
gaangen Affäre maachen.
Ech hat vun de Kolleege vun de Piraten eng Fro 
gestallt kritt, déi ass, mengen ech, zréck-
gaangen op 1992, Statistiken, wou se froen: 
„Wéi ass dat an deem Beräich vun haut bis 
1992?“ Ma wou soll ech dat da kënne beänt-
werten, déi dote Froen? Dat si jo Zuelen, déi 
mir selwer iwwerhaapt net hunn. Déi Informa-
tioune sinn iergendwou an der Justiz an den 
Archiven, well déi iergendwou doriwwer Buch 
féieren.
All déi statistesch Informatiounen, déi gefrot 
ginn, kënne mir net ginn, wa si elo soen: „Mir 
wëllen do ni méi e Reproche gemaach kréien.“ 
Mir hu Fichieren, déi hale mir fir déi Zwecker, 
déi am Gesetz stinn, a wa mir elo dorauser Sta-
tistike maachen, also déi Zuelen do iergend-
wou matenee kombinéiere ginn, da si mir, 
wann dat elo d’Liesaart ass, emol net méi à 
même, Iech d’Informatiounen ze ginn, all 
Kéiers dann, wann eng Question parlementaire 
gestallt gëtt.
Et ass dat, wat ech wëll soen, Här Baum. Deen 
Drock ass objektiv do op all deenen, déi am 
Moment mat deenen dote Saache schaffen, 
well déi veronséchert sinn. Déi maache weider 
hir Aarbecht. Firwat? Majo, well d’Politiker 
d’Verantwortung dofir iwwerhuelen. All Dag, 
wou ee vu menge Beamten e Waffeschäin 
ausstellt, nodeems en Informatioune bei der 
Police gefrot huet, weess en, dass en dat ka 
maachen, well uewendriwwer ee Minister steet 
an deen d’Verantwortung iwwerhëlt. A wann 
dat da falsch wier, da muss de Minister dofir 
d’Verantwortung iwwerhuelen. Dofir schaffe se 
och weider.
Mä dat, wat ech do soen, Här Baum, dat ass 
net, fir iergendwou Drock ze maachen, dat ass 
Fakt. Dat sinn Informatiounen, déi mir hunn, 
an ech maache mech hei de Virspriecher.

Datselwecht gëllt, Här Baum, wat de Procureur 
général betrëfft. Dat, wat ech iwwert de Procu-
reur général gesot hunn, war jo kee Virworf un 
d’Chamber. Ech hu just de Procureur général 
d’État, dee sech jo hei net selwer ka wieren, 
deen hei net kann äntwerten, deen och net 
kann op alles äntwerten, wat an de Medien 
iwwer si gesot gëtt.

Ech hu just wëllen och do hei hire Virspriecher 
sinn, well si, wéi Dir ganz richteg sot, mat-
komm ass, obwuel se guer net invitéiert war, a 
gären disponibel war, fir matzekommen, fir de 
Fall, dass awer och scho Froen eventuell u si 
géife geriicht ginn, well an der Ëffentlechkeet - 
an obwuel Dir nëmme gefrot hat, fir iwwert de 
Fichier central ze schwätzen, ware jo schonn an 
der Ëffentlechkeet Vermëschunge vun deenen 
zwee, wat huet dat engt mat deem aneren ze 
dinn an esou weider.

Dofir hunn ech se gefrot: „Et wär vläicht gutt, 
wa mer d’Chamber wëlle richteg informéieren, 
dass Der direkt matkommt. Dat ass Äre Choix. 
D’Invitatioun ass emol net fir Äre Beräich, mä 
et kéint jo sinn, dass Froe kommen.“

Dat huet se du gemaach. Duerno hunn ech 
héieren, dass si kritiséiert gi wier. Ech wëll just 
hei op déi Kriticken un hir reagéieren, an net 
Kriticken un d’Chamber riichten, well d’Cham-
ber ass do komplett fräi ze maachen, wéi se 
wëllt, an ze invitéieren, wie se wëllt.

Ech wëll just hei äntwerten op déi Kriticken, déi 
si huet missen héieren. Dofir hunn ech Iech 
och gesot, si wollt och déi Woch drop ...,

(Brouhaha)

... net fir dat doten onbedéngt lasszeginn, mä 
si huet d’Geleeënheet wëllen notzen, wa mer 
schonn nach eng Kéier invitéiert sinn, da wëlle 
mer och an engems der Chamber eng anstän-
neg Powerpoint-Presentatioun ginn.

Wat ech domadder wëll soen: Ech mengen net, 
dass et richteg war, datt si Kriticken an der 
Ëffentlechkeet doriwwer huet missen héieren, 
well si huet dat zum Beschte bei där enger 
Sëtzung gemaach an och zum Beschte wëlle 
bei där zweeter maachen.

Dat ass jo keng Kritik vu mir un der Chamber. 
Dat war just eng Äntwert op Kriticken, déi si 
héieren huet. A si ass net hei, fir sech dogéint 
kënnen ze wieren.

 M. Fernand Etgen, Président.- An dann 
hat nach den Här Laurent Mosar d’Wuert ge-
frot.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo. Här Pre-
sident, ech muss Iech soen, de Mëtteg muss ee 
ganz vill Gedold hunn, besonnesch wann een 
dem Här Justizminister muss nolauschteren.
Ech wollt nach eng Kéier dat widderhuelen, 
wat och den Här Roth an den Här Baum scho 
gesot hunn. Ech hunn eigentlech fonnt, mir 
haten de Mëtteg eng ganz flott Debatt.

 Une voix.- Voilà!
 M. Laurent Mosar (CSV).- Déi ass 

ugaange mam Här Statsminister, deen heihin-
nerkënnt, dee seet: „Et ass mir dru geleeën, 
datt hei all d’Froe beäntwert gi sinn.“ Duerno 
koum den Här Bausch, ech hunn dat virdru 
scho gesot, deen ech och ganz proaktiv an där 
ganzer Thematik fonnt hunn. Den Här Roth 
huet och Äschen op säin Haupt gestreet. Ech 
hunn duerno den Här Bodry héieren, deen 
eigentlech eng exzellent Ried gehalen huet. 
Den Här Berger koum, den Här Clement, den 
Här Baum, den Här Reding, ech selwer, ...
(Hilarité)
… a mir waren eis eigentlech alleguerten 
eens ...
(Interruptions)
... alleguerten eens, Här President, alleguerten 
eens, …

 Une voix.- Elo geet et erëm vu vir un!
 M. Laurent Mosar (CSV).- … datt mer 

keng zefriddestellend Base légale hätten. An 
ech hunn och gemengt, mir kéinten eigentlech 
domadder d’Sitzung ofschléissen.
Elo ass awer erëm den Här Justizminister opge-
daucht an hien huet dat doten erëm alles ganz 
anescht duergestallt. Ech muss Iech wierklech 
soen: Mir stellen eis just Froen!
Ech wollt awer wierklech och nach Froe stellen, 
well, wat ech net acceptéieren, Här President, 
dat ass, datt den Här Braz virdru vu mir ge-
schwat hat, ech wier am Niwwel. Huet den Här 
Braz …
(Interruption)
Nee, nee, nee. Dat ass esou gesot ginn, ech 
wär am Niwwel, en hätt déi Froen, déi ech ge-
stallt hätt, net richteg verstanen. Dat wär och 
net präzis gewiescht.
Ech soen Iech elo nach eng Kéier, Här Braz, 
well ech dat och vis-à-vis vun engem Depu-
téierten, deen elo 25 Joer hei an der Chamber 
ass ... 
Dir hutt vun deem JUCHA geschwat. Ech liesen 
dat elo nach eng Kéier vir, well ech mer net gär 
als Deputéierten hei eppes soe loossen, wat net 
richteg ass! Ech hat Iech déi schrëftlech Fro ge-
stallt: „Kann d’Regierung d’Bedreiwe vun esou 
Datebanke confirméieren?“
Ech schwätzen elo vun deene vun der … Ech 
liesen Iech vir, wat Dir mir geäntwert hutt, Här 
Braz!
(Interruption par M. Félix Braz)
Nee, sot elo net Neen! Lauschtert emol no, wat 
Dir mir geäntwert hutt. Dir hutt mir geäntwert: 
„Wéi ugedeit, besëtzt d’Justiz zwou Dateban-
ken, déi als äänlech zum Casier judiciaire kënne 
consideréiert ginn. Dat Éischt ass d’Datebank 
goAML, déi zënter Ufank 2017 operationell ass 
a vun der Cellule de renseignement financier 
am Kader vun hire Funktioune benotzt gëtt. An 
dat Zweet ass, déi zweet Datebank gëtt fir 
d’Gestioun vun den Dossiere vun all Magistra-
ten a vum Verwaltungspersonal, dat sech ëm 
d’Gesetzvollstreckung bekëmmert, benotzt.“
Dat ass Är Äntwert. Do hutt Dir kee Wuert ge-
sot, Här Justizminister, iwwer e JUCHA! An ech 
acceptéieren net, datt mir hei bal fir domm do-
hinnergestallt ginn.
Hei ass eng schrëftlech Fro, op déi Dir mir 
aneschters geäntwert hutt, wéi dat, wat d’Rea-
litéit ass. An Dir kënnt elo honnertmol hei mam 
Kapp wénken.
Här President, ech leeën elo nach eng Kéier déi 
Fro dohinner, an d’Äntwert. Mä mir akzeptéie-
ren net, wéi hei mat der Chamber, mat den 
Deputéierte verfuer gëtt! Dat ass einfach 
inakzeptabel!
Ech soen elo nach eng Kéier ganz zum Schluss: 
Mir hätten eis kënne virstellen, nodeem déi 
ganz Diskussioun eriwwer war - ausser Iech, 
Här Justizminister -, datt mer hei hätte kënnen 
op ee ganz gudde Wee goen, zesumme mat 
der Majoritéit. Ech soen Iech, Dir hutt dat alles 
verschass!

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Ech wëll 

nach eng Kéier dem Justizminister Félix Braz 
d’Wuert ginn. An dann, well de Statsminister 
esou gutt ugefaangen huet, géif ech him dann 
nach eng Kéier d’Wuert ginn, fir den Debat ze 
clôturéieren.

 Une voix.- O nee!
 Une autre voix.- D’Motiounen.

(Interruptions)
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 M. Fernand Etgen, Président.- Fir d’Éischt 
emol den Här Justizminister.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Här 
President, et huet jo kee Wäert, fir ëmmer nees 
iwwert datselwecht ze schwätzen.

 Une voix.- Dann haalt op!
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Och 

wat déi Froe betrëfft. Ech ruffe jiddwereen op, 
déi Froen an déi Äntwerten am Detail ze liesen. 
Da wäert Der gesinn, dass et do iwwerhaapt 
keng Kontradiktiounen an dem Här Bausch an 
a menger Äntwert op déi Froe gëtt an dass och 
do ëmmer alles dat, wat et gëtt, erwäänt ginn 
ass, an all aner Casier-äänlech, wéi dat genannt 
gi war, zu Lëtzebuerg net existent sinn. Dat hu 
mer beäntwert. Ech wëll net nach eng Kéier 
drop agoen.
Ech wëll fir mech dann och als Ofschloss fir 
haut soen, dass, och an deem Beräich, deen 
d’Magistratur betrëfft, de Wëllen do ass, fir 
Saachen, déi an der Praxis net gutt ugesi sinn, 
ze verbesseren, absolutt do ass. Wa meng 
Interventioun interpretéiert gëtt als iergendee 
Versuch, fir net op deen dote Wee ze goen, dat 
ass falsch.
Dat Eenzegt, wat ass: Ech muss awer och kën-
nen op déi Virwërf reagéieren, déi u Leit adres-
séiert ginn, déi net do sinn. D’Virwërf gi jo net 
u mech an u mäi Ministère - wou et eendeiteg 
ass, wat ech dozou muss soen. Hei muss ech 
op Froen äntwerten, zum Deel op Virwërf, zum 
Deel och op Ënnerstellungen, déi Leit betreffe 
vum drëtte Pouvoir, déi net hei sinn, fir kënnen 
dorobber ze reagéieren. An dann ass et meng 
Roll als Justizminister, op déi Saachen do ze 
reagéieren an och op déi Saachen, déi an 
deene leschte Woche gesot gi sinn an déi zum 
Deel och vun der Magistratur wierklech als 
zum Deel verletzend empfonnt gi sinn.
Dat muss awer hei an enger éierlecher Debatt 
och vu mir kënne gesot ginn, och am Numm 
vum drëtte Pouvoir, deen net hei an der Debatt 
ka präsent sinn, fir op déi dote Saachen ze änt-
werten.
Fir de Rescht, Här President, den Här Mosar 
huet gesot, och den Här Roth hätt „Asche auf 
sein Haupt“ gemaach. Här Mosar, Dir hutt ge-
sot, den Här Roth hätt „Asche auf sein Haupt“ 
gemaach. Wann ech dat och elo soll maachen, 
wann dat zur allgemenger Pacificatioun ka bäi-
droen, maachen ech dat ganz gären.
Meng Intentioun war et sécher net, iergendee 
perséinlech oder och d’Chamber net mat Res-
pekt ze behandelen. Wann also, Här Mosar, 
dat, wat ech als Erklärunge ginn hunn, esou 
vun Iech verstane konnt ginn - dat war net 
meng Intentioun. A wann ech och soll soen, 
„Asche auf mein Haupt“, fir dass déi Debatt an 
engem méi versöhnlechen Toun kann ausgoen, 
da maachen ech dat ganz gären.
Och bei eis ass de Wëllen do, fir an deem heite 
Beräich weiderzekommen. Dorunner soll keen 
Zweifel bestoen.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 

Braz. An dann hat nach den Här Roy Reding 
d’Wuert gefrot gehat, wann en et nach wëllt.
(Brouhaha)
Nee? Den Här Gast Gibéryen, wannechgelift.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Ech mengen, wéi mer gëschter als Op-
positioun hei gefrot hunn, datt de Statsminister 
an d’Chamber soll kommen, fir hei eng Kéier 
an ëffentlecher Sitzung Ried an Äntwert ze 
stoen, do war dat net iergendwéi, fir e Stuerz 
hei ze maachen, mä et war einfach, fir d’Ge-
leeënheet ze kréien, fir an enger ëffentlecher 
Sitzung eng Kéier déi verschidde Meenungen 
auszetauschen a fir eben Äntwerten op déi 
Froen ze kréien, déi net nëmmen d’Deputéierte 
sech stellen, mä déi och vill Leit am Land sech 
stellen.
Ech mengen, d’Decisioun, datt d’Regierung 
haut heihinnerkomm ass, de Statsminister mat 
deenen zoustännege Ministeren, hu mer de 
Mëtteg alleguer begréisst. An ech hunn déi 
ganz Debatt hei opmierksam verfollegt. An ech 
muss soen, datt dat eng Debatt war, déi ganz 
loyal, korrekt a politesch fair hei ofgelaf ass. Ech 
hunn net fonnt, datt iergendee vun den Depu-
téierten, weder vun der Majoritéit nach vun der 
Oppositioun, iergendwéi an eng Tounaart ver-
fall wier, déi eis et géif méi schwéier maachen, 
fir zesummen eng Léisung zu dësem Problem 
ze fannen.
An ech hat mer dunn och erwaart - an den Här 
President huet jo elo ugedeit, datt den Här 
Statsminister och nach gär géif e Wuert 
schwätzen -, datt am Fong den Här Statsminis-

ter elo géif soen: „Ma mer haten eng gutt Dis-
kussioun, da kommt, mir schaffen elo ze-
summen un deene Problemer, déi mer hunn, 
fir déi esou séier wéi méiglech, d’Chamber mat 
der Regierung zesummen, kënnen ze léisen.“ 
An da wier dat e flotten Ofschloss, menger 
Meenung no, vun dëser Debatt gewiescht.
Duerfir bedaueren ech am Fong, duerfir be-
daueren ech am Fong, datt elo de Justizmi-
nister aus där Rei erausgedanzt ass a gemengt 
huet, hei an engem laange Plädoyer awer erëm 
der Oppositioun Virwërf ze maachen, déi déi 
Zesummenaarbecht natierlech elo erëm be-
laaschten.
Et hätt een elo kënnen erëm aner Saache maa-
chen an erëm soen: „Ma wann dat den Toun 
ass, ma dann ass och vun eiser Säit erëm eng 
nei Aktioun méiglech.“
(Interruption)
A mir haten och eng Aktioun geplangt. Mä ech 
géif mengen, mir sollen da méi verstänneg si 
wéi d’Oppositioun ...

 Une voix.- Aah ! Très bien !
 M. Gast Gibéryen (ADR).- ... an elo net 

erëm Uelech op d’Feier schëdden, trotz de Re-
marke vum Justizminister. A mir géife mengen, 
mir wieren elo gutt beroden als Chamber, ze-
summe mat der Regierung de Problem ze léi-
sen. Et ass näämlech dat, wat d’Leit am Land 
gären hätten, an zwar esou séier wéi méiglech.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Gibéryen. Da géif ech dem Statsmi-
nister d’Wuert ginn, fir dësen Debat ze clôtu-
réieren.

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Mi-
nistre d’État.- Villmools Merci, Här President. 
Gëschter hunn ech gesot, dass mer géifen hei-
hinnerkommen an op d’Froen äntwerten. Fir 
mech ass deen heiten Dossier een, wou 
d’Transparenz muss wierklech d’Maximm sinn.
Ech hunn hei eng direkt Fro gestallt kritt vum 
Här Mosar. Ech wëll mech net hanner Saache 
verstoppen. Et ass tatsächlech de Fall 
gewiescht, dass am Kader vun Nationalfeierdag 
och en Avis un de Protokoll geet mat Recom-
mandatioune vun der Police. An et ass de Fi-
chier, vun deem mer schonn dee ganze Mëtteg 
geschwat hunn am Fong, deen d’Base ass vun 
där Situatioun. Mä fir elo präzis iwwert deen 
dote Fall kënnen ze zielen ... Deen Här huet jo 
och gesot, en hätt e Recours bei der CNPD ge-
maach. Dat heescht, et ass eng Affär, déi awer 
pendant ass. An duerfir mengen ech, dass et 
elo net opportun wier, fir hei iwwert dee spezi-
fesche Fait kënne méi ze soen, wéi dat geschitt 
ass. Ech kann Iech just soen, dass tatsächlech, 
Här Mosar, et net en Eenzelfall war an dass mer 
do Recommandatioune kritt hu vun der Police 
op Basis vun deem Fichier central, deen do vun 
der Police gemaach ginn ass.
Ech hu fonnt, Här President, dass mer hei 
wierklech sollen evitéieren, an et ass dat och, 
wat vun alle Bänke gesot ginn ass, 
Scholdzouweisungen ze maachen. Mir alle-
guerten, alleguerten - an den Här Roth huet eis 
och drun erënnert -, alleguerte souze mer och 
alternativement mat der CSV an enger Koali-
tioun. Mir souzen alleguerte schonn, bal alle-
guerten heibanne schonn an der Verantwor-
tung, alleguer! An ech mengen, souguer déi, 
déi haut nach net an enger exekutiver Verant-
wortung waren, sinn haut an enger Verantwor-
tung, dass mer zesummen als Majoritéit, als 
Oppositioun, als Parteie kucken, aus där Situa-
tioun (veuillez lire: erauszekommen), wou et 
awer eng Onsécherheet gëtt, an déi brauch 
een net ze niéieren. Et gi verschidde Punkten, 
déi musse gekläert ginn a verbessert ginn, wa 
Verbesserungen néideg sinn.
An duerfir e waarmen Appell un d’CSV-Frak-
tioun, Madamm Hansen, och wann den Här 
Mosar gesot huet, dass elo déi konstruktiv Hal-
tung vun der CSV op méi wackelege Féiss wier: 
Kommt, mir setzen eis zesummen! Et si ver-
schidde Propositioune komm, dass souguer ge-
sot ginn ass: „Et ass de Moment, fir dass mer 
eis och emanzipéieren, dass mer eng Proposi-
tion de loi ...“ Mir sollen eis zesummen un den 
Dësch setzen an esou séier wéi méiglech 
Konklusiounen zéien a kucken, dass do, wou 
d’Base-légalle wackeleg sinn, déi gestäerkt 
ginn, an do, wou Verbesserunge gebraucht 
ginn, och Verbesserunge kommen. An ech 
mengen, dass dat dee Fazit ass, dee mer aus 
deem Debat hei sollten zéien.
Ech mengen, et huet keen elo d’Responsabili-
téit vun haut oder vu muer oder vu gëschter, 
déi e soll reprochéiert kréien. Fir mech ass et 
wichteg, dass mer muer, wa mer nees ze-
summen hei ronderëm den Dësch sëtzen, alle-
guerten an eng Richtung kucken an dobaussen 
och déi néideg Kloerheete kënnen de Bierger 
ginn, déi se och vun ons alleguerten hei ver-
laangen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Statsminister. D’Diskussioun ass elo 
ofgeschloss ...
Madamm Hansen freet nach d’Wuert.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci. 
Well den Här Premierminister mech ugeschwat 
huet. Also mir sinn u sech ëmmer konstruktiv 
an eis konstruktiv Haltung wäert och weider-
goen. Ech wëll awer just soen, datt d’Attitüd 
vum Här Justizminister eis staark hei enttäuscht 
huet an a ville Länner hätt dat ganz aner Kon-
sequenzen. Mir wäerten ... Den Dossier ass fir 
eis egal wéi net zou. Am Prinzip si mer kon-
struktiv an dat bleiwe mer och.

 M. Fernand Etgen, Président.- Domadder 
ass d’Diskussioun fir haut ofgeschloss. A mir 
kéi men dann zum Vott vun deenen zwou Mo-
tiounen. Den Här Bausch, wannechgelift.
Motion 1

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Ech wollt eppes froen zu där 
Motioun Nummer 1. Bon, d’Nummer 2, dat 
betrëfft mech net. Ech mengen, do kann den 
Här Justizminister eppes dozou soen. Dir hätt 
gär, wann ech dat richteg verstanen hunn, ech 
schwätzen elo nëmmen, wat de Fichier central 
vun der Police ubelaangt, dräi, véier Beispiller, 
wéi dat opgebaut ass an deem Fichier central, 
déi anonymiséiert sinn.

 M. Sven Clement (Piraten).- Wéi dat 
ausgesäit.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Wéi dat ausgesäit.

 M. Sven Clement (Piraten).- Also wéi et 
ausgesäit, jo.

 M. François Bausch, Ministre de la Sécu-
rité intérieure.- Ech gesinn do kee Problem. Vu 
menger Säit aus gesinn, kann ech Iech dat gär 
liwweren. Ob ee mech duerfir iwwer eng Mo-
tioun muss opfuerderen? Mä wann ech Iech 
dat hei verspriechen, da kritt Der dat. Ech ge-
sinn do absolutt kee Problem, fir Iech dat ze 
maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Da kënne 
mer iwwert d’Motioun Nummer 1 ofstëmmen. 
Kënne mer dat à main levée maachen?
(Assentiment)
Vote sur la motion 1
Wien ass d’accord mat där Motioun, deen hieft 
d’Hand an d’Luucht.
Wien ass dergéint? Wien enthält sech?
Dann ass déi Motioun eestëmmeg ugeholl.
Da kéime mer zur Motioun Nummer 2. Ass 
do ...
Den Här Justizminister, wannechgelift.
Motion 2

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Do 
kann ech just op de Koalitiounsaccord verwei-
sen, wou mer als Majoritéit kloer verwisen 
hunn op eng europäesch Solutioun. Dat do ass 
e ganz wichtegt Thema. No deenen Arrêten, 
deem éischten Arrêt vum Abrëll 2014 ass eng 
éischte Kéier ënner Lëtzebuerger Presidence 
iwwert dat Thema do geschwat ginn. A mir 
maachen als Lëtzebuerger Regierung mëttler-
weil zënter fënnef Joer Drock op d’Europäesch 
Kommissioun, fir dass se an deem doten Dos-
sier endlech eng nei Proposition législative op 
den Dësch leet. An do ass och elo virun e puer 
Méint nach eng Kéier am Conseil eng Deci-
sioun an deem dote Sënn geholl ginn.
D’Majoritéit huet sech am Koalitiounsaccord 
also kloer fir eng europäesch Solutioun, net 
eng national Solutioun, op där doter Fro aus-
geschwat. Ech mengen och, dass dat déi een-
zeg richteg Approche ass. Dat hei ass en Deel 
vum gemeinsamen europäesche Raum vu Sé-
cherheet, Fräiheet a Justiz. An da muss och déi 
Base légale, déi duerch d’Arrêten a mengen 
Aen essentiellement a Fro gestallt ginn ass, 
erëm op engem europäesche Plang retabléiert 
ginn, allerdéngs déi Kéier am Respekt vun den 
zwee Arrêten, déi d’Cour geholl huet. An dofir 
plädéiere mir als Regierung ganz kloer och am 
Koalitiounsaccord fir eng europäesch Solutioun 
an net fir eng zerstéckelt Approche, wou all 
Land fir sech géif probéieren, eng nei Legisla-
tioun an deem dote Beräich ze maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Justizminister. Den Här Gilles Roth huet 
d’Wuert gefrot an duerno den Här Sven 
 Clement.

 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Mir hunn awer do e bëssen eng aner 
Meenung. Hei ass et offensichtlech, dass den 
Europäesche Geriichtshaff tranchéiert huet an 
dass déi Vorratsdatenspeicherung, esou wéi se 
elo applizéiert gëtt, och zu Lëtzebuerg appli-
zéiert gëtt, net konform ass mat de Prinzipie 
vun dem EU-Recht. An da kann een net soen: 
Mir waarden, bis eng europäesch Léisung do 
ass. Nee.

De Stat, all eenzele Stat ass gefuerdert, fir dat 
an Aklang ze brénge mat dem Dispositif, dat 
heescht mat de Schlussfolgerunge vun deem 
Uerteel. Dat Uerteel, wat gesäit dat vir? Dat 
Uerteel gesäit vir, dass een déi Vorratsda-
tenspeicherung an Aklang bréngt mat de Prin-
zipie vun der EU-Mënscherechtscharta, fir dat 
op Lëtzebuergesch auszedrécken, dat ass « la 
charte des droits fondamentaux de l’Union eu-
ropéenne ».
An ech fannen, da kann een déi Motioun, wéi 
se zu Recht, zu Recht, well hei geet et och ëm 
Mënscherechter, vun de Piraten erabruecht 
ginn ass, da kann een déi huelen, fir d’Regie-
rung ze invitéieren. An dat ass déi eenzeg 
Ëmännerung, déi mir géifen de Piraten propo-
séieren: Si hunn an hirem Dispositif stoen: „in-
vitéiert d’Regierung, d’Uerteel vum Euro-
päesche Geriichtshaff ze respektéieren“ - jo -, 
„an d’Vorratsdatenspeicherung esou schnell 
wéi méiglech ze ënnerbannen.“ Dat ass dat, 
wat d’Propositioun ass vun de Kolleege vun de 
Piraten.
Mir sinn der Meenung, dass ee sollt den Dispo-
sitif, dat heescht d’Schlussfolgerung vun dem 
Uerteel, vun dem Arrêt vun der Cour de justice 
européenne tel quel iwwerhuelen a mir géife 
proposéieren, dat ëmzeänneren an ze soen: 
„D’Uerteel vum Europäesche Geriichtshaff ze 
respektéieren an d’Vorratsdatenspeicherung an 
Aklang ze brénge mat der Mënsche-
rechtscharta vun der Europäescher Unioun.“ 
Well dann hu mer datselwecht iwwerholl wéi 
dat, wat am Uerteel vun der Cour de justice 
européenne steet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Roth. An dann huet den Här Clement d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Dat Éischt ass, déi zwee Arrête vun 
der Cour de justice um Kierchbierg hu ganz 
kloergemaach, datt mer hei am Moment géint 
d’Grondrechter verstoussen. Do sollt u sech 
keen Doute dru sinn, well et ass zweemol vi-
rum héchste Geriicht, wat mer an där Fro 
hunn, tranchéiert ginn. D’Geriicht war ganz 
kloer an d’Geriicht huet ganz kloer gesot: Hei 
gi Mënscherechter, hei gi Grondrechter vun all 
de Citoyenen an der EU mat Féiss getrëppelt.
Datt mer elo soen, „mir waarden op eng euro-
päesch Léisung“, jo, mä an der Zwëschenzäit 
sollte mer net weider sammelen. Ech mengen, 
dat ass d’Kärausso vun dëser Motioun. D’Mo-
tioun seet net: „Mir verschléissen eis engem 
Debat iwwert d’Balance tëschent Sécherheet 
an Dateschutz am Future.“ Wann et eng euro-
päesch Léisung gëtt, da musse mer déi euro-
päesch Léisung diskutéieren am Subsidiari-
téitsprinzip, wou mer hei am Parlament dann 
en Debat kënnen hunn, éier do zu Bréissel 
eppes entscheet gëtt. Ech mengen, do ginn et 
Prozeduren.
Fakt ass haut: D’Direktiv, op déi mir eis hei be-
ruffen, ass ausser Kraaft gesat ginn, ass invali-
déiert gi vun der Cour de justice. An deement-
spriechend sollte mer eis do dann och deenen 
Arrête conforméieren.
Wann et fir eng Majoritéit duergeet, datt mer 
dee Saz änneren a soen: „Mir conforméieren 
eis dem Arrêt“, da si mir gäre bereet, dat als 
Kompromëss matzedroen an ze soen, mir än-
neren dee Saz esou of. Dat ass dann awer en 
vue vun enger Majoritéit heibannen ze gesinn. 
Wann net géife mer eis fir d’Ënnerbanne wei-
derhin ausschwätzen. Ech mengen, dat ass 
dann … Do ginn ech de Ball eng Kéier eriwwer.

 M. Fernand Etgen, Président.- Domadder 
ginn ech d’Wuert och zréck un den Här Justiz-
minister.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Jo, 
wat Der gesot hutt, kann ech zu engem Deel 
och ënnerstëtzen. Et muss een awer just soen, 
dass déi Arrêten, déi 2014 an 2016 geholl gi 
sinn, net déi national Legislatiounen domadder 
juristesch ausser Kraaft setzen. Dat ass wichteg 
ze verstoen.
(Interruption)
Déi Arrêten hunn hir Portée a soen och ganz 
kloer, mengen ech, wéi een an Zukunft muss 
mat der Vorratsdatenspeicherung an Europa 
ëmgoen. Déi national Gesetzer sinn awer reng 
juristesch och alleguerte stoebliwwen. An 
d’Fro, déi sech d’Politik an deem doten Dossier 
muss stellen, an doriwwer diskutéiere mer zën-
ter fënnef Joer - zënter fënnef Joer! - um Niveau 
vun dem Europäesche Conseil, ass déi, ob mer 
wëllen, dass et an dëser Matière, wéi et virdru 
jo och war, zu Recht eng europäesch gemein-
sam Solutioun soll ginn, déi kloer seet, wat an 
all de Länner an deem dote Beräich muss gël-
len.
Ech ginn Iech och zwee Grënn, firwat dass dat 
europäesch muss sinn. Well mir alleguerten 
hunn, wa mir eis deplacéieren, strictement 
näischt dervun, wa mer an dësem oder an 
deem Land besser oder méi schlecht Solutiou-
nen hunn. Wa mir eis an Europa deplacéieren, 
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wëlle mer alleguerte wëssen, europawäit, wéi 
do den Ëmgang mat den Donnéeën ass.
Eng national Solutioun mat 27 verschiddenen 
nationale Regimme gëtt keng zefriddestellend 
Äntwert, a scho guer net op déi europäesch 
Charta vun de Grondrechter. Dofir ass d’Lëtze-
buerger Regierung an dem Koalitiounsaccord 
ganz kloer der Meenung, dass een hei muss 
eng europäesch Initiativ huelen.
Mir hu fir deen éischten Arrêt jo och als Re-
gierung e Projet de loi deposéiert, dee läit 
schonn zënter e puer Joer an der Chamber, 
deen eng Rei méi technesch Aspekter vun ei-
sem aktuelle Gesetz kann änneren. Fir mech 
schwätzt do näischt dergéint, fir deen Text do 
och virunzebréngen. Dee läit an der Chamber. 
Mir hunn en deposéiert, well mer mengen, 
dass eng Rei Punkte kënne verbessert ginn.
Par rapport zum zweeten Arrêt, deen de Prinzip 
selwer wesentlech méi a Fro stellt, mengen 
ech, wier et net opportun, an Europa op 27 
verschidden national Legislatiounen ze goen.
Et kënnt derbäi, datt dem eenzelne Bierger 
seng Rechter, Här Clement, jo gewahrt 
bleiwen. Wann iergendee Bierger am Kader 
vun enger Affär géint sech op Informatiounen a 
sengem Dossier trëfft, déi op esou eppes zréck-
ginn, ass et jiddwerengem fräigestallt, an där 
Affär och dat doten ze plädéieren.
Et ass also net, dass am Eenzelfall elo kee méi 
seng Rechter an deem dote Beräich kéint 
akloen. Dat Recht huet jiddwereen, deen an 
enger Affär mat esou Donnéeë konfrontéiert 
wier. Dofir ass d’Regierung ganz kloer der Mee-
nung, dass et hei bal méi Problemer géif 
schafen, wa mer géifen op 27 national Solu-
tiounen iwwergoen. Mir sinn der Meenung, 
mir solle bei deem, wat am Koalitiounsaccord 
steet, bleiwen an eis weider derfir asetzen, dass 
et séier eng gesamteuropäesch Solutioun fir 
dëse Beräich gëtt.

 M. Fernand Etgen, Président.- D’Wuert 
geet nach eng Kéier zréck un den Här Clement.

 M. Sven Clement (Piraten).- Jo, Pardon, 
ech muss hei nach eng Kéier intervenéieren, 
well den Här Braz eppes gesot huet, wat hei 
net gefuerdert ass. Hei steet net dran: „Mir 
wëlle 27 eenzel Regimmen.“ Hei steet net 
dran: „Mir wëllen eng Zerstéckelung vun der 
europäescher Landschaft.“
Mir hunn déi Zerstéckelung vun der europäe-
scher Landschaft haut! Lëtzebuerg huet en na-
tionaalt Gesetz, wat net attackéiert gouf vum 
EUGH. Dat stëmmt! Däitschland huet ent-
scheet, politesch: „Mir schafen d’Vorratsda-
tenspeicherung of.“ Dat heescht, e Land mat 
82 Millioune Bierger huet haut de facto keng 
Vorratsdatenspeicherung méi.
Dat heescht, hinzegoen an ze soen, mir géifen, 
wa mir et géifen ofschafen, domadder 
d’Grondrechter vun de Bierger, fir déi mer hei-
bannen alleguerten nach virun e puer Minutte 
waren, a Fro stellen, da musse mer wierklech 
higoen a soen: Ma Däitschland mécht et, 
Frankräich mécht haut eppes aneres, Grouss-
britannien mécht nach eppes aneres, an Hol-
land souwisou.
(Interruption)
Mir sinn haut an enger Welt, wou et 28 ver-
schidde Länner gëtt mat 28 verschiddenen na-
tionale Gesetzgebungen. Datt déi par hasard 
nach konform si mateneen, well se sech eben 
op déi näämlech Direktiv baséiert hunn, dat ass 
just nach där attackéierter Direktiv ze verdan-
ken.
Den Arrêt 2016, an den Här Braz huet et gesot, 
huet de Prinzip vun där Datespäicherung vill 
méi konkret a Fro gestallt, wéi dat elo hei 
vläicht erauskomm ass. Fir eis ass et eng Fro: 
Schwätze mer hei véier Stonnen iwwert 
d’Grondrecht Dateschutz a loossen d’Vorrats-
datenspeicherung trotz zwee Arrête vun der 
Cour weiderlafen oder soe mer: „Ma, bis et 
eng europäesch Léisung gëtt, sammele mir 
näischt“?
Dat wär Courage gewisen a gewisen: Den Da-
teschutz ass e Grondrecht. Dat ass e funda-
mentaalt Recht. A mir als Chamber sinn eis 
deem bewosst, mir conforméieren eis zu den 
Arrête bis eng europäesch Léisung, déi 
konform zu der Mënscherechtscharta ass, fonnt 
ass. A wann déi fonnt ass, schwätzt näischt der-
géint, fir erëm e Gesetz ze maachen a wei-
derzefueren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Ech 
mengen, et ass elo alles gesot zu där Motioun. 
A mir kënnen elo zum Vott kommen.
(Brouhaha)
De Vote électronique ass gefrot.

 Une voix.- Här President, wat fir een Text?
 M. Fernand Etgen, Président.- D’Motioun 

Nummer 2, esou wéi se presentéiert ginn ass. 
En ofgeännerten Text hu mer net virun eis 

leien. Da stëmme mer elo of iwwert d’Mo-
tioun, esou wéi se deponéiert gouf.
Vote sur la motion 2
De Vott fänkt un. Fir d’Éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Dann de Vote par procuration. De 
Vott ass ofgeschloss.
Dës Motioun ass mat 4 Jo-Stëmmen, 31 Nee-
Stëmmen a 25 Abstentiounen ofgeleent.
Ont voté oui : MM. Sven Clement et Marc 
 Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini.
Se sont abstenus : Mmes Diane Adehm, Nancy 
Arendt épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix 
 Eischen (par Mme Nancy Arendt épouse Kemp), 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes (par M. Laurent Mosar), Marc Lies 
(par Mme Octavie Modert), Georges Mischo (par 
M. Serge Wilmes), Mme Octavie Modert, M. 
 Laurent Mosar, Mme Viviane Reding (par Mme 
Diane Adehm), MM. Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et 
 Michel Wolter (par M. Marc Spautz) ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding.

4. 7448 - Débat d’orientation relatif 
à l’avant-projet de Plan national 
pour un développement durable 
(suite)
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert 
d’Motioun, déi zur Orientéierungsdebatt 
iwwert den Avant-projet vun engem nationale 
Plang fir déi nohalteg Entwécklung deponéiert 
gouf.
Motion 1

 M. Claude Wiseler (CSV).- Här President, 
ech froen d’Wuert, fir Stellung zur Motioun ze 
huelen. 

 M. Fernand Etgen, Président.- Wann Dir 
Stellung wëllt huelen zu där Motioun, kënnt 
Der dat nach maachen.
(Brouhaha)
Awer d’Debatt iwwert den Avant-projet vun 
engem nationale Plang fir nohalteg Entwéck-
lung ass eriwwer. Mir sinn elo just am Zeenario 
vun der Motioun. Dir däerft roueg Stellung 
huelen zur Motioun an Iech stinn duerfir fënnef 
Minutten zur Dispositioun.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Dir wëllt soen, 
ech hu keng 31 Minutten, ech hu 5 Minutten, 
Här President. Dat hat ech verstanen. Duerfir e 
puer Aussoen, déi ech awer wëll haut maachen 
zu dem Avant-projet an zur Motioun selwer.
De Prinzip vun der Nohaltegkeet, mengen ech, 
deen ass a jiddwer Discours erëmkomm, dat 
ënnerstëtze mer alleguer. Mä wann ech d’Reali-
téit kucken, dat, wat dagdeeglech an der Poli-
tik ëmgesat gëtt, dann ass dat e wéineg 
anescht.
De Projet de rapport, deen huet vill sym-
pathesch Propositiounen, villes, wat och scho 
gemaach ginn ass, mä awer och eng Rei Saa-
chen, déi am Regierungsprogramm stinn, déi 
d’ailleurs elo net am Avant-projet, mä haapt-
sächlech an den Avise vun der Chamber hei 
stoungen.
Mä meng Haaptausso, déi ech hei wëll maa-
chen, dat ass déi: Wann een e Rapport iwwert 
den Développement durable mécht, dann, 
mengen ech, muss een och de Courage hunn, 
fir déi Froen ze stellen an ze beäntwerten, déi 
awer an deem Domän zentral Froe sinn! An dat 
gëtt an dësem Rapport weder am Rapport 
nach an den Avise vun de Kommissioune ge-
maach. An ech ginn Iech just dräi Beispiller 
derfir, déi och explizéieren, firwat mer dës Mo-
tioun net kënne matdroen.
Dat éischt Beispill, dat ass, datt ech an deem 
Rapport, deem Projet de rapport vum Dévelop-
pement durable op kenger Säit am Fong rich-
teg en Zentralproblem, wat mer hei am Land 
hunn, ugeschwat gesinn. An dat ass dat, wéi 
mer an Zukunft politesch mat deem Wuess-
tum, deen eist Land kennt, wéi mer mat deem 
wëllen ëmgoen. A soulaang mer net Äntwerten 
op déi zentral an op déi primär Fro, wéi mer 

mam Wuesstum ëmginn, wéi mer dee geréie-
ren, wéi mer deen am Grëff behalen, soulaang 
mer keng zentral Äntwert op déi Fro ginn, ass 
och alles, wat an deem Rapport iwwer Mobili-
téit geschriwwe gëtt, iwwer Logement ge-
schriwwe gëtt, iwwert de Respekt vu Res-
source-naturellë geschriwwe gëtt oder iwwer 
Integratioun a sozial Kohäsioun vun eiser 
Gesellschaft net sënnvoll, well et der Basis net 
entsprécht vun deene Froen, op déi mer 
mussen äntwerten.
A wa just op enger Säit gesot gëtt: „Mir maa-
chen elo Rifkin an dat ass eis Zilsetzung, fir de 
Wuesstum an de Grëff ze kréien“, da froen ech, 
ob dee Wuesstum - 3, 4, 5 %, dee souguer 
nom Här Rifkin bis zu 24.000 Leit d’Joer hei am 
Land bäi géif heeschen, soudatt mer zu 1,2 
Millioune wären an 3, 4 ... (veuillez lire: an 
300.000-400.000 Grenzgänger) -, ass dat dat, 
wat dës Regierung, wat dës Majoritéit a wat 
och déi gréng Partei als Wuesstumsstrategie, 
esou wéi et hei an dësem Plan national de dé-
veloppement durable steet, dem Land an 
deenen nächste Jore wëlle ginn? Ass dat, datt 
dës ganz Majoritéit dem Här Schneider senger 
Politik vun engem Wuesstum, dee mer net an 
de Grëff kréien, nogeet, déi offiziell Politik vun 
der Regierung? Dat ass dat, wat ech déi eenzel 
Parteien hei och froen, wann een dee PNDD 
liest.
Zweet Beispill, dat ass dat vun de soziale Syste-
mer. Eng vun de groussen Erausfuerderunge 
vun dem Développement durable ass, datt mer 
eis sozial Systemer och laangfristeg sollen am 
Grëff behalen. Ech liese just, wann ech de 
PNDD ... Dir weist mer de Programm vun der 
OCDE, dee mer de Moie virgestallt kritt hunn, 
genau do steet et dran! An d’ailleurs seet 
d’Kommissioun genau datselwecht. Ech fanne 
just am Rapport vum Plan national de dévelop-
pement durable näischt doriwwer! Laangfris-
tegkeet geet awer och iwwer laangfristeg Ofsé-
cherung vun eise Sozialsystemer. Ech hätt mer 
zumindest erwaart, datt éischtens am PNDD an 
zweetens an den Avise vun der Chamber eng 
Rei vun deene Saache géifen erëmkommen.
A mäin drëtt Beispill, well ech nëmmen eent 
wëll erauspicken, well ech nëmme fënnef Mi-
nutten hei hunn, dat ass dat vun der Ge-
sondheetspolitik. Ech liesen hei eng ganz Rei 
Propositioune fir d’Gesondheetspolitik: néng 
Pläng, néng Analysen, néng Enquêtë sollen hei 
gemaach ginn. An dat soll dann eng Politik 
vum Développement durable an der Ge-
sondheetspolitik sinn.
Ech soe just, mir hunn an der Gesondheetspoli-
tik eng ganz Rei Erausfuerderungen a grouss 
Froen, déi sech stellen: de schnellen Accès zur 
Gesondheet, d’Zwouklassemedezinn, wéi gi 
mer mam Wuesstum eens, wa mer wëllen 
d’Politik vun der Gesondheet entwéckelen?, nei 
Technologien, Penurie vu Personal, wat eng 
ganz Rei vun de Saachen a Fro stellt. Dorobber 
hätt ech gär Äntwerte gehat. An déi Äntwerten 
hu mer net am Plang erëmfonnt.

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Här Wi-
seler, just eng Tëschebemierkung. Am Avis vun 
der Kommissioun sinn alleguer déi dote Punk-
ten.

 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 
(CSV).- Dir hutt net d’Wuert!

 M. Claude Wiseler (CSV).- Déi ginn net 
zur Satisfaktioun do beäntwert, bäi Wäitem 
net!

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Dach!
 M. Claude Wiseler (CSV).- Den Dévelop-

pement durable ass an eisen Ae wichteg, mä et 
muss een awer bereet sinn, déi richteg Froe 
vun der Nohaltegkeet och ze stellen, fir 
d’Erausfuerderungen, déi sech an deenen heite 
Pläng an an anere Pläng stellen, och an d’Aen 
ze kucken. A wann dës Majoritéit respektiv déi 
eenzel Parteie bereet sinn, déi richteg Eraus-
fuerderungen unzeschwätzen, da fanne se bei 
eis e Partner, dee partant ass fir esou eng Dis-
kussioun. Mä soulaang e Rapport esou hei läit, 
deen net bereet ass, deen net de Courage 
huet, fir déi zentral Froen unzegoen, kënne 
mer dat net als seriö consideréieren.
An duerfir erlabe mer eis, gradesou wéi bei all 
den Avise vun de Kommissiounen, dës Motioun 
net matzestëmmen.
(Interruption par M. Mars Di Bartolomeo)

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Wiseler. Den Här Minister 
 François … Neen, den Här Gibéryen fir 
d’Éischt.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Och d’ADR wäert dës Motioun net 
matstëmmen. An zwar vermësse mer an dëser 
ganzer Diskussioun, wa mer iwwert d’Nohal-
tegkeet schwätzen ... Wa mer e bëssen zréck-
kucken, dann hu mer gesinn, datt mer am 
Fong schonn 1999 esou eng Debatt hei an der 
Chamber haten, mir haten 2010 eng a mir 
hunn elo erëm eng. Dat heescht, et kann ee 

soen, am Rhythmus vun all zéng Joer maache 
mer deen Exercice hei. A wa mer awer kucken, 
wat d’Resultat war an deene leschten 10, 20 
Joer, da gesi mer, datt dat, wat an deenen De-
batten ëmmer hei diskutéiert ginn ass, an der 
Regel net agetratt ass.
Firwat ass et net agetratt? Ma eben, well mer 
ons net mat der Wuesstumsfro beschäftegt 
hunn. Wann een d’Entwécklung vun der Popu-
latioun kuckt iwwert déi 10, 20 lescht Joer, 
wann een d’Entwécklung kuckt vun den 
Aarbechtsplazen, wann ee kuckt, wivill datt 
mer am Land zoubëtonéiert hunn, wann ee 
kuckt, datt mer, wat den Tanktourismus ube-
laangt, net iergendwéi eng Stagnatioun oder 
en Zréckgoen hunn, mä datt mer ëmmer nei 
Progressioune kritt hunn, esou gesäit een am 
Fong, datt mer an deenen Diskussiounen, déi 
mer déi lescht 10, 20 Joer an dësem Domän 
gefouert hunn, absolutt näischt Positives 
Opweises hunn.
A mir als ADR sinn der Meenung, ier mer esou 
eng Debatt wëlle féieren, misst am Fong d’Re-
gierung eis soen, wéi si d’Entwécklung vum 
Land gesäit an den nächsten 10, 20 Joer, wat 
d’Populatioun ubelaangt, wat den Aarbechts-
maart ubelaangt, wat d’Wunnengen ube-
laangt, datt ee weess, wouhinner déi Regierung 
hei wëllt steieren! Mä mir schwätze guer net 
iwwert déi Diskussiounen! Et seet keen eis: 
„Ma, mir maachen elo e Plang, wou mer an 
zéng Joer erëm 100.000 oder 150.000 Leit wei-
der hunn, duerfir brauche mer esou vill Lo-
gement.“ Wou gi mer dee Logement sichen?
Mir maachen hei Pläng am Land, wou mer 
soen, wou nach däerf gebaut ginn, wou nach 
däerfen Industrië kommen. A mir wëssen all, 
datt dat nëmme kuerzfristeg gekuckt ass, well 
mer wëssen, datt, wa mer déi sektoriell Pläng 
scho viru fënnef oder zéng Joer gestëmmt hät-
ten, da wiere vill vun deene Projeten, déi haut 
realiséiert ginn am Land, iwwerhaapt net néi-
deg gewiescht, well da wieren näämlech an 
deene sektorielle Pläng virun zéng Joer déi Ter-
rainen zum Deel ausgeschloss gewiescht, wou 
mer haut Terrainen (veuillez lire: Logementer), 
Industrien, Fussballstadien an esou viru bauen. 
Dat heescht, an anere Wierder, …
(Coups de cloche de la présidence)
… et huet d’Politik am Fong arrangéiert, datt 
mer déi Pläng net haten, well dann ebe konnt 
weider hei am Land zoubëtonéiert ginn.
Also, mir hätte gäre vun der Regierung, wa se 
gären iwwer esou eng Debatt wëllt diskutéie-
ren, datt se eis wierklech seet: „Mir wëllen esou 
vill Prozent Wuesstum d’Joer, dat ass an eisem 
Plang. Dat bréngt mat sech esou vill Awunner, 
et bréngt mat esou vill Aarbechtsplazen, et 
 bréngt mat, datt mer esou vill Frontaliere 
mussen hunn“ oder Gott weess, wou mer déi 
Aarbechtsplazen alleguer siche ginn a wéi se 
dann de Problem vun der Mobilitéit, wéi se de 
Problem vum Logement wëlle léisen. Mä alles 
dat ass aus där Diskussioun ausgeschloss ginn. 
Mä dat ass d’Viraussetzung - dat ass d’Viraus-
setzung! -, fir esou eng Diskussioun ze féieren. 
A mir bedaueren, datt dës Regierung am Fong 
just reng op stramme Wuesstum setzt, ouni 
mat iergendwéi engem Wuert d’Konsequenze 
vun deem Wuesstum unzeschneiden!
Dann hate mer virun enger Rei vu Joren als 
ADR eng Impaktstudie, hate mer eng Interpel-
latioun hei gemaach iwwert d’Zukunft Lëtze-
buerg. An deemools war ech awer der Mee-
nung, datt mer hei och e Konsens, wéi even-
tuell e bëssen och an där Debatt vun de Mët-
teg heibannen, haten, datt mer gesot hunn: 
„Ma an Zukunft huele mer kee Betrib méi an 
d’Land vun enger gewëssener Envergure, wou 
mer net als Regierung higinn a mir maachen 
eng Impaktstudie: Wat huet dee Betrib als Kon-
sequenzen, souwuel am Positive wéi am Nega-
tiven? Wat brauch e vun Terrain? Wat brauch e 
vun Aarbechtskräften? Wat brauch e vun Ener-
gie? Wat fir eng Leit kommen dohinner schaf-
fen? Hu mer déi Leit? Wat muss de Stat, wat 
mussen d’Gemengen un Infrastrukturen zur 
Verfügung stellen? Wat sinn eventuell d’Res-
sourcë fir de Stat als Steieren? Alles dat gekuckt 
an dann ënnert dem Stréch gekuckt: Huet et e 
Wäert, datt mer dee Betrib an eist Land huelen 
oder net?“
Mir stellen awer fest, datt dat net gemaach 
gëtt. Au contraire! Wa mer zwee rezent Beispil-
ler huelen, d’Juggurtsfabrik a Google, da gesi 
mer, wéi dës Regierung verfiert. Si versicht, 
esou mann wéi méiglech iwwerhaapt Donnéeë 
prett ze halen an et gëtt sech ëmmer hanner 
Prozedure verstoppt, hanner Etüde verstoppt a 
mir kréie keng Informatiounen. Am Fong misst 
an esou engem Fall eng Regierung transparent 
spillen. Si misst soen: „Hei ass alles, wat dëse 
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Betrib u Positivem an un Negativem bréngt“, 
amplaz datt déi Betriber schonn am Virfeld Ter-
raine verkaaft kritt hunn oder kafen, an da gëtt 
diskutéiert an herno gëtt e Fait accompli ge-
schaaft an et gëtt einfach net gekuckt, wat dat 
fir positiv oder negativ Repercussioune fir Lët-
zebuerg huet. Duerfir, mengen ech, ass dat en 
zweete Punkt.
An dann ofschléissend e leschte Punkt: d’Rente-
problematik, egal wéi mer driwwer diskutéie-
ren. Am Abléck hu mer keng Problemer. Am 
Abléck hu mer Reserven. Mä jiddwereen, deen 
déi Problematik e bësse realistesch kuckt, …

 Une voix.- Très bien !
 M. Gast Gibéryen (ADR).- … dee weess, 

datt déi nächst Generatiounen an 10, 15, 20 
Joer Riseproblemer kréien, wa mir haut net de 
Courage hunn, driwwer ze diskutéieren, wa 
mer net bereet sinn, de Courage ze hunn, fir 
parteiiwwergräifend ze soen: „Hei, wa mer eis 
Kanner an eis Kanneskanner net wëlle virun 
eng onméiglech Situatioun setzen, …
(Coups de cloche de la présidence)
… da musse mer haut diskutéieren a reagéie-
ren.“ An alles dat feelt, an dat sinn awer d’Vi-
raussetzungen, ier een iwwerhaapt iwwer esou 
eng Nohaltegkeetsdebatt diskutéiert. An duer-
fir stëmme mir dës Motioun net mat.

 Plusieurs voix.- Très bien !
(Brouhaha)

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Gibéryen. Den Här Minister Bausch 
huet d’Wuert gefrot.

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Merci, Här President. 
Ech schwätzen elo hei e bëssen als Vertrieder 
vun der Ministerin Madamm Carole 
Dieschbourg, déi jo haut elo natierlech net hei 
ass, well déi Debatt gëschter war. Mä dat ass 
awer kee Problem. Ech wëll gär haaptsächlech 
e puer Saache soen zu där zentraler Fro, déi 
vum Här Gibéryen a vum Här Wiseler opgeworf 
ginn ass, déi mech och zënter Laangem staark 
beschäftegt, näämlech där, wéi d’Land sech 
soll weiderentwéckelen an zu der Fro vum 
Wuesstum.
Dat ass eng Debatt, déi kann een natierlech 
abstrakt féieren, am Vage féieren, wéi se 
meeschtens gefouert gëtt, andeem esou gesot 
gëtt, wéi wann de Wuesstum eppes wär - wéi 
soll ech soen? -, wat eis géif uewendropfale wéi 
en Däiwel, deen hei zu Lëtzebuerg géif wüten 
an dee géif maachen, datt d’Liewensqualitéit 
ëmmer méi schlecht géif ginn. An et geet een 
awer ni op den Terrain selwer, wou ee seet, wéi 
een da géif zum Beispill den Hiewel usetzen, fir 
mat deem Wuesstum do ëmzegoen, fir deen ze 
steieren.
Ech behaapten - ech behaapten -, datt, esou 
wéi Lëtzebuerg opgestallt ass, ee Land, wat zu 
80 % vum Export lieft, datt Lëtzebuerg eleng 
als Land an där Dynamik, wou mir haut sinn, 
ganz sécher net kann einfach esou de Wuess-
tum vum PIB steieren oder de Wuesstum vun 
den Aarbechtsplaze schafen. Et kann ee sécher-
lech eenzel Saache maachen a Schwéierpunkte 
setzen; déi eng oder aner Fabrik, ob een déi 
wëllt oder net.
Mä kommt, mir sinn awer och éierlech! Och 
wa vill iwwert dat Beispill vu Beetebuerg ge-
schwat gëtt, do kann een elo gedeelter Mee-
nung sinn, wat een dovunner hält, mä et ass jo 
awer net elo dat, wat d’Beispill ka sinn oder 
wat eise Wuesstum eigentlech ausmécht. Mir 
wëssen awer hoergenee, datt de Gros vum 
Wuesstum vun der Finanzplaz, duerch ganz 
aner Secteure kënnt!

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et ass alles.
 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-

lité et des Travaux publics.- E kënnt ënner ... Jo, 
Här Gibéryen, alles, et ass virun allem zum 
 Beispill de Finanzsecteur, dee mécht, datt mer 
esou attraktiv sinn an datt mer esou vill Wuess-
tum zu Lëtzebuerg en général hunn.
Wat ass dann zum Beispill deene Leit hir Mee-
nung par rapport zum Finanzsecteur? Da 
wéisst ech gär, wann dat relativ kloer ass, datt 
dat deen ass, dee Lëtzebuerg dynamiséiert 
huet an och haut dynamiséiert: Wat maache 
mer dann? Baue mer deen of, de Finanzsec-
teur? Wie wëllt dat? Ech hunn nach keen héie-
ren dat soen. Ech héieren ëmmer nëmmen de 
Contraire soen. Ech gesinn och nëmmen, wa 
mer Gesetzer hei an der Chamber stëmmen 
zum Finanzsecteur, déi gi meeschtens mat 60 
Stëmmen ugeholl.
Et muss ee sech vläicht awer emol e bësse kon-
sequent sinn. Wann een déi Froe wëllt opwer-
fen aus der Perspektiv eleng, wat et heescht, 

Wuesstum vum PIB oder vun den Aarbechtspla-
zen, da muss een och bereet sinn, déi waarm 
Eisen unzepaken, déi een da muss zerschloen - 
wat net meng Meenung ass, soen ech Iech 
awer direkt, fir déi ze zerschloen.
Et gëtt awer sécherlech Méiglechkeeten, wéi 
een d’Land ka gestalten! An ech war jo Landes-
planungsminister déi lescht fënnef Joer, an do 
wäert och elo ganz kloer eng Visioun komme 
vun der Regierung, well mir musse jo nach 
Plan-sectoriellen ... Iwwregens, Här Gibéryen, 
déi sinn elo an der leschter Versioun no der 
Prozedur jo vun der Regierung ugeholl ginn. 
Dat heescht, déi ginn elo bei de Statsrot a mir 
wäerten an deenen …

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Jo, mir waar-
den dorobber.

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Jo, Dir braucht net 
vill ze waarden, dat leeft elo säi Wee. Do kom-
men elo d’Avise vum Statsrot an da wäerten 
déi Pläng rechtskräfteg ginn. Ëmmerhin hu mer 
dat an deene leschte fënnef Joer fäerdeg-
bruecht, fir endlech, …

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Sechs Joer.
 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-

lité et des Travaux publics.- … wéi Der et rich-
teg ... Jo, och nach sechs Joer, okay, sechs Joer. 
A sechs Joer hu mer et fäerdegbruecht, kom-
plett iwwerschaffte Pläng mat enger komplett 
iwwerschaffter neier legaler Basis ze schafen, fir 
datt déi Pläng endlech elo rechtskräfteg kënne 
ginn.
Mä da kënnt jo och nach eppes hannendrun, 
an dat ass de Programme directeur vun der 
Landesplanung! An de Programme directeur 
vun der Landesplanung, dat ass näischt aneres 
wéi esou eng, ech wëll net soen, eng Bibel, mä 
awer e Basisdokument, an deem mer be-
schreiwe solle fir déi nächst 15, 20 Joer, wéi 
mer Lëtzebuerg gesinn. An do wäert d’Regie-
rung dat virleeën! D’Regierung wäert eng Vi-
sioun virleeën, wéi se Lëtzebuerg gesäit a 15, 
20 Joer. An da wäerte mer och hei an der 
Chamber eng Debatt doriwwer kréien, fir do-
riwwer ze diskutéieren.
Ech verlaangen awer och ... An, wéi gesot, ech 
si fir déi Wuesstumsdebatt an ech fannen, déi 
muss gefouert ginn, well ech sinn dee Minister 
souwisou, ech sinn elo net méi Landespla-
nungsminister, mä ech hunn nach ëmmer d’In-
frastrukturen, ech hunn nach d’Police elo 
bäikritt, dat ass op den Infrastrukturen an um 
Niveau vu wat et kascht. Main-d’œuvre-méis-
seg an esou weider weess ech genau, wat dat 
kascht, näämlech relativ vill, well de Wuesstum 
an d’Entwécklung vum Land bedeiten natier-
lech och, datt mer an den Infrastrukturen an 
och an de Leit, déi mer mussen astellen am 
Statsapparat, dee mer mussen opbauen, zum 
Beispill an deem heite Fall fir d’Sécherheet ze 
garantéieren, datt mer do mussen dauernd 
nobesseren. Also, d’Konsequenze sinn ech am-
gaangen dauernd ze spieren.
Ech si fir déi Debatt! Mä, wann d’Regierung 
eng Meenung wäert virleeën, da verlaangen 
ech awer och, datt dann d’Oppositioun hei 
vun Allgemengplazen ewechkënnt an awer och 
seet, wat se esou mengt!
An dat nämlecht betrëfft d’Renteproblematik. 
Et geet mir net duer, ze soen: „Mir ginn dovun 
aus, datt a 25 Joer e Renteproblem kënnt.“ Mä 
ech wéisst awer dann och gär: Wat sinn dann 
d’Pisten, déi ee wëllt, un déi ee wëllt upaken, 
fir datt mer de Renteproblem, wann et dann ee 
gëtt a 25 Joer, fir dee geléist ze kréien? Et geet 
net einfach nëmmen duer, ze soen: „Do gëtt et 
e Problem“, well och d’Oppositioun …
(Interruptions diverses)

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Mir ware jo be-
reet, fir doriwwer ze diskutéieren! Dir refuséiert 
als Majoritéit ze diskutéieren!
(Coups de cloche de la présidence)

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Wéini huet d’Majori-
téit da refuséiert, dat wéisst ech gären, hei ze 
diskutéieren iwwer Renteproblemer? Wéini war 
dat?

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ma permanent! 
Permanent!
(Interruptions et coups de cloche de la prési-
dence)

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Här Gibéryen, Dir 
hutt dach, Dir hutt e Reglement, do hutt Der 
genuch Instrumenter dran. An do kënnt Der 
eng Interpellatioun ... Mä maacht eng Interpel-
latioun zur Renteproblematik! Maacht se!
(Coups de cloche de la présidence)
Oder den Här Wiseler ka se och maachen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Da bréngen 
ech muer de Bréif mat.

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Ma voilà! Da kënne 
mer déi féieren. Mä kommt awer net heihinner 
an da sot Der, wann Der dann eng Interpella-
tioun maacht: „Et gëtt e Renteproblem a 25 
Joer a wannechgelift d’Regierung, sot Dir eis 
elo, sot Dir eis elo …“

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ech wäert elo 
selwer wëssen, wat ech weess.

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Jo, Dir wësst ëmmer 
gär, wat Der …
(Interruption par M. Gast Gibéryen)

 M. Fernand Etgen, Président.- Här 
Bausch, Dir musst och esou lues zum Schluss 
komme vun Ärer Interventioun an den Här 
 Wiseler wëllt Iech nach eng Fro stellen.

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Neen, ech wëll Iech 
näischt virschreiwen, Här Gibéryen, mä Dir zielt 
ëmmer gären déi Saachen, Dir wëllt ëmmer 
gäre Saache vun anere wëssen, mä Dir selwer 
widderspriecht Iech vu moies bis owes.
(Interruption par M. Gast Gibéryen)

 M. Fernand Etgen, Président.- Här 
 Gibéryen, den Här Bausch huet nach ëmmer 
d’Wuert!

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Här President, duer-
fir, déi Debatt iwwer Wuesstum, déi muss ge-
fouert ginn an déi soll och gefouert ginn an déi 
wäert och gefouert ginn. Mä ech soen awer 
och, déi huet awer net eppes ..., déi huet na-
tierlech e Lien zu deem, wat hei elo diskutéiert 
gëtt a wat gëschter diskutéiert ginn ass hei an 
der Chamber. Mä et ass awer net, datt een elo 
ka soen, dat, wat do proposéiert gëtt, do gi jo 
eng Rei Propose gemaach, datt een dat einfach 
kann ofleenen, well do sinn e ganze Koup Saa-
chen dran, déi, soen ech Iech elo, och wa mer 
d’Wuesstumsdebatt eng Kéier gefouert hunn, 
wäerten déi do Saachen awer noutwendeg 
sinn.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Wiseler hat nach d’Wuert gefrot.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Jo, ech wollt 
am Fong just soen, datt den Här Bausch elo 
sechs Minutten iwwert déi Wuesstumsdebatt 
geschwat huet. Ech begréissen dat. Dat Een-
zegt, wat ech am Fong regrettéieren, dat ass, 
datt am PNDD iwwerhaapt kee Wuert driwwer 
gesot gëtt. Dat vermëssen ech. De Problem 
ass, datt mer do, wou mer den Développement 
durable wëllen definéieren, iwwert d’zentral 
Problemer guer net schwätzen. Mir sinn och fir 
déi Diskussioun.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools. Ech mengen, da kënne mer zum Vott 
komme vun der Motioun.
(Interruptions)
Vote sur la motion 1
De Vott fänkt un. Fir d’Éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Dann de Vote par procuration. De 
Vott ass ofgeschloss.
Dës Motioun ass mat 33 Jo-Stëmme bei 4 Nee-
Stëmmen an 22 Abstentiounen ugeholl.
Résultat définitif après redressement : la motion 1 
est adoptée par 33 voix pour, 4 voix contre et 23 
abstentions.
Ont voté oui : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Marc Baum (par M. David Wagner) et 
 David Wagner.
Ont voté non : MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, 
Fernand Kartheiser et Roy Reding.
Se sont abstenus : Mmes Diane Adehm, Nancy 
Arendt épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix 
 Eischen (par M. Laurent Mosar), Paul Galles, 
Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes 
(par Mme Octavie Modert), Marc Lies (par Mme 
Martine Hansen), Georges Mischo (par M. Serge 
Wilmes), Mme Octavie Modert, M. Laurent 
 Mosar, Mme Viviane Reding (par Mme Diane 
Adehm), MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et Michel 
Wolter (par M. Marc Spautz) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.

5. 7269 - Projet de loi complétant le 
Code du travail en portant création 
d’une activité d’assistance à l’inclu-
sion dans l’emploi pour les salariés 
handicapés et les salariés en reclas-
sement externe (suite)
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7269, eng Erweiderung vum Code 
du travail duerch d’Schafe vun den Activités 
d’assistance à l’inclusion. Den Text steet am 
Document parlementaire 72699.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7269 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Dann de Vote par procuration. 
De Vott ass heimat ofgeschloss.
De Projet de loi 7269 ass eestëmmeg mat 60 
Jo-Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen 
(par Mme Françoise Hetto-Gaasch), Paul Galles, 
Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes 
(par Mme Nancy Arendt épouse Kemp), Marc Lies 
(par M. Laurent Mosar), Georges Mischo (par M. 
Serge Wilmes), Mme Octavie Modert, M. Laurent 
Mosar, Mme Viviane Reding (par Mme Diane 
Adehm), MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et Michel 
Wolter (par Mme Martine Hansen) ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum (par M. David Wagner) et 
 David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

6. 7398 - Projet de loi portant 
modification de la loi du 26 dé-
cembre 2012 sur les services postaux 
(suite)
Mir kéimen dann elo zur Ofstëmmung iwwert 
de Projet de loi 7398, eng Ofännerung vum 
Postgesetz. Den Text steet am Document parle-
mentaire 73985.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7398 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass ofgeschloss.
De Projet de loi 7398 ass bei 56 Jo-Stëmmen 
an …

 Une voix.- 56?
 M. Fernand Etgen, Président.- ... 56 

 Jo-Stëmmen a 4 Nee-Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen 
(par Mme Françoise Hetto-Gaasch), Paul Galles, 
Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine 
Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes 
(par Mme Nancy Arendt épouse Kemp), Marc Lies 
(par M. Marco Schank), Georges Mischo (par M. 
Serge Wilmes), Mme Octavie Modert, M. Laurent 
Mosar, Mme Viviane Reding (par Mme Diane 
Adehm), MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et Michel 
Wolter (par Mme Martine Hansen) ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding.
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Ont voté non : MM. Sven Clement et Marc 
 Goergen ;
MM. Marc Baum (par M. David Wagner) et 
 David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

7. Motion de M. Laurent Mosar et M. 
Mars Di Bartolomeo invitant le Gou-
vernement à faire sienne la défini-
tion de travail de l’antisémitisme de 
l’IHRA et à renforcer et soutenir les 
mesures de sensibilisation et éduca-
tives dans le cadre de la lutte contre 
toute manifestation d’intolérance et 
de discrimination, en particulier 
l’antisémitisme, pouvant mener à 
des actes de haine et de violence
Ech ginn elo dem Här Laurent Mosar d’Wuert 
fir den Depot vun enger Motioun iwwert d’De-
finitioun vum Antisemitismus an d’Ënner-
stëtzung vu Mesuren am Kampf géint d’Intole-
ranz, d’Diskriminatiounen a besonnesch den 
Antisemitismus a géint all Akt vun Haass oder 
Gewalt, déi mir am Uschloss diskutéieren an 
ofstëmme wäerten. Här Mosar, Dir hutt 
d’Wuert.
Dépôt et exposés

 M. Laurent Mosar (CSV), coauteur.- Jo, 
Merci, Här President. Léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, Dir Häre Vertrieder vun der Regierung! 
Antisemitismus, Antihumanitéit, Auschwitz: Sou 
kann een an dräi staarke Wierder déi ganz The-
matik vum Antisemitismus op de Punkt 
 bréngen, well fir Auschwitz als Spëtzt vum anti-
semiteschen Äisbierg ze verstoen, muss een déif 
an d’Geschicht andauchen.
Jo, den Antisemitismus ass wéi en zivilisatore scht 
schwaarzt Lach, wéi et schonn de Primo Levi ge-
sot huet. Eng negativ Gravitatioun, déi just vun 
Haass a vun Niddertruecht ugedriwwe gëtt an 
déi duerfir och d’Mënschheet an hir fir éiweg 
däischterst Nuecht, fir den Elie Wiesel ze para-
phraséieren, eragedriwwen huet, an d’Antihu-
manitéit vun Auschwitz, vun der Shoah, vum 
Holocaust. D’Wierder feelen eis hei, fir dës 
onmënschlech Barbarei ze beschreiwen, awer si 
hunn ni gefeelt, fir dës Barbarei erbäizeféieren. A 
si feelen och haut nach net. Duerfir ass d’Debatt 
vun de Mëtteg an duerfir ass déi Motioun och 
esou wichteg, net just fir zréckzekucken, mä fir 
d’Wuerzel vum Antisemitismus aus dem Haass-
buedem erauszerappen a fir en neien Zuku-
nftsbam vun Humanitéit, Mënschlechkeet an 
Humanismus ze planzen.
Duerfir, Här President, och ee Wuert zu dëser 
Motioun, déi keen dréchenen Text fir den Tirang 
soll sinn, mä déi e Signal vu Solidaritéit a Mat-
mënschlechkeet, awer och e klore Refus vun all 
Form vun Antisemitismus, awer och vu Rassis-
mus a Xenophobie an och soss vun Intoleranz 
an Diskriminatioun soll setzen. Esou steet et jo 
och direkt an eise Consideranten.
Mä, wéi gesot, de Begrëff „Motioun“ heescht jo 
net just parlamentaresch eppes, mä Motioun 
heescht eigentlech och Bewegung. A grad beim 
Antisemitismus geet et net duer, als Gesellschaft 
nozekucken. Neen, et muss ee sech aktiv bewe-
gen an zesummeréckelen. Duerfir ass et och 
esou wichteg, datt mir eis haut hei als Chamber, 
als Vertriedung vum Lëtzebuerger Vollek zur An-
tisemitismusdefinitioun vun der IHRA, der net 
bekannt genuchener International Holocaust Re-
membrance Alliance, bekennen.
Ech wëll hei just hir zentral Punkten opzielen: 
Perceptioun, den Haass, d’Manifestatioun vun 
dësem Haass géintiwwer jiddesche Matbierger 
an hirer Communautéit oder hiren Institutiou-
nen, egal ob et elo reliéis oder net ass. An dat 
ass jo awer e Minimum, op deen ee sech eigent-
lech hei misst kënnen eenegen.
A fir et kloer ze soen, Kolleeginnen a Kolleegen, 
dës Definitioun verbitt keng Kritik un der Politik 
vun der israelescher Regierung oder vun der 
Knesset. Awer si kritiséiert kloer all Haassmes-
sagen och géint Israel oder d’jiddesch Commu-
nautéit, virun allem, wa se Israel d’Existenz recht 
wëllt ofschwätzen. Hei muss een also ganz kloer 
ënnerscheeden, grad ewéi een och kloer soe 
muss, datt ee keen Antisemit ass, wann een zum 
Beispill eng Aktioun vum Här Netanjahu kriti-
séiert. An dat huet jo och den Ambassadeur 
Georges Santer kloer ënnerstrach an de leschte 
Méint.
Dëst gesot, wëll ech op dëser Plaz dem Ambas-
sadeur Santer e ganz groussen an häerzleche 
Merci soe fir säin exemplareschen Engagement 
an dëser wichteger Thematik, mä och all-
gemeng fir déi Aart a Weis, wéi en d’Presidence 
vun der IHRA am Numm vu Lëtzebuerg leet.
A wann ech bei de Mercie sinn, e ganz grousse 
Merci dem Kolleeg Marc Angel, President vun 

der aussepolitescher Kommissioun, deen hei 
mat ganz vill Fangerspëtzegefill déi Debatte 
geleet huet, wou mer och ganz vill Leit 
gehéiert hunn: e grousse Merci! E Merci geet 
awer och u mäi Coauteur, de Kolleeg a fréiere 
Chamberspresident Mars Di Bartolomeo, dee 
mat mir zesummen déi Motioun do depo-
néiert, och e ganz grousse Merci un hien, well 
wann et ëm eng Fro geet, wou mir, mengen 
ech, als Demokraten an Humaniste mussen ze-
summestoen, dann ass et grad den Antisemitis-
mus.
An déi Mercie wëll ech awer och aschléissen all 
déi vill Kolleegen aus verschiddenen anere 
Fraktiounen, déi och bereet sinn, déi Motioun 
hei matzedroen, well ech mengen, et ass wich-
teg, datt mer déi mat enger méiglechst grous-
ser Majoritéit wäerte stëmmen.
Jo, Här President, a Westeuropa musse mer an 
der Lescht ëmmer méi Akten a Verbrieche vun 
Antisemitismus feststellen. Dat weisen all Etü-
den an Erfahrungen. An och hei bei eis am 
Land musse mer kloer an däitlech soen: Lëtze-
buerg ass leider och keng Insel ouni Antisemi-
tismus, weder historesch nach aktuell. Mä och 
doriwwer eraus ginn déi antisemitesch moti-
véiert Strofdoten zu Lëtzebuerg erop. 2017 wa-
ren et der nach 12, 2018 schonn duebel esou 
vill. An dëst Joer si mer elo scho bei ronn 30 Af-
fären, esou d’Zuele vun der Aarbechtsgrupp 
Recherche et information sur l’antisémitisme au 
Luxembourg, déi och bei eis an der aussepoli-
tescher Kommissioun diskutéiert gi sinn.
An och historesch hu mir, léif Kolleeginnen a 
Kolleegen, nach ganz villes opzeschaffen. An et 
ass gutt, datt mir och hei verstäerkt wëssen-
schaftlech doriwwer schwätzen, well wann den 
Antisemitismus eppes net verdréit, ass et, wann 
d’Luucht vun der Wourecht op e geriicht gëtt.

 Une voix.- Très bien !
 M. Laurent Mosar (CSV), coauteur.- Duer-

fir dierfe mir an Zukunft keng donkel gesell-
schaftlech a politesch Ecken ouni Mën-
schlechkeet méi zouloossen.
Här President, mä iwwert dës dach akade-
mesch Definitioun an Aktioun an och iwwert 
d’Deklaratioun vu Stockholm eraus, bleiwen 
déi politesch Mainstream-Messagen an och déi 
gesellschaftlech Terrainsaktiounen och vun eis 
als Politiker a Bierger wesentlech, well fir den 
Äisbierg vum Antisemitismus fir ëmmer un 
d’Schmëlzen ze kréien, brauch een e positiven, 
zivilisatoresche Klimawandel, grad am Alldag 
vun de Leit an och am politeschen Diskurs. Hei 
musse mir alleguerten ufänke mat enger neier 
Mënschlechkeet, mat Respekt an Toleranz, mat 
de geliefte Wäerter vun enger oppener Gesell-
schaft an och mat enger permanenter polite-
scher Bildung vun eise jonke Leit, déi och an 
dëser Motioun agefuerdert gëtt.
Virun allem musse mir den Antisemitismus am 
Alldag bekämpfen, well den Antisemitismus 
fänkt am Alldag un. A genee an dësem Alldag 
muss een e bekämpfen an denoncéieren, ëm-
mer an iwwerall, och um Web an an de soziale 
Medien, an am beschten, andeem een dem 
Antisemitismus eng nei Humanitéit entgéint-
setzt.
Virun a puer Woche war an der „Neue Zürcher 
Zeitung“ en exzellenten Interview vum Mathias 
Döpfner ze liesen, dee gesot huet, an ech zi-
téieren en: „Dass Juden sich hier nicht mehr si-
cher fühlen, ist eine Schande für Deutschland.“ 
Ech géif soen, wa Judde sech net méi sécher fil-
len iwwerhaapt an Europa, ass et eng Schan fir 
Europa!
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, mir 
wäerten als CSV-Fraktioun dës zukunftsweisend 
Motioun matstëmmen an hire Geescht vu Mat-
mënschlechkeet an eis oppe Gesellschaft eraus-
droen, grad och am politeschen Alldag. Et geet 
also net duer, „nie wieder“ just op d’Monu-
menter ze schreiwen an dann den Alldag ze 
vergiessen. Mir mussen „nie wieder“ all Dag 
erëm liewen, an dat mat null Toleranz fir den 
Antisemitismus, well grad hei ass och nëmmen 
den Uschäin vun Toleranz déi falsch Politik. 
Oder, wéi de Primo Levi et emol eng Kéier for-
muléiert huet: „De Mond halen ass e Feeler, bal 
e Verbriechen.“ Dëse Feeler dierfe mer ni méi 
widderhuelen!
Ech soen Iech Merci.
Motion
La Chambre des Députés,
- dénonçant toute manifestation d’intolérance et 
de discrimination, en particulier l’antisémitisme, 
pouvant mener à des actes de haine et de vio-
lence,
- constatant que l’antisémitisme reste un fléau de 
notre temps et que les actes antisémites sont en 
forte hausse dans le monde occidental, comme le 
confirment le rapport de l’Agence des droits fon-
damentaux de l’Union européenne (FRA) de 2018 
et le dernier rapport annuel de la Commission eu-
ropéenne contre le racisme et l’intolérance (ECRl),

- notant le travail de la Commission des Affaires 
étrangères et européennes, de la Coopération, de 
l’Immigration et de l’Asile sur le sujet de l’antisé-
mitisme, y compris, entre autres, des échanges de 
vues avec Monsieur Georges Santer, dirigeant de 
la présidence luxembourgeoise de l’Alliance inter-
nationale pour la mémoire de l’holocauste (IHRA), 
le 25 février 2019 ; avec Monsieur Michael O’Fla-
herty, Directeur de la FRA, le 11 mars 2019 ; avec 
Madame Katharina von Schnurbein, Coordina-
trice européenne de la lutte contre l’antisémi-
tisme, le 16 mai 2019 ; ainsi qu’avec Monsieur 
Bernard Gottlieb, Président du RIAL (Recherche et 
Information sur l’Antisémitisme au Luxembourg) 
et Monsieur François Moyse, un représentant de 
la communauté juive du Luxembourg, le 1er juillet 
2019,

- considérant que le Luxembourg préside actuelle-
ment l’IHRA,

- notant que l’IHRA a adopté le 26 mai 2016 par 
consensus une définition juridiquement non 
contraignante, dite de travail, de l’antisémitisme,

- soulignant que l’école offre une occasion unique 
de transmettre les valeurs de tolérance et de res-
pect, puisqu’elle s’adresse à tous les enfants dès 
leur plus jeune âge,

- considérant que l’enseignement de l’Holocauste 
(la Shoah) à l’école revêt une importance particu-
lière dans un contexte où ses témoins dispa-
raissent progressivement,

- considérant que le Parlement européen a adopté 
une résolution le 1er juin 2017 appelant les États 
membres de l’Union européenne à adopter et à 
appliquer la précitée définition de l’antisémitisme,

- considérant que le Conseil de l’Union euro-
péenne a adopté une Déclaration sur la lutte 
contre l’antisémitisme et la mise en place d’une 
approche commune en matière de sécurité afin de 
mieux protéger les communautés et institutions 
juives en Europe le 6 décembre 2018,

invite le Gouvernement

- à faire sienne la définition de travail de l’antisé-
mitisme de l’IHRA,

- à renforcer la lutte contre toute manifestation 
d’intolérance et de discrimination, en particulier 
l’antisémitisme, pouvant mener à des actes de 
haine et de violence,

- à renforcer et soutenir les mesures de sensibilisa-
tion et éducatives dans le cadre de la lutte contre 
toute manifestation d’intolérance et de discrimi-
nation, en particulier l’antisémitisme, pouvant 
mener à des actes de haine et de violence.

(s.) Laurent Mosar, Mars Di Bartolomeo, Marc 
Angel, Eugène Berger, Sven Clement, Stéphanie 
Empain, Fernand Kartheiser.

 Plusieurs voix.- Très bien !

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Mosar. An da ginn ech dem Här 
Mars Di Bartolomeo, Coauteur vun dëser Mo-
tioun, d’Wuert. Här Di Bartolomeo, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP), coau-
teur.- Merci, Här President. Léif Kolleeginnen a 
Kolleegen, d’Statistike weise leider e kloren 
Trend: Diskriminéierungen, Opriff zum Haass 
an zur Gewalt, Intoleranz huelen net of, am 
Géigendeel, a ginn och zum Deel begënsch-
tegt duerch Anonymitéit a Pseudonymmen op 
de sozialen Netzwierker.

Et gëtt ëmmer erëm an Europa Tëschefäll, bei 
deenen engem d’Schudderen de Réck eroflafen 
a mer un däischter Kapitelen an eiser Geschicht 
erënnert ginn. An eben dës Erënnerung muss 
fir eis Verflichtung sinn, fir eis esou Tendenze 
schonn am Usaz an de Wee ze stellen. Dat gëllt 
a besonneschem Mooss och fir antisemitesch 
Äusserungen, Akten a Gewalttaten.

Nodeem mer eis 2015 a beispillhafter Ge-
schlossenheet bei eiser jiddescher Communau-
téit fir d’Bäihëllef vun Deeler vun eisen Admi-
nistratiounen a Responsabele bei der Verfolle-
gung, Verschleefung an Ermuerdung vu jidde-
sche Matbierger entschëllegt hunn, hu mer 
zënterhier ënner anerem mat MemoShoah, 
dem Monument am Häerz vun eiser Haaptstad, 
a weidere Recherchë wichteg Zeeche gesat 
hunn.

Och wa mer hei zu Lëtzebuerg wäitgeeënd vun 
antisemiteschen Tëschefäll verschount sinn, 
gouf et awer Unzeechen - Erënnerung un déi 
lescht Landeswahlen -, dass och bei eis de Prin-
zip muss gëllen, dass ee vun Ufank u reagéiert 
an den Diks muss setzen. De Stat huet d’Obli-
gatioun, de Respekt an d’Sécherheet vun all 
senge Bierger ze schützen, dat heescht, Opriff 
zu Haass a Gewalt an Aggressiounen ze verhën-
neren an déi, déi derfir verantwortlech sinn, 
strofrechtlech ze verfollegen.

Gradesou huet de Stat d’Aufgab, fir Reliouns-, 
Glawens- a Meenungsfräiheet ze suergen. Net 
zulescht, well Lëtzebuerg dëst Joer d’Presi-
dence vun der IHRA iwwerholl huet, dat ass déi 

International Allianz fir d’Memoire vun der 
Shoah, wollt eist Parlament e staarkt Signal 
 géint den Antisemitismus erausginn.
De Laurent Mosar hat d’Iddi, dass zwee fréier 
Parlamentspresidente gutt placéiert wären, fir 
hei d’Initiativ ze huelen. Ech soen em Merci do 
derfir, an dës Motioun soll de Message eraus-
stralen, dass mir decidéiert sinn, fir net nëmme 
mat Wierder ze reagéieren, mä bereet sinn, eis 
zesummen esou Tendenzen entgéintzestellen.
Mir hunn deen Text no Entrevuen an Diskus-
sioune mat Experten a vill konstruktiver Ma-
taarbecht vun de Kolleegen a Kolleeginnen aus 
der Kommissioun bal eestëmmeg kënne finali-
séieren. Ech ginn d’Hoffnung nach net op, dass 
d’Eestëmmegkeet ka kommen.
Dës Motioun iwwerhëlt d’IHRA-Definitioun 
vum Antisemitismus a proposéiert eng Rei vu 
Mesuren, fir den Antisemitismus an d’Intole-
ranz, den Haass a Gewalt iwwerall do, wou se 
opdauchen, ze anticipéieren an ze bekämpfen. 
D’Sensibiliséierung a Bildung a Schoul an am 
Liewe sollen zu Toleranz, Respekt a friddlechem 
Matenee bäidroen. Mir hu bewosst op iergend-
wellech Beispiller verzicht, well mer dobäi ris-
kéiert hätten, Wichteges ze vergiessen.
A mir hunn opgepasst, dass Antisemitismus a 
Kritik un der Politik an den Aktioune vun Israel 
als Stat net an een Dëppe gehäit ginn. Et ass fir 
eis evident, dass Israel, dat e Land ass wéi ane-
rer, ka kritiséiert ginn, ouni dass engem gläich 
Antisemitismus virgehäit gëtt, wuelverstanen - 
an de Laurent Mosar huet dat ënnerstrach -, 
dass et fir eis en No-Go ass, fir d’Existenz vun 
deem Stat a Fro ze stellen.
Ech wollt dem Coauteur an de Kolleeginnen a 
Kolleegen aus der aussepolitescher Kommis-
sioun an den Experten, déi eis begleet hunn, 
Merci soen, an Iech, Kolleeginnen a Kolleegen, 
invitéieren, dës Motioun mat breeder Majoritéit 
ze stëmmen an domat e staarkt Zeeche vun 
Toleranz, Zesummenhalt, géigesäitegem Res-
pekt a Respekt vu Minoritéiten ze setzen, a 
soen Iech Merci.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- An ech 

soen Iech Merci, Här Di Bartolomeo, a ginn 
direkt d’Wuert weider un den honorabelen Här 
Gusty Graas. Här Graas, Dir hutt d’Wuert.

 Une voix.- Très bien !
Discussion générale

 M. Gusty Graas (DP).- Här President, 
d’Juddefeindlechkeet ass u sech keen neie Phe-
nomeen. Dat gouf et scho virun 2.500 Joer; 
esou laang sinn d’Judden Affer vu Verdreiwung, 
vu Vëlkermord an och vun Ausgrenzung. An 
där Zäit sinn och eng Villzuel vu Biller, Karikatu-
ren a Klischeeën ëm d’Judden opgebaut ginn. 
A wat opfälleg ass, ass, datt iwwert déi 2.500 
Joer och eng gewësse Konstanz doranner be-
steet. Den Term „Antisemitismus“, dee besteet 
u sech eréischt zënter 1879. Den Antijudais-
mus, deen huet u sech véier Ursaachen: poli-
tesch, reliéis, sozial a virun allem eng, déi 
engem awer muss ze denke ginn, eng biolo-
gesch an och pseudowëssenschaftlech.
Den Antisemitismus, dat wësse mer, war u sech 
d’Statsideologie vum Nationalsozialismus. Lei-
der gëtt et awer och, an dat hunn déi vill Ge-
spréicher an deene leschte Wochen a Méint 
gewisen, ëmmer méi Unzeechen an Europa, 
mä och bei eis heiheem, vun neien antisemi-
teschen Aktiounen. An ech muss hei op dëser 
Plaz och nach eng Kéier un déi verwerflech, 
wierklech verwerflech Schmieraktioun erënne-
ren, aneschters kann een dat net nennen, …

 Une voix.- Très bien !
 M. Gusty Graas (DP).- … wou zwee Spët-

zekandidate vu menger Partei, de Xavier Bettel 
an d’Corinne Cahen, Affer gi ware bei de 
leschte Chamberswahlen.
D’Fro, déi ee sech natierlech muss an deem 
ganze Kontext hei stellen: Erliewe mer e gewës-
sene Parallelismus tëschent den 30er Joren aus 
dem leschte Jorhonnert an där haiteger Zäit? 
Ech mengen, dat kann een net onbedéngt 
direkt mat Jo beäntwerten, mä et muss ee vigi-
lant sinn. Et muss een déi Zeechen, déi sech 
bemierkbar maachen dobaussen, awer eescht 
huelen.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, mir 
sinn haut mat enger Motioun hei konfrontéiert, 
wou et drëms geet, jo, fir d’Aarbechtsdefini-
tioun vun der International Holocaust Remem-
brance Alliance, der IHRA also, esou och ze 
akzeptéieren. Ech wëll drun erënneren, datt Éis-
träich dat den 21. Abrëll 1917 (veuillez lire : 
2017) gemaach huet an Däitschland am 
selwechte Joer den 20. September.
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Do muss een allerdéngs éierlech sinn, datt dës 
Aarbechtsdefinitioun och gewësse Kriticken ervir-
geruff huet; ech wëll net op d’Detailer agoen. Et 
ass virun allem ee Punkt, an deen ass och scho 
vu menge Virriedner hei undiskutéiert ginn, dat 
ass natierlech deen: Aussoe vis-à-vis vum Stat Is-
rael. Ech mengen, et ass och fir eis evident - 
evident -, datt, wann et ëm d’Form vun der Poli-
tik vun der aktueller Regierung an Israel geet, 
een d’Recht muss hunn, ze kritiséieren. Et muss 
een d’Recht hunn, kënnen iwwert d’Siidlungspo-
litik ze schwätzen, et muss een d’Recht hunn, 
iwwert d’Gazasträif ze schwätzen, ouni datt een 
domat als Antisemit duergestallt gëtt.
Op där anerer Säit, wann allerdéngs dem israe-
lesche Stat Nazimethoden ënnerstallt ginn oder 
och rassisteschen Hannergrond, ech mengen, 
dann ass eng gewësse Schwell iwwerschratt 
ginn, da kann ee roueg soen: Dat sinn antise-
mitesch Aussoen.

 Une voix.- Très bien !
 M. Gusty Graas (DP).- Selbstverständlech 

muss ee sech och d’Fro stellen: Wéi kënne mer 
dee Fleau do an Zukunft besser an de Grëff 
kréien?
Da si mer natierlech och ganz séier bei der 
Educatioun, bei der Formatioun. Da si mer och 
ganz séier bei eiser Schoul. Sécher gëtt 
d’Schoul ëmmer ganz vill sollicitéiert, wann et 
drëms geet, fir jonk Leit zu mündege Bierger 
auszebilden, datt se wierklech Wäerter wéi To-
leranz, Akzeptanz vu Minoritéiten och herno 
kënnen am spéidere Liewen akzeptéieren.
Et ass also wichteg, datt eise Schoulsystem och 
deem Aspekt grouss Rechnung dréit. An ech 
soen dat elo emol éischter vläicht a mengem 
perséinlechen Numm: Ech wier frou, wierklech 
frou, wa virun allem de Geeschteswëssenschaf-
ten an Zukunft nach géif méi eng Opmierk-
samkeet an dem Schoulsystem reservéiert ginn. 
Ech denken do virun allem un d’Geschicht, ech 
denken awer och un d’Philosophie. Et si grad 
déi Fächer, déi am Fong geholl d’Méiglechkeet 
ginn, fir wichteg Elementer vun Toleranz, vun 
Akzeptanz, wéi gesot, vu Minoritéiten och 
kënne weiderzepromouvéieren, well d’Schoul 
ass net nëmmen do, fir d’Leit herno op de 
Wirtschaftsmaart ze preparéieren, mä se ass 
och do, fir hinnen eng méiglechst breet Bil-
dung mat op de Wee ze ginn.
An deem ganze Kontext kënnt een natierlech 
och net derlaanscht, fir nach e Wuert iwwert 
d’sozial Medien ze verléieren. Dat, wat sech do 
an deene leschte Méint, Joren ofspillt, ass a ville 
Fäll inakzeptabel. D’Fro natierlech: Muss d’Poli-
tik net do méi agräifen? Natierlech bewege 
mer eis dann op engem ganz geféierlechen Ni-
veau. Mir si ganz séier bei der Diskussioun vun 
der Meenungsfräiheet. Mä och d’Meenungs-
fräiheet, dat soen ech och ganz kloer als Libera-
len hei, muss hir Grenzen hunn. An net méi 
spéit wéi gëschter huet zum Beispill d’Assem-
blée nationale a Frankräich e Gesetz gestëmmt, 
dat hir d’Méiglechkeet gëtt, anzegräifen, wann 
ënner anerem och zum Beispill antisemitesch 
Äusserunge gemaach ginn an de soziale Me-
dien, fir do och kënne juristesch anzegräifen. 
Ech mengen, dat ass ganz wichteg.
Op där anerer Säit, wat awer och muss nach 
verstäerkt kommen, ass d’Opklärung, 
d’Opklärung virun allem vis-à-vis vu jonke Leit. 
Do gëtt villes gemaach. Ech weess, datt et en-
gagéiert Leit ginn, och Politiker, déi mat Klas-
sen op Auschwitz ginn. Et wier gutt, wann 
d’Méiglechkeet géif bestoen, datt jiddwereen a 
sengem Liewen eng Kéier kéint an de Musée 
de Yad Vashem op Jerusalem goen. Ech war 
selwer viru Joren do, ech kann Iech soen, och 
wann ee vläicht net onbedéngt zu deene 
grousse Sensibele gehéiert, mä wann een dee 
Musée duerchgaangen ass, da mécht ee sech 
Gedanken, da mécht ee sech vill Gedanken: 
Wéi ass et méiglech, datt d’Mënschheet iwwer-
haapt ka sech dozou hiräisse loossen, fir esou 
Aktiounen, wéi se virun allem am Zweete Welt-
krich geschitt sinn, ze maachen?
Och do, wéi gesot, ass et wichteg, datt mer an 
Zukunft verstäerkt Opklärungsaarbecht maa-
chen, virun allem bei deene Jonken, datt se 
sech solle bewosst sinn, wéi séier, wéi séier datt 
och kann an enger Gesellschaft d’Meenung 
ëmschloen an datt kënne barbaresch Aktiou-
nen, haaptsächlech vis-à-vis vu Minoritéiten an 
an dësem Fall vu Judden, geholl ginn.
Duerfir ass et wichteg, datt mer haut och als 
Parlament dës Motioun hei duerchdiskutéieren. 
Ech soen och deenen zwee Auteuren, de Kol-
leege Mosar an Di Bartolomeo, e ganz grousse 
Merci. Ech mengen, déi Initiativ huet e ganz 
grousse Wäert. Et erübregt sech bal ze soen, 
datt eng Partei wéi d’Demokratesch Partei na-
tierlech voll hannert där Motioun hei steet.

Ech wëll nach eng Kéier kuerz drun erënneren, 
datt d’Demokratesch Partei wierklech eng Par-
tei ass, déi grad déi Wäerter, géif ech scho bal 
soen, magistral vertrëtt. Mir trieden derfir an, 
datt eis Gesellschaft u sech méi Gerechtegkeet 
soll kréien. An een, deen eis Lëschten zum Bei-
spill vun deene leschten dräi Wahlen analy-
séiert, dee gesäit och do, datt mer konkret dat 
och ëmsetzen, datt mer virun allem deene Leit, 
déi an eiser Gesellschaft oft Schwieregkeeten 
hunn, sech ze behaapten, well se en Handicap 
hunn, sief dat e geeschtegen, sief dat soss een 
aneren, mä datt grad déi Leit mussen eng 
Chance hunn, an et ass inakzeptabel, wa Mino-
ritéiten ausgegrenzt ginn. An dowéinst ass et 
gutt, wéi gesot, datt mer déi Diskussioun hei 
féieren.
An ech brénge selbstverständlech och d’Zou-
stëmmung vun der Demokratescher Partei. Ech 
soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Graas. An da wär et um President 
vun der aussepolitescher Kommissioun, dem 
honorabelen Här Marc Angel. Här Angel, Dir 
hutt d’Wuert.

 M. Marc Angel (LSAP).- Jo, Merci, Här Pre-
sident. Ech schléisse mech natierlech all de 
Wierder vun de Virriedner un a besonnesch och 
vum LSAP-Spriecher Mars Di Bartolomeo, deen 
ee vun den zwee Coauteure war vun dëser Mo-
tioun. Wéi déi zwee fréier Presidente Laurent 
Mosar a Mars Di Bartolomeo mech ugeschwat 
hunn als President vun der aussepolitescher 
Kommissioun am Januar, nodeems déi Etüd 
vun der Fundamental Rights Agency eraus-
komm war, wou an zwielef Länner an Europa - 
do war Lëtzebuerg net derbäi - déi Ëmfro ge-
maach ginn ass ënnert der jiddescher Bevëlke-
rung hei an Europa an déi katastrophal, 
beängschtegend Resultater erauskomm waren, 
hu se berechtegt gesot, mir sollten eis och mat 
deem Thema hei zu Lëtzebuerg beschäftegen, 
well, wéi mer dat och héieren hunn, Lëtze-
buerg keng Insel ass.
An ech wëll dofir och deenen zwee Auteure 
Merci soen, dass se mech ënnerstëtzt hunn an 
där Demarche, fir net à chaud direkt eng Mo-
tioun am Januar ze hannerleeën, mä fir den 
Thema ze creuséieren. A mir hate wierklech 
dräi ganz interessant Reunioune mat Expertin-
nen an Experten. An duerno huet dat awer ge-
schéngt, mir kënnen awer net elo ofschléissen, 
ouni dass mer och an den Dialog mat der Lët-
zebuerger jiddescher Communautéit trieden. 
An dofir waren och zwee Vertrieder vun der 
jiddescher Communautéit bei eis an der Kom-
missioun, wou mer konkret wollte wëssen, wéi 
si den Alldag hei zu Lëtzebuerg liewen a wéi 
Antisemitismus sech hei zu Lëtzebuerg ausdré-
ckt.
Doropshin hu mer dunn de leschte Méindeg 
eng Motioun presentéiert. Dir hutt se virun 
Iech leien. Mir hunn du konstruktiv, am Dialog 
mat alle Fraktiounen, fir esou breet wéi 
méiglech e Konsens ze fannen, um Text ge-
schlaff. A fir dass ech net de Reproche sol lt 
kréien als President, ech hätt dat iwwert de 
Knéi gebrach, hate mer mëttes zoufälleg nach 
eng Kéier eng aussepolitesch Kommissioun. 
Dunn hu mer do nach eng Kéier mëttes, no-
deems all Mënsch nach konnt déi annerhallef 
Säit Text beaarbechten, studéieren, se be-
schwätze mat aneren, decidéiert, deen Text 
unzehuelen an der Kommissioun, deen hei elo 
zum Vott läit. Dat wollt ech soen.
Fir mech ass et och ganz wichteg, dass mer 
drop aginn an där Motioun, dass et wichteg 
ass, dass an de Schoulen, dass eis Jugend vill 
méi informéiert gëtt iwwert den Holocaust. 
Well, Dir wësst, dass déi lescht Iwwerliewend 
vun Auschwitz a vun all de Konzentratiounsla-
ger, dass et der ëmmer manner sinn, an dofir 
ass et wichteg, dass mer do an de Schoule vill 
méi drop pochen. An ech sinn och frou, dass 
den Educatiounsminister Claude Meisch de 4. 
Juni e Partenariat agaangen ass mat Yad 
Vashem. An ech mengen, dat soll och hëllefen, 
deen Thema besser an de Schoulen och nach 
ze traitéieren.
Ech wëll och dem Ambassadeur Georges San-
ter Merci soen. Hien ass President elo fir dëst 
Joer am Numm vu Lëtzebuerg bei der IHRA, a 
mir waren invitéiert op déi éischt grouss Konfe-
renz, déi zu Mondorf stattfonnt huet. An ech 
mengen, dat ass exzellent verlaf. D’Diskus-
sioune ware ganz gutt, an ech wäert him wei-
derhin eng gutt Hand wënschen am Numm 
vun eis alleguer fir déi Presidence, wou wichteg 
Anniversairen dra sinn, d’Befreiung vun Au-
schwitz an esou weider, dass déi Presidence 
gutt zu Enn bruecht soll ginn.
Fir d’LSAP, Dir Dammen an Dir Hären, ass de 
Schutz vun de Minoritéiten, de Kampf géint all 
Forme vun Diskriminéierung an och den Asaz 
fir Gläichberechtegung, dat läit an eiser DNA. 
An dofir, mengen ech, wëlle mer dëser Mo-
tioun zoustëmmen, well se wierklech e staarkt 

Signal gëtt, fir géint den Antisemitismus hei zu 
Lëtzebuerg an doriwwer eraus virzegoen.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Angel. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass déi honorabel Madamm Stéphanie 
Empain. Madamm Empain, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Stéphanie Empain (déi gréng).- 
Merci, Här President. Léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, ech géif och fir d’Alleréischt gären e 
grousse Merci soen un déi zwee Initiateure vun 
dësem Dokument, well et e wichtegt Doku-
ment ass, wou, wéi ech mengen, mer alleguer-
ten och e bësselchen e perséinleche Lien dozou 
hunn, well mer iergendwou schonn alleguerten 
eng Kéier derbäi waren oder matkritt hunn, 
wann antisemitesch Akte begaange gi sinn, sief 
et einfach just wiertlech an der Press oder a 
Fore mëttlerweil.
Also ech muss soen, ech hu mech elo eng Kéier 
derhannertgesat - ech sinn näämlech am Ufank 
dovunner ausgaangen, hei zu Lëtzebuerg ass 
dat jo net esou dramatesch -, fir eng Kéier e 
bësselchen e Feeling derfir ze kréien. Ech hu 
mech ameséiert, eng Kéier e bësselchen och 
sozial Netzwierker duerchzeforsten a war éier-
lech gesot e bësselchen erstaunt iwwert dach 
verschidden Aussoen, déi ech doruechter fonnt 
hunn. An ech mengen, grad just dowéinst ass 
et och wichteg, dass mer och op dëse Wee 
gaange sinn.
Bon, dat heiten ass eng Aarbechtsdefinitioun, 
déi huet elo keng juristesch Valeur. Et ass awer 
fir mech och e ganz wichtege Schrëtt an der 
Prise de conscience, dass mer d’Thema och 
erëm offensiv no vir bréngen.
An et ass vill d’Schoul ugeschwat ginn, an ech 
si ganz domadder d’accord, dass mer den Ho-
locaust an déi ganz Thematik och breet an der 
Schoul diskutéieren. Ech denke just, dass et och 
wichteg ass, dat Ganzt ausserhalb vum schou-
lesche Kader ze maachen. An dofir ass et eben 
och gutt, dass mer dës Definitioun hunn.
Firwat soen ech dat? Ech war selwer a menger 
Lycéeszäit och eng Kéier op Auschwitz mat-
gaangen. Do war dee Guide, deen eis do be-
gleet huet, dat war den Här Benjamin Silber-
berg, dee leider elo, wéi ech an der Zeitung hu 
misse liesen, virun e puer Woche gestuerwen 
ass. An dat ass eng Persoun gewiescht, déi 
mech immens markéiert huet. Seng Berichter 
sinn engem wierklech nogaangen.
Ech hat deemools 18 Joer, wéi ech do mat-
gaange sinn. An ech ka mech erënneren, wéi 
ech heemkomm sinn, war ech quasi wärend 
zwee, dräi Méint en anere Mënsch. Ech hu 
jiddwerengem dovun erzielt. An déi erwuesse 
Leit ronderëm mech, déi hunn net verstanen. 
Ech hat d’Gefill, et huet kee verstanen, ëm wat 
et geet.
An et ass e bësselchen dowéinst, wou ech mer 
soen, et ass eben net just wichteg, dat Ganzt 
an der Schoul ze maachen. Et ass wichteg, dass 
mer iwwerhaapt breet an der Gesellschaft 
d’Thema uschwätzen, dass déi Prise de 
conscience net just bei deene Jugendlechen 
ass, mä allgemeng an der Gesellschaft.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 Mme Stéphanie Empain (déi gréng).- 

Den Antisemitismus ass erëm um Klammen. 
Dat hu mer jo elo och e puermol ugeschwat. 
An ech muss soen, säin ellent Gesiicht weist en 
definitiv. Och dat heiten elo, d’Wichtegkeet 
vun dësem Dokument ofzeschätzen, ass vläicht 
relativ schwiereg. Fir mech ass et zwar just een 
Element, mä et ass e ganz wichtegt Element an 
der Lutte géint den Antisemitismus.
An all meng Virriedner hunn et gesot, ech géif 
et just och nach eng Kéier gäre widderhuelen: 
Et ass e wichtegt Element, wat awer net ver-
hënnert, dass mer Kritik ausüben un enger 
etwaiger Politik vun engem Stat. Vun dohier 
denken ech, dass mer alleguerten hei net nëm-
men haut dat sollten ofstëmmen, mä dat och 
herno an déi geliefte Praxis bréngen an eis och 
an e puer Joer nach deen Text hei ëmmer erëm 
virun Aen halen.
An dofir ginn ech och den Accord vun der gré-
nger Fraktioun.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Empain. Da ginn ech d’Wuert 
weider un den honorabelen Här Fernand 
Kartheiser.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. Ech wéilt mech 
och als Alleréischt all deenen uschléissen, déi 
Merci gesot hunn: Merci dem Här Mosar, deen 
déi éischt Initiativ hat, fir dat hei ze lancéieren; 
Merci dem Här Mars Di Bartolomeo, dee Coau-
teur ass vun dësem Text, an all deenen aneren, 
déi gehollef hunn. Merci och dem Här Gott-
lieb, deen eis mat deene Rapporte vum RIAL all 

Joer aktuell um Stand vun der Situatioun hei zu 
Lëtzebuerg hält, an un den Ambassadeur 
Georges Santer. Ech mengen, et ass eng wier-
deg Aufgab fir d’Lëtzebuerger Regierung, fir 
d’Presidence, déi mer am Abléck vun der IHRA 
hunn, och aktiv ze gestalten an op e ganz gutt 
Enn ze féieren. Et ass eng héich Verantwortung, 
déi eist Land huet.
Deen Text hei droe mer selbstverständlech 
mat. Ech muss allerdéngs soen, fir d’ADR hätt e 
kënne méi staark sinn an enger Rei Punkten. 
Méi staark och, ech gesinn hei den Här Stats-
minister, an ech wëll do direkt och soen, datt 
mir eis uschléissen un dat, wat den Här Graas 
gesot huet: Et ass absolutt inakzeptabel an der 
Lëtzebuerger politescher Kultur, datt Schmiere-
reien op e Plakat vun engem Kandidat ge-
maach ginn, deen do als Judd bezeechent gëtt 
oder esou! Inakzeptabel! An ech mengen, et 
ass e gemeinsamen Optrag vun eis alleguer 
heibannen, fir, wa mir am Dialog sti mat der 
Gesellschaft dobaussen, fir derfir anzetrieden, 
datt esou eppes iwwerhaapt net a Fro kënnt.
An ech ënnerstëtzen och ganz kloer jiddwer-
een, dee gesot huet, et muss een an d’Konzen-
tratiounslager goen, als jonke Mënsch wa 
méiglech, mä egal wéini am Liewen, fir dat ze 
gesinn a fir eng Virstellung vun deem Leed ze 
kréien, wat do geschitt ass.
Elo ass et awer, mengen ech, wichteg, datt mer 
iwwert deen Text hei schwätzen. An ech wëll 
do just zwou oder dräi Bemierkunge soen.
Et wär gutt gewiescht an eisen Aen, wa mer 
gesot hätten, déi Definitioun, vun där mer 
soen, de Lëtzebuerger Stat soll sech et zu eege 
maachen, déi Definitioun vum Antisemitismus, 
déi soll een als Ganzt huelen. Et si Beispiller bei 
där Definitioun. Mir hätten eis gewënscht, datt 
mer gesot hätten, mir sollen déi Definitioun 
mat de Beispiller unhuelen, well dat hätt nach 
eng Kéier eng nei Dimensioun, eng méi liicht 
verständlech, global Approche zu där Thematik 
ugebueden.
Dat Zweet ass, mir hätten eis och gewënscht, 
wéi d’Europaparlament et vun de State gefuer-
dert huet oder se invitéiert huet, fir dat ze maa-
chen, fir en Antisemitismusbeoptragten an all 
Land anzeféieren. Lëtzebuerg huet déi Optioun 
net geholl. Mir hoffen awer, datt dat nach ëm-
mer kann de Fall sinn an datt och Lëtzebuerg 
sech iergendwéini eng Kéier en Antisemitis-
musbeoptragte gëtt.
Dat Drëtt ass de BDS. Dir wësst, et gëtt eng 
Campagne, eng international Campagne 
„Boykott, Desinvestissementer a Sanktiounen“ 
géint Israel. An den Däitsche Bundestag, deen 
huet elo viru Kuerzem, de 15. Mee, eng Reso-
lutioun ugeholl, wou en d’BDS-Campagne 
kloer als antisemitesch veruerteelt huet!
Mir hunn awer och hei am Land op d’mannst 
eng Organisatioun, déi déi BDS-Campagne ak-
tiv bedreift! Mir mussen eis also och d’Fro 
stellen, ob mer net sollte vill méi aktiv a méi 
engagéiert géint esou Campagnë virgoen, déi 
den Däitsche Bundestag hei och explizitt ver-
kaaft huet (veuillez lire: verglach huet) mat 
Campagnen „Kauft nicht bei Juden!“, wéi mer 
se aus der Vergaangenheet jo kennen. 
Et ass esou, datt mir mengen, datt déi Lëtze-
buerger Regierung dës Motioun, déi mer haut 
hei stëmmen, dësen Opruff, dee mer haut hei 
stëmmen, selwer muss ganz eescht huelen a 
kucken, ob net Organisatioune vun der Säit 
vun der Regierung ënnerstëtzt ginn, déi d’BDS-
Campagne droen, déi och Accès an d’Schoulen 
hunn.
Et ass natierlech gutt, datt mer elo mat Yad 
Vashem zesummeschaffen. An dofir kann een 
dem Här Meisch nëmme felicitéieren. Mä 
gläich zäiteg hu mer Accès an eis Schoulen, an 
den Institut de formation de l’Éducation natio-
nale an an déi Lëtzebuerger Kulturinstituter vun 
enger Campagne, déi vehement antiisraelesch 
optrëtt an engem Grad, deen ech selwer dacks 
als antisemitesch empfannen, an ech net eleng!
Ee leschte Punkt wëll ech soen, dat ass dee vun 
de sozialen Netzwierker. D’ADR ass eng Partei, 
déi steet fir Meenungsfräiheet, well mer wës-
sen, datt, wien d’Meenungsfräiheet aschränkt, 
den éischte Schrëtt a Richtung Totalitarismus 
geet.
Et ass heiansdo net ze erdroen oder schwéier 
ze adroen, wat een op de sozialen Netzwierker 
gesäit, net nëmmen op de sozialen Netzwier-
ker. Mä d’Äntwert ass net de Verbuet! D’Änt-
wert ass, datt jiddweree vun eis heibannen, 
deen an der politescher Verantwortung steet, 
an der Regierung, an der Chamber oder egal 
wou an der Verantwortung steet, och eis Ensei-
gnanten an de Schoulen, och vill aner Leit, déi 
als Virbild an der Gesellschaft stinn, argumenta-
tiv opstinn, argumentativ äntwerten an dat 
verdeedegen, wat e Grondstack vun eiser 
 Mënschlechkeet ass. Am Kampf géint Rassis-
mus, géint Diskriminatioun an och Antisemitis-
mus mat verbaler Iwwerzeegungskraaft a per-
séinlechem Virbild entgéinttrieden, dann hu 
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mer eppes geschafft. Da gi mer och net an den 
Totalitarismus, mä da gi mer an eng Gesellschaft, 
déi kann houfreg sinn op hiren Engagement.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. Leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här David 
 Wagner. Här Wagner, Dir hutt d’Wuert.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Jo, ech mengen, den Här Kartheiser 
huet et schlussendlech op de Punkt bruecht an 
et u sech e bëssen expriméiert, wourëms et 
gewësse Leit wierklech geet bei dëser Motioun, 
leider.
Ech hunn net vill Zäit. Ech si relativ rosen, muss 
ech och soen. Ech kommen aus enger polite-
scher Traditioun, déi lupenrein ass, wat den 
Antisemitismus ugeet. An de KZer, de Rouden 
Triangel, dee war ganz oft nieft dem Davidstär, 
ganz oft! An den 30er Joren, mir hunn net ge-
schriwwen „De Wecker rabbelt“, et kënnt net 
vun eis. Mir hunn net aner Saache gesot, mir 
waren ëmmer op vorderster Front zesumme fir 
d’Befreiung vu jiddwerengem an och vun de 
Judden, zemools vun de Judden, deene mer 
esou vill och an eiser Traditioun ze verdanken 
hunn, soudatt mer ëmmer vun den Antisemi-
ten jo och vernannt gi sinn a pourchasséiert gi 
sinn. Ech hunn dat selwer zu Paräis erlieft, wou 
ech an der LCR war a wou de GUD a rietsex-
trem oder riets Organisatiounen d’Chasse ge-
maach hu géint eis a se hunn eis „Parti de juifs“ 
genannt. Dat wollt ech fir d’Éischt emol soen.
A mir condamnéieren ëmmer den Antisemitis-
mus ohne Wenn und Aber, genausou wéi mer 
Homophobie condamnéieren ohne Wenn und 
Aber, Islamophobie condamnéieren ohne 
Wenn und Aber. Ech hoffen, ech si mer awer 
net ëmmer sécher, ob dat ëmmer hei wierklech 
och esou gedeelt gëtt op alle Säiten. Soit!
Wéi Der wësst, hu mir e Problem elo mat dëser 
Definitioun als déi Lénk, a mir sinn net déi Een-
zeg. Net onbedéngt mat der Definitioun, déi 
korrekt ass an der Essenz, mä awer mat de Bei-
spiller. Mir sinn net déi Eenzeg, déi Problemer 
domadder hunn: D’Commission nationale 
consultative des droits de l’homme a Frank-
räich ass dergéint, 40 jiddesch Organisatioune 
weltwäit, keng kleng Groupuscullen, hu Pro-
blemer domadder. D’Ligue des droits de 
l’homme a Frankräich ass dergéint an esou wei-
der. An och zu Lëtzebuerg hätt ee vläicht kënne 
waarden, bis d’Commission consultative des 
droits de l’homme sech vläicht och expri-
méiert. Ech bleiwen derbäi, datt mer ze schnell 
gehandelt hunn.
Här President, ech si fäerdeg, mä ech mengen, 
den Här Mosar huet ëm dräi Minutten iwwer-
zunn. Ech wier frou, wann ech vläicht dann 
och - ech sinn deen Eenzegen, dee kritesch 
schwätzt - eng Minutt géif kréien, fir …

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- ... net ën-
nerbriechen. Ech géif Iech viruschwätze loos-
sen. De Sujet ass ze wichteg, et geet net ëm 
eng Minutt oder esou.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Jo. Ech ver-
sichen awer trotzdeem, schnell ze maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Fuert roueg 
weider!

 M. David Wagner (déi Lénk).- Ech hat och 
proposéiert, datt mer vläicht waarden op 
d’Commission consultative des droits de 
l’homme oder datt mer wéinstens och ... Mir 
hu Leit agelueden à juste titre an der Kommis-
sioun, an der aussepolitescher Kommissioun, 
déi eng Meenung hunn, mä déi awer éischter 
derfir sinn. Mir hate keng kontradiktoresch De-
batt. Dat bedaueren ech awer e bëssen, well 
dat hätt ee kënnen och maachen, fir och eng 
aner Glack ze héieren, well dat, wat mer elo 
maachen, ass juristesch problematesch.
Ech zitéieren och zwee Beispiller, well et ass 
weiderhi jo och net kloer, ech hu jo och mat 
Juriste geschwat, ob elo wierklech duerch déi 
Motioun d’Beispiller vun der IHRA, déi ver-
schidde Beispiller - déi meescht sinn och okay, 
déi meescht Beispiller sinn okay -, ob déi net 
awer tatsächlech kéinte jee nodeem och esou 
benotzt ginn. Ech zitéieren …

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Mir wa-
ren dozou ganz kloer.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Neen, ech 
krut an der Kommissioun gesot, déi Beispiller 
sinn do …

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Mir 
ware ganz kloer. Wann Der nogelauschtert 
hutt, wat ech gesot hunn, mir ware ganz kloer, 
mir hu bewosst keng Beispiller zitéiert, och well 
mer net wëllen aner Beispiller, déi ee ka ginn, 
vergiessen. Also hu mer bewosst dorop ver-
zicht.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Ech hunn 
d’Fro gestallt an der Kommissioun, bon, dat 
misst am Procès-verbal drastoen, ech hunn 

d’Fro gestallt: Sinn d’Beispiller wierklech ex-
clus? Du krut ech fir d’Éischt keng Äntwert. An 
déi zweet Kéier krut ech gesot, d’Beispiller sinn 
do, fir och kënnen den Antisemitismus fir déi, 
déi wierklech net verstinn, wourëms et geet, fir 
datt si dat kéinten explizéieren.
Ech zitéieren awer zwee Beispiller, ...
(Interruption)
… well et ass net gemaach ginn: « Nier au 
peuple juif le droit à l’autodétermination, en 
prétendant par exemple que l’existence de 
l’État d’Israël est une entreprise raciste. » Et 
kann een ..., well et gouf gesot vum Här Gusty 
Graas, ze behaapten, datt Israel e rassistesche 
Stat wier, dat wier Antisemitismus. Ech weess 
net! Ech soen net, datt een dat muss be-
haapten. Et gëtt eng Kolonialpolitik be-
driwwen!
Ech sinn ëmmer geléiert ginn, Kolonialismus 
ass Rassismus. Haut ginn ech vläicht geléiert, 
datt Kolonialismus näischt mat Rassismus ze 
dinn huet.
Déi Leit, an et si vill Deputéierter hei, déi waren 
op der Plaz, ech mengen, déi kënnen e Lidd 
dovunner sangen, fir ze gesinn, ob do awer net 
vläicht e puer rassistesch Tendenze sinn, d’au-
tant plus, datt déi aktuell Regierung jo och de-
cidéiert huet, datt Israel de Stat vun de Judde 
soll sinn. 20 % vun der Bevëlkerung ass net 
jiddesch. A souguer d’UNO gesäit dat net esou.
En zweete Problem, zweet Definitioun: « Faire 
preuve d’un double standard en exigeant de sa 
part », also Israel, « un comportement qui n’est 
attendu ni requis d’aucun autre pays démocra-
tique. » Wann ee fuerdert, datt Israel d’Mën-
scherechter, y compris an zemools an de Kolo-
nië soll respektéieren, da fuerdert een net 
d’Welt, a Wierklechkeet. Dat fuerdert een och 
vu quasi all aner Land. An et ginn aner Län-
ner ...
(Interruption)
Jo, ech hoffen, Dir verstitt jo, wat ech wëll 
soen. Et ass net kloer etabléiert, datt déi Beispil-
ler, et ass net kloer etabléiert, an ech hu mat 
Juriste geschwat, et ass net kloer etabléiert, 
datt déi Beispiller bei iergendenger Interpreta-
tioun, wann elo ee kënnt, eng Plainte mécht, 
well vläicht eng Organisatioun fir de BDS ass.
Ech soen Iech, ech si perséinlech fir de BDS. 
Ech kéint och eng Kéier doriwwer diskutéieren. 
Wann ech elo gewësse Leit héiere schwätzen, 
da wier ech en Antisemit, well bis elo huet kee 
sech getraut, duerch mäin Aktivismus mir Anti-
semitismus virzewerfen, well se genau wëssen, 
ma da gesi mer eis virum Riichter a si verléie-
ren, well ech keen Antisemit sinn. Da misste se 
awer wäit siche goen.
Mä elo, awer well ech fir de BDS sinn, à titre 
personnel, ech kann dat och beleeën, an dat 
huet näischt mat Antisemitismus ze dinn, ech 
weess net, ob ech, wa mer dës Motioun 
unhuelen, vläicht sinn ech och net deen Eenze-
gen, deen derfir ass hei am Sall, ob net ier-
gendeen eng Kéier kéint kommen, eng Plainte 
maachen an datt, deemno wéi et interpretéiert 
géif gi viru Geriicht, do eppes kéint geschéien. 
Ech si mer net sécher, ech sinn net deen Eenze-
gen, deen net sécher ass.
Dofir soen ech, et hätt ee missen dat e bësse 
besser formuléieren an e bësse méi Rou walte 
loossen, well esou presséiert si mer net. Am 
Oktober geet et och nach. Et leeft net fort.
Ech mengen, mir maachen e Feeler.
Eng lescht Saach: Et soll een net, et soll een net 
Antisemitismus mat engem geopolitesche Pro-
blem op enger anerer Plaz vermëschen. Dat 
maachen Antisemiten oft: „Judden ass gläich 
Israel.“ Dat ass degueulasse, hunn ech selwer 
ni gemaach. Et soll een och gutt oppassen, 
datt een och net, wann ee vun Antisemitismus 
schwätzt, op eemol vun Israel schwätzt, wat 
gewësse Leit maachen, well déi Kritik géint Is-
rael ass legitimm, et ass eng politesch Kritik.
Ech soen Iech Merci. Mir wäerten eis leider ent-
halen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Wagner. Leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Sven Cle-
ment.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, als 
Éischt emol e grousse Merci un d’Kolleege 
Mars Di Bartolomeo a Laurent Mosar fir dës Re-
solutioun (veuillez lire : Motioun), déi eise volle 
Support fënnt.
Mir haten am Ufank e bëssen iwwer eenzel 
Wierder dra gestridden, e bëssen diskutéiert. 
Ech mengen, dat ass, wat Parlamentarismus, 
wat Demokratie ausmécht, fir Kompromësser 
ze fannen, mat deenen herno jiddweree liewe 
kann. An dat hu mer hei gepackt.
Et ass e wichtegt Thema, et gouf schonn uge-
schwat. Ech perséinlech gehéieren heibannen 

als ee vun deene wéinegen zu där Genera-
tioun, déi esou just nach Zäitzeie vum Zweete 
Weltkrich kannt hunn, déi esou just nach 
konnte mat Grousselteren iwwert den Horror, 
deen Antisemitismus mat sech bréngt, schwät-
zen. Leider wäerten déi nächst Generatiounen 
dat net méi hunn! Dat heescht, et ass ebe grad 
elo wichteg, wou e gewëssenen Oubli ufänkt 
stattzefannen, wou online ongenéiert Vergläi-
cher gezu gi mat Gaskummeren, mat „Mir soll-
ten do emol Bensinn droppuchen“, datt et do 
wichteg ass, en Zeechen ze setzen, datt mer 
Antisemitismus net akzeptéieren, net toleréie-
ren. Op Wahlplakater oder Online-Foren, et ass 
iwwerall deen nämlechte Message. Mir musse 
kloer eis Outilen, déi mer hunn, notzen, fir An-
tisemitismus ze condamnéieren an dann och ze 
persekutéieren.
Et ass ganz kloer hei, wa mer iwwer Antisemi-
tismus schwätzen, schwätze mer iwwer Haass 
vis-à-vis vu Judden, deen zu Gewalt oder zu 
anere Gräueldote ka féieren. Mir schwätzen net 
dovunner, Israel ze kritiséieren. Et gi legitimm 
Kriticken un all Stat op der Welt a ganz beson-
nesch un der Besiidlungspolitik vum Stat Israel. 
Dat wäerten och, mengen ech, heibannen déi 
wéinegst a Fro stellen. Dat heescht awer net, 
datt mer engem ganze Vollek, enger ganzer 
Reliounsgrupp solle weiderhi soen, majo, Anti-
semitismus ass unter ferner liefen. Dat heiten 
ass e staarkt Zeeche fir de Rechtsstat. Dat hei-
ten ass e staarkt Zeechen, fir och all Judd ze 
weisen, mir akzeptéiere keen Antisemitismus!
An dofir nach eng Kéier e grousse Merci un 
d’Rapporteuren. E grousse Merci un all déi aner 
Fraktiounen, déi konstruktiv un där Motioun 
matgeschafft hunn. A mir als Piraten wäerten 
dës Motioun matstëmmen.
Villmools Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Clement. D’Regierung huet 
d’Wuert, de Premier a Statsminister Xavier 
 Bettel.
Prise de position du Gouvernement

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Mi-
nistre d’État.- Här President, Dir Dammen an 
Dir Hären, ech soen och den Auteure vum Text 
Merci. Antisemitismus ass inakzeptabel dans 
toutes ses formes an och a senger plus petite 
forme. An dat, wat d’honorabel Madamm 
 Empain hei gesot huet, hunn ech och erlieft. 
Ech war op Auschwitz, Här President, a wann 
ee bis eng Kéier zu Auschwitz war an et gesäit 
ee Säll, déi voll sinn, deen ee mat Wallissen, 
deen ee mat Hoer, deen ee mat Brëller, deen 
ee mat Protheesen a mat Nimm nach op de 
Wallissen, an et geet een dann no an et gesäit 
een d’Iewen, wou d’Leit verbrannt gi sinn, a 
wann ee bedenkt, dass dat Mënsche gemaach 
hunn an hautdesdaags et Leit ginn a Parteie 
ginn, déi déi Naziideologie probéieren nach 
ëmmer ze promouvéieren, musse mer alles 
maachen, fir dergéint ze kämpfen.
An ech soen Iech et ganz éierlech, Här Pre-
sident: Géint d’Populisten, ech denoncéieren 
de Populismus, mä den Extremismus, je le 
combats, dee bekämpfen ech! An dowéinst ass 
fir mech dësen Text och wichteg. Mir hunn zu 
Lëtzebuerg de Code pénal, dee schonn eng 
Rëtsch vun Texter virgesäit, mä dat ass a poste-
riori! De Code pénal ass do, fir streng Regelen 
ze hunn, wann ee sech net drun hält. Mä de 
But ass d’Präventioun virun allem! Dat heescht, 
wa méiglech kucken, dass déi Dot net 
stattfënnt. An ech wëll just drun erënneren, 
dass nach virun e puer Wochen de Claude 
Meisch mat Yad Vashem en Accord ënner-
schriwwen huet, justement fir am Enseigne-
ment méi enk zesummenzeschaffen an iwwert 
déi Fro vum Antisemitismus kënnen och do méi 
konkret ze ginn.
Mir gehéieren och zu den 31 Delegatiounen, 
Här President, déi de 25. Mee déi „non-legally 
binding working definition of antisemitism“ 
ugeholl hunn an, esou wéi et och schonn hei 
gesot ginn ass, hu mer säit Mäerz vun dësem 
Joer d’Chance, mam Georges Santer e Pre-
sident un der Spëtzt vun der IHRA ze hunn. Ech 
ka mech erënneren, wéi ech mech mam Här 
Santer, wéi en nach Ambassadeur zu Berlin war 
an no beim Depart war, getraff hunn an em 
gesot hunn, dass mir d’Méiglechkeet hätten, 
d’Presidence ze kréien, an dass mir der Mee-
nung wieren, dass hien och déi richteg Persoun 
dofir wier. An dofir wëll ech och de Membere 
vun deene verschiddene Parteien hei, déi och 
dem Här Santer seng Aarbecht gelueft hunn, 
Merci soe fir déi Unerkennung fir déi Aarbecht, 
déi den Här Santer an deem ganzen Dossier 
huet.
Erlaabt mer just, dass ech och ... Dir hutt vu 
Souvenir geschwat. Dowéinst war et fir eis 
wichteg, dass mer och e Monument d’lescht 
Joer ageweit hunn. E Monument d’lescht Joer 
ageweit hunn, wat um Passage ass, wou d’Leit 
och laanschtginn, wou dann och deen een 

oder deen anere sech d’Fro stellt: Wat ass et? a 
wou en dann och ebe mat der Realitéit 
konfrontéiert gëtt. An d’Monument ass fir eis 
och um Wee vun der Journée vun der Commé-
moration nationale, et gehéiert, et ass elo e fes-
ten Deel vun deem. An dat war ni de Fall vir-
drun! A fir eis ass et dofir och wichteg, dass 
mer et haut fäerdegbréngen, dat Ganzt ze 
maachen.
A last but not least, Här President, och am 
Kontext vun der Aarbecht vun der Regierung 
am Opschaffe vun der Lëtzebuerger Geschicht 
vum Zweete Weltkrich si mer amgaangen, ze-
summe mam Consistoire a mat der World 
Jewish Restitution Organization e Plang opze-
setzen, wéi ee kéint och am Dossier vun de 
Spoliatioune vun de Judden hei am Zweete 
Weltkrich weider zu Léisunge kommen. De 
Rapport Dostert ass eng éischt Etapp 
gewiescht, déi wichteg scho war, mä, wéi ge-
sot, et muss och nach weider dru geschafft 
ginn. Ech mengen, dass mer och, an ech wëll 
Iech do felicitéieren, der viregter Chamber och, 
well déi eng Deputéierte si vläicht net méi hei, 
wou mer och eis Excusë vis-à-vis vun der jidde-
scher Communautéit gemaach hunn.
Et war spéit. Et war spéit! Mä ech si frou, dass 
mer se gemaach hunn. An haut wëllen net alles 
ze maachen, fir den Antisemitismus ze 
bekämpfen, ass d’Dier nees opzemaachen a 
vun onser eegener Geschicht näischt geléiert 
ze hunn.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Statsminister.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert 
d’Motioun.
Vote sur la motion
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass ofgeschloss.
Dës Motioun ass mat 58 Jo-Stëmme bei 2 Abs-
tentiounen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen (par Mme Françoise Hetto-
Gaasch), Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie 
Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Aly Kaes (par Mme Octavie 
 Modert), Marc Lies (par M. Marco Schank), 
Georges Mischo (par M. Claude Wiseler), Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding (par Mme Diane Adehm), MM. Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes 
(par M. Emile Eicher), Claude Wiseler et Michel 
Wolter (par Mme Martine Hansen) ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. Max Hahn) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding (par 
M. Jeff Engelen) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Se sont abstenus : MM. Marc Baum (par M. 
 David Wagner) et David Wagner.

8. Dépôt d’une résolution par M. 
 Fernand Kartheiser
Ech géif dann dem Här Fernand Kartheiser 
d’Wuert gi fir den Depot vun enger Motioun 
(veuillez lire : Resolutioun).

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. Ech mengen, all 
déi Diskussiounen, déi mer haut de Mëtten ha-
ten, déi haten hir Wichtegkeet, ob mer iwwert 
d’Entwécklung vum Land schwätzen, elo wéi 
mer géint den Antisemitismus virginn oder am 
Ufank, wou mer ganz vill iwwert de Rechtsstat 
geschwat hunn. An all déi Diskussiounen haten 
eppes gemeinsam, wat eis hei scho bal net méi 
opfält: Si woren op Lëtzebuergesch!
Mä wa mer elo op de Chambersite ginn, de 
chd.lu oder de Portail a mir kucken, wéi eis 
Aarbecht refletéiert gëtt, da gesi mer se op 
Franséisch! Mir denken, a mir haten dat jo och 
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am leschte Wahlkampf, déi eng, déi ware fir 
d’Zukunft op Lëtzebuergesch, anerer hunn och 
den Dossier entdeckt. An ech mengen, mir soll-
ten déi Dynamik opgräifen a soen, datt mer 
och an der Aussenduerstellung vun eiser Aar-
becht hei an der Chamber déi Méisproo-
chegkeet vum Land sollte korrekt refletéieren. 
Wat op Lëtzebuergesch ass, soll och op Lëtze-
buergesch um Chambersite sinn. Wann een 
eng däitsch parlamentaresch Fro stellt, dat gëtt 
et och, ka se roueg op Däitsch sinn. Déi Artike-
len op chd.lu, wann de Public dohinnergeet, 
déi sollen och méisproocheg sinn. Dat ass 
d’Realitéit vun deem, wéi mer schaffen. Et ass 
d’Realitéit vum Land. Et kënnt de Leit entgéint, 
well eben deen ee besser déi eng an anerer 
besser déi aner Sprooch schwätzen.
Et ass net realistesch, fir ze soen, mir solle 
kuerzfristeg alles op eisen dräi Sproochen 
hunn. Ech mengen, dat géif och de Chambers-
apparat wéinstens kuerz- oder mëttelfristeg de-
passéieren. Awer mir sollen eis Duerstellung 
souwuel um Portail wéi op chd.lu opmaache fir 
eis Méisproochegkeet an och virun allem na-
tierlech fir d’Lëtzebuerger Sprooch, an där mer 
jo awer hei schaffen.
An deem Sënn, Här President, wëll ech Iech 
eng Resolutioun am Numm vun der ADR 
iwwerreechen. Merci.
Résolution
D’Chamber vun den Deputéierte
stellt fest,
- datt den lnternetsite (www.chd.lu) ewéi och den 
internen „Portail“ (www.portail.chd.lu) vun der 
Chamber nëmmen op Franséisch ugeluecht sinn;
erënnert dorun,
- datt Lëtzebuerg dräi administrativ Sproochen 
huet, eng dovun ass d’Nationalsprooch Lëtze-
buergesch;
- datt et och Leit zu Lëtzebuerg ginn, déi net esou 
gutt oder esouguer kee Franséisch kënnen;
- datt grad d’Lëtzebuerger Sprooch och op den 
lnternetsäite vun der Chamber vertruede si muss, 
virun allem och op där ëffentlecher, fir de Wäert 
an d’Bedeitung vun der Lëtzebuerger National-
sprooch ze ënnersträichen an ze stäerken;
notéiert,
- datt d’Chamber, als eng vun deene wichtegste 
staatlechen lnstitutioune vum Land, hir ëffentlech 
Aarbecht esou wäit ewéi nëmme méiglech an 
deenen dräi administrative Sproochen no baussen 
droe soll;
- datt, ganz am Sënn vun der Promotioun vun 
der Lëtzebuerger Sprooch, besonnesch de 
 Gebrauch vum Lëtzebuergeschen am Kontakt 
mat de Bierger soll ausgebaut a gestäerkt ginn, 
woufir d’Lëtzebuergescht op alle staatlechen ln-
ternetsäiten eng fest a prominent Plaz soll kréien;
decidéiert:
- datt den lnternetsite vun der Chamber an 
 Zukunft an deenen dräi administrative 
Sproochen, also och op Lëtzebuergesch an 
Däitsch, muss ugeluecht ginn;
- datt och elo scho Kontributiounen op Lëtzebuer-
gesch, Franséisch an Däitsch um lnternetsite 
www.chd.lu publizéiert gi sollen;
- datt d’Chamber sech mëttelfristeg déi personell 
an aner néideg Moyene gëtt, fir hir lnternetsäiten 
an deenen dräi administrative Sproochen ze be-
dreiwen.
(s.) Fernand Kartheiser.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools.

9. Question élargie n° 15 de M. Dan 
Biancalana au sujet de la dynamisa-
tion des commerces de centre-ville
Mir kommen elo zur erweiderter Fro Num-
mer 15 vum Här Dan Biancalana iwwert d’Dy-
namisatioun vun de Stadkären. Den Auteur vun 
der Fro huet fënnef Minutten Zäit, fir seng 
Haaptfro an no der Äntwert vum Minister even-
tuell Zousazfroen ze stellen. Der Regierung 
stinn zéng Minutten zou. Här Biancalana, Dir 
hutt d’Wuert.
(M. Mars Di Bartolomeo prend la prési-
dence.)

 M. Dan Biancalana (LSAP).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
« Comment la France a tué ses villes », ass e 
Buch, dat 2016 de franséische Journalist Olivier 
Razemon publizéiert huet, wou hien e ganz 
schlechten Zoustand vum Eenzelhandel an de 
franséische Mëttelstied, vun der sougenannter 

Désertification commerciale schëldert. Hie 
 mécht d’Analys, dass duerch eng Politik vun 
der Usiidlung vu Centres commerciaux, re-
gelrechte Konsumtempelen an der Peripherie, 
lues mä sécher d’Gemengen an en Däiwels-
krees komm sinn, wou se d’Kafkraaft net méi 
banne konnte vun hire Bierger, d’Geschäfter 
zougemaach hunn an d’Leerstänn zougeholl 
hunn, mat der batterer Konsequenz, dass d’At-
traktivitéit vun de Stied drënner leit.
Am Mee 2016 ass awer och um europäesche 
Plang de Pacte d’Amsterdam ugeholl ginn, 
deen ënner anerem och den Akzent op gutt 
fonctionnéierend Commercen am urbane 
Raum setzt.
Déi ganz dramatesch Zoustänn a Frankräich hu 
mer hei zu Lëtzebuerg an eise Stadkären nach 
net an deem Ausmooss, och wa sech villes an 
der Peripherie deet, an awer ass et fir den Een-
zelhandel an eise Lëtzebuerger Gemenge rich-
teg schwiereg. Et ass wichteg, en Equiliber ze 
hunn tëschent Stadkär a Peripherie. Et kann ee 
sech also d’Fro stellen, wéi et zu Lëtzebuerg 
mat dësem Equiliber ausgesäit, wann ee weess, 
wat vu ganz rezente Projeten ëmgesat gouf a 
wéi eng nach kommen.
De Stadkär ass d’DNA, ass d’Réckgrat vun 
enger lieweger Stad, vun enger lieweger Ge-
meng. Et ass oft an engem Stadkär, wou d’Leit 
sech gäre begéinen a gären ophalen. Et ass hei, 
wou et ëm d’soziaalt Liewe geet, ëm sozial Ko-
häsioun, sozial Kontakter, Konvivialitéit, alles 
dat am ëffentleche Raum.
Dass d’Suerg grouss ass an d’Bestriewen do 
ass, en attraktive Stadkär ze hunn, dat weisen 
eng ganz Rei Gemengen, déi selwer d’Initiativ 
huelen, aktiv ze ginn, andeems si eng Strategie 
ausschaffen, e City Manager astellen, sech 
selwer op d’Sich maachen no neie Geschäfter 
an och eidel steeënd Geschäftslokaler kafen 
oder ulounen. Si huele sech der Revitalisatioun 
an och der Promotion commerciale vun hirer 
Stad un, probéiere géigenzesteieren, well se 
wëllen, dass hire Stadkär sech net regelrecht zu 
enger Friche entwéckelt.
Derbäi kommen dann och nach d’Demandë 
vun de Proprietairë vun de Geschäftslokaler 
selwer ronderëm d’substanziell Erhéijung vun 
de Loyeren, mat där verschidde Geschäftsleit 
konfrontéiert ginn. D’Gemenge scheie keng 
Méi, fir esou gutt wéi méiglech e favorabelt 
Ëmfeld ze schafe ronderëm Noversuergung, 
mat Akzent och ronderëm Urbanismus, Trans-
port an Accessibilitéit, a schaffen dann och 
nach mat de Geschäftsverbänn zesummen.
Et geet also hei ëm e Projet politique an eng 
voluntaristesch Approche. Et ass eng Saach vun 
der Gouvernance, vum Image a vun der Identi-
téit vun enger Gemeng. An dëst maachen 
d’Gemengen à ce stade an Eegeregie, op ee-
gen Initiativ.
Am Ausland ginn et eng Rëtsch Initiativen. An 
Däitschland gëtt et déi net profittorientéiert 
„Bundesvereinigung City- und Stadt-
marketing“, déi 440 Memberen huet mat Stied 
a verschiddene Gréissten. Et gëtt och en 
„Weißbuch Innenstadt“. A Frankräich huet déi 
aktuell Regierung als Hëllefstellung an als Steie-
rungsinstrument en „Plan de revitalisation des 
centres-villes“ an d’Liewe geruff, fir d’Gemen-
gen ze ënnerstëtzen. E Wäissbuch fir d’Revalori-
satioun vun de Stadkären ass och 2018 mat 
Hëllef vum Europaparlament publizéiert ginn.
Sécher, hei zu Lëtzebuerg ass fir déi besteeënd 
Geschäfter d’digital Plattform, déi de Ministère 
an d’Gemengen zesumme geschaaft hunn, en 
Atout, mä et ass en Atout fir déi Geschäfter, déi 
scho bestinn.
Ech hat an enger rezenter Question parlemen-
taire d’Fro gestallt, wéi mer zu Lëtzebuerg an 
eise Gemengen de Commerce de proximité 
ënnerstëtze kënnen a wéi et ëm d’Schafe vun 
engem interministeriellen Aarbechtsgrupp zur 
Verhënnerung vun der Desertifikatioun vun eise 
Stadkäre steet. Déi dräi Regierungsmembere 
verweisen an hirer Äntwert allerdéngs an der 
Haaptsaach op verschidden Elementer aus dem 
Pakt PRO Commerce, dee ganz positiv ass. 
Et ass sécher eng gutt Saach, wa mir eis Instru-
menter ginn. Allerdéngs musse mer eis age-
stoen, dass dëst net duergoe kann. D’Gemen-
gen, virun allem déi manner grouss Ge-
mengen, mussen eng proaktiv Ënnerstëtzung 
kréien. Et ass a bleift komplizéiert a komplex. 
Net all Gemeng huet déi néideg finanziell Mët-
telen, fir déi verschidde genannten Initiativen 
ze ergräifen.
Aus dësem Constat eraus meng Froen un den 
Här Minister. Et sinn der véier.
Déi éischt: Wat ass Är Appreciatioun vun der 
Noutwendegkeet, fir den Developpement vu 
lokale Commercen an de Stadkären an eise Ge-
mengen ze professionaliséieren?
Déi zweet: Wéi eng zousätzlech Dispositiffen a 
Mesurë géift Der an deem Kontext ergräifen, fir 
d’Gemenge bei all hiren Efforten ze ënnerstët-
zen?

Déi drëtt: Wéi gesäit eng national Strategie 
aus? A gëtt se ausgeschafft esou, dass och déi 
lokal Strategië mat integréiert kënne ginn?
A wéi wëllt Der bei Promotiounsreesen an 
d’Ausland déi verschidde Profiller vun eise Ge-
mengen am Hibléck op d’Unzéie vu Com-
mercen en valeur setzen an och weider vermët-
telen?
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Merci och dem Här Biancalana. An 
d’Wuert huet elo de Mëttelstandsminister, den 
Här Lex Delles. Här Delles, Dir hutt d’Wuert.

 M. Lex Delles, Ministre des Classes 
moyennes.- Merci villmools, Här President. Ech 
wëll fir unzefänken dem Här Biancalana vill-
mools Merci soe fir déi Fro, déi ganz wichteg 
ass, déi besonnesch eben och de Mëttelstands-
ministère op ganz ville Plaze betrëfft, wou op 
där anerer Säit awer natierlech och Volete vum 
Innenministère sinn an natierlech och vun der 
Ekonomie.
Fir unzefänken d’Erklärung just zu de Centre-
commercialle par rapport zu engem Stadkär, 
dee belieft ass, an do ginn ech dem Här Bian-
calana vollkomme recht. Et däerf ee just net op 
de Wee goen, dass een deen ee géint deen 
anere gesäit. Dat soll net d’Iddi hannendru 
sinn. An ech mengen, dat war och net Är In-
tentioun. Et soll ee gesinn, dass dat eent ka 
complementaire sinn zu deem aneren. A be-
sonnesch wann een et awer och an engem eu-
ropäesche Kontext kuckt, gesäit een, dass an 
der rezenter Vergaangenheet trotzdeem eng 
Redynamiséierung vum Commerce de proxi-
mité a ganz ville Stied erëm lues a lues zouhëlt.
Et gi verschidde Voleten, wou mir als Ministère 
betraff sinn. D’Direction générale vun de 
Classes moyennes këmmert sech hei zum Bei-
spill, an Dir hutt et selwer ugeschwat, ëm Ge-
mengen, déi Etüde maachen, fir ze kucken, wéi 
se kënnen hiert Duerfliewen, hir Stadkären 
erëm redynamiséieren. Do si Gemengen, déi 
profitéieren dovun, dass mir um Budget en Ar-
tikel hunn, wou mir bis zu engem Drëttel vun 
deene Fraisen iwwerhuelen, fir ebe grad déi 
Etüden an de Gemengen, déi och vläicht aner 
primär Besoinen hunn, sech awer derfir enga-
géieren, och kënnen ze ënnerstëtzen. An dat si 
Gemenge wéi zum Beispill Esch, Diddeleng, 
Iechternach an Ettelbréck, déi dat scho ge-
maach hunn, déi sech also och domat enga-
géieren an déi och dann deen Drëttel vun 
deenen Etüde vun eis vum Ministère bezuelt 
kréien.
Natierlech ass et hei och eng Autonomie com-
munale, déi matspillt. Dat ass e Volet, deen 
éischter den Innenminister betrëfft, wa mer 
iwwert d’PAGe schwätzen, wéi Der selwer ge-
sot hutt. An ech mengen, dass et dofir ver-
schidde Volete gëtt, wou et ganz wichteg ass, 
dass de Ministère ka mat agräifen.
Ech mengen, et muss een awer dat Ronnt ge-
sinn a besonnesch bei mir an der Direction gé-
nérale muss ee gesinn, dass et de Commerce 
gëtt op där enger Säit, dee muss ënnerstëtzt 
ginn, an op där anerer Säit: Wéi ënnerstëtze 
mer d’Gemengen?
Deen éischte Volet, do hu mer eng nei Loi-
cadre, fir Aidë kënnen ze ginn. Do hu mer elo 
eng Roadshow gemaach duerch d’ganzt Land 
op ganz ville verschiddene Plazen, wou ech 
och all Kéiers mat derbäi war, wou eng ronn 
600 Betriber sech informéiere komm sinn, fir ze 
kucken: Wéi kann ech mäi Betrib ufänken? Wéi 
kann ech en ausbauen? Wéi eng Aidë kann ech 
kréien?
Deen zweete Volet, dat sinn d’Fit  4 Program-
mer, Fit 4 Digital, Fit 4 Service an all déi aner 
Programmer, déi mer hunn.
An dann hutt Der deen anere Volet selwer uge-
schwat, wou et ganz wichteg ass, dass d’Ge-
mengen zesumme mam Stat an natierlech 
awer och mat der Chambre de Commerce 
schaffen, dat ass déi Plattform „LetzShop“, wou 
een et erméiglecht, de Commercen en zweet 
Standbeen ze ginn, en zweet Standbeen, fir 
sech och kënnen anescht opzestellen, beson-
nesch wann ee spezifesch Saachen a sengem 
Commerce de proximité huet, fir déi och kën-
nen dann iwwert déi Plattform hei ze verkafen.
Ech erënnere just nach eng Kéier drun, d’Platt-
form „LetzShop“ ass eng Plattform, déi eng Re-
latioun tëschent dem Client an dem Commer-
çant mécht, wou och ganz vill Gemenge mat 
derbäi sinn. An ech mengen, hei schwätze mer 
allen zwee aus engem Mond, Här Biancalana. 
Iech als President vun der „LetzShop“, vum 
GIE, brauch ech net ze soen, wéi wichteg dass 
deen Outil ass a 17 Gemengen, déi scho mat-
maachen, natierlech an nach aner Gemengen, 
déi sech wäerten derfir interesséieren.
An ech sinn och ganz frou, dass ech konnt um 
Buergermeeschterdag zu Munneref déi Initiativ 

nach eng Kéier erklären, wou nach aner Ge-
menge sech direkt bereet erkläert hunn, sech 
gemellt hunn, fir och bei deem GIE matzemaa-
chen, well ebe grad och do d’Gemenge ge-
sinn, dass en Interêt do ass, fir zesumme mat 
an dee GIE eranzeklammen an de Commerce 
do kënnen ze ënnerstëtzen um Wee vun der 
Digitaliséierung an um Wee natierlech awer 
och, fir hir Geschäfter erëm nei ze dynamiséie-
ren, ze redynamiséieren duerch zum Beispill de 
ROPO-Effekt - „research online, purchase of-
fline“ -, dass een um Internet sicht an dann 
awer selwer an d’Geschäft erageet.
An ech soen et ëmmer: Ee Geschäft zitt dat 
anert an engem Duerfkär och un. Dat heescht, 
wann een esou Initiativen als Gemeng mat ën-
nerstëtzt, kann een op där anerer Säit awer na-
tierlech och säin Duerfliewen a säi Stadkär be-
liewen, wou dann och vläicht aner Geschäfter 
sech kënne mat usidelen.
Dat sinn déi dräi direkt Voleten, wou mer inter-
venéieren.
Dann natierlech d’Zesummenaarbecht mat de 
Gemengen. Firwat hunn ech als Mëttelstands-
minister op de Pakt PRO Commerce higewi-
sen? Majo, well et deen Outil ass, dee mir als 
Ministère hunn, wou mer ganz enk zesumme 
mat der CLC eben eng Konventioun hunn, fir 
kënnen ze hëllefen, dass mer d’Gemenge bero-
den. D’CLC ass eise Partner. Dat hat d’lescht 
Joer e Budget vu ronn 180.000 Euro, wou mer 
an där Konventioun da kucken, dass d’CLC mat 
de Gemengen zesumme verschidde Saache 
mécht.
An ee Wee dovun ass de Cadastre du com-
merce. Och do hunn ech op d’Question parle-
mentaire geäntwert. De Cadastre du com-
merce ass eng Opnam, eng Bestandsopnam 
vun alleguerten de Surface-commerciallen, déi 
et am ganze Land an all Gemeng gëtt. Do ass 
et esou, dass de Ministère den Outil bezuelt 
huet, op där anerer Säit d’Chambre de Com-
merce eng Persoun engagéiert, also finanzéiert 
bei der CLC, fir deen Outil och kënne weider 
auszeschaffen, fir och de Leerstandsmanage-
ment op där enger Säit kënnen ze maachen, 
op där anerer Säit awer och, fir kënnen ze ku-
cken: Wéi ass d’Anzéiungsgebitt? Wat sinn déi 
verschidde Voleten?
Ech wëll awer hei nach eng Kéier ënnersträi-
chen, dass mer déi Donnéeën nach net wëllen 
erausginn. Mir wëllen et nach net, well et ass 
eng éischt Bestandsopnam gemaach ginn, wou 
Leit duerch d’ganzt Land gaange sinn. Mir 
wäerten als Ministère net wëllen, dass déi Don-
néeën elo schonn erausginn, well se net fiabel 
sinn.
Mir mussen am Moment nach kucken, do si 
verschidde Saachen nach dran, déi op den 
éischte Bléck opgefall sinn, wou ee gesinn 
huet: Hei, do si verschidde Saachen, déi ware 
vläicht an der Konstruktioun, déi sinn elo hei 
als Leerstand an deem Outil festgehalen. Op 
där anerer Säit sinn et awer och scho Change-
menter ginn, wéi d’Bestandsopnam gemaach 
ginn ass. Dofir ass et ganz wichteg, dass mer 
do nach eng zweet an eng drëtt Opnam maa-
chen, ebe grad fir déi Saachen do erauszehue-
len aus deem Outil an ze gesinn, wéi d’Evolu-
tioun an der Zäit mat deene verschiddene Ge-
schäfter ass.
An da komme mer ganz konkret op déi véier 
Froen, déi Der gestallt hutt.
Ech mengen, d’Noutwendegkeet matzehëlle-
fen, do ginn ech Iech vollkomme recht, do 
stinn ech och 100 % dozou. A grad mat deem 
Outil hei, mam Cadastre du commerce musse 
mer kucken, dass mer véier Pilotprojete bei 
véier verschiddene Gemenge maachen. Mir 
hunn eis virgeholl, déi bei esouwuel klengen, 
rurale Gemengen ze maachen, déi ebe grad 
net e City Manager hunn, fir dee Suivi kënnen 
ze maachen, wou och vläicht e Service tech-
nique respektiv e Service urbanisme net esou 
opgebaut ass wéi vläicht an anere ganz grousse 
Gemengen.
Mir wëllen awer och grouss Gemenge mat der-
bäi hunn. Mir wëlle se aus dem Norden, aus 
dem Süden, aus dem Zentrum an natierlech 
och aus dem Osten hunn, also véier Gemengen 
aus deene véier Bezierker, grousser a klenger, 
mat deene mer wëllen e Pilotprojet maachen, 
fir ebe grad do Donnéeën erauszezéien: Wat 
sinn déi verschidde Saachen, déi Best Practices, 
déi ee kann erauszéien, déi vläicht op vill Ge-
mengen zoutreffen, wou ee ganz séier eng 
Wierkung kann hunn?
Op där anerer Säit: Wat si Saachen, déi vläicht 
méi laang brauchen, sief et iwwert d’Amenage-
mentspläng, sief et iwwer aner Voleten? Dat 
heescht, kommt, mir waarden emol nach déi 
véier Pilotgemengen of, dass mer wierklech do 
kënnen d’Saachen erauszéien!
Bis dohin hu mer och eng zweet Opnam, och 
vläicht eng drëtt Opnam gemaach, wou mer 
da genau wëssen, wou mer dru sinn. Do hu 
mer schonn eng kleng Evolutioun, zwar nëm-
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men op e Joer, fir da schonn do kënnen aner 
Donnéeën erauszezéien, wéi mer dat bis elo 
hunn.
Natierlech ginn et Gemengen, déi ebe grad 
kee City Manager hunn. Et gi Gemengen, déi 
anescht opgestallt sinn. A grad do, wa mer och 
hei deen Outil kënnen huelen, zesumme mat 
eise Partner als Ministère, fir kleng Gemengen 
ze ënnerstëtzen an hinne verschidden direkt, 
konkret Aktioune kënnen ze proposéieren, déi 
se um Terrain kënne maachen, dann ass dat, 
mengen ech, eng ganz gutt Saach, an op där 
anerer Säit awer och grouss Gemengen, déi 
ganz aner Moyenen hunn, déi ee kann anescht 
suivéieren a wou een da ka kucken, wéi déi 
solle funktionéieren.
Eng national Strategie. Ech mengen, wéi gesot, 
mir kucken, dass mer mat deem Outil hei kën-
nen déi Donnéeën eraushuelen, well am Mo-
ment schwätze mer ganz vill iwwer Gefillssaa-
chen. A Gefillssaachen héiert een ëmmer erëm: 
Majo, a ganz ville Gemenge ginn d’Papeterien 
zou, an anere Gemenge ginn d’Boulangerien, 
d’Bäckereie vläicht zou, soudass mer hei mat 
deem Outil wierklech kënne ganz konkret ku-
cken: Ass eng Verschibung do op d’gréng Wiss 
oder ass déi just subjektiv?
Hu mer op där anerer Säit vläicht eng Gemeng, 
déi an hirem PAG eppes geännert huet, dass 
mer se net ..., dass mer mierken, dass e Chan-
gement vun de Fluxe war vun de Leit, déi 
duerch d’Gemeng gaange sinn, wou een da 
ganz genau gesäit: Ma dee Quartier do ass 
vläicht net méi esou gutt ugeschloss, wéi e vir-
dru war! Grad dofir ass deen Outil hei ganz, 
ganz wichteg. An deen Dispositif musse mer 
huelen, fir och do kënnen als Ministère d’Ge-
menge mat ze ënnerstëtzen.
Dir hutt och nach geschwat vun: Ganz vill Ge-
menge kënnen et sech net leeschten, e Com-
merce opzekafen an dann zu engem anere 
Präis ze verlounen. Ech mengen, dass et 
menger Meenung no net e prioritäre Rôle vun 
enger Gemeng ass, e Commerce opzekafen an 
dann zu engem vill méi bëllegen Taux kënne 
weiderzeverlounen. Op alle Fall fir de Ministère 
kann ech soen, dat ass definitiv net de Rôle 
vum Ministère. Ech mengen, et muss ee ku-
cken, dass jiddweree kann Hand an Hand funk-
tionéieren. Mir sollen net an eng Situatioun 
kommen, wou mer vläicht eng Verschibung 
vun der Konkurrenz hunn, well verschidde Lo-
kaler zu engem anere Präis verlount gi wéi ane-
rer. Dofir, mengen ech, ass dat dote vläicht een 
eenzege Punkt, deen een an enger ganzer Stra-
tegie kann als Gemeng huelen, mä ech 
mengen, et ass awer net dee fundamentale 
Punkt.
Ech mengen, ech hunn Iech op Är Froe geänt-
wert. Merci villmools!

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Merci och. Här Biancalana, hutt Dir 
nach eng Zousazfro?
(Négation)
Dat ass net de Fall. Da soen ech Iech allen zwee 
Merci. 

10. 7190 - Projet de loi portant ap-
probation du Protocole portant 
amendement du Traité sur un sys-
tème d’information européen 
concernant les véhicules et les per-
mis de conduire (EUCARIS) et la dé-
claration conjointe, faits à Luxem-
bourg le 8 juin 2017
A mir ginn zum nächste Punkt vun eisem Ordre 
du jour iwwer. Dat ass de Projet de loi 7190, en 
Amendement zum Traité iwwer en euro-
päeschen Informatiounssystem betreffend 
d’Gefierer an d’Führerschäiner. An d’Wuert 
huet direkt de Rapporteur, den Här Carlo Back. 
Här Back, wannechgelift.
Rapport de la Commission des Affaires 
étrangères et européennes, de la Coopéra-
tion, de l’Immigration et de l’Asile

 M. Carlo Back (déi gréng), rapporteur.- 
Merci, Här President. Kolleeginnen a Kolleegen, 
wéi de President scho gesot huet, geet et hei 
ëm d’« Approbation du Protocole portant 
amendement du Traité sur un système d’infor-
mation européen concernant les véhicules et 
les permis de conduire (EUCARIS) et la déclara-
tion conjointe », déi hei zu Lëtzebuerg den 8. 
Juni 2017 gemaach goufen.
Den Traité EUCARIS ass den 29. Juni 2000 zu 
Lëtzebuerg vu folgende Länner ënnerschriwwe 
ginn: Bundesrepublik Däitschland, Belsch, Lët-
zebuerg, Niederlanden a Groussbritannien. 
D’Ofkierzung EUCARIS steet fir European Car 
and Driving Licence Information System. Do-
madder bezeechne mir en elektroneschen In-
formatiounssystem, deen et erlaabt, Informa-
tiounen tëschent de Memberstaten iwwert 

d’Ausstelle vu Führerschäiner an iwwert d’Im-
matrikulatioun vu Gefierer en temps réel ausze-
tauschen.
Bei der Immatrikulatioun vu Gefierer geet et 
drëms, fir ze verhënneren, datt an engem 
Memberland als geklaut, detournéiert oder sus-
pekt gemellte Gefierer an engem anere Mem-
berland vum Traité kënnen erëm ugemellt 
ginn. A bei de Führerschäiner, déi si jo och hei 
betraff, ass et natierlech äänlech. Hei geet et 
drëms, ze verhënneren, datt eng Persoun hire 
Führerschäin an engem Land ëmschreiwe 
loosse kann, obwuel se schonn an engem 
anere Land duerch eng geriichtlech Sanktioun 
hire Führerschäin verluer huet.
Mëttlerweil gëtt déi technesch Plattform vum 
EUCARIS-System awer och fir aner Echangë vun 
Donnéeë benotzt, déi op aneren Actes juri-
diques vun der EU baséieren oder op bilatera-
len oder multilateralen Accorden.
Ee Beispill ass den Austausch vun Donnéeën 
am Kader vun der grenziwwerschreidender Po-
licekooperatioun, zum Beispill am Fall vun In-
fraktiounen am Domän vun der Sécurité rou-
tière oder fir Kriminalitéit an Terrorismus ze 
bekämpfen - eng Kooperatioun, déi eng Rëtsch 
Länner, dorënner och d’EUCARIS-Memberlän-
ner, schonn 2005 mam Traité de Prüm age-
fouert hunn. Dës multifunktionell Benotzung 
war net explizitt am originalen EUCARIS-Traité 
festgeschriwwen, mä mat der Mise à jour vum 
Traité gouf dat elo geännert. D’Méiglechkeet fir 
dës multifunktionell Benotzung gouf elo an 
den EUCARIS-Traité selwer integréiert.
Niewent e puer weideren Traité-Amendemen-
ter, déi just redaktionell Modifikatiounen a Kla-
rifikatioune betreffen, ass am neien EUCARIS-
Traité och festgehalen, datt dës Benotzunge 
vun der technescher Plattform nëmme 
méiglech sinn am Aklang mam EU-Date-
schutzreglement an am Accord mat den natio-
nale Bestëmmunge vum Empfängerland vun 
dësen Donnéeën.
Déi ënnerzeechend Länner hunn niewent dem 
Traité dann och nach eng Déclaration conjointe 
ugeholl, wou se sech dozou engagéieren, datt 
deen automateschen EUCARIS-Datenaustausch 
nëmmen am Kader vun dësem Traité ka be-
notzt ginn. Et gouf keng Opposition formelle 
vum Statsrot an aner Avise louchen och keng 
vir.
Eis Kommissioun huet dëse Rapport an der 
Sëtzung vum 20. Juni 2019 ugeholl a propo-
séiert deemno och der ganzer Chamber, dëse 
Gesetzesprojet unzehuelen.
An deem Sënn ginn ech heimadder dann och 
den Accord vun där grénger Fraktioun.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Merci och. Bon, fir deene Kolleegen, 
déi nach dobausse sinn, d’Chance ze ginn, fir 
eranzekommen, géif ech da fir d’Éischt d’Ma-
damm Martine Hansen froen.
Discussion générale

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Ee grousse Merci un de Rapporteur 
fir säi ganz komplette Rapport, an ech ginn 
den Accord vun eiser Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- Merci. Den Här Max Hahn.

 M. Max Hahn (DP).- Bon, wann de 
Rapporteur esou komplett ass, wéi dat hei de 
Fall war, da brauch een net méi vill ze soen, 
ausser Jo. Merci fir Äre schrëftlechen a 
mëndleche Rapport. An ech géif dann och den 
Accord hei gi vun der demokratescher Frak-
tioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- Dann den Här Biancalana.

 M. Dan Biancalana (LSAP).- Merci, Här 
President. Ma, dem Rapporteur e grousse 
Merci fir säi schrëftlechen a mëndleche Rap-
port. An ech ginn den Accord och vun der 
LSAP-Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- Den Här Engelen.

 M. Jeff Engelen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wëll dann och dem Här Carlo Back 
als Rapporteur Merci soe fir säi schrëftlechen a 
mëndleche Rapport. An ech mengen, en huet 
alles gesot. Et ass perfekt, kann ee soen. An 
duerfir géif ech dann den Accord vun der ADR 
zu dësem Gesetzesprojet bréngen.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Très 
bien !

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- Merci. Dann den Här Goergen.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Merci dem 
Rapporteur fir säin exzellente Rapport. An och 
mir Piraten wäerten deem zoustëmmen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- An dann nach den Här David Wagner.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Merci, Här 
President. De Quorum ass bal erreecht.

(Hilarité)
Dofir, ech soen och dem Rapporteur Carlo Back 
Merci, deen dat, wéi ëmmer, ganz gutt ge-
maach huet. A mir wäerten dat matstëmmen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- Merci. Dann den Här Minister.

Prise de position du Gouvernement
 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-

lité et des Travaux publics.- Här President, bei 
esou vill Harmonie hunn ech näischt méi bäize-
fügen.

(Hilarité)
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Da géif ech mengen, dass mer zur Of-
stëmmung kënnen iwwergoen.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7190 et 
dispense du second vote constitutionnel
De Vott fänkt un. Fir d’Éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Dann d’Procuratiounen.

 M. Marc Angel (LSAP).- Bei mir ass et net 
gaangen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- Dat ass kee Problem.

An d’Ofstëmmung ass eriwwer.

59-mol jo. Unanimitéit vun all deenen, déi ofge-
stëmmt hunn. Domat ass de Projet ugeholl.

Résultat définitif après redressement : le projet de 
loi 7190 est adopté à l’unanimité des 60 votants.

Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Marco Schank), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen (par Mme Françoise Hetto-
Gaasch), Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie 
Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Aly Kaes (par M. Laurent Mosar), 
Marc Lies (par Mme Octavie Modert), Georges 
Mischo (par M. Léon Gloden), Mme Octavie 
 Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane Reding 
(par Mme Diane Adehm), MM. Gilles Roth, 
Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes (par 
M. Paul Galles), Claude Wiseler et Michel Wolter 
(par Mme Martine Hansen) ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. Max Hahn) ;

MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;

MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;

MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding (par 
M. Jeff Engelen) ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum (par M. David Wagner) et 
 David Wagner.

Ass d’Chamber bereet, d’Dispens vum zweete 
Vott ze froen?

(Assentiment)
Dann ass dat esou decidéiert.

11. 7275 - Projet de loi modifiant la 
loi modifiée du 14 février 1955 
concernant la réglementation de la 
circulation sur toutes les voies pu-
bliques
A mer géifen dann zum nächste Projet iwwer-
goen, dem Projet de loi 7275, eng Ofännerung 
vum Gesetz iwwert de Stroosseverkéier, beson-
nesch wat verloosse Gefierer ugeet. An d’Wuert 
huet deeselwechten …

(Interruption par M. Alex Bodry)
Wat gelift?

 M. Alex Bodry (LSAP).- Dir maacht et 
spannend, Här President.

(Hilarité)
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Jo. Wann et esou weidergeet wéi elo, 
dann ass et net esou spannend. Mä e 
spannende Rapport waart op eis.

 Plusieurs voix.- Aah!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- An, ech mengen, den Här Carlo Back 
ass prett, fir en ze maachen. Här Back, Dir hutt 
d’Wuert.

Rapport de la Commission de la Mobilité et 
des Travaux publics

 M. Carlo Back (déi gréng), rapporteur.- 
Merci, Här President. Merci fir d’Wuert. Kollee-
ginnen a Kolleegen, de Gesetzesprojet 7275, 
deen ass de Projet de loi modifiant la loi modi-
fiée du 14 février 1955 concernant la régle-
mentation de la circulation sur toutes les voies 
publiques. An de President huet schonns kuerz 
resuméiert, ëm wat datt et hei geet. Et geet hei 
ëm eng Upassung vum ofgeännerte Gesetz 
vum 14. Februar 1955 betreffend d’Reglemen-
tatioun vun der Circulatioun op allen ëffent-
leche Weeër.
Als Éischt gëtt d’Terminologie iwwert d’Voirie 
de l’État adaptéiert un déi aktuell Gesetzge-
bung iwwert de Vëlosreseau vun 2015. An 
deem Sënn kënnt den Term « Itinéraires cy-
clables nationaux » vir, datt kloer ass, datt och 
déi zur Voirie gehéieren.
(M. Fernand Etgen reprend la présidence.)
Déi aner méi grouss Ännerung, déi hei age-
fouert gëtt, betrëfft virun allem d’Definitioun vun 
engem Véhicule abandonné, dëst op Demande 
och vun der Polizei a vun eenzelne Gemengen, fir 
déi esou abandonnéiert Gefierer oft e Problem 
duerstellen. E Véhicule abandonné ass ee Vehi-
cule, deen iwwer eng länger Zäit onbeweegt op 
der Voirie steet.
Mat dësem Gesetzesprojet ännere mir d’Defini-
tioun, wat d’Delaien ugeet, ab wéini esou ee Ge-
fier als „abandonné“ gëllt, an dann och de Mo-
ment, wou en ewechgeholl ka ginn.
Dësen Delai bleift onverännert bei engem Mount, 
dat, wat déi normal Voie publique ugeet. Mä op 
der grande Voirie, dat ass d’Autobunn, an op den 
Nationalstroossen ausserhalb vun Agglomera-
tioune proposéiert dëse Projet de loi den Delai 
vun elo 8 Deeg op zukünfteg 24 Stonnen erofze-
setzen. An an der Enceinte vun engem Centre de 
contrôle technique ass den Delai 8 Deeg.
Dëse Projet de loi gesäit des Weidere vir, datt, 
wann ee Gefier op der Autobunn oder enger Na-
tionalstrooss eng Gefor fir d’Sécherheet duerstellt 
oder d’Flëssegkeet vum Verkéier an enger sensi-
beler Weis behënnert - d’Betounung läit hei op 
„sensibel“ -, dann dierf d’Polizei dëst Gefier an 
Zukunft als abandonné consideréieren an direkt 
ofschleefe loosse respektiv an d’Fourrière setze 
loossen. Dëst natierlech ënnert der Konditioun, 
datt d’Polizei de Proprietaire net konnt kontak-
téieren oder dëse refuséiert huet, säi Gefier ze de-
placéieren.
Dëse Projet de loi gesäit och äänlech Disposi-
tioune vir am Artikel 3 am Fall, wou ee Gefier im-
mobiliséiert ass am Fall vun engem Cas de force 
majeure, wéi zum Beispill eng Pann, an d’Sé-
cherheet oder d’Flëssegkeet vum Verkéier sensi-
bel beanträchtegt gëtt. Dës Dispositioun viséiert 
virun allem d’Camionen oder aner schwéier Ge-
fierer, déi eng Pann hunn an ënner Ëmstänn ganz 
laang a geféierlech do stinn, bis d’Depanneuse 
do ass. 
Hei gouf ënner anerem de Fall mentionnéiert vu 
Camionsfirmen, déi fir esou Pannen e Kontrakt 
mat enger Firma hunn, déi net onbedéngt zu 
Lëtzebuerg baséiert ass, zum Beispill Camionen 
aus Frankräich oder aus Däitschland, an dann aus 
dem Ausland mussen heihinner gefuer kommen. 
De Moment brauche si natierlech wesentlech méi 
Zäit, fir op d’Plaz ze kommen an de Camion ze 
deplacéieren. De Camion steet also deelweis im-
mens laang do, ier en ofgeschleeft gëtt, a stellt 
wärend där Zäit eng potenziell Gefor fir d’Sé-
cherheet an d’Flëssegkeet vum Verkéier duer. An 
hei gëllt d’Konditioun, datt d’Polizei de Proprie-
taire net konnt kontaktéieren oder, wéi gesot, 
dëse refuséiert huet, säi Gefier an engem gewës-
senen Zäit raum ze deplacéieren.
D’Kommissioun hat an dësem Kontext eng Dis-
kussioun iwwert den Term „sensiblement“, dee 
jo eng gewëssen Interpretatioun zouléisst. 
D’Kommissioun huet dann och gemengt, datt 
d’Agente vun der Polizei hei sollte forméiert 
ginn, fir den Term „sensiblement“ kohärent an 
novollzéibar ze applizéieren. Dëst virun allem, fir 
d’Agente viru geriichtleche Suitten ze  schützen, 
sougutt an deem wéi an deem anere Fall.
Et gouf zu dësem Projet keng Opposition for-
melle zum Statsrot. D’Kommissioun huet de 
Rapport an der Sitzung vum 27. Juni ugeholl a 
proposéiert deemno och der ganzer Chamber, 
dëse Gesetzesprojet unzehuelen.
An natierlech ginn ech dann och den Accord 
vun der grénger Fraktioun. Ech soen Iech 
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Back. Ech ginn dervun aus, datt 
d’Madamm Martine Hansen, den Här Max 
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Hahn, den Här Yves Cruchten, den Här Jeff 
 Engelen an den Här Marc Goergen age-
schriwwe sinn, fir den Accord zu dësem Projet 
ze ginn.
(Interruption par M. Marc Goergen)
Den Här Goergen wëllt awer nach eppes méi 
soen.

 Une voix.- Et war gutt probéiert.
 M. Fernand Etgen, Président.- Et hätt 

kënne goen.
Discussion générale

 M. Marc Goergen (Piraten).- Et hätt 
kënne goen, jo. Ech wollt just nach eng Kéier 
kuerz erklären, wat och eis Positioun an der 
Kommissioun war, fir dat awer komplett ze 
maachen. Also, mir hu grondsätzlech guer 
näischt dergéint ze soen a mir begréissen och, 
dass dat Gesetz kënnt. Et ass awer d’Kritik, déi 
bei engem Wuert ass, an zwar bei „sensible-
ment“ virun dem Wuert „Code de la route“, 
oder „sensiblement“ den Trafic beafloossen.
Mir stéieren eis wéi och d’Polizisten um Wuert 
„sensibel“, well do gi mir de Polizisten um Ter-
rain vill Verantwortung. Besser wier ze soen 
„wann en Auto de Code de la route stéiert“ 
ouni „sensibel“. Well wann elo e Polizist eng 
Kéier net ofschleefe léisst, da riskéiert hien 
herno d’Verantwortung ze droen, well en d’Si-
tuatioun als net sensibel ageschat huet. Do wär 
et besser, dat Wuert ewechzeloossen, fir de Po-
lizist net engem Risiko auszesetzen.
Mir begréissen, dass an der Kommissioun eise 
Kommentar berücksichtegt ginn ass an elo och 
eng Informatioun un all Polizist wäert eraus-
goen, wéi dat Wuert besser ze bewäerten ass 
an der Situatioun.
Bis op dee Punkt gesi mir awer kee gréissere 
Problem mat dem Gesetzestext a géifen eisen 
Accord heifir ginn.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Goergen. Dann huet d’Regierung 
d’Wuert.
Prise de position du Gouvernement 

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- D’Regierung schléisst 
sech deem un.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools. Mir kommen dann elo zur Ofstëmmung 
vum Projet de loi 7275. Den Text steet am Do-
cument parlementaire 72753.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7275 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass ofgeschloss.
De Projet de loi ass eestëmmeg mat 60 
 Jo-Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par Mme Fançoise Hetto-Gaasch), 
MM. Emile Eicher, Félix Eischen (par M. Laurent 
Mosar), Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie 
Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Aly Kaes (par M. Marco Schank), 
Marc Lies (par M. Marc Spautz), Georges Mischo 
(par Mme Octavie Modert), Mme Octavie 
 Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane Reding 
(par Mme Diane Adehm), MM. Gilles Roth, 
Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes (par 
M. Paul Galles), Claude Wiseler et Michel Wolter 
(par Mme Martine Hansen) ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. Gusty Graas) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding (par 
M. Jeff Engelen) ;
MM. Sven Clement (par M. Marc Goergen) et 
Marc Goergen ;
MM. Marc Baum (par M. David Wagner) et 
 David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

12. 7414A - Proposition de révision 
de l’article 95ter de la Constitution
Als Nächst hu mir d’Verfassungsofännerung 
7414A iwwert d’Suppleantë fir d’Riichter vum 
Verfassungsgeriicht. Et sief drop higewisen, 
datt laut Artikel 114 vun der Verfassung eng 
qualifizéiert Majoritéit vun zwee Drëttel vun de 
Stëmmen erfuerdert ass. De Vote par pro-
curation ass net erlaabt. D’Riedezäit ass nom 
Basismodell festgeluecht. D’Wuert huet elo de 
Rapporteur vun dësem Projet de loi, den hono-
rabelen Här Léon Gloden. Här Gloden, Dir hutt 
d’Wuert.
Rapport de la Commission des Institutions 
et de la Révision constitutionnelle

 M. Léon Gloden (CSV), rapporteur.- Merci, 
Här President. Mir änneren den Owend ... oder 
et gëtt proposéiert, den Owend en Deel vun 
der Verfassung ze änneren, näämlech den Arti-
kel 95ter, deen iwwert d’Cour constitutionnelle 
geet, also d’Verfassungsgeriicht, dat héchst Ge-
riicht, wat mer hei am Rechtsstat Lëtzebuerg 
hunn. D’Ëmännerung vun der Cour constitu-
tionnelle ass virgesinn an der globaler Verfas-
sungsreform vun der Propositioun Nummer 
6030.
Firwat elo hei déi virgezunnen Ännerung vun 
engem Deel vun dem Verfassungsgeriicht? Et 
huet sech erausgestallt, datt eng gewëssen Ur-
genz do besteet, well an enger präziser Affär 
d’Cour constitutionnelle net ka siegéieren.
Firwat ka se net siegéieren? Dat kënnt duerch 
d’Kompositioun vun der Cour constitution-
nelle, well déi souzesoe keng Vollzäitriichter an 
deem Organ huet, mä dat sinn haaptsächlech 
Riichteren aus anere Juridictiounen. An där Juri-
dictioun, déi de Renvoi vun där Affär bei 
d’Cour constitutionnelle prononcéiert huet, do 
sëtzen och zum Deel déi Riichteren an der 
Cour constitutionnelle, soudatt et net méiglech 
ass, datt d’Cour constitutionnelle siegéiert.
Et war e Colloque 2017 eng Kéier organiséiert 
ginn ënnert dem Titel « Les 20 ans de la Cour 
constitutionnelle : trop jeune pour mourir ? ». 
Mir wëllen net, datt se stierft an datt se och net 
den Hick kritt, well dat kéint och emol interpre-
téiert ginn als en Déni de justice, wann eng Juri-
dictioun net ka siegéieren. Ech mengen, mir 
hunn haut vill iwwert de Rechtsstat geschwat, a 
mir wëllen, datt de Rechtsstat tadellos fonction-
néiert.
Wat ännere mer oder wat proposéiere mer ze 
änneren? Op där enger Säit proposéiere mer, 
Suppleantë bei der Cour constitutionnelle anze-
féieren, wéint eben deem Problem, datt d’Riich-
teren, déi an der Juridiction de renvoi sëtzen an 
an der Cour constitutionnelle sëtzen, e Conflit 
d’intérêt hunn - nenne mer et emol esou -, datt 
déi kënnen duerch Suppleanten ersat ginn.
Déi Iddi vun de Suppleanten, Här President, ass 
net nei. Si ass scho regelméisseg op Neijoersch-
dagsreceptioune vun der Cour opgeworf ginn. 
Si ass och an deem Colloque do opgeworf ginn.
An et war d’ailleurs schonn 2010 eng Tentative 
vum Ministère de la Justice, fir den Artikel 95ter 
ze änneren, wat deemools awer net geschitt ass.
Eng zweet Tentative ass 2012 probéiert ginn, 
wou an engem Projet de loi proposéiert gi war, 
d’Zuel vun 9 op 10 Memberen eropzesetzen. 
Domadder war de Statsrot awer net d’accord, 
an am Fong och mat Recht, well d’Komposi-
tioun vun dem Verfassungsgeriicht an der 
Konstitutioun festgeluecht ass, soudatt een déi 
net einfach duerch e Gesetz kann änneren.
D’Iddi vun de Suppleanten, déi steet an der 
Proposition de loi, déi vum Paul-Henri Meyers 
deposéiert ginn ass, wou dann d’Suppleantë 
virgesi waren, well mer waren eis an der Insti-
tutiounskommissioun där Problematik bewosst 
opgrond vun all deenen Interventiounen. Et 
stoung awer keng Zuel vun de Suppleanten an 
där éischter Propositioun.
An hei, no Diskussiounen, ware mer der Mee-
nung, et wier gutt, datt mer eng Zuel vu 
Suppleantë géifen drasetzen. An hei hu mer elo 
proposéiert, 7 Suppleantë bei der Cour consti-
tutionnelle bäizesetzen, well mer der Meenung 
sinn, 7, dat misst duergoen, fir datt d’Cour 
constitutionnelle an Zukunft ka siegéieren, ouni 
datt e Conflit d’intérêts nach kéint opkommen.
Ech erënneren och drun: Wa mer dat haut 
stëmmen, musse mer jo souwisou nach en 
zweete Vote constitutionnel maachen an et 
muss och nach e Gesetz deposéiert a ge-
stëmmt ginn. Do hate mer och eng éischt Dis-
kussiounsronn an der Institutiounskommissioun 
iwwert de sougenannten „Avant-projet de loi“, 
mengen ech, huet et scho geheescht, Här Mi-
nister, wou mer nach iwwert d’Zuel vun de 
Suppleanten diskutéiert haten. Ech mengen, et 
waren der 9 proposéiert ginn. A mir hu finale-
ment de Chiffer vu 7 zréckbehalen.
Da maache mer och nach eng, oder propo-
séiere mer nach eng Ännerung an der Kompo-

sitioun oder doranner, wéi se siegéiert, besser 
gesot. Haut steet am Text, datt d’Cour consti-
tutionnelle an enger Chamber vu 5 siegéiert. 
Mir waren awer der Meenung, vu datt et dat 
iewescht Geriicht vun eisem Land ass, datt a 
ganz wichtegen Affäre souzesoen de Plenum ka 
sëtzen. An dat hu mer dann och an dës Propo-
sitioun mat eragesat. Dat heescht, wann eng 
Affär unhängeg ass, wéi et am Text steet, déi 
eng Importance particulière huet, da kann 
d’Cour constitutionnelle an der voller Forma-
tion sëtzen, also mat 9 Leit.
Mir haten als CSV dunn och proposéiert, datt 
mer nach den Effet vun den Arrête preziséie-
ren, well dat ass am Fong och ee vun den 
Haaptproblemer haut am Kader vum Fonction-
nement vun der Cour constitutionnelle. Wann 
d’Verfassungsgeriicht eng Dispositioun vun 
engem Gesetz inconstitutionnel deklaréiert, da 
steet am Text am Fong net direkt, wat fir eng 
Konsequenzen dat huet.
Et war och e bëssen e Message un de Legisla-
teur, datt dee soll agéieren innerhalb vun 
engem gewëssenen Delai. Mir hunn eis do ins-
piréiert zum Beispill bei der éisträichescher Ver-
fassung, wou mer gesot hunn: D’Cour kann 
decidéieren, datt een Zäit huet, innerhalb vun 
zwielef Méint eppes ze maachen. Leider war de 
Statsrot do net ganz d’accord. De Statsrot huet 
eng Rei Froen opgeworf, fir deen Artikel ze pre-
ziséieren, fir datt et kloer ass, wat en Effet inter 
partes ass, wat en Effet à moyen / à long terme 
ass; fir dat elo emol hei graff ze resuméieren.
A mir hunn och dunn an der Institutiounskom-
missioun decidéiert, deen Text nach eng Kéier 
ze änneren. Dat bréngt natierlech e Renvoi 
erëm eng Kéier bei de Statsrot mat. Duerfir 
kënne mer dee Volet haut hei net ofstëmmen. 
Mir waren eis awer an der Institutiounskommis-
sioun eens, datt mer géife probéieren, wa mer 
deen zweete Vote constitutionnel vun dëser 
Propositioun maachen, datt een dann den 
éischte Vote constitutionnel vun där Partie 
iwwert den Effet vum Arrêt vum Verfassungsge-
riicht ka maachen. Dann huet dat awer e 
gewëssene Lien, well et gehéiert alles ze-
summen.
An ech ginn dann och den Accord vu menger 
Fraktioun. Mir stëmme jo herno eenzel of.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Gloden. Als éischte Riedner ass déi 
honorabel Madamm Simone Beissel agedroen. 
Madamm Beissel, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 Mme Simone Beissel (DP).- Här Pre-
sident, Kolleeginnen a Kolleegen, fir d’Éischt en 
häerzleche Merci un den Här Rapporteur Léon 
Gloden fir säin exzellente schrëftlechen a 
mëndleche Rapport an dëser dach liicht kom-
plizéierter Matière.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
stinn haut virun Iech mat engem laachenden 
an engem kräischenden A.
Fir d’Éischt mäi laachend A, et ass zu spéider 
Stonn, mä och fir eng gutt Laun, dass ech 
mech immens freeën, dass mer et elo fäerdeg-
bréngen, mat dëser Revisioun en Hick aus eiser 
Constitutioun erauszehuelen, deen eis scho 
laang Méint Kappzerbrieches bereet huet an 
deen och eng Affär op der Cour constitution-
nelle blockéiert huet. Et war eis also immens 
wichteg, dësen Artikel 95ter aus dem ganze Pa-
ckage vun der Reform erauszehuelen an en u 
sech virzezéien, fir dass mer déi Saach kënne 
regulariséieren/komplettéieren.
Wéi mer duerch d’Gesetz vum 27. Juli 1997 
endlech an als bal lescht Land vum euro-
päesche Kontinent e Verfassungsgeriicht zu Lët-
zebuerg kritt hunn, an dann Diskussioune wa-
ren - Contrôle ex post, Contrôle ex ante - a 
mer decidéiert haten, mir géifen nëmme 
professionell Riichteren do drasetzen, ware mer 
frou, dass mer déizäit néng ganz kompetent 
Magistrate fonnt hunn, wat u sech Presidente 
ware vun eisen ieweschte Geriichter, an nach 
dichteg Conseilleren.
An u sech, esou wéi d’Atmosphär déizäit war, 
huet sech net direkt d’Fro, well mer néng Ma-
gistraten agesat hunn, vun de Suppleantë ge-
stallt. Mir ware frou, dass mer dat do hikritt 
hunn a mir hu geduecht, dat géif mat der Mo-
bilitéit duergoen, déi tëschent eise Geriichter 
besteet.
Dofir ass et elo wichteg, dass mer dës Revisioun 
maachen. Elo komme siwe Suppleanten. Mir 
hoffen, dass dat duergeet. An dee Moment ass 
eist Verfassungsgeriicht nees eng Kéier voll 
operationell.
Ech muss awer dann och zu mengem zweeten 
a kräischenden A kommen. Wéi mer an der Ins-
titutiounskommissioun déi lescht Méint ze-
summe geschafft hunn, hu mer all zesummen 
an iwwerparteilech decidéiert, dass mer dat hei 

géife maachen. Mir géifen den Artikel 95ter aus 
dem Package eraushuelen, fir ebe just d’Situa-
tioun ze regulariséieren, fir méi séier ze schaf-
fen a fir dass d’Verfassungsgeriicht erëm eng 
Kéier, wéi gesot, kéint senge Flichten a senge 
Missioune gerecht ginn.
Wat keen, oder jiddefalls ech net, vläicht war 
ech blauäugeg, sech geduecht huet, wéi mer 
dat hei preparéiert hunn, an dofir soen ech „e 
kräischend A“, dat ass, dass dës Revisioun 
vläicht elo fir eng länger Zäit, an, ech hoffen, 
net ze vill laang Zäit, déi lescht ass, déi mer als 
Modifikatioun vun eiser gudder aler Verfassung 
vum 17. Oktober 1868 da virhuelen.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Déi ass 
gutt!

 Mme Simone Beissel (DP).- Här Pre-
sident, ech war consternéiert iwwert déi Saa-
chen, déi ech an de leschte Wochen hu missen 
an der Press liesen. Wéi gesot, mir hunn all déi 
Joren un där Constitutioun geschafft. Mir hu 
versicht, iwwerparteilech räsonabel, mat ge-
sondem Mënscheverstand, mat engem gudden 
Demokratieverständnis, mat enger Sensibilitéit 
fir de Lëtzebuerger System a mat enger Kennt-
nis vun de Force-profondë vun eiser Popula-
tioun an eisem Land virzegoen.
Dat hu mer dunn déi lescht Méint fäerdeg-
bruecht. Haut hu mer dat beschte Beispill, dass 
mat dem räsonabele Verhalen an dem Verant-
wortungsgefill vun der Oppositioun mer dësen 
Artikel elo hikréien, dee wichteg ass fir eis Insti-
tutiounen. An dofir muss ech eben elo soen „e 
kräischend A“, well, mir wëssen alleguerten: 
Mir brauchen eng Verfassung, déi et erlaabt, 
dass all eis Pouvoire kënnen effikass schaffen 
am Interessi vun de Lëtzebuerger Bierger an 
och eng zolidd Protektioun vun eise Grond-
rechter garantéieren.
Dofir erlaabt mer, an ech wäert dann domat 
ophalen, e gentilen Appell un d’CSV: Wéi Der 
et elo haut fäerdegbruecht hutt, wou Der räso-
nabel a verantwortungsvoll waart, wär ech 
ganz frou, wann Der bei der grousser Reform 
och géift zu Ärem Wuert stoen. Ech mengen, 
eleng och fir Honneur ze maachen eisem aller 
Kolleeg, dem Paul-Henri Meyers, dee sech 
wärend laange Joren all Méi ginn huet, mat 
Iech an eis zesummen, fir en uerdentlechen 
Text ze kréien, zu deem mer eigentlech stoun-
gen. An Dir wësst, et ass Tour de France, an 
ech wier frou, wa mer och an absehbarer Zäit 
déi grouss Reform iwwert d’Ligne d’arrivée 
géife kréien. 
Ech bréngen den Accord vun der DP-Fraktioun 
an ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Beissel. Den nächsten age-
schriwwene Riedner ass den honorabelen Här 
Alex Bodry. Här Bodry, Dir hutt d’Wuert.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Här President, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, wéi de Rapporteur, 
de Léon Gloden, et ganz richteg bemierkt 
huet, ass deen heite Projet vun der Revisioun 
vun eiser Verfassung ee Stéck, wat lassgebrach 
ginn ass vun dem gesamte Projet vun der neier 
Verfassung fir Lëtzebuerg, un deem mer elo 
zënter méi wéi 15 Joer gemeinsam schaffen.
Mir hunn dat gemaach op Demande hi vun 
den héchste Geriichtsinstanzen. An d’Regie-
rung huet sech e bëssen de Porte-parole ge-
maach vun deenen Doleancen, déi d’Geriicht-
sinstanzen an notamment d’Vertrieder vun der 
Cour constitutionnelle virbruecht hunn, well se 
effektiv e ganz praktesche Problem ze léisen 
hunn, wat hir Capacitéit ugeet, fir an engem 
präzise Fall kënnen an enger utiller Komposi-
tioun zesummenzesëtzen, fir eng Decisioun ze 
huelen.
An et kann eiser Meenung no net sinn, dass u 
sech dat iewescht Geriicht, wat do ass, fir 
d’Verfassungsméissegkeet vun de Gesetzer ze 
kontrolléieren, net méi kann an engem Fall 
tagen an dass et och souguer net abwegeg ass 
sech virzestellen, dass sech och an nächster Zu-
kunft nach äänlech Problemer vun Zesumme-
setzung vun der Cour constitutionnelle géife 
stellen.
Duerfir hu mer gemeinsam decidéiert, fir deen 
heite Punkt virzezéien. Et war e Wonsch da 
gläichzäiteg, déi aner Froen, déi mat dem Ver-
fassungsgeriicht zesummenhänken, och da 
virzezéie par rapport zum gesamte Projet vun 
der neier Verfassung.
Hei zéie mer elo dee méi wichtegen an ur-
gentste Wee vir, wat d’Kompositioun vun der 
Cour constitutionnelle ugeet, mat der 
Méiglechkeet also haaptsächlech, fir och Juge-
suppleanten hei virzegesinn, siwe Stéck un der 
Zuel, déi op déiselwecht Aart a Weis genannt 
gi wéi déi fest Membere vun der Cour constitu-
tionnelle, dat heescht also vum Grand-Duc ge-
nannt ginn, an no Avis conjoint vun der Cour 
supérieure de justice a vun der Cour adminis-
trative.
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Wichteg war et, fir si och déiselwecht Onofhän-
gegkeet ze garantéieren, déi eis Verfassung 
haut schonn den effektive Membere vun der 
Cour constitutionnelle garantéiert. Mir hu keng 
politesch Nominatioune bei eisem Verfassungs-
geriicht. Mir sinn eng vun deene raren Demo-
kratien, dat esou e Verfassungsgeriicht hunn, 
wat nëmmen aus professionelle Riichteren ze-
summegesat ass. Dat gëtt och heimadder net 
geännert.
Och op Wonsch eigentlech vun der Cour 
constitutionnelle selwer, wou mer och direkt e 
Gespréich mat hinnen haten, ass hei och eng 
aner Iddi erakomm, dass an aussergewéinleche 
Fäll, wou et sech ëm besonnesch wichteg Affä-
ren handelt, d’Cour net an hirer normaler Ze-
summesetzung vu 5 Memberen zesum-
mekënnt, mä a Plenarform vun hiren 9 Mem-
beren zesummekënnt. Dat soll selbstverständ-
lech d’Exceptioun bleiwen. Et kann ee sech 
awer virstellen, dass et a ganz wichtege prinzi-
pielle Fäll ubruecht ass, fir esou eng ganz spe-
ziell Kompositioun dann och virzegesinn. Déi 
Méiglechkeet schafe mir heimadder.
De Corollaire vun deem heiten Text, wa mer en 
elo hei mat den néidege Majoritéite gutthee-
schen, heescht och, dass schnellstens muss e 
Projet de loi net nëmmen abruecht ginn, mä 
och behandelt ginn, a praktesch zäitgläich mat 
der Akraafttriedung vun de Verfassungsänne-
rungen nom zweete Vote constitutionnel, datt 
dann och d’Gesetz iwwert d’Organisatioun vun 
der Cour constitutionnelle ugepasst gëtt un 
deen neie Verfassungstext.
Dat si kleng Modifikatiounen, déi musse ge-
maach ginn. Mä ouni dat kann eigentlech déi 
Verfassungsbestëmmung net gräifen, wann net 
d’Ausféierungsgesetz och parallell dozou a 
Kraaft gesat gëtt. Ech ginn dovunner aus, dass 
d’Regierung do all Dispositioune geholl huet, 
fir dass dat méiglech gëtt an dass d’Chamber 
natierlech och wäert hëllefen, dass dat dote 
kann esou zäitgläich geschéien.
Mir hunn nach en zweete Volet elo unhängeg, 
dee wéinst der Diskussioun mam Conseil d’État 
nach net an deemselwechte Stadium ass, fir hei 
scho kënnen am éischte Vott gestëmmt ze 
ginn. Dat betrëfft déi wichteg Fro vun den Ef-
fete vun den Decisioune vun der Cour constitu-
tionnelle, wou mer en neie Wee wëlle goen an 
nei Propositions de texte gemaach hunn, an 
och eng aner Propos, déi mer gemaach hunn, 
fir eng Ausweidung vun de Kompetenzen 
iwwer Gesetz mat Majorité qualifiée kënnen ze 
decidéieren. Mir denken do zum Beispill, fir der 
Cour constitutionnelle iwwert de Gesetzeswee 
d’Kompetenz ze ginn, als Geriicht iwwer Wahle 
kënnen ze fungéieren, sief dat bei de Chamber-
wahlen, sief dat bei den Europawahlen. 
Ech wëll net hei an dësem Moment op déi Fro 
agoen, wéi et weidergeet mat der Verfas-
sungsreform. Ech mengen, dat soll een an aller 
Rou diskutéieren, fir d’Éischt an der Kommis-
sioun. An deemno wéi déi Diskussiounen do 
lafen, mengen ech, dass mer net derlaanscht-
kommen, eis dann hei och eventuell mat där 
doter Fro, wéi et weidergeet mat der globaler 
Verfassungsreform, am Plenum eng Kéier ause-
nanerzesetzen.
Ech hoffen, dass déi gemeinsam Absicht nach 
ëmmer do ass, dass mer dat heite Wierk - wat 
net d’Wierk vun enger Partei ass, wat net 
d’Wierk vun zwou Parteien ass, mä dat ëmmer 
den Accord hat vun der breeder Majoritéit vun 
dësem Parlament - kënnen op e gutt Enn féie-
ren an dass net am Endeffekt parteipolitesch 
Spillercher d’Iwwerhand kréien.
Merci.
Dat gesot, wäert d’LSAP selbstverständlech 
deen heiten Text stëmmen.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Bodry. Den nächsten ageschriw-

wene Riedner ass den honorabelen Här Henri 
Kox. Här Kox, Dir hutt d’Wuert.

 M. Henri Kox (déi gréng).- Merci, Här Pre-
sident. Och ech schléisse mech scho mengen 
dräi Virriedner un iwwert d’Wichtegkeet vun 
dëser Reform oder dëser Ännerung, enger vir-
gezunnen Ännerung vun eiser neier Verfas-
sung. Ech wëll awer och net ausloossen, dem 
Rapporteur hei Merci ze soe fir seng Ausféie-
rungen. En huet schonn de Gros hei explizéiert, 
firwat mer hei awer e Blocage wëllen 
ophiewen, well et net méi zu enger Constitu-
tioun ka kommen, well déijéineg Riichteren 
dann an iergendenger Form schonn eng Kéier 
derbäi befaange sinn. 
Dës Reform, mengen ech, ass och e wichtege 
Bestanddeel vun der neier Verfassung, déi mer 
jo, wéi gesot, hei virzéien. Éischtens gëtt et 
dem Verfassungsgeriicht e bessere Fonctionne-
ment doduerch, dass och Suppleantë genannt 
ginn. An, wéi den Alex Bodry just grad virdru 
gesot huet: Et ass jo net nëmmen, dass se an 
enger normaler Kompositioun vu 5 kënne sie-
géieren, mä wann d’Wichtegkeet et verlaangt, 
dass et och an enger Plenièreform kann de Fall 
sinn an dass e Maximum vun 9 oder hirer Un-
zuel ka gemaach ginn.
Zur Form, mengen ech, ass alles gesot, zu dë-
sem Gesetz. Vläicht nach dass mer awer och 
eng ganz interessant Debatt oder Kommis-
siounssëtzung mat den dräi ieweschte Riichter 
haten, déi och do implizéiert sinn. Et waren en-
gersäits de President vun der Cour supérieure 
de justice an och de President vun der Cour 
administrative vu Lëtzebuerg, awer et war och 
de Procureur général d’État adjoint, déi asso-
ciéiert waren, wou mer u sech och nach eng 
Kéier iwwert d’Wichtegkeet geschwat hunn an 
och nach eng Kéier op d’Onofhängegkeet vun 
eisem Stat higewisen hunn.
Ech mengen, fir eis ass et selbstverständlech, 
dass de Stat an enger Onofhängegkeet soll 
bleiwen. Déi dräi Gremie solle getrennt sinn: 
d’Justiz, mir hei als Chamber an natierlech och 
d’Exekutiv. Duerfir, d’Verfassung gesäit jo vir, 
dass de Minister kéint awierken. An där neier 
Verfassungsreform ass dat jo net de Fall. An ech 
mengen, et ass och wichteg esou, dass mer dat 
bäibehalen. Mir haten och d’Diskussioun, dass 
d’CSV ee Moment wollt do bei där aler Propos 
bleiwen. Ech mengen, mir sollten do net méi 
dru rüttelen. An dofir war déi Diskussioun ganz 
wichteg an och richteg. Et ass net un der Politik 
ze decidéieren, wéi eng Justiz ka fonctionnéie-
ren an hirer Form, wat d’Ëmsetzung ugeet.
Dofir hu mer och hei jo an där Diskussioun ge-
sot - et ass och am Virfeld, wou d’Demande 
komm ass vun der Justiz, déi Ännerung virze-
zéien -, dass net e Minister sollt awierken op 
d’Nominatioun a vläicht bewierken, dass deen 
een oder deen aneren ersat soll ginn, mä dass 
d’Justiz sech selwer an hire Gremien a mat hire 
Prozeduren, mat hire Kodexen esou opstellt, fir 
dat nom Gesetz, no der Deontologie, déi si 
sech ginn, och ëmzesetzen. Dofir sinn ech awer 
u sech och ganz frou, dass mer dat ...
An da kommen ech zur Form vun deene 
ganzen Debatten. Ech si jo nei an där Kommis-
sioun, säit engem hallwe Joer. Ech muss soen, 
dass et eng Kommissioun ass, wou et wierklech 
parteiiwwergräifend ëm de Fong geet. An et 
ass, ech si jo och schonn eng gewëssen Zäit-
chen hei, eng Kommissioun, déi mer wierklech 
Spaass mécht, well et net déi parteiüüblech 
Abgrenzunge sinn a wou de Fong debattéiert 
gëtt, an dat wierklech kontrovers an deels och 
net onbedéngt innerhalb vun de Parteien, op 
därselwechter Linn awer.
An dat ass awer, wat ech dat lescht halleft Joer 
geléiert hunn, dass mer herno fäeg sinn, an dat 
hu mer och hei fäerdegbruecht no längeren 
Diskussiounen an och kontroversen Debatten, 
dass mer zu engem Konsens fonnt hunn. An 
ech wënsche mer, dass dee Konsens sech och 

weiderhin an där neier Verfassungsreform wid-
derspigelt an dass mer derzou fäeg sinn, am 
Geescht vun engem moderne Land, wéi mer et 
jo och wëllen dobaussen duerstellen, an et och 
fäerdegbréngen, dat eriwwerzekréien.
Et si sécherlech nach Punkten, déi debattéiert 
ginn. Ech erënnere mech drun, wéi mer uge-
faangen hunn, dass de President vun der Kom-
missioun, den Här Bodry, gesot huet: „Mir 
maache jo « Consultation et information ».“ Et 
schléisst jo net aus, dass mer bei der Consulta-
tioun déi eng oder aner Iddi nach opgräifen, fir 
déi Verfassung nach besser ze maachen, wéi se 
elo schonn deels iwwert déi lescht 15 Joer ent-
stanen ass.
An domadder bréngen ech dann awer och den 
Accord vun der grénger Fraktioun fir dës Änne-
rung.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Kox. An da wier et um honorabelen 
Här Fernand Kartheiser.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. Ech wëll och der-
mat ufänken, fir dem Här Gloden Merci ze soe 
fir déi Erklärungen, déi hien eis ginn huet. Et 
ass eng wichteg Ännerung un eiser Verfassung, 
awer u sech eng relativ kleng, well se just d’Ze-
summesetzung vum Verfassungsgeriicht be-
trëfft.
Mir mengen awer, als ADR op jidde Fall, datt 
mer och mussen iwwert d’Kompetenze vum 
Verfassungsgeriicht nodenken. An et ass eise 
bestännege Wonsch iwwert déi lescht Joren 
ëmmer gewiescht, datt mer och de Contrôle ex 
ante vun de Gesetzer erméiglechen, datt mer 
och den Institutiounen vum Land 
d’Méiglechkeet ginn, eng Verfassungsméis-
segkeet, eng Verfassungskonformitéit vun 
engem Gesetz zum Beispill préiwen ze loossen, 
ier mir et hei stëmmen. A mir wëllen och esou 
wäit goen, datt mer méiglechst all Bierger am 
Land och d’Méiglechkeet ginn, och baussent 
engem Prozess, den Zougang zum Verfas-
sungsgeriicht ze kréien.
Mir sinn also do wäit op. An Dir verstitt, datt 
mer elo dat, wat mer haut hei maachen, als 
nëmmen e klenge Schrëtt gesinn an datt mer 
aner Ambitiounen hu fir eist Verfassungsge-
riicht, wéi dat, wat am Abléck diskutéiert gëtt, 
och wéi dat, wat diskutéiert gëtt am Kontext 
vun enger eventueller méi grousser Verfas-
sungsreform.
Dat Zweet, wat ech wëll ënnersträichen, ass, 
datt mer hei duerch eng punktuell Ännerung jo 
eppes maachen, wat mer fir richteg halen a 
wou jo och bewise gëtt: Et ass méiglech, et ass 
sënnvoll. Mir kënnen eng Verfassung, déi eis 
gutt Déngschter geleescht huet, ëmmer erëm 
punktuell änneren, fir se un d’Noutwendegkee-
ten ze adaptéieren, fir se ze moderniséieren do, 
wou et méiglech an néideg ass. Dofir brauche 
mer net onbedéngt - an, ech mengen, dat ass 
och en Element, wat mer sollen zréckbehalen - 
eng nei Verfassung, fir e moderne Stat an e 
moderne Rechtsstat ze sinn. Dat ass en Ele-
ment, wat mer och sollten am Hannerkapp be-
halen.
Mir hunn och als ADR nach eng Rei punktuell 
Verfassungsännerungen a Form vu Propositions 
de loi proposéiert. Déi eng betrëfft d’Lëtze-
buerger Sprooch, déi aner de Statut vun den 
Déieren. Och déi sollte mer hei an d’Plenière 
huelen an driwwer ofstëmmen. Si wären e 
wichtege Bäitrag, fir eis Verfassung ze perfek-
tionéieren.
Iwwert déi nei Verfassungsreform, och do huet 
d’ADR eng bestänneg Positioun gehat, am 
Wahlprogramm, op eise Kongresser. Mir den-
ken, datt mer de Leit solle konkret Froe stellen, 
e bëssen nom Modell vun 2015, an opgrond 
vun der Decisioun vun de Leit iwwer wichteg 
Froen den Text vun der Verfassung redigéieren.
A mir freeën eis, datt d’CSV an deene leschten 
Deeg och e bëssen an déi Richtung denkt an 
dat annoncéiert huet. Mir denken, dat ass dee 
richtege Wee, amplaz e fäerdegen Text dohin-
nerzeleeën, de Leit ze vertrauen an hinnen 
d’Verantwortung ze ginn, d’Méiglechkeet ze 
ginn, fir hir Meenung iwwer wichteg Orientéie-
runge vun der Verfassung ze ginn, iwwert de 
Wee vum Referendum, ier mer an eng redak-
tionell Phas antrieden.
Dat gesot, wäert d’ADR dës Verfassungsänne-
rung mat ënnerstëtzen. Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. Den nächsten age-
schriwwene Riedner ass den Här Sven Clement.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, dat 
heiten ass eng kleng Ännerung, déi absolutt 
néideg ass, fir de Fonctionnement vun der 
Cour oprechtzëerhalen. Ech mengen, et 
goufen ewell Interessekonflikter, et goufen 
ewell Problemer, fir nach eng Kummer zesum-

menzekréien. Deementspriechend sollte mer 
dat heiten haut mat breeder Majoritéit stëm-
men am Interêt vum Fonctionnement vum Ge-
riicht.
Ech wëll awer, äänlech wéi de Kolleeg Fernand 
Kartheiser, eppes umierken zum Rôle vum Ver-
fassungsgeriicht insgesamt. Mir hunn do eng 
aner Opfaassung wéi d’ADR.
Mir sinn der Meenung, datt net den Ex-ante-
Contrôle vu Gesetzer misst néideg sinn. Duerfir 
hu mer nach ëmmer de Statsrot an der aktuel-
ler Kompositioun. Mir wären awer ganz frou, 
wa mer an deem Debat och eng Kéier géifen 
iwwert d’Direkturuffbarkeet no däitschem Mo-
dell vun engem Verfassungsgeriicht duerch 
Bierger, fir en Ex-post-Contrôle vun der Verfas-
sungsméissegkeet vu Gesetzer diskutéieren.
Zum Thema Verfassungsreform insgesamt, 
mengen ech, gëtt an deenen nächste Wochen, 
Méint a wahrscheinlech och nach méi wéi 
engem Joer vill geschwat. Duerfir wäert ech 
mech elo drop beschränken, hei zum Verfas-
sungsgeriicht ze schwätzen. An ech ka soen, 
datt d’Piraten hiren Aval ginn.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Clement. An dann huet den hono-
rabelen Här Léon Gloden nach eemol d’Wuert 
gefrot.

 M. Léon Gloden (CSV).- Ganz kuerz. 
Merci, Här President. Ech hat virdrun als 
Rapporteur geschwat, en objektive Rapport. 
Ech wëll just ganz kuerz op eis Propos vun der 
CSV par rapport zu der Verfassungsreform 
zréck kommen. Den Här Bodry huet gesot, datt 
dat an enger vun den nächsten Institutiouns-
kommissiounen Objet vun der Diskussioun 
wier. Duerfir wëll ech elo net hei an den Detail 
goen.
Mir haten an eisem Wahlprogramm kloer eng 
Consultatiounsdebatt stoen. Mir haten am 
Wahlprogramm kloer stoen, datt mer bereet 
sinn, wann do nei Iddien erakommen, déi mat 
eran an d’Diskussioun ze huelen. De Premier 
huet mat engem Bréif un d’Fraktiounen d’Dis-
kussioun iwwer eng eventuell Ofännerung vum 
Wahlsystem opgemaach. Verschidde Parteien 
hunn dorobber geäntwert.
Ech mengen, wann ech déi Wierder huelen, déi 
den Owend hei gefall sinn, „e gutt Demokra-
tieverständnis“, „verantwortungsvoll Consulta-
tiounsdebatt“, „mat Iddien erabréngen“, dat 
alles wëlle mir als CSV maachen. Duerfir, 
mengen ech, ass et ubruecht, datt een en éier-
lechen Dialog mat de Bierger a Biergerinnen 
dobausse féiert, éier een en Text vun 100 Arti-
kelen ofstëmmt.
Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Gloden. D’Regierung huet d’Wuert. 
De Justizminister Félix Braz.
Prise de position du Gouvernement 

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. Ech hunn den Debatten näischt 
bäizefügen. Dat hei ass eng ureegen Attribu-
tion vun der Chamber. Ech wëll just Merci 
soen, dass d’Chamber esou séier konnt rea-
géieren op déi Sollicitatioun. Dat ass jo ganz 
séier duerch d’Institutioun gaangen. Dofir och 
e Merci un de Rapporteur fir säi mëndlechen a 
schrëftleche Rapport, un déi ganz Kommis-
sioun an natierlech och un d’Plenière.

Ech wëll just nach preziséieren, dass de Projet 
de loi bei mir am Ministère nach dës Woch 
wäert un de Regierungsrot erausgoen, soudass 
deen déi nächst Woch oder spéitstens déi 
Woch duerno am Regierungsrot misst kënnen 
adoptéiert ginn. An da kann och deen op den 
Instanzewee goen, fir dass mer dann am 
 Hierscht déi heiten Texter, gläichzäiteg hoffent-
lech, wäerte kënnen a Kraaft triede loossen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Braz. D’Diskussioun ass elo ofge-
schloss.

Mir kommen elo zum éischte Vote constitution-
nel iwwert d’Propositioun 7414A. Den Text 
steet am Document parlementaire 7414A2. Et 
ass eng Majoritéit vun zwee Drëttel erfuerdert 
an de Vote par procuration ass net erlaabt.

Vote sur la proposition de révision de la 
Constitution 7414A

D’Ofstëmme fänkt un. De Vott ass heimat ofge-
schloss.

D’Resultat ass folgend: 58 Jo-Stëmmen. D’Pro-
positioun ass mat 58 …

(Interruption)
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Pardon! D’Proposition de révision de la Consti-
tution 7414A ass mat 48 Jo-Stëmme bei kenger 
Nee-Stëmm a bei kenger Enthalung am éischte 
Vote constitutionnel ugeholl ginn.
Ont voté oui : Mme Diane Adehm, MM. Emile 
Eicher, Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie 
 Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch, Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz et 
Claude Wiseler ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn et Mmes Carole 
Hartmann ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen et Fernand Kartheiser ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
M. David Wagner.
Et ass also esou decidéiert.

13. 7386 - Projet de loi portant 
modification :

1. du Code de procédure pénale ;

2. du Nouveau Code de procédure ci-
vile ;

3. de la loi modifiée du 7 mars 1980 
sur l’organisation judiciaire ;

4. de la loi modifiée du 10 août 1992 
relative à la protection de la jeu-
nesse ;
5. de la loi modifiée du 16 juin 2004 
portant réorganisation du centre so-
cio-éducatif de l’État ;
6. de la loi modifiée du 7 juin 2012 
sur les attachés de justice
Mir kommen dann elo zum Projet de loi 7386, 
eng Rei Redressementer a verschiddene Geset-
zer am Beräich vun der Justiz. D’Riedezäit ass 
nom Basismodell festgeluecht. D’Wuert huet 
elo de Rapporteur vum Projet de loi, den hono-
rabelen Här Charles Margue. Här Margue, Dir 
hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de la Justice

 M. Charles Margue (déi gréng), 
rapporteur.- Et geet ëm de Projet de loi 7387, e 
ganz technesche Gesetzesprojet. Ech wëll Iech 
net laang belästegen no deem méi fundamen-
tale Gesetz, wat mer elo ugeholl hu fir d’Verfas-
sung.
Et geet an éischter Linn drëms, eng Partie On-
genauegkeeten an Erreurs matérielles ze 
behiewen, déi sech an eng Rei Gesetzestexter 
ageschlach hunn, dëst am Kader vu verschid-
dene Reformen, déi an deene leschte Joren hei 
am Haus gestëmmt gi sinn, wéi zum Beispill 
d’Exécution des peines, d’Afféiere vum Juge 
aux affaires familiales oder d’Gewalt géint 
Fraen an haislech Gewalt.
Fir mech elo kuerzzefaassen, hei kuerz de Wer-
degang. Den Depot war den 31. Oktober 
2018. Den Avis vum Parquet war de 26. Okto-
ber 2019, dee vun der Cour supérieure de jus-
tice den 30. Oktober 2019. Mir hunn an zwou 
Sitzungen am Laf vum Mäerz 2019 an der 
Kommissioun elo Amendementer ugeholl. De 
Statsrot huet den 12. Juni (veuillez lire: de 5. 
Abrëll säin Avis) an den 2. Juli säin Avis complé-
mentaire ginn, an d’Kommissioun konnt dëse 
Rapport den 3. Juli unhuelen. Ech soen dofir 
och all de Memberen an der Kommissioun 
Merci, dass mer mat där acceleréierter Pro-
zedur dann haut kënnen de Gesetzestext zur 
Ofstëmmung bréngen.
Mir verbesseren de Code de procédure pénale, 
den Nouveau Code de procédure civile, d’Or-
ganisation judiciaire, d’Protection de la jeu-
nesse, an d’Reorganisation vum Centre socio-
éducatif vum Stat, a schliisslech och nach d’Loi 
modifiée vum Juni 2012 iwwert d’Attachés de 
justice.
Nieft enger Partie Ongenauegkeete klenger 
Natur an den Texter sinn och nach Numerota-
tioune verbessert ginn.
Ech géif elo hei zwee, dräi Punkten ervirhie-
wen.

Zum Beispill kann elo am Code de procédure 
pénale bei der Demande de mise en liberté 
provisoire mat Audio- a Videokonferenz ge-
schafft ginn, fir dass en Inculpéierte seng 
mëndlech Erklärunge kann ofginn. Dee Cas de 
figure war duerch en Terminologieproblem vun 
der Demande de mise en liberté provisoire net 
wéi geplangt ofgedeckt. Dës Onkloerheet gëtt 
elo behuewen.
Eng net onwichteg Ännerung betrëfft en Artikel 
am Code de procédure civile, wou et ëm d’In-
terventioun vun der Justiz am Fall vun haisle-
cher Gewalt geet a wou bei der Aféierung vum 
Juge aux affaires familiales d’lescht Joer dräi 
Wierder « ou a cohabité » aus dem Text ver-
schwonne waren. Déi ginn elo erëm bäigesat. 
Dat huet eng zimlech Inzidenz, well et geet 
drëm, dass och d’Violence domestique ka be-
laangt gi bei Partner, déi elo net méi zesumme-
liewen, wou dat awer an der Vergaangenheet 
war.
Am Gesetz vum Mäerz 1980 iwwert d’Organi-
sation judiciaire ginn e puer Richtegstellunge 
gemaach, fir rezenten an zukünftege Créations 
de poste Rechnung ze droen. Oublien oder 
nach inexakt Renvoien op d’Cellule de rensei-
gnement sinn och elo korrigéiert ginn.
Dann hate mer: Am Artikel 181 vum selwechte 
Gesetz sinn de Regimm vun de Primes d’as-
treinte fir d’Services de permanence an der 
Magistratur an dem Personal vun der Justiz elo 
harmoniséiert, soudass och d’Fonctionnairen 
an d’Employéë vum Stat, déi de Greffe oder de 
Sekretariat fir de Ministère public bei der 
Chambre d’application des peines assuréieren, 
dës Prime d’astreinte kréien, an dëst mat re-
troaktiver Wierkung op de 16. September 2018.
An am Gesetz vum 7. Juni 2012 iwwert d’Atta-
chés de justice ännere mer schliisslech d’Ze-
summesetzung vun der Commission de recrute-
ment, fir ze garantéieren, dass och den Tribunal 
d’arrondissement vun Dikrech doranner vertrue-
den ass.

 Une voix.- Aah!
 M. Charles Margue (déi gréng), 

rapporteur.- Ech gesinn, dat huet Echoen am 
Norden.
Dir gesitt, dass mer mat dësem Projet de loi 
eng Rei Onkloerheeten aus dem Wee raumen 
an doduerch de Fonctionnement vun der Justiz 
ënner anerem verbesseren. Ech froen Iech do-
fir, Är Zoustëmmung zu dësem Projet ze ginn, 
a ginn och direkt den Accord vun der grénger 
Fraktioun.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Margue. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Gilles Roth agedroen. Här 
Roth, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech soen och dem Rapporteur Merci fir 
säi schrëftlechen a mëndleche Bericht. De 
Rapporteur huet net zu Onrecht drop higewi-
sen, dass et ënner anerem bei dësem Gesetzes-
projet drëm geet, fir eng Rei Erreur-matériellen 
oder Onkloerheeten ze behiewen.
Déi Onkloerheeten, déi kommen zum Deel do-
duerch, dass mer keng Texte-coordonnéë méi 
hu vu wichtege Gesetzer. An eent vun dëse Ge-
setzer ass notamment dat iwwert d’Organisa-
tion judiciaire, dat heescht d’Organisatioun 
vum Fonctionnement vun eise Geriichter.
An ech widderhuelen nach eng Kéier déi Be-
denken, déi souwuel d’Madamm Modert wéi 
ech selwer an der Justizkommissioun formu-
léiert haten, och hei an dem Plenum.
Et ass bedauerlech, och un d’Adress vun dem 
Justizminister, dass et net méi wéi an der Ver-
gaangenheet koordinéiert Texter gëtt sous 
forme vu Pabeier. Mir hunn den Zougang zu 
engem Gesetz nach eigentlech just iwwert den 
informatesche System vun dem Legilux. An do 
fënnt een zwar dat ursprénglecht Gesetz, et 
fënnt een och nach e Verweis op Ëmännerun-
gen, mä et fënnt ee keen zesummenhängen-
den Text méi, deen ee kann a senger Ganzheet 
liesen. An dat ass fir de Bierger sécherlech eng 
schwiereg Aufgab.
Mir kënnen natierlech zu de Leit soen, « nul 
n’est censé ignorer la loi », keen ass censéiert, 
fir an Onwëssenheet vum Gesetz ze sinn. Mä 
souguer fir Praktiker ass dat richteg schwéier, fir 
de genauen Text nozeliesen.
An Här President, Dir Dammen an Dir Hären, 
wa mer soen, mir erliichteren den Accès vun de 
Bierger zur Justiz, da kann et net sinn, dass de 
Bierger muss, wéi dat oft elo de Fall ass, deier 
Recueille bezuele vun och nach auslänneschen 
Editeuren, fir dann, ech soen, esou en handge-
fertegten Texte coordonné vu wichtege Geset-
zer ze hunn. Dat ass eng Aufgab vun dem Stat. 
Dat ass eng Aufgab vun der Exekutiv, mä et ass 
och eng Aufgab vun der Legislativ.

A fir dat erëm hierzestellen, géife mer de Justiz-
minister froen, fir et an Zesummenaarbecht 
mat der Chamber, well et ass sengerzäit richteg 
drop higewise ginn ... En Texte coordonné ass 
jo net eppes, wat einfach esou zesummege-
bastelt gëtt, mä en Texte coordonné, dee 
brauch och niewent dem Text, dee gestëmmt 
ass, direkt oder indirekt den Assentiment vun 
dem Legislateur.
A mir géifen duerfir nach eng Kéier eis Fuer-
derung do widderhuelen, fir dass bei wichtege 
Gesetzestexter queesch duerch all Rechts-
domäner, sief dat am Interieur, sief dat an der 
Justiz, sief dat och an de Finanzen, dass esou 
Texter dann an där zoustänneger Kommissioun 
mat virgeluecht ginn an dass déi och zumin-
dest den Assentiment vun der Chamber hunn, 
an dat am Sënn vun enger besserer Liesbarkeet 
vun eise Gesetzer an och vun enger Erliichte-
rung vum Zougang zu der Justiz an zu de Ge-
setzestexter vun de Bierger.
Fir de Rescht ginn ech natierlech d’Zoustëm-
mung vun der CSV zu dësem Gesetzesprojet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Roth. Den nächste Riedner ass déi 
honorabel Madamm Carole Hartmann. Ma-
damm Hartmann, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Carole Hartmann (DP).- Merci, Här 
President. Kolleeginnen a Kolleegen, et geet 
bei dësem klenge Projet de loi effektiv ënner 
anerem ëm eng Rëtsch Erreur-matériellen, déi 
ze behiewe sinn. Den Exercice ass sécherlech 
bedauerlech, mä d’Rektifikatiounen awer 
onëmgänglech.
Ech ginn och net méi op all d’Detailer an, déi 
scho vum Rapporteur hei mëndlech presen-
téiert goufen - Merci dofir -, erauspicke wëll 
ech awer, dass et an Zukunft am Kader vun 
enger Demande de mise en liberté méiglech 
ass, dass de Beschëllegten net méi onbedéngt 
an d’Sitzung muss transferéiert ginn, mä dass 
en iwwer eng audiovisuell Telekommunika-
tioun, also eng Aart Videokonferenz, un der 
Sëtzung kann deelhuelen an esou och à dis-
tance zu senger Demande, fir provisoresch aus 
dem Prisong erauszekommen, gehéiert ka 
ginn. D’DP begréisst dës Innovatioun ganz aus-
drécklech.
Eréischt d’lescht Woch huet eisen DP-Frak-
tiounspresident Eugène Berger Iech hei dat 
enormt Potenzial vun der Digitaliséierung an 
d’Chancen, déi sech fir Land a Leit bidden, vir-
gestallt. Jo, och am Beräich vun der Justiz bitt 
d’Digitaliséierung eng ganz Rei Chancen. Ech 
denken dobäi virun allem un eis Prozeduren, 
déi mat Hëllef vun technesche Mëttel am Sënn 
vun all de Justiciabele vereinfacht an accele-
réiert musse ginn.
Déi nei geschafe Méiglechkeet vun der audiovi-
sueller Telekommunikatioun ass ee gutt Beispill 
vun esou techneschen Hëllefsmëttel an der Jus-
tiz. Mir sinn domat och an der Kontinuitéit. 
Mat engem Gesetz vum 1. August 2018 gouf 
näämlech schonn déi gesetzlech Basis ge-
luecht, fir eng Audition per Videokonferenz ze 
maachen. Mam Vott vun dësem Projet gëtt dës 
Prozedur op d’Demande de mise en liberté 
erweidert.
Mir sollen awer net bei dëser gudder Mesure 
stoe bleiwen. Mir begréissen, datt den neie 
Koalitiounsprogramm do eng Grëtz méi ambi-
tiéis ass wéi dee leschten. Ech ginn d’Beispill 
vun der Initiativ „paperless justice“, déi soll vi-
rugedriwwe ginn. Och dat ass sënnvoll an dré-
ngend noutwendeg. Aktuell zirkuléieren 
näämlech sowuel op eise Geriichter wéi an den 
Affekotenetüden ëmmer nach enorm Quanti-
téiten u Pabeier. Vun de Faxkorrespondenzen 
tëschent de Confrèren net ze schwätzen. Och 
do musse mir endlech am 21. Jorhonnert 
ukommen.
Mä och d’Aféiere vun engem generellen audio-
visuellen Enregistrement vun ëffentleche 
Sitzungen um Geriicht steet am Koalitiounsac-
cord. Dëst wier besonnesch am Fall vun all de 
Procédures orales a virun allem a penalen Dos-
sieren, wann et zu engem Appellprozess kënnt, 
net vu Muttwëll a géif zur Rechtssécherheet 
bäidroen.
Här President, erlaabt mer, nach e Wuert iwwer 
eng Remark aus dem Avis vum Parquet général 
zu dësem Projet de loi ze verléieren! De Par-
quet général huet a sengem Avis eng Diskus-
sioun opgeworf iwwert den Delai vu 24 Ston-
nen, innerhalb vun deem eng Persoun, där e 
Mandat d’amener oder Mandat d’arrêt zouge-
stallt gëtt, muss gehéiert ginn. De Parquet gé-
néral seet eis, dass et sollt, wéi bei mut-
maßlechen Terrorismusinfraktiounen, eng 
méiglech Verlängerung vun nach eemol 24 
Stonne ginn, fir déi concernéiert Persounen 
also bis zu 48 Stonne kënnen anzespäre respek-
tiv bis se gehéiert ginn.
Ech wëll op dësem Punkt drop insistéieren, 
dass mir eréischt mat engem Gesetz vum 8. 
Mäerz 2017, duerch dat mer d’Garantie-procé-
durallen en matière pénale renforcéiert hunn 

an eng ganz Rei Direktiven iwwert d’Droits de 
la défense transposéiert hunn, e ganz klore ge-
setzleche Kader hunn an dass et net opportun 
ass, ausserhalb vun exceptionnelle Circons-
tancen déi Maximal-24-Stonnen-Detentioun ze 
iwwerschreiden.
Ech sinn d’accord, dass et och um Niveau vun 
der Police an der Justiz zu administrative Ver-
einfachunge muss kommen, mä un déi 
24-Stonne-Maximaldetentioun sollte mir net 
réckele goen.
Zum Projet vun haut ginn ech den Accord vun 
der DP-Fraktioun an ech soen Iech Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vil-

mools, Madamm Hartmann. An da wier et um 
honorabelen Här Alex Bodry. Här Bodry, Dir 
hutt d’Wuert.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, Här President, 
Dir Dammen an Dir Hären, hei ass, mat Aus-
nam vun e puer punktuellen Neierungen, déi 
dra sinn, net onbedéngt dee Projet, wou ee 
sech als Chamber mat vill Ruhm bekleckert, 
wann ee laang driwwer schwätzt. D’Chamber 
huet, och d’Regierung, dat hate mer schonn 
haut, mengen ech, ...
(Hilarité)
... d’kollektiv Responsabilitéit an deem Ganzen 
hei. An et ass einfach net gutt, dass mer 
mussen Texter nobesseren, well Oublie waren 
oder falsch Renvoie gemaach gi sinn op Artike-
len. Dat ass net gutt.
Dat kënnt awer och, dat muss ech och soen, 
vläicht heiansdo duerch eng haseleg Aarbecht, 
déi mer maachen, wou parallell e puer Ge-
setzesprojete lancéiert ginn a sech d’zäitlech 
Verabschidung vun deenen Texter dann deca-
léiert. An da klappen op eemol d’Renvoien net 
méi, well mer herno en aneren Text hunn, wéi 
dat am Ufank de Fall war, wéi d’Projete lan-
céiert gi sinn. Dat ass eng vun den Erklärun-
gen. Et gi sécherlech nach anerer.
Souwuel d’Chamber wéi och d’Regierung 
musse sech Gedanke maachen, wéi mer do 
d’Qualitéit vun den Texter, déi hannen aus der 
Prozedur erauskommen, wéi eigentlech och 
déi, déi an d’Prozedur eraginn, esou wäit wéi 
méiglech kënne verbesseren. 
Esou Saachen, wéi mer hei amgaange sinn ze 
maachen, däerfen eigentlech net virkommen! 
Loosse mer dat ganz kloer soen! Mir wäerten 
awer trotzdeem deen Text stëmmen, well mer 
soss, mengen ech, méi Schued uriichten, wéi 
mer géife Guddes maachen. 
Mir haten an der Kommissioun och d’Diskus-
sioun gefouert ronderëm d’Textes coodonnés. 
Do war zimlech Eestëmmegkeet an der Kom-
missioun, fir ze soen, et wär gutt, wann ee méi 
systematesch, wéinstens wierklech bei Texter, 
déi oft gebraucht ginn, op Texte-coordonnéë 
géif zréckgräifen.
En Texte coordonné, muss ee wëssen, ass nor-
malerweis keen offiziellen Text. Wann deen net 
vun der Chamber gestëmmt gëtt, ass et nëm-
men en offiziéise Pabeier, deen ee ka mat erun-
zéien. Mä, wat zielt, dat sinn nach ëmmer déi 
Gesetzer, déi gestëmmt gi sinn. A wa sech na-
tierlech eng Kéier e Feeler aschläicht an en 
Texte coordonné, dann dauert et oft ganz 
laang, wa jee, fir iwwerhaapt nach erausze-
fannen, dass et e Feeler ass. Duerfir muss ee 
sech also, mengen ech, och do eng Systematik 
ginn, wéi een déi Saachen ugeet. 
Ech kéint mer virstellen, dass mer souguer 
vläicht bei wichtegen Texter, déi mer hei modi-
fizéieren an der Chamber, gläichzäiteg géifen en 
Texte coordonné un eisen Text drunhänken an 
dee géife mer mat ofstëmmen. Dann hätt ee 
wierklech och e rechtlech verflichtenden Text.
Also, do gëtt et sécherlech Methoden, déi ee 
kann hunn, net bei allen Texter. Mä et ass - dat 
muss ech éierlech soen, well ech och a leschter 
Zäit eng Partie Recherchë gemaach hunn - 
wierklech laboriéis herno ze soen, wat den defi-
nitiven Text ass, wa véier, fënnef Modifika-
tioune waren. Duerfir sollt een hei kucken, et 
ass keng parteipolitesch Fro, dass ee sech do an 
Zukunft besser Methode gëtt, fir esou Inciden-
ten, wéi mer se hei probéieren erëm guttze-
maachen, ze verhënneren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Bodry. De leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Marc 
 Goergen.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Merci, Här 
President. Dëse Gesetzestext weist, wéi kom-
plex eise juristesche System mëttlerweil ginn 
ass. Ech schléisse mech der Meenung vum 
Statsrot a vun der Procureure d’État un, dass 
mer méi konsolidéiert Versioune vun eise Ge-
setzer brauchen. Dat géif et eis och an der 
Chamber vill méi einfach maachen, fir eis Re-
cherchen ze maachen an - wisou net? - och 
ëmmer en Texte coordonné ofzestëmmen.
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Et sinn awer och nach e puer Froen, déi mer do 
un de Minister hätten, an zwar vun deem ge-
luefte Videochat, mat wéi engem Transfertpro-
tokoll deen do benotzt gëtt, ob dat e séchere 
Programm deementspriechend ass ...

(Interruption et hilarité)

Jo, digital Partei.

... an ob déi Videosequenzen och iergendwou 
gespäichert ginn. Sinn déi an engem Casier 
 JUCHA oder iergendwou erëmzefannen?

(Interruption)

A well mir awer engem gudde Fonctionnement 
vun eiser Justiz net am Wee stoe wëllen, wäerte 
mir dëse Projet matstëmmen.

 M. Sven Clement (Piraten).- Très bien !

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Goergen. D’Regierung huet d’Wuert, de Justiz-
minister Félix Braz.

Prise de position du Gouvernement 
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 

Här President. Ech wëll dem Rapporteur Merci 
soen an der ganzer Commission juridique, och 
dofir, dass mer deen Text och nach elo kënne 
stëmmen. Den Här Bodry huet et gesot: Et sinn 
och hei kollektiv Responsabilitéiten, wann um 
Enn e Feeler dran ass. Hei, mengen ech, wëllt 
och kee sech entzéien. Et geet och ouni 
géigesäiteg Virwërf.

Wat wichteg ass, ass awer och, dass, wann 
esou Saache geschéien ... An déi sinn an der 
Vergaangenheet ëmmer nees geschitt. Et ass 
ëmmer iergendeppes, wat ka schifgoen. Oft 
sinn et Renvoien, wou herno e Problem ass, 
awer net nëmmen.

Ech mengen, dass et awer och wichteg ass, 
dass, wa mer esou e Feeler deceléieren, dass 
mer dann och séier reagéieren. Dat war an der 
Vergaangenheet och net ëmmer esou, wann da 
gesot gëtt: „Oh mei, dat ass awer elo penibel. 
Wann ech elo als Minister muss hanneschtgoen 
a soen: «Hei, do ass eis eppes entgaangen».“

Ech wëll soen, dass ech domadder kee Problem 
hunn. Et ass besser. Et däerf zwar net ge-
schéien. Mä wann et geschitt ass an et ass we-
der der Chamber nach der Regierung nach 
dem Statsrot opgefall, dass iergendwou e 
klenge Couac dran ass, da solle mer et awer 
och direkt soen an net jorelaang waarden an 
dann iergendesou eng Praxis an de Ministèren 
domadder etabléieren, wëssend dass déi Texter 
iergendwou dann e Krop hunn.

Dofir, ech fannen et gutt, dass mer haut besser 
domadder ëmginn. Wann ee Problem ass, 
deen eis alleguerten entgaangen ass, da solle 
mer et op den Dësch leeën an esou séier wéi 
méiglech korrigéieren. Dat maache mer haut. 
Mä wann et der an Zukunft manner wieren, da 
wiere mer alleguerte frou.

Zu der Fro vun den Textes coordonnés. De 
Statsrot hat et och opgeworf, den Här Bodry 
huet et gesot, den Här Roth huet et gesot. Ech 
mengen, dass dat, wat do gesot ginn ass, abso-
lutt stëmmt. Legilux huet virun nach e puer 
Joer jo och nach esou Saache gemaach. Haut 
mécht keen et méi. An dat ass tatsächlech net 
evident.

Ech mengen, dass et gutt wier, wa mer eis do 
géifen zesummen eng Aart a Weis ginn, wéi 
mer déi dote Fro wëlle beäntwerten, dass um 
Enn méi regelméisseg erëm Texte-coordonnéë 
solle gemaach ginn: fir d’Bierger ganz kloer, 
awer net nëmmen, mä souguer d’professionell 
Praticiens du droit - et sinn net nëmmen d’Bier-
ger, wéi den Här Roth gesot huet, déi mat Sé-
cherheet ouni Texte coordonné zimlech verluer 
sinn, wa se mussen déi Saachen zesummestelle 
goen - beschwéiere sech doriwwer an hunn 
och Schwieregkeeten, ouni en Texte coor-
donné hir Aarbecht kënnen ze maachen.

Ech mengen, mir sollen un där doter Iddi 
schaffen, dat och - firwat net? - duerch e Vott 
ze bestätegen. Et muss net si fir d’Lisibilitéit, et 
ass awer fir d’Valeur légale vum Text mat Sé-
cherheet e Plus. Dann hätte mer och do eng 
méi héich Exigenz, wa mer wëssen, dass um 
Enn muss e Vott geholl ginn.

Duerfir, vusäite vun der Regierung schwätzt fir 
eis do näischt dergéint. Mir mussen eis just ze-
summesetzen a kucken, wéi mer dat konkret och 
wëlle maachen a bei wéi engen Texter dass mer 
och esou e koordinéierten Text wëlle maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools dem Justizminister Félix Braz. D’Diskus-
sioun ass elo ofgeschloss.

Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7386. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 73867.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7386 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Dann de Vote par procuration. 
De Vott ass heimat ofgeschloss.
Dëse Projet de loi ass mat 56 Jo-Stëmme géint 
4 Abstentiounen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par Mme Françoise Hetto-Gaasch), 
MM. Emile Eicher, Félix Eischen (par M. Jean- 
Marie Halsdorf), Paul Galles, Léon Gloden, Jean-
Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise 
Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes (par Mme Octavie 
Modert), Marc Lies (par M. Marco Schank), 
Georges Mischo (par M. Serge Wilmes), Mme 
 Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding (par Mme Diane Adehm), MM. Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler et Michel Wolter (par M. Marc 
Spautz) ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. Gusty Graas) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum (par M. David Wagner) et 
 David Wagner.
Se sont abstenus : MM. Jeff Engelen, Gast 
 Gibéryen (par M. Fernand Kartheiser), Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Jeff Engelen).
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

14. 7402 - Projet de loi modifiant la 
loi modifiée du 24 mai 2011 concer-
nant l’exercice de certains droits des 
actionnaires aux assemblées géné-
rales de sociétés cotées aux fins de 
transposer la directive (UE) 2017 
/828 du Parlement européen et du 
Conseil du 17 mai 2017 modifiant la 
directive 2007/36/CE en vue de pro-
mouvoir l’engagement à long terme 
des actionnaires
De leschte Punkt vun eisem Ordre du jour ass 
de Projet de loi 7402, d’Ëmsetze vun enger 
Direktiv iwwert d’Promotioun vun enger méi 
laanger Verflichtung vun den Aktionären. 
D’Riedezäit ass nom Basismodell festgeluecht. 
D’Wuert huet elo de Rapporteur vun dësem 
Projet de loi, den honorabelen Här Franz Fayot. 
Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de la Justice

 M. Franz Fayot (LSAP), rapporteur.- Merci, 
Här President. Dëse leschte Projet vum Dag ass 
e Projet de loi, deen d’Ëmsetzung vun enger 
europäescher Direktiv virgesäit. Dat ass d’Direk-
tiv 2017/828 vum 17. Mee 2017, déi souge-
nannt Direktiv « Droits des actionnaires II », déi 
sech an eng Politik vun der Europäescher Kom-
missioun aschreift, fir verstäerkt eng gutt Gou-
vernance d’entreprise ze encouragéieren.
Dëse Projet de loi ännert e Gesetz ëm vum 24. 
Mee 2011, dat déi éischt Direktiv « Droits des 
actionnaires » bei eis ëmgesat huet. Dëst Ge-
setz concernéiert primairement cotéiert Gesell-
schaften, deenen hir Aktien op enger Bourse 
cotéiert sinn, der Lëtzebuerger Bourse, oder 
engem anere Marché réglementé an Europa.
Zur Informatioun: Dëst Gesetz betrëfft hei zu 
Lëtzebuerg 26 cotéiert Gesellschaften, déi op 
der Lëtzebuerger Bourse cotéiert sinn an déi 
also hei primairement dervu betraff sinn. Mir 
wëssen net, wivill aner Lëtzebuerger Gesell-
schaften et gëtt, déi am Ausland op engem 
Marché réglementé sinn. Mä där gëtt et och 
nach eng ganz Rei.
Et geet hei spezifesch dorëms, den Enga-
gement vun Aktionären op laang Dauer ze fa-
voriséieren, dat duerch eng méi grouss Trans-
parenz an eng besser Informatioun vun Ak-
tionären. A verschiddenen Analyse vun der 
Kommissioun aus de Joren 2010 bis 2012 ass 
festgestallt ginn, dass den Engagement vun 
den Aktionären an den Entreprisë staark verbes-
serungsfäeg ass an dass et op villen Niveauen 
an deene cotéierte Gesellschaften un der néi-
deger Transparenz feelt, fir dass all déi interes-
séiert Parteien a primairement natierlech d’Ak-
tionären hir Entscheedung op enger adequater 
Basis kënnen treffen.

Fir dës Schwächten ze contréieren, huet dës 
Direktiv als Haaptobjektiv, fir, wéi gesot, e 
laangfristegt Engagement vun den Aktionären 
an den europäeschen Entreprisen ze encoura-
géieren, also fir géint e gewëssene Court-Ter-
mismus virzegoen, an och virun allem den Ak-
tionären eng méi grouss Roll an der Gestioun 
vun der Entreprise zoukommen ze loossen.
Et ass jo esou, dass d’Dirigeantë vun enger En-
treprise ëmmer en Informatiounsvirsprong hu 
par rapport zu den Aktionären. Si leeden 
d’Dagesgeschäft a si treffen och déi strategesch 
Decisiounen, wärenddeems d’Aktionäre 
meeschtens just sporadesch am Kontext vun 
Assembléeën Informatioune kréien. Fir deen In-
formatiounsdesequiliber ze rebalancéieren an 
eben onofhängeg Decisioune vun den Ak-
tionäre méi liicht ze maachen, gëllt et, mat dë-
sem Gesetz eben hei dergéintzewierken.
Dat gëtt mat fënnef Haaptmesurë gemaach, 
déi ech kuerz wëll resuméieren hei a mengem 
Rapport.
Deen éischte Punkt ass deen: Fir hir Aktionären 
kënnen ze informéieren, mussen déi cotéiert 
Entreprisen hir Aktionären och fir d’Éischt emol 
kennen.
Dat kléngt à première vue e bëssen iwwerra-
schend, well ee jo mengt, dass eng Gesellschaft 
ëmmer misst wëssen, wien hiren Aktionär ass. 
Mä dat ass bei cotéierten Entreprisen net esou 
einfach, well dat Titres sinn, déi intermediéiert 
sinn, dat heescht, wou et verschidde Schichte 
gëtt vun Intermediairen, bis een zum Schluss-
aktionär kënnt, wat och eng vun den Difficul-
téiten ass am Registre des bénéficiaires effectifs, 
dee mer jo virun net allze laanger Zäit hei och 
diskutéiert hunn, mä dee sech net uwennt op 
Aktionäre vu cotéierte Gesellschaften.
Mä d’Gesetz soll et dofir deenen op der Bourse 
cotéierten Entreprisë vereinfachen, hir Aktionä-
ren ze identifizéieren. Wéi gesot, op den inter-
nationale Kapitalmäert ass déi Intermediatioun 
an deem Sënn problematesch. 
Fir et den Entreprisen ze erlaben, hir Aktionären 
ze identifizéieren an den Informatiounsfloss 
vun Intermediairë bis bei den tatsächlechen Ak-
tionär ze verbesseren, gëtt dëst Gesetz den En-
treprisen d’Recht, hir Aktionären ze identifizéie-
ren a setzt Mecanismen en place, fir d’Kommu-
nikatioun tëschent der Entreprise an den Ak-
tionären ze verbesseren.
Esou muss zum Beispill op Demande vun der 
Entreprise all Intermediaire déi gefroten Infor-
matioun iwwert den Aktionär un d’Entreprise 
weiderginn. An d’Intermediairë mussen och all 
Informatioun un den Aktionär weiderginn, déi 
dëse fir d’Ausübung vu senge Rechter, en parti-
culier Stëmmrechter natierlech, brauch.
Et ass also eng Verbesserung hei, déi et der En-
treprise erlaabt, hir Aktionären ze kennen, ze 
identifizéieren an déi och sécherstellt, dass den 
identifizéierten Aktionär seng Rechter kann 
ausüben.
Den zweete Punkt, dat ass, méi Transparenz a 
puncto Vott an Engagement vun institutionellen 
Investisseuren an de Gestionnairë vun Avoiren.
Gestionnairen an institutionell Investisseure 
sinn oft wichteg Aktionären a cotéierte Gesell-
schaften a spillen alle béid e wichtege Rôle fir 
d’Gouvernance, fir d’Gestioun vun enger Entre-
prise. Dofir wäert dëst Gesetz souwuel ver-
laangen, dass déi Asset-Manageren, dat 
heescht déi Gestionnairen, gradesou wéi déi in-
stitutionell Investisseuren hir Strategie oppe-
leeën, fir dass d’Interessen, déi am Spill sinn, 
kloer sinn an eventuell Interessenskonflikter ver-
midde kënne ginn.
Des Weidere soll den Informatiounsfloss och 
tëschent dem Gestionnaire an den Investis-
seure gestäerkt ginn, fir dass och den Investis-
seur seng Decisiounen en connaissance de 
cause kann treffen.
Den drëtte Punkt betrëfft eng Obligatioun fir 
méi Transparenz fir déi sougenannten « Con-
seillers en vote ».
D’Conseillers en vote, dat sinn Intermediairen, 
déi Recherchë maachen a Conseile a Recom-
mandatioune ginn, wéi een Aktionär op enger 
Assemblée générale soll ofstëmmen. Deenen 
hire Rot ass ganz oft decisiv an dofir ass et och 
wichteg, dass et fir den Aktionär kloer ass, op 
wat dëse Rot opbaut an dass et sech ëm ee Rot 
am Interêt vum Aktionär an net vum Conseiller 
handelt, spréch dass de Conseiller och all 
Conflit d’intérêts oppeleet.
D’Conseillers en vote mussen e Code de 
conduite hunn, dee se och uwennen. Si 
mussen deen och verëffentlechen a si beleeën 
an engem Rapport, wéi dëse Code de conduite 
ugewannt ginn ass. Si erklären och hir Re-
cherchen an hir potenziell oder/a reell Interes-
senskonflikter.
Véierte Punkt: eng kloer an transparent Remu-
neratiounspolitik fir d’Direkteren.

D’Iddi ass hei, dass d’Aktionären ee kloert Mat-
sproocherecht hunn a puncto Remuneratioun 
vun den Direkteren. Och bei dësem Punkt ass 
et erëm kruzial, dass d’Aktionäre kloer Informa-
tiounen hunn, déi hinnen et erlaben, eng ee-
gen Decisioun ze treffen, fir dass d’Remunera-
tioun vun den Direkteren am Aklang mat der 
Performance vun der Entreprise ass.
Hei ass d’Iddi, dass d’Aktionären eng méi laang 
Vue hu wéi d’Dirigeanten. D’Dirigeantë sinn ëf-
ters eben op eng kuerzfristeg Maximisatioun 
vun hirem eegene Revenu aus. Si hunn eng 
aner Perspektiv wéi déi méi laangfristeg vun 
engem Aktionär. Dëse Court-Termismus war ee 
vun de grousse Grënn vun der Finanzkris vun 
2008 a vu munche Skandaler am Beräich vun 
de Finanzen.
Den Aktionär huet elo no dësem Gesetz zwou 
Aarte vu Kontrollen:
ee Contrôle ex ante beim generelle Vott an der 
Assemblée générale iwwert d’Remuneratiouns-
politik, dee bei all gréisserer Verännerung a mi-
nimum all véier Joer ufält;
an ee Contrôle ex post beim Vott iwwert de 
Rapport de rémunération.
Des Weidere muss dëse Rapport de rémunéra-
tion um Internetsite vun der Gesellschaft public 
gemaach ginn.
Fënneften a leschte Punkt: Dat ass méi Transpa-
renz am Fall vu wichtegen Transaktiounen, sou-
genannten « Transactions importantes », mat 
liéierte Parteien.
Dëse Punkt betrëfft, wéi gesot, gréisser Trans-
aktioune mat liéierte Parteien, dat heescht déi e 
Rapport hu mat der cotéierter Gesellschaft. An 
hei, fir Abusen ze vermeiden, gesäit d’Gesetz 
vir, dass all wichteg Transaktioun tëschent 
liéierte Parteie am Conseil d’administration 
oder an der Assemblée vun der Gesellschaft au-
toriséiert muss ginn an duerno och public ge-
maach muss ginn, insbesonnesch fir d’Action-
naires minoritaires hei ze schützen.
Et ass am grousse Ganze bei dësem Projet de 
loi, mengen ech, der Kommissioun hirer Mee-
nung no eng equilibréiert Ëmsetzung vun der 
Direktiv, déi d’Aktionärsrechter stäerkt an awer 
net demesuréiert administrativen Opwand fir 
déi cotéiert Entreprisë mat sech bréngt.
Mir haten d’Occasioun, an der Kommissioun 
déi verschidden Avisen duerchzekucken, insbe-
sonnesch d’lescht Woch den Avis vum Statsrot. 
A mir kruten a leschter Minutt och nach en Avis 
vum Barreau, deen awer leider net en temps 
utile komm ass, well en u sech den Dag no den 
Travaux en commission erakomm ass a mer 
deem dowéinst eben net méi Rechnung droe 
konnten, wat schued ass, well d’Avise vum Bar-
reau am Fong u sech ëmmer interessant sinn, 
well se eben och dee Bléck aus der Praxis brén-
gen an op d’mannst eng interessant Perspektiv 
op e Projet werfen.
Fir de Rescht géif ech Iech op mäi schrëftleche 
Rapport verweise fir den Detail an Iech Merci 
soe fir d’Nolauschteren an ech géif natierlech 
den Accord vun der LSAP bréngen zu dësem 
Projet de loi.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Fayot. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Léon Gloden agedroen. Här 
Gloden, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 M. Léon Gloden (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech soen dem Rapporteur Merci fir säi 
schrëftlechen a mëndleche Rapport zu dësem 
technesche Projet. Ech hat véier Säite Ried vir-
bereet, mä ech erspueren Iech déi an ech ginn 
den Accord vun der CSV.

 Plusieurs voix.- Aah! Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- An da wär 

et um honorabelen Här Guy Arendt.
 M. Guy Arendt (DP).- Merci, Här Pre-

sident. Ech hat mer och e puer Säite virbereet, 
mä, ech mengen, ech maachen et e bësse wéi 
de Kolleeg Léon Gloden zu dëser Zäit.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Guy Arendt (DP).- Ech géif op alle Fall 

dem Deputéierte Franz Fayot villmools Merci 
soe fir säin detailléierte Rapport, mëndlech sou-
gutt wéi schrëftlech. Ech halen zréck, dass mer 
hei haaptsächlech Transparenz vis-à-vis vun 
den Aktionären hierstellen an och, wéi gesot, 
mir begréissen et op alle Fall, dass mer just 
d’Direktiv a minima iwwerhuelen an net ufän-
ken, do nach méi fein Detailer ze maachen. Mir 
hunn eng gewësse Flexibilitéit an deem Text.
Ech soen Iech Merci an ech géif och den Ac-
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cord vun der DP-Fraktioun bréngen.
 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Arendt. An datselwecht vum Här 
Charles Margue.

 M. Charles Margue (déi gréng).- Merci, 
Här President. Ech wéilt virun allem dem Franz 
Fayot Merci soe fir de Rapport, dee gudde 
mëndlechen a verständleche Rapport.

 Une voix.- Très bien !
 M. Charles Margue (déi gréng).- An ech 

hu festgestallt, dass ech dat do am Fong a 
menger fréierer Zäit um Leif ze spiere krut, 
wann Aktionären an engem Betrib sinn, déi net 
devoiléieren, wuer se higinn, an Der just, wann 
Der um Terrain schafft, matkritt, wou 
d’Gewënnmaximéierung ass, a wann Der net 
wësst, wat dem Aktionär seng agestanen Zil-
setzung ass, déi mat Ärem operative Geschäft 
näischt ze dinn huet.
Et ass gutt, dass mer do legiferéiert hunn. Ech 
ginn den Accord dann och vun der grénger 
Fraktioun fir dee Projet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Margue. An datselwecht da vum 
Här Marc Goergen.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Merci, Här 

President. Merci dem Rapporteur. D’Direktiv 
ass fir eis Piraten definitiv de richtege Wee. 
D’Direktiv ass gedeeft an Transparenz, well mir 
hei effektiv d’Mängel opdecken, déi an der Ge-
sellschaftspolitik existéieren: kloer Richtlinne fir 
d’Paie fir d’Direkter, méi Transparenz an novoll-
zéibar Decisiounen an eng Demokratiséierung 
vun den Decisiounen, déi vun der Assemblée 
générale getraff ginn.
Alles an allem muss ech soen, dass ech selte bis 
elo fir eng Direktiv mat rouegem Gewëssen 
esou zoustëmme konnt. Dofir den Accord vun 
de Piraten fir dëse Projet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Goergen. D’Regierung huet d’Wuert.
Prise de position du Gouvernement 

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Mir 
bleift da just nach, der Kommissioun a beson-
nesch dem Rapporteur Franz Fayot fir säi ganz 
kompetente Rapport Merci ze soen, awer och 
deenen Akteuren, déi am Virfeld vun der Aus-
aarbechtung vum Projet de loi aus dem Secteur 
gehollef hunn, an awer och de Kolleegen aus 
dem Finanzministère, déi hei och eng aktiv 
Hand mat ugepaakt hunn.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem 
Justizminister. D’Diskussioun ass ofgeschloss.

Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de 

Projet de loi 7402. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 74025.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7402 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass heimat ofgeschloss.

De Projet de loi 7402 ass mat 60 Jo-Stëmmen 
eestëmmeg ugeholl.

Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen (par Mme Françoise Hetto-
Gaasch), Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie 
Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Aly Kaes (par M. Marco Schank), 
Marc Lies (par M. Marc Spautz), Georges Mischo 
(par M. Gilles Roth), Mme Octavie Modert, M. 
Laurent Mosar, Mme Viviane Reding (par Mme 
Diane Adehm), MM. Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz, Serge Wilmes (par M. Paul Galles), 
Claude Wiseler et Michel Wolter (par Mme 
 Martine Hansen) ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. André Bauler) ;

MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 

Mme Tess Burton (par M. Yves Cruchten), MM. 
Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges 
 Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch ;

MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;

MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding (par 
M. Jeff Engelen) ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum (par M. David Wagner) et 
 David Wagner.

Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou decidéiert.

Domadder si mer um Enn vun eiser Sitzung 
ukomm. D’Chamber kënnt muer Mëtteg um 
zwou Auer nees zesummen.

D’Sëtzung ass opgehuewen.

(La séance publique est levée à 21.29 
heures.)

Présidence :  M. Fernand Etgen, Président
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(La séance publique est ouverte à 14.01 
heures.)

1. Ouverture de la séance publique
 M. Fernand Etgen, Président.- Ech maa-

chen d’Sitzung op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze 
maachen?

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Neen, Här President.

2. Ordre du jour
 M. Fernand Etgen, Président.- Mir hunn 

nach eng Motioun vum Här Fernand Kartheiser 
iwwert d’Modalitéite vun der Surveillance an 
de Vestiairen, déi den 2. Juli deponéiert ginn 
ass. Et gëtt proposéiert, déi Motioun nom Pro-
jet de loi 7440 op den Ordre du jour ze huelen.
Mir hunn och nach eng Resolutioun, déi den 
Här Fernand Kartheiser gëschter deponéiert 
huet, fir den Internetsite vun der Chamber an 
deenen dräi administrative Sproochen unze-
leeën. Et gëtt proposéiert, dës Resolutioun als 
leschte Punkt op eisen Ordre du jour vun haut 
ze setzen.
Ass d’Chamber mat dësen zwou Ofännerunge 
vum Ordre du jour averstanen?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

3. 7349 - Projet de loi portant
1. mise en œuvre du règlement 
(UE) n° 345 / 2013 du Parlement eu-
ropéen et du Conseil du 17 avril 
2013 relatif aux fonds de capital-
risque européens ;
2. mise en œuvre du règlement 
(UE) n° 346 / 2013 du Parlement eu-
ropéen et du Conseil du 17 avril 
2013 relatif aux fonds d’entrepre-
neuriat social européens ;
3. mise en œuvre du règlement 
(UE) 2015/760 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 29 avril 2015 
relatif aux fonds européens d’inves-
tissement à long terme ;
4. mise en œuvre du règlement 
(UE) 2017 / 1131 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 14 juin 2017 
sur les fonds monétaires ;
5. mise en œuvre du règlement 
(UE) 2017 / 2402 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 12 décembre 
2017 créant un cadre général pour 
la titrisation ainsi qu’un cadre spéci-
fique pour les titrisations simples, 
transparentes et standardisées, et 
modifiant les directives 2009/65/CE, 
2009/138/CE et 2011/61/UE et les 
règlements (CE) n° 1060/2009 et 
(UE) n°  648   /2012 ;
6. modification de la loi modifiée du 
5 avril 1993 relative au secteur fi-
nancier ;
7. modification de la loi du 23 juillet 
2016 relative aux fonds d’investisse-
ment alternatifs réservés
Mir fänken de Mëtteg eis Sitzung mam Projet 
de loi 7349, enger Rei Direktiven am Beräich 
vun den Investmentfongen, un. D’Riedezäit ass 
nom Basismodell festgeluecht. D’Wuert huet 
elo de Rapporteur vun dësem Projet de loi, den 
honorabelen Här Guy Arendt. Här Arendt, Dir 
hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission des Finances et 
du Budget 

 M. Guy Arendt (DP), rapporteur.- Merci, 
Här President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
mat dësem Gesetzesprojet ginn eng fënnef eu-
ropäesch Reglementer operationaliséiert an an 
nationaalt Recht iwwerdroen.
D’Zil vun dëse Reglementer ass et, verschidden 
Dispositiounen am Beräich vun den Invest-
mentfongen an der Titrisatioun ze vereinfachen 
an ze harmoniséieren, dëst an der Optik, fir In-
vestitiounen an déi europäesch Wirtschaft an 
Entreprisen ze encouragéieren. Dat dréit dozou 
bäi, d’Integratioun vun den europäesche Kapi-
talmäert ze verdéiwen - e wichtege Chantier, fir 
déi real Wirtschaft mat de Finanzéierungs-
méiglechkeeten ze versuergen, déi se brauch, 
fir sech weiderzëentwéckelen, respektiv fir nei 
Entreprisen ze fërderen.
Här President, erlaabt mer kuerz, op déi eenzel 
Texter anzegoen an ze erklären, ëm wat et 

geet: Et si relativ technesch Projeten, mä déi 
zwee éischt Reglementer bezéie sech zum en-
gen op déi europäesch Risikokapitalfongen an 
zum aneren op déi europäesch Sozialentrepre-
neuriatsfongen.
Mat dëse Reglementer sinn zwee Labele fir dës 
Zorte vu Fonge geschafe ginn, fir Investisse-
menter an net cotéiert kleng a mëttelgrouss 
Betriber méi attraktiv ze maachen. Op dës Ma-
néier sollen d’PMEen ënnerstëtzt ginn, fir u Ka-
pital ze kommen a fir zum Beispill hir Aktivitéi-
ten auszebauen oder hire Betrib ze moderni-
séieren.
Gläichzäiteg ass de reglementäre Kader euro-
pawäit harmoniséiert ginn, fir dass dës Fongen 
och ouni Schwieregkeeten an der ganzer EU 
kommerzialiséiert kënne ginn. Am Kader vum 
Aktiounsplang fir eng Unioun vun de Kapital-
marchéë si verschidden Amendementer uge-
holl ginn, déi och an engems mat dësem Ge-
setzesprojet transposéiert ginn. Sou sinn zum 
Beispill déi genannte Fongen opgemaach gi fir 
Gestionnairë vu Fonge vun alle Gréissten, mam 
Zil, d’Investissementer weider ze encouragéie-
ren.
Dat drëtt Reglement bezitt sech op déi euro-
päesch Fonds d’investissement à long terme. 
Och bei dësem Reglement geet et virun allem 
drëms, d’Investissementer an déi europäesch 
Wirtschaft op laang Siicht ze dynamiséieren a 
méi interessant ze maachen. Zu dësem Zweck 
gëtt en harmoniséierten europäesche Kader 
geschaf, ebe fir dass déi betraffe Fongen 
iwwert déi innereuropäesch Grenzen ewech 
vermaart kënne ginn.
Véiertens, d’Reglement iwwert d’Fonds moné-
taires vereenheetlecht déi aktuell Regelen op 
EU-Niveau. Dës Zort Fonge spille besonnesch 
bei kuerzfristeger Finanzéierung vun ëffent-
leche Verwaltungen oder Finanzinstitutiounen 
eng wichteg Roll. Donieft gëtt och bei ver-
schiddenen Oplagen nogebessert, fir d’Resi-
lienz vun dëse Fonge vis-à-vis vun externe 
Schocke weider ze verstäerken.
Deemno ass dësen Text och am Sënn vun 
enger méi grousser Stabilitéit vum Finanz-
maart.
Dat lescht Reglement schliisslech schaaft en 
neie Kader fir einfach, transparent a standardi-
séiert Titrisatiounen. De Label, deen an deem 
Kontext geschaf gëtt an deen nëmmen un déi 
Titrisatioune vergi gëtt, déi net manner wéi 50 
verschidde Kritäre respektéieren, erlaabt et dë-
sen, vun engem Traitement prudentiel préfé-
rentiel ze profitéieren.
De Gesetzesprojet bestëmmt dann och déi 
kompetent Autoritéit, an eisem Fall d’CSSF, de-
finéiert méi präzis hir Pouvoiren a Sanktiounen, 
déi iwwregens an hirem Ausmooss vun der 
Chambre de Commerce kritiséiert gi sinn, déi 
verhaange kënne ginn.
Als leschte Punkt gëtt nach dat ofgeännert Ge-
setz vum 5. Abrëll 1993 iwwert de Finanzsec-
teur modifizéiert. Et handelt sech heibäi virun 
allem ëm zwou kleng a punktuell Modifika-
tioune respektiv Rektifikatiounen.
Här President, zum Schluss nach e puer Wuert 
zum Historique vun dësem Dossier. De Ge-
setzesprojet gouf de 6. August 2018 vum Fi-
nanzminister deposéiert. An der Sitzung vum 
9. Januar huet d’Kommissioun mech als 
Rapporteur genannt.
De Statsrot huet säin éischten Avis den 12. 
Mäerz verëffentlecht. An dësem Avis ware ver-
schidden Opposition-formellen. Esou huet déi 
héich Kierperschaft zum Beispill verlaangt, dass 
d’Pouvoire vun de kompetenten Autoritéite 
méi präzis definéiert sollte ginn.
De 24. Mee huet d’Cofibu eng Rei Amende-
menter ugeholl. Doropshin huet de Statsrot a 
sengem zweeten Avis vum 2. Juli all seng Op-
positiounen, Opposition-formellen opge-
huewen a gréng Luucht gi fir dëse Projet. Mäi 
schrëftleche Rapport ass an der Sitzung vun der 
Finanzkommissioun vum 5. Juli ugeholl ginn.
An, Här President, dat gesot, soen ech Iech 
Merci fir d’Nolauschteren a ginn heimat den 
Accord vu menger Fraktioun.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Arendt. Éischten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Roth.
Discussion générale

 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech war zwar net ageschriwwen. Et war 
de Maître Mosar, géif ech mengen. Mä ech iw-
werhuelen awer gäre seng Roll.
Ech soe selbstverständlech zum Ufank dem 
Guy Arendt Merci fir säi schrëftlechen a 
mëndleche Rapport. Mä ech wëll domadder 
abegräifen all déi vill fläisseg Hänn, déi op 
techneschem Niveau gehollef hunn, fir dee Ge-
setzesprojet do hinzekréien: Dat sinn d’Leit aus 
dem Finanzministère, vun de Verwaltungen, 
awer och alleguerten déi Leit, déi aus deem 

Milieu hëllefen, fir dass mer esou Direktiven a 
Reglementer schnell kënnen ëmsetzen.
Wann een dat esou lauschtert, da muss ech 
soen: Dat hei ass eigentlech e bëssen typesch 
lëtzebuergesch! Mir bréngen et fäerdeg, 
gëschter eis geschloe fënnef Stonnen d’Käpp 
anzeschloen, a wann et dann awer drëms geet, 
fir d’Interesse vun eisem Land ze vertrieden a 
ganz sensibele Secteuren ...! Et muss een ...
(Interruption et brouhaha)
Jo, jo! Et muss ee wëssen, dass d’Fonds-d’inves-
tissementen - an dat huele mer gären zur 
Kenntnis, et gëtt zwar oft dobausse relativ ne-
gativ geschwat vun eenzelne concernéierte Mi-
lieuen -, mä et muss ee wëssen, dass d’Fonds-
d’investissementen eleng zu Lëtzebuerg iwwer 
eng Milliard nëmmen eleng un Taxe d’abonne-
ment d’Joer erabréngen, wat eis am Wesent-
lechen erlaabt, och eise favorabele Regimm 
vun der Sécurité sociale matzefinanzéieren, 
mat allen anere soziale Moossnamen, déi d’Re-
gierung zesumme mat der Chamber deene 
Leit, deenen et manner gutt geet am Land, och 
zeguttkomme léisst.
Dat gesot, soen ech Merci. An ech gi selbstver-
ständlech d’Zoustëmmung vun der CSV-Frak-
tioun zu deem Gesetzesprojet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Roth. An da wier et um hono-
rabelen Här Franz Fayot.

 M. Franz Fayot (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Och vu menger Säit aus e Merci un de 
Guy Arendt fir säi gudde mëndlechen a schrëft-
leche Rapport. Et ass alles gesot zu dësem Pro-
jet, wat et mir erlaabt, den Accord vun der 
LSAP-Fraktioun ze bréngen.
Voilà! Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- An dann 
datselwecht vum honorabelen Här Kox.

 M. Henri Kox (déi gréng).- Jo, Merci, Här 
President. Ech wëll dann natierlech och fir 
d’Éischt dem Rapporteur Merci soe fir seng 
ausféierlech Duerstellung hei, souwuel schrëft-
lech am Rapport wéi hei mëndlech.
Ech wëll och d’Wichtegkeet vun dëser Ëm-
setzung eng Kéier ervirsträichen. Et sinn zwee 
Punkten, déi mir als Gréng och ganz begréis-
sen:
Dat ass, éischtens, dass déi mëttelstänneg, 
kleng Betriber och méi einfach zu Fonge kënne 
kommen. An en zweete Punkt, wat och ganz 
wichteg ass, dat sinn déi sougenannt SISen, 
d’Sociétés d’impact sociétal, déi elo och hei-
madder ofgedeckt ginn. Dat heescht, dat ass 
och wichteg, dass net nëmme Betriber kënnen 
dovu profitéieren, déi reng op Gewënnbrén-
gung aus sinn.
An, vläicht e bësse méi kritesch: Do war jo och 
e bëssen d’Diskussioun ëm d’Reglement iwwert 
d’Titrisatioun, wou gefrot ginn ass: Ass déi rich-
teg Léier aus der Subprime-Kris gezu ginn? Ech 
mengen, ech ginn dovun aus, dass hei de 
Contrôle vum Risiko, deen do entsteet - Dir 
hutt virdru vun enger ganzer Rei vu Kritäre ge-
schwat, déi hei an deem Reglement och virgesi 
sinn -, dass deen och d’Strooss hält, fir dass 
awer ëmmer kontrolléiert soll ginn.
Dofir kënne mir d’Wichtegkeet vun dëser Ëm-
setzung nëmme begréissen. An dofir bréngen 
ech och den Accord vun der grénger Fraktioun.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Kox. An da wier et um Här Gast Gibéryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Och vun eiser Säit Merci un de 
Rapporteur. An ech bréngen och, wéi meng 
Virriedner, d’Zoustëmmung zu dësem Projet.

 M. Fernand Etgen, Président.- A leschten 
ageschriwwene Riedner ass den Här Sven 
 Clement.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, och 
wann dee Projet hei wichteg ass - an ech ginn 
dem Här Roth recht, datt et weist, datt d’Parla-
ment, nodeem et da gëschter fënnef Stonne 
laang iwwer en Thema diskutéiert huet, haut 
dann och pragmatesch an am Interêt vum 
Land kann handelen -, sollt een awer net ver-
giessen, datt mer hei vun Texter schwätzen, déi 
mer elo endlech en œuvre setzen - an ech 
soen: endlech! -, déi vun 2013 datéieren. Mir 
sinn also hei erëm sechs Joer hannert deem 
hannendran, wat zu Bréissel beschloss gouf. 
2013, 2015, 2017, dat sinn d’Joreszuele vun 
dëse Projeten, déi mer hei en œuvre setze res-
pektiv transposéieren.
Ech denken, datt et e groussen Effort war, fir 
déi Projeten alleguerten an een Text ze géissen, 
an datt mer awer an Zukunft vläicht net sollte 
sechs Joer waarden, ier mer e Reglement hei zu 
Lëtzebuerg ëmsetzen, mä datt mer do e bësse 
méi zackeg virukomme mussen.
Wann et dann un de Moyene vum Parlament 
feelt, musse mer bei de Moyene vum Parla-

ment nobesseren, wann et un de Moyene beim 
Statsrot feelt, beim Statsrot, oder wann et bei 
der Regierung happert, musse mer do eben 
nobesseren. Ech mengen, iergendwou wäert 
sech dat erkläre loossen, an an Zukunft si mer e 
bësse méi séier, da verhënnere mer och, datt 
mer op ee Coup musse ganz, ganz séier maa-
chen.
Mä ech markéieren trotzdeem natierlech eisen 
Accord hei, well dee Projet immens wichteg ass 
fir d’Fongenindustrie zu Lëtzebuerg.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Clement. D’Regierung huet 
d’Wuert, den Här Finanzminister Pierre 
 Gramegna.
Prise de position du Gouvernement

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Merci, Här President. Fir d’Éischt meng 
Gratitude dem Guy Arendt, deen eis e ganz 
gudde mëndleche Rapport gemaach huet an 
och en exzellente schrëftleche Rapport. Ech 
freeë mech natierlech, dass mer hei e Konsens 
hunn, well et effektiv wichteg ass.
Déi heiten Transpositiounen hunn all mat der 
Fongenindustrie ze dinn. An den Här Gilles 
Roth huet gesot, richtegerweis, dass d’Fongen-
industrie mat der Taxe d’abonnement iwwer 
eng Milliard Revenuen an d’Statskeess era-
bréngt. Gradesou wichteg ass, dass mer zu Lët-
zebuerg mat den Avoiren, déi hei geréiert ginn, 
de Moment bei ronn 4.500 Milliarde leien, an 
Dollaren ausgedréckt iwwer 5.000 Milliarden. 
Dat heescht, mir sinn déi zweetwichtegst Plaz 
op der Welt fir d’Gestioun vun Investitiouns-
fongen.
Dat ass och ee vun de Grënn, firwat mer eis 
freeën, dass mer vun haut un d’Reunioun vun 
der Asian Infrastructure Investment Bank hei zu 
Lëtzebuerg hunn, fir hir véiert Réunion an-
nuelle, déi éischt, déi ausserhalb Asien 
stattfënnt, déi éischt, déi dann an Europa ass, 
an déi ass da grad zu Lëtzebuerg. A wa mir net 
esou eng attraktiv Finanzplaz hätten, da wären 
natierlech net esou vill Länner begeeschtert 
gewiescht, fir grad bei eis déi Reunioun ofzeha-
len.
Dës international Bank, eng nei, déi et eréischt 
säit dräi Joer gëtt, ass en neien, wichtegen Ak-
teur fir Investissementer tëschent Asien an Eu-
ropa a grad eng wichteg Bank fir nohalteg Fi-
nanzen.
Mä ech halen hei domadder op, wat d’Wich-
tegkeet vun der Finanzplaz ass a vun den Inves-
titiounsfongen, fir hei nach zwou Remarken ze 
maachen. Richtegerweis ass ënnerstrach ginn, 
dass en Deel vun dësen Direktiven als Zil hunn, 
dass d’PMEen an, wéi den Här Kox et richteg 
gesot huet, d’Sociétés d’impact sociétal och hei 
Accès zu Kapital kënnen hunn, an deene ver-
schiddene Formen, déi hei sinn.
Et läit mer awer och um Häerz, fir dem Här 
 Clement seng Remark hei seriö ze huelen an en 
awer ze berouegen. Well, wéi ech de Moie 
mech da virbereet hu fir dat heiten, hat ech 
exactement déiselwecht Fro wéi Dir an hu 
menger Equipp gesot: „Jo, firwat hu mir dann 
elo esou laang bei verschiddene vun deene 
Saachen - well et si vill Punkten - misse waar-
den?“
An ech kommen elo op d’Argumentatioun 
zréck. Et ass natierlech esou: Wann een den 
Dossier net ganz am Fong kennt, kann een dat 
iwwerhaapt net erausliesen. Also, ech hunn 
eng berouegend Noriicht fir Iech, déi ass fol-
gend: Mir haten eng Interpretatioun, mir - 
d’Regierung - an d’CSSF, dass déi Fongen, déi 
hei opgezielt sinn, déi Venture-Capital-Fongen, 
déi fir d’Sociétés d’impact sociétal an e puer 
anerer, dass déi en fait ofgedeckt ware vun der 
Direktiv AIFMD, Alternative investment fund 
managers directive, an d’CSSF huet eis ëmmer 
verséchert: „Duerch d’Akzeptatioun an d’Trans-
positioun vun där Direktiv si mir zoustänneg, fir 
déi Fongen ze surveilléieren.“ - Punkt eent.
Herno sinn Doutten opkomm, ob dat kloer ge-
nuch wär, dass d’CSSF zoustänneg ass. A wann 
ech vläicht just dem exzellente Rapport vum 
Guy Arendt dës Ajoute ka maachen: Den 
Haaptpunkt vun der Transpositioun ass ganz 
einfach, dass mir als Stat designéieren, wien 
d’Autorité ass, déi fir d’Surveillance zoustänneg 
ass. An dat ass evidemment hei d’CSSF.
Dat wëllt awer elo net heeschen, dass et an der 
Period vu virdrun net kloer war. A mir hu profi-
téiert vun der Ëmsetzung vum Règlement Titri-
sation, deen iwwregens automatesch applika-
bel ass säit dem 1. Januar vun dësem Joer, fir 
ganz kloer ze soen: Fir de Règlement Titrisation 
ass et d’CSSF, déi zoustänneg ass. A wa mer 
schonn dobäi sinn ze soen, fir wat alles d’CSSF 
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zoustänneg ass, hu mer da präziséiert fir déi 
Jore virdrun, wann do nach en Doute bestanen 
hätt, dass d’CSSF zoustänneg ass.
Entschëllegt, wann ech e bëssen an den Detail 
gaange sinn! Domat wollt ech soen: Hei ass kee 
pertinent Beispill, fir ze soen, dass mer en re-
tard sinn. Ech wëll net soen, dass dat ni ge-
schitt! Dat geschitt heiansdo! An dat versiche 
mer ze ënnerbannen. Mä konkret ass hei u 
sech, wat e Retard ubelaangt, näischt geschitt. 
An ech freeë mech, dass mer dofir och dann e 
Konsens hei hunn.
Merci, Här President.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Finanzminister. D’Diskussioun ass 
elo ofgeschloss. Mir kommen elo zur Ofstëm-
mung iwwert de Projet de loi 7349. Den Text 
steet am Document parlementaire 73496.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7349 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass heimat ofgeschloss.
De Projet de loi 7349 ass mat 57 Jo-Stëmme 
géint 2 Nee-Stëmmen ugeholl.
Résultat définitif après redressement : le projet de 
loi 7349 est adopté par 58 voix pour et 2 voix 
contre.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch 
(par Mme Nancy Arendt épouse Kemp), MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme Octavie 
Modert, M. Laurent Mosar (par M. Claude 
 Wiseler), Mme Viviane Reding (par Mme Diane 
Adehm), MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par M. Paul Galles), 
Claude Wiseler et Michel Wolter (par Mme 
 Martine Hansen) ; 
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. Gusty Graas) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Ont voté non : MM. Marc Baum et David 
 Wagner. 
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment) 
Et ass also esou decidéiert.

4. 7440 - Projet de loi portant 
modification
1° de la loi modifiée du 30 juillet 
2015 portant création d’un Institut 
de for mation de l’éducation natio-
nale ;
2° de la loi modifiée du 10 juin 1980 
portant planification des besoins en 
personnel enseignant de l’enseigne-
ment secondaire ;
3° de la loi modifiée du 6 février 
2009 concernant le personnel de 
l’enseignement fondamental ;
4° de la loi modifiée du 26 février 
2016 portant création d’une école 
internationale publique à Differ-
dange ;
5° de la loi modifiée du 23 juillet 
2016 portant création d’une réserve 
nationale des employés enseignants 
des lycées
Mir kommen elo zum Projet de loi 7440 iwwert 
de Stage vun den Enseignanten. D’Riedezäit 
ass nom Modell 1 festgeluecht. Et hu sech 
schonn ageschriwwen: d’Madamm Martine 
Hansen, d’Madamm Tess Burton, d’Madamm 
Djuna Bernard, den Här Fernand Kartheiser, 
den Här David Wagner an den Här Sven 
 Clement.

D’Wuert huet elo de Rapporteur vum Projet de 
loi, den honorabelen Här Gilles Baum. Här 
Baum, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse, de 
l’Enseignement supérieur et de la Recherche 

 M. Gilles Baum (DP), rapporteur.- Merci, 
Här President. Kolleeginnen a Kolleegen: „The 
teacher matters.“ Oder op Däitsch: „Auf den 
Lehrer kommt es an.“ Dat ass e Saz, mengen 
ech, deen alleguerten d’Enseignanten an 
d’Studente kennen. Dat Zitat staamt vum re-
nomméierten Erzéiungswëssenschaftler, dem 
Neiséilänner John Hattie, deen a sengem Buch 
„Visible Learning“ eng Metaanalys gemaach 
huet iwwert den Afloss vun enger ganzer Rei vu 
Facteuren op de schouleschen Erfolleg vun 
engem Kand, vun engem Schüler. D’Konklu-
sioun ass, dass et effektiv nach ëmmer haapt-
sächlech op den Enseignant ukënnt. Dat 
 schéngt evident. An ech mengen, dat ass och 
keng grouss Iwwerraschung.
Dobäi ass den Enseignant scho laang net méi 
nëmmen e renge Wëssensvermëttler, dee säi 
Wësse vun uewen erof an d’Käpp vun de 
Kanner wéi duerch en Triichter eraschëtt. D’Roll 
vum Enseignant ass mëttlerweil vill, vill méi di-
versifizéiert.
D’Aufgabe sinn natierlech op der enger Säit 
schoulescher Natur. Hien ass e Wëssensver-
mëttler an en ass e Wëssenspréiwer. Op där 
anerer Säit gëtt et awer mëttlerweil eng ganz 
Rei Aufgaben, déi am ausserschoulesche 
Beräich ze fanne sinn. Haut ass den Enseignant 
och e Mediateur an e Moderator, en ass en in-
dividuellen Ënnerstëtzer an der Klass, e kann en 
Assistant social sinn, en ass e Psycholog an en 
ass e Familljeberoder an et ass een, dee ganz, 
ganz oft muss encouragéieren. A gleeft mer et, 
ech schwätzen aus Erfahrung: Et ass och een, 
dee ganz, ganz oft muss tréischten.
Déi verschidde Rollen, an déi en Enseignant an 
der Klass sprange muss, déi verdäitlechen am 
beschten, wéi villsäiteg de Beruff ginn ass. Vun 
der Verantwortung vis-à-vis vun de Kanner, vis-
à-vis vun den Elteren a vis-à-vis vun der ganzer 
Gesellschaft guer net ze schwätzen.
Besonnesch usprochsvoll sinn awer déi éischt 
Joren. Dat ass net nëmme bei engem Ensei-
gnant esou, dat ass an alle Beruffer esou. Déi 
éischte Kéier, wou een dat, wat ee geléiert 
huet, sief dat am Lycée, sief dat op der Uni, sief 
dat op der Héichschoul, an d’Praxis muss ëm-
setzen, dat ass e ganz spannenden Exercice. An 
de Sprong an d’kaalt Waasser, dee muss sinn, 
och wann een am Ufank ëmmer e bësse 
struewelt.
Ech ka mech nach ganz gutt drun erënneren, 
wéi ech meng éischt Klass hat zu Rued-Sir, dat 
war 1995, en zweet Schouljoer mat 13 Kanner. 
Dat war en éischt Schouljoer, wat iwwer 26 
gaangen ass, duerfir sinn déi opgedeelt ginn. 
Ech hat Chance. An deen éischte Moment, 
wou een natierlech seng eege Klass huet, dat 
vergësst een ni! Wat mech zwar méi gepräägt 
huet, dat war meng zweet Rentrée dat Joer 
drop. Firwat dat esou ass, dat behalen ech 
léiwer fir mech.
(Brouhaha)
Ëmsou méi wichteg ass et, dass een nieft dem 
Studium och e gelongenen an hëllefsräiche Be-
ruffseinstig kann duerchlafen. A genau dorëms 
geet et bei dësem Projet de loi, Kolleeginnen a 
Kolleegen: Et geet ëm eng Beruffsaféierung, déi 
d’Enseignanten an den éischte Joren ënner-
stëtzt.
Här President, ier ech op déi eenzel Verbesse-
runge vum Gesetzesprojet ze schwätze kom-
men, erlaabt mer wannechgelift, de Projet a säi 
Kontext ze setzen!
Wéi Der wësst, huet d’Regierung mat der CGFP 
de 15. Juni d’lescht Joer en Accord iwwert den 
Avenant zum Gehälteraccord an der Fonction 
publique fonnt. Doraus ervirzesträichen ass sé-
cherlech d’Ofschafe vun der 80-80-90-Regel an 
déi allgemeng Reduktioun vum Stage an der 
Fonction publique vun dräi op zwee Joer. Déi 
eenzel Mesuren dovunner wäerten deemnächst 
mam Projet de loi 7418 och hei am Haus pre-
sentéiert an diskutéiert ginn.
Den Educatiounsministère profitéiert vun der 
Geleeënheet, fir och nach eng Kéier seng Sta-
gemodalitéiten op de Leescht ze huelen, fir en-
gersäits der Spezifissitéit vum Enseignantsberuff 
gerecht ze ginn an anerersäits, fir se der spezi-
fescher Grondausbildung vun den Ensei-
gnanten unzepassen. Esou solle Stagekondi-
tioune geschafe ginn, déi, éischtens, keen 
double Emploi mat der initialer Grondausbil-
dung duerstellen an, zweetens, eng reell Plus-
value fir dee frësch gebakenen Enseignant 
duerstellen.

Ech wëll ervirsträichen, dass dee Package, deen 
ech Iech elo virstellen, d’Resultat vun engem 
laangen a konstruktive Gespréich mat allen Ak-
teuren ass. De Minister huet den Dialog an de 

Konsens gesicht an en huet se fonnt. Esou 
goufen nieft de Gewerkschaften och déi Haapt-
betraffe vum Gesetz, näämlech d’Vertrieder 
vun de Stagiairen, consultéiert. An ech hu mer 
soe gelooss, et hätt eng grouss Kompromëss-
bereetschaft op deenen zwou Säite ginn, fir ze-
summen no enger sënnvoller a flotter Léisung 
ze sichen. Et gouf sech op eng Rei Prinzipie 
gëeenegt, wéi de Stage an d’Beruffsaféierung 
an Zukunft sollen ausgesinn.

Esou solle virun allem d’Kenntnisser an de Sa-
voir-faire aus der Grondausbildung an Zukunft 
méi bei dësem Stage consideréiert ginn. Déi 
eenzel Formatioune solle besser op den Ensei-
gnant ofgestëmmt sinn, op seng Besoinen, op 
seng Interêten. Déi Formatioun soll besser op 
säi Profill zougeschnidde ginn. D’Formatioune 
sollen iwwerdeems virun allem formativ sinn, 
dat heescht manner zertifikativer Natur. Fir 
d’Beruffsaféierung ze vereinfachen, sollen déi 
nei Enseignanten och eng besser Hëllefstellung 
vun deene méi erfuerene Kolleege kréien a 
schlussendlech ass et och d’Approche vum Life-
long Learning, déi hei soll méi gefuerdert ginn. 
Dat sinn d’Haaptakzenter vun dësem Projet de 
loi.

Wéi gesäit dat elo konkret aus? Ech wéilt als 
Éischt op d’Dauer vum Stage agoen, ier ech da 
bei den Inhalt an d’Gewiichtung vun de forma-
tiven an zertifikative Formatioune kommen.

Dir wësst: Et gëtt an deenen ënnerschid-
dlechen Ordres d’enseignement relativ ver-
schidde Cas-de-figuren, well et eng ganz 
Rëtsch Intervenantë gëtt mat ënnerschiddleche 
Grondausbildungen. Ech géif duerfir jeeweils 
de Regelfall, also de Parcours vum Fonction-
naire A2 am Fondamental an dee vum A1 am 
Secondaire beschreiwen. De Rescht géif den 
zäitleche Kader vu menger Ried sprengen. Ech 
verweisen awer gären op de schrëftleche Rap-
port an och op den Tableau, dee mer an der 
Educatiounskommissioun ausgedeelt kritt hunn 
an deen och um Portail verdeelt ginn ass an 
deen Der do kënnt kucken, wann et Iech inte-
resséiert.

Am Fondamental geet de Stage elo, wéi am 
Rescht vun der Fonction publique, vun dräi op 
zwee Joer erof. Ech erënneren drun, dass mer 
dat schonn d’lescht Joer am IFENs-Gesetz esou 
ugepasst hunn, dass en ausgebilten Ensei-
gnant, dee véier Joer Etüde gemaach huet an 
dovunner mindestens 20 Woche Stage an der 
Schoul gemaach huet, säi Stage vun dräi op 
zwee Joer reduzéiert kritt. Mat dësem Gesetzes-
projet kann hir Stagezäit awer elo vun am Prin-
zip zwee Joer op ee Joer verkierzt ginn, wa si 
wärend hirer Grondausbildung eng Ge-
samtdauer vu mindestens 16 Woche Stage ge-
maach hunn. An ech mengen, dat dierft fir déi 
allerallermeescht de Fall sinn.

Och d’Stagiairen, déi den „certificat de forma-
tion pédagogique“ kruten - ech kommen due r-
 no nach eng Kéier op deen ze schwätzen -, 
profitéiere vun där Reduktioun an hunn 
deemno nach just ee Joer Stage.

D’Stagiairen, déi vun där Méiglechkeet kënne 
profitéieren, kréie fir dat lescht Joer en indivi-
duelle Formatiounsparcours zesummegesat, 
deen hire Kenntnisser an hire Besoine Rech-
nung dréit.

Am Secondaire hunn d’Fonctionnairë bis ewell 
eng Stagedauer vun dräi Joer gehat. Och hei 
gëtt d’Méiglechkeet vun enger Reduktioun vun 
engem Joer, dat heescht op zwee Joer, ge-
schaaft, jee no Parcours a praktescher Er-
fahrung am Studiegang. Datselwecht gëllt 
iwwregens och fir de Sous-groupe éducatif a 
psycho-social.

Dir gesitt: Am Secondaire ass a bleift de Stage 
nach ëmmer ee Joer méi laang wéi am Fonda-
mental. Am Secondaire gëtt e jo op zwee Joer 
gekierzt. Den Ënnerscheed huet awer natier-
lech en trëftege Grond, deen Der alleguer 
kennt: D’Enseignanten am Fondamental, déi 
ginn näämlech, wéi kaum aner Fonctionnairen, 
scho wärend hirer Grondausbildung spezifesch 
a praxisorientéiert op hire spéidere Beruffswee 
preparéiert. Deem wëll den Educatiounsminis-
tère an Zukunft méi Rechnung droen.

Op där anerer Säit hu mer Fonctionnairen aus 
dem Secondaire, déi sech wuel an hirem Stu-
dium d’Fachwëssen ugëeegent hunn, mä déi 
awer normalerweis wéineg oder guer keng 
pädagogesch an didaktesch Elementer mat op 
de Wee kruten. Aus deem Grond brauch et 
dann eben e weidert Joer am Secondaire, fir 
dat opzeschaffen.

D’Dauer vum Stage ass awer net alles. Vill méi 
wichteg ass dat, wat am Stage geléiert a ver-
mëttelt gëtt. Och hei kënnt et zu Verbesse-
rungen am Interêt vum Stagiaire.

Fänke mer nees am Fondamental un! Bis elo 
ware 84 Stonne virgesi plus 24 Stonne Legisla-
tioun. Dat gëtt an Zukunft anescht opgedeelt. 
An Zukunft gëtt et 30 Stonne Legislatioun an 
30 Stonne praxisno Formatiounen au choix.

An der Formation générale kommen och zwou 
Thematiken derbäi, déi elo am Stage verdéift 
ginn: Dëst sinn eng Kéier de Volet vum Kanner- 
a Jugendschutz an op där anerer Säit den Date-
schutz an de Volet vun den Droits d’auteur an 
den Droits des médias.

D’Legislatioun bleift déi eenzeg zertifikativ 
Epreuve am Stage. All déi aner Epreuvë si reng 
formativer Natur. Och de Memoire an de Bilan 
de fin de stage ginn deemno fir d’Enseignanten 
am Fondamental ofgeschaaft.

Komme mer elo erëm eng Kéier zréck bei de 
Secondaire! Och bei hinne besteet déi eenzeg 
zertifikativ Epreuve nach aus dem Legislatiouns-
examen. Zu den Épreuves formatives wärend 
deenen zwee Joer gehéieren ënner anerem 
zwou schrëftlech Produktiounen: zwee Bilans 
du portfolio an e Projet pédagogique de re-
cherche-action. Och hei gëtt de Memoire ofge-
schaaft.

Dir gesitt also, de Fokus vun deem neie Gesetz 
gëtt haaptsächlech op déi formativ Epreuvë ge-
luecht. Manner Stress, manner Angscht, duerfir 
awer méi Zäit, fir sech an de Beruff eran-
zeknéien, a besonnesch méi Zäit fir déi, ëm déi 
et am Endeffekt geet, näämlech ëm d’Kanner 
an déi Jugendlech!

Här President, nieft der Reduktioun vum Stage 
an der neier Gewiichtung vun de formativen 
Epreuven ass eng weider Kärmesure vun dësem 
Projet de loi d’„période d’approfondissement“, 
déi sech nom Stage un d’Beruffsaféierung vum 
Enseignant drunhänkt. Zu dëser neier Période 
d’approfondissement gehéieren eng Rëtsch for-
mativ Formatiounen, awer och Hospitatiounen 
an den „regroupement entre pairs“, well den 
Austausch ënner jonken Enseignanten immens 
wichteg ass an immens vill bréngt.

D’Zil ass et, dem Enseignant d’Beruffsaféierung 
ze erliichteren an hie bei sengen éischte Schrëtt 
als Enseignant ze ënnerstëtzen. Wärend där 
Zäit gëtt hien och vun engem méi erfuerenen 
Enseignant, engem sougenannten „conseiller 
pédagogique“, begleet an ënnerstëtzt. Wich-
teg ass, dass do Formatiounen, Begleedung an 
Echangen ugebuede ginn, mä keng Exame méi 
do lafen.

Dir Dammen an Dir Hären, ech kommen dann 
elo zum Certificat de formation pédagogique, 
deen ech virdrun ugeschwat hunn. Am Fonda-
mental suivéieren d’Chargés de cours vun der 
Réserve des suppléants wärend zwee Joer eng 
Formatioun iwwer op d’mannst 246 Stonnen. 
Dovunner sinn der 30 Legislatioun. Am zweete 
Joer kommen nach 30 Stonne Formation au 
choix derbäi. Well déi zertifikativ Elementer am 
Cycle de formation de début de carrière jo elo 
mat dësem Gesetzesprojet ewechfalen, kann 
een an Zukunft mam Certificat eng Dispens am 
Kader vum Fonctionnairesstage kréien. D’Pas-
serell tëschent der Formatioun vun den Em-
ployéen an de Fonctionnairë soll domat verein-
facht ginn.

Och am Secondaire soll d’Formatioun vun de 
Fonctionnairen an Employéë méi openeen 
ofgestëmmt ginn, fir allen Enseignanten déi 
beschtméiglech Konditioune fir d’Beruffsaféie-
rung ze bidden. Am éischte Joer vum Stage 
wäerte se déiselwecht Formatioun suivéiere wéi 
hir Fonctionnaireskolleegen. Dat heescht, si 
maachen och déi zertifikativ Epreuve iwwert 
déi 30 Stonne Legislatioun. Den Employé, deen 
duerno de Certificat de formation pédagogique 
an och de Concours packt, profitéiert deemno 
och vun der Reduktioun vum Stage vun engem 
Joer. D’Employéë kréien iwwregens och eng 
Personne de référence wärend hirer Stagezäit 
zur Säit gestallt.

Här President, ech wéilt awer och elo nach op 
d’Formation continue agoen. Et gëtt e ganz 
rezenten Arrêt vun der Cour administrative, 
deen déi reglementär Dispositiounen iwwert 
d’Formation continue vun den Enseignanten 
annulléiert huet. Dëse Projet de loi behieft déi 
Annullatioun, andeems en erëm eng legal Basis 
fir d’Formation continue schaaft. D’Enseig-
nantë sinn also elo alleguerte gesetzlech geha-
len, iwwer eng Period vun dräi Joer verdeelt am 
Ganzen 48 Stonne Formation continue ze 
maachen.

Fir déi Stagiairen, déi elo grad am Stage sinn, 
gesäit d’Gesetz natierlech Dispositions transi-
toires vir. Dat war e grousst Uleies vun de Be-
traffenen, awer och vum Ministère. Allgemeng 
kann zu dësen Iwwergangsbestëmmunge 
gesot ginn: Wann dat neit Gesetz méi favorabel 
Konditioune bitt wéi dat aktuellt, da gëllen déi 
och fir déi Enseignanten, déi momentan am 
Stage sinn. Et soll keen duerch dëst Gesetz 
benodeelegt ginn.
Här President, souvill zu de verschiddene 
Mesuren. Ech erspueren Iech alleguerten d’Prä-
zisiounen iwwert déi eenzel Dechargen an In-
demnitéite vun deenen ënnerschiddlechen Ak-
teuren. Dat fannt Dir alles am 154 Säiten décke 
schrëftleche Rapport zréck.
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 Une voix.- Très bien !
 M. Gilles Baum (DP), rapporteur.- De 

Statsrot huet sech besonnesch mat der neier 
Interpretatioun vum Artikel 23 vun der Verfas-
sung beschäftegt. Effektiv huet d’Cour consti-
tutionnelle elo rezent nach eng méi large Inter-
pretatioun vun der Notioun vum Enseignement 
gemaach, soudass an Zukunft vill méi Disposi-
tiounen am Detail wäerte mussen am Gesetz 
gereegelt ginn.
Wann ee bedenkt, dass een elo fir eng hallef 
Stonn Decharge muss iwwer e Projet de loi 
fueren, ech mengen, dat mécht d’Aufgab vum 
Ministère de l’Éducation nationale net méi ein-
fach. An Dir wäert mech dann och nach méi 
oft hei uewe gesinn.
(Interruption par M. Fernand Kartheiser)
Dat ass gutt. Merci, Här Kartheiser.
Zum Schluss wéilt ech awer och nach e puer 
Mercie lassginn, engersäits der Kommissioun, 
de Kommissiounsmembere fir hiert Versteesde-
mech, well mer nom Avis vum Statsrot an der 
Kommissioun hu musse richteg Gas ginn, fir 
dat heiten nach virun der Summervakanz 
duerch de Plenum ze kréien, anerersäits awer 
och dem Här Minister a senge kompetente 
Beamte fir hir Explikatiounen an hir Disponibili-
téit. An erlaabt mer haut e ganz, ganz beson-
nesche Merci un eis Kommissiounssekretärin, 
d’Madamm Joëlle Merges, déi an de leschten 
Deeg awer ënner engem ganz, ganz groussen 
Zäitdrock geschafft huet.

 Une voix.- Très bien !
 M. Gilles Baum (DP), rapporteur.- Här Pre-

sident, ech sinn der Meenung, dass dat heiten 
e ganz gutt Gesetz ass, wat deene jonken En-
seignanten den Astig an de Beruff vereinfacht 
an hinne méi Zäit gëtt, fir sech ëm déi ze 
bekëmmeren, ëm déi et am Fong geet: ëm 
d’Kanner. A wie mech kennt, dee weess, dass 
déi mir ganz besonnesch um Häerz leien.
Dëst gesot, géif ech Iech Merci soe fir d’No-
lauschteren an och schonn elo den Accord vun 
der Fraktioun vun der Demokratescher Partei 
bréngen.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Baum. Als éischt Riednerin ass déi 
honorabel Madamm Martine Hansen 
agedroen. Madamm Hansen, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Mat dësem Projet de loi gëtt, esou 
wéi den Här Rapporteur dat gesot huet, de 
Stage an der Grondschoul, am Secondaire, 
awer och vum sozioeducative Personal uge-
passt. An ech soen dem Rapporteur och elo 
direkt villmools Merci fir säi komplette Rapport.
E gëtt ugepasst, e gëtt gekierzt: am Secondaire 
zwee Joer, an der Grondschoul just ee Joer. 
Deen zweetwichtegste Punkt ass: Et gëtt man-
ner zertifikativ Evaluatioun an der Grondschoul, 
just nach u sech d’Legislatioun. An am Secon-
daire ass et nach d’Legislatioun plus eng prak-
tesch Epreuve.
Da ginn an dësem Gesetz verschidde Feeler 
verbessert. Do muss ech soen: Erëm eemol! An 
et gëtt e legislative Kader geschaf fir d’Weider-
bildung. Dat ass och eng Reaktioun op e wei-
dert Uerteel, wou den Här Minister verluer hat.
Ech hat awer zwou Méiglechkeeten, fir dëst 
Gesetz unzepaken: Entweder ech wär an all 
Detail gaangen, an där Detailer gëtt et ganz 
vill, da wären déi 30 Minutte bal net duer-
gaangen. Oder - ech hu mech fir déi zweet 
Méiglechkeet entscheet - ech maachen et zim-
lech kuerz, an dat aus ënnerschiddleche Grënn.
Déi kruzial Fro, déi sech bei dësem Projet de loi 
stellt, ass u sech emol fir d’Éischt: Wéi eng Ziler 
gi mat dësem Projet de loi verfollegt? Wann 
d’Zil eng technesch Upassung un d’Fonction-
publiques-Reform ass, da géif ech mengen, wär 
dat Zil erreecht.
Mä da muss ee sech awer froen: Geet dat 
duer? Wär net eng wichteg Fro zum Beispill 
gewiescht: Gëtt de Beruff vum Enseignant hei-
duerch méi attraktiv? Dozou géif ech soen: An 
der Grondschoul géif ech scho menge Jo, well 
am Prinzip alleguer d’Revendicatioune vun de 
Gewerkschafte berücksichtegt gi sinn. A mir 
begréissen och hei ausdrécklech déi Kierzung 
vum Stage fir d’Enseignanten am Fondamental, 
well dat schonn ausgebilte Pädagoge sinn.
Eng zweet wichteg Fro, déi ee sech hätt kënne 
stellen, wär zum Beispill: Kënne mer mat dëser 
Reform d’Qualitéit vum Enseignement vläicht 
verbesseren? Dat misst jo u sech ëmmer 
d’Haaptzil sinn, och d’Haaptzil vun engem 
Stage sinn. An ech weess net, ob dat Zil net ier-
gendwéi aus den Ae verluer gaangen ass. Ech 
ka soen: Vläicht gëtt et heimadder verbessert, 
vläicht awer och net. Well ech kann et definitiv 
net soen. Dat Eenzegt, wat ech ka soen, dat 

ass, datt ech Iech ka soen, firwat datt ech et 
net ka soen.
Well déi kruzial Fro, ob sech um Terrain hei-
madder eppes verbessert, déi konnte mer net 
behandelen. A firwat konnte mer déi net be-
handelen? Mä well - ech soen et awer elo nach 
eng Kéier - dës Regierung iwwerhaapt net inte-
resséiert ass, fir mat der Chamber doriwwer ze 
diskutéieren.
Dir Dammen an Dir Hären, den 30. Abrëll krute 
mer een Avant-projet de loi presentéiert. Du 
war nach kee Gesetz do, mir haten also kee 
Gesetz virun Aen. Den 3. Juli war du virgesinn, 
de Projet de loi an d’Kommissioun ze huelen. 
An de 4. Juli war virgesinn, schonn de Rapport 
unzehuelen. Dat war du geännert ginn: Dunn 
ass de 4. Juli nach eng Kéier 20 Minutten 
driwwer geschwat ginn.
(Mme Martine Hansen montre des documen-
tations.)
Dat heiten ass d’Gesetz. De Rapporteur huet 
gesot: „140 Säite Rapport“ ..., oder 150 Säiten. 
Dat hei ass d’Gesetz. Hei sinn d’Amendement-
gouvernementallen, déi mer och den 3. Juli 
hätte sollen diskutéieren. Dann hei de Conseil 
d’État. Dann hunn ech nach aner Rapporten 
net derbäi. An dat an annerhallwer Stonn 
duerch zemaachen, do froen ech Iech: Ass dat 
normal?!

 Une voix.- Dat ass eng Katastroph.
 Mme Martine Hansen (CSV).- A wa jidd-

wereen, deen an där Kommissioun war, éier-
lech ass, da kann en net soen, datt en duerno 
d’Iwwersiicht hat. Hie kann net soen, datt en 
dovunner iwwerzeegt wär, datt dëst Gesetz 
gutt wär. An hie kann och net soen, datt en 
dovunner iwwerzeegt wär, datt an dësem Ge-
setz keng Feeler méi dra wären. Mir war ee 
Feeler opgefall. Dunn ass eng Kéier e bësse 
ronderëm sech gekuckt ginn, dunn ass gesot 
ginn: „Mä et sinn där Feeler nach méi dran. 
Mir wäerten déi nach redresséieren.“ Dat ass 
net normal!
An u sech ass de Combel, datt den 3. Juli, wéi 
mir an der Kommissioun driwwer sollte schwät-
zen, dunn d’Invitatioun schonn erausgaangen 
ass un d’Stagiairen, fir déi muer ze assermen-
téieren. Dat heescht, schonn ier d’Deputéiert 
iwwerhaapt d’Chance haten, richteg iwwert 
dee Projet de loi ze diskutéieren!
Et ass dem Minister, wann ech dat kann esou 
interpretéieren, definitiv zimlech „schnurze-
gal“, wat d’Chamber seet. An dat ass, et deet 
mer wierklech leed, et ze soen, erëm eng Kéier 
en Zeeche vun Arroganz. Mir sinn hei keen 
Unhängsel vun der Regierung. A mir sinn och 
kee Stëmmvéi.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 Mme Martine Hansen (CSV).- Datt den 

Här Meisch an d’Regierung genau dat wëllen 
an datt d’Majoritéitsparteie genau dat mat-
maachen, beweist awer erëm eng Kéier dëse 
Projet de loi.
Dir Dammen an Dir Hären, ier ech an d’Politik 
komm sinn, ier ech hei an d’Chamber komm 
sinn, war ech ëmmer dovunner iwwerzeegt, an 
ech mengen, datt déi meescht dobaussen dat 
och sinn, datt déi legislativ Aarbecht, déi hei 
geleescht gëtt, gutt ass. Wat jo u sech normal 
wär! Déi Meenung hat definitiv net laang uge-
halen.
Dat éischt grousst Gesetz vum Här Minister, 
d’IFENs-Gesetz, ech mengen, dat war am Juli 
2013, ...
(Brouhaha général)
Den Här Meisch huet es elo genuch mat mir.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Här President, 
wou ass d’Regierung?

 Mme Octavie Modert (CSV).- Här Pre-
sident, d’Regierung ass net do!

 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 
(CSV).- Et ka jo elo net sinn, datt deen eraus-
gaangen ass!
(Interruptions diverses)

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, ech fannen 
och, dat do ass kee Respekt hei virun der 
Chamber!

 Mme Martine Hansen (CSV).- En ass elo 
erëm. Den Här Meisch kënnt. E war duuschte-
reg.
(Interruptions diverses)
Also dat éischt grousst Gesetz, ...

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Mosar, 
huelt ...

 Une voix.- Här Mosar, berouegt Iech emol!
 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 

(CSV).- Dat versti mer! Dat versti mer!
(Interruptions)

 Mme Martine Hansen (CSV).- Dat éischt 
grousst Gesetz vum Här Minister, d’IFENs-Ge-
setz, do ware Feeler dran ...

 M. Fernand Etgen, Président.- Madamm 
Hansen, Dir hutt d’Wuert a soss keen.

 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 
(CSV).- … der Madamm Cahen hire Computer 
esou futtigemaach, Waasser iwwer e geschott!

 Mme Martine Hansen (CSV).- Ech hat 
och schonn do op d’Feeler opmierksam ge-
maach. An ech hunn och deemools gesot: „Mir 
wäerten dat Gesetz net stëmmen, well et si be-
stëmmt nach Feeler dran.“ Du ware jo och 
nach Feeler dran.
Et ass, wéi gesot, net normal, wéi hei geschafft 
gëtt! Virun zwou Wochen: Beruffsausbildung; 
dunn hu mer Amendementer gemaach, fir 
zwee Feeler ze redresséieren. Et ass bewosst 
vun der Majoritéit gestëmmt gi mat de Feeler!
(Interruption)
An dat u sech wierklech am Beräich vun der 
Educatioun, wou mer de Schüler, de Studenten 
anstänneg Preparatiounen offuerderen. Ech 
wënsche mer op d’mannst datselwecht vum 
Här Minister.
Wësst Der, iergendwann eng Kéier ... Et kann 
een e Fuedem ganz laang zéien, jee nodeem, 
wéi ee Material datt et ass, kann een e méi 
oder manner laang zéien, mä iergendwann 
eng Kéier fiert dee beschte Fuedem duerch. A 
mäi Gedoldsfuedem ass definitiv mam Här 
Meisch gerass!
Mir wäerten net géint dëse Projet de loi stëm-
men, well mer fundamental der Meenung sinn, 
datt de Stage muss ugepasst ginn, a well och 
eng Partie gutt Punkten dra sinn.
Mir wäerten de Projet de loi awer net matstëm-
men, well mer, an ech zielen Iech just fënnef 
Punkten op: éischtens, net wëssen, ob do-
duerch um Terrain fir d’Enseignanten, fir eis 
Schüler, fir d’Qualitéit vum Enseignement 
wesentlech Besserunge kommen, well mer net 
driwwer konnten diskutéieren; zweetens, well 
mer mat dësem Gesetz Ongerechtegkeeten net 
aus dem Wee schafen, déi awer do sinn.
An an deem Sënn deposéieren ech och hei eng 
Motioun, well mer gären hätten, datt d’Onge-
rechtegkeet vis-à-vis vun de Candidats sursi-
taires soll behuewe ginn.
Wannechgelieft, Här President!

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.
Motion 1
La Chambre des Députés,
- considérant qu’entre 1999 et 2015, plus de 500 
personnes ayant réussi le concours, le stage ainsi 
que l’examen pratique pour devenir professeur de 
l’enseignement secondaire, n’ont pas effectué de 
travail de candidature (TC) ;
- considérant que les fonctionnaires disposaient 
avant le 1er septembre 2016 d’une décharge pen-
dant une période de 18 mois pour élaborer un tel 
TC ;
- constatant que depuis le 1er septembre 2016, 
aucun des nouveaux stagiaires n’a plus besoin de 
se soumettre à l’épreuve du TC ;
- constatant qu’après les modifications des der-
nières années, les chargés d’enseignement qui 
avant le 1er septembre 2016, n’avaient pas be-
soin de passer un concours ou d’effectuer un 
stage ou les différents examens pratiques, re-
çoivent à ancienneté égale pratiquement le même 
traitement que les candidats-professeurs sursi-
taires ;
- constatant que le projet de loi sous référence 
vient à nouveau modifier de manière sensible les 
conditions du stage, de sorte qu’un stagiaire ne 
devra passer qu’une épreuve pratique ainsi qu’un 
examen en matière législative ; 
- constatant que les enseignants, qui termineront 
leur formation après l’entrée en vigueur du projet 
de loi sous référence, pourront bénéficier de tous 
les avantages déniés aux candidats-professeurs 
sursitaires au motif que ces derniers connaissaient 
parfaitement les termes de leur engagement, sauf 
que ces termes ont changé à plusieurs reprises ces 
dernières années respectivement ont été considé-
rablement allégés ;
- considérant que cette situation discriminatoire à 
l’égard des candidats-professeurs sursitaires ne 
saurait se justifier plus longtemps,
invite le Gouvernement
à présenter au début de la rentrée scolaire 2019-
2020 des mesures ayant pour objectif de mettre 
un terme aux discriminations vis-à-vis des candi-
dats-professeurs sursitaires en prenant en compte 
les décharges dont ils ont bénéficié pour élaborer 
le TC sans que celui-ci ait été terminé.
(s.) Martine Hansen, Paul Galles, Georges 
Mischo, Octavie Modert, Claude Wiseler.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Dës Ensei-
gnanten hunn den normale Stage gemaach, 
hu just kee Memoire geschriwwen, e Memoire, 
deen een awer elo guer net méi muss 
schreiwen. Dës Enseignanten hunn awer en 
däitleche Carrièresnodeel.

Mir fuerderen d’Regierung op, fir bis Ufank 
vum nächste Schouljoer eng Léisung fir dëse 
Problem op den Dësch ze leeën, an dëst ënner 
Berücksichtegung vun den Dechargen, déi si 
kritt haten, fir en TC ze schreiwen, dee se net 
geschriwwen hunn.
Drëttens: Mir fannen et nach wie vor schlecht, 
datt d’Stagiairen am Secondaire just an engem 
Ordre d’enseignement musse Schoul halen. 
Een, deen am Classique säi Stage gemaach 
huet, dee gëtt herno an der Beruffsausbildung 
net eens.
Véiertens: Mir wäerten net derfir stëmmen, 
well mer net sécher sinn, ob dëst net schonns 
erëm e Gesetz ass mat Feeler. Ech mengen, 
gëschter huet den Här Bodry gesot: „Mir maa-
che ganz dacks eng haseleg Aarbecht.“ Mä mir 
wëllen als CSV keng haseleg Aarbecht maa-
chen!
A fënneftens: well mer net averstane sinn, wéi 
erëm an dësem Dossier de Geck mat der 
Chamber gemaach gëtt. De Minister setzt 
d’Chamber hei viru Fait-accomplien. En Diktat, 
dat gëtt et vläicht nach an der Schoul. Och do 
gëtt et et net méi ganz dacks. Mä an der 
Chamber huet dat op jidde Fall näischt verluer. 
Zumindest d’CSV-Deputéiert sinn hei keng 
Hampelmänner oder -frae vun der Regierung.
Mir wäerten eis also enthalen. Ech soen Iech 
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Hansen. Nächst ageschriwwe 
Riednerin ass déi honorabel Madamm Tess 
 Burton. Madamm Burton, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Tess Burton (LSAP).- Här President, 
léif Kolleeginnen a Kolleegen, haut fält ville jon-
ken Enseignanten e grousse Stee vum Häerz. 
Haut stëmme mer eng Rei gesetzlech Ännerun-
gen, déi virun allem eent als Zil hunn: deem 
jonken Enseignant de Start a säi Beruffsliewen 
ze vereinfachen an hien nach besser dobäi ze 
begleeden.
Och wann déi meescht jonk Enseignanten elo 
de Stage hanner sech hunn, sou si se awer 
frou, dass se Gehéier fonnt hunn an hir Nofol-
ger elo net méi déi Strapaze bei hirem Beruff-
sastig op sech mussen huelen.
Dass mir e Gesetz, wat mer virun e puer Joer 
gestëmmt hunn, erëm op de Leescht huelen, 
evaluéieren an adaptéieren, schéngt mir en 
normale Werdegang vun engem Gesetz ze 
sinn. Ëmsou besser ass et, wann déi concer-
néiert Leit och mat dru schaffen, fir d’Gesetz ze 
verbesseren. Dofir all deene jonken Ensei-
gnanten, déi de Stage elo hanner sech hunn, 
Merci fir hir vill konstruktiv Proposen, déi se an 
der Diskussioun hei materabruecht hunn.
Här President, wa mir eis bei enger Saach hei-
bannen alleguer eens sinn, dann ass et wuel 
déi, dass mir alleguer fir eis Kanner déi beschte 
Bildung wëllen hunn. All Kand soll déiselwecht 
Chancen an der Schoul hunn, fir sech duerch 
d’Bildung beschtméiglech op seng Zukunft 
kënne virzebereeden. A grad eis als LSAP ass et 
wichteg, dass virun allem och Kanner aus méi 
schwaache Verhältnisser duerch d’Bildung 
d’Chance hunn, sech eng Zukunft opzebauen.
De Kanner Wësse vermëttelen, dat mécht eist 
Léierpersonal. A fir dass si dat beschtméiglech 
maache kënnen, muss de Kader fir si stëmmen. 
A mir brauche Léierpersonal, dat gutt for-
méiert, engagéiert a motivéiert ass.
Et ass onëmstridden, a vill international Etüden 
ënnersträichen dëst: Den Enseignant huet eng 
Schlësselroll bei der schoulescher Reussite vun 
de Schüler. Mir wëssen och all, dass Schoul ha-
len haut vill méi vun dem Enseignant erfuer-
dert, wéi dat nach viru Joren de Fall war. Eis 
Schüler sinn haut anerer wéi viru Joren. Eis 
Gesellschaft ass eng aner wéi viru Joren. Villes 
huet geännert an d’Enseignantë stinn all Dag 
virun neien Defien.
Dass déi lescht Joren déi jonk Enseignanten och 
nach Erausfuerderungen an hirer Formatioun 
ze bewältegen haten, däers si mer eis bewosst 
an hunn dozou och schonn am Mäerz heiban-
nen an enger Aktualitéitsstonn diskutéiert. Mat 
deem Gesetz, dat mir haut stëmmen, setze mer 
déi Fuerderungen, déi déi jonk Enseignanten, 
d’Gewerkschaften a mir heibannen un de Mi-
nister geriicht hunn, ëm.
Här President, déi wichteg Roll vum Enseignant 
war an ass nach ni a Fro gestallt ginn. Dat kann 
een och nach am IFEN-Gesetz vum 20. Juli 
2015 noliesen, wou dat ganz kloer drasteet. 
Mä dëst Gesetz huet awer wuel iwwer seng Zi-
ler erausgeschoss. Am IFEN-Gesetz ginn 
näämlech dräi Etappen an der Carrière vum En-
seignant definéiert. Déi berufflech Entwécklung 
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vum Enseignant ass e Prozess, dee sech iwwer 
säi ganzt Beruffsliewen zitt. Déi éischt Etapp ass 
déi initial Formatioun, wärend där den zukünf-
tegen Enseignant d’Basiskenntnisser vu sengem 
Beruff erléiert. Déi zweet Etapp zeechent sech 
duerch d’Ausübe vum Beruff um Terrain aus, 
déi begleet gëtt vun engem Stage. An déi drëtt 
Etapp an der Entwécklung vum Enseignant ass 
d’Formation continue, déi dem Enseignant hël-
left, seng Kompetenzen ze perfektionéieren.
2015, wéi de Stage an der Fonction publique 
fir all Statsbeamte vun zwee op dräi Joer erop-
gesat ginn ass, hunn och d’Schoulmeeschteren 
amplaz vun dem Accompagnement, dee bis 
dohinner virgesi war, e Stage operluecht kritt. 
Schwätzt een haut mat Leit, déi am Stage sinn 
oder waren, dann héiert ee vill Kriticken, ouni 
dass een de Stage u sech a Fro gestallt huet. 
Eng Begleedung beim Beruffsstart ass ganz 
sënnvoll fir dee jonken Enseignant. Och seng 
Kompetenzen ze verbesseren oder ze ver-
déiwen ass eng Saach, déi net ze contestéieren 
ass.
Mä réckbléckend muss een agestoen, dass där 
spezifescher Situatioun vun den Enseignants-
stagiairen net genuch Rechnung gedroe ginn 
ass a probéiert ginn ass, si an e Kader eranze-
drécken, deen hirer spezieller Situatioun net 
Rechnung gedroen huet. Et war probéiert ginn, 
d’Stagekonzept vun der Fonction publique och 
op d’Schoul ze applizéieren.
D’Kriticke si ganz ënnerschiddlech vis-à-vis vum 
Stage. Dëst geet vun ze vill Matière, déi keng 
reell Plus-value huet, mä wat éischter Widder-
huelungen aus dem Studium sinn, iwwert den 
Zäitopwand am Generelle bis hin zum Mank-
tum un Zäit mat de Kanner an der Schoul oder 
bis hin zu Kriticken iwwert de Fonctionnement 
vum IFEN selwer.
D’Stagiairen hunn a verschiddene Länner stu-
déiert. Dofir sinn d’Kompetenzen am Ufank 
vum Stage och ganz ënnerschiddlech, well déi 
verschidde Systemer an de verschiddene Län-
ner ënnerschiddlech Schwéierpunkte setzen. 
An der Belsch ginn aner Schwéierpunkte gesat 
wéi an der Schwäiz oder op der Uni.lu. Dofir 
bréngt net all Formatioun all Enseignant eppes. 
Dat heescht, déi eng hunn d’Matière scho ge-
sinn, déi aner si frou, dass se déi Formatioun 
maache kënnen. Ganz kloer muss et hei 
méiglech sinn, dass all Enseignant sech déi For-
matioun kann eraussichen, déi him neit Wësse 
vermëttelt.
Da gouf och den Zäitopwand net wierklech 
berücksichtegt. Och wann d’Enseignantë 
fräigestallt goufe fir verschidde Formatiounen, 
huet hinnen awer an hirer Fräizäit Zäit gefeelt, 
fir sech op hir Stonne virzebereeden. Virun 
allem ass et net gutt, wann op eemol d’Kanner 
selwer drënner leiden, wann den Enseignant 
net genuch Zäit huet, fir seng Stonnen ze pre-
paréieren.
D’Verhältnis mam Conseiller pédagogique gouf 
duerch d’Evaluatioun gestéiert. Den Enseignant 
hat net d’Méiglechkeet, e richtegt Vertrauen 
opzebauen an dem Tuteur seng Schwächten 
unzevertrauen, well um Enn vun der Relatioun 
eng Bewäertung stoung.
Och huet de Stage dem Enseignant net a sen-
gem Selbstbewosstsinn weidergehollef. No 
laangem Studium huet de Stagiaire weider 
sech misse beweisen, andeems hien Aarbech-
ten ofginn huet, op déi hie bewäert ginn ass. 
An och Stagiaire ze sinn, huet dem jonken En-
seignant net an der Relatioun mat den Eltere 
gehollef. Den Enseignant muss dora bestätegt 
ginn, dass hien e fäerdeg forméierten Ensei-
gnant ass an net nach muss dräi Joer no der 
Uni weider Formatioune maachen, fir eréischt 
dann e fäerdegen Enseignant ze sinn.
Här President, wéi och scho virdru gesot, sinn 
déi jonk Enseignanten eigentlech net derfir, de 
Stage ofzeschafen. Mir hunn och dofir ganz vill 
konstruktiv Propose gemaach, wéi een de Stage 
kéint ëmgestalten, fir dass e sënnvoll wär, hinne 
keng wichteg Zäit bei der Virbereedung vun hi-
rer Aarbecht um Terrain forthuele géif, a wéi se 
hiert Wësse perfektionéiere kéinten.
Déi Verännerungen, déi mer haut stëmmen, 
goufen deemno zesumme mat deene concer-
néierte Leit ausgeschafft. Zum Beispill ass elo 
och den IFEN amgaangen, nach weider 
Coursen auszeschaffen, déi der Nofro vun den 
Enseignantë gerecht ginn. Ofgesi vun der Le-
gislatioun, de Rechter vun de Kanner an dem 
Dateschutz si vill nei Iddien op den Dësch 
komm, fir nei Formatiounen unzebidden.
E Beispill, dat mer kierzlech nach vun engem 
jonken Enseignant zougedroe ginn ass, si 
Coursen am Ëmgang mat Kanner an Elteren, 
déi néideg wären, well do oft villes net optimal 

leeft. Zum Beispill ass net all Enseignant gutt 
genuch iwwert d’Servicer an d’Prozedure vum 
SCAS, dem Service central d’assistance sociale, 
informéiert. Och d’Centres de compétences 
 kéinte sech a Coursë virstelle kommen an hir 
Aarbecht den Enseignantë besser erkläre kom-
men, fir dass déi hir Aarbecht besser den Eltere 
vermëttelt kréien. Oder et wär och gutt, wann 
den Enseignant an engem Cours méi Informa-
tiounen iwwert d’Aarbecht vun der Mediatrice 
oder den Iwwersetzungsservicer kéint kréien.
Wéi gesot hunn d’Enseignantë selwer och ganz 
vill Iddien, wéi eng Coursen een um IFEN kéint 
ubidden, déi si an hirem Alldag bei hirer Aar-
becht nach besser begleede kéinten. An dat ass 
e wichtege Punkt: dass et an Zukunft och e 
gudden Echange zwëschen dem IFEN an den 
Enseignantë gëtt.
Eis als LSAP ass et wichteg, dass mir d’Ensei-
gnanten esou gutt wéi méiglech bei hirer Aar-
becht ënnerstëtzen, well si hunn d’Zukunft vun 
eise Kanner an der Hand. Dofir ass et wichteg, 
dass si hir Aarbecht gäre maachen, engagéiert 
a motivéiert sinn.
A fir hir Aarbecht solle si och deen néidege Res-
pekt vun eis alleguer, vun den Elteren a vun de 
Kanner kréien. Well déi Etüd, déi kierzlech vum 
SEW verëffentlecht ginn ass, huet gewisen, 
dass net jiddereen zefridden ass: 50 % vun de 
Stagiairen, dat heescht Enseignanten, déi 
eréischt zwee Joer dobäi sinn, géifen elo 
schonn de Beruff net nach eng Kéier wielen. An 
dat ass frappant. Dofir muss sech virun allem 
eppes bei deene jonken Enseignanten änneren. 
Si musse méi Ënnerstëtzung bei hirer Aarbecht 
kréien.
A mat dëse gesetzlechen Ännerungen, déi mer 
haut hei stëmmen, gi mer e Schratt an déi 
Richtung, fir déi jonk Enseignanten, déi grad an 
d’Beruffswelt kommen, besser ze ënnerstëtzen.
Här President, ech wëll elo net op all eenzel 
Ännerung agoen, dat huet de Rapporteur, de 
Gilles Baum, scho gemaach, an ech wëll him 
och dofir Merci soen.
Mir wäerten haut mat deene gesetzlechen Än-
nerunge Verbesserunge virhuelen. De jonken 
Enseignant kritt elo e Stage sur mesure. De 
Feeler an der Vergaangenheet war, wéi scho 
gesot, dass et quasi en einfache Copy-paste 
vum Stage an der Fonction publique war, deen 
der Realitéit an de Spezifissitéite vum Ensei-
gnantsberuff net genuch Rechnung gedroen 
huet.
Et muss kloer sinn, dass och an Zäite vum 
Stage d’Aarbecht mat de Kanner am Mëttel-
punkt muss stoen. D’Preparatioun vun de 
Coursen ass extrem wichteg, fir d’Qualitéit 
vum Enseignement ze assuréieren. Dofir muss 
och wärend der Stagezäit séchergestallt sinn, 
dass den neien Enseignant genuch Zäit huet, fir 
seng Coursen ze preparéieren, well engem 
grad am Ufank vu senger berufflecher Carrière 
Saachen heiansdo méi laang Zäit huelen, well 
ee se fir d’éischte Kéier mécht.
Déi duebel Belaaschtung vun, op där enger 
Säit, dem Stage a senge sëllechen Obligatiou-
nen an, op där anerer Säit, dem Schoulunter-
recht ass weder optimal fir d’Virbereedung vun 
de Coursen nach optimal fir den Enseignant 
selwer. Dofir soll dës Zäit och reduzéiert ginn.
Mir als LSAP begréissen dofir ausdrécklech 
d’Erofsetze vun der Stagezäit an triede weider 
derfir an, dass de Stage am Fondamental ewéi 
am Secondaire de Bedierfnesser vun de Stagiai-
ren ugepasst gëtt. De Stage soll keng Schikan, 
mä eng Hëllef fir de Stagiaire sinn, fir sech a 
sengem Beruff zurechtzefannen.
Här President, fir eis als LSAP ass et och kloer, 
dass mir weider mussen derfir suergen, wann 
eis Gesetzer iwwert d’Zil erausschéissen oder 
d’Zil net erfëllen, dass mer se upassen. Och an 
Zukunft musse mer d’Situatioun an eise 
Schoule ganz genau beobachten an analyséie-
ren an, wann néideg, eis Gesetzer upassen.
Ech si frou, dass mir mat dëse gesetzlechen Än-
nerungen de jonken Enseignant besser a sen-
gem Start begleede kënnen. Fir eis Kanner 
brauche mer déi beschten Enseignanten. Dofir 
brauche mir och fir si déi beschte Begleedung.
An domat soen ech Iech Merci fir d’No-
lauschteren a ginn natierlech den Accord vu 
menger Fraktioun. Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Burton. Nächste Riedner ass 
déi honorabel Madamm Djuna Bernard. Ma-
damm Bernard, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Djuna Bernard (déi gréng).- Här 
President, Dir Dammen an Dir Hären, léif Ensei-
gnanten, den neiséilännesche Bildungsfuer-
scher John Hattie - den Här Baum huet et scho 
gesot - huet sech a senger weltwäiter Etüd vun 
2009 mat den Aflëss op positiv Léiererfahrunge 
vu Schüler auserneegesat a koum zu enger 
grondleeënder Konklusioun: Dee gréisste posi-
tiven Impakt op d’Léiere vum Schüler huet e 

gudden Enseignant. Infrastrukturen, d’Schoul-
reform oder speziell Léiermethode sinn éischter 
zweetrangeg am Verglach zum Aflossfacteur, 
deen e gudde Proff kann hunn.
Ënnert dësem Bléckwénkel solle mer och dëse 
Projet de loi kucken an debattéieren. Wéi 
kënne mir an eiser struktureller, politescher Aar-
becht garantéieren, fir déi beschtméiglech En-
seignantë fir eis Kanner a Jugendlecher ze hunn 
an esou d’Qualitéit vun eiser ëffentlecher 
Schoul sécherzestellen?
Dësen Usproch hu mir haut an dësem héijen 
Haus, mä hunn och d’Enseignanten um Ter-
rain. Si schwätzen, mat Recht, vun enger Be-
ruffung vill méi wéi vun engem Beruff. E Beruff, 
deen nach méi usprochsvoll ginn ass, dee mat 
méi an neien Erausfuerderungen ze kämpfen 
huet. An e Beruff, dee vill Energie kascht.
Ech hunn am Virfeld vun dëser Ried no Feed-
back an Erfahrunge vu Stagiairen am Enseigne-
ment fondamental a secondaire gefrot a krut 
iwwerwältegend vill Réckmeldungen. Beim 
Liese mierkt een eppes virun allem: Do si Leit, 
déi hire Beruff mat Leidenschaft an Enga-
gement maachen. Si hu vill kritesch Réckmel-
dunge ginn zu hiren Erfahrungen am Stage, 
waren awer oft och do nuancéiert, hu Best 
Practices a positiv Momenter gelueft an ervir-
gestrach a frustrant Erliefnisser mat net manner 
Leidenschaft beschriwwen.
Eng Zesummefaassung ze maachen, ass 
schwéier. D’Erliefnisser sinn individuell. Mä wat 
se verbënnt, ass d’Kärausso, dass e Stage néi-
deg a wichteg ass an d’Begleedung an d’Ën-
nerstëtzung wëllkomm sinn.
Direkt dorunner koppelt sech awer och d’Ausso, 
dass e soll sënnvoll sinn. Dat bedeit: keng onnéi-
deg Widderhuelungen, administrativ Hürden a 
keen onnéidegen Drock, fir ze verhënneren, 
dass sech den Enseignant méi mat de souge-
nannten „Produktiounen“ an aneren Aufgaben 
auserneesetze muss wéi mat senge Schüler.

 Une voix.- Très bien !
 Mme Djuna Bernard (déi gréng).- Am Ka-

der vum Accord tëscht der Regierung an der 
Fonction publique gouf decidéiert, d’Stage-
dauer am Enseignement ze verkierzen. Dovun-
ner betraff sinn, nieft dem Fondamental an 
dem Secondaire, och dat educatiivt an dat psy-
chosoziaalt Personal vum Stat.
Et gouf awer och vun dëser Ännerung profi-
téiert, fir un der inhaltlecher Ausriichtung vun 
de Stagen ze schaffen. Wärend mer iwwert de 
Rescht vun der Fonction publique eréischt no 
der Rentrée diskutéieren, setze mer eis haut 
mam Enseignement auserneen, fir dass dës Dis-
positioune fir dat neit Schouljoer kënnen a 
Kraaft trieden.
Jo, Madamm Hansen, et huet misse schnell 
goen. An ech hätt mer och gewënscht, ...
(Interruption)
... dass mer méi laang hätte kënnen Zäit hunn, 
fir et an der Kommissioun ze diskutéieren. Et 
bréngt awer näischt, wa mer wëssen, dass do 
eng ganz Generatioun vu Stagiairen dovunner 
betraff ass, wéi eng Decisioune mir elo huelen, 
wa mer elo nach eng Kéier, zwou, dräi Kéiere 
méi laang driwwer diskutéieren an déi dann 
drënner leiden an op der Waardebänk sëtzen. 
Ech mengen, dass et do wichteg ass, dass 
mer ...

 M. Fernand Etgen, Président.- Madamm 
Bernard, erlaabt Der, datt d’Madamm Hansen 
Iech eng Fro stellt?
(Brouhaha)

 Mme Djuna Bernard (déi gréng).- ... dass 
et do wichteg ass, dass mer och emol kënnen 
effikass a schnell driwwerschaffen, zum Wuel 
vum Enseignant an zum Wuel och deement-
spriechend vun de Schüler a Studenten.
Jo, Madamm Hansen.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci. Ech 
wollt just richtegstellen, datt ech och net wëll, 
datt dat net virum Summer kënnt. Ech wëll just 
soen: Sou wéi e Schüler soll och e Minister 
matzäit ufänken, fir der Chamber Zäit ze ginn, 
datt se sech ka preparéieren. An déi Zäit krute 
mer definitiv net, vu datt mer ze spéit ugefaan-
gen hunn.
Merci.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Ech hu 
keen Afloss op de Kalenner vun der Chamber, 
wëll ech just soen, Madamm Hansen.

 Mme Martine Hansen (CSV).- ... d’Majo-
ritéit, pardon!

 Mme Djuna Bernard (déi gréng).- Dëst 
Gesetz bréngt et esou notamment fäerdeg, 
dass mer nieft dem Verkierzen och e méi een-
heetlechen a kohärente Stageparcours fir all Be-
ruffer vun der Éducation nationale ubidde kën-
nen. Eenheetlech am Sënn vun openeen ofge-

stëmmt, wa mer de Fondamental an de Lycée 
kucken, an trotzdeem leet dëse Projet de loi e 
grousse Wäert op d’Differenzéierung, wat 
d’Dauer an d’Ufuerderungen ugeet. Dës erla-
ben et dem Enseignant, op senge bestoenden 
Erfahrungen, Ausbildungen a Formatiounen 
opzebauen. An amplaz vu villen, oft onnéidege 
Widderhuelunge kann de Stagiaire vu Redukti-
oune bis zu engem Joer profitéieren, wann e 
scho pädagogesch Erfahrungen um Terrain res-
pektiv bei senger Initialausbildung eng pädago-
gesch Ausbildung erfuer huet.
Dëse Spagat, fir en individualiséierte Parcours 
fir déi jeeweileg Stagen unzebidden, ass eng 
Erausfuerderung, déi déi lescht Generatioune 
vu Stagiairë konnte spieren. Si all kommen aus 
ënnerschiddlechen Ausbildungen, vun der Uni.
lu, aus der Belsch, aus der Schwäiz, fir am Fon-
damental e puer Beispiller ze nennen, oder 
hunn am Beräich vum Secondaire ënnerschidd-
lech Fachstudien am frankofonen, germanofo-
nen oder anglofone System gemaach, mat méi 
oder manner Fokus op d’Didaktik.
Dir gesitt, d’Parcoursen an d’Erfahrunge sinn 
esou ënnerschiddlech wéi d’Proffe selwer. A fir 
si all eng Ausbildung unzebidden, ass eng Er-
ausfuerderung un den IFEN an hir jeeweileg 
Begleeder am Stage. Dëser Erausfuerderung 
hëlt sech dës Reform un a probéiert, der allge-
menger Tendenz gerecht ze ginn, den Acquis - 
d’Wëssen, d’Kënnen, d’Verständnis an d’Erfah-
rung - vun de vergaangene Parcoursen unzëer-
kennen.
Dës Kritik koum besonnesch vun den Enseig-
nanten aus dem Fondamental, déi mat enger 
fäerdeger Ausbildung, entspriechende Stagen 
an enger Ofschlossaarbecht ausgebilte Päda-
goge sinn. Net méi spéit wéi am Mäerz hu mer 
bei der Heure d’actualité iwwert de Stage am 
Fondamental doriwwer geschwat an et huet 
sech e fraktiounsiwwergräifende Konsens er-
auskristalliséiert.
Eng Reduktioun vum Stage vun dräi op ee Joer 
mécht duerchaus Sënn, bleift awer och néideg, 
fir déi zwee Drëttel vun den Enseignanten, déi 
hir Studien net zu Lëtzebuerg gemaach hunn, 
mat deenen anere Studenten op e gemeinsa-
men Nenner ze bréngen a se mat der 
Lëtzebuer ger Realitéit begleedend a Kontakt ze 
setzen.
An „begleedend“ ass do d’Stéchwuert. Dat soll 
näämlech d’Käraufgab gi vun dësem Stage. 
Deementspriechend ginn d’zertifikativ Mo-
menter ofgebaut, soudass just nach de Legisla-
turexame bleift. Dëse mécht och duerchaus 
Sënn, well en dem Enseignant seng Rechter a 
Flichte verdäitlecht an em d’legaalt Handwi-
erksgeschier mat op de Wee gëtt, fir seng Mis-
sioun esou gutt et geet ze erfëllen.
Déi aner Begleedung hëlt d’Form vun enger 
formativer Bewäertung un, bei där déi perséin-
lech a pädagogesch Begleedung vun enger 
Persoun mat méi Beruffserfahrung assuréiert 
gëtt. Dësen Austausch an de Feedback vun a 
mat enger Vertrauenspersoun ass wesentlech 
méi wäertvoll, wéi wann dës Persoun een och 
nach zousätzlech huet misse bewäerten.
D’Roll vum CP, also dem Conseiller péda-
gogique, a senger Begleedung gouf vun im-
mens villen Enseignanten an hire Messagen u 
mech appreciéiert a gelueft. Ech zitéieren hei 
ee vun de Kommentaren an deem Kontext: „Et 
ass gutt, eng Referenzpersoun ze hunn, déi 
engem hëlleft an een ënnerstëtzt. Déi Persoun 
soll als Aide-accompagnatrice oder -accom-
pagnateur gëllen, deen den Enseignant-stagi-
aire ënnerstëtze kann, em net soe soll, wat en 
ze maachen huet, mä em op sengem Werde-
gang hëllefe soll an em Conseile soll ginn.“
Eng weider Verbesserung bitt d’Individua-
liséiere vum Parcours, wat d’Coursen um IFEN 
ugeet. Wéi virdru schonn ugedeit, mécht dëst 
duerchaus Sënn, well d’Beruffsufänger net ëm-
mer aus deemselwechten universitäre Kontext 
kommen an och um Terrain, jee no Schoul, 
aner Besoinen u Weiderbildungen hunn. Be-
sonnesch beim Volet vum IFEN koume vill Re-
toure vun den aktuelle Stagiairen eran. Vill hu 
sech duerchaus positiv zu de Formatioune 
geäussert, allerdéngs emol Kriticken un der Or-
ganisatioun geäussert.
Ee Beispill illustréiert dat besonnesch gutt. Zum 
Beispill gëtt et Formatiounen iwwert d’Bilans-
gespréicher mat den Elteren, déi dann awer no 
der Chrëschtvakanz stattfonnt hunn, wou all 
Mënsch seng éischt Experienze schonn domad-
der gemaach hat. Ech mengen, et gëllt, fir esou 
frustrant Erliefnisser dann och ze evitéieren an 
dat notzbar fir d’Stagiairen anzesetzen. An ech 
sinn iwwerzeegt, dass dat och an Zukunft 
wäert geschéien.
Begréissenswäert ass ausserdeem, dass sech 
d’Stagiairen hir Formatiounen elo méi indivi-
duell kënnen eraussichen. An heizou sot een, 
vun deene ville Réckmeldungen: „Da kënne 
mer eis just fir verschidde Formatiounen umel-
len, déi mir och am Stage ugerechent kréien.“ 
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Also, hie schwätzt hei vun der aktueller Situa-
tioun. „Aner Formatioune kënne ganz interes-
sant sinn an eise Besoinen entspriechen, mä 
mir kréie se net ugerechent. Dat verhënnert da 
leider, dass vill Enseignants-stagiaires vläicht un 
deene Formatiounen deelhuelen, wou se 
selwer nach Verbesserungspotenzial gesinn.“
Ech mengen, et sinn esou Situatiounen, deene 
mer mussen entgéintwierken, an dass se sënn-
bréngend solle si fir den Enseignant an dass se 
dann och entspriechend unerkannt ginn.
A genau op dës Kritik ass d’Reform agaangen a 
bitt besonnesch duerch d’Période d’approfon-
dissement zousätzlech Formatioun s-
méiglechkeeten. Hei hunn d’Enseignanten 
awer och e klore Besoin geäussert, wat bis elo 
feelt. An, Madamm Burton, ech mengen, mir 
hu mam selwechten Enseignant geschwat, well 
och hei gouf mir un d’Häerz geluecht, dass et 
drëms geet, fir besser ze léieren, wéi ee mat El-
teren a Kanner aus sozial schwaache Milieue 
kann a Kontakt kommen a mat deenen 
aneschters schaffen, fir d’Vernetzungsaarbecht 
mam SCAS a mam SCAP ze fërderen, fir 
d’Centre-de-compétencen an déi nei Centres 
socio-thérapeutiques besser kennenzeléieren, 
an och d’Mediatioun an den Iwwersetzungsser-
vice sollten hei virgestallt ginn.
An dës Demande erschéngt mer immens perti-
nent, wëssend, dass mer vill zousätzlech Struk-
turen an deene leschte Joren derbäi kritt hunn. 
A mir mussen en immense Wäert drop leeën, 
dass d’Kommunikatioun an d’Vernetzung 
tëscht dësen Institutioune funktionéiert. Soss 
hu mer e Waasserkapp un administrativem a 
pädagogeschem Support erstallt, déi vum Ter-
rain net optimal genotzt an an Usproch geholl 
kënne ginn.
E weidere Punkt, deen d’Période d’approfon-
dissement ausmécht a vum bisherege Stage iw-
werholl gëtt, sinn d’Austauschméiglechkeeten 
ënnert den Enseignanten an d’Hospitatiouns-
méiglechkeeten. An all Beruff deet et gutt, sech 
mat Gläichgesënnten auszetauschen, Erfahrun-
gen ze beschwätzen, ouni sech vis-à-vis vun 
engem Supérieur hiérarchique mussen ze ge-
néieren, well ee vläicht eng méi „domm“ Fro 
gestallt huet.
Ech kommen dann elo nach kuerz op den Im-
pakt vun der Reform op de Stage vum En-
seignement secondaire. Och hei ännert sech 
natierlech d’Dauer vum Stage op zwee Joer. 
Dëst ass net onbedéngt eng grouss Neierung, 
well et virun 2016 wärend Jorzéngte schonn de 
Fall war.
Dat, wat déi fundamental Neierung ass, ass, 
dass d’zertifikativ Momenter, also do, wou mat 
enger Nott bewäert gëtt, dass déi wesentlech 
reduzéiert ginn. Et bleiwen der nach zwee be-
stoen: de Legislatiounsexamen, deen, wéi beim 
Fondamental, och seng Legitimitéit huet, an 
d’praktesch Proufstonn, bei där am Ufank vum 
zweete Stagejoer d’didaktesch Fäegkeete vum 
Enseignant gepréift ginn. Dës hu se an hirer 
Formation spéciale vun 140 Stonnen iwwer for-
mativ Momenter geléiert an ausgebaut.
Här President, ech wëll kuerz allgemeng op dë-
sen neie Fokus vun der formativer Bewäertung 
agoen. An der didaktescher Fuerschung ass 
haut unerkannt, dass dës Aart vu Bewäertung 
heiansdo méi motivéierend ass, well si am 
Géigesaz zu der zertifikativer de Léierprozess 
bewäert, wärend déi zertifikativ Bewäertung 
just d’Resultat kuckt.
Dës Aart vu Bewäertung ass näischt Neies a mir 
hu se alleguerte schonn als Schüler selwer er-
lieft an domat ze di gehat. Mä wat nei ass: dass 
dës Aart vu Bewäertung elo méi e formale Cha-
rakter a méi Gewiicht an der Ausbildung vun 
den Enseignanten am Secondaire kritt.
An dann ass natierlech ze hoffen, dass dat och 
seriö geholl gëtt. Natierlech ass dat och e Léier-
prozess, fir dës Aart vu Bewäertung richteg 
anzesetzen an trotz dem Feele vun Examen 
oder Notten vun de Stagiairen als Outil, fir ze 
léieren a sech ze verbesseren, ugeholl ze ginn.
Trotz aller Formatioun a Begleedung ass et 
awer wichteg, dass nach ëmmer e puer zertifi-
kativ Momenter bäibehale ginn, well schliiss-
lech verfügen d’Beruffsufänger am Secondaire, 
anescht wéi déi am Fondamental, am Prinzip 
net iwwer pädagogesch oder didaktesch Er-
fahrungen a Virkenntnisser. An et muss zu 
engem gewëssene Moment awer séchergestallt 
ginn, dass si capabel sinn, dës usprochsvoll 
Aarbecht weider auszeüben.
Wierklech ze begréissen ass och, dass d’Prouf-
stonn - oder wéi bis elo d’Proufstonnen, déi 
sougenannt „période probatoire“ - net méi en 
zentraalt Element an der Ausbildung ass, op 
dat dee ganze Stage histeiert. Mir wëssen, dass 
esou eng Proufstonn oft éischter e kënscht-
leche Charakter huet a guer näischt mat enger 
Schoulstonn am Beruffsalldag ze dinn huet. An 
der Realitéit muss en Enseignant op Stéierun-
gen am Unterrecht reagéieren oder d’Progres-
sioun vum Cours punktuell entschleunegen, 

well Verständnisproblemer optauchen. De 
Stage soll den Enseignant op seng Praxis am 
Alldag virbereeden an net just dorobber prepa-
réieren, dass hien déi Proufstonn iergendwa 
soll packen.
Mat der Reform kritt déi Proufstonn manner 
Poids, wéi dat bis elo war, mä si bleift trotz-
deem bestoen, well se wichteg ass. Dat gesäit 
een och elo schonn dorunner, dass d’Prouf-
stonn net méi ganz zum Schluss vum Stage 
wäert stattfannen.
Besonnesch an der Ausbildung vum Proff ass et 
d’Erausfuerderung, fir eng Balance tëscht der 
Begleedung an der Ausbildung mat Prüfung ze 
fannen. Den Defi un eis ass et, eng qualitativ 
héichwäerteg pädagogesch a fachlech Ausbil-
dung ze garantéieren, mat Enseignanten, déi 
den neien Erausfuerderunge vun dëser Zäit 
gewuess sinn, an trotzdeem keen ze grousse 
Prüfungsdrock op d’Proffen auszeüben, dass se 
sech wärend dem Stage nach ëmmer op hir 
Schüler kënne konzentréieren.
Lifelong Learning mécht och virun der Schoul 
net halt. An dat ass och gutt esou an duerchaus 
kohärent an deem Sënn, dass den Enseignant 
wärend sengem gesamte Parcours eng Forma-
tion continue brauch. Mir begréissen an deem 
Kontext och, dass dëst Gesetz der Obligatioun 
déi néideg Base légale gëtt. Mir brauchen 
näämlech en Enseignement, deen der gesell-
schaftlecher Entwécklung net hannendruleeft, 
mä d’Enseignanten an d’Schoule proaktiv mat-
hëlt. Stéchwuert „Digitaliséierung an iPad-Klas-
sen“, fir just e rezent Beispill aus der Debatt 
ronderëm d’Digitaliséierung vun der leschter 
Woch ze nennen.
Nieft dëse grondleeënden Ännerunge begréisse 
mir awer och, dass d’Stageparcoursë vun den 
Employéen nach méi deene vun de Fonction-
nairen ugeglach ginn. Hei gouf schonn 2016 
wesentlech nogebessert, fir déi zwou Kategorië 
vun Enseignanten, déi awer um Terrain am 
Prinzip déiselwecht Aarbecht leeschten, méi no 
beieneenzebréngen. Well si déiselwecht Aar-
becht um Terrain maachen, begréisse mer, dass 
en Employé och zukünfteg nach méi e voll-
wäertege Stage, äänlech wéi dee vum Fonc-
tionnaire, soll maachen. Hir Formatioun kritt 
ënnert dem Titel „certificat de formation péda-
gogique“ eng legal Basis. Fir de Wiessel tëscht 
de Carrièren ze facilitéieren, ginn d’Passerelle 
méi einfach gestalt. Esou ass et och fir d’Em-
ployéë méi encouragéierend, fir den Examen-
concours ze maachen.
Doduerch, dass de sougenannten TC 
uschléissend vum Stage ewechfält, stellt sech 
natierlech och d’Fro, wéi eng Auswierkungen 
dësen Ëmstand op déi Proffen huet, déi en 
hätte misse schreiwen, et awer net gemaach 
hunn. Hei huet den Här Minister eis an der 
Kommissioun zougesot, dass sech ëm méiglech 
Léisunge säitens dem Ministère beméit géif 
ginn, an dat begréisse mer.
Ech kommen zum Schluss. Ech wëll awer nach 
ganz kuerz op d’Wichtegkeet fir d’Aarbecht an 
d’Planungssécherheet um Terrain ze schwätze 
kommen. Et ass näämlech wichteg, dass d’Kon-
sequenze vun dëser Reform, dat, wat mir haut 
hei decidéieren, fir all Betraffe kommunizéiert 
gëtt.
Betraff sinn näämlech net nëmmen d’Ensei-
gnant-stagiairen, mä och d’Schoulcomitéen, 
d’Kommissiounen, d’Enseignanten, d’Forma-
teuren an natierlech d’Stagiairë selwer - dass si 
wëssen, wat déi nei Ännerunge fir d’nächst 
Schouljoer fir si bedeiten. Si musse wëssen, 
wou se dru sinn, wéi se sech opstellen a wat se 
ze maachen hunn. Hei gëllt et, wéi bei villem, 
wat mer u Gesetzer a Reformen decidéieren: 
Communication is key.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren, wëll 
awer net ophalen, ouni dem Rapporteur Gilles 
Baum e ganz häerzleche Merci ze soe fir säin 
exzellente schrëftleche wéi mëndleche Rap-
port. An ech ginn heimat den Accord vun der 
grénger Fraktioun.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Bernard. Nächsten age-
schriwwene Riedner ass den honorabelen Här 
Fernand Kartheiser. Här Kartheiser, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Villmools 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir 
 Hären, nodeem ech mer all déi Rieden hei vun 
de Regierungsparteien ugehéiert hunn, hunn 
ech bal e schlecht Gewëssen, fir emol méi kri-
tesch Akzenter an déi Diskussioun eranzebrén-
gen.
(Brouhaha général)
Awer vertraut mer, ech iwwerwannen dat 
schlecht Gewëssen!
(Hilarité et interruptions)
Well ech mengen, et ass néideg, datt mer aus 
dem Detail e bëssen erauskommen an e bësse 

méi e Bléck vu méi wäit op déi Entwécklungen 
hei elo werfen, déi mer gesinn.
Mir sinn als ADR sécher net dergéint, de Stage 
den Noutwendegkeete vun der Zäit unzepas-
sen. Wat een dorënner versteet, ass vläicht eng 
aner Saach. Mä wann een elo, wéi hei, higeet 
an u sech eng Verkierzung vum Stage virhëlt - 
an e méi einfach mécht, fir et kloer ze soen -, 
da muss ee jo och wëssen: Wat ass den Han-
nergrond?
Ass den Hannergrond e Wahlverspriechen? En 
Accord, deen den 18. Juni 2018 ofgeschloss 
gouf, e puer Méint virun de Wahlen? A si mer 
elo hei all rekrutéiert, fir dat eent oder anert 
Wahlverspriechen ëmzesetzen? Do géif ech 
soen, wéi d’Madamm Hansen et gesot huet: 
„Duerfir si mir als Parlament eigentlech net 
do.“ Ass et, fir méi Leit ze motivéieren, fir an 
den Enseignement anzetrieden, well mer jo 
Rekrutéierungsschwieregkeeten hunn? Ass et, 
fir Schwieregkeeten ewechzehuelen?
Ech mengen net, datt dat den Haaptproblem 
ass, firwat d’Leit hautzudaags net méi wëllen 
Enseignant ginn. Wann hautzudaags Leit Pro-
blemer hunn, fir an den Enseignement ze 
goen, dann ass et, well se net méi genuch Mo-
tivatioun opbréngen, well se gesinn, datt 
d’Schoulen u sech am Niveau permanent 
ofhuelen, datt hire Beruff eben net méi genuch 
respektéiert ass an datt esou vill Problemer mat 
Disziplinn an de Schoule sinn, a well se mat all 
deene Situatioune vläicht Problemer hunn a 
keng Loscht méi hunn, an esou e schéine Be-
ruff eranzegoen.
Fréier wor den Enseignant einfach eng respek-
téiert Perséinlechkeet. Haut ass dat leider net 
méi ëmmer esou. Haut gëtt säi Beruff, säi Rôle 
an der Gesellschaft, trotz all deene schéine 
Wierder, déi mer elo héieren hunn, net méi 
héich genuch bewäert. An ech mengen, et ass 
do, wou ee soll usetzen. A wann een do usetzt, 
da kritt een och erëm méi Leit, fir an dee Beruff 
ze goen.
Mir hunn hei elo eng Situatioun, déi Onze-
friddenheet schaaft, an zemools bei deene Pro-
fesseren, déi gesinn, datt anerer elo deen Tra-
vail de candidature do net méi musse 
schreiwen, dee si selwer nach gemaach hunn, 
datt Neier elo direkt den Titel Professer kréien, 
wou déi aner nach Professeur-candidat waren, 
bis den Travail de candidature geschriwwe 
gouf. An dowéinst ënnerstëtze mer och d’Mo-
tioun vun der CSV. Ech mengen, mir hunn hei 
eng Problemsituatioun an déi muss geléist 
ginn.
Mä wann ech elo hei kucken, wéi déi Gambia-
Regierung an deene leschte Joren iwwerhaapt 
mat der Problematik vum Stage an der Fonc-
tion publique ëmgaangen ass, da muss een 
awer feststellen, datt iwwert déi lescht sechs 
Joer e groussen Hin an Hier war. Fir d’Éischt ass 
déi allgemeng Harmoniséierung vun de Stagen 
am Stat gepriedegt ginn. Duerno ass den IFEN 
komm. A beim IFEN si scho mat exakt genau 
därselwechter Floskelsprooch, déi mer haut 
héieren hunn, déi Reforme justifizéiert ginn, déi 
deemools agefouert goufen. A schonn dee-
mools ass den Niveau erofgesat ginn. Schonn 
deemools ass en administrative Waasserkapp 
geschafe ginn. A schonn deemools ass dat hei 
schéigeriet ginn. A mat genau deeneselwechte 
Floskelen, déi mer virun e puer Joer héieren 
hate bei den IFEN-Debatten, hu mer haut 
d’Justifikatioun fir déi Reformen héieren, déi eis 
haut proposéiert ginn.
Mir schwätze laanscht d’Problemer am En-
seignement. Mir hale Rieden iwwer zum Bei-
spill eng Upassung un dat Formatiivt oder eng 
méi héich Bewäertung vun deem Formativen 
an eng Limitatioun vun deem Zertifikativen op 
dat absolutt Néidegt. Ech gleewen dat net!

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ech 

mengen, datt domadder einfach verbonnen 
ass, datt mer wëlle soen: „Den Niveau geet 
permanent erof.“
An ech géif Iech nach vläicht eng Iddi ginn, 
Här Minister: fir och nach dat Zertifikatiivt bei 
de Gesetzer ofzeschafen. Et geet da vläicht 
duer, wa mer vläicht eng Introduction au droit 
fir jidderee maachen. A wien da wierklech e 
Problem huet domadder, dee soll dann e 
Conseil juridique am Ministère froen, da 
braucht Der och emol keng Zertifikatioun méi 
bei de Gesetzer. Da kënnt Der déi och nach of-
schafen!
Mir hunn hei einfach eng Reduktioun bis op 
den absolutte Minimum vun deem, wat ge-
fuerdert gëtt, an ech froe mech, ob laangfris-
teg den Enseignement net dorënner méi leit, 
wéi sech elo eventuell Avantagen ze erhoffen, 
datt deen een oder deen anere sech méi moti-
véiert fillt, fir an esou e Beruff eranzegoen.
Mir hunn och an dem Stage am Lycée dee 
groussen Nodeel, datt de Stage nëmmen nach 
an engem Ordre d’enseignement muss ge-

maach ginn, dem Classique oder dem Tech-
nique, an net méi an deenen zwee. Dat ass sé-
cher keng gutt Entwécklung, well mer eben 
d’Flexibilitéit am Corps doduerch reduzéieren.
An da kommen ech op dee Punkt, deen och 
d’Madamm Hansen opgeworf huet, an et ass 
och dee Punkt, wou ech och soen: „Et geet 
einfach net méi!“ Dat ass deen, wou mer ge-
sinn, wéi hei d’Chamber behandelt gëtt. Mir 
haten d’Beispill dës Woch. Mir haten d’Beispill, 
wou mer erausgaange sinn als Oppositioun am 
Kontext vun der Diskussioun ëm d’Fichiere bei 
der Police a bei der Justiz, wou mer gesot 
hunn: „Et geet duer!“
Mir haten hei och als ADR viru Kuerzem 
opbruecht, datt mer net méi dermat d’accord 
sinn, datt déi verfassungsméisseg Dispositioune 
vun dëser Regierung net respektéiert ginn, datt 
eben alles muss iwwer Gesetz geregelt ginn an 
datt Accorden, international Accorde mussen 
an der Chamber ratifizéiert ginn. Och do hu 
mer gesot: „Dat geet net méi!“
Mir haten et beim Chineeseschunterrecht, wou 
de Minister awer elo gesot huet, e mécht eng 
Base légale.
Awer mir kënnen net akzeptéieren, datt an 
zwou Chamberssitzungen e Gesetz hei vun 150 
Säite soll duerchgepeitscht ginn. An ech wëll 
och soen: Ech kann och net akzeptéieren, wéi 
d’Madamm Bernard et elo probéiert huet, fir ze 
soen, mir géifen, wa mir dergéint protestéie-
ren, d’Stagiairen als Geisel huelen, well mir eis 
praktesch duerch eisen Aarbechtsrhythmus 
oder duerch dee Seriö, dee mer wëllen der Dis-
kussioun widmen, géife schëlleg maachen, 
wann da Leit net kéinte matzäit vereedegt 
ginn. Eng Vereedegung, déi fir muer ugesot 
ass, well d’Invitatioune schonn eraus si fir 
d’Ver eedegung vu muer, nach ier d’Gesetz hei 
gestëmmt wor!
Alles dat si Prozeduren, déi mir net akzeptéie-
ren als ADR. Mir hätte gär, datt d’Parlament 
respektéiert gëtt. Mir hätte gär, datt den En-
seignement am Niveau eropgeet, well et geet 
ëm d’Zukunft vun eisem Land, well mer iwwert 
d’Zukunft vun de Kanner schwätzen. An ech 
mengen, mir géifen alleguer eis wonneren, wa 
mer géifen erakucken an d’Praxis, wéi déi Aus-
bildung haut ausgesäit.
Ech wëll ophale mat engem Lien, deen ech 
maachen op eng Diskussioun, déi mer viru 
Kuerzem haten an der Kommissioun vun der 
Fonction publique. Do ass den Här Hansen 
komm, den zoustännege Minister, an huet eis 
gesot, wéi elo den Enseignement fir d’Beamten 
am Institut national d’administration publique 
leeft.
Do geet et vill ëm Gesetzer, well mir hätte jo 
gär, datt eis Beamten, déi d’Gesetzer mussen 
applizéieren, déi am Fong kennen. Mä mir 
hunn als Deputéiert geléiert, oder op jidde Fall 
ech hu geléiert an ech wor verwonnert: Et gëtt 
keng Ex-cathedra-Unterrechtsforme méi am 
INAP. Et gëtt nëmmen nach: spilleresch entde-
cken!
(Interruption)
An da stellen ech mer dann d’Fro: Wann dat 
schonn an enger Beamteschoul op déi Manéier 
geregelt gëtt, wéi gesäit dann den Unterrecht, 
och deen zertifikativen, hei am Stage aus? Wat 
léieren déi Leit wierklech nach iwwert déi Ge-
setzer, déi herno dee ganzen Enseignement 
solle steieren?
An engem Wuert: Mir vertrauen deenen Entwé-
cklungen an der Éducation nationale net. Mir 
sinn net géint eng Reform vum Stage, mä fir 
eng Reform vum Stage, déi aus de Besoine 
vum Enseignement eraus geduecht ass, fir en 
Enseignement vun enger héijer Qualitéit ze ga-
rantéieren. A mir mengen net, datt dat, wat eis 
hei proposéiert ginn ass, déi Konditiounen er-
fëllt!
A virun allem, Här Minister: Mir wäerte wahr-
scheinlech nach véier Joer eis méi dacks gesinn. 
Mä an deene véier Joer hoffen ech wierklech, 
datt mer kënne virun der nächster Wahl op 
engem Punkt sinn, wou ee ka soen: An deene 
fënnef Joer, déi mer dann zesummen hei ver-
bruecht hunn, hutt Dir vläicht geléiert, d’Parla-
ment ze respektéieren!
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Kartheiser. Nächsten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här David 
Wagner. Här Wagner, Dir hutt d’Wuert.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Säit der Aféierung vum Stage fir 
d’Enseignanten am Fondamental an am Secon-
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daire goufen eng Rei Hürden opgebaut, déi de 
Beruff vum Enseignant natierlech manner be-
léift gemaach hunn. Vill vun den Ufuerderun-
gen un d’Enseignanten am Kader vum Stage si 
vun de Gewerkschaften an de betraffenen En-
seignant-Stagiairen als onnéideg Strapazen 
empfonnt ginn.
Gläichzäiteg hu mer eng Panoplie Reformen, 
d’administrativ Charge vun den Enseignanten 
ass geklommen an d’Konkurrenz tëscht de ver-
schiddene Kategorië vu pädagogeschem Perso-
nal gouf agefouert. Ausserdeem koum et dann 
och am Dezember 2016 zu engem Accord 
tëscht der CGFP an der Regierung, deen ënner 
anerem den 80-80-90-Prinzip fir d’Stagiairen 
an der Fonction publique agefouert huet. Do-
mat gouf den Enseignants-stagiaires natierlech 
kee Gefale gemaach an de Beruff vum Ensei-
gnant nach e Stéck méi onbeléift.
D’Ausmooss dovu konnt ee schliisslech un der 
frappanter Penurie u Léierpersonal gesinn, déi 
bei der Rentrée 2017 fir vill Onrou gesuergt 
huet. Iwwerhaapt gouf an deene leschten zwee 
Joer vill rumouert ënnert den Enseignanten an 
den zukünftegen Enseignanten.
Wat d’Faass dann zum Iwwerlafe bruecht huet, 
wor déi Saach mat de Quereinsteiger. Firwat 
effektiv sech no véier Joer Uni nach mat dräi 
Joer Stage krepéieren, wa quasi all méigleche 
Bachelorstudent direkt kann an de Stage goen 
an ee Joer vu senger Ausbildung gewannen, a 
fréizäiteg ee Joer Pai?
Dat als Solutioun fir d’Penurie am Enseigne-
ment duerzestellen, war e ganz schlechten 
Zuch.
Am Januar 2019 koum et am Casino syndical 
zu Bouneweg zu enger gréisserer Mobiliséie-
rung vun den Enseignanten. Zu 250 hu si sech 
nach eemol mat hire Fuerderungen un de Bil-
dungsminister adresséiert. Et ass ëm eng 
grondsätzlech Reform vum Stage gaangen, wat 
esou vill heescht wéi eng Unerkennung vun de 
Kompetenze vun den Enseignants-stagiaires, 
déi se sech an hire véier Joer Ausbildung ugëee-
gent hunn, den Erlooss vu sëlleche Forma-
tiounsstonnen an onnéidege Coursen um IFEN, 
d’Erliichterung vun den Épreuve-écritten, no-
tamment dem Memoire an dem Portfolio, a 
schlussendlech eng individuell pädagogesch 
Betreiung an Ënnerstëtzung wärend dem 
Stage, fir dass de Stage och tatsächlech de Sta-
giaire ausbilt an an de Beruff aféiert.
De 14. Mäerz 2019 ass finalement eppes Aus-
sergewéinleches geschitt: De Bildungsminister 
huet fir d’éischte Kéier de Fuerderunge vun 
dem Schoulpersonal an de Gewerkschaften no-
ginn an ass säin éischte Kompromëss an der Af-
fär vum Stage agaangen. Nach ier eng Debatt 
an der Chamber op Ufro vun eis zustane konnt 
kommen, hat de Minister schonn iwwerall 
ugekënnegt, dass elo schnell d’Reform vum 
Stage ëmgesat kéint ginn. Mir haten eis och an 
deem Kontext e bëssen iwwert deen Timing 
opgereegt. Mä bon, et geet jo ëm d’Saach.
Voilà. An doriwwer stëmme mir haut elo of. A 
mir wäerten och an deem Sënn matstëmmen, 
mat Jo. Mir kënnen awer och d’Enthalung vun 
de Kolleege vun der CSV novollzéien, well eng 
Partie Froen nach ongekläert bleiwen. Mä ëm-
merhin ass deen heite Projet de loi och d’Resul-
tat vum Engagement vun den Enseignanten a 
vun hire Gewerkschaften.
Op d’Enseignants-stagiaires aus dem Fonda-
mental an dem Secondaire wäerten ab Sep-
tember 2019 eng Partie Ännerungen duerkom-
men, déi hinnen d’Liewen am Prinzip misste 
méi einfach maachen. D’ailleurs stellt sech och 
d’Fro vun enger Transitiounsphas, op déi ech 
duerno wäert kuerz ze schwätze kommen. An 
ech sinn an deem Sënn jo och net deen Éisch-
ten, deen dat haut mécht.
Wat ännert sech mat dësem Gesetz un der Or-
ganisatioun vum Stage? Allgemeng gëtt de 
Stage fir jiddereen ëm ee Joer reduzéiert, mat 
der Méiglechkeet, fir spezifesch Fäll de Stage 
op ee Joer ze reduzéieren. Domat verschwënnt 
dee Privileeg, deen d’Quereinsteiger par rap-
port zu de Stagiairen aus den Erzéiungswëssen-
schaften haten.
De Stage gëtt och endlech sengem essenziellen 
Zweck gerecht: d’Ausbildung an d’Begleedung 
vum Stagiaire an de Beruff vum Enseignant. 
Well do war jo och dee Problem mam Tuteur, 
dee begleet an duerno och nach muss ent-
scheeden, wat fir schlecht Blutt gesuergt huet.
Wärend der Stagezäit gëtt gekuckt, dass d’For-
matiounen, notamment um IFEN, och ko-
härent si mat de Besoine vun den Enseignanten 
an hirem berufflechen Alldag.
Eng Période d’approfondissement am éischte 
Joer Enseignement. Um IFEN kënne sech d’En-

seignant-Stagiairen hir Modullen eraussichen, 
déi all méi spezifesch op d’Beruffsausbildung 
zougeschlaff sinn. D’Formatiounsstonne sinn 
och ëm d’Halschent reduzéiert ginn. De Me-
moire gouf gestrach. An allgemeng ginn 
d’Epreuvë méi praktesch ausgeriicht, fir päda-
gogesch an didaktesch Kompetenzen opze-
bauen. Dat léisst den Enseignantë Plaz fir ze 
ootmen a sech op hir Aarbecht an der Klass ze 
konzentréieren. Dat éischt Joer no senger No-
minatioun kritt den Enseignant dann Ënner-
stëtzung vun engem Conseiller pédagogique.
Ech kommen elo net op all déi nei Elementer ze 
schwätzen, déi allgemeng zu enger Verbesse-
rung vun de Perspektive fir de Beruff vum En-
seignant kéinte bäidroen; Elementer wéi de 
Certificat de formation pédagogique fir d’En-
seignanten aus dem Secondaire, déi net ënnert 
de Fonctionnairesregimm falen, mä domadder 
awer eng equivalent qualitativ Ausbildung kën-
nen nohuelen an och vun enger Reduktioun 
vum Stage kënne profitéieren.
Här President, ech hätt, no all deem seelene 
Luef, awer e puer Bedenken auszedrécken, well 
ech mer jo awer Gedanke maachen doriwwer, 
wéi all dës Remaniementer bis September ouni 
Hoken iwwert d’Bün solle goen. Ech mengen, 
déi Suerg deele mer hei all. Ass eng Transi-
tiounsphas virgesinn? Oder wéi funktionéiert 
déi?
Well de Problem ass jo och, dass d’Disposi-
tioune vum Gesetz 7418 nach net ugepasst 
sinn, déi virun allem den Accord salarial an 
d’Remuneratioun vun den Enseignants-sta-
giaires betreffen.
En Deel vun dësen Dispositioune gouf jo am 
Gesetz, dat mer haut stëmmen, iwwerholl. Mä 
d’Fro bleift awer op, wéi déi aner Dispositioune 
solle retroaktiv wierken an ob et bei der Ren-
trée net zu Inkohärenze komme kéint.
Eng aner Fro, wat de Memoire ugeet: Wat be-
deit dat elo konkret? Well mir haten nach ëm-
mer Schwieregkeeten, eis dat elo virzestellen. 
Wat bedeit dat fir déi, déi grad dëst Joer hire 
Memoire ofschléissen? Wéi gëtt dat hinnen 
ugerechent? Oder: Mussen déi, déi grad an der 
Redaktioun sinn, de Memoire fäerdegschrei-
w en?
Här President, wéi gesot, dëst Gesetz bréngt 
eng Rei Ännerunge mat sech, déi sech hoffent-
lech positiv auswierke wäerten op d’Wuelbe-
fanne vun den Enseignanten an hirem Beruff 
an esou och op d’Éducation nationale.
A well ech d’Gefill hunn, dass dat heiten ni zu-
stane komm wier ouni kollektiivt Engagement 
vun den Enseignanten an d’Resistenz an Insis-
tance vun de Gewerkschaften an der polite-
scher Oppositioun, géif ech awer meng Inter-
ventioun domadder ofschléissen, dass ee sech 
weiderhin, jiddereen … Et ass eng Aart Appell, 
mä ech mengen, dat brauche mer an der 
Tëschenzäit net ze maachen, well d’Gewerk-
schaften an deem Beräich sinn elo awer méi 
combatif wéi soss, fir weiderhi sech ze enga-
géieren - fir déi, déi et nach net gemaach hunn 
- fir eng sozial Schoul, fir eng besser Verdee-
lung vum Léierpersonal, fir eng Reduktioun vun 
onnëtzen administrativen Tâchen, fir multi-
pädagogesch Equippen an de Klassesäll, fir 
dass den Enseignant och net ëmmer eleng ge-
looss gëtt an der Klass, an esou weider an esou 
virun. Et gëtt nach villes ze maachen.
Mir si fest dovunner iwwerzeegt, dass weider 
positiv Reforme méiglech sinn. Mä déi sinn 
nëmme méiglech mat den Enseignanten ze-
summen, mat hire Gewerkschaften zesummen. 
Well d’Erfahrung huet bewisen, dass een dat 
dem Ministère net kann eleng iwwerloossen.
An ëmmerhi beweist dëse Projet de loi, trotz 
villen Imperfektiounen a Fragezeichen, dass 
Engagement sech och awer loune kann.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Wagner. Leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Sven 
 Clement. Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech hunn 
d’Gefill, nodeem ech virdrun am Bummelzuch 
souz, wéi mer en Text vun 2013 transposéiert 
hunn, datt mer elo am Schnellzuch sëtzen a mer 
nach net emol wëssen, ob mer domadder elo 
wierklech an déi richteg Richtung fueren oder 
ob mer vläicht an déi falsch Richtung fueren.
Falls Leit geschlof hunn, dann hoffen ech, datt 
se elo waakreg sinn.
(Brouhaha)

 M. Sven Clement (Piraten).- Sou!
Ech stellen e puer fundamental Froe bei deem 
heiten Text an ech schléisse mech do der Ma-
damm Hansen un. Ech fannen et zumindest 
schlechte Goût vis-à-vis vun der Chamber, wann 
ech haut de Moie schonn an der Zeitung liese 
konnt, wat de Mëtteg géif ofgestëmmt ginn.

Et war näämlech keng Analys vum Text, wat 
haut diskutéiert gëtt, et war schonn de Constat 
mat Zitat vum Rapporteur iwwer wéi dësen 
Text tatsächlech gestëmmt géif ginn. Ech 
weess, datt eng Majoritéit eng Majoritéit ass, 
an datt do d’Probabilitéit grouss ass, datt et 
gestëmmt gëtt.

 M. Eugène Berger (DP).- De Groupe 
technique war dermat d’accord an der Con-
férence des Présidents, fir dat ze maachen.
(Interruptions)

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Kritik 
un de Lëtzebuerger Medien!

 M. Sven Clement (Piraten).- Fir wat ze 
maachen, wannechgelift, Här Berger?

 Une voix.- ... op den Orde du jour ze hue-
len.

 M. Sven Clement (Piraten).- Also, ganz 
éierlech, ech fannen et schlechte Stil vis-à-vis 
vum Plenum, deen nach ëmmer d’ganz Cham-
ber representéiert, …
(Interruption)
… fir hei einfach am Virfeld hinzegoen a 
schonn ze maachen, wéi wann et Gesetz wär.
(Interruption)
Dat Zweet ass d’Invitatioun fir d’Vereedegung, 
ier iwwerhaapt de Punkt hei diskutéiert gouf. 
Erëm esou e klengen Non-respect. Mä déi 
kleng Non-respecten addéiere sech dann awer 
no an no beieneen. A wouzou dat laangfristeg 
féiert, dat hu mer virgëschter jo dunn och kën-
nen erliewen.
En plus ass déi Invitatioun fir d’Vereedegung 
näämlech fir verschidde Stagiairë guer net 
praktesch, well se sech elo hu missen an hire 
Gebaier ersetze loossen, fir op hir eege Veree-
degung ze kommen, well um véier Auer hält 
d’Schoul nun emol eréischt op. A wéi soll een 
da schonn op enger Vereedegung sinn?
(Interruptions)
Soit!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Um 
fënnef Auer ass d’Vereedegung!

 M. Sven Clement (Piraten).- Dat sinn elo 
éischter formal Punkten. Wa mer awer iwwert 
d’Gesetz schwätzen, an net nëmmen iwwer 
wéi mam Gesetz ëmgaange gouf, da falen e 
puer Saachen op. Ech sot et schonn: Et huet 
een d’Gefill, am Schnellzuch ze sëtzen. Mir 
hunn den Depot vun dësem Text den 3. Mee 
kritt an elo schonn den 11. Juli gëtt ofge-
stëmmt.
Do dertëschent huet d’Kommissioun eng Her-
kulesaarbecht gemaach, fir iwwerhaapt zu 
engem Punkt ze kommen, wou de Conseil 
d’État, net méi spéit wéi - wann een dann de 
Chamberscourrier kuckt - haut, reell op den 9. 
Juli datéiert, gesot huet, datt en averstanen ass, 
fir d’Erreur-matériellen ze behiewen.
Ech hu virdrun nach um System vun der Cham-
ber gekuckt, mir stëmme grad of iwwer en Text, 
wou déi lescht Pièce dozou am Portail nach net 
disponibel ass! Och dat ass erëm esou ee 
Gehetz, wat sech duerch dee ganze Projet zitt.
Et gesäit een näämlech um Text, datt d’Auteu-
ren net propper geschafft hunn, wann ee 
gesäit, datt an der Version coordonnée op 
eemol Artikelen optauchen, wou et keen 
Amendement dozou gëtt, wann een op där 
anerer Säit gesäit, datt Begrëffer onpräzis be-
notzt goufen an datt deelweis souguer - an do 
kommen ech op déi Erreur-matériellen ze 
schwätzen, déi mer dann nach in extremis 
verbessert hunn! , tatsächlech och nach Arti-
kele verwiesselt goufen.
Heiansdo, ech hunn et virdru gesot, heiansdo 
deet et gutt wann een e bësse méi séier ass wéi 
sechs Joer, fir een Text ze maachen. Et géif 
awer vläicht heiansdo och guttdoen, wa mer 
eis méi wéi zwee Méint géife ginn, ...

 M. Alex Bodry (LSAP).- Dir sidd ni zefrid-
den!

 M. Sven Clement (Piraten).- ... fir een Text 
ze maachen.
Dir wësst, Här Di Bartolomeo, fir mech zefrid-
den ze ...
(Interruption et hilarité)
Ooh, Här Bodry!!
(Interruptions et coups de cloche de la prési-
dence)
Et ass deen nämlechten Eck an ...
(Brouhaha et interruptions diverses)

 M. Fernand Etgen, Président.- Wannech-
gelift!

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Passt 
op, geschwë geet et iwwert d’Plank!

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Clement huet d’Wuert an net den Här Di 
 Bartolomeo!

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 

President.
 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Här Pre-

sident, wann Dir dat sot, dann ass dat esou!
 M. André Bauler (DP).- Fuert emol wei-

der, Här Clement!
 M. Sven Clement (Piraten).- Da kommen 

ech awer och nach op de Punkt vum finanziel-
len Impakt ze schwätzen. An zwar: An der 
Fiche financière gëtt erwäänt, datt d’Halschent 
vun de Formateuren ongeféier 600 Kilometer 
an der Moyenne Route musse maachen, fir 
d’Formatioun ze halen. Do derniewent kënnt 
dann natierlech e Stonneloun, deen ass abso-
lutt justifiéiert, plus dann en Hotel an zwee Ies-
sen. Do stellt ee sech d’Fro: Mir investéiere 
Milliounen a Milliounen an eis Uni - eng Uni, 
déi eis Enseignantë soll virbereeden, fir hire Be-
ruff auszeüben. Da verstinn ech net, wisou mer, 
wa mer schonn hei déi Uni hunn, et net fäer-
degbréngen, déi Formateure vun der Uni Lët-
zebuerg ze rekrutéieren an esou zumindest e 
klengen Deel vun deene Käschten anzespue-
ren, wou mer Formateure 600 Kilometer fueren 
dinn, fir dann hei eng Formatioun ze halen.
Do derniewent feelen an der Fiche financière 
d’Dechargë fir d’Coordinateurs de stage. Dat 
ass en Avis, deen d’Chambre des fonctionnaires 
ofginn huet. An ech mengen, deem kann ech 
mech ralliéieren. Wa mer eng Fiche financière 
maachen, sollte mer do esou konkret an esou 
genee wéi méiglech sinn. Och dat vläicht en 
Oubli, well sech e bësse gehetzt gouf.
Ech kéint elo nach ganz vill doriwwer soen, 
datt dësen Text handwierklech wierklech 
schluddereg ass. Ech mengen, dat gouf gesot 
vun de Kolleegen op der rietser Säit vu mir; 
d’Kolleegen op der lénker Säit hu sech - erfah-
rungsgeméiss - op d’Schëller geklappt a gesot, 
alles wär gutt.
Ech mengen, deen Text hei ass ze mitigéiert, fir 
deem den Aval haut ze ginn an dofir wäerte 
mir eis enthalen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Clement.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Ganz gutt!
 M. Fernand Etgen, Président.- An elo huet 

d’Regierung d’Wuert, den Här Educatiounsmi-
nister Claude Meisch.
Prise de position du Gouvernement

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, e 
grousse Merci un all déi, déi sech un der De-
batt de Mëtten hei bedeelegt hunn, virun 
allem dem Rapporteur, dem Gilles Baum. E 
grousse Merci och fir déi ganz Rei vu 
konstruktive Bäiträg, zum Deel kritesche Bäi-
träg, awer ganz konstruktiv. Mir sinn do an 
engem Prozess dran. De Stage, dee mer iwwer-
holl hu vun der Universitéit am Secondaire, 
deen, dee mer nei geschafen hunn am Fonda-
mental, gouf scho méi wéi eng Kéier evaluéiert. 
Eng Rei vun Adaptatioune goufe gemaach, och 
gesetzlech Adaptatiounen, inhaltlech Adapta-
tiounen. An ech denken, datt dee Prozess och 
muss weidergoen. Ech soen och ganz bewosst 
de Kolleege vun deene Lénke Merci fir deen 
„seelene Luef“, wéi se dat genannt hunn, fir 
dëse Projet de loi. Dat kënnt effektiv net all Dag 
vir.
D’CSV huet - leider, muss ech soen - decidéiert, 
dëst Gesetz net matzestëmmen. Ënner anerem 
begrënnt se dat domadder, si géif net wëssen, 
ob et hei zu qualitative Verbesserunge géif 
kommen.
Ech wëll, Här President, der just e puer opzie-
len, déi awer däitlech qualitativ Verbesse-
rungen duerstelle fir de Beruffsastig vun den 
zukünftegen Enseignanten. Mir sinn eis alle-
guerten eens eigentlech - bal alleguerten; ech 
mengen, den Här Kartheiser huet do eng aner 
Vue -, datt e Beruffsastig, eng Begleedung vum 
neien Enseignant ouni Drock, ouni d’Angscht, 
herno nach eng Kéier ecartéiert mussen oder 
kënnen ze ginn, datt een domat eigentlech och 
fir d’Konzentratioun op dat Wesentlecht de 
Kapp fräi huet, op näämlech inhaltlech Froen, 
op dat, wat ee léiert am Stage, op déi Beruffs-
praxis, déi ee sech op anere Plazen a vun erfue-
renen Enseignantë kann a soll ofkucken.
Ass et net och eng qualitativ Verbesserung, wa 
mer hei déi gesetzlech Basis schafe fir déi 16 
Stonne Formation continue, déi mer obligato-
resch definitiv an eist Gesetz schreiwen? Ass et 
net eng däitlech qualitativ Verbesserung, datt 
mer och de Stagiairen am Enseignement se-
condaire, déi bis elo eigentlech, soe mer emol 
vereinfacht, e ganz klenge Stage haten, datt 
mer deenen am Volume, am Inhalt a vun de 
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Methoden hier deeselwechte comparabele 
Stage wéi hire Kolleegen, déi Fonctionnaire 
wëlle ginn, ubidden, en och obligatoresch 
maachen, wëssend, datt mer Joergäng hunn, 
wou mer méi Chargéen am Secondaire rekru-
téiere wéi mer Fonctionnairë rekrutéieren, an 
datt mer automatesch och deene Chargéen, 
déi an deem dote Stage dra sinn, d’Bréck 
kënne bauen eriwwer herno an de Fonctionnai-
resstatut?
Ech denken, datt dat just dräi Beispiller sinn, 
wéi mer dach däitlech hei an deem Gesetz 
d’Chance notzen, fir och zu qualitative Verbes-
serungen ze kommen, wëssend, datt dat net 
direkt den Ausschlag, d’Initialzündung war, mä 
datt et d’Decisioun an den Accord vun der 
leschter Regierung mat der CGFP waren, fir sys-
tematesch d’Stagezäit vun dräi op zwee Joer ze 
verkierzen.
De Stage vun dräi Joer ass jo och net eng Erfin-
dung gewiescht vun der leschter Regierung, 
wéilt ech soen. Dat ass eng vun der Regierung 
virdru gewiescht: Näämlech, fir an deem 
Kontext d’Ufanksgehälter kënnen déi éischt 
dräi Joer erofzesetzen, ass e generaliséierte 
Stage vun dräi Joer iwwerhaapt eréischt age-
fouert ginn.
Eenzelner, déi de Mëtteg hei dach déi heftegst 
Kritik geäussert hunn, schéngen dat nu wierk-
lech total vergiess ze hunn. Notamment ass déi 
Iddi jo ganz kloer bei der CSV gebuer 
gewiescht. Si stoung bei hinnen am ...

 Mme Martine Hansen (CSV).- Dat hu 
mer hei net kritiséiert!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Si 
stoung bei der CSV am Wahlprogramm. Si ass 
vun der CSV-Regierung op de Wee bruecht 
ginn. An haut gëtt dat dann awer alles op 
eemol esou schlecht fonnt.

 Mme Octavie Modert (CSV).- D’CSV-Re-
gierung. An d’LSAP? Et vergësst een dat ëm-
mer!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Jo, Här 
President, déi Matière, dat Gesetz, all déi een-
zel Dispositiounen, déi mer och hei hu misse 
festhalen, déi si komplex, dat ass wouer. An dat 
ass eigentlech net de Wëlle vun der Regierung, 
datt mer Texter maache wéi deen doten, déi 
kaum lieserlech sinn. An duerfir wëll ech nach 
eng Kéier en Appell maachen, sech wierklech 
ze iwwerleeën, ob de jëtzege Verfassungsarti-
kel, dee festhält, datt alles, wat d’Educatioun 
ubelaangt, och iwwer Gesetz muss geregelt 
ginn - net nëmmen d’Contenuen, mä och 
d’Manéier, wéi déi Contenuen dann an de 
Schoulen transposéiert ginn -, ob dat wierklech 
nach zäitgeméiss ass.
Well soulaang mer deen Artikel hunn an eiser 
Constitutioun, wäerte mer ëmmer där doter 
Gesetzer hunn. Dat war de Fall beim éischten 
IFENs-Gesetz 2015 an dat schléit sech och 
nach eng Kéier ganz kloer hei nidder. Dat ass 
net gutt fir d’Lieserlechkeet vum Text a sécher-
lech vereinfacht et och net duerno d’Schaffen 
domadder.
Wat den Timing ubelaangt: Ech mengen emol, 
datt mer eis alleguerten eens sinn, datt dat Ge-
setz soll de September 2019 a Kraaft trieden. 
Duerfir sinn ech frou, datt mer virum Summer 
nach hei kënnen zur Ofstëmmung kommen.
Eppes aneschters, Här President, war ni meng 
Demande. Dat huet net dës Woch misse sinn. 
Dat hätt net d’nächst Woch misse sinn. Dat 
hätt net an zwou Woche misse sinn. Mir hätten 
eis ganz gutt kënnen Zäit ginn, falls dat da 
wierklech gewënscht gewiescht wär, fir deen 
Text do an der Kommissioun nach eng Kéier 
méi am Fong ze kucken.
Ech weess, datt mer e puermol driwwer rieds 
haten. Ech weess, datt en Artikel fir Artikel 
mam Avis vum Conseil d’État gekuckt ginn ass. 
Ech weess och, datt déi lescht Sëtzung an der 
Kommissioun herno keng Fro méi op war an 
offensichtlech net de Besoin ugemellt gouf, fir 
nach weider doriwwer kënnen ze diskutéieren.
An da wëll ech nach eng Kéier kloerstellen: Et 
ass net d’Regierung, déi de Kalenner vun der 
Chamber mécht. Dat ass d’Chamber selwer. 
Déi eenzeg Demande, déi d’Regierung hei ge-
stallt huet, dat war just, fir datt den Text virum 
Summer nach sollt gestëmmt ginn.

 M. Fernand Etgen, Président.- Här 
Meisch, d’Madamm Hansen wëllt Iech eng Fro 
stellen.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Ech wéisst 
gären, wéi mer dann nach hätte kënnen déi 
nächst Woch Sitzunge maachen, wann den Här 
Minister schonn, ier mer déi éischt Kéier 
driwwer geschwat hunn, d’Invitatiounen eraus-
geschéckt huet, fir d’Stagiairen ze vereedegen. 
Dat heescht, hien hat guer net wëlles, ganz 
laang mat eis ze diskutéieren.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Neen. 

Da wär déi Vereedegung verréckelt ginn, Ma-
damm Hansen. Dat wär evident!
(Brouhaha et interruptions)
Dat wär evident. Ech hätt jo net kënnen eng 
Vereedegung maachen, ouni datt en Text ge-
stëmmt gi wär.

 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 
(CSV).- Maja, maja. Grad eben!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Dann 
hätte mer eis do sécherlech eng aner missen 
afale loossen.
Ech wëll nach eng Kéier präziséieren hei - an 
ech loosse mer dat doten hei net an de Mond 
leeën! -: Ech war Demandeur, wéi ganz vill ane-
rer, just fir datt deen Text virum Summer ge-
stëmmt gëtt. Net haut, den 11. Juli!
(Interruption par Mme Martine Hansen)
Dat ass anzwousch anescht decidéiert ginn, 
wou Dir, Madamm Hansen, mat um Dësch 
souzt! Näämlech an der Conférence des Prési-
dents ass deen Ordre du jour hei gemaach 
ginn, ...
(Interruptions)

 Mme Martine Hansen (CSV).- Also an der 
Conférence … Dat ass awer schonn net 
schlecht.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- ... net 
am Regierungsrot.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Dat do ass 
net schlecht!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Net am 
Regierungsrot! Da muss ee vläicht …

 Mme Martine Hansen (CSV).- Jo. Mir 
wäerten dann elo och …
(Brouhaha et coups de cloche de la prési-
dence)

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- 
… dann och de Courage hunn, …
(Interruption)
… zu där Decisioun, déi ee matgedroen huet, 
hei op dësem Pult dann och nach kënnen ze 
stoen, an net der Regierung dat dote wëllen 
dohinnerleeën!

 M. Claude Wiseler (CSV).- Wéini ass den 
Text dann deposéiert ginn?!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Ma ech 
kommen nach dozou, wéini den Text depo-
séiert gouf.
(Interruption)
Mir hunn deen Text hei, oder d’Prinzipien, déi 
mer an deem Text hei diskutéieren, déi hu mer 
an enker Concertatioun mat ganz villen Akteu-
ren diskutéiert. Ech mengen, Dir hutt Verständ-
nis derfir, datt mer dat net virun, mengen ech, 
dem 4. Dezember 2018 gemaach hunn, well 
do hate mer eng Regierung, déi eigentlech 
nach just „faisant fonction“ war. Mir hunn dat 
ab deem Moment gemaach, wou mer eng nei 
Regierung haten, wéi déi am Amt war.
Ech hunn am Dezember en éischte Kontakt ge-
hat mat all den Enseignantsgewerkschaften, 
wou mer iwwer ganz villes geschwat hunn, 
d’ailleurs och iwwer en éischten Echange iwwer 
eng Adaptatioun vum Stagegesetz.
Mir hunn eis selwer als Ministère, an duerno als 
Regierung, missen Iwwerleeunge maachen, wéi 
mer dee voluminéise Pak hei géife strécken, 
well et ass jo net nëmmen, datt mer elo gesot 
hunn: „Mir ginn elo vun der Durée vun dräi op 
zwee Joer zréck“, neen, mir hunn hei ganz vill 
eenzel Aspekter och consideréiert, déi dann 
och zur Komplexitéit vum Text bäigedroen 
hunn.
Mir hunn am Januar an am Februar en inten-
siven Echange gehat mat den Ensei-
gnantsgewerkschaften, mat fënnef verschidde-
nen Enseignantsgewerkschaften, Eenzelgespréi-
cher, an net nëmmen eent, mat eenzelnen 
zwee- oder dräimol. Mir hunn de Collège des 
directeurs souwuel am Enseignement fonda-
mental wéi och am Enseignement secondaire 
gesinn, de Bureau vum Collège oder dee ganze 
Collège, net nëmmen eemol, mä och méi oft. 
An et versteet sech vum selwen, datt dat 
näischt ass, wat een an engem Nomëtteg 
 mécht, wann ee gären e breede Konsens hätt, 
dee mer hei no deem Dialog dann och erreecht 
hunn.
Mir hunn dat, wat dann do festgehale gouf a 
prinzipieller Form, an en Text misse géissen. En 
Text - jo, en ass komplex! -, deen een net 
iwwer Nuecht schreift. A mir hunn deen Text 
missen ofkläre mat de Kolleege vun dem Minis-
tère vun der Fonction publique, well dat jo ef-
fektiv anenee sollt gräifen.

Ech war selwer mat engem Avant-projet de loi 
an der Chamberskommissioun am Mäerz vun 
dësem Joer, am Mäerz 2019, wou mer eng 
éischte Kéier en Echange haten iwwert deen 
heiten Text. En ass am Conseil de Gou-
vernement festgehale ginn. En ass bei de 
Conseil d’État gaangen. De Conseil d’État huet 
- jo! - och schnell misse schaffen. An en huet 
glécklecherweis schnell geschafft an en huet 
eng ganz gutt an eng ganz konstruktiv Aar-
becht gemaach. An deen Avis hu mer jo an de 
leschte Wochen hei kënnen analyséieren a mir 
konnten, oder Dir konnt als Chamber den defi-
nitiven Text dozou festhalen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Här 
Meisch, d’Madamm Hansen wëllt nach eng 
Kéier ...

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Majo 
selbstverständlech!

 Mme Martine Hansen (CSV).- Ech wëll 
nach eng Präzisioun zur Conférence des Prési-
dents soen: Virun zirka dräi Wochen, ...

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Dat ass 
awer keng Fro, oder?
(Brouhaha)

 Mme Martine Hansen (CSV).- Mä, Dir 
hutt awer mir dann eppes an de Mond ge-
luecht …
(Brouhaha)

 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 
(CSV).- ... perséinlech ugeschwat gi virdrun.

 Mme Martine Hansen (CSV).- ... du war 
u sech gesot ginn: „Dee Projet kënnt wahr-
scheinlech ni méi, de Conseil d’État huet nach 
keen Avis ginn.“ Déi Woch duerno ass gesot 
ginn: „De Projet de loi kënnt.“ A wann Der 
d’Kolleege vun der Majoritéit, déi deemools do 
waren, frot, da kënnen déi Iech just bestäte-
gen, datt ech gesot hunn, dat wär keng Aart a 
Weis, fir esou ze schaffen. Well wann dee kéim, 
dann hätte mer héchstens eng, zwou Sitzun-
gen, fir driwwer ze schwätzen.
Also kënnt Der net soen, ech wär an der Confé-
rence des Présidents glécklech an zefridde 
gewiescht, fir dat matzestëmmen. Also, ech 
sinn do leider och nëmmen an der Minoritéit. 
An do muss ech u sech den Ordre du jour esou 
unhuelen, wéi en do proposéiert gëtt.
Merci!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Ech 
denken, datt jidderee versteet, Här President, 
datt net d’Regierung den Ordre du jour vun 
der Chamber mécht, datt dee Reproche, deen 
also hei par rapport zu der Regierung geäussert 
gouf, ...

 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 
(CSV).- Dir hutt awer d’Madamm Hansen atta-
ckéiert. Dir hutt d’Madamm Hansen attac-
kéiert!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- … ab-
solutt net haltbar ass!

 Mme Martine Hansen (CSV).- Sot zu 
Ärem Här Minister, deen Iech do vertrëtt, hie 
soll elo roueg sinn!
(Interruption)

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Ech 
sinn awer immens … Här President!

 M. Fernand Etgen, Président.- Et ass elo 
um Här Meisch!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Ech 
sinn awer immens dankbar fir déi „Netfro“ do, 
déi Fro, déi Der jo net gestallt hutt. Well et 
weist nach eng Kéier, datt, wa mer zu deem 
doten Zäitpunkt ... An ech hu jo elo erkläert, 
wat de Werdegang war vun deem heiten Text, 
vun der Regierungsbildung, vun der Consulta-
tioun iwwert d’Redaktioun vum Text, iwwert 
dee parlamentaresche Wee duerno, an do ge-
sinn ech net, datt mer vill hätte kënnen aspue-
ren.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Den 2. 
Mee hätte mer kënnen ufänken!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Ma, 
loosst Der mech dann …? Loosst Der mech da 
vläicht emol eng Kéier awer ausschwätzen, Ma-
damm Hansen?!
(Exclamations)

 Une voix.- Très bien !
 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 

nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Do ge-
sinn ech net, wéi mer vill hätte kënnen Zäit 
aspueren. Wann een da mengt, et hätt een 
nach missen an der Kommissioun méi laang 

doriwwer schwätzen, nach eng Kéier: Ech wär 
d’nächst Woch, déi iwwernächst Woch an och 
duerno disponibel gewiescht, fir dat ze maa-
chen!
Mä: Wann een dat dann net mécht an deen 
Text do net wëllt nach virum Summer stëm-
men, da stelle sech awer fir déi 1.340 Stagiai-
ren, déi an deenen eenzelnen Ordres d’ensei-
gnement, an deenen eenzelne Statutten elo 
vun deene Mesures transitoires, déi am Geset-
zestext definéiert sinn, fir déi stelle sech dann 
awer ganz grouss Froen. Déi wëssen dann 
näämlech net, ob se d’nächst Joer nach am 
Stage sinn oder ob se schonn nominéiert sinn. 
Déi wëssen nach net, ob se nach e Memoire 
musse schreiwen d’nächst Joer oder net. Déi 
wëssen net, ob se dann iwwerhaapt nach ...

 Mme Martine Hansen (CSV).- Dat do ass 
scho liicht …, definitiv liicht Erpressung!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- ... ob 
se dann iwwerhaapt nach ...

 Mme Martine Hansen (CSV).- Wa mer 
am Mee ugefaangen hätten, hätte mer zwee 
Méint méi Zäit gehat!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Här 
President, et ass wierklech schwéier, hei e 
geuerdnete Gedanke kënnen ...

 Mme Martine Hansen (CSV).- Jo. Ma ech 
loossen ...

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- ... ze 
faassen, wann hei ...

 M. Fernand Etgen, Président.- Mir sinn ...
 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 

nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- ... jid-
deree permanent kann dertëschentschwätzen!
(Interruption par la présidence)

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Elo geet 
et duer!

 M. Fernand Etgen, Président.- Mir sinn 
hei an der Chamber ...

(Hilarité et interruptions)
Mir sinn hei an der Chamber ...

 Mme Nancy Arendt épouse Kemp 
(CSV).- Hie mengt nach ëmmer, hie wär de Pre-
sident.

 M. Fernand Etgen, Président.- ... an net 
an der Schoul! An ech ginn elo dem Här 
Meisch d’Wuert!

(Brouhaha)
 M. Sven Clement (Piraten).- Wien ass hei 

de President?!

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Voilà! 
Ech wëll hei ...

(Interruptions et hilarité)
... just nach eng Kéier soen ...

(Brouhaha)
Ech wëll hei just nach eng Kéier soen, datt ech 
frou sinn, datt deen Text haut hei gestëmmt 
gëtt, datt mer e laang virdru mat gesellschaftle-
chen Akteuren diskutéiert hunn an datt och ge-
nuch Zäit war, oder d’Chamber sech offen-
sichtlech genuch Zäit geholl huet, fir en an der 
Chamber ze diskutéieren. An datt mer Klorheet 
hu fir d’Rentrée an notamment och fir déi 
1.340 Leit, déi direkt dervunner wäerte betraff 
sinn. A fir all déi, déi déi nächst Joren nach 
wäerten nokommen, ob se Enseignant am Fon-
damental wäerte sinn, am Secondaire, ob se e 
sozioeducative Beruff wäerten ausüben oder an 
iergendenger vun eisen anere Strukture vun 
der Éducation nationale wäerte schaffen.

Well en dréit och derzou bäi, Dir Dammen an 
Dir Hären, datt, jo, den Enseignant an och déi 
sozioeducativ Professionell aus de Schoule gutt 
an de Beruff wäerten erakommen. Datt se hir 
Motivatioun kënne behalen, déi se eigentlech 
haten, fir dee Beruff do ze wielen, wat eigent-
lech eng Motivatioun war, fir e Stéck vu sech 
selwer mat un eng nächst Generatioun kënne 
weiderzeginn, an datt déi net verluer geet an 
deenen éischte Joren, wou se mat der Realitéit 
um Terrain dann och konfrontéiert sinn. Datt se 
dat kënne genéissen, eigentlech, wat den En-
seignantsberuff ausmécht, näämlech formida-
bel jonk Charaktere kënne kennenzeléieren an 
och ze gesinn, wéi aus Kanner, aus jonke Leit 
herno staark Erwuessener kënne ginn, an ze 
wëssen, datt si hire Bäitrag dozou geleescht 
hunn. Dat wäert och dëst Gesetz ënnerstëtzen.

Villmools Merci.
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 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem 

Educatiounsminister Claude Meisch. D’Diskus-
sioun ass domat ofgeschloss.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7440 et 
dispense du second vote constitutionnel
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7440. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 74405.
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass heimat ofgeschloss.
De Projet de loi ass mat 32 Jo-Stëmmen, bei 4 
Nee-Stëmmen an 23 Abstentiounen ugeholl.
Résultat définitif après redressement : le projet de 
loi 7440 est adopté par 33 voix pour, 4 voix 
contre et 23 abstentions.
Ont voté oui : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer (par M. 
Gusty Graas) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel (par M. Mars Di 
 Bartolomeo), Franz Fayot, Claude Haagen et 
Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Ont voté non : MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, 
Fernand Kartheiser et Roy Reding.
Se sont abstenus : Mmes Diane Adehm, Nancy 
Arendt épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix 
 Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie 
Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges 
Mischo, Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding (par Mme Françoise Hetto-
Gaasch), MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et Michel 
Wolter (par Mme Martine Hansen) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Motion 1
Da kéime mer zur Diskussioun respektiv zur 
Ofstëmmung vun der Motioun, déi vun der 
Madamm Hansen deposéiert ginn ass. Den 
Educatiounsminister Claude Meisch huet 
d’Wuert.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Merci, 
Här President. Ech wëll Merci soe fir déi Mo-
tioun hei an ech proposéieren der Chamber, 
datt mer déi unhuelen, ...

 Une voix.- Merci!
(Brouhaha)

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- ... well 

et ass genau dat quasi am Wuertlaut, wat ech 
an der Kommissioun, wou mer doriwwer disku-
téiert hunn a wou d’Madamm Hansen déi Fro 
gestallt huet, gesot hunn, wat d’Demarche 
wär, déi d’Regierung an deem doten Dossier 
wéilt huelen. An ech sinn eigentlech frou, datt 
Der mir absolutt keng Marge de manœuvre 
gitt, fir de Gewerkschaften do ze vill entgéint-
zekommen.
Villmools Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem 
Educatiounsminister.
Kënne mer do à main levée ofstëmmen?
(Assentiment)
Vote sur la motion 1
Wien ass mat dëser Motioun averstanen?
Wien ass dergéint?
Wien enthält sech?
Dës Motioun ass bei 2 Abstentiounen ugeholl.
(La motion 1 de Mme Martine Hansen est 
adoptée à main levée avec les abstentions 
de la sensibilité politique déi Lénk.)

5. Motion de M. Fernand Kartheiser 
relative à l’élaboration d’une règle-
mentation introduisant la surveil-
lance des vestiaires, lors des cours de 
gymnastique et de piscine
Mir kommen elo zur Motioun vum Här  Fernand 
Kartheiser iwwert d’Modalitéite vun der 
S urveillance an de Vestiairen. Här Kartheiser, 
Dir hutt d’Wuert als Auteur vun dëser Motioun.
(Motion déposée en séance publique n° 30 
du 2 juillet 2019 - à consulter au compte 
rendu n° 12/2018-2019 en page 374)
Exposé

 M. Fernand Kartheiser (ADR), auteur.- Jo, 
Här President, ech mengen, dat kënne mer re-
lativ kuerz machen, well ech hat d’Motioun hei 
scho presentéiert. Ech géif just virschloen, datt 
mer se an d’Kommissioun vun der Éducation 
nationale verweisen, fir datt jidderee sech kann 
dermat familiariséieren an och den Här Minister 
a seng Servicer kënnen eng Meenung derzou 
hunn.
Mäin Appell wär just, wa mer eng Motioun 
hunn a wann d’Chamber dermat d’accord wär, 
fir déi an d’Kommissioun ze verweisen, datt 
mer dat net verwiessele mat engem méi 
konservatoreschen Akt an engem spéideren ar-
cheologesche Sënn, ...
(Hilarité)
... mä datt mer wierklech dann och dermat 
schaffen. An ech wär frou, wann de President 
vun der Educatiounskommissioun dat da géif 
op den Ordre du jour vun eiser nächster 
éischter Sitzung da vun där Kommissioun set-
zen.
Dat gesot, wär ech frou, wann d’Chamber 
kéint mat dëser Propositioun d’accord sinn.
Villmools Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. Den Educatiounsminister 
Claude Meisch wannechgelift.
Prise de position du Gouvernement

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Dat ass 

dann eng seele Convergence de vue tëscht 
dem Här Kartheiser a mir!
Ech fannen, datt mer dee Sujet do effektiv 
kënne besser diskutéieren an der Kommissioun. 
An dann ass dem Auteur vun der Motioun 
fräigestallt, et herno nach eng Kéier heihin-
nerzebréngen oder net.
Et gëtt sécherlech eng Rei vun Informatiounen, 
déi mer dozou kënne ginn. Mir hunn eis och 
eng Meenung zur Motioun gemaach. Mä ech 
denken, datt mer en Echange éischter sollten 
hunn, ier mer doriwwer géifen ofstëmmen.
Villmools Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Meisch.
Wien d’accord ass, fir dës Motioun an d’Kom-
missioun ze verweisen, deen hieft d’Hand an 
d’Luucht.
(Assentiment)
Dat ass eestëmmeg. Dann ass dat esou deci-
déiert.
(La motion de M. Fernand Kartheiser est 
ren voyée à la Commission de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse, de 
l’Enseignement supérieur et de la Recher-
che.)

6. 7455 - Proposition de modifi-
cation du Règlement de la Chambre 
des Députés relative au Bureau, au 
Secrétaire général et à la Commis-
sion du Règlement
Deen nächste Punkt ass den Ännerungsvir-
schlag zum Chambersreglement 7455, dee 
Suppleanten am Bureau aféiert, verschidden 
Dispositiounen iwwert de Secrétaire général 
aféiert an d’Zesummesetzung vun der Regle-
mentskommissioun definéiert. D’Riedezäit ass 
nom Basismodell opgedeelt. An de Rapporteur 
vun dësem Reglementsvirschlag, den hono-
rabelen Här Roy Reding, ass scho prett.
Här Reding, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission du Règlement

 M. Roy Reding (ADR), rapporteur.- Merci, 
Här President. No deene rare Momenter vu 
groussem Konsens hunn ech dann elo d’Freed 
an d’Éier, dee leschte Projet vun dëser Cham-
berssessioun ze presentéieren.
D’Kolleege Martine Hansen, Josée Lorsché, Alex 
Bodry, Eugène Berger a Fernand Etgen hunn 
dës Propositioun agereecht. Mir hunn als Re-
glementskommissioun dës Propositioun den 3. 
Juli diskutéiert an de 4. Juli de Rapport unanime 
ugeholl. Et geet hei ëm dräi Ännerungen:
Éischtens, de Bureau. Bis elo konnt ee Member 
vum Bureau sech net remplacéiere loossen. 
Mat dëser Ännerung kënne bis zu néng 
Suppleantë genannt ginn. Dobäi muss e 
Suppleant därselwechter Fraktioun oder deem-
selwecht Grupp ugehéiere wéi dee Member, 
deen e remplacéiert.
Zweetens, eise Secrétaire général. Eist Haus 
huet eng positiv Traditioun vu Remplacement 
anticipatif, wa Leit, déi wichteg Positioune be-
setzen, signaléieren, datt si sech wëlle profes-
sionell veränneren oder awer hir Pensioun wël-
len huelen.
Elo kann eise Bureau esou e Recrutement anti-
cipatif och fir d’Positioun vum Secrétaire géné-
ral decidéieren. An der Iwwergangsphas kann 
elo de Secrétaire général wärend sengem 
 Reschtcongé seng Remuneratioun a säin Titel 
behalen a säin Nofolger awer seng Aufgaben 
iwwerhuelen.
Drëttens, wéi mir d’Zuel vun de Membere vun 
de parlamentaresche Kommissiounen op 15 
eropgesat hunn, gouf d’Reglementskommis-
sioun, déi speziell reglementéiert ass, vergiess. 
Deen Oubli reparéiere mer.
Dës Propositioun gouf am eestëmmege 
Konsens vun alle Parteien ugeholl. An deemno 
bréngen ech da selbstverständlech och d’Zou-
stëmmung vum Grupp vun der ADR.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Reding. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Léon Gloden ageschriwwen.
Discussion générale

 M. Léon Gloden (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech soen dem Rapporteur Merci fir säi 
schrëftlechen a mëndleche Rapport. Ech 
mengen, et ass alles gesot ginn.
D’CSV stëmmt där Proposition de modification 
zou.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Gloden. An da wier et um hono-
rabelen Här Eugène Berger.

 M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wéilt och dem Rapporteur Merci 
soen, deen hei e kuerzen, mä ganz ausféier-
leche Rapport gemaach huet. Ech mengen, 
deem ass eigentlech guer näischt méi bäize-
fügen, duerfir Merci.
An ech ginn och am Numm vun der DP-Frak-
tioun den Accord dozou.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Berger. An da wier et um hono-
rabelen Här Alex Bodry.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, Här President, 
vun eiser Säit och Merci fir dem Rapporteur 
seng Aarbecht. Mir hunn déi Propositioun fir 
d’Ofännerung vum Reglement mat ënner-
schriwwen, well mer mengen, dass déi eenzel 
Punkte berechtegt sinn.
Ech wëll nach eng Kéier soen, fir dass dat net 
falsch dobausse verstane gëtt, dass mer hei eng 
Maximalzuel vu Suppleantë fixéiert hu fir de 
Bureau. Et ass awer ënner eis kloer, dass dat 
sech soll op ee pro Groupe politique oder pro 
Sensibilité politique beschränken. Dat soll also 
ëmmer och déiselwecht Persoun sinn, déi rem-
placéiert, fir eng Kontinuitéit och an den Aar-
bechten ze garantéieren. An déi Suppleanten, 
déi gëllen haaptsächlech fir de Fall, wou eben 
eng Bureaussitzung ofzehalen ass, wou Deci-
sioune musse geholl ginn. Hei geet et net ëm 
representativ Fonctiounen no baussen. Do sinn 
et déi effektiv Membere vum Bureau, déi eleng 
zielen. Dat wollt ech nach eng Kéier kloerstel-
len.
Dat gesot, wäert eis Fraktioun dann och deen 
Text do stëmmen.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Bodry. An dann nach datselwecht 
am Grénge vun der Madamm Josée Lorsché.
(Hilarité)

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Merci, 
Här President. Dir hutt menger Ried virgegraff. 
Datselwecht am Gréngen, dat stëmmt. Mir 
schléissen eis deem un. Mir fannen déi dräi 
Modifikatiounen natierlech ganz sënnvoll. Dat 
gesot, wéilt ech och dem Här Roy Reding Merci 
soe fir säi knappen, mä gudde Rapport.
An domat gi mer den Accord vun der grénger 
Fraktioun.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Lorsché. An dann den hono-
rabelen Här Baum.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Et sinn effektiv dräi Modifikatiounen. 
Zwou vun deenen dräi Modifikatioune stëmme 
mer natierlech ganz gären zou. Dat ass enger-
säits d’Reglementskommissioun, déi och op 15 
Memberen an d’Luucht gesat gëtt, respektiv 
d’Méiglechkeet, datt de Generalsekretär seng 
Pensiounsrechter ka wouerhuelen a gläichzäi-
teg eng Transitiounsphas do ass, fir deen 
Iwwergang ze garantéieren.
Woufir mir - ouni Begeeschterung op jidde Fall 
- eis Zoustëmmung eventuell ginn, dat ass déi 
ganz Geschicht ronderëm de Bureau, well de 
Bureau representéiert an eisen Aen nach ëm-
mer net - am Géigesaz zu deenen anere Kom-
missiounen - déi pluralistesch Villfalt vun der 
Chamber, wat dozou féiert, datt d’Sensibilité-
politiquen zum Beispill net Member vun der 
Chamber (veuillez lire: net Member vum Bu-
reau) sinn an duerfir och net kënnen, zumin-
dest steet dat am Rapport, e Suppleant stellen. 
Fir dat awer vläicht e bëssen ze korrigéieren, 
wat den Här Bodry virdrun a sengem vläicht 
„wishfull thinking“, deen ech och ënnerstëtze 
géif, gesot huet.
Mir hunn näischt dergéint, datt elo Suppleantë 
genannt ginn, stellen awer nach weiderhi fest, 
datt de Bureau net d’Pluralitéit vun de poli-
tesche Parteien hei an der Chamber vertrëtt.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Baum. Als leschte Riedner ass den 
honorabelen Här Sven Clement agedroen.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Deem heiten ass u sech näischt méi 
bäizefügen, dofir kann ech just den Accord vun 
de Piraten duerfir markéieren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Clement.
D’Diskussioun ass elo ofgeschloss. Mir kommen 
zur Ofstëmmung iwwert den Ännerungsvir-
schlag zum Chambersreglement 7455. Den 
Text steet am Document parlementaire 74551.
Vote sur l’ensemble de la proposition de 
modification du Règlement de la Chambre 
des Députés 7455
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass heimat ofgeschloss. Dë-
sen Ännerungsvirschlag vum Chambers-
reglement ass eestëmmeg mat 60 Jo-Stëmmen 
ugeholl.
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SÉANCE 34 JEUDI 11 JUILLET 2019 

Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding (par M. Laurent Mosar), MM. Gilles Roth, 
Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler et Michel Wolter (par Mme 
 Martine Hansen) ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. André Bauler) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel (par M. Alex Bodry), 
Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.

7. Changement de composition du 
Bureau - nomination des suppléants 
permanents
Nodeems datt mer d’Ofännerung vum 
Chambersreglement 7455 ugeholl hunn, 
kënne mer elo zur Ännerung vun der 
 Zesummesetzung vum Bureau kommen, 
andeems mer déi permanent Suppleanten nen-
nen. Fir d’Éischt muss d’Chamber d’Zuel vun 
de permanente Suppleantë vum Bureau fest-
leeën. Nom Chambersreglement däerfen et 
 héchstens néng Leit sinn. Et gëtt proposéiert, 
fënnef permanent Suppleanten ze nennen.
Ass d’Chamber domadder averstanen, d’Zuel 
vun de permanente Suppleanten op fënnef 
festzeleeën?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Ginn iergendwellech Kandidate fir déi fënnef 
Poste vu permanente Suppleantë vum Bureau 
virgeschloen?
Madamm Hansen, wannechgelift.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Fir d’CSV schloe mir de Léon Gloden 
vir.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.
 M. Max Hahn (DP).- Ech proposéieren 

den Eugène Berger.
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci. Fir 

d’LSAP ass et ...?
 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, ech 

proposéieren de Georges Engel.
 M. Fernand Etgen, Président.- Madamm 

Lorsché.
 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Déi 

gréng Fraktioun proposéiert de Roberto 
 Traversini.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ech propo-
séiere fir de Groupe technique den Här Sven 
Clement vun de Piraten.
(Exclamations)

 M. Henri Kox (déi gréng).- Aah! Dofir si 
mer derfir!
(Brouhaha)

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools. Et gëtt also esou vill Kandidaten, wéi et 
Poste gëtt. Et brauch deemno net ofgestëmmt 
ze ginn, wann d’Chamber domadder aversta-
nen ass.
Ass d’Chamber domadder averstanen, den Arti-
kel 7 (5) vum Chambersreglement ze applizéie-
ren?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Den Här Léon Gloden, den Här Eugène Berger, 
den Här Georges Engel, den Här Roberto 
 Traversini an den Här Sven Clement sinn zu per-
manente Suppleantë vum Bureau proklaméiert.

8. Résolution de M. Fernand 
Kartheiser relative à la mise en place 
d’un  site Internet trilingue de la 
Cham    bre des Députés
Dir Dammen an Dir Hären, mir kéimen dann 
zur Resolutioun, déi gëschter vum Här Fernand 
Kartheiser deposéiert ginn ass.

(Résolution déposée en séance publique 
n° 33 du 10 juillet 2019 - à consulter en 
page 450 de ce compte rendu)
Wat dës Resolutioun vum Här Kartheiser iwwert 
de Sproochegebrauch um Internetsite vun der 
Chamber ugeet, wéilt ech folgend Präzisioune 
ginn: Et ass esou, datt de Bureau sech där Pro-
blematik bewosst ass a selwer schonn an zwou 
Decisioune vum Oktober 2017 respektiv Januar 
2018 decidéiert huet, datt den neien Internet-
site vun der Chamber soll integral disponibel 
sinn op Lëtzebuergesch, Däitsch, Franséisch an 
Englesch, wat déi statesch Deeler ugeet. D’Tex-
ter aus der Rubrik „Aktualitéit“ wäerten dann a 
Fonctioun vum Contenu an där enger oder an 
där anerer Sprooch disponibel sinn.
Nieft dësen Decisioune vum Bureau weisen ech 
drop hin, datt eis Aarbechten hei an der Ple-
nière integral op Lëtzebuergesch ze liese sinn 
an eisem Compte rendu, dee regelméisseg als 
Bäilag an de Lëtzebuerger Dageszeitungen ze 
fannen ass an och elo kann op eisem Internet-
site fonnt ginn. A wéi Dir wësst, stinn do och 
all d’parlamentaresch Froen an d’Äntwerte vun 
deene betraffene Ministeren dran, an zwar ëm-
mer an där Sprooch, an där se eragereecht 
goufen. An d’Chamberpräsenz op Facebook 
ass och gréisstendeels op Lëtzebuergesch.
Étant donné datt dee Virschlag vum Här 
Kartheiser d’Diskussiounen am Bureau rejoi-
gnéiert, géif ech virschloen, dës Resolutioun an 
de Bureau ze verweisen.
Den Här Kartheiser wannechgelift.
Exposé

 M. Fernand Kartheiser (ADR), auteur.- 
Villmools Merci, Här President. Ech sinn och 
ganz dankbar fir déi Erklärungen. Ech wëll do 
vläicht e puer Kommentaren uschléissen.
Wann ech Iech richteg verstanen hunn, dann 
huet de Bureau zu enger Zäit, wéi d’ADR oder 
de Groupe technique nach net dra vertruede 
war, sech der Problematik ugeholl an Deci-
sioune geholl, deenen hir Ëmsetzung awer 
J oren an Usproch hëlt. Dat ass e Schrëtt an déi 
richteg Richtung. Mir hoffen also, datt déi do-
ten Decisioune séier ëmgesat ginn. An an 
deem Sënn ass et sécher gutt, fir dës Reso-
lutioun an d’Aarbechte vum Bureau matafléis-
sen ze loossen.
Ech wëll awer soen, datt dat guer net am Wid-
dersproch steet zu deem, wat mir proposéie-
ren. Well mir hu jo gesot, mir kéinten elo 
schonn, souwuel um Portail wéi um chd.lu, 
d’Méisproochegkeet refletéieren an och op 
Lëtze buergesch do déi Saachen iwwerhuelen, 
déi zum Beispill op Lëtzebuergesch eragereecht 
ginn.
Ech ginn Iech e Beispill: Wann ech eng Ques-
tion parlementaire stellen iwwert d’Nationalbi-
bliothéik - fir iergendee Beispill ze nennen -, da 
gëtt dat op eisem Portail iwwersat « Question 
parlementaire portant sur la bibliothèque na-
tionale ». Et freet ee sech firwat. Eis dräi ad-
ministrativ Sprooche sinn dem Gesetz no 
gläich berechtegt. Näischt verhënnert, fir och 
um Portail einfach d’Lëtzebuerger Sprooch ze 
benotzen.
Dat Zweet ass, an dat ass en aktuellt Beispill, 
den chd.lu. Ech hu gëschter deen Text hei pro-
poséiert an ech gesinn, wat haut op chd.lu also 
doriwwer steet. Wéi gesot, dat, wat ech 
gëschter eragereecht hat, war a Lëtzebuerger 
Sprooch. Haut steet do: « Une résolution a été 
déposée par Monsieur Fernand Kartheiser, Dé-
puté ». Alles richteg, just op Franséisch. An da 
steet hannendrun, wat dann den Objet war: 
« Mise en place d’un site Internet trilingue de 
la Chambre des Députés ». Do ass d’Wourecht 
bei der Iwwersetzung schonn hänke bliwwen! 
Well et geet net drëm, fir en neie Site trilingue 
ze maachen, mä et geet drëm, fir d’« applica-
tion des langues administratives actuelles », fir 
déi elo schonn ze applizéieren. Dat heescht, 
eng Iwwersetzung, souguer esou eng einfach, 
ass scho falsch.
(Interruption)
Wa mer et net iwwersat hätten op chd.lu, wär 
vläicht déi eigentlech Absicht vun dëser Initiativ 
och richteg refletéiert ginn. Wien iwwersetzt, 
huet potenziell och eng Feelerméiglechkeet. 
Wien einfach den Originaltext iwwerhëlt, 
schléisst déi Feelerméiglechkeet och aus.
Den Engagement fir d’Lëtzebuergescht an der 
Chamber an an eiser parlamentarescher Aar-
becht, dee solle mer konsequent virundreiwen, 
an net nëmmen am Wahlkampf virun de Wah-
len.
Ech wëll hei just soen, déi parlamentaresch 
Froen, déi mir stellen: Mir als ADR maachen et 
bal ëmmer op Lëtzebuergesch, anerer maa-
chen et och heiansdo op Lëtzebuergesch, oder 
vläicht tendenziell mengen ech ze gesinn, och 
ëmmer méi. Mä d’Regierung äntwert nach ëm-
mer net regelméisseg op Lëtzebuergesch.

Mir hunn eis als ADR schonn e puermol missen 
un Iech adresséieren, Här President, fir d’Dispo-
sitioune vum Sproochegesetz vun 1984 ze rap-
peléieren an d’Regierung ze bieden, wa si an 
enger vun deenen dräi administrative 
Sproochen, an eisem Fall op Lëtzebuergesch, 
gefrot gëtt, datt se dann och soll an där 
Sprooch äntwerten, an där se gefrot gëtt.
Mir hunn eng Proposition de loi eragereecht 
als ADR, wou mer eigentlech dat Sproochege-
setz vun 1984 wëlle weiderentwéckelen - mir 
hunn dat jo elo 35 Joer, 36 Joer -, wou mer 
soen, déi Fakultéit, déi een huet als Administra-
tioun, fir an där Sprooch ze äntwerten, an 
enger vun deenen dräi administrative 
Sproochen, an där d’Administratioun oder 
d’Regierung an dësem Fall ugeriet gëtt, solle 
mer ersetzen duerch eng Obligatioun.
35 Joer nom Sproochegesetz, 35 Joer nodeem 
all Partei gesot huet: „Et ass wichteg, datt mer 
d’Lëtzebuergescht éieren an datt mer et och 
méi léieren an de Schoulen“, an d’Regierung 
refuséiert dat, 35 Joer nom Sproochegesetz! Al-
les dat weist, datt deen Engagement fir d’Lët-
zebuergescht vu villen a virun allem vun deene 
Parteien, déi hei vis-à-vis sëtzen, anscheinend 
nach ëmmer net eescht geholl gëtt.
(Brouhaha et interruptions)
Mir kënnen dat als ADR net akzeptéieren! Mir 
sinn nimools ... Nimools, Här President, hu mir 
eis ausgeschwat géint Franséisch als Verwal-
tungssprooch, géint Däitsch als Verwaltungs-
sprooch. Eis Missioun ass et, fir als Affekot fir 
Lëtzebuergesch opzetrieden, an dat riicht sech 
ni géint eng aner Sprooch. Dat ass eppes fir eis 
Sprooch a fir eis Kultur.
A mir hätte gär, datt dat an der Politik eescht 
geholl gëtt, och vun der Lëtzebuerger Re-
gierung, déi net nëmme viru Wahle soll soen, 
wéi wichteg eis Sprooch hir ass.
Mir bleiwen also bei deem Text, fir op dat 
zréck zekommen, wat dës Diskussioun ausge-
léist huet, Här President. Mir wäre frou, wann 
de Bureau déi Initiativ géif opgräifen an och elo 
scho géif Däitsch a Lëtzebuergesch an de Pu-
blikatioune vun der Chamber esou refletéieren, 
wéi et an eiser Aarbecht och benotzt gëtt.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Kartheiser. Den Här Marc Baum 
huet d’Wuert gefrot.
Discussion générale

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Jo, Merci, Här 
President. Mir hunn elo héieren, datt d’Lëtze-
buergescht an der Publikatioun, an der Kom-
munikatioun no bausse vun der Chamber ze 
kuerz géif kommen.
Ech wéilt awer och op en anere Phenomeen 
opmierksam maachen. A vu datt ech net am 
Bureau an déi Lénk net am Bureau vertruede 
sinn, kann ech jo dann deem neie Bureau dat 
awer vläicht mat op de Wee ginn, fir vläicht 
och déi Reflexioun ze féieren, dat ass:
Déi ëffentlech Sëtzungen, déi mir hei hunn an 
déi op Lëtzebuergesch gefouert ginn, Cham-
ber TV an deenen allergréissten Zich, dat ass 
reng op Lëtzebuergesch. A wann een an där 
Logik ass wéi den Här Kartheiser, da misste mer 
och op de Wee goen a soen: Mä déi ëffentlech 
Sëtzungen, déi iwwersetze mer och, dat wat 
mer televiséiert transmettéieren, dat gëtt och 
iwwersat. Mir maachen et heiansdo bei grous-
sen Debatten a Gebäerdesprooch, wat e puer 
Honnert Leit betrëfft, wat awer ganz wichteg a 
ganz richteg ass.
A mir mengen, datt et gradesou e wichtegt a 
richtegt Symbol wier, fir och déi ëffentlech 
Sëtzungen op Franséisch, mengetwegen och 
op Däitsch, mä virun allem op Franséisch ze 

iwwersetzen, well e groussen Deel vun eiser 
Populatioun, vun deene Leit, déi zu Lëtzebuerg 
wunnen an déi net Lëtzebuergesch kënnen, si 
Frankofonnen.
An duerfir menge mer, datt dat e wichtegt Ele-
ment wier. Wann een an der Diskussioun ass, 
wéi d’Chamber no bausse kommunizéiert, da 
soll een dat Element awer net bausse vir loos-
sen. Mir brauchen e Plurilinguismus, dee mer 
zu Lëtzebuerg hunn. D’Chamber soll deen och 
representéieren. An et ass net nëmmen 
d’Lëtze buergescht, wat an engem bestëmmte 
Beräich ze kuerz kënnt, mä dat muss een dann 
awer och aus dem Brëll vun deenen anere 
Sprooche kucken.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools. D’Madamm Hansen, wannechgelift.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Ech mengen, esou wéi den Här 
Kartheiser et gesot huet - oder Dir hat et ge-
sot -, hat de Bureau sech jo schonn eng Kéier 
domadder befaasst. Dat heescht, mir hunn 
eppes decidéiert, wat elo net ganz perfekt fun-
ktionéiert, géif ech elo emol einfach esou soen. 
An duerfir géif ech och proposéieren, datt mer 
dat op den Ordre du jour vun engem vun 
deenen nächste Bureaue setzen, datt mer 
wierklech kucken: Wou sinn d’Problemer? Fir-
wat funktionéiert et net esou mat deenen dräi 
Sproochen, wéi et misst funktionéieren?
Vläicht musse mer och eng Kéier en zousätz-
leche Bureau maachen, well eisen Ordre du 
jour ass ëmmer zimlech vollgepaakt, soudatt 
d’Punkten op eemol ganz séier mussen eva-
kuéiert ginn. Da géif ech also proposéieren, 
datt mer do eng Kéier vläicht e separaten oder 
ee mat manner Punkte maachen, fir datt mer 
dat kënnen am Detail diskutéieren.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Hansen. Den Här Alex Bodry, 
wannechgelift.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, Här President, 
léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech mengen, déi 
dote Fro soll do diskutéiert ginn, wou se hi-
gehéiert. Dat ass an de Bureau vun der Cham-
ber. Ech ka mech nëmmen e bësse wonneren 
eigentlech iwwert d’Initiativ hei, déi d’ADR, déi 
den Här Kartheiser hei hëlt. Et géif ee bal 
mengen, d’ADR hätt kee Vertrieder am Bureau!

 M. Fernand Etgen, Président.- Nee, dunn 
hate se nach keen.

 M. Fernand Kartheiser (ADR), auteur.-
Nee.

 M. Alex Bodry (LSAP).- D’ADR huet awer 
elo, Här President, zënter net e puer Deeg, mä 
zënter enger Rei vu Méint e Vertrieder am Bu-
reau. An ech ka mech net erënneren, dass de 
Vertrieder vun der ADR am Bureau jee dat op-
geworf hätt, wat hei Géigestand ass vun deem 
Text, deen d’ADR selwer hei eragereecht huet. 
Dat ass fir mech onverständlech.
An da froen ech mech, ob et hinnen hei ëm 
d’Saach geet oder ob et hinnen hei ëm d’Show 
geet no baussen, fir sech duerzestellen als deen 
eenzege Vertrieder vun der Lëtzebuerger 
Sprooch an all déi aner duerzestellen, wéi wa si 
näischt wéilte fir d’Lëtzebuerger Sprooch 
maachen.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Alex Bodry (LSAP).- Dat ass falsch! An 

Dir wësst, dass et falsch ass. Hei geet et ëm 
Show an et geet net ëm d’Inhalter. An ech 
mengen, deen doten Text gehéiert dohin, wou 
en higehéiert, dat heescht an de Bureau, fir do 
diskutéiert ze ginn.

 Plusieurs voix.- Très bien !

ENQUÊTE PARLEMENTAIRE

L’article 64 de la Constitution réserve à la Chambre le droit d’enquête qui 
lui confère la possibilité d’entendre des témoins et de consulter des experts 
pour réunir des éléments d’information sur une question d’intérêt public. 
La Chambre exerce ce droit par une commission formée en son sein. 
L’exercice du droit d’enquête est réglé par la loi du 27 février 2011 qui a 
abrogé l’ancienne loi du 18 avril 1911. La commission, ainsi que son 
président, peuvent prendre toutes les mesures d’instruction prévues par le 
Code de procédure pénale.

ENQUÊTE PARLEMENTAIREENQUÊTE PARLEMENTAIREENQUÊTE PARLEMENTAIREENQUÊTE PARLEMENTAIRE

Le saviez-vous ?
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 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools. Den Här Gast Gibéryen huet d’Wuert 
gefrot.

 M. Fernand Kartheiser (ADR), auteur.- 
Lauschtert gutt no, Här Bodry!

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Här President, 
well ech elo vum Kolleeg Bodry ugesprach gi 
sinn hei: Et ass richteg, datt ech am Bureau 
sinn. Mä ech muss awer éierlech soen, datt ech 
net wousst, datt et de Bureau wier, deen dat 
géif decidéieren. Ech muss dat éierlech da 
soen.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Säit 30 Joer!
 M. Gast Gibéryen (ADR).- Nee. Jo, ech 

sinn 30 Joer net am Bureau. Voilà!
(Brouhaha et interruption par M. Alex 
 Bodry)
Majo, et si Saachen hei an der Chamber ... 
 Genau wéi de Kolleeg Baum elo hei an ëffentle-
cher Sitzung eng Propositioun gemaach huet, 
fir d’Chambersdebatten op Franséisch ze maa-
chen. Ech mengen, et ass awer ëmmer d’Recht 
vun der Chamber oder vun engem Deputéier-
ten, fir och engem Bureau Propositiounen ze 
maachen.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Et wär méi 
glafwierdeg, wann d’Membere vum Bureau et 
selwer géife maachen!

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Majo sécher. 
Dat kann ee maachen. Wann ech et dann, éier-
lech gesot, gewosst hätt, hätt ech et och am 
Bureau gemaach. Mä ech wousst dat doten 
net. Duerfir, mir hu gemengt, ...

 M. Alex Bodry (LSAP).- Dir waart awer 
laang genuch President vun der Reglements-
kommissioun!

 M. Gast Gibéryen (ADR).- … et wier 
d’Chamber, déi dat géif decidéieren. Duerfir 
huet de Kolleeg Kartheiser eng Resolutioun era-
ginn, fir datt dat soll gemaach ginn.
Dat huet also guer näischt mat deem ze dinn, 
wat den Här Bodry hei gesot huet.
(Brouhaha)
Et huet ganz einfach domat ze dinn ... An huet 
dann een e Problem? Här President, et schéngt 
mer, wéi wa verschidde Leit heibannen ...
(Interruption par la présidence)
... e Problem hätten, iwwert de Sujet an ëffent-
lecher Sitzung ze schwätzen, ...
(Interruption par M. Alex Bodry)
... an duerfir dat Ganzt wëllen hannert d’Kulis-
sen an de Bureau verleeën!

 M. Alex Bodry (LSAP).- D’Show geet wei-
der!

 M. Fernand Kartheiser (ADR), auteur.- 
Ganz richteg! Ganz richteg!
(Brouhaha)

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools. Den Här Berger wannechgelift.

 M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech mengen, heiansdo gëtt jo zitéiert, 
datt Leit hei laang, éierewierdeg Membere 
sinn, 30 Joer oder méi laang, ...

 M. Max Hahn (DP).- Oh Mamm, jo!
 M. Eugène Berger (DP).- ... an datt se 

och d’Reglement gutt kennen. An ech 
mengen, dann …

 M. Alex Bodry (LSAP).- An Dir sidd den 
Alterspresident!
(Interruption par M. Gast Gibéryen)
(Brouhaha et interruptions)

 M. Eugène Berger (DP).- Wann een 
also ... Här President!

 M. Fernand Etgen, Président.- Wannech-
gelift, Här Gibéryen, nach e bësse Gedold. 
Nach e bësse Gedold, da si mer geschwë fäer-
deg fir haut. Den Här Berger huet d’Wuert.

 M. Eugène Berger (DP).- Voilà, ech kann 
eigentlech nëmmen ënnersträichen, datt egal 
wéi, ob een am Bureau war oder net, wann ee 
laangjärege Member vun der Chamber ass an 
d’Reglement kennt, ...

 M. Alex Bodry (LSAP).- An Alterspresident 
ass!

 M. Eugène Berger (DP).- ... da weess ee 
ganz genau, datt dat do Sujete sinn, déi am 
Bureau decidéiert ginn, respektiv datt dat déi 
Plaz ass, wou een déi Saache soll abréngen. An 
och wann een den Historique vun deenen 
zwee, dräi leschte Jore kennt, wat Dir jo och 
virdrun nach eng Kéier hei gesot hutt, wat fir 
eng Efforten alleguerte scho gemaach gi sinn - 
dat sinn alles Saachen, déi och en cours sinn -, 

da wéisst een dat, och wann een net Member 
vum Bureau wier.
An ech ka mech eigentlech nëmmen de 
Wierder vun dem Alex Bodry uschléissen, datt 
et hei net ëm d’Saach geet, mä einfach 
 nëmmen drëm, fir hei eng Nummer ze 
maachen. An duerfir, mir plädéieren och, fir 
dat hei einfach an de Bureau ze ginn. Dat ass 
déi richteg Plaz, wou een doriwwer soll dann 
diskutéieren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Berger. Mir verweisen dës Reso-
lutioun dann domat an de Bureau.
Vote
Wien domadder averstanen ass, deen hieft 
d’Hand an d’Luucht.
Wien ass dergéint?
Wien enthält sech?
Dann ass dat och esou decidéiert.

9. Discours de M. le Président
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, mir sinn um Enn 
vun eiser ëffentlecher Sitzung vun haut 
ukomm. Déi nächst ëffentlech Sitzung, wou déi 

aktuell Sessioun zougemaach an déi nei opge-
maach gëtt, ass traditionell den zweeten 
 Dënschden am Oktober, dat heescht dëst Joer 
den 8. Oktober, wou dann direkt dem Premier-
minister seng Deklaratioun iwwert den État de 
la nation um Ordre du jour wäert stoen.
Bis dohi ginn natierlech d’Aarbechten an de 
Kommissiounen, an der Verwaltung an an de 
Fraktioune weider. An der éischter Sessioun no 
de Wahlen ass gutt Aarbecht geleescht ginn. 
Ech wëll elo net op den Detail agoen. Mir zéie 
Bilan Ufank Oktober, wann d’Sessioun 
2018/2019 zu Enn geet.
Loosst mech nach kuerz op déi grouss interna-
tional Reunioun zréckkommen, déi d’Chamber 
virun e puer Deeg organiséiert huet, déi 28. 
Sessioun vun der Parlamentarescher Assemblée 
vun der OSCE. Et war e grousse Rendez-vous 
an eng riseg Erausfuerderung fir esou ee klengt 
Parlament wéi eist. 735 Leit, dorënner 277 Par-
lamentarier aus 52 Länner, sinn op Lëtzebuerg 
komm, mat derbäi war och déi gréisst amerika-
nesch Delegatioun, déi mir jee empfaangen 
hunn, an eng grouss russesch Delegatioun.
Eis ganz Equipp huet eng beispillhaft Aarbecht 
geleescht bei der Organisatioun. All eis Leit, 
d’Deputéiert, d’Direktioun, eise Service interna-

tional verstäerkt vu Fräiwëllegen aus dem Haus, 
déi zesummen dës Konferenz zu engem Erfol-
leg gemaach hunn, hunn zu Recht vu ville Säi-
ten a virun allem awer vun eise Gäscht vill Luef 
kritt a verdéngen eis Unerkennung.
Ech soe jidderengem e grousse Merci fir säin 
Asaz. Eis Chamber huet e gutt Bild hannerlooss.

 Plusieurs voix.- Très bien !
(Applaudissement)

 M. Fernand Etgen, Président.- Do däerf ee 
roueg klappen.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech wëll op dëser 
Plaz awer och deem ganze Personal vun der 
Chamber mat un der Spëtzt eisem General-
sekretär Claude Frieseisen a sengen Adjointen, 
dem Här Benoît Reiter an der Madamm Isabelle 
Barra, de Mataarbechter aus de Fraktiounen a 
politesche Sensibilitéiten, der Press an dem 
 Sécherheetspersonal e ganz grousse Merci soen.
Ech hoffen, datt mir am Summer e puer Deeg 
Rou fannen an eis gutt erholl erëmgesinn.
Merci villmools.
Domadder si mer um Enn vun der Sitzung 
ukomm. D’Sitzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 16.16 heures.)
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1967 concernant l‘impôt sur le revenu ; 
3) modifiant la loi modifiée du 1er décembre 
1936 concernant l‘impôt commercial (« Ge-
wer  besteuergesetz ») ;
4) modifiant la loi d‘adaptation fiscale modifiée 
du 16 octobre 1934 (« Steueranpassungs-
gesetz ») ;
5) modifiant la loi générale des impôts modi-
fiée du 22 mai 1931 (« Abgabenordnung ») 
 p. 49-52
7387 - Projet de loi
a) ayant pour objet :
1. d‘autoriser le Gouvernement à effectuer, au 
cours des mois de janvier à avril 2019, les 
 dépenses figurant aux tableaux annexés à la 
présente loi ;
2. d‘autoriser le Gouvernement à recouvrer les 
impôts directs et indirects existant au 31 
 décembre 2018 d‘après les lois et les tarifs qui 
en règlent l‘assiette et la perception ;
3. de proroger certaines dispositions de la loi 
du 15 décembre 2017 concernant le budget 
des recettes et des dépenses de l‘État pour 
l‘exercice 2018
b) portant modification de la loi modifiée du 
17 décembre 2010 fixant les droits d‘accises et 
les taxes assimilées sur les produits éner-
gétiques, l‘électricité, les produits de tabacs 
manufacturés, l‘alcool et les boissons alcoo-
liques p. 53-58
7381 - Projet de loi modifiant l‘article L. 222-9 
du Code du travail p. 58-61

7391 - Projet de loi portant modification de :
1° la loi du 28 juillet 2018 relative au revenu 
d‘inclusion sociale ;
2° la loi modifiée du 12 septembre 2003 rela-
tive aux personnes handicapées ; et
3° la loi modifiée du 18 décembre 2009 
 organisant l‘aide sociale p. 61-63
7217 - Projet de loi instituant un registre des 
bénéficiaires effectifs et portant
1° transposition des dispositions de l‘article 30 
de la directive (UE) 2015/849 du Parlement 
 européen et du Conseil du 20 mai 2015 relative 
à la prévention de l‘utilisation du système finan-
cier aux fins du blanchiment de capitaux ou du 
financement du terrorisme, modifiant le règle-
ment (UE) n° 648/2012 du Parlement européen 
et du Conseil et abrogeant la directive 2005/60/
CE du Parlement européen et du Conseil et la 
directive 2006/70/CE de la Commission ;
2° modification de la loi modifiée du 19 dé-
cembre 2002 concernant le Registre de com-
merce et des sociétés ainsi que la comptabilité 
et les comptes annuels des entreprises p. 63-69
Dépôt d’une proposition de loi par M. Marc 
Goergen p. 69
7217 - Projet de loi instituant un registre des 
bénéficiaires effectifs et portant
1° transposition des dispositions de l‘article 30 
de la directive (UE) 2015/849 du Parlement 
 européen et du Conseil du 20 mai 2015 rela-
tive à la prévention de l‘utilisation du système 
financier aux fins du blanchiment de capitaux 
ou du financement du terrorisme, modifiant le 
règlement (UE) n° 648/2012 du Parlement 
 européen et du Conseil et abrogeant la direc-
tive 2005/60/CE du Parlement européen et  
du Conseil et la directive 2006/70/CE de la 
Commission ;
2° modification de la loi modifiée du 19 
décem bre 2002 concernant le Registre de 
commerce et des sociétés ainsi que la compta-
bilité et les comptes annuels des entreprises 
(suite) p. 69-71
Discours de fin d‘année de M. le Président 
 p. 71

Compte rendu n° 3

7e séance
Ouverture de la séance publique p. 73
Communications p. 73-74
7392 - Proposition de loi portant modification 
de la loi modifiée du 21 avril 1928 sur les asso-
ciations et les fondations sans but lucratif p. 74
Changements de composition des commis-
sions parlementaires p. 74
Changement de composition d’une délégation 
parlementaire luxembourgeoise auprès d’une 
assemblée parlementaire internationale p. 74
Ordre du jour p. 74
Heure de questions au Gouvernement
- Question n° 11 du 29 janvier 2019 de M. 
Marco Schank relative à la situation de parking et 
de stationnement à la gare d’Ettelbruck, adressée 
à M. le Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics  p. 74
- Question n° 12 du 28 janvier 2019 de M. Gusty 
Graas relative au traité sur le contrôle des forces 
de portée nucléaire (FNI), adressée à M. le 
Ministre  de la Défense p. 74-75
- Question n° 13 du 29 janvier 2019 de M. Sven 
Clement relative aux logements sociaux, adressée 
à Mme la Ministre du Logement p. 75
- Question n° 14 du 28 janvier 2019 de M. Dan 
Biancalana relative aux droits de l’enfant et le 
monde du sport, adressée à M. le Ministre des 
Sports p. 75
- Question n° 15 du 29 janvier 2019 de M. David 
Wagner relative à l’impact du Brexit sur les prix 
du marché immobilier, adressée à Mme la 
Ministre  du Logement p. 75-76
- Question n° 16 du 29 janvier 2019 de M. Carlo 
Back relative à la sécurité routière, adressée à M. 
le Ministre de la Mobilité et des Travaux publics 
 p. 76
- Question n° 17 du 29 janvier 2019 de M. 
Claude Wiseler relative aux capacités de stockage 
de pétrole, adressée à M. le Ministre de l’Énergie 
 p. 76

- Question n° 18 du 28 janvier 2019 de M. Max 
Hahn relative à la non-éligibilité des trottinettes 
électroniques pour les primes pour l’électromo-
bilité, adressée à Mme la Ministre de l’Environne-
ment, du Climat et du Développement durable 
 p. 76
- Question n° 19 du 29 janvier 2019 de M. Gast 
Gibéryen relative à l’unanimité dans le domaine 
fiscal au sein de l’Union européenne, adressée à 
M. le Ministre des Finances p. 76-77
- Question n° 20 du 28 janvier 2019 de M. Marc 
Angel relative à l’opération navale Sophia, adres-
sée à M. le Ministre de la Défense p. 77
- Question n° 21 du 29 janvier 2019 de M. Félix 
Eischen relative au projet de construction de la 
SNHBM, nommé Elmen, à Olm, adressée à Mme 
la Ministre du Logement p. 77-78
- Question n° 22 du 28 janvier 2019 de M. André 
Bauler relative à l’évolution du nombre de per-
sonnes souffrant de la grippe, adressée à M. le 
Ministre de la Santé p. 78
- Question n° 23 du 29 janvier 2019 de M. Franz 
Fayot relative à l‘« Autofestival », adressée à M. le 
Ministre de l’Énergie p. 78
- Question n °24 du 29 janvier 2019 de M. Franz 
Fayot relative aux normes de l’OMS concernant 
les émissions de particules fines et d’oxydes 
d’azote, adressée à M. le Ministre de la Santé 
 p. 78
- Question élargie n° 1 de M. Marco Schank rela-
tive aux certificats de performance énergétique 
 p. 78-79
- Question élargie n° 2 de Mme Martine Hansen 
relative aux accidents routiers impliquant une 
colli sion avec un arbre p. 79-80
- Question élargie n° 3 de M. Marco Schank rela-
tive à la gratuité des transports publics prévue 
pour 2020 p. 80-82
7243 - Projet de loi
a) fixant les prescriptions techniques des 
bateaux  de navigation intérieure ;
b) modifiant la loi du 28 juillet 1973 portant 
création d’un service de la navigation ; et
c) modifiant la loi du 23 décembre 2016 
concernant la gestion du domaine public fluvial
 p. 82
7248 - Projet de loi portant modification de la 
loi du 20 mai 2014 relative au financement du 
Réseau national intégré de radiocommunica-
tion pour les services de sécurité et de secours 
luxembourgeois en vue du financement des 
travaux d’extension et de perfectionnement du 
Réseau national intégré de radiocommunica-
tion pour les services de sécurité et de secours 
luxembourgeois p. 83-84
7384 - Proposition de loi portant modification 
du chapitre IX relatif au financement des cam-
pagnes électorales de la loi électorale modifiée 
du 18 février 2003 p. 84-85
7385 - Projet de loi portant modification de 
l’article 295 de la loi électorale modifiée du 18 
février 2003 p. 85-86

8e séance
Ouverture de la séance publique p. 86
Changement de composition d’une commis-
sion parlementaire p. 86
Désignation de deux membres du Conseil 
natio nal des finances publiques p. 86-87
Désignation d’un président et de quatre 
membres du Centre pour l’égalité de traite-
ment p. 87
Heure d’actualité du groupe politique CSV au 
sujet du bilan et des perspectives du space 
mining  p. 87-91
Heure d’actualité du groupe politique déi 
gréng au sujet du risque de pauvreté des 
jeunes au Luxembourg p. 91-94

9e séance
Ouverture de la séance publique p. 95
Communications p. 95
Ordre du jour  p. 95
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Dépôt d’une proposition de loi par M. Gilles 
Roth p. 95-96
7397 - Débat d’orientation sur le financement 
des grands projets d’infrastructure réalisés par 
l’État p. 96-102
7367 - Projet de loi portant modification : 
1° de la loi modifiée du 25 mars 2015 fixant le 
régime des traitements et les conditions et 
moda lités d’avancement des fonctionnaires de 
l’État ; et 2° de la loi du 1er août 2018 portant 
fixation des conditions et modalités d’un 
compte épargne-temps dans la Fonction pu-
blique p. 102-103

10e séance
Ouverture de la séance publique p. 104
Hommage aux victimes d’une explosion au 
 dépôt de munitions du camp militaire à 
Waldhof  p. 104
7333 - Projet de loi portant approbation de la 
Convention multilatérale pour la mise en œu-
vre des mesures relatives aux conventions 
fiscales  pour prévenir l’érosion de la base d’im-
position et le transfert de bénéfices, signée à 
Paris, le 7 juin 2017 p. 104-106
7363 - Projet de loi portant modification de la 
loi modifiée du 1er août 2001 concernant la cir-
culation de titres p. 106-108
7223 - Projet de loi portant modification de la 
loi du 25 novembre 2014 prévoyant la procé-
dure applicable à l’échange de renseignements 
sur demande en matière fiscale p. 108-111
7288 - Projet de loi portant modification de la 
loi modifiée du 28 juin 1976 portant réglemen-
tation de la pêche dans les eaux intérieures 
 p. 111-112
7368 - Projet de loi portant approbation des 
amendements au Protocole de 1999 à la 
Convention sur la pollution atmosphérique 
transfrontière à longue distance, relatif à la 
réduc tion de l’acidification, de l’eutrophisation 
et de l’ozone troposphérique, à ses annexes II à 
IX et portant ajout de nouvelles annexes X et 
XI, adoptés par la décision 2012/2 du 4 mai 
2012 prise à Genève lors de la 30e session de 
l’organe exécutif de la Convention de 1979 sur 
la pollution atmosphérique transfrontière à 
longue distance p. 112-118

Compte rendu n° 4

11e séance
Ouverture de la séance publique  p. 119
Hommage à la mémoire de M. Bernard Berg, 
Député honoraire p. 119
Octroi de titres honorifiques p. 119
Communications p. 119-120
7407 - Proposition de loi modifiant la loi du 11 
août 1982 concernant la protection de la vie 
privée
7410 - Proposition de loi portant modification 
de la loi du 24 février 1984 sur le régime des 
langues modifiée par la loi du 23 septembre 
2018
7414 - Proposition de révision de l’article 95ter 
de la Constitution p. 120
Ordre du jour p. 120
Heure de questions au Gouvernement
- Question n° 25 du 12 mars 2019 de M. Laurent 
Mosar relative au registre des bénéficiaires 
effectifs , adressée à M. le Ministre de la Justice 
 p. 120-121
- Question n° 26 du 11 mars 2019 de M. André 
Bauler relative au concept de la nouvelle galerie 
nationale d’art luxembourgeois, adressée à Mme 
la Ministre de la Culture p. 121
- Question n° 27 du 12 mars 2019 de M. Sven 
Clement relative aux prix des maisons de retraite, 
adressée à Mme la Ministre de la Famille et de 
l’Intégration p. 121
- Question n° 28 du 11 mars 2019 de M. Marc 
Angel relative à la Coopération structurée perma-
nente (CSP/PESCO), adressée à M. le Ministre de 
la Défense p. 121-122
- Question n° 29 du 12 mars 2019 de M. Marc 
Baum relative à la capitale culturelle Esch22, 
adressée à Mme la Ministre de la Culture p. 122
- Question n° 30 du 12 mars 2019 de M. Charles 
Margue relative au congé pour raisons familiales, 
adressée à M. le Ministre du Travail, de l’Emploi 
et de l’Économie sociale et solidaire p. 122

- Question n° 31 du 12 mars 2019 de Mme 
 Carole Hartmann relative aux enjeux du Brexit 
pour les avocats britanniques exerçant sous leur 
titre d’origine, adressée à M. le Ministre de la 
Justice   p. 122-123
- Question n° 32 du 12 mars 2019 de M. Eugène 
Berger relative à l’extension de l’autoroute A31, 
adressée à M. le Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics p. 123
- Question n° 33 du 12 mars 2019 de M. Gusty 
Graas relative aux violences lors des événements 
sportifs, adressée à M. le Ministre de la Sécurité 
intérieure  p. 123
- Question n° 34 du 12 mars 2019 de Mme 
Carole  Hartmann relative à la mention du sexe et 
du ou des prénoms à l’état civil, adressée à M. le 
Ministre de la Justice p. 123-124
Heure d’actualité du groupe politique CSV au 
sujet de la production de logements par le 
Fonds du logement depuis la réforme de l’éta-
blissement public p. 124-128
7324 - Projet de loi portant introduction d’un 
compte épargne-temps et modifiant :
1° le Code du travail ;
2° le Code civil ;
3° la loi modifiée du 4 décembre 1967 concer-
nant l’impôt sur le revenu p. 128-131

12e séance
Ouverture de la séance publique  p. 132
Déclaration de M. Jean Asselborn, Mi-
nistre des Affaires étrangères et euro-
péennes, sur la politique européenne et 
étrangère  p. 132-138
7355 - Projet de loi portant approbation  
des amendements à l’article 8 du Statut  
de Rome de la Cour pénale internationale 
adoptés le 14 décembre 2017 par l’Assemblée 
des États Parties  du Statut de Rome de la Cour 
pénale inter nationale, lors de sa 12e séance 
 plénière, à New York, et portant modification 
de l’article  136quater du Code pénal 
 p. 138-139

Compte rendu n° 5

13e séance
Ouverture de la séance publique p. 140
Heure d’actualité de la sensibilité politique déi 
Lénk au sujet du stage d’enseignement dans 
l’enseignement fondamental p. 140-143
Débat sur la politique européenne et 
étrangère p. 143-161

14e séance
Ouverture de la séance publique p. 162
Communications p. 162
Ordre du jour p. 162
- Question élargie n° 5 de M. Sven Clement au 
sujet  du salaire des chargés de cours et des 
 chargés d’éducation  p. 162-163
7271 - Projet de loi relative à la facturation 
électronique dans le cadre des marchés publics 
et des contrats de concession p. 163-165
7421 - Projet de loi
portant modification de :
1° la loi modifiée du 12 septembre 2003 rela-
tive aux personnes handicapées ;
2° la loi modifiée du 28 juillet 2018 relative au 
revenu d’inclusion sociale p. 165
7406 - Projet de loi portant modification de :
1° la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le 
statut  général des fonctionnaires de l’État ;
2° la loi modifiée du 24 décembre 1985 fixant 
le statut général des fonctionnaires commu-
naux  p. 165-166
7401 - Projet de loi relative à des mesures à 
prendre en relation avec le secteur financier en 
cas de retrait du Royaume-Uni de Grande-Bre-
tagne et d’Irlande du Nord de l’Union euro-
péenne et modifiant :
1° la loi modifiée du 5 avril 1993 relative au 
secteur financier ;
2° la loi modifiée du 10 novembre 2009 rela-
tive aux services de paiement ;
3° la loi modifiée du 17 décembre 2010 
concernant les organismes de placement col-
lectif ;
4° la loi modifiée du 12 juillet 2013 relative aux 
gestionnaires de fonds d’investissement alter-
natifs ;
5° la loi modifiée du 7 décembre 2015 sur le 
secteur des assurances ; et 

6° la loi modifiée du 18 décembre 2015 rela-
tive à la défaillance des établissements de crédit  
et de certaines entreprises d’investissement 
 p. 166-168
7172 - Projet de loi
1. relative à la protection sanitaire des per-
sonnes contre les dangers résultant de l’exposi-
tion aux rayonnements ionisants et à la sécurité 
des sources de rayonnements ionisants contre 
les actes de malveillance ;
2. relative à la gestion des déchets radioactifs, 
du transport de matières radioactives et de 
l’importation ;
3. portant modification de la loi modifiée du 
21 novembre 1980 portant organisation de la 
Direction de la santé p. 168-172

Compte rendu n° 6

15e séance
Ouverture de la séance publique p. 173
7409 - Projet de loi portant modification de la 
loi du 28 octobre 2016 relative à la reconnais-
sance des qualifications professionnelles 
 p. 173-174
7399 - Projet de loi portant modification :
1. des articles L. 232-2 et L. 233-4 du Code du 
travail ;
2. de l’article 28-1 de la loi modifiée du 16 avril 
1979 fixant le statut général des fonctionnaires 
de l’État p. 174-178
Heure d’actualité du groupe politique CSV au 
sujet du projet Google et plus particulièrement 
sur les incidences de ce projet sur l’environne-
ment naturel et les questions de l’énergie 
(consommation et approvisionnement) 
 p. 178-184
- Question élargie n° 4 de M. Marco Schank rela-
tive à l’avenir énergétique de la France et la 
 gestion des déchets radioactifs  p. 184-185
Ordre du jour p. 185
7350 - Projet de loi concernant certaines mo-
dalités d’application et les sanctions du règle-
ment (UE) 2017/852 du Parlement européen et 
du Conseil du 17 mai 2017 relatif au mercure 
et abrogeant le règlement (CE) n° 1102/2008 
 p. 185-187
7357 - Projet de loi modifiant la loi modifiée 
du 4 septembre 2015 relative aux produits bio-
cides p. 187-189
7358 - Projet de loi portant modification de la 
loi du 16 décembre 2011 concernant l’enregis-
trement, l’évaluation et l’autorisation des 
 substances chimiques ainsi que la classification, 
l’étiquetage et l’emballage des substances et 
mélanges chimiques p. 189

16e séance
Ouverture de la séance publique p. 190
7412 - Projet de loi portant modification de la 
loi modifiée du 29 août 2008 sur la libre circu-
lation des personnes et l’immigration 
 p. 190-192
7426 - Projet de loi relative à des mesures à 
prendre en relation avec le secteur financier en 
cas de retrait du Royaume-Uni de Grande- 
Bretagne et d’Irlande du Nord de l’Union 
 européenne et modifiant :
1° la loi modifiée du 13 février 2007 relative 
aux fonds d’investissement spécialisés et
2° la loi modifiée du 17 décembre 2010 
concernant les organismes de placement 
collec tif p. 192-194
Débat de consultation au sujet du Plan d’action 
national d’égalité des femmes et des hommes 
 p. 194-198
- Question urgente n° 569 de M. Michel Wolter 
relative  à la peste porcine  p. 198-199
Débat de consultation au sujet du Plan d’action 
national d’égalité des femmes et des hommes 
(suite) p. 199-203
7130 - Projet de loi portant approbation du 
Protocole portant amendement de la Conven-
tion relative à l’aviation civile internationale 
 [article 50, alinéa a)], signé à Montréal le 6  
 octobre 2016
et
7131 - Projet de loi portant approbation du 
Protocole portant amendement de la Conven-
tion relative à l’aviation civile internationale 
 [article 56], signé à Montréal le 6 octobre 2016 
 p. 203-204
7313 - Projet de loi portant approbation
1° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gou-
vernement de la République du Kazakhstan 

relatif  à des services aériens, fait à Astana, le 21 
mai 2015 ;
2° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver ne-
ment de la République d’Arménie relatif à des 
services aériens, fait à Luxembourg, le 8 dé-
cembre 2015 ;
3° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver ne-
ment de la République du Cameroun relatif au 
transport aérien, fait à Luxembourg, le 26 jan-
vier 2016 ;
4° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver ne-
ment de la République de Côte d’Ivoire relatif 
au transport aérien, fait à Luxembourg, le 4 fé-
vrier 2016 ;
5° de l’“Agreement between the Government 
of the Grand Duchy of Luxembourg and the 
Government of the Republic of Zambia on air 
services”, fait à Luxembourg, le 29 février 
2016 ;
6° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver ne-
ment du Turkménistan relatif à des services aé-
riens, fait à Ashgabat, le 6 septembre 2016 ;
7° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver ne-
ment de la Mongolie relatif à des services 
aériens , fait à Leipzig, le 1er juin 2017 ;
8° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver ne-
ment de la République de Colombie relatif à 
des services aériens, fait à New York, le 22 sep-
tembre 2017 ;
9° de l’Accord entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouver ne-
ment de la République du Niger relatif au 
transport aérien, fait à Niamey, le 8 février 
2018 p. 204-205
7362 - Projet de loi
1° portant approbation du protocole modifiant 
l’Accord du 9 février 1994 relatif à la percep-
tion d’un droit d’usage pour l’utilisation de 
 certaines routes par des véhicules utilitaires 
lourds conformément à la directive 2011/76/
UE du Parlement européen et du Conseil du 27 
septembre 2011 modifiant la directive 
1999/62/CE relative à la taxation des poids 
lourds pour l’utilisation de certaines infrastruc-
tures, fait à Bruxelles, le 6 décembre 2017 ;
2° modifiant la loi modifiée du 24 février 1995 
portant approbation et application de l’Accord 
relatif à la perception d’un droit d’usage pour 
l’utilisation de certaines routes par des véhi-
cules utilitaires lourds, fait à Bruxelles, le 9 
février  1994 p. 205-206
- Question urgente n° 569 de M. Michel Wolter 
relative à la peste porcine (suite) p. 206-207

Compte rendu n° 7

17e séance
Ouverture de la séance publique  p. 208
Hommage à la mémoire de Son Altesse Royale 
le Grand-Duc Jean p. 208
Ordre du jour p. 208
7450 - Projet de loi concernant le budget 
des recettes et des dépenses de l’État 
pour l’exercice 2019 et modifiant :
1° le Code de la sécurité sociale ;
2° le Code du travail ;
3° la loi générale des impôts modifiée du 
22 mai 1931 (« Abgabenordnung ») ;
4° la loi modifiée du 30 juin 1947 portant 
organisation du Corps diplomatique ;
5° la loi modifiée du 4 décembre 1967 
concernant l’impôt sur le revenu ;
6° la loi modifiée du 12 février 1979 
concernant la taxe sur la valeur ajoutée ;
7° la loi modifiée du 10 décembre 1998 
portant création de l’établissement 
public  dénommé « Fonds d’assainisse-
ment de la Cité Syrdall » ;
8° la loi modifiée du 8 juin 1999 sur le 
budget, la comptabilité et la trésorerie 
de l’État ;
9° la loi modifiée du 24 décembre 1999 
concernant le budget des recettes et des 
dépenses de l’État pour l’exercice 2000 ;
10° la loi modifiée du 22 décembre 2006 
concernant le budget des recettes et des 
dépenses de l’État pour l’exercice 2007 ;
11° la loi modifiée du 14 décembre 2016 
portant création d’un Fonds de dotation 
globale des communes
et
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7451 - Projet de loi relatif à la program-
mation financière pluriannuelle pour la 
période 2018-2022
- Rapport de la Commission des Finances et du 
Budget p. 208-211
7450 - Projet de loi concernant le budget 
des recettes et des dépenses de l’État 
pour l’exercice 2019 et modifiant [...] 
(suite),
7451 - Projet de loi relatif à la program-
mation financière pluriannuelle pour la 
période 2018-2022 (suite)
et
Programme de stabilité et de croissance 
(PSC) et Programme national de réforme 
(PNR)
- Exposé relatif aux projets de loi 7450 et 7451 et 
présentation du Programme de stabilité et de 
croissance : M. Pierre Gramegna, Ministre des 
Finances  p. 211-213
- Présentation du Programme national de 
réforme  : M. Étienne Schneider, Ministre de l’Éco-
nomie p. 213
- Discussion générale p. 213-216

18e séance
Ouverture de la séance publique p. 216
7450 - Projet de loi concernant le budget 
des recettes et des dépenses de l’État 
pour l’exercice 2019 et modifiant [...] 
(suite),
7451 - Projet de loi relatif à la program-
mation financière pluriannuelle pour la 
période 2018-2022 (suite)
et
Programme de stabilité et de croissance 
(PSC) et Programme national de réforme 
(PNR) (suite)
- Discussion générale (suite) p. 216-234
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19e séance
Ouverture de la séance publique p. 235
Hommage à la mémoire de M. Jean Goedert, 
député honoraire p. 235-236
Dépôt d’une proposition de loi par M. Laurent 
Mosar p. 236
7450 - Projet de loi concernant le budget 
des recettes et des dépenses de l’État 
pour l’exercice 2019 et modifiant :
1° le Code de la sécurité sociale ;
2° le Code du travail ;
3° la loi générale des impôts modifiée du 
22 mai 1931 (« Abgabenordnung ») ;
4° la loi modifiée du 30 juin 1947 por-
tant organisation du Corps diploma-
tique ;
5° la loi modifiée du 4 décembre 1967 
concernant l’impôt sur le revenu ;
6° la loi modifiée du 12 février 1979 
concernant la taxe sur la valeur ajoutée ;
7° la loi modifiée du 10 décembre 1998 
portant création de l’établissement 
public  dénommé « Fonds d’assainisse-
ment de la Cité Syrdall » ;
8° la loi modifiée du 8 juin 1999 sur le 
budget, la comptabilité et la trésorerie 
de l’État ;
9° la loi modifiée du 24 décembre 1999 
concernant le budget des recettes et des 
dépenses de l’État pour l’exercice 2000 ;
10° la loi modifiée du 22 décembre 2006 
concernant le budget des recettes et des 
dépenses de l’État pour l’exercice 2007 ;
11° la loi modifiée du 14 décembre 2016 
portant création d’un Fonds de dotation 
globale des communes (suite)
7451 - Projet de loi relatif à la program-
mation financière pluriannuelle pour la 
période 2018-2022 (suite)
et
Programme de stabilité et de croissance 
(PSC) et Programme national de réforme 
(PNR) (suite)
- Discussion générale (suite) p. 236-245
- Prises de position du Gouvernement p. 245-246
- Votes p. 247-248
- Motions p. 248-252
7330 - Projet de loi portant règlement du 
compte général de l’exercice 2017 p. 246-247

7419 - Comptes du service intérieur de la 
Chambre des Députés pour l’exercice 2017 
 p. 252-253
Résolution concernant les comptes de l’exer-
cice 2017 de la Cour des comptes p. 253

Résolution concernant les comptes de l’exer-
cice 2017 du Médiateur p. 253

20e séance
Séance solennelle de commémoration à l’occa-
sion des funérailles de Son Altesse Royale le 
Grand-Duc Jean (cf. pages introductives du 
compte rendu n° 06)

21e séance
Ouverture de la séance publique  p. 254
Communications p. 254
7433 - Proposition de loi pour une finance 
durable  et modifiant la loi du 17 décembre 
2010 concernant les organismes de placement 
collectif 
7434 - Proposition de loi portant flexibilisation 
du congé parental et extension de l’exercice du 
congé parental aux grands-parents et modi-
fiant 1. le Code du travail, 2. le Code de la 
sécurité  sociale, 3. la loi modifiée du 16 avril 
1979 fixant le statut général des fonctionnaires 
de l’État et 4. la loi modifiée du 24 décembre 
1985 fixant le statut général des fonctionnaires 
communaux 
7435 - Proposition de loi portant modification 
de loi modifiée du 4 juillet 2008 sur la jeunesse
7436 - Proposition de loi portant extension du 
cercle des bénéficiaires du congé pour raisons 
familiales aux grands-parents et modifiant le 
Code du travail
7437 - Proposition de loi portant modification 
du Livre IV du Code de la sécurité sociale relatif 
aux prestations familiales
et
7438 - Proposition de loi portant modification 
du Livre III du Code de la sécurité sociale relatif 
au années bébé (« baby years ») p. 254-255
Ordre du jour p. 255
Heure de questions au Gouvernement
- Question n° 35 du 7 mai 2019 de M. Georges 
Mischo relative au Hall des soufflantes à Esch/
Belval, adressée à Mme la Ministre de la Culture 
 p. 255
- Question n° 36 du 6 mai 2019 de M. Gusty 
Graas relative à la situation des demandeurs 
d’asile en Hongrie, adressée à M. le Ministre des 
Affaires étrangères et européennes  p. 255-256
- Question n° 37 du 7 mai 2019 de Mme Djuna 
Bernard relative à l’éducation au développement 
durable, adressée à M. le Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse p. 256
- Question n° 38 du 7 mai 2019 de M. Paul 
Galles relative aux pensions alimentaires, adres-
sée à Mme le Ministre de la Famille et de l’Inté-
gration p. 256-257
- Question n° 39 du 7 mai 2019 de Mme Martine 
Hansen relative au projet Google, adressée à M. 
le Premier Ministre, Ministre d’État  p. 257
- Question n° 40 du 7 mai 2019 de M. Laurent 
Mosar relative au financement des cultes, adressé 
à M. le Ministre des Cultes p. 257
- Question élargie n° 8 de M. Fernand Kartheiser 
au sujet des pratiques du Gouvernement dans le 
cadre de la ratification de conventions et traités 
 p. 257-258
7340 - Projet de loi portant modification de 
l’article 269 du Code pénal pour sanctionner 
les agressions contre les personnes participant 
à une mission de sécurité civile p. 258-260
7351 - Projet de loi relative à l’accessibilité des 
sites Internet et des applications mobiles des 
organismes du secteur public p. 260-262
- Question élargie n° 10 de M. Marco Schank re-
lative à la construction et à l’exploitation d’une 
centrale d’énergie dans la zone industrielle 
Eselborn /Lentzweiler p. 262-263

22e séance
Ouverture de la séance publique p. 263
- Question élargie n° 6 de M. Laurent Mosar rela-
tive à la proposition de directive sur le droit d’au-
teur dans le marché unique numérique 
 p. 263-264
- Question élargie n° 7 de M. Yves Cruchten rela-
tive à l’accès aux soins de santé p. 264-265
7316 - Projet de loi portant modification de la 
loi modifiée du 26 juillet 2002 sur la police et 
sur l’exploitation de l’Aéroport de Luxembourg 

ainsi que sur la construction d’une nouvelle 
aéro gare p. 265-266
7254 - Projet de loi portant transposition de la 
directive (UE) 2016/2370 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 14 décembre 2016 mo-
difiant la directive 2012/34/UE en ce qui 
concerne l’ouverture du marché des services 
nationaux de transport de voyageurs par che-
min de fer et la gouvernance de l’infrastructure 
ferroviaire p. 266-272
7404 - Proposition de modification du Règle-
ment de la Chambre des Députés relative à la 
présence d’un collaborateur du rapporteur lors 
de réunions de commission p. 272-275 
 p. 277
7405 - Proposition de modification du Règle-
ment de la Chambre des Députés relative à la 
composition du Bureau et à la déclaration de 
politique générale sur l’état de la nation 
 p. 275-276
7422 - Proposition de modification du Règle-
ment de la Chambre des Députés sur la vérifi-
cation des pouvoirs relative au Parlement euro-
péen p. 276-277
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23e séance
Ouverture de la séance publique p. 279
Hommage à la mémoire de M. Nicolas 
Eickmann , député honoraire p. 279
Communications p. 279
Ordre du jour p. 279
Composition du Bureau p. 279
Dépôt d’une motion par M. Laurent Mosar 
 p. 279-280
Déclaration de Mme Paulette Lenert, Ministre 
de la Coopération et de l’Action humanitaire, 
sur la politique de coopération au développe-
ment et de l’action humanitaire, suivie d’un 
débat p. 280-296

24e séance
Ouverture de la séance publique p. 296
Ordre du jour p. 296
Nomination du commissaire aux comptes de la 
Société nationale de crédit et d’investissement 
(SNCI) p. 296
7314 - Projet de loi portant transposition de la 
directive (UE) 2016/1148 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 6 juillet 2016 concer-
nant des mesures destinées à assurer un niveau 
élevé commun de sécurité des réseaux et des 
systèmes d’information dans l’Union euro-
péenne et modifiant
1° la loi modifiée du 20 avril 2009 portant 
création du Centre des technologies de l’infor-
mation de l’État et
2° la loi du 23 juillet 2016 portant création 
d’un Haut-Commissariat à la protection natio-
nale p. 296-301
Nomination du commissaire aux comptes de la 
Société nationale de crédit et d’investissement 
(SNCI) p. 301
7393 - Projet de loi portant modification de la 
loi du 14 septembre 2018 relative à une admi-
nistration transparente et ouverte p. 301
Motion de M. Laurent Mosar relative au res-
pect et à la défense du principe des « Spitzen-
kandidaten » lors de la désignation du pro-
chain président de la Commission européenne 
 p. 301-303
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25e séance
Ouverture de la séance publique p. 304
Hommage à la mémoire de M. Camille Gira, 
ancien député p. 304
Heure d’actualité de la sensibilité politique déi 
Lénk au sujet de la politique climatique du 
Gouvernement  p. 304-310 
 p. 320-321
Ordre du jour p. 310
Débat d’orientation sur la stratégie « Zéro 
déchets  » et la restriction des déchets en 
matièr e plastique au Luxembourg p. 310-320
7058 - Projet de loi concernant les mutuelles 
et modifiant la loi modifiée du 19 décembre 
2002 concernant le registre de commerce et 
des sociétés ainsi que la comptabilité et les 
comptes annuels des entreprises p. 321-323
7369 - Projet de loi portant approbation de la 
Convention de sécurité sociale entre le Gouver-
ne ment du Grand-Duché de Luxembourg et le 

Gouvernement de la République de Corée, 
faite à Luxembourg, le 1er mars 2018 
 p. 323-324

26e séance
Ouverture de la séance publique p. 325
Communications p. 325
Ordre du jour p. 325
Heure de questions au Gouvernement
- Question n° 41 du 13 juin 2019 de M. André 
Bauler relative au reclassement de certains 
terrains  dans la commune de Troisvierges en zone 
protégée, adressée à Mme la Ministre de l’Envi-
ronnement, du Climat et du Développement 
durable  p. 325-326
- Question n° 42 du 18 juin 2019 de Mme 
Martine  Hansen relative au sondage du SEW 
auprès  des enseignants dans l’enseignement fon-
damental, adressée à M. le Ministre de l’Éduca-
tion nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse 
 p. 326
- Question n° 43 du 18 juin 2019 de M. Dan 
Biancalana relative à la situation des détenus 
radi calisés au sein des établissements péniten-
tiaires, adressée à M. le Ministre de la Justice 
 p. 326
- Question n° 44 du 18 juin 2019 de M. Sven 
Clement relative aux conséquences d’un conflit 
militaire sur les activités de LuxGovSat SA, adres-
sée à M. le Ministre de la Défense  p. 326-327
- Question n° 45 du 18 juin 2019 de M. Charles 
Margue relative à la « Fête des voisins », adressée 
à Mme la Ministre de la Famille et de l’Intégration 
 p. 327
- Question n° 46 du 18 juin 2019 de M. Marc 
Baum relative à l’envoi des convocations pour les 
élections européennes 2019, adressée à Mme la 
Ministre de l’Intérieur  p. 327
- Question n° 47 du 18 juin 2019 de M. André 
Bauler relative au réaménagement de la N7 entre 
Diekirch et Ettelbruck, adressée à M. le Ministre 
de la Mobilité et des Travaux publics  p. 327-328
- Question n° 48 du 18 juin 2019 de M. Marc 
Lies relative à la consultation publique relative au 
contournement Hesperange/Alzingen, adressée à 
Mme la Ministre de l’Environnement, du Climat et 
du Développement durable p. 328
- Question n° 49 du 18 juin 2019 de M. Yves 
Cruchten relative à la mise en œuvre de la loi 
insti tuant un registre des bénéficiaires effectifs, 
adressée à M. le Ministre de la Justice  p. 328
- Question n° 50 du 18 juin 2019 de M. Paul 
Galles relative à l’étude de la CSL sur la corré-
lation entre le risque de pauvreté et la monopa-
rentalité au Luxembourg, adressée à Mme la 
Ministre  de la Famille et de l’Intégration  
 p. 328-329
Heure d’actualité du groupe politique CSV au 
sujet de l’état actuel de la stratégie d’exploita-
tion et de la recherche scientifique concernant 
les technologies « 4G », « 5G » respectivement 
« 6G » p. 329-334
- Question élargie n° 14 de M. Laurent Mosar au 
sujet de la blockchain du secteur public  
 p. 334-335
- Question élargie n° 11 de M. Léon Gloden au 
sujet  du bilan de la création de la société à res-
ponsabilité limitée simplifiée  p. 335-336
7268 - Projet de loi portant modification
1° du Code du travail ;
2° de la loi modifiée du 31 juillet 2006 portant 
introduction d’un Code du travail ;
3° de la loi modifiée du 19 décembre 2008 
portant réforme de la formation professionnelle 
 p. 336-344

Compte rendu n° 11

27e séance
Ouverture de la séance publique p. 345
Ordre du jour p. 345
- Question élargie n° 12 de M. Marco Schank au 
sujet de la mobilité et du transport des personnes 
handicapées p. 345-346
Dépôt d’une motion par M. Marco Schank 
 p. 346
7366 - Projet de loi relatif à certaines modalités 
d’application et à la sanction du règlement 
(UE) 2018/302 du Parlement européen et du 
Conseil du 28 février 2018 visant à contrer le 
blocage géographique injustifié et d’autres 
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formes de discrimination fondée sur la nationa-
lité, le lieu de résidence ou le lieu d’établisse-
ment des clients dans le marché intérieur, et 
modifiant les règlements (CE) n° 2006/2004 et 
(UE) 2017/2394 et la directive 2009/22/CE 

p. 346-349
7268 - Projet de loi portant modification
1° du Code du travail ;
2° de la loi modifiée du 31 juillet 2006 portant 
introduction d’un Code du travail ;
3° de la loi modifiée du 19 décembre 2008 
portant réforme de la formation professionnelle 
(suite) p. 349-350
Dépôt d’une motion par M. Gast Gibéryen 

p. 350
7353 - Projet de loi sur la protection des sa-
voir-faire et des informations commerciales non 
divulgués (secrets d’affaires) contre l’obtention, 
l’utilisation et la divulgation illicites p. 350-352
7304 - Projet de loi portant modification de la 
loi modifiée du 25 juillet 2005 portant création 
d’un lycée pilote p. 352-354

28e séance
Ouverture de la séance publique p. 355
Mots de bienvenue p. 355
Ordre du jour p . 355
Motion de M. Gast Gibéryen au sujet de la 
modification de l’avant-projet de la réserve 
 naturelle Gréngewald, de façon à préserver la 
 liaison routière CR119 entre le Stafelter et la 
N11 p. 355-356
Heure d’actualité du groupe politique LSAP au 
sujet de la conservation et de la protection du 
patrimoine industriel p. 356-359
- Question élargie n° 13 de M. André Bauler au 
sujet  des besoins en personnel des Archives natio-
nales ainsi que de l’état d’avancement concer-
nant la planification et construction d’un nou-
veau bâtiment  p. 359-360
Validation des élections européennes du 26 
mai 2019 p. 360

29e séance
Ouverture de la séance publique p. 361
Communications p. 361
Ordre du jour p. 361
7416 - Projet de loi modifiant l’article L. 222-9 
du Code du travail p. 361-364
Ordre du jour (suite) p. 364
7417 - Projet de loi portant modification de :
1° la loi modifiée du 12 septembre 2003 rela-
tive aux personnes handicapées ;
2° la loi modifiée du 28 juillet 2018 relative au 
revenu d’inclusion sociale p. 365-366
Ordre du jour (suite) p. 366
Heure d’actualité du groupe technique (ADR) 
au sujet de l’enseignement de la langue 
chinoise dans les lycées luxembourgeois et de 
l’offre relative à d’autres langues p. 366-369
7189 - Projet de loi concernant l’Institut éta-
tique d’aide à l’enfance et à la jeunesse 

p. 369-371
7417 - Projet de loi portant modification de :
1° la loi modifiée du 12 septembre 2003 rela-
tive aux personnes handicapées ;
2° la loi modifiée du 28 juillet 2018 relative au 
revenu d’inclusion sociale p. 371-372
Ordre du jour (suite) p. 372
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30e séance
Ouverture de la séance pu blique p. 373
Communications p. 373-374
Ordre du jour  p. 374
Dépôt d’une motion par M. Fernand Kartheiser 

p. 374
Heure de questions au Gouvernement
- Question n° 51 du 1er juillet 2019 de Mme 
 Carole Hartmann relative à l’agriculture solidaire, 
adressée à M. le Ministre de l’Agriculture, de la 
Viticulture et du Développement rural  p. 374-375
- Question n° 52 du 2 juillet 2019 de Mme 
 Martine Hansen relative à la canicule et l’approvi-

sionnement en eau potable pour particuliers et 
l’économie, adressée à Mme la Ministre de l’Envi-
ronnement, du Climat et du Développement 
durable   p. 375
- Question n° 53 du 2 juillet 2019 de M. Marc 
Hansen relative à la création d’une agence natio-
nale des médicaments, adressée à M. le Ministre 
de la Santé  p. 375
- Question n° 54 du 2 juillet 2019 de M. Jeff 
 Engelen relative à l’accessibilité des gares pour les 
personnes à mobilité réduite, adressée à M. le 
 Ministre de la Mobilité et des Travaux publics 

p. 375
- Question n° 55 du 1er juillet 2019 de M. André 
Bauler relative à l’application de la nouvelle légis-
lation sur la protection des données dans les hôpi-
taux, les pharmacies et dans les salles d’attente 
des médecins, adressée à M. le Ministre de la 
Santé  p. 375-376
- Question n° 56 du 2 juillet 2019 de M. Marco 
Schank relative aux amalgames dentaires, adres-
sée à M. le Ministre de la Santé  p. 376
- Question n° 57 du 2 juillet 2019 de M. Gusty 
Graas relative à la loque américaine, adressée à 
M. le Ministre de l’Agriculture, de la Viticulture et 
du Développement rural p. 376
- Question n° 58 du 2 juillet 2019 de M. Marc 
Goergen relative au transport d’animaux entre le 
Luxembourg et des pays tiers, adressée à M. le 
Ministre de l’Agriculture, de la Viticulture et du 
Développement rural  p. 376-377
- Question n° 59 du 2 juillet 2019 de M. Félix 
Eischen  relative à l’utilisation des couloirs pour 
bus pour le transport de personnes des centres 
psychogériatriques, adressée à M. le Ministre de 
la Mobilité et des Travaux publics  p. 377
- Question n° 60 du 2 juillet 2019 de Mme 
Françoise  Hetto-Gaasch relative au sac réutili-
sable pour les fruits et légumes dénommé 
« Super bag », adressée à Mme la Ministre de 
l’Environnement, du Climat et du Développement 
durable p. 377
Ordre du jour (suite)  p. 377-378
Motion de M. Marco Schank relative à la 
gratuité  du service de transport Adapto à partir 
de mars 2020 pour des personnes ayant un 
handicap p. 378-379
Ordre du jour (suite) p. 379-380
7360 - Projet de loi modifiant la loi du 4 août 
2014 relative à l’équipement meublant, 
 scientifique, informatique et autre de certains 
bâtiments de la Cité des sciences à Belval 

p. 380
7390 - Projet de loi portant approbation
1° du Protocole, fait à Luxembourg, le 18 sep-
tembre 2017, modifiant la Convention entre le 
Grand-Duché de Luxembourg et la République 
d’Ouzbékistan tendant à éviter les doubles 
impositions  et à prévenir la fraude fiscale en 
matière d’impôts sur le revenu et sur la fortune, 
faite à Luxembourg, le 2 juillet 1997 ;
2° de l’Avenant, fait à Bruxelles, le 5 décembre 
2017, à la Convention entre le Grand-Duché 
de Luxembourg et le Royaume de Belgique en 
vue d’éviter les doubles impositions et de régler  
certaines autres questions en matière d’impôts 
sur le revenu et sur la fortune, et le Protocole 
final  y relatif, faits à Luxembourg le 17 sep-
tembre 1970, tels que modifiés par les Ave-
nants du 11 décembre 2002 et du 16 juillet 
2009 ;
3° de la “Convention between the Grand 
 Duchy of Luxembourg and the Republic of 
 Kosovo for the elimination of double taxation 
with respect to taxes on income and on capital 
and the prevention of tax evasion and avoi-
dance”, et le Protocole y relatif, faits à Luxem-
bourg, le 8 décembre 2017 ;
4° de la Convention entre le Gouvernement du 
Grand-Duché de Luxembourg et le Gouverne-
ment de la République française en vue d’éviter 
les doubles impositions et de prévenir l’évasion 
et la fraude fiscales en matière d’impôts sur le 
revenu et sur la fortune, et le Protocole y relatif, 
faits à Paris, le 20 mars 2018 p. 380-382
7328 - Projet de loi :
1° relative aux prospectus pour valeurs mobi-
lières ;
2° portant mise en œuvre du règlement (UE) 
2017/1129 du Parlement européen et du 
Conseil du 14 juin 2017 concernant le prospec-
tus à publier en cas d’offre au public de valeurs 
mobilières ou en vue de l’admission de valeurs 
mobilières à la négociation sur un marché 
régle menté, et abrogeant la directive 2003/71/
CE  p. 382-384
7430 - Projet de loi portant approbation du 
Protocole au Traité de l’Atlantique Nord sur 
l’accession de la République de Macédoine du 
Nord, signé à Bruxelles, le 6 février 2019 

p. 384-385

Débat d’orientation sur l’agriculture biologique 
p. 385-387

31e séance
Ouverture de la séance publique  p. 388
Heure d’actualité du groupe politique déi 
gréng au sujet de la  vente de terrains à bâtir 
par les communes p. 388-392
Débat d’orientation sur l’agriculture biologique 
(suite) p. 392-400
7312 - Projet de loi portant approbation du 
Protocole pour éliminer le commerce illicite des 
produits du tabac, fait à Séoul, le 12 novembre 
2012 p. 400-402
Débat de consultation sur la digitalisation du 
Luxembourg  p. 402-415

32e séance
Ouverture de la séance publique p. 416
Communications p. 416
7453 - Proposition de loi portant modification 
de la loi électorale modifiée du 18 février 2003 

p. 416
Ordre du jour p. 416-418
7448 - Débat d’orientation relatif à l’avant-
projet de Plan national pour un développe-
ment durable p. 418-423
- Question élargie n° 16 de M. Georges Engel au 
sujet de la précarité énergétique au Luxembourg 

p. 423-424
7269 - Projet de loi complétant le Code du tra-
vail en portant création d’une activité d’assis-
tance à l’inclusion dans l’emploi pour les sala-
riés handicapés et les salariés en reclassement 
externe p. 424-426
7398 - Projet de loi portant modification de la 
loi du 26 décembre 2012 sur les services pos-
taux p. 426-427
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33e séance
Ouverture de la séance publique p. 428
Ordre du jour p. 428-429
Déclaration au sujet des fichiers et banques de 
données de la Police et de la Justice suivie d’un 
débat p. 429-445
7448 - Débat d’orientation relatif à l’avant-
projet de Plan national pour un développe-
ment durabl e (suite) p. 445-446
7269 - Projet de loi complétant le Code du 
travail  en portant création d’une activité 
d’assis tance à l’inclusion dans l’emploi pour les 
salariés handicapés et les salariés en reclasse-
ment externe (suite) p. 446
7398 - Projet de loi portant modification de la 
loi du 26 décembre 2012 sur les services 
postaux  (suite) p. 446-447
Motion de M. Laurent Mosar et M. Mars Di 
Bartolomeo invitant le Gouvernement à faire 
sienne la définition de travail de l’antisémitisme 
de l’IHRA et à renforcer et soutenir les mesures 
de sensibilisation et éducatives dans le cadre de 
la lutte contre toute manifestation d’intolé-
rance et de discrimination, en particulier l’anti-
sémitisme, pouvant mener à des actes de haine 
et de violence p. 447-449
Dépôt d’une résolution par M. Fernand 
Kartheiser p. 449-450
- Question élargie n° 15 de M. Dan Biancalana 
au sujet de la dynamisation des commerces de 
centre-ville p. 450-451
7190 - Projet de loi portant approbation du 
Protocole portant amendement du Traité sur 
un système d’information européen concer-
nant les véhicules et les permis de conduire 
(EUCARIS) et la déclaration conjointe, faits à 
Luxembourg le 8 juin 2017 p. 451
7275 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 
14 février 1955 concernant la réglementation de 
la circulation sur toutes les voies  publiques 

p. 451-452
7414A - Proposition de révision de l’article 
95ter de la Constitution p. 452-454
7386 - Projet de loi portant modification :
1. du Code de procédure pénale ;
2. du Nouveau Code de procédure civile ;
3. de la loi modifiée du 7 mars 1980 sur l’orga-
nisation judiciaire ;
4. de la loi modifiée du 10 août 1992 relative à 
la protection de la jeunesse ;
5. de la loi modifiée du 16 juin 2004 portant 
réorganisation du centre socio-éducatif de 
l’État ;

6. de la loi modifiée du 7 juin 2012 sur les atta-
chés de justice p. 454-455
7402 - Projet de loi modifiant la loi modifiée 
du 24 mai 2011 concernant l’exercice de cer-
tains droits des actionnaires aux assemblées 
 générales de sociétés cotées aux fins de trans-
poser la directive (UE) 2017/828 du Parlement 
européen et du Conseil du 17 mai 2017 modi-
fiant la directive 2007/36/CE en vue de 
promou voir l’engagement à long terme des 
 actionnaires p. 455-456

34e séance
Ouverture de la séance publique  p. 457
Ordre du jour p. 457
7349 - Projet de loi portant
1. mise en œuvre du règlement 
(UE) n° 345/2013 du Parlement européen et 
du Conseil du 17 avril 2013 relatif aux fonds 
de capital-risque européens ;
2. mise en œuvre du règlement 
(UE) n° 346/2013 du Parlement européen et 
du Conseil du 17 avril 2013 relatif aux fonds 
d’entrepreneuriat social européens ;
3. mise en œuvre du règlement (UE) 2015/760 
du Parlement européen et du Conseil du 29 
avril 2015 relatif aux fonds européens d’inves-
tissement à long terme ;
4. mise en œuvre du règlement 
(UE) 2017/1131 du Parlement européen et du 
Conseil du 14 juin 2017 sur les fonds moné-
taires ;
5. mise en œuvre du règlement 
(UE) 2017/2402 du Parlement européen et du 
Conseil du 12 décembre 2017 créant un cadre 
général pour la titrisation ainsi qu’un cadre 
spécifique pour les titrisations simples, transpa-
rentes et standardisées, et modifiant les direc-
tives 2009/65/CE, 2009/138/CE et 2011/61/
UE et les règlements (CE) n° 1060/2009 et 
(UE) n° 648/2012 ;
6. modification de la loi modifiée du 5 avril 
1993 relative au secteur financier ;
7. modification de la loi du 23 juillet 2016 
relative  aux fonds d’investissement alternatifs 
réservés p. 457-458
7440 - Projet de loi portant modification
1° de la loi modifiée du 30 juillet 2015 portant 
création d’un Institut de formation de l’éduca-
tion nationale ;
2° de la loi modifiée du 10 juin 1980 portant 
planification des besoins en personnel ensei-
gnant de l’enseignement secondaire ;
3° de la loi modifiée du 6 février 2009 concer-
nant le personnel de l’enseignement fonda-
mental ;
4° de la loi modifiée du 26 février 2016 portant 
création d’une école internationale publique à 
Differdange ;
5° de la loi modifiée du 23 juillet 2016 portant 
création d’une réserve nationale des employés 
enseignants des lycées p. 458-464
Motion de M. Fernand Kartheiser relative à 
l’élaboration d’une règlementation introdui-
sant la surveillance des vestiaires, lors des cours 
de gymnastique et de piscine p. 464
7455 - Proposition de modification du Règle-
ment de la Chambre des Députés relative au 
Bureau, au Secrétaire général et à la Commis-
sion du Règlement p. 464-465
Changement de composition du Bureau - no-
mination des suppléants permanents p. 465
Résolution de M. Fernand Kartheiser relative à 
la mise en place d’un site Internet trilingue de 
la Chambre des Députés p. 465-466
Discours de M. le Président p. 466
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Question 0755 (05.06.2019) de MM. Marc 
Spautz et Georges Mischo (CSV) concernant 
la zone d’activités Esch/Lankelz :
Il y a environ un mois qu’un énorme incendie 
s’est déclaré à Esch-sur-Alzette. Comme l’ont 
rapporté divers médias, une fumée noire 
épaisse a envahi les alentours. Nombreux rive-
rains et autres personnes concernées se sont 
souciés de l’impact de cet incendie sur leur 
santé voire l’environnement.
C’est dans ce contexte que nous aimerions po-
ser les questions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
sociale et solidaire et à Madame le Ministre de 
l’Environnement :
1) Madame et Monsieur les Ministres peuvent-
ils confirmer que l’établissement en question 
s’est rigoureusement tenu aux obligations lui 
incombant en matière de commodo et incom-
modo ?
2) Madame et Monsieur les Ministres ne consi-
dèrent-ils pas qu’il faille « profiter » de l’occa-
sion pour soumettre les établissements installés 
dans le zoning en question à un contrôle en la 
matière ?
3) Madame et Monsieur les Ministres peuvent-
ils nous informer de la date des derniers 
contrôles effectués dans ledit zoning ? Quels 
ont été (i) la motivation et (ii) les résultats de 
ces contrôles ? Qu’en est-il des suites réservées 
à ces contrôles ?
Réponse commune (01.08.2019) de Mme 
Carole Dieschbourg, Ministre de l’Environne-
ment, du Climat et du Développement durable, et 
de M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire :
ad 1) Dans l’hypothèse où les honorables Dé-
putés se réfèrent à l’épicerie qui a été détruite 
lors d’un incendie, il y a lieu de signaler que 
celle-ci n’est pas soumise à une autorisation en 
matière d’établissements classés par les mi-
nistres ayant respectivement l’Environnement 
et le Travail dans leurs attributions.
Il faut noter que la loi modifiée du 10 juin 1999 
relative aux établissements classés ne dispense 
pas un exploitant du respect des dispositions 
de la loi modifiée du 19 juillet 2004 concernant 
l’aménagement communal et le développe-
ment urbain dont un des objectifs est « la sécu-
rité, la salubrité et l’hygiène publiques » et qui 
vise dans son article 37 « Autorisations de 
construire » entre autres « la réalisation, trans-
formation, changement du mode d’affectation, 
ou démolition d’une construction ».
ad 2) Un incendie auprès d’un établissement 
non soumis à autorisation en vertu de la législa-

tion relative aux établissements classés ne peut 
pas servir comme facteur déclenchant pour 
soumettre tous les établissements situés dans 
son voisinage à un contrôle.
Dans ce contexte, il y a lieu de noter que la loi 
modifiée du 10 juin 1999 relative aux établisse-
ments classés n’accorde aux agents de l’Admi-
nistration de l’environnement et de l’Inspection 
du travail et des mines que le droit d’accès aux 
établissements tombant sous le champ d’appli-
cation de la législation relative aux établisse-
ments classés.
ad 3) Pendant la période du 30 juin 2016 au 
26 octobre 2017 cinq établissements ont fait 
l’objet d’un contrôle par les agents de l’Admi-
nistration de l’environnement. En tout huit vi-
sites des lieux ont été effectuées pendant cette 
période par les agents de l’Administration de 
l’environnement.
(i) Il s’agissait de contrôles conjoints effectués 
par des agents de l’Administration de l’environ-
nement et des agents du SRPS de la Police 
grand-ducale.
Ces contrôles ont révélé que l’aménagement et 
l’exploitation des établissements classés de trois 
exploitants n’étaient pas couverts par les auto-
risations requises en vertu de la loi modifiée du 
10 juin 1999 relative aux établissements clas-
sés.
Dans deux cas, des rapports et autres docu-
ments n’avaient pas été transmis à l’Adminis-
tration de l’environnement.
(ii) Les exploitants ont été invités à se confor-
mer aux dispositions légales.
En ce qui concerne plus particulièrement les 
deux établissements relevant de la classe 2 en 
matière d’établissements classés, les exploitants 
ont été informés que suite aux modifications 
récentes de la loi modifiée du 10 juin 1999 re-
latives aux établissements classés, les établisse-
ments de la classe 2, y inclus les éléments 
connexes s’y rapportant, ne sont plus autorisés 
conjointement avec les établissements classés 
relevant des classes 1, 1A, 1B, 3, 3A ou 3B. 
Dans le cadre de ces courriers, il a été souligné 
qu’une demande en vue de la régularisation de 
la situation d’autorisation de leurs établisse-
ments est à transmettre au bourgmestre de la 
Ville d’Esch-sur-Alzette. Une copie de chaque 
courrier a été transmise pour information à 
l’administration communale de la Ville d’Esch-
sur-Alzette.
L’Administration de l’environnement ignore ac-
tuellement quelles suites respectivement les ex-
ploitants en question ainsi que le bourgmestre 
de la Ville d’Esch-sur-Alzette ont réservé à ces 
courriers.
Il y a encore lieu de retenir qu’un des établisse-
ments contrôlés a cessé ses activités. Tous les 
dossiers relatifs à ces contrôles ont entre-temps 
pu être clôturés par l’Unité contrôles et inspec-
tions de l’Administration de l’environnement.

Étant donné qu’aucun indice relatif à une in-
fraction, ni réclamation en relation avec les 
compétences attribuées au ministre ayant le 
Travail dans ses attributions dans le cadre de la 
loi dite « commodo/incommodo » n’a été 
porté à la connaissance de l’ITM, aucun 
contrôle spécifique des impositions reprises 
dans les arrêtés d’autorisation et aucun 
contrôle in situ n’ont été effectués par les 
agents de l’ITM dans ce cadre.

Question 0794 (17.06.2019) de M. Marc 
Lies (CSV) concernant la sortie de véhicules 
du CGDIS de Hesperange :
Le Centre d’incendie et de secours de Hespe-
range, demeurant à L-5863 Hesperange, 112, 
Allée de la Jeunesse Sacrifiée 1940-1945, se si-
tue directement à l’entrée de l’agglomération 
où la vitesse maximale est de 90 km/h.
Cette situation risque de causer des situations 
dangereuses dans la mesure où, d’une part, 
des engins et véhicules d’intervention lourde 
sortent et accèdent au terrain via le CR226 et, 
d’autre part, des véhicules privés arrivent à vi-
tesse élevée en direction de l’agglomération.
Dans ce contexte, je voudrais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Mobilité et des Travaux publics :
- Monsieur le Ministre ne juge-t-il pas opportun 
d’abaisser la vitesse réglementée actuelle de 
90 km/h à au moins 70 km/h, afin de diminuer 
la probabilité d’un accident de circulation à cet 
endroit ?
- Dans la négative, le Ministre n’estime-t-il pas 
opportun d’installer un panneau avertisseur 
afin de mieux signaler aux conducteurs la sortie 
de véhicules d’intervention, ainsi qu’un ralen-
tisseur conventionnel réalisé par un simple 
marquage au sol ?
Réponse (30.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics : 
Il est vrai qu’à cet endroit du chemin repris 
CR226, la vitesse maximale autorisée est ac-
tuellement réglementée à 90 km/h, ce qui est 
susceptible de causer des situations dange-
reuses lorsque les véhicules d’intervention 
sortent du / accèdent au site du Centre d’in-
cendie et de secours.
C’est pour cette raison que je suis en effet 
d’avis que des mesures de sécurisation s’im-
posent. Ainsi, la vitesse maximale autorisée sera 
limitée à 70 km/h à la hauteur du Centre d’in-
cendie et de secours à Hesperange et, afin de 
sécuriser davantage l’accès au / la sortie du site 
de ce dernier, le guidage du trafic sera adapté 
et ensuite la circulation signalée de façon adé-
quate.
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0800 David Wagner,  Fonctionnement des infrastructures bibliothécaires 
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0804 Carlo Back Mesures en faveur d'une mobilité plus durable
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0832 Marc Hansen Exigences du règlement UE 2017/852 du Parlement  
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0861 Jeff Engelen Conduite de motocycles légers avec un permis de  
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0863 Mars Di Bartolomeo Compte et coût de l'enfant
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0865 Carole Hartmann,  Évolution des start-up 
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0874  Léon Gloden  Possibilité pour un médecin d'acquérir du matériel  
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1231  Marc Goergen  Rapatriement en cas de faillite d'un voyagiste 
urgente  

Question 0800 (18.06.2019) de MM. David 
Wagner et Marc Baum (déi Lénk) concernant 
le fonctionnement des infrastructures bi-
bliothécaires :
Avec l’ouverture du Luxembourg Learning 
Centre (LLC) en septembre 2018 et l’ouverture 
programmée du nouveau site unique de la Bi-
bliothèque nationale du Luxembourg (BnL) en 
septembre 2019, le Luxembourg est enfin en 
passe de se doter d’infrastructures bibliothé-
caires répondant à la fois aux besoins du grand 
public et des enseignants, chercheurs et autres 
utilisateurs professionnels de ces lieux du sa-
voir.
Toutefois, l’existence d’infrastructures d’excel-
lente qualité ne suffit pas à garantir que celles-
ci soient utilisées de manière optimale, comme 
l’illustrent les exemples suivants :
1) l’annonce de l’ouverture du nouveau site 
unique de la BnL, dont il est à prévoir qu’il atti-
rera un plus grand nombre d’usagers que le 
site principal actuel, n’a pas encore été accom-
pagnée de l’annonce de créations de postes 
permanents supplémentaires de bibliothécaires 
auprès de la BnL ;
2) le LLC, dont les horaires d’ouverture en se-
maine (08.00 heures à 22.00 heures) sont tout 
à fait adéquats pour une bibliothèque universi-
taire, reste fermé le weekend. Pourtant, l’on 
sait que beaucoup d’étudiant(e)s profitent du 
weekend pour réviser leurs cours ou préparer 
des travaux, ce dont beaucoup de biblio-
thèques universitaires à l’étranger tiennent 
compte en restant ouvertes au moins le sa-
medi ;
3) la bibliothèque de la Cour de justice de 
l’Union européenne (CJUE), qui réunit sans 
doute la plus grande collection en droit de l’UE 
au monde et dispose d’une grande salle de lec-
ture conçue par l’architecte de la Bibliothèque 
nationale de France pour accueillir le public (les 
agents de l’institution consultent les ouvrages 
dans leurs bureaux), limite depuis fin 2015 son 
accès aux enseignants et chercheurs à maxi-
mum 30 jours/année. Cette décision semble 
d’autant plus étonnante que la proximité avec 
la CJUE a régulièrement été invoquée par les 
gouvernements luxembourgeois successifs 
pour maintenir un campus universitaire à 
Luxembourg-Kirchberg ;
4) les collections de certains instituts de re-
cherche financés par l’État luxembourgeois et 
disposant d’une bibliothèque accessible au pu-
blic, comme l’Institut Max Planck, ne sont pas 
répertoriées au sein du catalogue collectif na-
tional a-z.lu. Au regard des pratiques actuelles 
des usagers, qui ont de plus en plus souvent 
recours à des catalogues collectifs, cela signifie 
que ces collections, pourtant importantes, sont 
invisibles (et donc de fait inexistantes) non seu-
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lement sur le plan national, mais aussi à l’inter-
national.
Au regard de ce qui précède, nous voudrions 
poser les questions suivantes à Madame la Mi-
nistre de la Culture et à Monsieur le Ministre de 
l’Enseignement supérieur et de la Recherche :
1) Madame la Ministre peut-elle m’informer s’il 
est prévu d’augmenter le nombre de bibliothé-
caires travaillant à la BnL pour tenir compte de 
la hausse de la fréquentation qu’entraînera 
l’ouverture du nouveau bâtiment ? Dans ce 
contexte, Madame la Ministre peut-elle égale-
ment me fournir des indications sur les nou-
veaux horaires de la bibliothèque, dont il a été 
dit qu’ils correspondraient davantage aux be-
soins des usagers ?
2) Monsieur le Ministre peut-il nous informer 
s’il est prévu : a) d’augmenter le nombre de bi-
bliothécaires travaillant au LLC pour tenir 
compte de l’accroissement des collections et 
du corps étudiant de l’Université du Luxem-
bourg ? b) d’ouvrir le LLC le samedi, comme 
c’est généralement le cas pour les grandes bi-
bliothèques universitaires ?
3) Monsieur le Ministre est-il disposé à interve-
nir auprès de la CJUE pour que celle-ci rende à 
nouveau sa bibliothèque plus accessible aux 
enseignants et chercheurs, voire aux 
étudiant(e)s en droit comme c’est le cas à la Bi-
bliothèque du Palais de la Paix à La Haye, bien 
que l’objectif principal de celle-ci soit de servir 
la Cour permanente d’arbitrage, la Cour inter-
nationale de justice et l’Académie de droit 
international de La Haye ?
4) Madame la Ministre et Monsieur le Ministre 
peuvent-ils nous indiquer quels sont les efforts 
que l’État compte fournir pour s’assurer que 
toutes les bibliothèques financées par l’argent 
du contribuable et accessibles au public voient 
leurs catalogues intégrés au catalogue collectif 
a-z ?
Réponse commune (26.07.2019) de Mme 
Sam Tanson, Ministre de la Culture, et de M. 
Claude Meisch, Ministre de l’Enseignement su-
périeur et de la Recherche : 
Les honorables députés s’enquièrent « s’il est 
prévu d’augmenter le nombre de bibliothé-
caires travaillant à la BnL pour tenir compte de 
la hausse de la fréquentation qu’entraînera 
l’ouverture du nouveau bâtiment ».
La construction d’un nouveau bâtiment pour la 
BnL n’a pas seulement pour objet d’augmenter 
la fréquentation de cette importante institution 
mais aussi de mieux valoriser ses collections pa-
trimoniales et de créer l’outil nécessaire pour 
contribuer au développement de la société de 
la connaissance dans toutes les couches de la 
population. Comme l’avait noté le rapport de 
la Commission du développement durable de 
la Chambre des députés, relatif à la loi autori-
sant la construction d’un nouveau bâtiment 
pour la Bibliothèque nationale (document par-
lementaire n° 65162, 13 mars 2013), « le 
transfert de la Bibliothèque nationale (…) de 
ses bâtiments actuels vers le nouveau siège im-
plique à partir de 2018 un besoin en personnel 
supplémentaire qui est évalué à 21,75 équiva-
lent plein temps, toutes catégories confondues 
(…) ». La BnL a bénéficié depuis 2012 de 16,5 
autorisations de recrutement en vue de l’ouver-
ture et de la gestion du nouveau bâtiment. 
Concernant la question relative aux futurs ho-
raires de la nouvelle Bibliothèque nationale, il 
est prévu que la bibliothèque allonge sa durée 
d’ouverture en soirée et soit désormais ouverte 
au public, du mardi au vendredi, de 10.00 
heures à 20.00 heures. Par ailleurs, elle sera 
également ouverte les samedis après-midi 
jusqu’à 18.00 heures, alors que l’ancien bâti-
ment fermait ses portes à midi. Une extension 
supplémentaire de ces horaires n’est pas exclue 
après une période de rodage de la nouvelle in-
frastructure, si telle est la demande du public et 
si les ressources à disposition le permettent. 

Concernant la question relative au nombre de 
bibliothécaires travaillant au Luxembourg Lear-
ning Centre (LLC) de l’Université du Luxem-
bourg et aux horaires d’ouverture du LLC, il 
convient de noter que de 2015 à 2018, l’uni-
versité a augmenté le personnel de la biblio-
thèque de 26 % pour répondre aux besoins 
des usagers. Elle continue à étudier l’adéqua-
tion des effectifs aux besoins, afin d’offrir le 
meilleur service aux usagers et de prolonger les 
heures d’ouverture. Par ailleurs, la convention-
cadre entre la BnL et l’université, signée le 10 
juillet 2019 par la Ministre de la Culture et le 
président du conseil de gouvernance de l’uni-
versité, prévoit, outre le renforcement des col-
laborations déjà existantes, les modalités de la 
coopération future entre la Faculté de droit, 
d’économie et de finance de l’université et la 
BnL en vue de l’accueil des étudiants, cher-
cheurs et enseignants des campus de Luxem-
bourg-ville dans le nouveau bâtiment de la 
BnL. Elle permettra aux usagers des campus de 
Luxembourg-ville un meilleur accès aux collec-

tions et une plus grande collaboration avec la 
BnL dans les achats et les abonnements. 

Afin de mieux répondre aux besoins des étu-
diants, l’Université a prolongé les heures d’ou-
verture du Luxembourg Learning Centre (LLC) 
temporairement pendant la période des exa-
mens. Ainsi, le LLC a été ouvert tous les same-
dis de 08.00 heures à 17.00 heures en juin 
2019 et il ouvrira également ses portes les sa-
medis de septembre à décembre 2019. Les 
heures exactes d’ouverture et de services les sa-
medis seront définies sur la base de l’expé-
rience acquise au cours de la phase pilote du 
juin. 

Pour l’exercice 2020, les effectifs, les heures 
d’ouverture et les services du LLC seront déve-
loppés dans la limite du budget disponible. La 
volonté de l’université est de rendre le centre le 
plus accessible possible. 

Quant à l’accessibilité de la bibliothèque de la 
Cour européenne de justice, celle-ci étant une 
bibliothèque hautement spécialisée, il est nor-
mal qu’elle ne soit pas accessible aux étudiants 
qui n’ont pas encore terminé leurs études uni-
versitaires.

Contrairement à l’Université du Luxembourg, 
le Max Planck Institute (MPI) Luxembourg n’est 
pas membre du réseau bibnet.lu des biblio-
thèques luxembourgeoises géré par la BnL. Par 
suite, comme le soulignent à juste titre les ho-
norables députés, les collections du MPI « ne 
sont pas répertoriées au sein du catalogue col-
lectif national a-z.lu ». Ce fait résulte de la vo-
lonté du MPI d’affirmer sa spécificité et son 
identité propre, mais aussi de ses coopérations 
avec la Max Planck Gesellschaft en Allemagne. 
Toutefois le MPI a signé en mars 2016 un Me-
morandum of Understanding avec la Biblio-
thèque nationale, en sa qualité de gestionnaire 
de la plateforme consortiale nationale pour 
l’acquisition et la gestion de publications élec-
troniques. Ce Memorandum of Understanding 
constitue un premier pas en vue de coopéra-
tions futures avec les partenaires du Consor-
tium Luxembourg pour l’acquisition et la ges-
tion de publications électroniques qui sont, 
outre la Bibliothèque nationale et l’université, 
les deux centres de recherche publics LIST et 
LIH. Par ailleurs, il est prévu que le MPI aura à 
terme son siège luxembourgeois sur le nou-
veau campus de l’université à Kirchberg, ave-
nue Kennedy, actuellement en planification. 

Concernant la question relative aux intentions 
de l’État en vue de l’intégration des catalogues 
de toutes les bibliothèques financées par 
l’argent du contribuable dans le catalogue col-
lectif a-z.lu, il convient de noter que la loi du 
24 juin 2010 relative aux bibliothèques pu-
bliques rend obligatoire l’adhésion au réseau 
national bibnet.lu pour toute bibliothèque vou-
lant bénéficier du statut de bibliothèque pu-
blique et des financements qui en découlent. 
On peut relever en outre que, progressive-
ment, un nombre croissant de bibliothèques 
du secteur public ont décidé de rejoindre le ré-
seau bibnet.lu et son catalogue collectif, suite à 
la complexité croissante de la gestion docu-
mentaire et suite au souhait de ces biblio-
thèques de compléter leur offre par des e-
books et de la rendre plus visible sur Internet. 
Le réseau bibnet.lu est passé de 37 membres 
en 2013 à 87 membres en 2019.

Question 0801 (18.06.2019) de MM. Léon 
Gloden et Marc Spautz (CSV) concernant le 
jugement de la Cour administrative rela-
tif à la promotion de policiers hors 
cadre :
Dans sa réponse à notre question parlemen-
taire n° 0706 du 16 mai 2019 concernant le re-
fus du ministre en matière de promotion d’un 
policier hors cadre, Monsieur le Ministre de la 
Sécurité intérieure a précisé que six policiers 
sont concernés par une telle décision de refus, 
annulée par la suite par la Cour administrative.
Or, selon nos informations, il s’agirait au total 
de plus de cent policiers concernés par cette 
décision de refus. Ce chiffre présentant une dif-
férence pour le moins évidente, nous nous per-
mettons de poser les questions suivantes à 
Monsieur le Ministre de la Sécurité intérieure :
- Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer le 
nombre exact de personnes concernées par la-
dite décision de refus ?
- Comment Monsieur le Ministre est-il arrivé à 
avancer le nombre de six policiers ?
- Dans le cas où il s’agirait effectivement d’une 
centaine de policiers, Monsieur le Ministre n’es-
time-t-il pas que la situation mérite d’être ana-
lysée de manière plus fondamentale ? Com-
ment Monsieur le Ministre entend-il y remédier 
le plus rapidement possible ?

Réponse (01.08.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure : 
La question parlementaire n° 0706 du 16 mai 
2019 avait trait à un arrêt de la Cour adminis-
trative en matière de promotion au grade de 
traitement F7.
J’avais expliqué dans ce contexte, qu’à la base, 
six policiers avaient intenté une procédure de-
vant le tribunal administratif, mais que seuls 
deux d’entre eux étaient allés jusqu’en appel.
J’avais en outre expliqué que je cherchais la so-
lution la plus favorable pour les agents concer-
nés. Dans ce contexte, j’ai chargé mes services 
d’analyser la situation des policiers qui étaient 
placés hors cadre au moment de l’entrée en vi-
gueur de la loi du 25 mars 2015 fixant le régime 
des traitements et les conditions et modalités 
d’avancement des fonctionnaires de l’État. Je se-
rai en mesure de vous fournir des données chif-
frées lorsque cette analyse sera terminée.

Question 0804 (18.06.2019) de M. Carlo 
Back (déi gréng) concernant les mesures en 
faveur d’une mobilité plus durable :
Au cours des dernières années, le Gou-
vernement a introduit plusieurs mesures diffé-
rentes ayant pour but d’encourager les mé-
nages et les entreprises à choisir des moyens de 
transport individuel plus durables.
Depuis le 1er janvier 2017, les véhicules particu-
liers (bicyclettes, pedelecs et voitures 
électriques) zéro émission profitaient d’un 
abattement fiscal. Un nouveau régime concer-
nant l’avantage en nature forfaitaire pour les 
personnes qui profitent d’une voiture de ser-
vice avait aussi été mis en place. En outre, de-
puis le 1er janvier 2018, un abattement pour les 
véhicules particuliers électriques hybrides re-
chargeables (plug-in hybride) ainsi qu’une bo-
nification d’impôts pour les voitures d’entre-
prise à faibles émissions et non soumises au 
leasing avaient été introduits.
1) Est-ce qu’il est possible de tirer un bilan pro-
visoire de ces mesures depuis leur introduc-
tion ?
2) Quelle est pour l’année 2018 ainsi que pour 
la première moitié de 2019, l’évolution du 
nombre de nouvelles immatriculations pour les 
catégories de véhicules suivantes :
a) les voitures électriques,
b) les voitures hybrides et
c) les voitures hybrides plug-in ?
3) Monsieur le Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics est-il en mesure de nous four-
nir les chiffres concernant le secteur des voi-
tures de leasing selon les catégories suivantes 
lors de la même période :
a) les nouvelles voitures électriques,
b) les nouvelles voitures hybrides et
c) les nouvelles voitures hybrides plug-in ?
En janvier 2019, le Gouvernement a décidé de 
renforcer le soutien à l’électromobilité par un 
nouveau régime d’aides financières. Dans le 
cadre de ce nouveau régime, des primes sont 
introduites pour les véhicules neufs 100 % 
électriques ainsi que les véhicules plug-in hy-
brides aux émissions CO2 inférieures à 50 g/km . 
Les ménages ainsi que les entreprises peuvent 
désormais profiter de cette aide et notamment 
aussi les véhicules soumis au leasing.
En plus, le nouveau régime introduit des aides 
financières pour les quadricycles, motocycles, 
et cyclomoteurs (pedelecs dont la puissance 
maximale est de 0,45 kW et scooters).
4) Bien qu’il soit encore trop tôt pour faire un 
bilan complet de ces nouvelles mesures, Mon-
sieur le Ministre pourrait-il nous fournir des 
chiffres concernant l’évolution du nombre de 
nouvelles immatriculations des catégories de 
véhicules 100 % électriques suivantes depuis 
l’année 2016 :
a) quadricycles,
b) motocycles,
c) cyclomoteurs (scooters et pedelecs45) ?
Afin de promouvoir la mobilité douce, les vélos 
et les pedelecs25 (pedelecs dont la puissance 
maximale est de 0,25 kW) sont aussi éligibles 
aux primes.
5) Madame la Ministre de l’Environnement, du 
Climat et du Développement durable peut-elle 
établir un premier bilan des nouvelles aides 
pour vélos et pedelecs25 ?
Sont éligibles à ces aides financières les véhi-
cules à zéro ou à faibles émissions de CO2 qui 
ont été mis en circulation pour la première fois 
entre le 1er janvier 2019 et le 31 décembre 
2019. De même, sont éligibles aux primes les 

vélos et pedelecs25 achetés au cours de l’an-
née 2019.
6) Dans ce contexte, afin de continuer à pro-
mouvoir la mobilité à zéro et à faibles émissions 
de CO2, est-ce qu’une prolongation de ces me-
sures d’aides financières est prévue au-delà du 
31 décembre 2019 ?
Réponse commune (01.08.2019) de Mme 
Carole Dieschbourg, Ministre de l’Environne-
ment, du Climat et du Développement durable, 
de M. François Bausch, Ministre de la Mobilité 
et des Travaux publics, et de M. Claude 
Turmes, Ministre de l’Énergie :
ad 1) Pour les vélos et les cycles à pédalage as-
sisté le Gouvernement peut d’ores et déjà tirer 
un premier bilan positif suite à l’introduction 
des aides financières, au vu du nombre élevé 
de demandes introduites. Pour les autres véhi-
cules à zéro ou à faibles émissions de CO2 par 
contre, les demandes d’aide financière ne 
peuvent être introduites qu’à partir du 1er août 
2019 en raison du délai de détention de sept 
mois à respecter par le requérant avant de pou-
voir introduire sa demande d’aide financière.
Néanmoins, en analysant l’évolution du 
nombre des nouvelles immatriculations au 
Luxembourg, certaines tendances sont déjà 
observables. Il y a lieu de relever que la part de 
marché des voitures à faibles ou à zéro émis-
sions de roulement ne cesse d’augmenter. 
Cette augmentation est aussi illustrée par le fait 
qu’au cours du premier semestre 2019 le 
nombre de nouvelles immatriculations de voi-
tures 100 % électriques dépasse celui de l’année 
2018 entière. En outre, à l’encontre de l’année 
2018, les immatriculations de voitures 100 % 
électriques au premier semestre 2019 dépassent 
largement celles de voitures plug-in hybrides.
ad 2) Selon les chiffres de la base de données 
nationale des véhicules immatriculés les nou-
velles immatriculations des voitures particulières 
pour les catégories de véhicules en question se 
présentent comme suit :
(tableau à consulter auprès de l’Administration 
parlementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la 
Chambre - Rôle des affaires - Questions 
parlementaires - rechercher n° de la question).
Il est cependant à relever que les voitures hy-
brides ne sont ni éligibles pour l’abattement fis-
cal introduit en 2017, ni pour l’aide financière 
introduite en 2019.
ad 3) Actuellement la Société nationale de cir-
culation automobile (SNCA) n’enregistre aucun 
indicateur permettant de réaliser une analyse 
approfondie du nombre de véhicules financés 
par un contrat leasing. Néanmoins, il est pos-
sible de faire une distinction entre les véhicules 
immatriculés par des personnes morales et 
ceux immatriculés par des personnes phy-
siques.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration 
parlementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la 
Chambre - Rôle des affaires - Questions 
parlementaires - rechercher n° de la question.)
ad 4) Selon les chiffres de la base de données 
nationale des véhicules immatriculés les nou-
velles immatriculations pour les catégories de 
véhicules en question se présentent comme 
suit :
(tableau à consulter auprès de l’Administration 
parlementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la 
Chambre - Rôle des affaires - Questions 
parlementaires - rechercher n° de la question).
ad 5) Au total 1.775 demandes d’aide finan-
cière ont été réceptionnées jusqu’au 30 juin 
2019, se répartissant à parts presque égales 
entre vélos (865) et pedelecs25 (910). Vu les 
délais de traitement très courts au niveau de 
l’Administration de l’environnement, près de 
1.300 subventions ont déjà pu être accordées 
au premier semestre 2019.
ad 6) Oui.

Question 0808 (19.06.2019) de M. Jeff 
 Engelen (ADR) concernant les ancres instal-
lés au bord du Lac de la Haute-Sûre :
Viru ronn zwee Joer goufen um Stauséi zu 
Esch/Sauer iwwer 300 Bootsankeren ubruecht, 
fir déi eenzel Booter um Ufer festmaachen ze 
kënnen. Elo muss een awer feststellen, datt vill 
Booter op dëse Plazen net festgemaach ginn.
An dësem Kontext hätt ech folgend Froen un 
d‘Madamm Ëmweltministesch:
1. Ass et Flicht, déi eenzel Booter un den offi-
zielle Bootsankere festzemaachen?
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2. Wa jo: Wat ass virgesinn, fir datt dës Ankere 
vun de Bootsbesëtzer och genotzt ginn?
3. Wann neen: Wat sinn d‘Grënn, firwat vun dë-
sen Ankeren da kee Gebrauch gemaach gëtt?
Réponse commune (01.08.2019) de Mme 
Carole Dieschbourg, Ministre de l’Environne-
ment, du Climat et du Développement durable, et 
de M. François Bausch, Ministre de la Mobilité 
et des Travaux publics : 
ad 1. Dat modifizéiert groussherzoglecht Regle-
ment vum 16. Dezember 2011 genausou wéi 
den Entworf fir dat neit Stauséischutzzonen- 
Reglement gesi kloer Regele fir d’Booter um 
Stauséi vir. Dozou gehéiert och, dass et fix 
„points d’attache“ ginn un déi d’Booter musse 
festgemaach ginn.
Och sinn d‘„mise à l’eau“ an d’Eran- an Eraus-
klamme just op den dofir designéierte Plazen er-
laabt.
ad 2. Ab Ufank 2020 ginn d’Bootsbesëtzer bei 
der Verlängerung vun hirer jeeweileger Autorisa-
tioun fir e Boot um Stauséi, op déi verschidde 
Reglementer higewisen a kréien och e Plang 
matgeschéckt op deem d’Plazen ausgewise sinn, 
wou ee Booter ka festmaachen.

Question 0830 (25.06.2019) de M. Serge 
Wilmes (CSV) concernant l’étiquetage des 
produits textiles disponibles en vente au 
Grand-Duché de Luxembourg :
Suivant mes informations, beaucoup de 
marques de vêtements ne précisent pas sur leurs 
étiquettes respectives le lieu de leurs maisons 
mères. L’incertitude au sujet de l’étiquetage et 
ainsi l’origine du bien vendu m’amène à poser 
des questions notamment fondées sur la légiti-
mité et la conformité de l’étiquetage par rapport 
aux réglementations nationales et européennes. 
En termes d’obligations, le règlement (UE) 
n° 1007/2011 du Parlement européen et du 
Conseil du 27 septembre 2011 relatif aux déno-
minations des fibres textiles et à l’étiquetage des 
produits textiles est la seule loi européenne rela-
tive à un secteur spécifique s’appliquant aux 
produits textiles. Le règlement (UE) 
n° 1007/2011 fixe les conditions et les règles re-
latives à l’étiquetage et le marquage des pro-
duits textiles.
Il me revient que différents articles de presse ont 
thématisé le souhait des consommateurs luxem-
bourgeois d’être informés plus en détails sur 
l’origine et l’approvisionnement potentiellement 
durable des biens offerts au Grand-Duché du 
Luxembourg. De même les consommateurs 
luxembourgeois valorisent lors d’un achat l’ori-
gine de production comme décrit dans un ré-
cent sondage mené par ILRES (2018), plus pré-
cisément 15 % des Luxembourgeois.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Protection 
des consommateurs :
- Madame la Ministre est-elle au courant du pro-
blème de l’origine et de l’étiquetage propre des 
biens vendus au Grand-Duché ?
- De plus, Madame la Ministre est-elle au cou-
rant de l’ambiguïté de la législation européenne 
n° 1007/2011 sur le sujet de l’étiquetage ?
- Est-ce qu’elle est au courant des critiques 
émises par nos résidents par rapport à l’incerti-
tude au sujet des biens disponibles dans les ma-
gasins sur le niveau local ?
- Madame la Ministre peut-elle confirmer le 
bien-fondé de ces critiques ?
- Quelles sont les mesures qui seront concrète-
ment prises dans le dossier sous rubrique ?
- De façon plus générale, quelles sont les procé-
dures que le ministère entend mettre en place 
pour assurer la conformité intégrale de transpa-
rence et d’étiquetage des biens disponibles ?
- De façon générale, quelles sont les mesures 
que le Gouvernement entend prendre pour 
augmenter la lisibilité et la transparence du 
cadre légal applicable aux biens de nature tex-
tile ?
Réponse (02.08.2019) de M. Étienne 
Schneider, Vice-Premier Ministre, Ministre de 
l’Économie : 
L’ILNAS1 est l’autorité compétente pour assurer 
la surveillance du marché tel que défini dans la 
loi modifiée du 4 juillet 2014 portant réorgani-
sation de l’ILNAS. Les produits concernés sont 
couverts par différents actes législatifs, dont le 

1 Institut luxembourgeois de la normalisation, de l’accrédi-
tation, de la sécurité et qualité des produits et services

règlement (UE) n° 1007/2011 relatif aux déno-
minations des fibres textiles et à l’étiquetage et 
au marquage correspondants des produits tex-
tiles au regard de leur composition en fibres2. 
L’objectif principal de la surveillance du marché 
est de contribuer à la libre circulation des pro-
duits de consommation non alimentaires en 
Europe, d’éviter une concurrence déloyale 
entre les opérateurs économiques et de détec-
ter les produits non conformes en libre circula-
tion afin de protéger les utilisateurs finaux et 
l’environnement. Ainsi, lors des contrôles des 
produits, les interlocuteurs de l’ILNAS sont ex-
clusivement des opérateurs économiques, 
c’est-à-dire les fabricants, mandataires, impor-
tateurs et distributeurs. Par conséquent, les uti-
lisateurs finaux profitent également de l’effet 
bénéfique de la surveillance du marché.
Dans le cadre du règlement (UE) 
n° 1007/2011, l’ILNAS vérifie la conformité de 
la composition en fibres des produits textiles 
avec les exigences essentielles requises par ledit 
règlement. Or, ce dernier ne fixe pas d’obliga-
tions quant à l’indication de l’origine du pro-
duit. Toutefois, les fabricants peuvent, s’ils le 
souhaitent, indiquer le pays d’origine sur l’éti-
quette dans la mesure où cela n’induit pas en 
erreur l’utilisateur final. Comme l’apposition de 
l’origine du produit ne constitue pas un élé-
ment obligatoire, il n’existe pas d’ambiguïté 
par rapport à la législation européenne (UE) 
n° 1007/2011 sur le sujet de l’étiquetage.
Le 29 octobre 2014, la Commission a présenté 
un rapport au Parlement européen et au 
Conseil concernant l’introduction de nouvelles 
exigences éventuelles en matière d’étiquetage 
au niveau de l’Union européenne, afin de four-
nir aux utilisateurs finaux des informations pré-
cises, pertinentes, compréhensibles et compa-
rables sur les caractéristiques des produits tex-
tiles. Ce rapport a été accompagné de proposi-
tions législatives et a examiné, entre autres, la 
question sur un système d’étiquetage de l’ori-
gine visant à fournir aux utilisateurs finaux des 
informations exactes sur le pays d’origine. Ce-
pendant, il a été conclu dans ce rapport qu’au-
cune lacune ou inconsistance majeure n’a pu 
être détectée au niveau du règlement qui au-
rait nécessité un amendement de ce dernier.
Finalement, de manière générale, des discus-
sions et réflexions au niveau européen ont été 
menées concernant l’apposition obligatoire de 
l’origine sur l’ensemble des produits non ali-
mentaires. Or, ces dernières n’ont pas abouti à 
une obligation légale à ce sujet.

Question 0832 (26.06.2019) de M. Marc 
Hansen (déi gréng) concernant les exigences 
du règlement UE 2017/852 du Parlement 
européen et du Conseil du 17 mai 2017 
relatif au mercure :
L’Article 10 du règlement (UE) 2017/852 sur le 
mercure dispose qu’à partir du 1er janvier 2019, 
les opérateurs des établissements de soins den-
taires au sein desquels des amalgames dentaires 
sont utilisés, ou des amalgames dentaires ou des 
dents contenant de tels amalgames sont retirés, 
doivent équiper leurs établissements de sépara-
teurs d’amalgames pour la rétention et la récu-
pération des particules d’amalgames, y compris 
celles contenues dans les eaux usées.
De plus, au plus tard le 1er juillet 2019, chaque 
État membre est tenu de présenter un plan na-
tional relatif aux mesures qu’il entend appliquer 
afin d’éliminer progressivement l’usage des 
amalgames dentaires. Les États membres doivent 
mettre leurs plans nationaux à la disposition du 
public sur Internet et les communiquer à la 
Commission dans le mois suivant leur adoption.
Dans ce contexte, je voudrais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Santé :
1) Par quels moyens le Ministère de la Santé 
contrôle-t-il les obligations relatives à l’équipe-
ment des cabinets médico-dentaires concernés ? 
Est-ce que tous les cabinets étaient en règle à la 
date butoir ?
2) Est-ce que le plan national relatif aux amal-
games dentaires sera adopté et publié endéans 
le délai imposé par le règlement ?
Réponse commune (09.08.2019) de M. 
Étienne Schneider, Ministre de la Santé, et de 
Mme Carole Dieschbourg, Ministre de l’Envi-
ronnement, du Climat et du Développement du-
rable : 

ad 1) Les déchets d’amalgames ou déchets de 
mercure tombent sous le champ d’application 

2 Règlement (UE) n° 1007/2011 du Parlement européen et 
du Conseil du 27 septembre 2011 relatif aux dénomina-
tions des fibres textiles et à l’étiquetage et au marquage 
correspondants des produits textiles au regard de leur 
composition en fibres, et abrogeant la directive 73/44/
CEE du Conseil et les directives 96/73/CE et 2008/121/CE 
du Parlement européen et du Conseil

de la loi modifiée du 21 mars 2012 relative à la 
gestion des déchets. Il se dégage de la défini-
tion, reprise à l’article 4, paragraphe 1er, de la-
dite loi, que toute substance ou tout objet, y 
compris les déchets d’amalgames, est suscep-
tible de constituer un déchet à partir du mo-
ment où le détenteur s’en défait ou a l’inten-
tion ou l’obligation de s’en défaire. Au vu de ce 
qui précède et selon les dispositions de l’ar-
ticle 10, paragraphe 6, du règlement 
(UE) 2017/852 ainsi que de l’article 1er de la loi 
du 16 mai 2019 concernant certaines modali-
tés d’application et les sanctions du règlement 
(UE) 2017/852 du Parlement européen et du 
Conseil du 17 mai 2017 relatif au mercure et 
abrogeant le règlement (CE) n° 1102/2008, ci-
après la « loi mercure », l’Administration de 
l’environnement est l’autorité compétente au 
moment où les détenteurs veulent se défaire 
des déchets d’amalgames produits. Elle veille à 
ce que les déchets d’amalgames ne soient 
rejetés en aucun cas, directement ou 
indirectement, dans l’environnement.
La loi mercure précise que la Direction de la 
santé est compétente pour l’exécution de l’ar-
ticle 10, paragraphe 4, du règlement 
(UE) 2017/852 et, par conséquent, pour le 
contrôle relatif à l’équipement des cabinets 
médico-dentaires de séparateurs d’amalgames 
pour la rétention et la récupération des parti-
cules d’amalgames, y compris celles contenues 
dans les eaux usées.
Les contrôles des cabinets médico-dentaires 
sont réalisés par les médecins de la Direction 
de la santé qui, dans l’exercice de leurs fonc-
tions relatives à la loi mercure, ont la qualité 
d’officier de police judiciaire.
Vu la brièveté des délais depuis l’entrée en vi-
gueur de la loi mercure et l’existence d’une dis-
position transitoire dans la loi mercure 
[art. 4 (1)] avec un délai maximum de 24 mois 
pour se mettre en conformité, la Direction de 
la santé n’est pas encore en mesure d’affirmer 
que tous les cabinets médico-dentaires sont en 
règle en matière de séparateurs d’amalgames.
ad 2) La loi mercure précitée dispose dans son 
article 3 : « Pour les besoins d’application de 
l’article 10 du règlement (UE) 2017/852, la Di-
rection de la santé établit ou fait établir, en 
coopération avec le secteur concerné, un projet 
de plan national relatif aux mesures à appliquer 
afin d’éliminer progressivement l’usage des 
amalgames dentaires. Le projet de plan est ap-
prouvé par le ministre ayant la Direction de la 
santé dans ses attributions qui veille à la publi-
cité du plan sur support électronique. »
La Direction de la santé est en charge d’établir 
un plan national inscrit dans la loi, elle a établi 
une liste des représentants du secteur concerné 
et a procédé en interne à l’élaboration d’un 
premier avant-projet de plan national. Dans le 
respect de l’esprit de la loi, qui appelle à une 
concertation avec les acteurs du secteur 
concerné, une première réunion de travail avec 
les représentants du secteur a eu lieu en date 
du 14 mai sous la présidence du Directeur de la 
santé. Lors de cette réunion, il s’est rapidement 
avéré que les opinions et attentes sur le 
contenu et la forme d’un tel plan national di-
vergent fortement entre acteurs concernés. 
Une deuxième réunion de concertation en date 
du 4 juin a permis cependant de trouver déjà 
des accords de principe sur certains points. 
Une réécriture du document, toujours dans 
l’esprit des discussions du groupe de travail, est 
actuellement en cours. Il sera cependant néces-
saire de prévoir encore une ou deux réunions 
supplémentaires du groupe de travail afin de fi-
naliser le document, qui pourra alors, comme 
prévu par la loi, être soumis au Ministre de la 
Santé pour approbation et publication. 
Compte tenu de la période des congés qui 
rend difficile l’organisation de réunions de tra-
vail avec les acteurs du secteur concerné, la fi-
nalisation du document ne pourra se faire 
qu’au courant du mois de septembre.
Il faut noter que la plupart des pays européens 
ont un retard dans l’élaboration de leur plan 
national en application du règlement 
(UE) 2017/852 et que peu de plans ont été pu-
bliés à cette date.

Question 0833 (26.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant la transpa-
rence des prix des billets d’avion :
Bei villen Airlines muss een zousätzlech zum 
normale Basispräis (deen och „Fare“ genannt 
gëtt) beim Kaf vun engem Ticket och eng 
Rëtsch vun Taxen a Fraise bezuelen. Déi 
meescht vun dësen Taxen a Fraise gi vun de 
Fluchhäfen definéiert a ginn nëmme fälleg, 
wann de Passagéier och tatsächlech um Vol 
deelhëlt. Ënnert den Ofkierzungen YQ an YR 
steet et den Airlines zousätzlech awer fräi, wei-
der Taxen ze applizéieren, souwéi zum Beispill 

eng Tax fir eng sougenannten „Fuel sur-
charge“, déi aktuell och vun Airlines, déi um 
Findel fortfléien, erhuewe gëtt. Well d’Airlines 
dës Fraisen (z. B. vun der „Fuel surcharge“) fräi 
definéieren a se als feste Bestanddeel vum Ti-
cketspräis verrechne kënnen, gi se oft net 
wierklech als Taxe consideréiert.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Minis-
tesch fir Konsumenteschutz dës Froe stellen:
- Ass d‘Madamm Ministesch der Meenung, 
dass e Client, deen e Vol gebucht huet, wou 
den Ticket net remboursabel ass, trotzdeem    
all d‘Käschten, déi ënnert d‘Kategorie 
 „Taxes & Fees“ op engem Fluchticket falen, 
misst rembourséiert kréien am Fall vun enger 
Stornéierung, well dës Fraisen, doduerch dass 
de Client net geflunn ass, net vun der Airline 
hu misste bezuelt ginn an och net un de Stat 
oder aner Prestatairen ofgefouert goufen?
- Ass d’Madamm Ministesch der Meenung, 
datt et fir eng besser Präistransparenz sënnvoll 
wier, déi sougenannten „Fuel surcharges“ an 
d’„Fare“ ze integréieren?
- Alternativ, kéint d‘Madamm Ministesch sech 
virstellen dës Fraise fir d‘„Fuel surcharges“ ge-
setzlech ze limitéieren - äänlech wéi dat an an-
ere Länner (z. B. Taiwan, Australien, Malaysien, 
Japan etc.) schonn de Fall ass?
Réponse (30.07.2019) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Protection des consomma-
teurs : 
D’Aart a Weis, wéi de Präis vun engem Fluch 
affichéiert muss ginn, ass am Artikel 23 vum 
Reglement (EC) N° 1008/2008 festgeluecht. 
Deen Artikel 23 seet, datt de Passagéier ausser 
dem totale Präis, deen hie bezuele muss, och 
nach folgend Elementer präziséiert kritt:
1. den Tariff fir d’Passagéier;
2. d’Taxen;
3. d’Fluchhafentaxen an
4. aner Taxen, Supplementen oder Rechter, wéi 
zum Beispill där, déi mat der Sécherheet oder 
mam Kerosin ze dinn hunn.
Am Fall vun engem net rembourséierbaren Ti-
cket kritt ee just déi Voletën zréckbezuelt, déi 
d‘Fluchgesellschaft un eng ëffentlech Autoritéit 
ofgi muss, an déi un de Passagéier gebonne 
sinn. Dozou gehéieren nëmmen d‘Taxen an 
d’Fluchhafentax.
De Kerosinzouschlag ass keng Tax a gehéiert 
domat net zu deenen Taxen a Fluchhafen-Re-
devancen, mä ass en integralen Deel vum Präis, 
deen d’Fluchgesellschaft fir de Vol freet. Et kritt 
een deemno deen Zouschlag och net zréckbe-
zuelt. De Kerosinzouschlag ass do, fir d’Diffe-
renz am Kerosinpräis guttzemaache par Rap-
port zum Präis, dee bei der Fixatioun vum Ba-
sistarif bestanen huet.
- Wat dem honorabelen Deputéierte seng 
éischt Fro ugeet, huet de Passagéier mat 
engem net rembourséierbaren Ticket also nëm-
men d’Urecht op d’Zréckbezuele vun den Ta-
xen an der Fluchhafentax.
- Fluchgesellschaften hunn am Fall vu staarken 
Haussë vum Kerosin d’Recht, hir Präisser ze héi-
jen, an zwar och nodeems e Konsument den 
Ticket scho kaaft huet. Deemno huet de Kero-
sinzouschlag eng Existenzberechtegung. Des 
Weideren ass de Präis vum Ticket ëmmer den 
Total mat allen Elementer, déi e beinhalt.
- Wann een de Mechanismus vum Kerosin-
zouschlag limitéiere géif, wär d’Konsequenz 
eng méi heefeg Adaptatioun vum Basispräis. 
Des Weideren ass eng supranational Approche 
an net eng national Regelung an dësem 
Beräich vu Virdeel wéinst der internationaler 
Natur vum Fluchverkéier.

Question 0837 (26.06.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant la Division 
de la santé au travail :
Actuellement la Division de la santé au travail 
est rattachée au Ministère de la Santé.Or, le 
Gouvernement a annoncé dans son accord de 
coalition du 3 décembre 2018 que la question 
du rattachement de la médecine du travail au 
Ministère ayant le travail dans ses attributions 
sera analysée.
- J’aimerais dès lors savoir de la part de Mon-
sieur le Premier Ministre si le Gouvernement a 
entre-temps procédé à cette analyse et quelles 
en sont le cas échéant les conclusions.
- En l’absence d’une telle analyse, quelle est la 
démarche choisie par le Gouvernement pour 
trancher cette question pendante ?
Réponse (01.08.2019) de M. Xavier Bettel, 
Premier Ministre, Ministre d’État : 
Actuellement le Ministère de la Santé et le Mi-
nistère du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
sociale et solidaire sont en train de réaliser une 
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analyse du fonctionnement de la médecine du 
travail.
Différentes consultations ont déjà eu lieu dans 
le but d’optimiser le fonctionnement de la mé-
decine du travail. Un simple transfert des compé-
tences du Ministère de la Santé vers le Ministère 
du Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale 
et solidaire ne saura garantir une amélioration du 
fonctionnement de la médecine du travail.

Question 0846 (01.07.2091) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant les paiements 
électroniques :
D‘Regierung huet am Koalitiounsofkommes 
d‘Digitaliséierung als ee vun den Haaptpilieren 
definéiert. Op der Säit 13 steet, et wéilt een in-
novativ Bezuelmethode fir Rechnunge vu staat-
lechen Déngschter aféieren.
D‘Virdeeler vun elektronesche Bezuelmethode 
sinn evident. D‘Iwwersiichtlechkeet an de Suivi 
vun de finanziellen Transaktioune vereinfachen 
d‘Kontabilitéit wat esou och dofir suergt poten-
ziell Frauden opzedecken. Des Weideren ass 
d‘Bezuele mat der Kaart, Handy oder aneren 
innovative Moyenen hautzudaags ee feste Be-
standdeel vun eiser digitaliséierter Gesellschaft. 
Bal jiddereen huet zu all Zäit eng Kredit- oder 
Debitkaart oder een Handy dobäi, wärend 
d‘Mënz meeschtens doheem am Spuerschwäin 
leien.
Mat Bezuch op alternativ Bezuelmethoden zum 
Cash gëtt déi lëtzebuergesch Legislatioun awer 
keng konkret Linne vir, wéini gewësse Bezuel-
methoden zum Asaz komme kënnen. Am 
EU-Rots-Reglement 974/98 vum 3. Mee 1998 
steet, dass den Euro déi gängeg Wärung vun 
de jeeweilege Memberlänner ass an dass keng 
Persoun e Paiement muss unhuelen, bei deem 
méi wéi 50 Schäiner zum Asaz kommen.
E Manktum u klore Regele suergt dofir, dass et 
a lëtzebuergesche Parkhaiser oder Parkauere 
virkënnt, dass dës net un en elektronesche Be-
zuelsystem ugeschloss sinn an am schlechtste 
Fall mol keng Schäiner unhuelen. Dës zum 
Deel nei installéiert Parkauere missten am Ka-
der vun der geplangter Digitalisatioun vum 
Land eigentlech op elektronesch Bezuelme-
thode virbereet sinn.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Här 
Minister fir Digitaliséierung, der Madamm Mi-
nister fir Konsumenteschutz, dem Här Finanz-
minister, dem Här Minister fir Mobilitéit an ëf-
fentlech Aarbechten an der Madamm Innenmi-
nister dës Froe stellen:
1. Op wéi vill Prozent schätzt d‘Regierung de 
Gebrauch vun elektronesche Bezuelmethoden 
zu Lëtzebuerg? Falls d‘Regierung dës Don-
néeën net huet, wär et net opportun, am Ka-
der vun der Digitaliséierungsstrategie eng Etüd 
iwwert d‘Modes de Paiement zu Lëtzebuerg 
duerchzeféieren?
2. Wéi eng gesetzlech Basis regelt zu Lëtze buerg 
den Asaz, d‘Modalitéiten an d‘Limitte vun elek-
tronesche Bezuelmethoden, wéi der Debit- a 
Kreditkaart an d‘Bezuele per Smartphone?
3. Wär et am Sënn vum Consommateur vir-
deelhaft e méi klore gesetzleche Kader ze scha-
fen, deen d‘Bezuelmethoden zu Lëtzebuerg 
opzielt a regelt?
4. Wëll d‘Regierung weiderhi garantéieren, 
dass een an der lëtzebuergescher Wirtschaft 
mat Cash bezuele kann?
5. D‘Modalitéite vum Parkraum ginn a ville Fäll 
ënnert der Gemengekompetenz geregelt. Wéi 
wäert d‘Regierung d‘Gemenge sensibiliséieren, 
fir bei der Installatioun vun neie Parkaueren, 
automatesche Keesen oder anere Bezuelstruk-
ture méi op elektronesch Bezuelmethoden ze 
setzen? Goufen hei schonn Efforte gemaach?
Réponse commnue (02.08.2019) de Mme 
Paulette Lenert, Ministre de la Protection des 
consommateurs, de M. Pierre Gramegna, Mi-
nistre des Finances, et de Mme Taina 
 Bofferding, Ministre de l’Intérieur : 
ad 1. Laut enger vun der Europäescher Zentral-
bank am November 2017 publizéierter Etüd 
(„Occasional Paper Series: The use of cash by 
households in the euro area“), ginn zu Lëtze-
buerg tëscht 63 % an 68 % vun den Transak-
tiounen a Butteker („points of sale“) mat Boer-
geld bezuelt.
ad 2. D’Gesetz vum 10. November 2009 iw-
wert d’Services de Paiement ass de gesetzleche 
Kader fir d’Uwennung vun elektronesche Be-
zuelinstrumenter zu Lëtzebuerg. Dës Gesetzge-
bung déi, ënner anerem, d’Exekutioun vu Paie-
mentsoperatioune regelt, baséiert op enger eu-
ropäescher Direktiv a gesäit keng spezifesch Li-
mitte fir elektronesch Bezuelungen oder Be-
zuelung mat Boergeld fir.
ad 3. + 4. Et ass am Sënn vum Konsument a 
vun der nationaler Ekonomie, dass sech weider-

hin innovativ Bezuelmethoden entwéckelen, 
soudass jiddwereen déi fir hie beschte Bezuel-
method kann notzen.
Et gi keng konkret Pläng, fir an där Hisiicht iw-
wert déi europäesch Reglementatioun erausze-
goen, a méi streng a präzis Oplagen ze defi-
néieren. Dëst gëllt och fir d’Bezuele mat Boer-
geld.
ad 5. D’Modalitéite vum Parkraum ënnerleien, 
wéi den Deputéierte selwer richteg seet, der 
Kompetenz vun de Gemengen, dat heescht der 
Gemengenautonomie. Et steet hinne fräi, am 
Fall vun der Installatioun vun neie Parkaueren, 
automatesch Keesen oder aner elektronesch 
Bezuelmethoden ze benotzen.

Question 0848 (01.07.2019) de Mme 
 Martine Hansen (CSV) concernant le rem-
boursement du médicament Lasix :
Lasix est un médicament diurétique entraînant 
une élimination forcée des œdèmes (accumula-
tion d’eau dans les tissus) dus aux maladies car-
diaques, hépatiques ou rénales, ou consécutifs 
à des brûlures.
Lasix, un médicament très répandu au Luxem-
bourg, ne doit être pris que sur ordonnance 
médicale. Or, il me revient que la CNS ne rem-
bourse plus le médicament depuis juin dernier.
Au vu de ce qui précède, j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Sécurité sociale et à Monsieur le Ministre de la 
Santé :
- Le Gouvernement peut-il confirmer ces infor-
mations ?
- Dans l’affirmative, quelles sont les raisons 
pour ce changement de nomenclature ?
Réponse (31.07.2019) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale : 
D’une manière générale, les médicaments à 
base de furosémide (p. ex. Lasix) inscrits dans 
la liste positive sont pris en charge par l’assu-
rance maladie-maternité au taux normal de 
80 %. Ces médicaments sont disponibles en 
différents dosages et sous différentes formes 
pharmaceutiques en fonction de leurs indica-
tions thérapeutiques. Le dosage majoritaire-
ment prescrit est le furosémide 40 mg. En 
2018, l’assurance maladie-maternité a pris en 
charge les médicaments visés pour environ 
15.000 patients. Il n’y a pas eu de modification 
par rapport au remboursement de ces spéciali-
tés au cours des derniers mois.
Pour le Lasix 500 mg 20 comprimés sécables 
(n° national 0063921), et spécifiquement pour 
cette présentation, la Direction de la santé a 
procédé au cours du mois de mai 2019 à un 
changement de la classification en médicament 
réservé à l’usage hospitalier, selon le règlement 
grand-ducal modifié du 15 décembre 1992 re-
latif à la mise sur le marché des médicaments, 
avec une prise d’effet au 1er juin 2019. Cette 
modification, exécutée suite à une demande 
du titulaire de l’autorisation de mise sur le mar-
ché, en l’occurrence la société Sanofi, a auto-
matiquement entraîné la radiation de la liste po-
sitive au 1er juin 2019.
Cette modification a été identifiée lors d’une ré-
union mensuelle de contrôle des modifications 
de la base de données des médicaments Pharm.
Suite à cette réunion, la Caisse nationale de 
santé a procédé à une analyse d’impact de cette 
modification et a signalé à la Direction de la 
santé que cette présentation du Lasix avait été 
prise en charge par l’assurance maladie-mater-
nité pour environ 600 patients pour l’année 
2019 en cours.
La société Sanofi a été contactée à ce sujet et 
début juin 2019, elle a déclaré vouloir annuler la 
décision de classification en médicament réservé 
à l’usage hospitalier.
Le 13 juin 2019, la Direction de la santé a émis 
une lettre circulaire aux pharmaciens d’officine, 
pharmaciens hospitaliers et grossistes pour pré-
ciser la situation. Le 14 juin 2019, la Caisse na-
tionale de santé a adapté la chaîne de factura-
tion permettant la prise en charge rétroactive au 
1er juin 2019 de la présentation en question sui-
vant les conditions statutaires.
En d’autres termes, tous les patients ayant utilisé 
le médicament visé ont été remboursés au taux 
prévu.

Question 0849 (01.07.2019) de M. Roy 
 Reding (ADR) concernant les mesures disci-
plinaires demandées par le procureur :
Et kënnt vir, datt de Procureur e Beruffsorgan 
dozou opfuerdert, disziplinaresch Moossname 

géint ee vu senge Memberen anzeleeden. Dëst 
schéngt beim Conseil de l’Ordre des avocats, 
bei der Chambre des Notaires a bei der 
Chambre des Huissiers de Fall ze sinn.
An dësem Kontext wéilt ech dem Här Justizmi-
nister gär folgend Fro stellen:
- Kann den Här Justizminister soen, wéi heefeg 
an de Joren 2008 bis 2018 (Joer fir Joer) esou 
Initiative vum Procureur vun de Bezierker Di-
krech a Lëtzebuerg an deenen dräi uewe ge-
nannte Beruffsgruppe jeeweils ageleet goufen?
Réponse (30.07.2019) de M. Félix Braz, Mi-
nistre de la Justice : 
1. Op Basis vun den Informatiounen, déi de 
Barreau vu Lëtzebuerg ginn huet, ass et esou, 
dass laut dem Artikel 26, Paragraf 1, vun der 
Loi modifiée du 10 août 1991 sur la profession 
d’avocat de Procureur d’État de Bâtonnier op-
fuerdere kann, eng Affär en vue vun eventuel-
len disziplinaresche Moossname géint en Affe-
kot ze ënnersichen.
Den Archivage vum Barreau vu Lëtzebuerg er-
méiglecht et net nozesichen, wéi disziplina-
resch Prozeduren, déi schonn ofgeschloss sinn, 
ugefaangen hunn.
De Barreau vu Lëtzebuerg huet awer uginn, 
keng Informatiounen ze hu vu Fäll, wou de 
Procureur d’État de Bâtonnier an de Joren 2008 
bis 2018 opgefuerdert hätt, eng Affär en vue 
vun eventuellen disziplinaresche Moossnamen 
ze ënnersichen.

Op Basis vun den Informatiounen, déi de Bar-
reau vun Dikrech ginn huet, gouf et an de Jo-
ren 2008 bis 2018 kee Fall, wou de Procureur 
d’État de Bâtonnier opgefuerdert hätt, eng Af-
fär en vue vun eventuellen disziplinaresche 
Moossnamen ze ënnersichen.

2. Op Basis vun den Informatiounen vun der 
Chambre des Notaires goufen et an de Joren 
2008 bis 2018 fënnef Fäll, wou de Procureur 
d’État d’Chambre des Notaires opgefuerdert 
huet, disziplinaresch Moossname géint ee vu 
senge Memberen anzeleeden:

1 Fall 2008

1 Fall 2012

1 Fall 2016

2 Fäll 2018

3. Op Basis vun den Observatioune vun der 
Chambre des Huissiers de justice ass et esou, 
dass de System vun den disziplinaresche 
Moossname bei den Dierwiechter anescht ass 
wéi bei den Affekoten oder den Notairen. Laut 
dem Artikel 29 vun der Loi modifiée du 4 dé-
cembre 1990 portant organisation du Service 
des Huissiers de justice falen eventuell diszipli-
naresch Moossnamen an den Zoustän-
negkeetsberäich vum Procureur d’État respektiv 
vum Tribunal d’arrondissement an net vun der 
Chambre des Huissiers de justice. Dofir kann 
d’Chambre des Huissiers de justice och net 
vum Procureur opgefuerdert ginn, disziplina-
resch Moossname géint ee vu senge Membe-
ren anzeleeden, well de Procureur d’État selwer 
dee Pouvoir huet.

Question 0850 (01.07.2019) de M. Roy 
 Reding (ADR) concernant les contrôles 
d’agences immobilières :
Il me revient que l’Administration de l’enregis-
trement et des domaines effectue des contrôles 
« antiblanchiment » auprès d’agences immobi-
lières. D’après mes sources, il y aurait eu de 
fortes amendes prononcées alors que les copies 
des cartes d’identité/des passeports des clients 
n’auraient pas été « certifiées ». La personne 
qui a photocopié la pièce d’identité aurait dû 
apposer un tampon « pour copie conforme ».

1) N’êtes-vous pas d’avis que de toute évi-
dence une photocopie est conforme à l’original 
que l’on a copié, sans qu’il y ait besoin d’appo-
ser un tel tampon ?
2) N’êtes-vous pas d’avis que de tels bureaucra-
tismes - sanctionnés de surcroît par des amendes 
- soient déplacés ?
Dans le même contexte on semble avoir soulevé 
que des agences soient « non compliant » alors 
qu’elles n’auraient pas effectué une « identifica-
tion des recherches par des mesures raison-
nables » et qu’il n’y aurait pas « d’analyse-
risque » ?
3) Pouvez-vous m’expliquer quelles recherches 
supplémentaires un agent immobilier pourrait 
raisonnablement effectuer en dehors de deman-
der aux clients vendeurs/acheteurs/locataires des 
pièces d’identité, respectivement (locataires) des 
fiches de salaire, le contrat de travail, etc. ? Sa-
chant que dans les ventes immobilières d’autres 
professionnels autrement plus équipés effectuent 
des recherches (notamment les banques), quelle 

autre source d’information/de recherche un 
agent immobilier devrait-il utiliser ?
4) Enfin, quelle « analyse-risque » devrait faire un 
agent immobilier, au-delà des vérifications ci-
avant ? Bien entendu il y a toujours le « risque » 
qu’un acquéreur X puisse utiliser des fonds d’ori-
gine criminelle, mais en quoi un agent immobi-
lier pourrait-il déterminer l’existence d’un risque 
précis ?
5) N’êtes-vous pas d’avis que ces rapports 
servent davantage à présenter une belle statis-
tique au GAFI comme quoi notre pays fait des ef-
forts extraordinaires dans la lutte contre le blan-
chiment d’argent et que les amendes pronon-
cées servent avant tout à renflouer les recettes 
étatiques qu’à véritablement lutter contre le 
blanchiment d’argent et le financement du ter-
rorisme ?
Réponse (30.07.2019) de M. Pierre 
 Gramegna, Ministre des Finances : 
En réponse aux questions de l’honorable Dé-
puté, il y a lieu de rappeler qu’en vertu de l’ar-
ticle 2-1 (8) de la loi modifiée du 12 novembre 
2004 relative à la lutte contre le blanchiment et 
contre le financement du terrorisme, l’Adminis-
tration de l’enregistrement, des domaines et de 
la TVA (« AEDT ») a pour mission la surveillance 
et le contrôle des professionnels tombant sous 
son champ de compétence, dont les agents 
immobiliers.
Concernant la question sur la certification, il ne 
s’agit ici non pas de l’apposition d’un tampon 
par une autorité indépendante, mais de la 
confirmation écrite par le professionnel de la 
vérification effective de l’identité du client, par 
sa personne. En vertu de la loi modifiée du 12 
novembre 2004 relative à la lutte contre le 
blanchiment et contre le financement du terro-
risme (« loi LBC/FT »), les professionnels sont 
tenus de justifier notamment qu’ils respectent 
leur obligation de vigilance à l’égard de la 
clientèle en matière LBC/FT. Or, cette justifica-
tion ne peut se faire que sur la base de la certi-
fication de pièces d’identité par le profession-
nel (sans laquelle l’AEDT ne pourrait valable-
ment contrôler si celui-ci a bien contrôlé l’iden-
tité de son client et certifié ce contrôle par l’ap-
position de sa signature et de la date de ren-
contre sur la copie de la carte d’identité). Il est 
permis de rappeler que le fil conducteur de la 
loi modifiée du 12 novembre 2004 relative à la 
lutte contre le blanchiment et contre le finan-
cement du terrorisme, est l’obligation de justifi-
cation du professionnel du respect de ses obli-
gations professionnelles en matière LBC/FT, et 
que de ce fait, la charge de la preuve incombe 
au professionnel. Cette justification doit être 
fondée sur un contrôle effectif et efficace par 
toutes les autorités compétentes en matière 
LBC/FT, qui s’alignent notamment sur la mé-
thode d’identification et de vérification de 
l’identité du client ou du bénéficiaire effectif.
Quant à la prononciation des amendes à 
l’égard des professionnels, il y a lieu de souli-
gner que la loi du 13 février 2018 a substantiel-
lement modifié les moyens des autorités de 
contrôle dans la mise en œuvre de leur mission 
de lutte contre le blanchiment et contre le fi-
nancement du terrorisme. En effet, l’article 8-4 
de la loi LBC/FT prévoit un catalogue de sanc-
tions, dont « des amendes administratives d’un 
montant maximal de deux fois le montant de 
l’avantage tiré de la violation, lorsqu’il est pos-
sible de déterminer celui-ci, ou d’un montant 
maximal de 1.000.000 euros. » [article 8-4 (2), 
f)]. Le montant des amendes tient compte des 
critères fixés à l’article 8-5 de la loi LBC/FT ainsi 
que du niveau de conformité des profession-
nels concernant les obligations leur incombant 
en vertu de la loi LBC/FT, respectant ainsi le 
principe de proportionnalité.
De plus, il est rappelé que le Grand-Duché de 
Luxembourg, membre du GAFI, est tenu de 
respecter les recommandations du GAFI, dont 
la recommandation 35, qui prévoit que « les 
pays devraient s’assurer qu’une gamme de 
sanctions proportionnées et dissuasives, 
qu’elles soient de nature pénale, civile ou ad-
ministrative, est applicable aux personnes phy-
siques et morales qui ne respectent pas les obli-
gations en matière de LBC/ FT. »
À préciser également qu’en date du 20 no-
vembre 2018, une conférence d’information a 
été organisée à la Chambre de Commerce sur 
la mise en œuvre de la loi LBC/FT avec la colla-
boration notamment de la Chambre immobi-
lière. Lors de cette conférence, les profession-
nels ont été informés des mesures entreprises 
par l’AEDT dans le cadre de sa mission de lutte 
contre le blanchiment et contre le financement 
du terrorisme, et notamment de la prononcia-
tion des sanctions administratives à leur en-
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contre telles que prévues à l’article 8-4 dans la 
loi LBC/FT.
L’article 3 de la loi LBC/FT prévoit la prise de 
« mesures raisonnables » dans le cadre de la vé-
rification de l’identité du client et/ou du bénéfi-
ciaire effectif. À ce titre, peut être considérée 
comme mesure raisonnable, la production d’un/
de :
- certificat de résidence ;
- factures indiquant l’adresse du client ;
- recherches Internet (Google, Bing, Yahoo, 
Face book, Twitter, etc.) documentées ;
- RIB (relevé d’identité bancaire) ;
- description de l’objet de l’activité du client ;
- en cas de groupe/société lié(e), la présentation 
de l’organigramme ;
- extraits du RCS (même étrangers) ;
- identification par logiciel KYC (CDDS, World-
check, Dow Jones, autres).
Cette liste est à considérer comme indicative et 
non exhaustive. De plus, ces informations sont 
consultables dans les « Guide pour les profes-
sionnels » sous la rubrique « Blanchiment » sur 
le site Internet de l’AEDT.
L’intervention d’une banque ou d’un notaire 
dans la chaîne de la transaction n’exonère en 
rien l’agent immobilier dans la mise en œuvre 
de son obligation de vigilance. Il ne peut donc 
pas se voir déresponsabilisé en matière LBC/FT 
par la seule invocation de l’intervention d’un 
autre professionnel.
Concernant la question sur l’analyse-risque, 
celle-ci est visée par l’article 2-2 de la loi LBC/FT 
et constitue par conséquent une obligation pro-
fessionnelle. L’analyse-risque n’est pas à 
confondre avec la vérification de l’identité ; elle 
ne s’y substitue pas mais elle est considérée 
comme l’indicateur du professionnel quant au 
type de vigilance à mettre en œuvre face au 
client. En effet, la loi LBC/FT prévoit différents 
types de vigilance en fonction de la clientèle.
Dans le cadre de la mise en œuvre de leur ana-
lyse-risque, les professionnels sont notamment 
tenus de tenir compte des différents facteurs 
prévus à l’annexe III de la loi LBC/FT. En fonction 
du risque évalué par le professionnel, il sera tenu 
d’y adapter sa vigilance. L’exercice de l’analyse 
nationale des risques a également été effectué 
au niveau national et le résultat peut être 
consulté sur le site du Ministère des Finances 
sous la rubrique « Publications ». À ce titre, le 
lecteur pourra constater le niveau de risque in-
hérent aux différents secteurs tombant sous le 
champ de la loi LBC/FT. Dans ce cadre, le sec-
teur immobilier a été évalué comme secteur à 
risque élevé.

Question 0852 (02.07.2019) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant l’accès au fi-
chier central de la Police grand-ducale :
Am Kader vun der Debatt iwwert dee souge-
nannten „geheime“ Casier respektiv den  „fichier 
central“ vun der Police, gëtt et, wéi déi rezent 
gefouert Debatt weist, eng Rei un Onkloerhee-
ten, wat déi rechtlech Dispositioune vun dëser 
Datei uginn. Eng vun deene Froen ass déi vun 
der Zougangsberechtegung op déi Datei.
Och déi rechtlech Dispositiounen, déi den 
Zougrëff vun der IGP (Inspection générale de la 
Police) op déi Datei regelen, musse genee ge-
kläert ginn. Et ass an deem Sënn a priori 
schwéier nozevollzéien, datt grad d’IGP elo eng 
Enquête soll maachen iwwert déi Datei, wou si 
dach selwer dës Datei kéint benotzt hunn a sou-
mat eng kloer Onparteilechkeet net méi garan-
téiert wär.
An deem Kontext wollt ech dem Här Minister fir 
bannenzeg Sécherheet dës Froe stellen:
1. Op wat fir rechtlech Dispositioune berifft 
d’IGP sech, fir an de Fichier central vun der Po-
lice kënnen anzegesinn?
2. Wéi dacks huet d’IGP virum Dateschutzgesetz 
vun 2018 eng Demande gemaach, fir kënnen 
dee Fichier ze consultéieren, respektiv wéi dacks 
hu Membere vun der IGP dëse Fichier consultéi-
ert?
3. Wéi dacks huet d’IGP no dem Akraafttriede 
vum Dateschutzgesetz eng Demande gemaach, 
fir de Fichier kënnen ze consultéieren, respektiv 
wéi dacks hu Membere vun der IGP de Fichier 
central consultéiert?
4. Am Fall wou d’IGP dëse Fichier consultéiert 
hätt, wär si dann net an den Ae vum Här Minis-
ter „Juge“ a „Partie“ an engem?

Réponse (05.08.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure :
Ier ech op de Fong vun der Äntwert kommen, 
muss ech virausschécken, datt d’IGP net mat 
enger Enquête a puncto Polizeifichiere char-
géiert gouf, mä mat enger breeder Etüd.
ad 1. Dräi Periode sinn hei ze ënnerscheeden:
- d’Zäit virum Gesetz vum 18. Juli 2018 iwwert 
d’IGP, dat den 1. August 2018 a Kraaft getrue-
den ass;
- d’Zäit tëschent dem 1. August 2018 an dem 
20. August 2018, Dag vum Akraafttriede vum 
Gesetz vum 1. August 2018 betreffend de 
Schutz vun de physesche Persoune mat Bezuch 
op d’Veraarbechte vu perséinlechen Daten am 
strofrechtleche Beräich;
- d’Zäit nom Akraafttriede vum Gesetz vum 1. 
August 2018.
Wärend der éischter Period, déi sech ënnert 
dem Gesetz vum 31. Mai 1999 ofgespillt huet, 
haten d’Polizisten, déi bei der IGP detachéiert 
waren, déiselwecht Zougrëffsméiglechkeeten op 
de Fichier central wéi d’Poliziste vun der Police. 
Opgrond vun engem Bréif vum 12. Abrëll 2016 
vum President vun der Autorité de contrôle (Ar-
tikel 17 vum Gesetz vum 2. August 2002) ass 
dësen Zougrëff op de strofrechtleche Beräich li-
mitéiert ginn.
Wat déi zweet Period ugeet, stoung am Arti-
kel 15, Paragraf 3 vum Gesetz vum 18. Juli 2018 
iwwert d’IGP : « Dans le cadre des missions 
énoncées aux articles 4, 7, 8 et 9, le personnel 
de l’IGP repris au paragraphe 2, alinéa 1er, a ac-
cès aux traitements des données à caractère 
personnel autorisés sur base de l’article 17 de la 
loi modifiée du 2 août 2002 relative à la protec-
tion des personnes à l’égard du traitement des 
données à caractère personnel et dont le res-
ponsable du traitement est le directeur général 
de la police, de même qu’aux fichiers de la po-
lice notifiés sur base de l’article 12 de la même 
loi. »
All d’Missioune vun der IGP waren hei betraff, 
viséiert waren den Inspecteur général, den Ins-
pecteur général adjoint, d’Membere vun der 
IGP vum Polizeikader an, no hire Kompetenzen, 
d’Ziviliste vun der Gehältergrupp A1.
Déi zweet Period war vu ganz kuerzer Dauer, 
knapps dräi Wochen, well mam Akraafttriede 
vum Gesetz vum 1. August 2018 ass de Para-
graf 3 vum Artikel 15 vum Gesetz vum 18. Juli 
2018 iwwert d’IGP ofgeännert ginn an deen di-
rekten Zougrëff vun der IGP op d’Datebanken, 
déi ënnert der Responsabilitéit vum Generaldi-
rekter vun der Police waren, opgrond vun enger 
Opposition formelle vum Statsrot ofgeschaaft 
ginn.
Wat déi drëtt Period ubelaangt, ass et esou, datt 
kee Member vun der IGP méi direkten Zougrëff 
huet op de Fichier central. Opgrond vum Arti-
kel 12 vum Gesetz iwwert d’IGP kann d’IGP 
awer am Kader vun hire Missiounen - mat der 
wesentlecher Ausnam vun hiren Aufgaben am 
strofrechtleche Beräich - all Informatiounen an 
Dokumenter, déi se fir d’Ausféierung vun dëse 
Missioune brauch, beim Generaldirekter vun der 
Police schrëftlech ufroen. Am strofrechtleche Be-
räich ass dat nëmme méi méiglech mat enger 
Ordonnance vum Untersuchungsriichter.
ad 2. Geméiss Logfiles-Informatioune vun der 
Police hu Membere vum Cadre policier vun der 
IGP tëschent dem 1. Januar 2015 an dem 20. 
August 2018 (dem Dag virum Akraaftriede vum 
Gesetz vum 1. August 2018 iwwert d’perséin-
lech Datebanken am strofrechtleche Beräich) 
am Fichier central 498 Consultatiounen iwwert 
de Moteur de recherche „FC“ an 294 Consulta-
tiounen iwwert de Moteur de recherche „Docu-
lite“ gemaach.
ad 3. Ab dem 21. August 2018 huet d’IGP keen 
direkten Zougrëff op déi Datebank. Bis op de 
strofrechtleche Beräich, fir deen de Code de 
procédure pénale zoutrëfft, muss d’IGP op den 
Artikel 12 vun hirem Gesetz zréckgräifen, fir vun 
der Police verschidden Dokumenter oder Infor-
matiounen ze kréien.
Vum 21. August 2018 bis den 12. Juli 2019 huet 
d’IGP esou Demandë gemaach betreffend 21 
Persounen.
ad 4. Wéi d’IGP en direkten Zougrëff op de Fi-
chier central hat, war se just „Utilisateur“. Se 
huet d’Fonctionnalitéite gebraucht, déi d’Police 
hir zur Verfügung gestallt huet. Dee Fichier ass 
nëmmen an eleng consultéiert ginn, wann dat 
noutwendeg war fir d’Ausféierung vun hiren En-
quêten.

Question 0853 (02.07.2019) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant l’Œuvre nationale 
de secours Grande-Duchesse Charlotte :
L’Œuvre nationale de secours Grande-Duchesse 
Charlotte assume un rôle éminent en matière 

d’organisation et de financement de la philan-
thropie et de la solidarité au Luxembourg. Pour 
pérenniser et structurer ses initiatives, l’Œuvre 
nationale a décidé de créer la Loterie nationale 
en juillet 1945. En 2018, la Loterie nationale a 
réalisé un chiffre d’affaires de 104,3 millions 
d’euros, dont un quart vont à l’Œuvre natio-
nale pour financer divers projets.
Or, il s’avère que la concurrence illégale des 
jeux d’argent sur Internet et sur les bornes dans 
les bars, prend de l’ampleur et contraint la lote-
rie à « céder des parts de marché ».
Sachant que les jeux d’argent peuvent 
conduire à une addiction, je voudrais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre des 
Finances, à Monsieur le Ministre de la Justice et 
à Madame la Ministre de la Famille et de l’Inté-
gration :
- Comment Madame et Messieurs les Ministres 
veulent-ils remédier à l’offre illégale des jeux 
d’argent ?
- Quelles démarches les autorités envisagent-
elles d’entreprendre pour éviter que les revenus 
de la loterie, dont on a de plus en plus besoin, 
ne s’épuisent face à une concurrence illégale 
en expansion ?
- De quelles mesures les autorités disposent-
elles pour surveiller les flux économiques 
contre toute tentative de fraude ou de blanchi-
ment d’argent ?
- Est-ce que des mesures financières seraient 
prévues pour compenser des pertes, éven-
tuelles de l’Œuvre nationale ?
Réponse commune (02.08.2019) de M. 
 Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, 
de M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances, et de M. Félix Braz, Ministre de la Jus-
tice : 
Le phénomène auquel se réfère l’honorable 
Député, n’est pas propre au Luxembourg et 
dépasse nos frontières. Il touche tous les pays 
européens et s’étend à l’échelle internationale.
Le Luxembourg bénéficie d’un cadre légal pré-
cis qui a su préserver l’équilibre délicat entre, 
d’une part, la pratique d’un jeu responsable, 
dans la mesure où les jeux proposés sont sou-
mis à un dispositif d’autorisation préalable et 
les bénéfices redistribués au profit de la société 
civile via l’Œuvre nationale de secours Grande-
Duchesse Charlotte et, d’autre part, la protec-
tion des joueurs contre l’addiction au jeu par le 
biais de toute une série de mesures qui limitent 
d’un côté, la mise et de l’autre, le niveau du 
gain et son caractère instantané ou non.
Or, il convient d’opérer une distinction assez 
nette entre les jeux offerts sur Internet et ceux 
qui ont une assise locale physique fixe comme 
les bornes dans les débits de boissons.
Pour ces derniers, le cadre légal est clair. Les 
appareils à sous dans les lieux publics et no-
tamment dans les débits de boissons sont inter-
dits lorsqu’ils ont pour objectif de procurer un 
gain ou une consommation moyennant enjeu. 
Exception faite des bornes offrant le jeu instan-
tané « Zubito » installées par la Loterie natio-
nale, toutes les autres bornes à jeux, qui pro-
curent au joueur un avantage autre que celui 
de pouvoir continuer à jouer, sont considérées 
comme étant illégales.
À ce titre, il est renvoyé au communiqué du 
Parquet de Luxembourg du 24 juillet 2018 
concernant les jeux de hasard, duquel il ressort 
que des perquisitions et saisies ont été exécu-
tées en juillet 2018 dans plusieurs endroits, afin 
de mettre fin à une exploitation éventuelle-
ment illicite des jeux de hasard.
De plus, selon les informations reçues de la 
part de l’Œuvre nationale de secours Grande-
Duchesse Charlotte, l’établissement public qui 
bénéficie des revenus réalisés par les jeux prati-
qués par la Loterie nationale, une plainte avec 
partie civile a été déposée auprès du juge d’ins-
truction.
En ce qui concerne les jeux pratiqués sur Inter-
net, le caractère licite ou non de l’activité dé-
pend de la législation en place dans le pays de 
résidence de l’opérateur. Même si la législation 
luxembourgeoise interdit l’établissement sur le 
territoire, de sociétés offrant des jeux d’argent 
en ligne (une exception étant toutefois faite 
pour la Loterie nationale), Malte, par exemple, 
dispose d’une législation attrayante pour les 
opérateurs qui lancent des jeux à partir de son 
territoire. Ainsi, les jeux offerts sur Internet à 
partir de pays où l’activité est légale ne peuvent 
être prohibés. Contre les opérateurs internatio-
naux illégaux, il faudrait procéder, un par un, 
au moyen d’un dépôt de plainte auprès de nos 
autorités nationales qui devront alors procéder 
via commission rogatoire auprès de leurs collè-
gues étrangers.
Pour ce qui est du dispositif national en place 
pour surveiller les flux économiques contre 
toute tentative de fraude ou de blanchiment 
d’argent, le Ministère des Finances et le Minis-

tère de la Justice disposent, chacun dans son 
domaine de compétences, d’un pouvoir de 
surveillance lui permettant de procéder à des 
demandes de coopération, d’émettre des sanc-
tions financières et de suspendre ou révoquer 
les autorisations délivrées.
En ce qui concerne la surveillance des flux fi-
nanciers pour les jeux en ligne, la Loterie natio-
nale impose à chaque client de procéder à son 
enregistrement en ligne afin de permettre une 
vérification de l’identité de ce dernier (à travers 
l’enregistrement de son identité et son adresse, 
ainsi que son numéro de compte bancaire au-
près d’une banque établie au Luxembourg).
En outre, l’encaissement des gains relatifs aux 
jeux d’argent sur Internet se fait par un trans-
fert sur le compte online du client jusqu’à la 
somme de 750 euros ; au-delà et jusqu’au 
montant de 250.000 euros, un virement ban-
caire est effectué. Pour tout gain supérieur, le 
joueur doit se présenter personnellement au-
près de la Loterie nationale afin de permettre 
une vérification d’identité avant tout transfert 
bancaire.
À ce titre, il convient de préciser que l’ENR 
(Évaluation nationale des risques en matière de 
blanchiment et de financement du terrorisme), 
qui a notamment analysé de près le secteur du 
jeu, a conclu qu’au Luxembourg, ce secteur 
présentait peu de risques en termes de blanchi-
ment d’argent.
Concernant la question relative à des mesures 
financières compensatoires pour épurer d’éven-
tuelles pertes de l’Œuvre nationale à intervenir, 
il y a lieu de noter que le bénéfice de la Loterie 
nationale est resté stable au cours des dernières 
années pour s’établir à un niveau d’environ 20 
millions d’euros par exercice.

Question 0854 (02.07.2019) de M. Marc 
Lies (CSV) concernant le Luxembourg 
Convention Bureau :
De Ministère vum Mëttelstand huet, zesumme 
mat der Stad Lëtzebuerg an an Zesummenaar-
becht mat GainingEdge, Ufank Februar eng 
Annonce opginn, fir dräi Leit, fir den neie 
Convention Bureau anzestellen: e CEO, ee Sales 
Manager International Associations an ee Busi-
ness Development/Convention Services Mana-
ger.
Ech wéilt dem Här Minister fir Mëttelstand an 
Tourismus e puer Froen zum Rekrutement 
stellen a wëssen, no wat fir enge Kritären dës 
Poste besat gi sinn:
- Waren d‘Sproochekenntnisser, nom Prinzip 
„Zukunft op Lëtzebuergesch“ e Kritär beim Re-
krutement? Respektiv, mussen d‘Kandidaten 
net op d‘mannst eng vun den dräi Landes-
sprooche kënnen?
- Kann de Minister eis confirméieren, dass fir 
d‘éischt um nationalen Aarbechtsmaart ge-
kuckt ginn ass, fir Personal ze fannen, dat op-
grond vun den ausgeschriwwene Kritäre quali-
fizéiert wär, éier um internationale Marché ge-
kuckt ginn ass?
- Wéi vill Beruffsausbildung ass fir esou e „poste 
à responsabilité“ gefuerdert?
- Si fir d‘Kandidate Basiskenntnisser iwwert 
d‘Land an iwwert de lëtzebuergesche Marché 
erfuerdert?
Réponse (29.07.2019) de M. Lex Delles, Mi-
nistre des Classes moyennes, Ministre du Tou-
risme : 
De Lëtzebuerger Stat huet Enn November 
2018 zesumme mat der Stad Lëtzebuerg de 
Groupement d’intérêt économique Luxem-
bourg Convention Bureau (LCB GIE) gegrënnt, 
de President vun dëser neier Struktur ass den 
Här Serge Wilmes. De Rekrutement vun de 
Mat aarbechter gëtt vum LCB GIE gemaach.
D’Kritäre vun de Rekrutementer si jee no Pos-
ten ënnerschiddlech, well d’Aufgabeberäicher 
an d‘Ufuerderungen net déiselwecht sinn. 
D‘Poste sinn op der ADEM gemellt ginn an an 
de Lëtzebuerger Dageszeitungen ausge-
schriwwe ginn. D‘Kandidature koume souwuel 
vu Lëtzebuerg wéi och aus dem Ausland.
D‘Rekrutementsprozedur ass vu Spezialiste be-
gleet ginn an huet sech iwwer eng Serie vu bis 
zu dräi verschiddenen Entretiene pro Kandidat 
gestreckt. D’Decisioune goufe vun engem Co-
mité de sélection preparéiert a vun der Assem-
blée vum GIE geholl. D’Ufuerderungen un déi 
jeeweileg Poste goufe kloer an den online pu-
blizéierte Posteprofiller opgelëscht. D’Sproo-
chenufuerderunge ware jee no Posten an Auf-
gabeberäicher ënnerschiddlech. Et gëtt aller-
déngs dofir gesuergt, dass am gesamte Pool vu 
Mataarbechter all Sproochkompetenzen ofge-
deckt sinn, déi néideg sinn, fir d‘Missioun vum 
Gruppement optimal auszeféieren. Dëst sinn 
déi dräi Landessproochen plus Englesch.
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Question 0861 (04.07.2019) de M. Jeff 
 Engelen (ADR) concernant la conduite de 
motocycles légers avec un permis de 
conduire de la catégorie B :
No der Ëmsetzung vun enger EU-Direktiv ass et 
ab dem Joer 2013 mat engem B-Führerschäi 
méiglech, och Motorrieder bis 125 Kubik fue-
ren ze däerfen, dëst nodeems een eng Rei 
theoretesch a praktesch Coursë besicht huet. Et 
ass allerdéngs méi wéi onsënneg, datt ee mam 
125er-Motorrad just zu Lëtzebuerg an net an 
d‘AusIand fueren däerf, nodeems ee jo an där 
zousätzlecher Ausbildung geléiert huet, uerd-
nungsgemäss mam Gefier ëmzegoen. An 
engem „Wort“-Artikel aus dem Joer 2013 steet 
dann awer Folgendes:
 „Mit der rein nationalen Kategorie soll nach 
Auskunft des Transportministeriums bald 
Schluss sein. Luxemburg steht in Verhandlun-
gen mit den Nachbarländern, damit der Code 
‚B100‘ auch dort anerkannt wird.“
Elo schreiwe mir d‘Joer 2019 an et ass ëmmer 
nach verbueden, mam B100-Führerschäin mat 
engem 125er-Motorrad an d‘AusIand ze fue-
ren.
An deem Kontext géif ech gär déi folgend 
Froen un den Här Mobilitéitsminister stellen:
1. Wat ass de Grond, firwat ëmmer nach keng 
gesetzlech Upassung virgeholl ginn ass, sou-
datt ee mam B100-Führerschäin och mat 
engem 125er-Motorrad am Ausland fueren 
 däerf?
2. Fir wéini ass mat enger diesbezüglecher Än-
nerung ze rechnen a wou sinn d‘Verhandlun-
gen de Moment drun?
Réponse (29.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics : 
A senger parlamentarescher Ufro wëllt den ho-
norabelen Deputéierte Jeff Engelen Informa-
tiounen iwwert de B100-Führerschäin hunn, 
also d’Méiglechkeet, fir mam Autosführerschäin 
B, nodeems een eng speziell Formatioun ge-
maach huet, mat engem 125ccm-Motorrad 
(Gefierer vun der Kategorie A1) dierfen ze fue-
ren.
An deem Kontext ass ze erwänen, datt zanter 
der europäescher Führerschäinsdirektiv 
2006/126 d’Kategorië vum Führerschäin an 
alle Memberstaten déiselwecht sinn. D’Direktiv 
gesäit dann och vir, datt déi europäesch Füh-
rerschäiner an all Memberstaat gëllen a vun all 
Memberstat unerkannt musse ginn (Reconnais-
sance mutuelle).
D’Direktiv gesäit awer och eng Rei vu Kategorië 
vir, wou de Memberstat de Choix huet op dës 
Kategorie agefouert gëtt oder net. D’Kategorie 
B100 ass esou eng Kategorie. Bei dëse Katego-
rië gräift dann och de Prinzip vun der Recon-
naissance mutuelle net. Et handelt sech ëm 
reng national Kategorien, déi am Ausland net 
unerkannt ginn.
Well awer Frankräich an och d’Belsch op dee-
selwechte Wee gaange si wéi Lëtzebuerg, sinn 
dës Länner bei der Europäescher Kommissioun 
intervenéiert, fir dës Führerschäiner kënne géi-
gesäiteg vuneneen unzëerkennen. D‘Europä-
esch Kommissioun huet dorops hinn an engem 
Schreiwes vum Mäerz 2016 matgedeelt, datt 
dëst net méiglech wier, well dës géigesäiteg 
Unerkennung vum B100 net an der Direktiv 
virgesinn ass an datt et sech ëm eng reng nati-
onal Kategorie handelt, déi op den nationalen 
Territoire limitéiert ass. Fir am Ausland mat 
engem 125ccm-Motorrad däerfen ze fueren, 
muss een den A1-Führerschäi maachen, präzi-
séiert d’Kommissioun weider.
Déi Europäesch Kommissioun huet awer kierz-
lech ugekënnegt, datt d‘Führerschäinsdirektiv 
an der nächster Zäit nees eemol op de Leescht 
soll geholl ginn. Bei dëse Verhandlunge wäert 
Lëtzebuerg sech dofir asetzen, datt eng géige-
säiteg Unerkennung vum B100 ënner verschid-
dene Konditioune wäert méiglech ginn.

Question 0862 (04.07.2019) de Mme 
 Stéphanie Empain (déi gréng) concernant la 
protection de l’environnement dans le 
cadre de l’accord de libre-échange entre 
le Mercosur et l’Union européenne :
Informationen des brasilianischen Weltraumfor-
schungsinstituts INPE zufolge stieg die Regen-
waldrodung in Brasilien in den letzten beiden 
Monaten im Vergleich zum Vorjahr stark an. 
Demnach sollen im vergangenen Monat fast 
770 Quadratkilometer Regenwald zerstört wor-
den sein. Auch im Vergleich mit den ersten 
Halbjahren der letzten drei Jahre wurde dieses 
Jahr bereits mehr Regenwald gerodet. Schon 
bei seinem Amtsantritt im Januar hatte der bra-

silianische Präsident angekündigt, dass er Na-
turreservate und geschützte Gebiete für wirt-
schaftliche Aktivität freigeben wolle. Darüber 
hinaus hat er wiederholt den Umwelt- und Kli-
maschutz sowie die Beteiligung Brasiliens an 
den Zielen des Pariser Klimaabkommens in 
Frage gestellt.
Das Freihandelsabkommen, das zwischen der 
EU und der Wirtschaftsunion Mercosur, in der 
auch Brasilien Mitglied ist, verhandelt wurde, 
beinhaltet laut der EU-Kommission Klauseln 
zum Schutz des Regenwaldes und zur Beteili-
gung der Unterzeichnerstaaten am Pariser Kli-
maabkommen. Da der detaillierte Text des Ab-
kommens noch nicht öffentlich vorliegt, ist bis 
auf Weiteres unklar, ob diese Klauseln eine ver-
bindliche Wirkung haben werden.
Dem Regierungsprogramm zufolge hat sich die 
luxemburgische Regierung das Ziel gesetzt, 
sich dafür einzusetzen, dass Handelsabkommen 
unter anderem im Bereich des Klimaschutzes 
starke Normen beinhalten. Darüber hinaus 
hatte der Minister für auswärtige und europäi-
sche Angelegenheiten im Kontext der Verhand-
lungen über ein Handelsabkommen mit den 
USA im Namen der luxemburgischen Regie-
rung die Position vertreten, dass das Pariser Kli-
maabkommen eine verbindliche Klausel in je-
dem Handelsabkommen der EU werden sollte.
In diesem Zusammenhang habe ich folgende 
Fragen an den Minister für auswärtige und eu-
ropäische Angelegenheiten:
1. Könnte der Minister erläutern, welche An-
strengungen von luxemburgischer Seite in den 
Verhandlungen des Abkommens zwischen der 
EU und Mercosur unternommen wurden, um 
dafür zu sorgen, dass ambitionierte Umwelt- 
und Klimaschutznormen, zum Beispiel was die 
Rodung des Regenwaldes angeht, in das Ab-
kommen integriert werden?
2. Wird die Regierung sich gegen das Handels-
abkommen zwischen der EU und Mercosur 
aussprechen, falls im Abkommen keine ver-
bindliche Klausel zum Pariser Klimaabkommen 
vorhanden sein sollte?
3. Spricht die Regierung sich generell katego-
risch gegen Handelsabkommen der EU aus, 
welche keine verbindliche Klausel zum Pariser 
Klimaabkommen enthalten?
Réponse (24.07.2019) de M. Jean 
 Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et 
européennes :
Das neue EU-Mercosur-Assoziierungsabkom-
men ist in drei Teile unterteilt: Politik, Handel 
und Zusammenarbeit. Der letzte Teil sieht die 
Stärkung der Zusammenarbeit in mehreren Be-
reichen vor, darunter die nachhaltige Entwick-
lung, der Klimawandel und der Umweltschutz. 
Das neue Abkommen wird es ermöglichen, ei-
nen regelmäßigen politischen Dialog zu diesen 
Themen mit den Mercosur-Ländern zu führen 
und die Zusammenarbeit auf bilateraler, regio-
naler und multilateraler Ebene zu stärken.
Im Laufe der Handelsverhandlungen wurden 
die Regelungen zur nachhaltigen Entwicklung 
eingefügt, welche die EU jetzt in all ihre Han-
delsabkommen aufnimmt. Luxemburg hat sich 
stets für ambitionierte und verbindliche Nach-
haltigkeitskapitel in europäischen Handelsab-
kommen eingesetzt und unterstützt die Euro-
päische Kommission darin, Handelsabkommen 
als Hebel einzusetzen, um Werte wie nachhal-
tige Entwicklung, Menschenrechte und Klima-
schutz verantwortungsvoller zu gestalten.
Der Freihandelsteil des EU-Mercosur-Assoziie-
rungsabkommens beinhaltet demnach ein 
Nachhaltigkeitskapitel mit verbindlichen Rege-
lungen für Bereiche wie Arbeit, Umwelt und 
Klima. Dies betrifft etwa die effektive Umset-
zung von multilateralen Umweltübereinkom-
men über Biodiversität, über nachhaltige Wald-
wirtschaft und zur Bekämpfung des illegalen 
Holzeinschlags sowie die nachhaltigen Anstren-
gungen zur Ratifizierung von ausstehenden, 
grundlegenden Übereinkommen der Internati-
onalen Arbeitsorganisation. Des Weiteren wird 
in demselben Kapitel explizit die effektive Um-
setzung des Pariser Klimaschutzübereinkom-
mens verankert. Dies verleiht dem Freihandels-
teil einen zusätzlichen Hebel, um die Partner-
länder an das Pariser Klimaschutzübereinkom-
men zu binden.
Das Nachhaltigkeitskapitel sieht die Einrichtung 
eines Unterausschusses vor, welcher für die 
Überwachung der wirksamen Umsetzung die-
ses Kapitels zuständig sein wird. Ein spezielles 
Streitbeilegungsverfahren ist in diesem Zusam-
menhang vorgesehen, das förmliche Konsulta-
tionen auf Regierungsebene vorsieht, wenn 
eine Vertragspartei der Auffassung ist, dass die 
andere Partei die Regeln verletzt. Scheitern die 
Konsultationen, wird auf Anfrage einer Ver-
tragspartei ein unabhängiges Gremium von 
Sachverständigen beauftragt werden, die An-
gelegenheit zu prüfen und einen Bericht mit 
Empfehlungen auszuarbeiten. Die Vertragspar-
teien müssen den Abschlussbericht innerhalb 

von 15 Tagen nach seiner Vorlage durch die 
Sachverständigengruppe öffentlich zugänglich 
machen.
Luxemburg hat stets betont, dass diese Mecha-
nismen im Falle einer Nichteinhaltung des 
Nachhaltigkeitskapitels unverzüglich zu aktivie-
ren sind. Im Zusammenhang mit dem bevor-
stehenden Abschluss des Rahmenabkommens 
hat Luxemburg darüber hinaus die Erwartung 
geäußert, dass die Mercosur-Partner bereits 
jetzt ihre Verpflichtungen im Rahmen des Pari-
ser Klimaschutzübereinkommens und des 
neuen Assoziierungsabkommens einhalten.
Des Weiteren setzt sich die luxemburgische Re-
gierung im Rahmen der Verhandlungen auf EU-
Ebene dafür ein, dass die wirksame Umsetzung 
des Pariser Klimaschutzübereinkommens zu ei-
nem wesentlichen Vertragsbestandteil („élé-
ment essentiel“) jedes künftigen globalen Han-
delsabkommens der EU wird. Die EU soll da-
durch die Möglichkeit erhalten, im Falle von 
möglichen Verstößen gegen solche wesentli-
chen Bestandteile seitens der jeweiligen Partner 
Maßnahmen zu ergreifen. Luxemburg erwartet 
von der nächsten EU-Kommission, dass die Ge-
spräche über die wesentlichen Vertragsbe-
standteile auf EU-Ebene wieder aufgenommen 
werden und zügig abgeschlossen werden.

Question 0863 (04.07.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant le compte et 
le coût de l’enfant :
Le programme gouvernemental pour la pé-
riode de 2018 à 2023 prévoit une étude sur le 
« compte et le coût de l’enfant » devant per-
mettre d’établir une image fiable sur les trans-
ferts existants au profit des enfants selon les dif-
férentes catégories d’âge et les coûts effectifs à 
supporter par les familles ayant des enfants à 
charge.
- J’aimerais savoir de Madame la Ministre de la 
Famille et de l’Intégration quel est l’état d’avan-
cement des préparatifs en vue de cette étude.
- Quels seront les partenaires de cette étude ?
- Quelles sont les questions auxquelles l’étude 
devra répondre ?
- Est-ce que la question du financement de 
l’étude a été tranchée entre-temps ?
Réponse (06.08.2019) de Mme Corinne 
 Cahen, Ministre de la Famille et de l’Intégration :
Une étude sur le compte et le coût de l’enfant 
est prévue par le programme gouvernemental. 
Cette étude est essentielle puisqu’elle permettra 
d’avoir une vue à la fois globale et détaillée des 
coûts engendrés par les enfants et auxquels 
doivent faire face les familles ainsi que de l’en-
semble des transferts sociaux, qu’ils soient pécu-
niers ou en nature, effectués à l’attention des 
enfants. 
Étant donné l’étendue et l’exhaustivité de cette 
étude, elle se basera sur un certain nombre 
d’analyses spécifiques.
Ainsi, le Ministère de la Famille, de l’Intégration 
et à la Grande Région est en train de coordonner 
les travaux relatifs à l’élaboration d’un budget de 
référence, dont une première version a été élabo-
rée en 2016 et dont les travaux ont été repris en 
2019, à l’initiative du Statec.
Dans le projet initial de 2016, différents types de 
ménage avec ou sans enfants ont été considérés ; 
ces informations relatives au budget destiné aux 
enfants seront adaptées aux réalités de 2019. Par 
ailleurs, pour cette deuxième mouture du projet, 
le MIFA a demandé au Statec l’élaboration d’un 
« panier » spécifique dédié à la petite enfance. 
Ainsi, toutes ces informations permettront de 
d éfinir un budget de référence spécifique relatif 
aux enfants, et ce en fonction de différentes 
c atégories d’âge et en fonction de la situation 
d’enfant unique et de la taille de la fratrie. 
Pour ce qui est du volet « compte de l’enfant », 
c’est-à-dire de l’analyse des prestations, trans-
ferts sociaux et aides en nature destinés aux en-
fants, le MIFA est en train d’analyser les éven-
tuels prestataires
Pour ce qui est du financement de cette étude, 
un budget afférent a été prévu dans les proposi-
tions budgétaires pour 2020 du Ministère de la 
Famille, de l’Intégration et à la Grande Région.

Question 0864 (04.07.2019) de MM. Gilles 
Baum et Max Hahn (DP) concernant les nou-
veaux hélicoptères pour la Police grand-
ducale :
Le 19 janvier 2018, le Conseil de Gou-
vernement a approuvé l’acquisition de deux 
hélicoptères multi-rôle du type Airbus H145M. 
Ladite acquisition s’inscrit en effet dans la mise 

en œuvre des « Lignes directrices de la poli-
tique de défense du Luxembourg à l’horizon 
2025 et au-delà » et plus particulièrement dans 
le développement d’une composante aérienne 
au sein de l’armée luxembourgeoise.
Afin de répondre également aux besoins de la 
Police Lëtzebuerg, il est également prévu de 
créer, dans le cadre de l’exploitation des appa-
reils aériens, un maximum de synergies entre la 
défense et la police.
Dans ce contexte, nous souhaiterons poser la 
question suivante à Monsieur le Ministre de la 
Sécurité intérieure et à Monsieur le Ministre de 
la Défense :
1) La livraison étant prévue pour le deuxième 
semestre 2019, quand est-ce que les deux nou-
veaux hélicoptères seront opérationnels ?
2) Au vu du changement de modèle et/ou de 
l’équipement en question (précédemment héli-
coptère MD-902 Explorer), la formation ac-
tuelle des pilotes, habitués à l’ancien modèle, 
est-elle toujours appropriée ?
3) Dans la négative, de combien d’heures serait 
éventuellement composée la formation com-
plémentaire nécessitée pour le pilotage des 
nouveaux modèles ? À combien s’élèvent les 
frais de ces formations ?
4) Est-ce que le contrat de service avec la so-
ciété Luxembourg Air Ambulance SA (LAA), 
prévoyant les modalités d’opérationnalité des 
hélicoptères (volume horaire, mise à disposi-
tion de pilotes conséquente) sera maintenu ? 
Dans l’affirmative, l’opération des nouveaux 
modèles est-elle dépourvue de risques, vu que 
les mêmes personnes pilotent simultanément 
deux modèles d’hélicoptères différents, à savoir 
le MD-902 Explorer et l’Airbus H145M ?
5) Qu’en est-il de la formation des futurs pi-
lotes ?
Réponse (29.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure, Mi-
nistre de la Défense :
ad 1) Les deux nouveaux hélicoptères sont pré-
vus d’être opérationnels pour le 1er janvier 
2020.
ad 2) Tout pilote devant piloter un hélicoptère 
de type Airbus H145M nécessite une formation 
d’initiation spécifique appelée « Type-rating » 
et distincte de celle des appareils actuellement 
en utilisation au sein de la société Luxembourg 
Air Ambulance SA (LAA). 
ad 3) La qualification de type consiste dans une 
formation théorique et pratique (trois semaines 
d’instruction théorique et dix heures d’instruc-
tion pratique). Le contrat conclu avec Airbus 
comprend, outre l’acquisition du matériel vo-
lant proprement dit, de l’outillage spécifique et 
d’un stock élémentaire de pièces de rechange, 
la qualification de type pour un total de dix pi-
lotes. Toutefois en raison de la confidentialité 
commerciale requise par Airbus, la divulgation 
de la ventilation des coûts relatifs à la forma-
tion de chaque pilote n’est pas possible.
ad 4) L’exploitation des hélicoptères a fait l’ob-
jet d’une soumission publique à travers la 
NATO Support and Procurement Agency 
(NSPA, anciennement la NAMSA) de Capellen 
à l’issue de laquelle un nouveau contrat a été 
signé avec la société LAA.
Les dispositions réglementaires régissant l’exer-
cice de la fonction de pilote sur un ou plusieurs 
types d’hélicoptères sont définies par l’Agence 
européenne de la sécurité aérienne (article 
ORO.FC.240) par le règlement (UE) 965/2012 
de la Commission du 5 octobre 2012 détermi-
nant les exigences techniques et les procédures 
administratives applicables aux opérations aé-
riennes conformément au règlement (CE) 
n° 216/2008 du Parlement européen et du 
Conseil.
ad 5) Voir sous ad 2) et ad 3).

Question 0865 (05.07.2019) de Mme 
 Carole Hartmann et M. André Bauler (DP) 
concernant l’évolution des start-up :
Dans le cadre de sa politique de diversification 
économique, le Gouvernement continuera à 
promouvoir l’éclosion de start-up, notamment 
dans les secteurs technologiques clés comme 
l’ICT, les technologies de la santé, les technolo-
gies durables, le secteur spatial, la logistique ou 
l’industrie 4.0. Dans ce contexte, il poursuivra 
sa stratégie qui consiste à soutenir des projets 
phares, d’encourager l’implantation de start-up 
et de créer de nouvelles infrastructures d’ac-
cueil (incubateurs).
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Dans le cadre de l’accord de coalition, le Gou-
vernement annonce également que : « Les ef-
forts seront poursuivis afin de faire connaître et 
de promouvoir le Luxembourg en tant que 
“Start-up Nation”. Afin d’accélérer le dévelop-
pement de l’écosystème des start-up au Luxem-
bourg, il est nécessaire d’accroître sa visibilité au 
niveau national et international et de mettre en 
exergue ses succès. Une stratégie de communi-
cation et de marketing en ligne avec les élé-
ments définis par le “Nation Branding” et 
conçue en collaboration avec Luxinnovation 
sera établie afin de structurer un message com-
mun et d’attirer des entrepreneurs, des investis-
seurs et des start-up technologiques. »
Dans ce contexte, nous aimerions poser les 
question suivantes à Monsieur le Ministre de 
l’Économie :
- Monsieur le Ministre dispose-t-il de statistiques 
concernant l’évolution du nombre de start-up 
au Luxembourg depuis 2015 dans les domaines 
les plus divers ?
- Monsieur le Ministre est-il en mesure de four-
nir, à l’heure qu’il est, des précisions concernant 
la stratégie de communication et de marketing 
en faveur de la création de start-up ?
- Quels sont d’éventuels projets phares accom-
pagnés et soutenus financièrement par le Minis-
tère de l’Économie en ce domaine ?
- À côté de Esch/Belval et de Luxembourg, une 
telle promotion est-elle également visée pour la 
région nord du pays, en particulier pour la 
« Nordstad » et le canton de Clervaux (cf. « Ma-
kerfest » du nouveau Lycée Edward Steichen) ?
- Dans ce contexte, le Ministère de l’Économie 
est-il en contact avec les communes de la 
« Nordstad » et du SICLER afin de favoriser la 
création de lieux permettant d’encourager la 
créativité et l’esprit d’entreprise ?
- Est-ce que d’éventuels projets sont développés 
dans des régions à caractère plutôt rural, telles le 
canton de Redange ou les cantons de l’est ? 
- Face au manque d’immeubles permettant 
d’héberger de telles firmes, est-il également 
prévu de créer une sorte de plate-forme qui en-
couragerait et faciliterait la rencontre d’initia-
teurs de start-up, d’une part, et de propriétaires 
d’anciens commerces ou d’ateliers, d’autre part, 
afin de mettre ces locaux au service de la créa-
tion et de l’innovation ?
Réponse (09.08.2019) de M. Étienne 
Schneider, Vice-Premier Ministre, Ministre de 
l’Économie :
L’écosystème start-up et les dispositifs de soutien 
dont profitent les jeunes entreprises innovantes 
au Luxembourg sont depuis 2013 en plein es-
sor. Le Ministère de l’Économie accompagne ac-
tivement le développement des start-up moyen-
nant les différents régimes d’aides. La forte dy-
namique de développement de cet écosystème 
se traduit aussi par le nombre d’infrastructures 
pour l’accueil, l’hébergement et l’accompagne-
ment pour start-up. Depuis la création en 1998 
du premier incubateur public, le Technoport, le 
paysage s’est enrichi au gré de multiples initia-
tives aussi bien publiques que privées : il existe 
aujourd’hui plus de 15 incubateurs publics et 
privés au Luxembourg. Outre les infrastructures 
d’accueil, le Luxembourg propose également 
une vaste panoplie de services d’accompagne-
ment et de soutien aux jeunes entrepreneurs 
pour les accompagner dans le développement 
de leur activité.
Considéré comme le premier point d’accueil et 
de support au Luxembourg pour les start-up in-
novantes et les porteurs de projets à caractère 
innovant, Luxinnovation a reçu des demandes 
de soutien et d’information provenant de plus 
de 500 entrepreneurs en 2018. L’agence natio-
nale de promotion de l’innovation en a soutenu 
activement 283 et 64 start-up innovantes ont 
été créés avec son soutien en 2018. Luxinnova-
tion a identifié 101 nouvelles créations de start-
up innovantes en 2018, contre 68 en 2015. Le 
nombre total de start-up innovantes de moins 
de cinq ans présentes au Luxembourg en 2019 
est estimé par Luxinnovation à plus de 350 en-
treprises.
En tant que Ministère de tutelle ayant dans ses 
attributions la promotion de l’écosystème des 
start-up, le Ministère de l’Économie a chargé 
Luxinnovation de mettre en place une stratégie 
de communication pour ce secteur. Axée no-
tamment sur le digital, cette stratégie prévoit 
une communication efficace et structurée afin 
de promouvoir les atouts et de mettre en avant 
les avantages du Luxembourg en tant que 
« Start-up Nation » au niveau national et inter-
national. En ce sens, une identité commune a 
été établie, sous le nom de « Start-up Luxem-
bourg » s’inscrivant dans le cadre de la charte 

graphique de Trade & Invest qui est la plate-
forme nationale assurant la coordination des ac-
tions de promotion économique par toutes les 
parties prenantes.
Afin d’avoir un point d’entrée spécifique vers 
l’écosystème start-up pour les entrepreneurs na-
tionaux et internationaux, une page dédiée au 
sein du site web Trade & Invest est opération-
nelle (https://www.tradeandinvest.lu/business-
sector/start-up). Des comptes « Start-up Luxem-
bourg » sont alimentés sur les différents réseaux 
sociaux (Twitter : @StartupLu, Facebook :   
@StartupLux, LinkedIn : Start-up Luxembourg) 
afin de garder un fort focus digital et d’atteindre 
les start-up et les entrepreneurs cibles. Afin de 
mettre en valeur l’écosystème, ses acteurs et ses 
start-up, des activités de « digital marketing » 
sont notamment mises en œuvre afin de pro-
mouvoir l’écosystème de façon générale mais 
également afin d’attirer l’attention sur les diffé-
rents évènements et programmes pour les start-
up.
La participation à des évènements start-up na-
tionaux et internationaux est assurée avec un 
stand « Start-up Luxembourg » qui regroupe les 
différents acteurs de l’écosystème luxembour-
geois (incubateurs, accélérateurs, start-up, ac-
teurs publics, etc.), ceci était notamment le cas 
lors de deux grands évènements start-up natio-
naux, qui ont réunis plus de 5.000 visiteurs cha-
cun : l’Arch Summit en avril 2019 et l’ICT Spring 
en mai 2019. À l’étranger, l’écosystème start-up 
du Luxembourg était présent au salon Viva 
Technology, en mai 2019 à Paris, au sein du pa-
villon national mis en place en collaboration 
entre Start-up Luxembourg, Luxinnovation et la 
Chambre de Commerce. 
Lancé en 2015 par le Ministère de l’Économie, 
et géré par Luxinnovation en collaboration avec 
le Technoport, le Luxembourg City Incubator et 
la House of BioHealth, le programme d’accéléra-
tion Fit 4 Start (www.fit4start.lu) contribue à 
construire une image forte du Luxembourg 
comme terre d’accueil pour de jeunes entre-
prises innovantes. Le programme connaît depuis 
lors une évolution très positive : en 2016 
quelque 224 start-up postulaient au pro-
gramme, en 2018 ce chiffre est passé à 394 en-
treprises originaires de 56 pays différents. Le 
« Pitching & Graduation Day », l’évènement 
phare de ce programme, permet de rassembler 
deux fois par an quelque 45 start-up au Luxem-
bourg et de les mettre en contact avec plus de 
400 personnes actives dans l’écosystème luxem-
bourgeois. En 2019, le développement du pro-
gramme se poursuit : après les start-up du sec-
teur de l’ICT et du secteur HealthTech, le pro-
gramme Fit 4 Start s’adresse désormais pour la 
première fois également aux start-up relevant 
du secteur spatial.
Les activités de promotion au niveau internatio-
nal sont toujours menées en étroite coordina-
tion avec le réseau des LTIO (Luxembourg Trade 
and Investment Offices). Le Ministère de l’Éco-
nomie dispose d’un réseau de huit LTIO qui sont 
établis aux États-Unis, en Corée du Sud, au Ja-
pon, en Chine, en Israël, aux Émirats arabes unis 
et à Taïwan. La mission économique en Corée 
du Sud en juillet 2019 a par exemple été l’occa-
sion de présenter l’écosystème luxembourgeois. 
Le start-up event à Seoul se situait notamment 
dans la continuité de la visite de dix start-up co-
réennes au Luxembourg à l’occasion de l’ICT 
Spring Europe en mai 2019. Lors d’une séance 
de pitching, huit start-up coréennes souhaitant 
implanter une activité au Luxembourg ont pu 
présenter leurs projets. Il est prévu de renouveler 
dans le futur ce type de promotion internatio-
nale, qui renforce la visibilité de l’écosystème 
tout en démontrant le soutien du Gou-
vernement pour le développement de jeunes 
entreprises innovantes.
L’objectif principal de l’ensemble des démarches 
de promotion est d’entrer en contact avec les 
CEO et décideurs clés de start-up internatio-
nales, dans les secteurs de développement éco-
nomiques prioritaires du Luxembourg (ICT, Spa-
tial, Industrie 4.0, HealthTech, CleanTech, etc.) 
afin de positionner le Grand-Duché comme un 
hub permettant d’accéder au marché européen. 
L’ensemble de ces efforts de promotion réalisés 
par le Ministère de l’Économie et Luxinnovation 
revêtent un caractère à la fois international et 
national visant à positionner le Luxembourg en 
tant que hub pour start-up innovantes au niveau 
européen et à favoriser le développement des 
start-up au sein du pays. Pourtant, vu la taille du 
pays, une promotion régionale spécifique n’est 
actuellement pas prévue.
Le Ministère de l’Économie est en contact régu-
lier avec le SICLER et la « Nordstad » dans le 
cadre de ses activités de développement de 
zones d’activités économiques, mais aucune dis-
cussion n’est actuellement en cours concernant 
le développement spécifique d’infrastructures 
d’hébergement pour start-up de type incuba-
teur public à caractère régional.

Question 0874 (08.07.2019) de M. Léon 
Gloden (CSV) concernant la possibilité pour 
un médecin d’acquérir du matériel 
d’imagerie de résonance magnétique 
(IRM) pour un cabinet ou centre médical 
privé :
Par arrêt du 5 juillet 2019, la Cour constitution-
nelle, saisie d’une question préjudicielle, a dé-
claré l’article 19 de la loi modifiée du 29 avril 
1983 concernant l’exercice des professions de 
médecin, de médecin-dentiste et de médecin-
vétérinaire non conforme à l’article 11, para-
graphe (6) et à l’article 32 paragraphe (3) de la 
Constitution.
L’article 19 de la loi modifiée du 29 avril 1983 
précité confère au seul pouvoir réglementaire 
compétence pour fixer une liste des équipe-
ments et appareils ne pouvant être détenus ou 
utilisés par le corps médical pour les besoins de 
leur cabinet médical voire ne pouvant être dé-
tenus ou utilisés que par des médecins spécia-
listes.
La Cour constitutionnelle a notamment estimé 
que l’établissement d’une telle liste constituait 
une restriction à l’exercice de la profession libé-
rale de médecin tel que garanti par la Constitu-
tion. La Cour constitutionnelle a aussi déclaré 
qu’une telle restriction est une matière réservée 
à la loi.
En délibérant de la sorte, la Cour constitution-
nelle ouvre la voie à la mise en place de cabi-
nets d’examens privés pouvant effectuer 
entre autres des IRM.
À noter encore que Monsieur le Ministre avait 
annoncé en janvier de cette année qu’il son-
geait à permettre aux cabinets d’installer ce 
type d’appareils principalement dans les zones 
rurales.
Au vu de ce qui précède, j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Santé :
- Endéans quels délais le ministre entend-il 
adapter la législation, afin de permettre l’instal-
lation de tels équipements en conformité avec 
l’arrêt précité ?
- Monsieur le Ministre entend-il permettre l’ins-
tallation de tels équipements de manière géné-
rale quelle que soit la zone envisagée ou bien 
entend-il limiter les zones dans lesquelles un tel 
établissement est possible ?
- Dans l’hypothèse où l’établissement de cabi-
nets privés équipés de matériel IRM ne serait 
possible que dans certaines zones précises, 
d’après quels critères ces zones seraient-elles 
définies ?
- À part les IRM, quels sont les autres appareils 
et équipements qui pourraient également être 
autorisés à l’avenir dans le cadre de cabinets 
médicaux privés ?
- Dans cette hypothèse, ne faudrait-il pas déter-
miner la liste de ces appareils et équipements 
dans le dialogue avec les médecins afin d’amé-
liorer la prise en charge des patients ?
Question 0875 (08.07.2019) de MM. Mars 
Di Bartolomeo et Claude Haagen (LSAP) 
concernant l’acquisition d’une IRM refusée 
à un cabinet médical privé :
La Cour constitutionnelle vient de trancher une 
question préjudicielle lui posée par le tribunal 
administratif dans une affaire opposant un mé-
decin au Ministre de la Santé et concernant la 
possibilité d’acquérir une IRM (imagerie de ré-
sonance magnétique) pour les besoins d’un 
centre médical privé.
En effet, le médecin plaignant s’était vu refuser 
en 2017 l’acquisition d’un tel équipement sur 
base du règlement grand-ducal établi confor-
mément à la loi modifiée du 29 avril 1983.
Dans son arrêt la Cour constitutionnelle dit que 
la base réglementaire sur laquelle s’appuie le 
Ministère de la Santé dans son refus n’est pas 
conforme à la Constitution qui réserve cette 
matière à la loi et renvoie l’affaire au tribunal 
administratif.
- Nous aimerions savoir de Monsieur le Ministre 
quelles sont les conséquences de cette déci-
sion.
- Monsieur le Ministre entend-il adapter la base 
légale concernant l’acquisition des équipe-
ments lourds tels les IRM ou scanners et en-
déans quels délais ?
- Selon quels critères la liste des équipements 
nécessitant une autorisation ministérielle sera-t-
elle établie ?
Réponse (25.07.2019) de M. Étienne 
Schneider, Ministre de la Santé :
Suite à l’arrêt récent de la Cour constitution-
nelle auquel se réfèrent les honorables Dépu-
tés, l’affaire sera renvoyée devant le tribunal 

administratif appelé à rendre son jugement 
quant à la légalité de la décision qui lui a été 
soumise.
Ni le tribunal administratif ni la Cour constitu-
tionnelle n’annulera les dispositions légales et 
réglementaires qui ont servi de fondement lé-
gal à la prédite décision et ces dispositions 
continueront dès lors à exister dans l’ordon-
nancement juridique jusqu’à leur modification 
ou abrogation explicite.
Ainsi, il conviendra au Ministre de la Santé de 
tirer toutes les conséquences de l’arrêt de la 
Cour constitutionnelle ainsi que du jugement 
du tribunal administratif une fois ce dernier 
prononcé.
Il est pourtant prématuré à ce stade de fournir 
des précisions quant aux orientations défini-
tives des adaptations législatives envisagées.
Cela étant précisé, les services du Ministère de 
la Santé vont élaborer un avant-projet de loi 
afin de définir les conditions d’autorisation, y 
inclus les normes à respecter, en vue de l’ex-
ploitation de certains équipements en milieu 
extrahospitalier, pour garantir une meilleure 
accessibilité à cette offre de soins, indépen-
damment du lieu de résidence.
Il est prévu d’introduire l’avant-projet de loi 
précité dans la procédure avant la fin de l’an-
née.

Question urgente 1231 (23.09.2019) de M. 
Marc Goergen (Piraten) concernant le rapa-
triement en cas de faillite d’un voya-
giste :
De Moie gouf bekannt, dass Thomas Cook 
wäert de Betrib astellen a soumat weltwäit eng 
600.000 Touristen op hirer Vakanzendestina-
tioun festsëtzen. Déi brittesch Regierung huet 
en Noutfallplang, déi gréisste Réckféierungsak-
tioun a Friddenszäiten, a Kraaft gesat. Zu Tho-
mas Cook gehéieren och Firme wéi Condor an 
Neckermann, déi och hei zu Lëtzebuerg hir 
Clienten hunn. 
An der Schwäiz ass en „Garantiefonds der 
Schweizer Reisebranche“ an an Däitschland en 
„Reisesicherungsschein“ aktiv. 
An deem Zesummenhang wéilt ech der Minis-
tesch fir Konsumenteschutz dës Froe stellen:
1. Wéi sinn d‘Touriste mat Wunnsëtz zu Lëtze-
buerg ofgeséchert?
2. Wäert d‘Regierung e Plang aktivéieren, fir 
dës Touristen zréck op Lëtzebuerg ze bréngen?
3. Fir déi Touristen, déi gebucht hunn, awer hir 
Rees nach net ugetrueden hunn, wäert et do 
Moossname ginn, fir dës Touristen ze entschie-
degen?
Réponse (30.09.2019) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Coopération et de l’Action 
humanitaire, et de M. Lex Delles, Ministre des 
Classes moyennes : 
ad 1. D’Ofsécherung vun de Reesende mat 
Wunnsëtz zu Lëtzebuerg hänkt vu verschid-
dene Konditiounen of, déi an der Direktiv iw-
wer Pauschalreese festgeluecht sinn. Déi Direk-
tiv ass iwwert de Code de la consommation 
transposéiert ginn. Et kënne sech dräi ver-
schidde Situatioune stellen:
- De Reesenden huet eng Pauschalrees ge-
bucht:
Den Organisateur vun der Pauschalrees muss 
en obligatoreschen Insolvenzschutz hunn, deen 
et erméiglecht, dee vun der Insolvenz betraf-
fene Reesenden ze rapatriéieren an him déi net 
prestéiert Déngschtleeschtungen ze rembour-
séieren.
- De Reesenden huet bei engem Prestataire 
zwou oder méi liéiert Reesdéngschtleeschtun-
gen ofgeschloss:
An dësem Fall ass et dem Prestataire, deen 
d’Reesdéngschtleeschtunge verkaf huet, säin 
Insolvenzschutz, dee fir eventuell Rembourse-
menter an de Rapatriement, wann deen Deel 
vun den Déngschtleeschtunge war, opkomme 
muss.
- De Reesenden huet just eng eenzeg Presta-
tioun, zum Beispill nëmmen e Vol oder nëm-
men en Hotel gebucht:
An dësem Fall gëtt et keng obligatoresch Ga-
rantie an de Reesende muss op eege Käschte 
kucken, säi Réckfluch ze organiséieren.
ad 2. Op Basis vun den Informatiounen, déi 
den Ament virleien, gëtt et à ce stade kee 
Grond, e Plang fir de Rapatriement vun de Tou-
risten ze aktivéieren.
ad 3. E Remboursement vun den engagéierte 
Käschten ass iwwert den Insolvabilitéitsschutz 
bei Pauschalreesen a liéierte Reesdéngscht-
leeschtunge virgesinn. Bei eenzele Prestatioune 
muss de Reesende säi Recht an der Insolvenz-
prozedur geltend maachen.




